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Αθήνα, σήµερα στις 25 Οκτωβρίου 2020, ηµέρα Κυριακή και
ώρα 9.07’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Α’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΝΙΚΗΤΑ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Εισερχόµαστε στην 

ΕΙΔΙΚΗ ΗΜΕΡΗΣΙΑ ΔΙΑΤΑΞΗ

Συνέχιση της συζήτησης και ονοµαστική ψηφοφορία επί της
προτάσεως δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρή-
στου Σταϊκούρα, που υπέβαλαν ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του
Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς-Προοδευτική Συµµαχία
κ. Αλέξης Τσίπρας και ογδόντα πέντε Βουλευτές της Κοινοβου-
λευτικής του Οµάδας, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµα-
τος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.

Πριν εισέλθουµε στον κατάλογο των οµιλητών θέλω να υπεν-
θυµίσω τα εξής ότι στις 20.00’ η ώρα έχει συµφωνηθεί οµόφωνα
ότι λήγει η συνεδρίαση και ξεκινάει η ονοµαστική ψηφοφορία. 

Υπολογίστε εξ εµπειρίας ότι από τις 16.00’ περίπου και µέχρι
τις 20.00’ ο χρόνος θα είναι για τους πολιτικούς Αρχηγούς των
κοµµάτων και για τους έξι, χονδρικά σας το λέω. Άρα, µέχρι τις
16.00’ η ώρα θα πάµε όπου φτάσει ο κατάλογος των συναδέλ-
φων.

Παρ’ ότι εχθές το βράδυ είχε συµφωνηθεί να οµιλούν οι Βου-
λευτές πέντε λεπτά, νοµίζω πέντε λεπτά είναι πολύ λίγο, θα πάµε
στα έξι λεπτά. Θα ξεκινήσουν µε έξι λεπτά οι συνάδελφοι και µε
εννέα λεπτά, αντί για δέκα, οι Υπουργοί.

Μετά από κάθε έξι συναδέλφους θα µιλάει και ένας Υπουργός.
Ευτυχώς σήµερα δεν έχουµε πολλούς. Εχθές είχαµε τους πολ-
λούς Υπουργούς. Ο πρώτος είναι ο κ. Δένδιας, που είναι παρών.
Θα µιλήσουν οι πρώτοι έξι συνάδελφοι και µετά θα δώσω τον
λόγο στον κ. Δένδια. 

Ξεκινάµε, λοιπόν, εκεί που σταµατήσαµε χθες µε τον κ. Δηµή-
τριο Τζανακόπουλο.

Ορίστε, κύριε Τζανακόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Αναρωτιέµαι ειλικρινά από το πρωί, κύριοι Υπουργοί, κυρίες

και κύριοι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, τι να σας πρωτοπεί
κανείς µέσα σε έξι λεπτά; Τί να σας πρωτοπεί κανείς; Να µιλήσει
γι’ αυτόν τον εκτρωµατικό, νέο Πτωχευτικό Κώδικα, που έχει γρα-
φτεί για ένα και µόνο σκοπό, για να διευκολύνει και να επιταχύνει
τις διαδικασίες ρευστοποίησης των περιουσιακών στοιχείων ερ-

γαζοµένων, µικρών και µεσαίων επιχειρηµατιών και µάλιστα,
µέσα σε αυτήν την πρωτοφανή συνθήκη οικονοµικής κρίσης και
φτωχοποίησης της κοινωνίας, που έχει γραφτεί για έναν και µόνο
σκοπό να εξυπηρετήσει τα συµφέροντα των µεγαλοτραπεζιτών
φίλων σας και να λιανίσει στην κυριολεξία την ελληνική κοινωνία:
Από µισθωτούς, µικροµεσαίους, αγρότες, κανείς δεν προστα-
τεύεται. Το µόνο το οποίο δηµιουργείτε είναι τη fast truck διαδι-
κασία µίας ακραίας αναδιανοµής πλούτου από τα κάτω προς τα
πάνω, αντί δηλαδή να δηµιουργήσετε όρους προστασίας της
πρώτης κατοικίας. 

Ειρήσθω εν παρόδω, λέτε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ κατήργησε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας. Λέτε κάτι απολύτως αντιφατικό,
ότι εσείς παρατείνατε την προστασία της πρώτης κατοικίας δύο
συνεχόµενες φορές µέχρι τον Απρίλιο του 2020. Αναρωτιέται κα-
νείς: εάν είχε καταργήσει ο ΣΥΡΙΖΑ την προστασία της πρώτης
κατοικίας, εσείς τί ακριβώς παρατείνατε; Καταλαβαίνετε τις αν-
τιφάσεις σας; Καταλαβαίνετε ότι έρχεσθε σε τούτο εδώ το Βήµα
και απλά κοροϊδεύετε µε ψευδοεπιχειρήµατα, µε απίστευτες
ακροβασίες, για να δηµιουργήσετε όρους υπεράσπισης µιας
θέσης η οποία είναι µη υπερασπίσιµη; 

ένας και µόνο είναι λοιπόν, ο στόχος του νέου Πτωχευτικού
Κώδικα, η εξυπηρέτηση των συµφερόντων των µεγαλοτραπεζι-
τών και η αναδιανοµή πλούτου από τα κάτω προς τα πάνω.

Τί άλλο θα µπορούσε να πει κανείς σήµερα; Να τονίσει την
ολοκληρωτική σας αποτυχία σε ό,τι αφορά τη διαχείριση της
πανδηµίας, στην υγεία; Ένα στοιχείο µόνο αξίζει να αναφέρουµε.
Ένα στοιχείο και µόνο, το οποίο αποδεικνύει την απόλυτη αδυ-
ναµία σας να διαχειριστείτε στο υγειονοµικό επίπεδο την πανδη-
µία. Συµβαίνει, στο σχέδιο προϋπολογισµού που φέρατε, η εξής
παγκόσµια πρωτοτυπία, το εξής παγκόσµιο παράδοξο: Οι δαπά-
νες για τα νοσοκοµεία το 2020 εν µέσω πανδηµικής κρίσης είναι
µειωµένες, σε σχέση µε το 2019. Εσείς λέτε ότι δηµιουργείτε
όρους στήριξης των νοσοκοµείων και της δηµόσιας υγείας. Ένα
στοιχείο µόνο αρκεί, για να κατεδαφίσει πλήρως και ολοκληρω-
τικά την προπαγάνδα σας.

Να σας µιλήσει κανείς για την πλήρη αποτυχία σας στην παι-
δεία, που η κ. Κεραµέως είχε µία δουλειά να κάνει, µία! Μέσα
στους έξι µήνες, σε αυτόν τον χρόνο που της έδωσε η κοινωνία
µε την καραντίνα, είχε να προετοιµάσει το ασφαλές άνοιγµα των
σχολείων. Αυτή τη στιγµή, έχουµε το εξής επίσης, πανευρωπαϊκό
παράδοξο, το 80% των µαθητών στην Ελλάδα να βρίσκονται σε
τµήµατα άνω των είκοσι ατόµων. Ούτε αυτήν την µία δουλειά
µπορούσε να κάνει η κ. Κεραµέως, γιατί φαντάζοµαι ήταν απα-
σχοληµένη µε το να κατεβάζει νοµοσχέδια για να εξυπηρετήσει
τους φίλους της σχολάρχες, µέσα στο καλοκαίρι, την ώρα της
µεγάλης πανδηµικής κρίσης.

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΗ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ
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Να µιλήσει κανείς για την αποτυχία σας στις συγκοινωνίες, που
βλέπουµε καθηµερινά απαράδεκτες εικόνες µε εργαζόµενους να
στοιβάζονται στα µέσα µαζικής µεταφοράς για να πάνε στη δου-
λειά τους;

Να µιλήσει κανείς γι’ αυτόν τον νεοφώτιστο, ανεκδιήγητο νεο-
δεξιό, τον κ. Χρυσοχοΐδη, κύριε Δένδια, και τα ψέµατα και τις
προσβολές που εκστόµισε εχθές σε τούτη εδώ την Αίθουσα, συγ-
κρίνοντας τους αριστερούς που βρίσκονταν στις εξορίες µε τους
φασίστες ναζί εγκληµατίες της Χρυσής Αυγής; 

Μιας και είστε εδώ, κύριε Δένδια, µήπως θέλετε να µας πείτε
αν η άσκηση του κυριαρχικού δικαιώµατος επέκτασης των χωρι-
κών υδάτων της χώρας στα δώδεκα µίλια είναι εθνικισµός; Περι-
µένω στην οµιλία σας να πάρετε θέση σε σχέση µε αυτό το
αδιανόητο σχόλιο του κ. Χρυσοχοΐδη, ο οποίος µέσα στον νεο-
δεξιό φανατισµό του, ανοίγει το στόµα του και δεν ξέρει τι λέει. 

Να µιλήσει κανείς για τη δική σας αποτυχία, κύριοι του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών; Να µιλήσει κανείς για την αποτυχία του κ.
Σταϊκούρα, που είναι ταυτόχρονα και αποτυχία του ίδιου του κ.
Μητσοτάκη στην οικονοµία; Μειώσεις µισθών, διάλυση και απορ-
ρύθµιση της αγοράς εργασίας, µικροµεσαίοι στην τύχη τους και
ψέµατα, ψέµατα, ψέµατα.

Μας µιλάτε από τούτο εδώ το Βήµα για 24 δισεκατοµµύρια
ευρώ δήθεν, που έπεσαν στην ελληνική οικονοµία, όταν η εκτέ-
λεση του προϋπολογισµού, που κανείς δεν µπορεί να την αµφι-
σβητήσει, διότι εκεί φαίνεται ποια είναι η αλήθεια και ποιο είναι
το ψέµα, µιλάει για συνολικές δαπάνες επιπλέον των δαπανών,
που είχαν προβλεφθεί στον προϋπολογισµό 5 δισεκατοµµυρίων
ευρώ µέχρι σήµερα. Ποια 24 δισεκατοµµύρια µας λέτε; Έρχεται
η ίδια η πραγµατικότητα και σας διαψεύδει µε τον πιο θορυβώδη,
µε τον πιο παταγώδη τρόπο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Να µιλήσω για τον εκφυλισµό των θεσµών, των λειτουργιών,
των κανόνων, για τις απευθείας αναθέσεις, που έχετε χρησιµο-
ποιήσει την πανδηµία ως ευκαιρία, για να µοιράζετε εκατοµµύρια
στους φίλους σας; Να µιλήσω για τη λίστα Πέτσα ή να απαντήσω
στα ψευδοεπιχειρήµατα, τα οποία έρχεστε εδώ και διαβάζετε
από το non-paper, που σας έχουν µοιράσει και ενώ ακούτε τις
απαντήσεις, έρχονται στη συνέχεια οι συνάδελφοί σας και ξανα-
διαβάζουν το ίδιο non-paper της Κοινοβουλευτικής Οµάδας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Τζανακόπουλε,
ολοκληρώστε.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Έχετε αποτύχει και οδη-
γείτε την κοινωνία στην απόλυτη ανθρωπιστική καταστροφή.

Και προσέξτε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε, σας παρα-

καλώ.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΖΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Όσο και αν περιφέρεστε αυτοθαυµαζόµενοι, όσο και αν νοµί-

ζετε ότι εξακολουθείτε να κάνετε αντιπολίτευση για την αντιπο-
λίτευση, σας λέω το εξής: Το ντελίριο µεγαλείου το ακολουθεί η
απότοµη προσγείωση στην κοινωνική πραγµατικότητα και πι-
στέψτε µε ότι η προσγείωσή σας θα είναι πραγµατικά απότοµη.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Μην µε αναγκάζετε

να κάνω παρεµβάσεις, που δεν µου είναι ευχάριστες. Βεβαίως ο
κ. Δένδιας εκτός των άλλων, είµαι σίγουρος ότι θα απαντήσει και
για τη θέση της Κυβέρνησης για το αναφαίρετο δικαίωµα επέ-
κτασης των δώδεκα µιλίων, που έχει η χώρα.

Τον λόγο έχει ο κ. Ιάσωνας Φωτήλας.
ΙΑΣΟΝΑΣ ΦΩΤΗΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, βρίσκεστε πραγµα-

τικά, σε απελπιστική θέση, θα έλεγα σε κατάσταση αποσύνθε-
σης. Προσπαθείτε, όπως ο πνιγµένος που πιάνεται από τα µαλλιά
του, µε κάθε µέσο να διασωθείτε, να αλλάξετε την ατζέντα, να
λύσετε τα εσωτερικά σας ζητήµατα, όµως το µόνο που καταφέρ-
νετε είναι να γελοιοποιήστε περαιτέρω.

Καταθέσατε πρόταση δυσπιστίας, σε µια χρονική στιγµή, που
η χώρα αντιµετωπίζει τεράστιες προκλήσεις, όπως αυτές της
πανδηµίας και της τουρκικής προκλητικότητας. Το κάνατε µε αµι-

γώς µικροκοµµατικούς σκοπούς, αδιαφορώντας για τις πραγµα-
τικές ανάγκες της χώρας, επιδεικνύοντας πλήρη ανευθυνότητα.
Καταθέσατε, δε, πρόταση µοµφής σε έναν από τους πιο πετυχη-
µένους Υπουργούς της Κυβέρνησης, που έχει να επιδείξει ένα
µεγάλο παλµαρέ επιτυχιών σ’ αυτό το µικρό χρονικό διάστηµα,
που βρίσκεται σ’ αυτήν τη θέση και εν µέσω της πανδηµίας, µε
ό,τι αυτό συνεπάγεται σε οικονοµικό επίπεδο. Ας θυµηθούµε µε-
ρικές από αυτές τις επιτυχίες.

Μείωση του ΕΝΦΙΑ, θυµάστε, αυτού του άδικου του κακού
νόµου που δεν µειώνεται, αλλά καταργείται την εποµένη ; που
θα έρθετε στην εξουσία. Μόνο που, όχι µόνο δεν το καταργή-
σατε. Τουναντίον, σε πλείστες των περιπτώσεων τον αυξήσετε.
Ε, λοιπόν, αυτόν τον άδικο ΕΝΦΙΑ ήρθε η Κυβέρνηση του Κυριά-
κου Μητσοτάκη, µε Υπουργό Οικονοµικών τον Χρήστο Σταϊκούρα
και τον µείωσε.

Μείωση του ΦΠΑ, θυµάστε αυτού του άµεσου φόρου, που
κατά βάση πλήττει τους πιο αδύναµους και που εσείς τον βρή-
κατε στο 13% και τον φτάσατε στο 24% παντού. Ε, αυτόν τον
ΦΠΑ η Κυβέρνηση Κυριάκου Μητσοτάκη µε Υπουργό Οικονοµι-
κών τον Χρήστο Σταϊκούρα ήρθε και τον ξαναµείωσε.

Μείωση της φορολογίας στις επιχειρήσεις στο 24%, αλλά και
στα φυσικά πρόσωπα. Θυµάστε τη φορολογία, που εσείς φτά-
σατε στον θεό, που εδώ µέσα σε αυτήν την Αίθουσα οµολογού-
σατε ότι είχατε εξοντώσει τη µεσαία τάξη. Ε, αυτήν τη φορολογία
ο Κυριάκος Μητσοτάκης µε Υπουργό τον Χρήστο Σταϊκούρα τη
µείωσε, δίνοντας ανάσα στη µεσαία τάξη και περαιτέρω ανάσα
έδωσε και µε τη µείωση των ασφαλιστικών εισφορών.

Διπλασίασε το επίδοµα θέρµανσης. Θυµάστε τα µαγκάλια που
καιγόταν ο κόσµος. Κάνατε ολόκληρη προεκλογική καµπάνια
επάνω σε αυτά τα µαγκάλια. Ήρθατε και τι κάνατε; Μειώσατε το
επίδοµα θέρµανσης κατά 75%, δύο φορές από 50% την κάθε
φορά. Αυτό το επίδοµα σήµερα, ο Σταϊκούρας µε τον Μητσοτάκη
το διπλασίασαν και διεύρυναν τις κατηγορίες των δικαιούχων.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και ο Χρήστος Σταϊ-
κούρας ως Υπουργός Οικονοµικών κατάφεραν σήµερα η χώρα
να δανείζεται µε σχεδόν µηδενικό επιτόκιο, να µας δίνουν όλοι,
οι θεσµοί, οι εταίροι τα εύσηµα για την πορεία της ελληνικής οι-
κονοµίας και αυτό να απεικονίζεται σε όλους τους δείκτες, στις
αγορές, στους πιστωτές, στα επιτόκια, στην εµπιστοσύνη που
δείχνουν παγκόσµιοι επιχειρηµατικοί κολοσσοί και έρχονται να
επενδύσουν στην Ελλάδα, σε µια Ελλάδα που τα τελευταία τεσ-
σεράµισι χρόνια δεν ήρθε ούτε µια ξένη επένδυση, παρά µόνο
υπονοµεύατε τις όποιες επενδύσεις.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-

σης, ξεχνάτε ένα βασικό πράγµα: Κυβερνήσατε και νοµοθετή-
σατε κι αυτά που νοµοθετήσατε υπάρχουν, δεν αµφισβητούνται.
Scripta manent. Ποια είναι η κυβέρνηση, που µε δικό της νόµο,
έβαλε τέλος στην προστασία της πρώτης κατοικίας; Η κυβέρ-
νηση ΣΥΡΙΖΑ µε τον ν.4592/2019. Τελεία και παύλα. Ποια είναι η
κυβέρνηση που καθιέρωσε τους ηλεκτρονικούς πλειστηρια-
σµούς; Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ. Είκοσι έξι χιλιάδες επί των ηµερών
σας. Τελεία και παύλα. Ποιος είναι ο Υπουργός, που δήλωνε υπε-
ρήφανος γι’ αυτό; Ο Ευκλείδης Τσακαλώτος. Ο κ. Τσακαλώτος
και η Κυβέρνηση δεν πέρασε τροπολογία, ώστε να σύρετε τον κ.
Λαφαζάνη και τους πρώην συντρόφους σας στη ΓΑΔΑ;

Εσείς µπορεί να τα έχετε ξεχάσει, όµως ο ελληνικός λαός τα
θυµάται όλα και σας έχει κατατάξει. Αυτό φαίνεται, όχι µόνο από
το αποτέλεσµα των εκλογών, αλλά από όλες τις δηµοσκοπήσεις,
που έχουν δει το φως της δηµοσιότητας µέχρι σήµερα. Ο ελλη-
νικός λαός θα σας θυµάται ως την κυβέρνηση που έταξε τα
πάντα στους πάντες, κατάργηση µνηµονίων, νταούλια, ζουρνά-
δες, λεφτά, που θα µας κυνηγήσουν να µας δώσουν και εµείς
δεν θα τα παίρνουµε, σεισάχθεια, κανένα σπίτι στα χέρια τραπε-
ζίτη, κίνηµα «Δεν πληρώνω». Για να καταλήξετε στο τέλος πού;
Να υποθηκεύσετε µέχρι και τα µνηµεία της χώρας στο υπερτα-
µείο για τα επόµενα εκατό χρόνια. Αυτοί είστε.

Έρχεται σήµερα ένας νόµος, που δίνει πραγµατικά µια δεύ-
τερη ευκαιρία σε όσους την έχουν ανάγκη, ένας νόµος που λέει
πως αυτός που χρωστάει πολύ περισσότερα από αυτά που έχει,
δεν θα είναι δέσµιος των χρεών του σε όλη τη ζωή του, αλλά θα
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του δοθεί η ευκαιρία να κάνει µια νέα αρχή, µηδενίζοντας τα
χρέη του. Αυτός που αδυνατεί να κρατήσει την ιδιοκτησία της
κατοικίας του, να έχει το δικαίωµα της στέγασης αυτή. Αν δεν
έχει τη δυνατότητα, το κράτος θα του πληρώνει το ενοίκιο για τα
επόµενα χρόνια, ώστε να ορθοποδήσει και ει δυνατόν, να απο-
κτήσει εκ νέου, εάν το επιθυµεί, την ιδιοκτησία της κατοικίας του. 

Εσείς λέτε «όχι», όλοι σας και στους δύο. Ο πρώτος -λέτε- να
χάσει την περιουσία του και να συνεχίσει να χρωστάει εσαεί και
ο δεύτερος να χάσει την κατοικία του, αλλά και το δικαίωµα στέ-
γασης σε αυτήν. Γιατί αυτό θα συµβεί αν παραµείνει η κείµενη
νοµοθεσία που νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, εκτός εάν επαναφέρετε
στον δηµόσιο διάλογο όρους όπως «κανένα σπίτι στα χέρια τρα-
πεζίτη», «σεισάχθεια», «δεν πληρώνω» και όλα αυτά τα λαϊκίστικα.
Όµως αυτά, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, τα είπατε
πριν κυβερνήσετε και µετά τα ξεχάσατε. Δεν µπορείτε συνεπώς
να τα ξαναπείτε.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Λίγο την ανοχή σας µόνο, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτά τώρα µπορεί να τα λέει ο κ. Βελόπουλος, που ξέρει ότι

δεν θα κυβερνήσει ποτέ ή ο κ. Κουτσούµπας που ξέρει ότι δεν
θα κυβερνήσει ποτέ ή άντε και η κ. Γεννηµατά, που και αυτή ξέρει
ότι δεν θα κυβερνήσει ποτέ. Αν και για να είµαι ειλικρινής, από
την κ. Γεννηµατά θα περίµενα µια πιο σοβαρή πολιτική στάση,
µιας και εκπροσωπεί ένα κόµµα που έχει ασκήσει εξουσία επί
σειρά ετών και έχει προσφέρει στη µεταπολιτευτική Ελλάδα και
που σε µια δύσκολη περίοδο το 2012 έβαλε πλάτη. Δυστυχώς, η
κ. Γεννηµατά διάλεξε τον εύκολο δρόµο, του λαϊκισµού. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κλείνω λέγοντας τούτο. Δεν θα
σας ακολουθήσουµε στον πολιτικό σας κατήφορο. Θα µείνουµε
πιστοί σ’ αυτά που υποσχεθήκαµε και για τα οποία ο ελληνικός
λαός µας εµπιστεύτηκε. Γυρίζουµε σελίδα. Χτίζουµε την Ελλάδα
του εικοστού πρώτου αιώνα, ώστε το τέλος αυτής της πανδηµίας
να µας βρει έτοιµους και πιο δυνατούς. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει τώρα

ο συνάδελφος από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Ιωάννης Μουζάλας. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΟΥΖΑΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Πρόεδρε, θα εκµεταλλευτώ το ότι είστε γιατρός µε χρό-

νια εµπειρία και εξειδίκευση στον καρκίνο. Θα ανακοινώσω απλά
ότι ο Οκτώβριος είναι µήνας για την πάλη ενάντια στον καρκίνο
του στήθους. Η Βουλή συµµετέχει σε αυτό. Οι γυναίκες πρέπει
να ασχοληθούν πάρα πολύ σοβαρά. Οι επιτυχίες σε αυτή τη µάχη
είναι τεράστιες. Η συµµετοχή των γυναικών θα βοηθήσει ώστε
στο τέλος ο καρκίνος του µαστού να είναι µία νόσος που θερα-
πεύεται. 

Ας πάµε όµως τώρα σε ένα άλλο καρκίνωµα, το νοµοσχέδιο
που καταθέσατε. Τετραπλή η κρίση της χώρας. Στην υγειονο-
µική, το παιχνίδι χάνεται. Το ξέρετε. Κάνετε απελπιστικές και
απελπισµένες κινήσεις. Στην οικονοµία το παιχνίδι χάνεται. Το
ξέρετε. Αλλά κάνετε κινήσεις για να χαθεί ακόµα πιο γρήγορα.
Εθνική: το «Ορούτς Ρέις» πλέει στα νερά µας. Εσείς δεν ξέρετε
αν η κόκκινη γραµµή είναι τα σύνορα ή είναι τα δώδεκα µίλια.
Γιατί τα έξι µίλια είναι σύνορα. Δεν ξέρετε αν είναι λαϊκισµός,
βερµπαλισµός και εθνικισµός τα δώδεκα µίλια. Από τη Ρόδο βλέ-
πουν το καράβι και τα τουρκικά πολεµικά κι εµείς καθόµαστε εδώ
και συζητάµε. Και βέβαια κρίση Δηµοκρατίας. Το ξύλο όσο πάει
γίνεται µία µορφή απάντησης της Κυβέρνησης στις αντιδράσεις
του λαού µας και κυρίως της νεολαίας. Δεκατετράρηδες κοι-
µούνται στα αστυνοµικά τµήµατα. Χρυσαυγίτες δραπετεύουν. Τα
έχουµε ξαναδεί, τα έχουµε αντιµετωπίσει ξανά. 

Ενώ αυτή είναι η κατάσταση, ο ΣΥΡΙΖΑ σας απογοήτευσε. Τόλ-
µησε να καταθέσει σε αυτή τη δύσκολη στιγµή, που εσείς δηµι-
ουργήσατε, πρόταση δυσπιστίας. Κοιτάξτε πώς αντιστρέφετε
την πραγµατικότητα. Εσείς τολµήσατε να καταθέσετε σε αυτή τη
δύσκολη στιγµή για τη χώρα νοµοσχέδιο, το οποίο δηµιουργεί
τη µεγαλύτερη δήµευση περιουσιών και ροή χρήµατος από τα
λαϊκά στρώµατα προς τις τράπεζες και τους πιο πλούσιους από
τη µεταπολίτευση. Ο ΣΥΡΙΖΑ αντέδρασε. Θα περνούσε εν κρυ-
πτώ. 

Έρχεστε και δεν λέτε αλήθειες και πολλοί από εσάς λένε και
ψέµατα. Τα ίδια ψέµατα. Δεν λέτε για παράδειγµα ότι δεν υπάρ-
χει ούτε ένας φορέας -εκτός από τις τράπεζες- που να συγκατέ-
νευσε σε αυτό το νοµοσχέδιο και να µην το απέρριψε. Δεν λέτε
ότι όλη η Αντιπολίτευση είναι αντίθετη. Λέτε τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ
το 2015, τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2016, τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ το 2017.
Μέχρι το 2015 δεν υπήρχε η χώρα. Λέτε ψέµατα. Λέτε «κατασχέ-
σεις πρώτης κατοικίας έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ». Ούτε µία. Γι’ αυτόν τον
λόγο και όταν µιλάτε για πλειστηριασµούς δεν µιλάτε για πλει-
στηριασµούς πρώτης κατοικίας. Είναι αλήθεια, τους ηλεκτρονι-
κούς τους έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Είσαστε πολύ κοµψοί στο να
αποφύγετε αυτή τη λακκούβα. Δεν είναι η ώρα να τα αναφέρω. 

Τώρα θα πω δύο πράγµατα τα οποία θα ακουστούν γλαφυρά,
µπορεί να τα ακούσετε και σαν κλαψιάρικα, µπορεί να τα ακού-
σετε σαν ποιητικά ή σαν κακή ποίηση από µένα, µπροστά στην
καλή ηθοποιία που είδαµε πριν. 

Κυρίες συναδέλφισσες και κύριοι συνάδελφοι. Τι είναι η πρώτη
κατοικία; Τι είναι η µικρή και µεσαία επιχείρηση; Η πρώτη κατοι-
κία είναι ο παππούς ή ο πατέρας σου µετά τον Εµφύλιο, που
ήρθε στα αστικά κέντρα, για να ξεφύγει είτε από τη µια πλευρά
είτε από την άλλη. Δούλεψε σαν σκυλί, πήρε ένα οικόπεδο.
έφτιαξε ένα δωµάτιο. Το ένα δωµάτιο γίνανε δύο. Τα δύο γίνανε
δυόµισι, τρία. Μεγάλωσε παιδιά και τα σπούδασε. Έδωσε αντι-
παροχή και πήρε δύο διαµερίσµατα. Πήρανε δάνειο τα παιδιά και
αυξήσανε το σπίτι, στο οποίο µένανε, για να χωρέσουν οι οικο-
γένειες. Πήρανε δάνειο τα παιδιά, τα οποία σπούδασαν, για να
ανοίξουν ιατρείο, για να ανοίξουν κοµµωτήριο για να ανοίξουν
δικηγορικό γραφείο. Πληρώνανε. Δεν ήταν τζαµπατζήδες. Εάν
θέλετε τζαµπατζήδες έχω εδώ έναν κατάλογο µε τα δικά σας
«πόθεν έσχες». Εάν θέλετε ακίνητα, έχω έναν κατάλογο µε τα
ακίνητα, που έχουν οι δικοί σας Βουλευτές. Πλήρωναν οι άνθρω-
ποι. Πλήρωναν κανονικά, µέχρι που µέσα από την πολιτική σας
έχασαν τη δουλειά τους, έχασαν τα εισοδήµατά τους και δεν
µπορούν να πληρώσουν. Κι έρχεστε και τους τα παίρνετε και
τους οδηγείτε στην έσχατη φτώχεια, χωρίς να έχετε µνηµονιακή
υποχρέωση. Επειδή είναι το σχέδιό σας και είναι το «σχέδιο Πισ-
σαρίδη». 

Κύριοι Βουλευτές της συµπολίτευσης. Η πρώτη κατοικία, η
µικρή επιχείρηση, το ιατρείο, το κοµµωτήριο, το καθαριστήριο,
το αρχιτεκτονικό γραφείο είναι οι µικρές µας πατρίδες. Έχουµε
τα εικονοστάσια µας, έχουµε τις φωτογραφίες των παππούδων
µας, του πατέρα µας, των παιδιών µας. Τις µεταφέραµε καθώς
αυξάναµε την επιτυχία µας. Έχουµε τον ιδρώτα ζωών εκεί µέσα.
Θέλετε να τις πάρετε; Ο ΣΥΡΙΖΑ θα αντισταθεί, ο λαός θα αντι-
σταθεί. Δεν θα τα καταφέρετε. Όπως πολεµάµε για την πατρίδα
µας, θα πολεµήσουµε και για τις µικρές πατρίδες που δηµιουρ-
γήσαµε. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κι εγώ για τον χρόνο. 
Ξεκινάει ο ενδέκατος κύκλος. Αναγιγνώσκω τους τρεις πρώ-

τους συναδέλφους. Είναι ο κ. Συρίγος από τη Νέα Δηµοκρατία,
η κ. Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ και ο κ. Καιρίδης από τη Νέα
Δηµοκρατία. Μετά θα πάρει τον λόγο ο κ. Δένδιας.

Κύριε Συρίγο, έχετε τον λόγο.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ (ΑΓΓΕΛΟΣ) ΣΥΡΙΓΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε

Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι, η βασική κοινοβουλευτική αρχή είναι θεµε-

λιώδης αρχή του Συντάγµατος. Τι σηµαίνει κοινοβουλευτική
αρχή; Σηµαίνει την εξάρτηση της Κυβερνήσεως από την εµπιστο-
σύνη της Βουλής. Στο ελληνικό πολιτικό σύστηµα έχει τρεις εκ-
φάνσεις. Η πρώτη είναι η ψήφος εµπιστοσύνης προς την
Κυβέρνηση. Η δεύτερη είναι η αρχή της δεδηλωµένης. Η τρίτη,
αυτή που βιώνουµε σήµερα, είναι η πρόταση δυσπιστίας από
πλευράς της αντιπολιτεύσεως. 

Η πρόταση δυσπιστίας, κυρίες και κύριοι, είναι το πιο δυνατό
µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου στη διάθεση της Αντιπολιτεύ-
σεως. Υπό αυτήν την έννοια, µου έκανε τροµερή εντύπωση, όταν
άκουσα ότι η Αξιωµατική Αντιπολίτευση κατέθεσε πρόταση δυ-
σπιστίας κατά ενός Υπουργού, του κ. Σταϊκούρα. Είπαµε ότι η
πρόταση δυσπιστίας είναι το πιο δυνατό µέσο κοινοβουλευτικού
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ελέγχου, που έχει µια Αντιπολίτευση στα χέρια της. Είθισται να
υπάρχει κάποιο µείζον πρόβληµα για να ωθήσει την Αντιπολί-
τευση σε µια τόσο ακραία επιλογή. Όταν ελέγχεται κάποιος
Υπουργός όπως τώρα, συνήθως ελέγχεται για διαφθορά ή για
σκάνδαλα. 

Έρχοµαι στο πρώτο βασικό ερώτηµα. Για ποιο λόγο ελέγχεται
ο κ. Σταϊκούρας; Ο κ. Σταϊκούρας ελέγχεται για την κυβερνητική
επιλογή να κατατεθεί νοµοσχέδιο για τη ρύθµιση οφειλών και την
παροχή δεύτερης ευκαιρίας. Μα, αυτό είναι κυβερνητική επι-
λογή. Εάν δείτε το κείµενο του νοµοσχεδίου, θα µετρήσετε από
κάτω έξι υπογραφές Υπουργών και µία υπογραφή Αναπληρωτή
Υπουργού. Γιατί, λοιπόν, η πρόταση δυσπιστίας προσωπικώς
κατά του κ. Σταϊκούρα; 

Πάµε τώρα σε ένα δεύτερο ερώτηµα εξαιρετικά βασικό για το
κόµµα σας. Πόσο κοντά στην κοινωνική πραγµατικότητα είναι
αυτό που συµβαίνει σήµερα στη Βουλή; Μέτρησα σήµερα το
πρωί τα πρωτοσέλιδα δεκαοκτώ εφηµερίδων σε Αθήνα και Θεσ-
σαλονίκη. Πόσα από αυτά είχαν ως κύριο θέµα την πρόταση δυ-
σπιστίας; Μόνο ένα: της κοµµατικής εφηµερίδας «Η ΑΥΓΗ». 

Τρεις άλλες εφηµερίδες ανέφεραν ως ένα από τα βασικά τους
θέµατα τον Πτωχευτικό Κώδικα, αλλά µόνο «Η ΑΥΓΗ» ανέφερε
την πρόταση δυσπιστίας. Γιατί άραγε; Αναρωτηθείτε, για να κα-
ταλάβετε πόσο κοντά στην κοινωνία είναι η σηµερινή µας συζή-
τηση. 

Βεβαίως, η εύκολη απάντηση που υπάρχει και δόθηκε δια στό-
µατος του κ.  Τσίπρα είναι διαφορετική. Στην οµιλία του ανέφερε
επί λέξει ότι «υπάρχει κάποιο «αόρατο χέρι», εκπορευόµενο από
το Μέγαρο Μαξίµου, το οποίο καθοδηγεί όλα τα ΜΜΕ». 

Είναι ένα πολύ βολικό σχήµα να εξηγείς για ποιον λόγο χάνεις
την επαφή σου µε την κοινωνία: «Η Κυβέρνηση ελέγχει όλα τα
µέσα». Σας λέω χαρακτηριστικές εκφράσεις: «Το control room
ενός καλοταϊσµένου µηχανισµού προπαγάνδας», «ο αόρατος αρ-
χισυντάκτης της ενηµέρωσης». «Οι συνθήκες ΥΕΝΕΔ, αλλά όχι
µε ένα κανάλι, όπως τότε, αλλά µε πολλά». «Η ΥΕΝΕΔοποίηση
της ενηµέρωσης». 

Πόσοι από τους απέξω ανθρώπους, που είναι κάτω των πε-
νήντα ετών, καταλαβαίνουν τι σηµαίνει ΥΕΝΕΔ, αυτό είναι ένα
άλλο θέµα. Όµως, ακούγεται ωραίο και, πρωτίστως, είναι εξαι-
ρετικά βολικό. «Κάποιος άλλος κακός φταίει για την απουσία µας
από την κοινωνία». Ταιριάζει γενικότερα µε την αντίληψη του ΣΥ-
ΡΙΖΑ και για την πανδηµία. 

Πάλι στην πρόταση δυσπιστίας ο κ. Τσίπρας αναφέρθηκε στην
πανδηµία του κορωνοϊού και µας είπε πρακτικώς ότι το µοναδικό
πράγµα για το οποίο δεν κατηγορείται ο κ. Μητσοτάκης είναι για
το πώς εµφανίστηκε ο κορωνοϊός επί της γης. Για όλα τα άλλα
κατηγορείται. Μεταξύ των άλλων, και για τα µειωµένα έσοδα από
τον τουρισµό του Αυγούστου. 

Μπερδεύονται όλα µαζί: Οι µαθητές, τα σχολεία, ο αριθµός
των επιβατών στα µέσα µαζικής µεταφοράς. Από πίσω είναι η
κακή πολιτεία, σε αντίθεση µε τους πολίτες και τους νέους, οι
οποίοι είναι εκ προοιµίου ανεύθυνοι. 

Πίσω απ’ όλη αυτή την ιστορία είναι µια κοσµοαντίληψη βασική
για τον ΣΥΡΙΖΑ: Είναι το κράτος «πατερούλης», που πρέπει να σε
παίρνει από το χέρι και να ορίζει το κάθε σου βήµα. 

Έρχοµαι τώρα στο επίµαχο νοµοσχέδιο, εξαιτίας του οποίου
καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας. Ποιο είναι το αφήγηµα
σας; «Η Κυβέρνηση, από το πρωί ως το βράδυ, απεργάζεται πώς
θα πάρει από τον µεροκαµατιάρη το σπίτι του, πώς θα οδηγήσει
όσο περισσότερους γίνεται στην πτώχευση και πώς θα κάνει
πλουσιότερες τις τράπεζες». Το γεγονός ότι οι τράπεζες αντέ-
δρασαν σ’ αυτό το νοµοσχέδιο περνά απαρατήρητο. 

Δεν θα ήθελα να επαναλάβω άλλα σηµεία, στα οποία αναφέρ-
θηκαν συνάδελφοι και τα έχουν αναπτύξει εκτενώς. Θα σας πω
µόνο ένα σηµείο, που εγώ ως δικηγόρος, το είχα αντιµετωπίσει
επανειληµµένως στην πράξη. 

Κατά τη γνώµη µου, εξαιρετικά σηµαντική παρέµβαση είναι η
αντιµετώπιση της πτώχευσης ως προς τα φυσικά πρόσωπα. Σή-
µερα, αν κάποιο φυσικό πρόσωπο πτωχεύσει, δεν µπορεί να πλη-
ρώσει τα χρέη του, αντιµετωπίζει πλειστηριασµό. Αφού του
πάρουν την περιουσία, συνεχίζουν να τον κυνηγάνε, συνεχίζει να
χρωστάει. Στρέφονται κατά εισοδηµάτων δικών του. Οι δικοί του

αποποιούνται την κληρονοµιά. Είναι το απόλυτο αδιέξοδο. Αυτό
προσπαθεί να ρυθµίσει το νοµοσχέδιο. 

Έρχοµαι στο τελευταίο σηµείο, που θεωρώ ότι είναι και το πιο
σοβαρό πρόβληµα της πρότασης δυσπιστίας που καταθέσατε.
Την περίοδο διακυβέρνησης της χώρας από εσάς και τους ΑΝΕΛ
καταθέσατε επτά νοµοθετικές ρυθµίσεις για το θέµα. Προφανώς,
δεν λύσατε το θέµα, γι’ αυτό είµαστε εδώ να το συζητάµε σήµερα. 

Τι λέει σήµερα το αφήγηµα σας; Σας το λέω µε τα λόγια του
πρώην Πρωθυπουργού: «Μετά από οκτώ ολόκληρα χρόνια προ-
στασίας εντός των µνηµονίων, η Κυβέρνηση έρχεται τώρα να
άρει την προστασία της πρώτης κατοικίας και, µάλιστα, εν µέσω
πανδηµίας». 

Όπως καλώς γνωρίζετε -γιατί εσείς το θεσπίσατε- η προστασία
της πρώτης κατοικίας καταργήθηκε οριζόντια τον Φεβρουάριο
2019. Το πρόβληµα είναι ότι αντιµετωπίζετε τον ελληνικό λαό,
ωσάν να έχει µνήµη αµοιβάδας, σαν να είµαστε µια µεγάλη χώρα
λωτοφάγων και ξεχνάµε τι συνέβη µερικούς µήνες πιο πριν. 

Αυτά βλέπει η κοινωνία και σου λέει ότι «έτσι είναι οι πολιτικοί,
κάνουν «κωλοτούµπες», αλλάζουν λένε και ξελένε». Αυτό, κύριοι,
δεν είναι δικό σας πρόβληµα. Με τη στάση σας καταλήγετε να
δηµιουργείτε πρόβληµα αξιοπιστίας σε ολόκληρο το πολιτικό σύ-
στηµα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει η συ-

νάδελφος κ. Αικατερίνη Παπανάτσιου από τον ΣΥΡΙΖΑ.  
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ ΠΑΠΑΝΑΤΣΙΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Η 25η Οκτωβρίου είναι η παγκόσµια µέρα πρόληψης του καρ-

κίνου του µαστού. Αναφέρθηκε και ο κ. Μουζάλας. 
Θα ήθελα, µια είµαι η πρώτη γυναίκα οµιλήτρια, που θα απευ-

θυνθεί από το Βήµα της Βουλής σε όλες τις γυναίκες. Το σηµαν-
τικό µας όπλο απέναντι στον καρκίνο του µαστού είναι η
ενηµέρωση και η πρόληψη. Έχουµε όλες µας υποχρέωση και κα-
θήκον, αυτή τη φορά απέναντι στον εαυτό µας. 

Έρχοµαι στο θέµα µας. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τον τελευταίο ενάµιση χρόνο

ζούµε σε µια δυστοπία. Βλέπουµε καθηµερινά να διαστρεβλώνε-
ται η πραγµατικότητα µε µεγάλο θράσος. Ο κύριος Υπουργός
Οικονοµικών ξεκίνησε µε µια αναφορά από τον λόγο υπέρ του
αδυνάτου. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε διαβάσει όλο το κείµενο; Βάζετε τον πο-
λιτικό εαυτό σας στη θέση κάποιου που παλεύει να πείσει για τα
δικαιώµατά του στη σύνταξη;  Εσείς αρνείστε να δώσετε πίσω
αυτά που εσείς τους κόψατε. Συνεχίζετε συνειδητά να κάνετε το
άσπρο µαύρο. Παρουσιάζεστε σαν σωτήρες, ενώ βυθίζετε καθη-
µερινά τη χώρα στην ύφεση. 

Προεκλογικά, διατυµπανίζατε ότι έχετε σχέδιο, ότι στόχος σας
ήταν η στήριξη της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας, η
ενίσχυση της οικονοµίας, η προστασία των πολιτών. Και τι κά-
νετε; Οδηγείτε τη χώρα ξανά σε οικονοµική κρίση και έρχεστε
να νοµοθετήσετε τη ρευστοποίηση της πρώτης κατοικίας και τη
βίαιη φτωχοποίηση της κοινωνίας. Θεσµοθετείτε την αφαίµαξη
των εισοδηµάτων, την αρπαγή της περιουσίας των πολιτών σε
καιρό πανδηµίας. Μετατρέπετε τους πολίτες σε ενοικιαστές στα
σπίτια τους, σε αιώνιους αιχµάλωτους των πιστωτών. 

Μετά τη διάταξη ασυλίας των τραπεζικών στελεχών, φέρνετε
έναν νόµο κοµµένο και ραµµένο στα µέτρα τους. Ό,τι δεν έγινε
σε καιρό µνηµονίων, το κάνετε τώρα. Αποδεικνύετε ότι κυβερ-
νάτε για να εξυπηρετήσετε τα συµφέροντα. Το σχέδιό σας είναι
η πλήρης αναδιάρθρωση της αγοράς. Καµµία άλλη κυβέρνηση
δεν υπήρξε τόσο προκλητική, τόσο κυνική. 

Δεν σας ενδιαφέρει η ύφεση, στην οποία µας σέρνουν πάλι οι
πολιτικές σας. Δεν σας ενδιαφέρει η υγεία ούτε η κοινωνική συ-
νοχή που απειλείται. Κυβερνάτε µε αυτόµατο πιλότο. 

Μας είπε ο κύριος Υπουργός Επικρατείας ότι τα Σαββατοκύ-
ριακα η Κυβέρνηση δεν κάνει διακοπές. Θα αστειεύεστε, βέβαια,
κύριε Υπουργέ. Σε όλη την Ελλάδα γνωστοποιείτε τις εξορµήσεις
σας.

Δεν ξέρω ποια είναι η πιο «πετυχηµένη» δήλωση της εβδοµά-
δας. Η δήλωση του κ. Γεραπετρίτη ή αυτή του κ. Θεοχάρη, ότι
«κερδίσαµε το στοίχηµα του τουρισµού»; 
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Θα ήταν αστείο, αν, εν τω µεταξύ, δεν ισοπεδώνατε τα πάντα
σε αυτή τη χώρα. Έχετε προβεί σε µια άνευ προηγουµένου επί-
θεση στην κοινωνία. Επιδοτείτε την ανεργία και την άµισθη ερ-
γασία, κατεδαφίζετε τους µισθούς των εργαζοµένων στην
καλύτερη περίπτωση, γιατί στη χειρότερη δεν έχουν δουλειά. Με
τις πολιτικές σας γυρίσαµε σε εποχές δεύτερου µνηµονίου, που
φόρτωσε τη χώρα µας µε 70 δισεκατοµµύρια µνηµονιακά µέτρα.
Τα µισά από αυτά ήταν φόροι. 

Τη θυµάστε αυτήν την περίοδο, κύριε Υπουργέ. Υπηρετούσατε
τότε σαν Αναπληρωτής Υπουργός. Ποιος χρεοκόπησε, λοιπόν,
τη χώρα; Ποια είναι η κυβέρνηση των φόρων; 

Έχουµε, λοιπόν, ξανά ραγδαία ύφεση, εκτίναξη της ανεργίας,
µαζική φτωχοποίηση. Η ετήσια έκθεση ΙΝΕ ΓΣΕΕ, που δηµοσιεύ-
τηκε πρόσφατα, αποτελεί γροθιά στο στοµάχ». Ένας στους οκτώ
ζει µε 200 ευρώ τον µήνα. 

Προχθές, ο κύριος Υφυπουργός, προσπαθώντας να στηρίξει
τον Υπουργό και την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, δια-
φήµισε κάποιους νόµους. Να θυµίσω ότι οι µισοί απ’ αυτούς ήταν
σχεδόν έτοιµοι, όπως η πάγια ρύθµιση των είκοσι τεσσάρων-σα-
ράντα οκτώ δόσεων, και κάποιοι εν ενεργεία, όπως οι εκατό εί-
κοσι δόσεις και η µείωση του ΕΝΦΙΑ. Οι υπόλοιποι, που ήταν
επιλογές δικές σας, αφορούσαν µειώσεις του φόρου εισοδήµα-
τος νοµικών προσώπων και των µερισµάτων. 

Πού καταλήξαµε; Ο συνολικός φόρος, που χρεώθηκε στους
πολίτες, παραµένει στα επίπεδα των προηγούµενων χρόνων, µει-
ωµένος ελάχιστα. Στα νοµικά πρόσωπα, από την άλλη, υπάρχει
αισθητή µείωση φόρων από τα 3,5 δισεκατοµµύρια στο 1,5 δισε-
κατοµµύριο. Αυτή είναι η δίκαιη κατανοµή της Νέας Δηµοκρα-
τίας, κοινωνικοποίηση των ζηµιών και ιδιωτικοποίηση των
κερδών. 

Η µοµφή, κύριοι, στρέφεται στην οικονοµική σας πολιτική, µε
αφορµή το τραγικό νοµοσχέδιο υφαρπαγής της περιουσίας των
πολιτών. Έχουµε όµως κι άλλους λόγους µοµφής όπως: Πρώτον,
Χρυσή Αυγή και Αριστερά είναι τα δύο άκρα. Η βία προέρχεται
σχεδόν αποκλειστικά από την Αριστερά τα τελευταία χρόνια.
Δεύτερον, η κοινωνική ισότητα είναι ενάντια στην ανθρώπινη
φύση. Τρίτον, η πενθήµερη εργασία και το οκτάωρο είναι ξεπε-
ρασµένες αντιλήψεις. Τέταρτον, γιατί να δώσουµε λεφτά στον
κόσµο που θα τα φάνε στην καραντίνα; Τριακόσια κιλά να γίνουν;
Πέµπτον, ο τουρισµός άνοιξε µε σχέδιο. Έκτον, η συγκέντρωση
στο Εφετείο και η ανεµελιά των νέων ευθύνονται για την αύξηση
των κρουσµάτων. Έβδοµον,  αν κάνουµε προσλήψεις στο ΕΣΥ ή
αγοράσουµε περισσότερα λεωφορεία, θα πρέπει να κόψουµε
συντάξεις. Όγδοον, η Κυβέρνηση έκανε ό,τι µπορούσε, οι πολί-
τες είναι οι ανεύθυνοι. Ένατον, νόµος του κράτους οι απλήρωτες
υπερωρίες. Δέκατον, σε άλλες χώρες έχουµε περισσότερους θα-
νάτους. Ενδέκατον, «σκοιλ ελικίκου» και «Μέτζη του νεούκτη».
Δωδέκατον, λίστα Πέτσα. Είναι κι άλλα. Έχετε ξεπεράσει κάθε
όριο. Θα έπρεπε να ντρέπεστε για όλα τα παραπάνω. 

Αντίθετα, επιµένετε. Φταίει η νέα γενιά, που της χρεώσατε
µόνο κρίση και µνηµόνια και τώρα τις χρεώνετε και την έξαρση
της πανδηµίας. Φταίνε οι εργαζόµενοι, που στριµώχνονται καθη-
µερινά για να βγάλουν το µεροκάµατό τους. Φταίνε οι µικροί και
µεσαίοι επιχειρηµατίες, που είναι «ζόµπι», όπως λέτε, και πρέπει
να κλείσουν. Φταίνε οι οφειλέτες, που καταστράφηκαν τα χρόνια
της κρίσης και τιµωρούνται χάνοντας το σπίτι τους. Φταίνε όλοι!
Μόνο εσείς δεν φταίτε, παρ’ ότι κάθε φορά που παίρνετε στα
χέρια σας το τιµόνι της χώρας, µας οδηγείτε στα βράχια.

Ή θα αφουγκραστείτε τις ανάγκες της κοινωνίας και θα αλ-
λάξετε ρότα ή ο ελληνικός λαός θα αλλάξει καπετάνιους! 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Δηµήτριος Καιρίδης. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΙΡΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεδριάζουµε για τρίτη συνε-

χόµενη µέρα για να συζητήσουµε την πρόταση δυσπιστίας του
ΣΥΡΙΖΑ. Πρόκειται για την κορυφαία διαδικασία κοινοβουλευτι-
κού ελέγχου. 

Νοµίζω όµως, χωρίς καµµία διάθεση αντιπαράθεσης, ότι όλοι
βλέπουµε και όλοι µπορούµε να συµφωνήσουµε ότι η κοινωνία

δεν ασχολείται. Σας έχει γυρίσει -θα είµαι γαλαντόµος- µας έχει
γυρίσει συνολικά, ως Βουλή, ως Εθνική Αντιπροσωπεία εδώ σή-
µερα το πρωί της Κυριακής 25η Οκτωβρίου, την πλάτη. Οι λόγοι
είναι απλοί και εύκολα ανιχνεύσιµοι. Το έκαναν και κάποιοι από
τους προλαλήσαντες. Επιτρέψτε µου να συνοψίσω: 

Πρώτον, η χώρα αντιµετωπίζει µια πρωτοφανή πανδηµική
κρίση, οικονοµική ύφεση και µια εθνική απειλή µεγάλης έντασης
και πρωτοφανούς διάρκειας από την Τουρκία. 

Δεύτερον, η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη πιστώνεται
µε την αποτελεσµατική διαχείριση της τριπλής κρίσης, σύµφωνα
τόσο µε τις δηµοσκοπήσεις -χρησιµοποιώ στοιχεία κι όχι τα δικά
µας θέλω- όσο και τις αναφορές του διεθνούς Τύπου και των
ξένων ηγετών. Δεν τα λέµε εµείς. Τα λέει η κοινή γνώµη, τα λένε
οι ξένοι, τα λένε τα στοιχεία. Δείτε τον πανευρωπαϊκό χάρτη της
πανδηµίας, για παράδειγµα. 

Τρίτον, επί επτά συνεδριάσεις της αρµόδιας Επιτροπής Οικο-
νοµικών της Βουλής τις αµέσως προηγούµενες µέρες, τέσσερις
για το υπό συζήτηση επίδικο νοµοσχέδιο της «δεύτερης ευκαι-
ρίας» και τρεις για το προσχέδιο του προϋπολογισµού, δεν
υπήρξε καµµία υπόνοια κλιµάκωσης της αντιπαράθεσης από µέ-
ρους σας.

Με την πρότασή του, αίφνης, στην Ολοµέλεια ο κ. Τσίπρας
αιφνιδίασε την Κοινοβουλευτική του Οµάδα, που έτρεχε να µα-
ζέψει τις απαραίτητες υπογραφές και επιβεβαίωσε ότι ο στόχος
ήταν µικροπολιτικός για την επανασυσπείρωση γύρω από τον Αρ-
χηγό, παρά για την ουσιαστική αντιµετώπιση ενός πολύ µεγάλου
προβλήµατος, που ταλανίζει την ελληνική κοινωνία και ελληνική
οικονοµία, αυτό της υπερχρέωσης. 

Τέταρτον, επί δύο µέρες τώρα -σήµερα η τρίτη- ο ΣΥΡΙΖΑ έχει
αποτύχει να στοιχειοθετήσει την όποια, µια κάποια προσωπική
µοµφή εναντίον του κ. Σταϊκούρα. Είναι προφανές ότι η πρόταση
δεν αφορά την πολιτική του Υπουργού, αλλά µια κυβερνητική
επιλογή. 

Γιατί η συγκεκριµένη επιλογή θα πρέπει να περάσει από τη βά-
σανο της πρότασης δυσπιστίας δεν έχει καταστεί φανερό. Η συ-
ζήτηση και η καταψήφιση του σχετικού νοµοσχεδίου αρκούσε.
Άλλωστε, κινδυνεύετε, δια της εις άτοπον απαγωγής, η µη υπο-
βολή αντίστοιχης πρότασης δυσπιστίας σε όλα τα υπόλοιπα νο-
µοσχέδια, που φέραµε και σε όλους τους υπόλοιπους Υπουργούς
να εκληφθεί ως επιδοκιµασία. 

Πέµπτον, το πιο σηµαντικό είναι ότι το νοµοσχέδιο, που επέ-
λεξε να επικρίνει µε τέτοια σφοδρότητα ο ΣΥΡΙΖΑ συµπληρώνει
και εξυγιαίνει ένα ανεπίτρεπτο κενό, επεκτείνοντας την πτωχευ-
τική προστασία και στους ιδιώτες, όχι µόνο στους εµπόρους και
τις επιχειρήσεις, όπως συµβαίνει στις περισσότερες ανεπτυγµέ-
νες χώρες, επ’ ωφελεία όσων υπερχρεώθηκαν, προκειµένου να
είναι δυνατή η επανεκκίνηση τους µε µια δεύτερη ευκαιρία. Αν
κάποιος δικαιούτο να αντιδρά στη συγκεκριµένη ρύθµιση θα
έπρεπε να είναι ο πιστωτής και οι τράπεζες. Φαντάζοµαι ότι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ δεν έχει καταστεί συνήγορος των τραπεζών, µε και σε όση
σύγχυση κι αν βρίσκεται.

Έκτον, υπάρχει κάτι περισσότερο, για το οποίο ο κόσµος µας
έχει γυρίσει την πλάτη και βρισκόµαστε να συζητάµε εδώ σήµερα
το πρωί «έρηµοι κι απρόσωποι», όπως θα έλεγε ο εθνικός µας
Νιόνιος. Με την πρότασή του ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να επιστρέψει
στον τόπο του εγκλήµατος. Γιατί ήταν αυτός που κατάργησε τον
νόµο Κατσέλη, την προστασία της πρώτης κατοικίας, την ανα-
στολή των πλειστηριασµών και εισήγαγε τους ηλεκτρονικούς για
να ξεπεράσει τις αντιδράσεις των πρώην συντρόφων του, του
Παναγιώτη Λαφαζάνη και της Ζωής Κωνσταντοπούλου. 

Με την πρότασή του ο ΣΥΡΙΖΑ µας ξαναθύµισε τις παλινωδίες,
τις κωλοτούµπες, τον λαϊκισµό, µε τον οποίο ήρθε στην εξουσία
και την αναπόφευκτη σύγκρουσή του µε την πραγµατικότητα,
που προκάλεσε τεράστια ζηµιά στην οικονοµία. 

Θέλω να είµαι σαφής και συγκεκριµένος. Καµµία ελληνική κυ-
βέρνηση σε καιρό ειρήνης δεν προκάλεσε τόση ζηµιά στην ιστο-
ρία του τόπου όση ο ΣΥΡΙΖΑ το 2015. Για να µην µπερδευόµαστε,
το 2015 είναι το προπατορικό σας αµάρτηµα. Αυτό θα σας κυνη-
γάει, αυτό θα κουβαλάτε µαζί σας κι αυτό θα σας καθηλώνει στα
έδρανα της Αντιπολίτευσης. 

Τελειώνω µε το πιο βασικό. Έβδοµον, ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε τον
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λαϊκισµό. Επέλεξε τον λαϊκισµό και στα εθνικά θέµατα. Δεν θα
αναφερθώ σ’ αυτά διότι έπεται ο φίλτατος Υπουργός Εξωτερι-
κών, ο οποίος θα κάνει συνολική τοποθέτηση, φαντάζοµαι, επί
του θέµατος. 

Επιδιώκετε να παρασύρετε το πολιτικό σύστηµα συνολικά και
τη χώρα στη δίνη του λαϊκισµού. Αντί να συζητήσουµε πώς θα
αντιµετωπίσουµε το ακανθώδες πρόβληµα των κόκκινων δα-
νείων, που είχαν µετατρέψει τις τράπεζες µας σε «ζόµπι» και κα-
θήλωσαν την οικονοµία µας σε µία πρωτοφανή, πρωτόγνωρη,
αναιµική ανάκαµψη µετά τη σφοδρή κρίση του 2010, αντί να συ-
ζητήσουµε µε γενναιότητα τα δύσκολα, που έχουµε µπροστά µας
για να δώσουµε επιτέλους προοπτική στους νέους µας να µην
φεύγουν στο εξωτερικό, αλλά να µένουν και να προκόβουν στον
τόπο τους, ο ΣΥΡΙΖΑ επέλεξε να κλαψουρίσει, να πει ψέµατα για
το παρελθόν του και να αποπροσανατολίσει από το κακό παρόν
του.

Κυρίες και κύριοι, κανείς δεν συγκινείται για κανέναν δεν αφο-
ρούν, πλην της στενής ηγετικής οµάδας, τα εσωκοµµατικά του
ΣΥΡΙΖΑ. Γι’ αυτό και κανείς δεν συγκινήθηκε κανείς, πέραν της
«ΑΥΓΗΣ», ούτε καν η «Εφηµερίδα των Συντακτών», µε την πρό-
ταση δυσπιστίας. Είναι η πρώτη φορά στην ιστορία του θεσµού,
που µια πρόταση περνάει στα µονόστηλα των εφηµερίδων. Ανα-
ρωτηθείτε γιατί.

Κάτι τελευταίο. Αν δεν το καταλάβατε, πρέπει τώρα να το κά-
νετε. Το 2020 δεν είναι 2015. Ο λαϊκισµός δεν πουλάει. Δεν που-
λάει εδώ, µετά από τις αλλεπάλληλες διαψεύσεις της πενταετίας
σας. Δεν πουλάει στην Ευρώπη, όπου ο λαός στρέφει τους ψη-
φοφόρους στους σοβαρούς και αποτελεσµατικούς διαχειριστές,
µακριά από τους κραυγάζοντες. Επιτρέψτε µου την πρόβλεψη:
δεν πουλάει ούτε στην Αµερική πια, ενόψει των εκλογών της 6ης
Νοεµβρίου. 

Όσο πιο γρήγορα το καταλάβετε, τόσο καλύτερα για σας,
αλλά και για την ευστάθεια του πολιτικού µας συστήµατος, που
χρειάζεται µια αξιόπιστη αντιπολίτευση κι όχι αυτό το συνονθύ-
λευµα αντιφάσεων και παραδοξοτήτων που είσαστε σήµερα.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο

Υπουργός Εξωτερικών κ. Νικόλαος Δένδιας.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Σας ευχαρι-

στώ θερµά, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθήσω -κατά το δυ-

νατόν- να τηρήσω το χρόνο. Απλώς, θα ήθελα να καλύψω το σύ-
νολο του εύρους των σχέσεων της χώρας, για να µην θεωρηθεί
ότι εκ της παραλήψεως συνάγεται ή υπονοείται κάτι. Κατά τούτο,
κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να παρακαλέσω θερµά για την ανοχή
της Έδρας.

Πριν ξεκινήσω, όµως, επί του συγκεκριµένου θα ήθελα να µου
επιτρέψετε να κάνω µια γενική παρατήρηση. Η γενική παρατή-
ρηση αφορά αυτά που άκουσα κατά το διάστηµα που ήµουν στην
Αίθουσα, κυρίως από τους Βουλευτές της Αντιπολίτευσης. Η επι-
στροφή στο φερόµενο ως δίπολο κατ’ αρχήν µιας Αντιπολίτευ-
σης, η οποία εκπροσωπεί τον λαό και τα υγιή του συµφέροντα
και από την άλλη πλευρά µιας Κυβέρνησης, η οποία είναι ανάλ-
γητη και η οποία εκπροσωπεί τους τραπεζίτες και τα µεγάλα συµ-
φέροντα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήλπιζα ότι αυτού του είδους οι
αναλύσεις ετάφησαν στην προηγούµενη περίοδο δια πάντως, ότι
έγινε µέσα από την κρίση κατανοητό ότι όλα τα κόµµατα εκπρο-
σωπούν κατά τον τρόπο που κρίνουν και κατά τη συνείδησή τους
τα αληθή συµφέροντα του ελληνικού λαού στο σύνολό τους και
ότι οι απλοϊκές αυτές αναλύσεις του καλού και του κακού, της
κοκκινοσκουφίτσας και του κακού λύκου έχουν πάψει να υπάρ-
χουν και δεν θα ακούγονται πλέον σε αυτήν την Αίθουσα.

Καθόσον αφορά το πτωχευτικό των ιδιωτών, οφείλω να σας
πω για λόγους προσωπικής εντιµότητας ότι και εγώ εργάστηκα
επιµόνως γι’ αυτό το 2014 και θα το είχα τελειώσει, εάν δεν είχα
φύγει από το Υπουργείο Ανάπτυξης το φθινόπωρο του 2014,
γιατί το θεωρώ κατεξοχήν φιλολαϊκό µέτρο, τη δυνατότητα του
ιδιώτη να αποφύγει τη µέγγενη του συστήµατος για το υπόλοιπο
της ζωής του. 

Επίσης, σαν µια γενική θέση, θα ήθελα να σας πω ευθέως ότι
η Νέα Δηµοκρατία, το κόµµα που ίδρυσε ο Κωνσταντίνος Καρα-
µανλής, είναι ένα λαϊκό κόµµα, ένα κόµµα που προασπίζει και θα
προασπίζει τα λαϊκά συµφέροντα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σε αυτό, να είµαστε εξηγηµένοι, τη σχέση µας µε την κοινωνία,

µε τους εργαζόµενους και µε τους αγρότες δεν την εκχωρούµε
και δεν θα την εκχωρήσουµε ποτέ. 

Έρχοµαι τώρα στα θέµατα του Υπουργείου, του οποίου έχω
την τιµή να προΐσταµαι. Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, βρίσκον-
ται σε ιδιαίτερα κρίσιµο σηµείο τα εθνικά θέµατα. Το ξέρετε. Ο
ένας και πλέον χρόνος της Κυβέρνησης Μητσοτάκη χαρακτηρί-
στηκε από πρωτοφανείς προκλήσεις, κατ’ αρχήν την ανάγκη ανά-
ταξης του τρωθέντος κύρους της χώρας από τη δεκαετή
οικονοµική κρίση που περιόρισε τις δυνατότητές µας, αλλά βε-
βαίως και από την ανάγκη αντιµετώπισης του µείζονος τουρκικού
αναθεωρητισµού. 

Η ελληνική απάντηση διαρθρώθηκε εδραζόµενη επί του Διε-
θνούς Δικαίου και του Διεθνούς Δικαίου της Θάλασσας, χτίζον-
τας συµµαχίες και κατανοήσεις, κατ’αρχήν µε την δηµιουργία
ενός ευρύτατου δικτύου διµερών, τριµερών και πολυµερών σχη-
µάτων, αλλά και µε την υλοποίηση της διαχρονικής εθνικής στρα-
τηγικής οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών µας. 

Όπως ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οριοθετήσαµε την
υφαλοκρηπίδα µας και τις αποκλειστικές οικονοµικές µας ζώνες
πρώτα µε την Ιταλία, αµέσως µετά µε την Αίγυπτο και τέλος συµ-
φωνήσαµε πρόσφατα µε την Αλβανία να παραπέµψουµε το ζή-
τηµα στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης. Υλοποιήθηκε, θέλω να
πω, σε µεγάλο βαθµό µε πλήρη εθνική συναίνεση και πλήρη
εθνική στήριξη αυτό, που δεν είχε γίνει εφικτό για δεκαετίες, για
διάστηµα που υπερέβαινε τον µισό αιώνα.

Αντιστρέψαµε -και αυτό είναι επίσης εξαιρετικά σηµαντικό- το
τουρκικό αφήγηµα του κακοµαθηµένου παιδιού της Ευρώπης,
αυτό που προσπαθούσε η τουρκική διπλωµατία να δηµιουργήσει
εις βάρος της χώρας µας. Έλεγαν οι Τούρκοι διπλωµάτες: «Καλά
οι Έλληνες δεν συµφωνούν µε εµάς. Μήπως έχουν συµφωνήσει
µε κανέναν άλλον;» Αυτό έχει αναστραφεί πλήρως. Οι Έλληνες
έχουν συµφωνήσει µε όλους, πλην της Τουρκίας.

Γενικότερα όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση
Μητσοτάκη λειτουργεί επί τη βάσει µοντέλου. Το µοντέλο αυτό
περιλαµβάνει διακριτούς, αλλά και αλληλοτεµνόµενους κύκλους,
οι οποίοι επίσης κάθετα τέµνονται επιπλέον από τους διαχρονι-
κούς άξονες της εξωτερικής µας πολιτικής. 

Ο πρώτος µας κύκλος περιλαµβάνει τα Βαλκάνια. Έχουµε ανα-
λάβει πρωτοβουλία για την προώθηση της ευρωπαϊκής προοπτι-
κής των δυτικών Βαλκανίων επί τη βάσει της πρωτοβουλίας της
Θεσσαλονίκης, µαζί µε τον αναπληρωτή Υπουργό κ. Μιλτιάδη
Βαρβιτσιώτη και έχουµε εργαστεί εξαιρετικά µεθοδικά για την
ενίσχυση των διµερών µας σχέσεων και µε τις χώρες των δυτικών
Βαλκανίων, αλλά και συνολικά µε τις χώρες των Βαλκανίων. Έχω
επισκεφθεί µαζί µε τον αρµόδιο Υφυπουργό για τα οικονοµικά,
τον κ. Φραγκογιάννη επανειληµµένα τις χώρες των Βαλκανίων,
στην προσπάθεια -συνοδευόµενοι και από επιχειρηµατίες- να εµ-
βαθύνουµε τις οικονοµικές µας σχέσεις.

Παράλληλα, κάνοντας συνετή χρήση των δυνατοτήτων που
µας παρέχει η γνωστή αιρεσιµότητα, λειτουργούµε για να δια-
σφαλίσουµε τα µειονοτικά και περιουσιακά δικαιώµατα της ελ-
ληνικής µειονότητας στην Αλβανία, δικαιώµατα, που είναι
αυτονόητα στο πλαίσιο και του ευρωπαϊκού µέλλοντος της Αλ-
βανίας, αλλά και της ελληνοαλβανικής φιλίας. 

Όσον αφορά τη Συµφωνία των Πρεσπών, αποτελεί πάγια θέση
µας, πάγια θέση της Νέας Δηµοκρατίας ότι θα µπορούσε να συ-
νοµολογηθεί µε επωφελέστερο τρόπο για τα εθνικά µας συµφέ-
ροντα. Στόχος µας, όµως, διακηρυγµένος από τον Πρωθυπουργό,
παραµένει η υλοποίησή της και η άµβλυνση κατά το δυνατόν των
αρνητικών της πτυχών. 

Όσον αφορά το δεύτερο κύκλο, που περιλαµβάνει τη Μεσό-
γειο, τη Μέση Ανατολή και τις χώρες του Κόλπου και του Καυκά-
σου, έχουµε αναπτύξει ένα δίκτυο οµονοούντων κρατών, στο
οποίο περιλαµβάνονται η Αίγυπτος, το Ισραήλ, τα Ηνωµένα Αρα-
βικά Εµιράτα, η Σαουδική Αραβία, το Μπαχρέιν, το Κουβέιτ, το

1280 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Οµάν, η Ιορδανία, η Αρµενία. Έχουµε δηµιουργήσει συναντιλή-
ψεις επί θεµάτων µε την Αλγερία, µε το Μαρόκο, µε το Ιράκ. 

Έχω επισκεφθεί όλες αυτές τις χώρες, που σας προανέφερα
µε τελευταίο σταθµό τη Βαγδάτη και νοµίζω ότι έχουµε σε µε-
γάλο βαθµό κατορθώσει να πείσουµε µε τα επιχειρήµατά µας για
τις συνέπειες των τουρκικών πρακτικών στην ασφάλεια και στη
σταθερότητα της περιοχής. Άλλωστε, οι περισσότερες χώρες
έχουν υποστεί τον τουρκικό επεκτατισµό.

Όσον αφορά την Ευρωπαϊκή Ένωση, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, αντιµετωπίσαµε µια πρόκληση. Η πρόκληση ήταν η εµ-
βάθυνση των διµερών σχέσεων. Είναι µεγάλη παγίδα το
Συµβούλιο στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Τείνει κανείς να πιστεύει ότι
επαρκεί η συµµετοχή στο Συµβούλιο Υπουργών. Δεν επαρκεί.
Πρέπει να ενισχυθούν οι διµερείς άξονες και πρέπει να δηµιουρ-
γήσουµε -και έχουµε δηµιουργήσει- ένα αφήγηµα πολλαπλών
ακροατήριων, το οποίο διµερώς να εξηγούµε και να πείθουµε,
όχι µόνο για τα συµφέροντα της πατρίδας µας σε όλους τους το-
µείς, αλλά και για το γεγονός ότι η όξυνση που καλλιεργεί η
Τουρκία, τόσο στη Συρία όσο στη Λιβύη όσο στο Ιράκ όσο και
στον Καύκασο, απειλούν συνολικά την Ευρωπαϊκή Ένωση και όχι
την Ελλάδα, ότι η εργαλειοθήκη του µεταναστευτικού, αλλά και
το ταξιδιωτικό γραφείο µισθοφόρων τζιχαντιστών αποτελεί µεί-
ζονα πρόκληση για την ασφάλεια της περιοχής. Όπως, επίσης,
µείζονα πρόκληση για το σύστηµα αξιών, που κυρίως εκπροσω-
πεί η Ευρωπαϊκή Ένωση αποτελούν οι µαζικές παραβιάσεις αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στο εσωτερικό της Τουρκίας, αλλά και η
µετατροπή των µνηµείων παγκόσµιας πολιτιστικής κληρονοµιάς
σε τεµένη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Κύριε Πρόεδρε, χρειάζοµαι την ανοχή σας για ένα πεντάλεπτο
περίπου, αν έχετε την καλοσύνη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ,
λόγω της ιδιότητας και της επικαιρότητας θα πάρετε τρία λεπτά
παραπάνω -γιατί είστε Υπουργός Εξωτερικών- διότι πρέπει να µι-
λήσουν και οι Βουλευτές.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Αυστηρός ο Πρόεδρος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Δώστε λίγο παραπάνω χρόνο στον
Υπουργό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Καλαφάτη, εγώ
παίρνω τις αποφάσεις.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ - ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Αξίζει να παρατηρήσουµε την τοποθέτηση του Προέδρου Σίσι
ότι η µετατροπή µιας εκκλησίας, ενός µουσείου σε τέµενος απο-
τελεί παράβαση και του µουσουλµανικού νόµου, όχι µόνον των
θεσµίων της Ουνέσκο.

Όσον αφορά τις Ηνωµένες Πολιτείες, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, πέραν από την υπογραφή της MDCA, της αµυντικής συµ-
φωνίας, νοµίζω ότι η εµβάθυνση τους µε την Ελλάδα είναι
προφανής σε όλους σας. Έχω συναντήσει τον κ. Ποµπέο έξι
φορές και έχουµε κάνει µια τηλεδιάσκεψη. Δεν νοµίζω ότι στην
ιστορία της Ελλάδας έχει ξαναπαρατηρηθεί το φαινόµενο. Θα
ήθελα, όµως, να ξέρετε, διότι η Εθνική Αντιπροσωπεία έχει τον
τελευταίο λόγο, ότι εκκινούµε σχεδόν άµεσα νέο διάλογο για τη
διεύρυνση και της MDCA ή την υπογραφή µιας νέας εξαρχής
συµφωνίας.

Με την Ρωσία ελπίζω πολλά από την αυριανή άφιξη του Υπουρ-
γού κ. Λαβρόφ στην Αθήνα. Η επανεκκίνηση των ελληνορωσικών
σχέσεων είναι ένα ζητούµενο. Όπως επίσης προσπαθούµε να εκ-
µεταλλευτούµε τη συµµετοχή µας στους περιφερειακούς οργα-
νισµούς ασφάλειας όπως το ΝΑΤΟ και ο ΟΑΣΕ. 

Θα θέλαµε να αναπτύξουµε τη σχέση µας και µε χώρες εκτός
µέχρι τώρα του ελληνικού ορίζοντα. Αναφέροµαι στην Ινδία -η
Ινδία ήδη είναι παρούσα σε ένα έργο, στο νέο αεροδρόµιο του
Ηρακλείου-,στην Αφρική όπου ανοίγουµε µία νέα πρεσβεία στη
Σενεγάλη -θέλουµε να είµαστε παρόντες στην πιο αναπτυσσό-
µενη περιοχή του πλανήτη- επίσης και στον Καναδά, στο πλαίσιο
της συµµετοχής του στο ΝΑΤΟ. Ο Καναδός υπουργός ήταν µαζί
µας την προηγούµενη βδοµάδα µετά από είκοσι και κάτι χρόνια.
Βέβαια, σε όλα αυτά είναι βοηθός µας, αρωγός µας ο Ελληνι-

σµός της Διασποράς, στο οποίο ο Υφυπουργός κ. Κώστας Βλάσης
κάνει εξαιρετική δουλειά. Άλλωστε, σε λίγο ένα νέο νοµοθέτηµα
θα έρθει υπό την κρίση σας, που θα δείχνει τις κατευθυντήριες
απόψεις για το πώς πρέπει ένα σύγχρονο Υπουργείο Εξωτερικών
να λειτουργεί. 

Όσον αφορά τους διαχρονικούς µας άξονες, το Κυπριακό δε-
σπόζει. Η επίλυση του Κυπριακού αποτελεί το µείζον κορυφαίο
εθνικό µέληµα και ξέρουµε ότι ο µόνος τρόπος για να λυθεί είναι
η επανέναρξη των διαπραγµατεύσεων επί τη βάσει των αποφά-
σεων του Συµβουλίου Ασφαλείας και της πλήρους εφαρµογής
του κοινοτικού κεκτηµένου. Εργαζόµαστε -και το ξέρετε- µε από-
λυτο συντονισµό και σύµπνοια µε την κυπριακή Κυβέρνηση.

Με την Τουρκία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα επιθυµού-
σαµε ένα κλίµα διαφορετικό, ένα κλίµα σεβασµού και φιλικών
σχέσεων, στο πλαίσιο του Διεθνούς Δικαίου. Αλλά σε αυτό θέλω
να είµαι σαφής: δεν ανεχόµαστε παραβατικές αξιώσεις, δεν ανε-
χόµαστε απειλές πολέµου, δεν συµπλέουµε µε µονοµερείς διεκ-
δικήσεις και λυπούµαι να πω ότι η Τουρκία εκτρέπεται σε έναν
νεοθωµανισµό, τελείως διαφορετικό από την κοσµική παράδοση
του ιδρυτή της νεότερης Τουρκίας, του  Κεµάλ Ατατούρκ. 

Να συνοψίσω: η εξωτερική µας πολιτική, η εξωτερική πολιτική
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, της Κυβέρνησης Μη-
τσοτάκη δεν είναι φοβική, δεν είναι πολιτική µιας τειχισµένης Ελ-
λάδας, µιας περίκλειστης Ελλάδας, µια ανασφαλούς Ελλάδας,
δεν είναι πολιτική µιας µίζερης Ελλάδας, δεν είναι πολιτική µιας
καχύποπτης, αποµονωµένης Ελλάδας. Δεν πιστεύει σε εθνικιστι-
κές εξάρσεις, δεν µετέρχεται λαϊκιστικές κορώνες. Πιστεύουµε
σε µια Ελλάδα σύγχρονη, ανοιχτή, ανεκτική προς όλες τις θρη-
σκείες, προς όλους τους ανθρώπους ανεξαρτήτως χρώµατος.
Πιστεύουµε σε µία Ελλάδα φιλόδοξη, µε αυτοπεποίθηση, σε µία
Ελλάδα κέντρο οικονοµικής ανάπτυξης των Βαλκανίων. Απορρί-
πτουµε τον εριστικό  επαρχιωτισµό της Τουρκίας, υιοθετούµε
έναν έντιµο ευρωπαϊκό κοσµοπολιτισµό. 

Θα προασπίσουµε µε κάθε τρόπο την κυριαρχία µας, θα προ-
ασπίσουµε µε κάθε τρόπο τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα, θα
προασπίσουµε µε κάθε τρόπο την πατρίδα µας που τη µεγαλώ-
νουµε µε την επέκταση των χωρικών µας υδάτων, µε την οριοθέ-
τηση της υφαλοκρηπίδας και των αποκλειστικών οικονοµικών
ζωνών, µε έντιµες συµφωνίες µε όλους τους γείτονές µας, πλην
της Τουρκίας, που αρνείται να έρθει στο τραπέζι των διαπραγ-
µατεύσεων.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Πιστεύουµε βαθιά στα προσόντα του ελληνικού λαού και πι-

στεύουµε στα προνόµια της γεωπολιτικής µας θέσης. Πι-
στεύουµε στις δυνατότητες των Ενόπλων µας Δυνάµεων,
πιστεύουµε στον πατριωτισµό των Ελλήνων, που ενσυνείδητα αν-
τιστρατεύεται την υπερφίαλη αλαζονεία της δυνάµεως. Πι-
στεύουµε σε µια Ελλάδα, που µέσα σε µήνες κατόρθωσε και
έλυσε ζητήµατα µισού αιώνα, που φάνταζαν άλυτα. Αυτή την Ελ-
λάδα προάγουµε, µια λαµπερή, ευρωπαϊκή, ακτινοβόλο Ελλάδα,
µία νέα Ελλάδα διακοσίων ετών. 

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ. Κι εσάς για την ανοχή, κύριε Πρό-
εδρε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε, κύριε Ραγ-

κούση; Για ποιο πράγµα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Να µου δώσετε τον λόγο σας παρα-

καλώ για δυο λεπτά ή αν θέλετε, να κάνω χρήση του εξαλέπτου
του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τι θέλετε; Θέλετε να
κάνετε χρήση του εξαλέπτου;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εγώ προτιµώ δύο λεπτά, δεν θα χρει-
αστώ περισσότερο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Παράκληση όµως
στους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους: Μην αρχίσουν οι πα-
ρεµβάσεις των δύο -τριών λεπτών, διότι πάνε οι Βουλευτές, χα-
θήκανε. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Δένδια, θα παρακολουθήσουµε αυτήν τη διάθεση που
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δείξατε µε την τοποθέτησή σας, οµολογουµένως µετριοπαθή,
και τη διάθεση που επίσης επιδείξατε να µην βάλετε, να µην σκα-
λίσετε θέµατα που µπορεί αυτή τη στιγµή που εσείς κρίνετε ότι
δεν πρέπει να τεθούν µε ένταση να µην τεθούν σήµερα εδώ.
Όµως ακόµη και αν θέλουµε να προσπεράσουµε κάποιες ιστο-
ρικές ανακρίβειες, για παράδειγµα αυτό που είπατε για τη Συµ-
φωνία των Πρεσπών, ότι η θέση σας ήταν ότι απλώς θα
µπορούσε να είναι επωφελέστερη, δεν µπορούµε να το κάνουµε. 

Ε όχι, κύριε Δένδια, ξέρετε πολύ καλά ότι αυτή δεν είναι η αλή-
θεια. Η θέση σας δεν ήταν αυτή. Η θέση σας ήταν ότι επρόκειτο
για µια προδοτική συµφωνία, η οποία έπρεπε πάση θυσία να µην
ψηφιστεί, ότι έπρεπε πάση θυσία να ξεσηκωθεί ο ελληνικός λαός
για να την εµποδίσει και ούτω καθεξής, αλλά το προσπερνώ. 

Αποφασίσατε να µας ενηµερώσετε επίσης και για το ότι ανοί-
γουµε πρεσβεία στη Σενεγάλη και καλά κάνατε. Δεν είναι µικρό
θέµα, αλλά πάντως δεν είναι το θέµα των ηµερών της χώρας που
σχετίζεται µε την πορεία και την εξέλιξη των εθνικών µας θεµά-
των. 

Δύο ερωτήσεις θα θέσω, που νοµίζω ότι δεν τις έχουµε µόνο
εµείς, αλλά νοµίζω ότι γεννήθηκαν στο µυαλό όλων όσων σας
άκουσαν σήµερα είτε σε αυτή την Αίθουσα είτε στον ελληνικό
λαό, που ενδεχοµένως παρακολουθεί ή θα ακούσει αργότερα
την τοποθέτησή σας. Είπατε ότι θα υπερασπιστούµε µε κάθε
τρόπο τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Αλήθεια, πώς το κάνουµε
όλο αυτό το διάστηµα, κύριε Δένδια; Πώς υπερασπιζόµαστε τα
κυριαρχικά µας δικαιώµατα, είτε σε ό,τι αφορά τις έρευνες που
διεξήγαγε στην αρχική φάση το «Ορούτς Ρέις» στο πλαίσιο της
δυνητικής ΑΟΖ που διαθέτει η χώρα µας είτε και σε αυτή την τε-
λευταία φάση, εντός των δώδεκα µιλίων;

Το δεύτερο ερώτηµα, κύριε Δένδια, που στην πραγµατικότητα
δεν είναι ερώτηµα, είναι υποχρέωση δική σας να τοποθετηθείτε,
είναι το εξής. Δύο πολύ στενοί συνεργάτες του Πρωθυπουργού,
Υπουργοί της Κυβέρνησής σας, ο κ. Γεραπετρίτης τις προάλλες
και ο κ. Χρυσοχοΐδης εχτές εδώ, σε αυτή την Αίθουσα, έκαναν
δύο πάρα πολύ ρητές δηλώσεις, τις οποίες δεν τις ακούσαµε
µόνο εµείς και αντιδράσαµε, δεν τις άκουσαν, εγώ θα σας πω,
µόνο οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας και αντιδράσανε, τις
άκουσαν και οι γείτονες. Άκουσαν τον µεν κ. Γεραπετρίτη να λέει
ότι για µας κόκκινη γραµµή είναι τα έξι µίλια και χτες άκουσαν
το ανεκδιήγητο που είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης, ότι είναι εθνικισµός
η ενδεχόµενη επέκταση των χωρικών µας υδάτων στα δώδεκα
µίλια, που προτείναµε να γίνει αρχικά νοτίως της Κρήτης -διαφω-
νείτε, κύριε Δένδια µε αυτό;- σε µια προοπτική να αντιµετωπί-
σουµε και το ενδεχόµενο επέκτασης των χωρικών µας υδάτων
στα νησιά της ανατολικής Μεσογείου. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ολοκληρώστε, κύριε
Ραγκούση. Είναι σαφή τα ερωτήµατα.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Έχετε υποχρέωση, κύριε Δένδια, σή-
µερα να πάρετε θέση για την τοποθέτηση του κ. Χρυσοχοΐδη ότι
είναι εθνικισµός η επέκταση των δώδεκα µιλίων. Επαναλαµβάνω-
όχι για µας εδώ ούτε καν ίσως για τον ελληνικό λαό, αλλά πρω-
τίστως γι’ αυτούς που µας ακούνε από απέναντι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, θέ-
λετε να απαντήσετε; Ορίστε, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών): Δεν θα χρει-
αστώ τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Εγώ σας βάζω τρία
λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ – ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΔΕΝΔΙΑΣ (Υπουργός Εξωτερικών):
Καλοσύνη σας. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατ’αρχάς, προσλαµβάνω ίσως
ότι για την Αξιωµατική Αντιπολίτευση η προσπάθεια της χώρας να
διεισδύσει στην Αφρική και στην ινδική υποήπειρο είναι κάτι δευ-
τερεύον. Για µας δεν είναι. Η υποχρέωσή µας είναι να επεκτεί-
νουµε, στον βαθµό που µπορούµε, τις δυνατότητες της χώρας.
‘Οσον αφορά την υποσαχάρια Αφρική, είναι κάτι το εξαιρετικά ση-
µαντικό, πάρα πολλές απειλές για την Ευρώπη εκπορεύονται από
εκεί και κατά συνέπεια, η συµµετοχή µας στο ευρωπαϊκό γίγνεσθαι
επιβάλλει την εκεί παρουσία µας. Έχουµε πάντα υποστεί βλάβη
εκ της απουσίας µας. Απείχαµε από τη Συρία και υπέστηµεν
βλάβη, απείχαµε από τη Λιβύη και υπέστηµεν  βλάβη. 

Όσον αφορά δε, τα ζητήµατα της Ινδίας θα µου επιτρέψετε,
επειδή ακούγεται ίσως περίεργο, να παρακαλέσω για την προ-
σοχή σας για ένα θέµα, ότι το ναυτικό του Πακιστάν κάνει ασκή-
σεις µαζί µε το τουρκικό ναυτικό. Γι’ αυτό θα παρακαλέσω  πάρα
πολύ -δεν το απευθύνω σε εσάς, κύριε Ραγκούση- η υφέρπουσα
ενόχληση, η ελαφρά αφ’ υψηλού αντιµετώπιση των πρωτοβου-
λιών της χώρας, να µη γίνεται, δεν χρειάζεται. Οι κινήσεις είναι
µελετηµένες, τις ξέρετε, και άλλωστε στο πλαίσιο του Συµβου-
λίου Εξωτερικής Πολιτικής, το οποίο επαναλαµβάνεται διαρκώς
ή της διµερούς ενηµέρωσης των κοµµάτων, που θα ξαναγίνουν
την άλλη Πέµπτη, προσπαθεί η Κυβέρνηση δι’ εµού, κατόπιν εν-
τολής του Πρωθυπουργού, να έχει την Αξιωµατική Αντιπολίτευση
και τα υπόλοιπα κόµµατα στο ύψιστο σηµείο ενηµέρωσης. Το ίδιο
ισχύει και γενικά για τα θέµατα της εξωτερικής πολιτικής. 

Δεν ήρθα εδώ ούτε για να διαπληκτιστώ ούτε για να αρχίσω
την κοκοροµαχία ούτε για να επαναλάβω πάγιες εθνικές θέσεις,
τις οποίες όλοι στηρίζετε και όλοι υπερασπίζεστε. Θα παρακα-
λέσω λοιπόν, ακριβώς επειδή όλοι αντιλαµβάνονται πλήρως την
κρισιµότητα των στιγµών, αντιλαµβάνονται πλήρως και την κρι-
σιµότητα του κόµµατος επί της τοποθέτησής µου, να µην µε προ-
καλούν επ’ αυτών. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Προχωρούµε. Δια-

βάζω τους επόµενους έξι συναδέλφους οµιλητές. Είναι ο κ. Γκό-
κας από το Κίνηµα Αλλαγής, ο κ. Υψηλάντης από τη Νέα
Δηµοκρατία, ο κ. Δρίτσας από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Καπάτος και ο κ.
Κεδίκογλου από τη Νέα Δηµοκρατία και ο κ. Φίλης από τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. Τελειώνοντας οι έξι συνάδελφοι, θα µιλήσει ο επόµενος
Υπουργός, εφόσον έχει προσέλθει, που είναι ο Υπουργός Εθνι-
κής Άµυνας κ. Παναγιωτόπουλος.

Ορίστε, κύριε Γκόκα, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η ελληνική κοινωνία και η χώρα

µας αντιµετωπίζουν σήµερα δύσκολες καταστάσεις και σοβαρά
προβλήµατα µε πολλά και κρίσιµα µέτωπα αυτήν την περίοδο. 

Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση και ο κ. Τσίπρας προσωπικά, επέ-
λεξε να αποδώσει µοµφή στον Υπουργό Οικονοµικών µεµονωµένα
για τον πτωχευτικό νόµο, απαλλάσσοντας τον Πρωθυπουργό και
την Κυβέρνηση από κάθε ευθύνη και επιλογή, ευθύνη που αφορά
στο σύνολο της ασκούµενης πολιτικής. Ακόµα και το συγκεκριµένο
νοµοσχέδιο, που οδηγεί σε πτώχευση και πλειστηριασµούς και της
πρώτης κατοικίας για όλους τους οφειλέτες, χωρίς καµµία προ-
στασία για τους αδύναµους δανειολήπτες και χωρίς δεύτερη ευ-
καιρία για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις, δεν αποτελεί προσωπική
επιλογή ενός Υπουργού. Η ευθύνη και οι επιλογές αφορούν την
Κυβέρνηση µιας παράταξης, που είναι απόλυτα υπεύθυνη και ου-
δέποτε έχει αναλάβει τις ευθύνες της για τον δηµοσιονοµικό
εκτροχιασµό της περιόδου 2004-2009. Δηµιούργησε την κρίση,
που έφερε τα µνηµόνια στη συνέχεια και ο Υπουργός Οικονοµικών
είναι ανεπίτρεπτο να αγνοεί και να επιχειρεί να αντιστρέψει αυτήν
την πραγµατικότητα. 

Η Κυβέρνηση πήρε τη λαϊκή εντολή τον Ιούλιο του 2019 µετά
την πενταετή καταστροφική διακυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, υποσχό-
µενη ότι διαθέτει ένα ολοκληρωµένο πρόγραµµα. Κυβερνά πάνω
από δεκαπέντε µήνες, χωρίς καµµία διάθεση διαλόγου και εθνι-
κής συνεννόησης, όπως στα κρίσιµα εθνικά θέµατα και την υγει-
ονοµική κρίση και παρά τις υποσχέσεις της για «επιτελικό
κράτος» και επιλογή των αρίστων, ξαναζούµε το κράτος των
«δικών µας παιδιών» µε πληθώρα µετακλητών, µε αδιαφάνεια,
επιλεκτικές αναθέσεις συµβάσεων και επιλογή των αρεστών. 

Από την άλλη µεριά, η Κυβέρνηση ακολουθεί σε όλα τα θέµατα
την τακτική του «βλέποντας και κάνοντας». Σήµερα, που οι πολί-
τες αυτής της χώρας χρειάζονται την πραγµατική στήριξη της
πολιτείας, η Κυβέρνηση φανερώνει ξανά το συντηρητικό και φι-
λελεύθερο πρόσωπό της και αφήνει απροστάτευτη την κύρια κα-
τοικία και τους πολίτες, χωρίς κανέναν τρόπο άµυνας,
προβλέποντας πτώχευση και για τα φυσικά πρόσωπα. Και όλα
αυτά στη χειρότερη στιγµή, µέσα στην πανδηµία και τη διψήφια
ύφεση. Πόσοι θα µπορέσουν να ανταποκριθούν σε αυτά;

Από την άλλη µεριά, η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που πλέον
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έχει παρελθόν ως κυβέρνηση, που έχει χάσει τα ηθικά και τα πο-
λιτικά της υποτιθέµενα πλεονεκτήµατα, δεν ψήφισε κατ’αρχήν
τον ν.3869/2010 του ΠΑΣΟΚ για την πρώτη κατοικία. Ψήφισε το
2015 και το 2017 νόµους που κατήργησαν την προστασία της
πρώτης κατοικίας, έφεραν τους ηλεκτρονικούς πλειστηρια-
σµούς, που εφαρµόστηκαν µε άσκηση βίας και έρχεται σήµερα
µε υποκρισία ο ΣΥΡΙΖΑ να υπερασπιστεί όσα ο ίδιος φρόντισε να
κατεδαφιστούν. Επιστρέφει, λοιπόν, στο παρελθόν µε τον λαϊκι-
σµό, που ποτέ δεν εγκατέλειψε.

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πολύ αργά θυµηθήκατε την
πρώτη κατοικία, πολύ αργά θυµηθήκατε τη µεσαία τάξη που
φτωχοποιήσατε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς είµαστε η µόνη παράταξη
που διαχρονικά ασκήσαµε πραγµατική και ουσιαστική πολιτική
για τη στήριξη της µεσαίας τάξης και των αδύναµων κοινωνικών
στρωµάτων. Όπως είπα, η προστασία της πρώτης κατοικίας θε-
σπίστηκε µε τον ν.3869/2010 από το ΠΑΣΟΚ, την πιο δύσκολη
στιγµή για τη χώρα µε όλους απέναντι. Αλλά και σήµερα, υπεύ-
θυνα, όλους αυτούς τους µήνες καταθέτουµε καθηµερινά προ-
τάσεις, προτείνουµε λύσεις και κυρίως ζητάµε τα αυτονόητα, να
προστατευθεί και να στηριχθεί η κοινωνία, να µείνει σ’ αυτήν τη
δύσκολη συγκυρία όρθια η οικονοµία. 

Η Κυβέρνηση έχει επιλέξει να µη διαµορφώσει εθνική γραµµή,
µέσα από πολιτικό διάλογο απέναντι στην κλιµακούµενη τουρ-
κική επιθετικότητα, αλλά και την προσπάθεια υπέρβασης της κρί-
σης, όπως στην αντιµετώπιση της πανδηµίας, όπου βρέθηκε
χωρίς σχέδιο στο δεύτερο κύµα. Επαναπαυµένη στη διαχείριση
του πρώτου κύµατος, έδειξε αδράνεια στην προετοιµασία στον
χώρο της υγείας. Καµµία µέριµνα για τα σχολεία µε συνωστισµό
είκοσι πέντε και είκοσι επτά ατόµων σε αίθουσες για το 80% των
µαθητών. 

Πέρασαν δεκαπέντε µήνες χωρίς καµµία ολοκληρωµένη λύση
στα προβλήµατα των δηµόσιων αστικών συγκοινωνιών. Η εικόνα
είναι απαράδεκτη. Αποτέλεσµα και της δικής σας πολιτικής, αλλά
και του ΣΥΡΙΖΑ στα τεσσεράµισι χρόνια που κυβέρνησε. Ο συ-
νωστισµός στα µέσα µαζικής µεταφοράς δεν επιτρέπει στην Κυ-
βέρνηση να µιλά για ατοµική ευθύνη των πολιτών, αλλά πρέπει
να µιλήσουµε για τη δική της ευθύνη. 

Βέβαια, δεν βλέπουµε καµµία ανάπτυξη στον τοµέα των υπο-
δοµών ούτε στο οδικό ούτε στο σιδηροδροµικό δίκτυο. Κανένα
νέο µεγάλο έργο δεν ξεκίνησε ούτε ο ΒΟΑΚ, ούτε ο Πάτρα-Πύρ-
γος, δρόµοι στους οποίους θρηνούµε συνεχώς θύµατα. Ούτε ο
Ε-65 ούτε το τµήµα Ιονίας Οδού Γιάννενα-Κακαβιά, που υποβαθ-
µίζεται σε δίιχνο, σε αντίθεση µε την αναπτυξιακή και εθνική του
σηµασία και τις προεκλογικές υποσχέσεις της Κυβέρνησης.

Γενικότερα, βλέποντας τις εξελίξεις και στην ιδιαίτερη περιφέ-
ρειά µου, την Άρτα, κανένα µεγάλο έργο δεν προχωρά. Εκεί
έχουµε τα εγγειοβελτιωτικά αρδευτικά έργα, το αγροδιατροφικό
πάρκο, υποδοµές για την αναβάθµιση της τριτοβάθµιας εκπαί-
δευσης, έργα για την υγεία. Όλα είναι στάσιµα. Οι µικροµεσαίες
επιχειρήσεις δεν έχουν πρόσβαση στα χρηµατοδοτικά εργαλεία
ρευστότητας. Ο πρωτογενής τοµέας βρέθηκε εκτός προγραµ-
µάτων στήριξης για πληττόµενες επιχειρήσεις. Κλάδοι όπως η
κτηνοτροφία και η πτηνοτροφία αντιµετωπίζουν πρόβληµα επι-
βίωσης. Η µειωµένη ζήτηση, λόγω των επιπτώσεων της πανδη-
µίας και µια σειρά άλλων παραγόντων διαµορφώνουν χαµηλές
τιµές στα κτηνοτροφικά και τα αγροτικά προϊόντα, όπως αυτή
την περίοδο στην ελιά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Κίνηµα Αλλαγής παρουσίασε
πρόσφατα ένα ολοκληρωµένο πολιτικό σχέδιο µε όραµα για τη
χώρα και την ελληνική κοινωνία, το σχέδιο της Νέας Αλλαγής για
την παραγωγική και αναπτυξιακή ανασυγκρότηση της χώρας.
Πού είναι το σχέδιο της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας για
την αξιοποίηση των 84 δισεκατοµµυρίων, πόρων από το Ταµείο
Ανάπτυξης, από το τρέχον και το επόµενο ΕΣΠΑ και από την
Κοινή Αγροτική Πολιτική για την επόµενη επταετία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε αυτό το σκεπτικό εµείς ψηφί-
ζουµε κατά της Κυβέρνησης στο σύνολό της. Δεν δίνουµε καµµία
ψήφο εµπιστοσύνης σε µια λάθος πολιτική, που δεν ανταποκρίνε-
ται στις ανάγκες της πατρίδας και της κοινωνίας µας και αυτό
αποτελεί συνολική πολιτική της Κυβέρνησης ούτε ενός Υπουρ-

γού και σίγουρα ούτε µόνο ενός καταστροφικού, κατά τα άλλα,
νοµοσχεδίου.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Βασίλειος-Νικόλαος Υψηλάν-
της. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα
ξεκινήσω κι εγώ µε µια αναφορά στην Ηµέρα Πρόληψης κατά
του Καρκίνου του Μαστού και θα πω το εξής. 

Είναι, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πολύ συµπαθητικά τα
διακριτικά τα οποία φέρετε σήµερα, αλλά θα πρέπει να πούµε
και το εξής, ότι ο Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης, είναι ο
πρώτος Πρωθυπουργός στη χώρα µας, ο οποίος αποφάσισε,
όλες οι γυναίκες σαράντα εννέα έως πενήντα ετών να κάνουν
δωρεάν µαστογραφία ανά δύο χρόνια µέσω του εθνικού συστή-
µατος υγείας. Είναι µια πράξη που καταδεικνύει το ανθρώπινο
πρόσωπο αυτής της Κυβέρνησης και της παράταξης.

Τώρα στο θέµα µας. Η πρόταση µοµφής που έχετε υποβάλει,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, κατά του Υπουργού κ. Χρήστου
Σταϊκούρα, δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι θα πέσει στο κενό.
Έρχεται όµως να αποκαλύψει τη σηµερινή πραγµατική λειτουργία
σας ως Αξιωµατική Αντιπολίτευση. Ένα χρόνο µετά τις εκλογές,
εξακολουθείτε να εµφανίζεστε ως µια ανεύθυνη ακρωτηριασµένη,
πολυδιασπασµένη οµάδα, µε έωλα επιχειρήµατα, που δεν αντέ-
χουν στη λογική και που αποσιωπούν τις ευθύνες της τραγικής πε-
ριόδου διακυβέρνησή σας µε τους ΑΝΕΛ, µιας περιόδου που
σηµατοδότησε την υποχώρησή µας από πάγιες εθνικές θέσεις,
που υπερφορολόγησε τον Έλληνα πολίτη και εξαφάνισε τη µικρή
και µεσαία τάξη. Μας µιλάτε για το µαξιλάρι των και όχι για το
«πάπλωµα», κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αυτά, δηλαδή, που
πλήρωσε, τελικά, ο ελληνικός λαός λόγω της πολιτικής σας και
της διεθνούς σας αναξιοπιστίας.

Επιδιώκουν και επιδιώκετε εναγώνια να ταυτίσετε τη Νέα Δη-
µοκρατία µε την εφαρµογή των νεοφιλελεύθερων πολιτικών.
Αστείο και ως επιχείρηµα, αφού δεν υπάρχει απόφαση αυτής της
Κυβέρνησης, που να µην λαµβάνει υπόψη της τον άνθρωπο,
όλους τους Έλληνες πολίτες. Το κάνετε στην προσπάθειά σας
να στηρίξετε τη δική σας ύπαρξη στο κενό και στην κατρακύλα,
που σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ βιώνει. 

Το κακό, όµως, για τη χώρα µας είναι, ότι η κακή αυτή Αντιπο-
λίτευση, τολµώ να πω η χειρότερη στη σύγχρονη ελληνική ιστο-
ρία, εκδηλώνεται τη στιγµή που η Ελλάδα καλείται να
αντιµετωπίσει πρωτόγνωρες καταστάσεις, ιεραρχώντας ως ση-
µαντικότερο το µικροπολιτικό σας όφελος και συµφέρον. Δεν
υπάρχει καµµία αµφιβολία, ότι αυτή η πρόταση µοµφής αποτελεί
σπασµωδική κίνηση, µε τη χρήση των µεθόδων που ανέφερα, πο-
λιτικής ρηχότητας και εντυπωσιασµού. Φαίνεται πως πρόκειται
για µια ακόµα ένδειξη της κρίσης προσωπικότητας που βιώνει το
Κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ.

Ο ΣΥΡΙΖΑ αναπολεί το παρελθόν και ανακαλεί αναµνήσεις από
την «ένδοξη» διαπραγµάτευση του 2015, τότε που συνειδητά
ανατράπηκε η πορεία της χώρας από το µονοπάτι της εξυγίαν-
σης και από σειρά άστοχων χειρισµών και άνοιξε ένας νέος κύ-
κλος οικονοµικής εξαθλίωσης. 

Ο ελληνικός λαός βίωσε τις πολιτικές σας και τις αποδοκίµασε,
µε τον πλέον κατηγορηµατικό τρόπο. Εξάλλου, σήµερα η απο-
δοκιµασία αυτών προκύπτει και από τη δηµοσκοπική κατάρ-
ρευση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, που είναι εγκλωβισµένη
στην εσωστρέφεια και στις έριδες που ταλανίζουν τις τάξεις της. 

Ο Υπουργός Χρήστος Σταϊκούρας, στον χρόνο αυτό διακυβέρ-
νησης της κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας και του Κυριάκου
Μητσοτάκη, προχώρησε στην πρόταση και ψήφιση δώδεκα νο-
µοσχεδίων, υλοποίησε διαρθρωτικές αλλαγές, προέβη σε µόνι-
µες παρεµβάσεις δηµοσιονοµικού χαρακτήρα και σε µη µόνιµες
εξαιτίας της υγειονοµικής κρίσης µε ένα συνεκτικό, δυναµικό και
αποτελεσµατικό πακέτο πενήντα εννέα µέτρων, που συνολικά ξε-
περνούν τα 24 δισεκατοµµύρια στο τέλος του έτους. Η Κυβέρ-
νηση έχει απλώσει ένα ευρύ δίχτυ προστασίας σε όλα τα επίπεδα
των πολιτικών και της ελληνικής κοινωνίας. 

Όσον αφορά στο σχέδιο νόµου για τη ρύθµιση οφειλών και τη
δεύτερη ευκαιρία, αντιµετωπίζεται µε όρους οικονοµικής αποτε-
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λεσµατικότητας και κοινωνικής δικαιοσύνης το µεγάλο οικονο-
µικό και κοινωνικό πρόβληµα της υποχρέωσης των πολιτών. 

Να µη λησµονούµε ότι ο ΣΥΡΙΖΑ θέσπισε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς το Νοέµβριο του 2017. Από το «κανένα σπίτι
στα χέρια τραπεζίτη» και τη «σεισάχθεια», περάσαµε στο ότι -
αυτά λέγατε- «οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί είναι σηµαντικοί,
όχι µόνο για να έχουµε καλές τράπεζες, αλλά και για αναπτυξια-
κούς και κοινωνικούς λόγους». Αποτέλεσµα; Από τότε, από το
Νοέµβριο του 2017 και επί ηµερών του ΣΥΡΙΖΑ, έγιναν είκοσι
πέντε χιλιάδες εξακόσιοι εβδοµήντα δύο πλειστηριασµοί σε ενά-
µιση περίπου χρόνο και σε πρώτης κατοικίας.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: «Όχι» λέτε. Εντάξει.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι ψέµατα!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Μη µε διακόπτετε.

Δεν σας διέκοψα, µη µε διακόπτετε. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Πείτε έναν.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ακούστε τα τώρα, λοι-

πόν.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Όχι ψέµατα!
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Αυτά τα λέτε εσείς.

Τα ψέµατα εσείς τα λέτε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Θα πείτε την άποψή

σας όταν ανεβείτε στο Βήµα.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
ΒΑΣΙΛΕΙΟ Σ- ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε

Πρόεδρε. Θα ήθελα µισό λεπτό, γιατί διεκόπην.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-

κρατίας θα περάσει όλη αυτή εδώ την κατάσταση και πάλι µε επι-
τυχία, διότι είναι η παράταξη των µεγάλων κατακτήσεων.

Καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας και δηλώνω την εµπιστο-
σύνη µου στον Υπουργό Οικονοµικών Χρήστο Σταϊκούρα, του συ-
νετού, νουνεχή, µη καλλιεργούντα ψεύτικες ελπίδες στον λαό
µας και αποτελεσµατικού Υπουργού. Επιθυµώ, όµως -κύριε Υφυ-
πουργέ, ακούστε τα εσείς αυτά-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κλείστε σας παρα-
καλώ.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Κλείνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Επιθυµώ, λοιπόν, τρία πραγµατάκια να έχετε στο µυαλό σας
για τα νησιά µας, που πέρασαν τη µεγαλύτερη οικονοµική κρίση,
λόγω της πανδηµίας. Πρώτον, ενόψει του δύσκολου χειµώνα να
στηριχθεί η νησιωτική επιχείρηση για τις απώλειές της, καθώς
επίσης και οι άνεργοι συµπατριώτες µας ανεξαίρετα. Δεύτερον,
να επεκτείνετε το µέτρο του ΕΝΦΙΑ σε νησιά µέχρι χίλιους πεν-
τακόσιους κατοίκους...

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Υψηλάντη, κλεί-
στε.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΥΨΗΛΑΝΤΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Τέλος, κύριε Υφυπουργέ, µην ξεχνάτε τους µειωµένους συν-
τελεστές ΦΠΑ στα νησιά.

Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα πάρει

τώρα ο κ. Θεόδωρος Δρίτσας από το ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Δρίτσα, έχετε τον λόγο. 
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Να πω κατ’αρχήν, ότι αισθάνοµαι και εγώ ιδιαίτερη τιµή που

φέρω αυτό το σήµα στο πέτο για την παγκόσµια ηµέρα στη µάχη
κατά του καρκίνου του µαστού. Θέλω να ευχηθώ στις γυναίκες
στην Ελλάδα, στις Ελληνίδες, αλλά και στις γυναίκες σε όλο τον
κόσµο, να κερδίσουν αυτή τη µάχη, όσες έχουν την ατυχία να νο-
σήσουν από αυτήν την ασθένεια, και στην επιστήµη να κάνει γρή-
γορα ακόµα µεγαλύτερα άλµατα, ώστε αυτή η πολύ συχνή
νόσηση να αποτελέσει παρελθόν.

Να πω, βέβαια, ότι είναι δικαίωµα από το Εθνικό Σύστηµα
Υγείας, κύριε Υψηλάντη, η δωρεάν εξέταση των γυναικών ανά
περιόδους και όχι δωρεά του κ. Μητσοτάκη.

Θα αλλάξω λίγο την οµιλία µου, γιατί είχαµε την ενδιαφέρουσα
παρέµβαση του Υπουργού Εξωτερικών κ. Δένδια. 

Κύριε Υπουργέ, και εσείς -αλλά εσείς δικαιούστε, γιατί είναι
ηµέρες κρίσιµες- και η Κυβέρνηση και όλοι οι Υπουργοί παρε-
λαύνουν, µετατρέποντας άτυπα την πρόταση µοµφής σε πρό-
ταση ψήφου εµπιστοσύνης για την Κυβέρνηση και εκθέτουν το
έργο τους, ίσως και λόγω επικείµενου -δεν ξέρω- ανασχηµατι-
σµού -αυτό δεν περιλαµβάνει εσάς- και έτσι αφήνουν ακάλυπτο
τον κ. Σταϊκούρα και τον κύριο Υφυπουργό µε µία δήλωση, έτσι
για την τιµή των όπλων, ότι τάσσονται υπέρ αυτού και αποφεύ-
γουν τη συζήτηση για το νοµοσχέδιο.

Ήταν πολύ ενδιαφέροντα αυτά που µας είπατε, κύριε
Υπουργέ, αλλά παραλείψατε κάτι. Όταν λέτε «λαϊκό κόµµα»:
λαϊκό κόµµα είναι η Νέα Δηµοκρατία, γιατί έχει όντως και λαϊκή
βάση, άσχετα αν είναι πελατειακή και όλα αυτά, αλλά δεν έχει
λαϊκή πολιτική, φιλολαϊκή πολιτική.

Κύριε Δένδια, αυτό που συζητάµε σήµερα, η πρόταση µοµφής
για το νοµοσχέδιο για την πρώτη κατοικία, είναι η κατεξοχήν -και
αυτό δικαιώνει την πρωτοβουλία του Προέδρου και της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία -προ-
σπάθεια και υποχρέωση να εξασφαλίσουµε την κοινωνική
συνοχή και την κοινωνική δικαιοσύνη, όρος απαράβατος για τη
διεκδίκηση των κυριαρχικών δικαιωµάτων της χώρας και για την
άµυνα της χώρας. Αυτή είναι η πεµπτουσία και η σοβαρότητα,
µε την οποία τα κοινωνικά ζητήµατα µε τα εθνικά ζητήµατα συµ-
πίπτουν. 

Τώρα, για τα υπόλοιπα, νοµίζω ότι αφού αρνείται ο κύριος
Πρωθυπουργός να συγκαλέσει, υπό την προεδρία της Προέδρου
της Δηµοκρατίας, Συµβούλιο Πολιτικών Αρχηγών, είναι πια και
πάλι επείγουσα η ανάγκη να προσέλθετε στην Επιτροπή Εξωτε-
ρικών Υποθέσεων και Άµυνας της Βουλής τις επόµενες µέρες και
να ενηµερώσετε για όλες τις τελευταίες εξελίξεις. 

Τέλος, ο περίτεχνος τρόπος, µε τον οποίο αντιµετωπίσατε την
παρέµβαση του Κοινοβουλευτικού Εκπροσώπου του ΣΥΡΙΖΑ -
Προοδευτική Συµµαχία κ. Ραγκούση και τα ερωτήµατα που σας
τέθηκαν, µάς δίνει το δικαίωµα µε βεβαιότητα να εικάσουµε, ότι
από τη µεριά σας τουλάχιστον -δεν ξέρω από τη µεριά της Κυ-
βέρνησης- δεν αποδέχεστε τις αµετροεπείς και επικίνδυνες δη-
λώσεις του κ. Χρυσοχοΐδη, τον οποίο ο κ. Μητσοτάκης οφείλει
να αποπέµψει. Εν πάση περιπτώσει, όµως, αυτό δεν είναι δικό
σας θέµα. 

Νοµίζω ότι πολύ σοφά και ορθά το αντιµετωπίσατε. Εµείς αυτό
το µήνυµα λάβαµε απέναντι στις περίφηµες δηλώσεις του κ. Χρυ-
σοχοΐδη, στο Κοινοβούλιο από τα Υπουργικά Έδρανα. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, φαίνεται ότι η πρωτοβουλία του
Προέδρου και της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ - Προ-
οδευτική Συµµαχία βρίσκει στόχο. Η Κυβέρνηση και η Νέα Δη-
µοκρατία βρίσκονται σε άµυνα. Προσπαθούν να ανασύρουν τις
δήθεν ευθύνες του ΣΥΡΙΖΑ στη διακυβέρνηση του πέντε ολό-
κληρα χρόνια. 

Πραγµατικά, όµως, για πολλούς και διάφορους λόγους, τους
οποίους µπορούµε εύκολα να αξιολογήσουµε, καµµία πρώτη
λαϊκή κατοικία δεν τέθηκε σε πλειστηριασµό και δεν αφαιρέθηκε
από τον δικαιούχο ιδιοκτήτη της σε όλη αυτή τη διάρκεια των
ετών. Αυτό, ήταν προϊόν συστηµατικής προσπάθειας µε ισορρο-
πίες και ακροβασίες πολλές φορές, αλλά ακριβώς για να το πε-
τύχουµε.

Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ το πέτυχε. Πραγµατικά, αυτό είναι
ένα κρατούµενο, που πρέπει να αποτελέσει οδηγό για τη συνέ-
χεια. Δεν είναι δυνατόν να το αφήνουµε έτσι. Δεν θα ξαναγραφτεί
η ιστορία. Έχει γραφτεί. Και η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ έβγαλε τη
χώρα από τα µνηµόνια. Διαµόρφωσε πλαίσιο ρύθµισης του χρέ-
ους. Διαµόρφωσε αποθεµατικό ισχυρότατο. Διαµόρφωσε ενί-
σχυση του κοινωνικού κράτους. Μείωσε την ανεργία. 

Αυτά είναι που βρήκατε εσείς, σε αντίθεση µε αυτά που βρή-
καµε εµείς το 2015 που -δήθεν- καταστρέψαµε την οικονοµία
µιας χρεοκοπηµένης χώρας από τις πολιτικές της Νέας Δηµο-
κρατίας και του ΠΑΣΟΚ επί σειρά ετών. Δεν θα ξαναγράψετε την
ιστορία!

Προς αυτή την κατεύθυνση, λοιπόν, είναι αναγκαίο να δούµε
αυτήν την πρωτοβουλία του ΣΥΡΙΖΑ. Διότι η φτωχοποίηση, σή-
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µερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές…
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή) 
Δώστε µου ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Ήδη, από χθες, η ΕΛΣΤΑΤ µας είπε ότι το δεύτερο τρίµηνο του

έτους που διανύουµε µειώθηκαν κατά 4.000.000.000 ευρώ τα ει-
σοδήµατα των νοικοκυριών. Οι θερινοί µήνες µπορεί αυτό να το
αναστείλουν λίγο. Ήδη, µπήκαµε στο φθινόπωρο. Τον χειµώνα
αυτό θα εκτοξευθεί. 

Την ίδια στιγµή, έχουµε 10% µείωση των µισθών, τουλάχιστον,
στο ίδιο διάστηµα. Έχουµε εκατόν ογδόντα χιλιάδες νέους άνερ-
γους. Είναι δυνατόν σε αυτές τις συνθήκες φτωχοποίησης της
ελληνικής κοινωνίας -νεοφτωχοποίησης, προσθήκη στην προ-
ηγούµενη φτωχοποίηση- να έρχεται τέτοιο νοµοσχέδιο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, κλεί-
στε, παρακαλώ. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Αυτή είναι ευθύνη και υποχρέωση του Προέδρου και της Κοι-

νοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, γιατί καταθέτουµε την πρό-
ταση µοµφής. Διότι πρέπει να αναδειχθεί ως µείζον ζήτηµα η
πρώτη κατοικία, αλλά και η κοινωνική συνοχή, το φρενάρισµα της
φτωχοποίησης. Είναι µεγάλη η απειλή µπροστά µας για τον χει-
µώνα, µαζί µε την πανδηµία. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, παρα-
καλώ, ολοκληρώστε. 

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Ακριβώς, πανδηµία, εθνικά θέµατα και
φτωχοποίηση πάνε µαζί και όχι χωριστά. Είναι τα µείζονα ζητή-
µατα συνθετικά και συνδυαστ ικά, για να σταθεί η πατρίδα µας
όρθια. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Κύριε Δρίτσα, παρα-
καλώ!

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε.
Αυτό δικαιώνει την πρωτοβουλία µας. Και για αυτό, πρέπει η

πρόταση µοµφής να υπερψηφιστεί. 
Ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο έχει ο Βου-

λευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Παναγής Καππάτος, 
ΠΑΝΑΓΗΣ ΚΑΠΠΑΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, την προηγού-

µενη Πέµπτη, λίγες ώρες πριν την κατάθεση της πρότασης δυ-
σπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ περπατώντας στον διάδροµο του ιστορικού
αυτού κτηρίου, κάποια µέτρα από το γραφείο του Αρχηγού της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης παρατήρησα µια ασυνήθιστη κινη-
τικότητα. 

Ο συνωστισµός των Βουλευτών του ΣΥΡΙΖΑ µου προκάλεσε
ενδιαφέρον, για το τι µπορεί να συνέβαινε, χωρίς όµως να δώσω
περισσότερη σηµασία. Δύσκολα, άλλωστε, θα φανταζόµουν ότι
η δεύτερη κοινοβουλευτική δύναµη θα ήταν έτοιµη να εκµεταλ-
λευτεί ένα τόσο σπουδαίο µέσο κοινοβουλευτικού ελέγχου, ώστε
να επιλύσει οργανωτικά αδιέξοδα που ως κόµµα αντιµετωπίζει. 

Αυτό, γιατί τα όποια ζητήµατα καλείται ο ΣΥΡΙΖΑ να επιλύσει
εσωτερικά, αφορούν εκείνον και κανέναν άλλον. Δεν αφορούν
την Κυβέρνηση που αντιµετωπίζει δύο παράλληλα µέτωπα,
εκείνο του κορωνοϊού και της ευρωτουρκικής κρίσης. Δεν αφο-
ρούν την πλειονότητα της κοινωνίας, που αναλαµβάνει το βάρος
της προσαρµογής σε µια δυσάρεστη υγειονοµική πραγµατικό-
τητα και ό,τι αυτή συνεπάγεται στην οικονοµία και την καθηµερι-
νότητά µας. Δεν αφορούν την πλειονότητα του πολιτικού
κόσµου, που παρά τις µεταξύ µας διαφορές καλούµαστε να τις
παραµερίσουµε προς όφελος της οµόνοιας απέναντι στα δύο µέ-
τωπα, που συνδυαστικά αντιµετωπίζουµε. 

Υπάρχει, όµως και µια παράµετρος, που ενδεχοµένως η πρό-
ταση δυσπιστίας προς τον κ. Σταϊκούρα να αφορά. Δεν είναι
άλλη, από την ευκαιρία να αναδείξουµε την αλήθεια. 

Αλήθεια πρώτη: Ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν εκείνος που ως Κυβέρνηση κα-
τήργησε µε ένα νόµο και περισσότερα άρθρα την προστασία της
πρώτης κατοικίας τον Φεβρουάριο του 2019. 

Αλήθεια δεύτερη: Επί ΣΥΡΙΖΑ εκατοµµύρια κατασχέσεις λογα-
ριασµών έγιναν πράξη, ακόµα και για οφειλές λίγων εκατοντάδων
ευρώ. 

Αλήθεια τρίτη: Επί ΣΥΡΙΖΑ είκοσι πέντε χιλιάδες ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί έλαβαν χώρα. «Βοηθούν την ανάπτυξη» µας
έλεγε εµφατικά ο κ. Τσακαλώτος.

Αλήθεια τέταρτη: Επί ΣΥΡΙΖΑ γίναµε θεατές της δυσάρεστης
εµφύλιας διαµάχης µεταξύ των κυρίων Τσίπρα και Λαφαζάνη για
πολιτικές πρακτικές, και σήµερα σφυρίζετε αδιάφορα. Ξεχνάτε
τόσο εύκολα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης; Ευτυχώς για εµάς, έχουµε ακόµα µνήµη. Ευκαι-
ρίας δοθείσης θυµίζουµε τα γεγονότα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας
αποτελεί µεταρρύθµιση κοµβική και απαραίτητη. Εάν σήµερα εκ-
ποιηθεί η περιουσία του πολίτη, τα χρέη του παραµένουν και τον
καταδιώκουν. Εµείς, αντιθέτως, προτείνουµε να αποκτήσει την
ευκαιρία να προσπαθήσει ξανά, παρέχοντάς του τη δυνατότητα
να γυρίσει σελίδα στη ζωή του. 

Εάν πραγµατικά ανησυχείτε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για την
πρώτη κατοικία, τότε πρέπει να δώσετε την ευκαιρία σε όσους
πτωχεύουν να έχουν δικαίωµα να εργαστούν µε όρους ισότιµους,
να έχουν την ευκαιρία να δηµιουργήσουν νέα περιουσία ξανά,
χωρίς να παραµένουν όµηροι χρεών για τον υπόλοιπο βίο τους. 

Με δεδοµένο πως καµµία επιχειρηµατική δραστηριότητα δεν
µπορεί να έχει εγγυηµένη επιτυχία, η προσωρινή αποτυχία είναι
µέρος της πραγµατικής ζωής. Γι’ αυτόν ακριβώς το λόγο, δεν
έχουµε το δικαίωµα να καταστήσουµε την πτώχευση σε κατα-
δίκη, που θα ακολουθεί τους πολίτες σε όλη τους τη ζωή. Οι Έλ-
ληνες, όπως και οι υπόλοιποι Ευρωπαίοι πολίτες, πρέπει να
έχουν την ευκαιρία και την ελευθερία να προσπαθήσουν ξανά. 

Η πρόταση δυσπιστίας, που ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε ήταν πραγµα-
τικά µια εξαιρετική ευκαιρία να συζητήσουµε και να αναζητήσουµε
την ουσία. Δεν είναι µόνον πως µας επιτρέψατε να βγούµε πιο δυ-
νατοί από αυτή τη διαδικασία. Θα ήταν κοντόφθαλµο και εγωιστικό
να αναδεικνύαµε αυτή σας τη συµβολή ως τη µόνη. Αντιθέτως,
δώσατε σε εµάς την αφορµή και στους Έλληνες πολίτες την ευ-
καιρία να αναδειχθούν εις βάθος πτυχές του νοµοσχεδίου για τη
δεύτερη ευκαιρία, ενός νοµοσχεδίου υποδείγµατος για το τι είναι
κοινωνικά δίκαιο και δηµοσιονοµικά εφικτό, που φυσικά δεν συζη-
τείται αυτοτελώς ως νοµοθέτηµα, αλλά στο πλαίσιο της µεταρ-
ρυθµιστικής προσπάθειας, που ως πλειοψηφία καταβάλλουµε το
τελευταίο έτος, για τις αλλαγές που έχει ανάγκη η χώρα, ώστε να
επιβιώσει ανάµεσα στις σύγχρονες δηµοκρατικές και ελεύθερες
χώρες του κόσµου, για ένα κράτος φιλικό στην επιχειρηµατικό-
τητα κοντά στους πολίτες και έτοιµο να ανταπεξέλθει στα µείζονα
προβλήµατα της κοινωνίας. 

Επιτρέψτε µου, όµως, προτού ολοκληρώσω την τοποθέτησή
µου να κάνω µια αναφορά στην Κεφαλονιά και την Ιθάκη και την
επιλογή της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να µην ψηφίσει τα
µέτρα ανακούφισης των συµπολιτών µας από τον µεσογειακό κυ-
κλώνα «Ιανό». 

Με κάνει να δυσπιστώ για το εάν οι συνάδελφοί µου του ΣΥ-
ΡΙΖΑ θα βρουν κάποια στιγµή το κουράγιο να παραµερίσουν τα
όποια µικροπολιτικά συµφέροντα, προς όφελος των πολλών της
κοινωνίας, εάν θα αντιληφθούν πως είµαστε αποφασισµένοι να
εφαρµόσουµε το πρόγραµµά µας, τιµώντας στο ακέραιο τη
λαϊκή εντολή που λάβαµε.

Για να το πούµε απλά, καταψηφίζοντας την πρόταση δυσπι-
στίας, στο πρόσωπο του Υπουργού Οικονοµικών, δεν τασσόµα-
στε απλά στο πλευρό την κυβερνητικής πλειοψηφίας, αλλά στο
πλευρό των Ελλήνων πολιτών, που µας έστειλαν στα έδρανα του
Κοινοβουλίου, για να επιλύουµε προβλήµατα, όχι των εσωκοµ-
µατικών µας συντρόφων, αλλά του τόπου µας.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Ο Βουλευτής Ευ-

βοίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κεδίκογλου έχει τον λόγο.
ΣΙΜΟΣ ΚΕΔΙΚΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η υποβολή πρότασης µοµφής είναι µία κορυφαία στιγµή των

κοινοβουλευτικών διαδικασιών. Είναι το σηµαντικότερο όπλο του
αντιπολιτευτικού τόξου και κατά κύριο λόγο, της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης. Εκ του Κανονισµού της Βουλής παραχωρείται µε
φειδώ και γι’ αυτό οι εκάστοτε υποβάλλοντες πρόταση µοµφής
φροντίζουν για τη βέλτιστη αξιοποίησή της. 
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Από την -όχι µικρή- κοινοβουλευτική µου εµπειρία, οµολογώ
ότι είναι η πρώτη φορά που βλέπω Αξιωµατική Αντιπολίτευση να
αυτοπυροβολείται µε υποβολή πρότασης µοµφής.

Δεν θα σταθώ στις αναφορές των µέσων ενηµέρωσης, αν και
σταχυολογώντας, ήταν απολαυστικό το ραδιοφωνικό σχόλιο ότι
θα πρέπει ο υποδοχέας της πρότασης αυτής να στείλει ανθοδέ-
σµη στον κ. Τσίπρα. Τα ειρωνικά έως καυστικά σχόλια της ελάσ-
σονος Αντιπολίτευσης εις βάρος του κυρίου Τσίπρα, θα πρέπει
να τον προβληµατίσουν. 

«Κοίτα ποιος µιλάει!» θα µπορούσε να είναι ο χολιγουντιανός
τίτλος αυτής της ιστορίας. Μιλάει αυτός που διακήρυττε: «κα-
νένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» και στη συνέχεια κατήργησε την
προστασία της πρώτης κατοικίας µε τους νόµους του 2015 και
του 2019. 

Μιλάει για προστασία αυτός που έλεγε ότι οι ηλεκτρονικοί
πλειστηριασµοί είναι σηµαντικοί, για να έχουµε καλές τράπεζες,
αλλά και για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους. Προς επίρ-
ρωση των λεγοµένων του, πραγµατοποίησε πάνω από είκοσι
πέντε χιλιάδες πλειστηριασµούς. 

Μιλάει εξ ονόµατος της µεσαίας τάξης, αυτός που δεδηλω-
µένα τη στοχοποίησε µε την αγριότερη φοροεπιδροµή, που έχει
ποτέ υποστεί. 

Κατανοώ την ανάγκη του κ. Τσίπρα για ένα επικοινωνιακό πυ-
ροτέχνηµα, έναν αντιπερισπασµό, όχι µόνο από τα εσωκοµµατικά
του προβλήµατα που συσσωρεύονται, αλλά από τα έργα και τις
ηµέρες της διακυβέρνησής του, που αποκαλύπτονται ηχηρά. 

Ο κ. Κοντονής έθεσε απλώς το τελευταίο κεφάλαιο των ερω-
τηµάτων. Υπάρχουν πολλά που πρέπει να απαντηθούν: 

Το στήσιµο της σκευωρίας της «NOVARTIS», που κατέρρευσε
µέσα σε ορυµαγδό αποκαλύψεων για τους εµπνευστές της. Ο
τραγέλαφος των τηλεοπτικών αδειών, µε τα βοσκοτόπια και τις
περίεργες χρηµατοδοτήσεις. Οι αλληλοκατηγορίες Κοτζιά και
Καµµένου -κορυφαίων Υπουργών της Κυβέρνησης Τσίπρα, για να
µην ξεχνιόµαστε- για τα εκατοµµύρια του Σόρος και τα µυστικά
κονδύλια του Υπουργείου Εξωτερικών. Τα περίεργα ταξίδια Παπά
στη Βενεζουέλα και την Κύπρο. Η δυσώδης αναφορά του ίδιου σε
«µαγαζί του Μαξίµου» και τις σκοτεινές µεσολαβήσεις σε επιχει-
ρηµατικές διαφορές. Γι’ αυτά και άλλα πολλά, που έχουν βγει στη
δηµοσιότητα -δεν µιλάµε για σκελετό στο ντουλάπι, απλώς, ολό-
κληρο οστεοφυλάκιο είναι- δεν έχει βρει κουβέντα να πει ο κ. Τσί-
πρας, εξ ου και η ανάγκη για αντιπερισπασµό. 

Ατυχής -επιεικώς- η έµπνευσή του. Όποιος γνωρίζει τα στοι-
χειώδη περί επικοινωνίας, γνωρίζει και ότι είναι καθοριστικός ο
παράγοντας της τρέχουσας συγκυρίας, το timing που λέµε στη
γλώσσα µας.

Διάλεξε, λοιπόν, µία συγκυρία, που η Ελλάδα δίνει έναν κρί-
σιµο διµέτωπο αγώνα, µε την πανδηµία και τις τουρκικές προ-
κλήσεις, και όπου οι κυβερνητικές επιλογές τυγχάνουν της
έγκρισης της συντριπτικής πλειονότητας των πολιτών. Απόδειξη
του αποτυχηµένου timing και η πενιχρή προβολή στα µέσα ενη-
µέρωσης. Να µην ακούσω πάλι για ελεγχόµενα µέσα ενηµέρω-
σης. Ακόµη και η Εφηµερίδα των Συντακτών µόνο ένα απλό
µονοστηλάκι είχε την εποµένη της υποβολής της πρότασης.

Ατυχής ήταν και η επιλογή του στόχου. Ο Χρήστος Σταϊκούρας
είναι από τους πλέον επιτυχηµένους Υπουργούς. Υλοποιεί ταχύ-
τατα και αποτελεσµατικότατα το πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρα-
τίας και του Κυριάκου Μητσοτάκη, που έχουν εγκρίνει µε την
ψήφο τους οι Έλληνες πολίτες. Ανέταξε γρήγορα την ελληνική
οικονοµία µε σειρά µεταρρυθµίσεων και δραστικών αλλαγών,
απόδειξη η ραγδαία πτώση των επιτοκίων σε όλα τα οµόλογα
που έχει εκδώσει το ελληνικό δηµόσιο. Και όταν ενέσκηψε η παγ-
κόσµια πανδηµία, προχώρησε άµεσα, σε συνεργασία µε τον
Πρωθυπουργό, στη λήψη γενναίων µέτρων, για να µπορέσουµε
να ξεπεράσουµε όλοι οι Έλληνες µαζί και αυτή τη δοκιµασία. 

Γι’ αυτό και δεν υπάρχει κανένας λόγος -για να απαντήσω και
σε σχετικά σχόλια που ακούστηκαν- να µετατραπεί η πρόταση
µοµφής σε ψήφο εµπιστοσύνης. Γιατί ο Χρήστος Σταϊκούρας
έχει την πλήρη εµπιστοσύνη του Πρωθυπουργού, έχει την πλήρη
εµπιστοσύνη όλων των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας.

Ατυχής ήταν και η επιλογή του θέµατος, γιατί ο Χρήστος Σταϊ-
κούρας τόλµησε και κατάφερε αυτό, που κανένας προκάτοχός

του εδώ και δέκα χρόνια δεν έχει επιχειρήσει: ένα συνολικό σχέ-
διο αντιµετώπισης του προβλήµατος του υψηλού ιδιωτικού χρέ-
ους. Ενός µεγάλου προβλήµατος, που έγινε εκρηκτικό επί
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ, οπότε και αυξήθηκε κατά 25%. Η φορο-
επιδροµή που λέγαµε, έχει φτάσει στα 234 δισεκατοµµύρια, 50
δισεκατοµµύρια παραπάνω από το ακαθάριστο εγχώριο προϊόν
του 2019.

Επειδή πολλά ακούστηκαν για τις τράπεζες, το µεγαλύτερο
µέρος του ιδιωτικού χρέους -άνω του 60%- είναι στις φορολογι-
κές αρχές και τα ασφαλιστικά ταµεία. Μας αφορά όλους, δη-
λαδή. Αν δεν επιλυθεί, το φορτώνονται στο µέλλον, όλοι οι
Έλληνες αδιακρίτως. 

Ο Χρήστος Σταϊκούρας αξίζει συγχαρητήρια, γιατί τόλµησε και
κατάφερε να παρουσιάσει ένα συνεκτικό, καινοτόµο και µεταρ-
ρυθµιστικό θεσµικό πλαίσιο για την ολιστική αντιµετώπιση του
υψηλού, συσσωρευµένου ιδιωτικού χρέους. Με προληπτικό µη-
χανισµό έγκαιρης προειδοποίησης. Με ενσωµάτωση όλων των
επιµέρους εργαλείων ρύθµισης οφειλών. Με δυνατότητα δεύτε-
ρης ευκαιρίας. Με δυνατότητα αποπληρωµής έως και σε είκοσι
χρόνια. Με µόνιµες πρόνοιες για ευάλωτες κοινωνικές οµάδες.

Ο Χρήστος Σταϊκούρας αξίζει συγχαρητήρια και φυσικά, έχει
και τη δική µου εµπιστοσύνη. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Τον λόγο θα λάβει

τώρα ο κ. Νικόλαος Φίλης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΦΙΛΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, µας λέτε γιατί τώρα η

πρόταση µοµφής, γιατί σε έναν Υπουργό και για ένα νοµοσχέδιο
και όχι απέναντι σε όλη την Κυβέρνηση; Απαντάµε: γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ σε συνθήκες πανδηµικής κρίσης και µε ανοιχτά εθνικά θέ-
µατα ασκεί υπεύθυνη αντιπολίτευση. Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν παρασύρεται
να ζητήσει τώρα εκλογές. Αυτό θα σήµαινε µια πρόταση δυσπι-
στίας για ολόκληρη την Κυβέρνηση.

Λέµε ανοιχτά στον ελληνικό λαό ότι η πανδηµία µας αφαιρεί
όπλα, µε κύριο αυτό των εκλογών. Ναι, δεν ζητάµε εκλογές παρ’
ότι το σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής µάς προκαλεί να το
κάνουµε. Δεν αφαιρούµε τώρα από το οπλοστάσιο της χώρας
την ελάχιστη συναίνεση, που απαιτείται ανάµεσα στις πολιτικές
δυνάµεις, για να αντιµετωπιστεί η πανδηµία και αυτή η επιλογή
µας, που οµολογουµένως είναι δύσκολη όταν η Κυβέρνηση αυτή
βυθίζει τη χώρα σε µια τεράστια κρίση. Είµαστε βέβαιοι ότι θα
εκτιµηθεί από τον ελληνικό λαό.

Ταυτόχρονα, όµως, δεν σιωπούµε κάτω από τη µάσκα µας. Δεν
θα σας επιτρέψουµε να χρησιµοποιήσετε την πανδηµία ως άλ-
λοθι, για να διαλύσετε ό,τι άφησε όρθιο η χρεωκοπία, που εσείς
προκαλέσατε. Δεν θα σας επιτρέψουµε να βάλετε τη Βουλή και
τα δικαιώµατα των πολιτών σε καραντίνα.

Μου κάνει εντύπωση ότι αρκετοί Βουλευτές της Νέας Δηµο-
κρατίας χαίρονται σήµερα επειδή ο Τύπος δεν αναφέρεται στο
θέµα της συζήτησής µας. Μα, αυτό είναι ένδειξη τουλάχιστον
κρίσης της ενηµέρωσης. Είναι ένδειξη που δείχνει για ποιο λόγο
αποµακρύνεται ο πολίτης από το σύστηµα ενηµέρωσης.

Μη χαίρεστε, λοιπόν, γι’ αυτήν την ηθικοπολιτική κρίση του
Τύπου. Δεν θα σας αφήσουµε, κύριοι της συµπολίτευσης, να ξα-
ναγράψετε την ιστορία, ενοχοποιώντας τη δηµοκρατική επιλογή
του λαού µας το 2015 να ταχθεί στον παλαιοκοµµατισµό και τα
µνηµόνια και να ανοίξει έναν δρόµο δηµοκρατικής αναγέννησης
και δίκαιης ανάπτυξης για τον λαό µας.

Σας προκαλούµε να απαντήσετε πότε έγιναν πλειστηριασµοί
πρώτης κατοικίας επί ΣΥΡΙΖΑ. Πότε; Ποτέ. Ούτε ένας! Από το
2008 έως το 2014 έγιναν διακόσιες πενήντα έξι χιλιάδες πλειστη-
ριασµοί. Επί ΣΥΡΙΖΑ έγιναν µόλις είκοσι πέντε χιλιάδες επί τεσ-
σεράµισι χρόνια, δηλαδή όσες έκανε η Κυβέρνηση Σαµαρά µόνο
σε έναν χρόνο, το 2012.

Ο κ. Σταϊκούρας καταθέτει το συζητούµενο τερατούργηµα για
την παράδοση της πρώτης κατοικίας στις τράπεζες σε συνθήκες
πανδηµίας, που προστίθεται στις επιπτώσεις της µνηµονιακής
χρεοκοπίας, σε συνθήκες ξέφρενης ύφεσης, καταστροφής του
παραγωγικού ιστού και µε ρεκόρ ανεργίας. 

Κι όµως, η πανδηµία θα µπορούσε να αποτελέσει ευκαιρία για
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να παγώσει οποιαδήποτε διαδικασία ρευστοποίησης της πρώτης
κατοικίας. Το κάνουν άλλες χώρες στην Ευρωπαϊκή Ένωση.
Εσείς, όµως, χρησιµοποιείτε την πανδηµία, για να γίνει µία πε-
λώρια αναδιανοµή πλούτου υπέρ των ισχυρών. Διαλύετε τις ερ-
γασιακές σχέσεις, µετατρέπετε το 12% των εργαζοµένων σε
δούλους, αφού αµείβονται µε κάτω από 200 ευρώ µηνιαίως.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση µοµφής αφορά,
προφανώς, το σύνολο του Υπουργικού Συµβουλίου και πρώτα-
πρώτα τον Πρωθυπουργό. Εστιάζω, όµως, σε ορισµένα Υπουρ-
γεία:

Μεµφόµαστε την κ. Κεραµέως για τον νόµο της, που αύξησε
τον αριθµό των µαθητών ανά αίθουσα στα νηπιαγωγεία και τα
δηµοτικά, για το ένα εκατοµµύριο παιδιά που έχει στοιβάξει σε
υπερπληθή τµήµατα, για τα εκατό χιλιάδες παιδιά σε τάξεις άνω
των είκοσι έξι µαθητών. Τη µεµφόµαστε για τις δουλειές που
κάνει µε την αµερικανική πολυεθνική «CISCO», που ετοιµάζεται
-για πρώτη φορά στα χρονικά- να διεξάγει εκλογές για τα υπη-
ρεσιακά συµβούλια των εκπαιδευτικών, χωρίς ψηφοδέλτια αφού
όλες οι παρατάξεις -και η ΔΑΚΕ- σε όλη την Ελλάδα απέσυραν
τις υποψηφιότητές τους, καταγγέλλοντας την ηλεκτρονική ψη-
φοφορία ως διαβλητή, την ψηφοφορία που µεθοδεύει το Υπουρ-
γείο Παιδείας.

Μεµφόµαστε τον κ. Χρυσοχοΐδη για τη διάλυση του αντιφασι-
στικού συλλαλητηρίου, για το όργιο καταστολής σε βάρος της
νεολαίας και των µαθητών, για την απόδραση του Παππά. Είναι
θράσος να έρχεται µέσα ο κ. Χρυσοχοΐδης και να κάνει συσχετι-
σµούς ανάµεσα στους αγωνιστές της Αριστεράς, που σέρνονταν
στα εκτελεστικά αποσπάσµατα και τα ξερονήσια και στον Χρυ-
σαυγίτη Παππά. Ντροπή! Ντροπή!

Μεµφόµαστε τον κ. Μηταράκη για την πολιτική, που ενισχύει
τον ρατσισµό και  την επιθετικότητα εναντίον των προσφύγων.
Στη Βουλή, µάλιστα, παραδέχθηκε ότι οι ελληνικές δυνάµεις
πραγµατοποιούν απωθήσεις προσφύγων στο Αιγαίο. Δεν θα ανε-
χτούµε νέα εγκλήµατα, όπως στο Φαρµακονήσι επί Κυβερνή-
σεως Σαµαρά, για τα οποία διασύρθηκε η χώρα µας διεθνώς.
Ακόµα περιµένουµε εξηγήσεις, µαζί µε τους εκατόν έναν Ευρω-
βουλευτές για την ύπαρξη ή µη νεκρών προσφύγων στον Έβρο
από ελληνικά πυρά.

Μεµφόµαστε την Κυβέρνηση για την καθήλωσή της σε εθνικι-
στικά στερεότυπα, µυστική διπλωµατία, διγλωσσία στην εξωτε-
ρική πολιτική. Παριστάνουν τους λέοντες στο εσωτερικό της
χώρας και γίνονται προβλέψιµα κατοικίδια στον Λευκό Οίκο ή στα
µυστικά διαβούλια του Βερολίνου.

Χρειάζεται εθνική συνεννόηση και ανένδοτη επιµονή σε µία
γραµµή ειρήνης και διαλόγου στις ελληνοτουρκικές σχέσεις για
το Κυπριακό, όπου η πικρή ήττα του Ακιντζή φέρνει για πρώτη
φορά τόσο έντονα στο προσκήνιο τη διχοτόµηση της Κύπρου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεµφόµαστε, όπως είπα πρώτα
και κύρια τον κ. Μητσοτάκη. Ακολουθούµε µία αποφασιστική και,
ταυτόχρονα, υπεύθυνη προγραµµατική αντιπολίτευση ,που δη-
µιουργεί µε τις αναγκαίες συνεργασίες τις προϋποθέσεις για ένα
νέο κοινωνικό και πολιτικό ρεύµα, που θα αντιµετωπίσει νικη-
φόρα τον νεοφιλελευθερισµό.

Κυρίως, όµως, στέλνουµε ένα καθαρό µήνυµα ότι ο ΣΥΡΙΖΑ
επιστρέφει στην κοινωνία και τα κινήµατα ως ένα κόµµα αγώνων
και διακυβέρνησης. Αναγνωρίζουµε έµπρακτα λάθη και αστοχίες
της διακυβέρνησής µας. Βάζουµε τη νέα ατζέντα των προβλη-
µάτων για τα δικαιώµατα, την εργασία, την κλιµατική κρίση, τις
απειλές του ψηφιακού καπιταλισµού που µετατρέπει την τηλερ-
γασία σε τηλεανεργία, τον ρατσισµό και τον αυταρχισµό, που
συγκροτούν µαζί µε τον αχαλίνωτο νεοφιλελευθερισµό τη νέα ρι-
ζοσπαστική Δεξιά, που αντικειµενικά ανοίγει τον δρόµο στην
ακροδεξιά.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, στην Αίθουσα αυτή περισσεύει
η αλαζονεία σας και η ξιπασµένη επίκληση εκ µέρους σας µίας
κούφιας συγκυριακής πολιτικής κυριαρχίας.

Συνεχίστε να υπερηφανεύεστε και να καθησυχάζετε τον εαυτό
σας για τις δηµοσκοπικές φωτογραφίες της στιγµής! Όταν αντι-
ληφθείτε τη βουή των πλησιαζόντων γεγονότων, θα είναι αργά.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Νικήτας Κακλαµάνης): Είχα προαναγγείλει

ότι µετά τον κ. Φίλη θα µιλήσει ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας κ.
Παναγιωτόπουλος, αλλά για κάποιο λόγο, θα καθυστερήσει. Στη
θέση του θα µιλήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εξωτερικών κ.
Βαρβιτσιώτης. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-

τερικών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι πολιτικά ακατανόητη η

πρόταση δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ για τον Υπουργό Οικονοµίας.
Είναι ακατανόητη, όχι µόνο για το αντικείµενο, γιατί κανένας δεν
ξεχνά ότι η µεγάλη αλλαγή σε σχέση µε τους πλειστηριασµούς
της πρώτης κατοικίας έγινε επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ -νοµίζω ότι
προσπαθείτε να απολογηθείτε στο εσωτερικό σας ακροατήριο
και στους πρώην συντρόφους σας, στον κ. Λαφαζάνη, στην κ.
Κωνσταντοπούλου- αλλά και λόγω της φοβερής επικαιρότητας.

Ζούµε µία πρωτοφανή υγειονοµική κρίση, η οποία έχει σοβα-
ρότατες οικονοµικές επιπτώσεις. Βρισκόµαστε µπροστά σε ένα
δεύτερο κύµα, το οποίο όλη η Ευρώπη παρακολουθεί µε πολύ
µεγάλη ανησυχία -βεβαίως, σε ευρωπαϊκό επίπεδο επιβάλλονται
διαρκώς ολοένα και περισσότερα µέτρα περιορισµού των ατοµι-
κών µας ελευθεριών και περιορισµού της οικονοµικής δραστη-
ριότητας- αλλά παράλληλα, βρισκόµαστε και στη µεγαλύτερη και
σε διάρκεια και σε ένταση κρίση της τελευταίας δεκαετίας µε την
Τουρκία.

Απέναντι σε αυτήν την κρίση, θα πρέπει να δείχνουµε ότι
έχουµε καταλάβει και αναλάβει το βάρος της ευθύνης, που ανα-
λογεί σε αυτό το Κοινοβούλιο και σε αυτήν την Κυβέρνηση, για
να αποκρούσουµε συντεταγµένα και εθνικά ενωµένα αυτές τις
προκλήσεις. 

Η Ελλάδα είναι µία χώρα, που έχει επενδύσει για την εξωτε-
ρική της άµυνα όχι στη δύναµη µόνο των όπλων. Έχουµε ισχυρές
Ένοπλες Δυνάµεις και τις περιβάλλουµε µε εµπιστοσύνη. Ο ελ-
ληνικός λαός µατώνει κάθε χρόνο για να τις χρηµατοδοτεί, για
να αποτελούν το αποτρεπτικό µας όπλο απέναντι στην τουρκική
προκλητικότητα.

Όµως, έχουµε επενδύσει για την ασφάλειά µας σε ένα µεγάλο
πλέγµα διεθνών σχέσεων. Ένα µεγάλο βάρος έχει πέσει στην ελ-
ληνική διπλωµατία, για να αποκρουστούν όλες αυτές οι προκλή-
σεις. Νοµίζω ότι ο Υπουργός των Εξωτερικών µε επάρκεια σας
περιέγραψε όλο αυτό το πλέγµα των σχέσεων που καλλιεργούν-
ται στην Ανατολή, στη Δύση, στον Βορρά, στον Νότο, για να δη-
µιουργηθεί η συναντίληψη απέναντι σε αυτόν τον νέο τούρκικο,
νεοθωµανικό.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο ΣΤ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΛΑΜΠΡΟΥΛΗΣ)

Όµως, στην καρδιά της αντιµετώπισης της τουρκικής προκλη-
τικότητας βρίσκεται η ευρωπαϊκή µας πολιτική. Στην Ευρώπη
έχουµε τελικά καταλήξει, δικαιώνοντας την επιλογή του Κων-
σταντίνου Καραµανλή, που εις µάτην της τότε αντιπολίτευσης
έβαλε τη χώρα στην Ευρωπαϊκή Ένωση, όχι για να φύγει η χώρα
µόνο από τη φτώχεια, η οποία την κατέτρυχε επί αιώνες, αλλά
και για να αποκτήσει, επιτέλους, ερείσµατα ασφαλείας. Σήµερα
προσβλέπουµε στη συµµετοχή µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση και
στα διπλωµατικά όπλα, που αυτή µας παρέχει, για να αντιµετω-
πίσουµε την τουρκική προκλητικότητα.

Γι’ αυτό, προσπαθούµε, όχι µόνο να ενισχύσουµε την παρου-
σία µας στην Ευρωπαϊκή Ένωση, αλλά να είµαστε και από τις
χώρες, οι οποίες βρίσκονται στην πρώτη γραµµή όλων των απο-
φάσεων, που λαµβάνονται σ’ αυτή. 

Παρ’ ότι στον ΣΥΡΙΖΑ θέλουν να παρερµηνεύουν δηλώσεις,
που έχουν γίνει από κυβερνητικά στελέχη και από µένα, είναι γε-
γονός ότι ζητάµε από την Ευρώπη να οπλιστεί µε ένα αξιόπιστο
πλαίσιο δυνατών κυρώσεων απέναντι στην Τουρκία, για να απο-
τρέψει την Τουρκία να κάνει το παραπάνω βήµα. Είναι γεγονός
ότι ζητάµε από την Ευρώπη των είκοσι επτά να οµοφωνήσει σε
θέµατα, στα οποία διαφορετικά συµφέροντα µπορεί να µας ρί-
χνουν σε αποκλίνουσες πορείες.

Όµως, ευρωπαϊκή πολιτική δεν είναι µόνο η πολιτική µας
ασφάλεια. Είναι και η οικονοµική µας πολιτική. Γι’ αυτό ήµασταν
από τις χώρες που διαπραγµατεύτηκε σωστά και διαπραγµατεύ-
τηκε ισχυρά, βάζοντας από την αρχή στο πλαίσιο του διαπραγ-
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µατευτικού πλαισίου, που διαµορφώθηκε για τη δηµιουργία του
Ταµείου Ανάκαµψης, τα σωστά εργαλεία, ώστε η χώρα µας να
είναι από τις πλέον ωφεληµένες. 

Η Ευρώπη έκανε ένα τεράστιο βήµα φέτος το καλοκαίρι, ένα
βήµα στο οποίο η Ελληνική Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός Κυ-
ριάκος Μητσοτάκης ήταν από τους πρώτους που το ζήτησαν.
Ουσιαστικά, αµοιβαιοποίησε χρέος, κάτι το οποίο η Ελλάδα το
ζητούσε χρόνια για να αντιµετωπίσει τις συνέπειες της οικονοµι-
κής κρίσης. 

Κάναµε µία διαπραγµάτευση εκατό ωρών, όχι δεκαεπτά και
φέραµε πίσω 72 δισεκατοµµύρια, δεν δώσαµε 100 δισεκατοµµύ-
ρια, για να καταφέρουµε να είναι η χώρα µας από τις πλέον ωφε-
ληµένες από αυτό το Ταµείο Ανάκαµψης. Αυτό το Ταµείο
Ανάκαµψης θέλουµε να το χρησιµοποιήσουµε µε τρόπους, ώστε
να θωρακίσουµε την ελληνική οικονοµία στο διηνεκές. Όχι να τα
σπαταλήσουµε µε την αναµελιά του νεόπλουτου. Αλλά να επεν-
δύσουµε στην πράσινη ανάπτυξη και να επενδύσουµε στον ψη-
φιακό µετασχηµατισµό του κράτους και της οικονοµίας µας, για
να µην ξαναβρεθούµε στην ανάγκη, όταν ολοκληρωθεί αυτός ο
κύκλος της δηµοσιονοµικής χαλαρότητας να πάµε πάλι να ζη-
τάµε δανεικά και αγύριστα.

Παράλληλα, έχουµε αναπτύξει ένα πλέγµα στις µεσογειακές
µας σχέσεις µε την ισχυρή συµµετοχή µας στους MED7, οι οποίοι
αποτελούν πλέον µία ασπίδα και στα θέµατα που έχουν να κά-
νουν µε την προστασία του περιβάλλοντος στη Μεσόγειο, αλλά
πάνω απ’ όλα, µε την προστασία και τη σταθερότητα στη Μεσό-
γειο, την οποία σήµερα επαπειλεί η Τουρκία. 

Είναι απολύτως απαραίτητο να εµβαθύνουµε αυτήν τη σχέση,
καλλιεργώντας έτι περαιτέρω τα στρατηγικά µας ερείσµατα και
µε την Ισπανία και µε την Ιταλία, χώρες οι οποίες φαίνεται ότι
είναι πιο χαλαρές στην αντιµετώπιση της τουρκικού αναθεωρη-
τισµού. Αυτό θα το κάνουµε µέσα από την εµβάθυνση των στρα-
τηγικών µας σχέσεων µε αυτές τις χώρες. 

Έγινε ένα µεγάλο βήµα µε την οριστικοποίηση της συµφωνίας
για την ΑΟΖ µε την Ιταλία και αντίστοιχα βήµατα στρατηγικής συ-
νεργασίας πρέπει να γίνουν µε την Ισπανία. Άλλωστε, µε αυτές
τις χώρες µας ενώνει και ένα κοινό πρόβληµα. Αυτό είναι το πρό-
βληµα της µετανάστευσης. 

Η Ελλάδα έπαψε να παρουσιάζει τον εαυτό της σαν µία χώρα
τράνζιτ, όπως υπήρξε στο παρελθόν, όπου µπαίνουν µετανάστες
και πρόσφυγες και βγαίνουν από αυτήν. Η Ελλάδα αποτελεί
πλέον µία χώρα που υπερασπίζεται τα Ευρωπαϊκά σύνορα. Τα
υπερασπίστηκε στον Έβρο, όταν η Τουρκία προκλητικά χρησι-
µοποίησε µετανάστες και πρόσφυγες σε µία ιδιότυπη µορφή
υβριδικού πολέµου απέναντι στην Ευρωπαϊκή Ένωση και την Ελ-
λάδα. Έτσι τα υπερασπίζεται και στο Αιγαίο και θα συνεχίσει να
τα υπερασπίζεται στο Αιγαίο. 

Σήµερα προσβλέπουµε σε µεγάλη χρηµατοδότηση από την
Ευρωπαϊκή Ένωση για την αναβάθµιση των συστηµάτων παρα-
κολούθησης και στο Αιγαίο, στον αέρα και στη θάλασσα, για να
µπορέσουµε να αποκρούσουµε τα ενδεχόµενα καινούρια κύµατα
µεταναστών. Βέβαια, µε την Ιταλία και µε την Ισπανία βρισκόµα-
στε σε ένα πλαίσιο συναντίληψης στην αντιµετώπιση αυτής της
πρόκλησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παράλληλα µε όλες αυτές πρω-
τοβουλίες και παράλληλα µε το γεγονός ότι θα συνεχίσουµε
αµείωτα να προσπαθούµε µέσα στα πλαίσια της Ευρωπαϊκής
Ένωσης η χώρα µας το τελευταίο διάστηµα είχε την τιµή να έχει
την Προεδρία του Συµβουλίου της Ευρώπης και καταφέραµε και
εκεί βήµατα, τα οποία σε περίοδο πολιτικού διχασµού της Ευρω-
παϊκής ηπείρου και µεγάλων εντάσεων αποτελούν ουσιαστικά
βήµατα προς τα εµπρός και δείχνουν ότι η Ελλάδα µπορεί να κα-
ταφέρνει και στην πολυµερή διπλωµατία επιτυχίες. 

Μεθαύριο θα υιοθετηθούν στην Αθήνα δύο σηµαντικές καινού-
ριες σελίδες για το Συµβούλιο της Ευρώπης, η Διακήρυξη των
Αθηνών, που είναι ένα πλαίσιο αρχών, το πρώτο νοµικό κείµενο
µε παγκόσµια ισχύ, για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και την
επικράτηση του κράτους δικαίου, της δηµοκρατίας και των αν-
θρωπίνων δικαιωµάτων στην περίοδο που µπαίνουν τέτοιου εί-
δους περιορισµοί, αλλά και παράλληλα µε την υιοθέτηση του
παρατηρητήριου για την εκµάθηση της ιστορίας. Ξέρουµε εµείς

εδώ στον βαλκανικό νότο πόσο δύσκολο είναι να συνεννοηθείς
µε τους γείτονές σου για µία αντικειµενική προσέγγιση της ιστο-
ρίας, πράγµα που µας έχει προβληµατίσει πάρα πολύ και στην
κακογραµµένη και κακή Συµφωνία των Πρεσπών, την οποία
έχουµε κληθεί να υλοποιήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ, πα-
ρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εξω-
τερικών): Ναι, τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Ελλάδα, µέσα από τη συµµε-
τοχή στην Ευρώπη και µέσα από την παρουσία της και την
ενεργή συµµετοχή της σε όλες τις µεγάλες ευρωπαϊκές αποφά-
σεις, έχει µπροστά της µία πολύ µεγάλη ευκαιρία να γίνει µία
χώρα πρωταγωνιστής των ευρωπαϊκών εξελίξεων και να µην γίνει
µία χώρα, η οποία αντιµάχεται το ευρωπαϊκό ιδεώδες. 

Πιστεύω -και ελπίζουµε- ότι σε αυτήν την κατεύθυνση, οι προ-
σπάθειες που έχουν γίνει και αυτές που θα γίνουν, κύριε Πρό-
εδρε, θα καρποφορήσουν και θα υψωθεί απέναντι στην τουρκική
προκλητικότητα, όχι ένα τοίχος δηλώσεων µόνο στήριξης προς
την Ελλάδα και την Κύπρο, αλλά και ένας ουσιαστικός τοίχος
προστασίας απέναντι σε αυτήν την προκλητική συµπεριφορά,
που έχει στοιχεία αναθεωρητισµού του 18ου αιώνα.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Βασίλειος Γιόγιακας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΓΙΟΓΙΑΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πρόταση

δυσπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ υποστηρίζεται µε δύο λόγια ότι το νοµο-
σχέδιο για τη ρύθµιση των οφειλών και τη δεύτερη ευκαιρία είναι
µία ακόµα αποτυχία µιας αποτυχηµένης οικονοµικής πολιτικής,
πριν και µετά την πανδηµία. 

Οι συνάδελφοι της συµπολίτευσης, αλλά και τα στελέχη της
Κυβέρνησής µας µιλούν µε αριθµούς και γεγονότα που ακυρώ-
νουν τους ισχυρισµούς της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Μιλάµε
για τα 24 δισεκατοµµύρια, που έχει κοστίσει η στήριξη των νοι-
κοκυριών και των επιχειρήσεων κατά την πανδηµία: αποζηµιώ-
σεις ειδικού σκοπού, διάφορες ελαφρύνσεις και διευκολύνσεις
υποχρεώσεων, µειώσεις και επιδοτήσεις ενοικίων, επιστρεπτέες
προκαταβολές, επιδοτήσεις επιτοκίου, ενισχύσεις ρευστότητας,
επιδοτήσεις εισφορών και δανείων, µέτρα για ολόκληρους κλά-
δους που δοκιµάζονται περισσότερο, αλλά και για ολόκληρες πε-
ριοχές, που χτυπήθηκαν από τις θεοµηνίες του περασµένου
µήνα. 

Μιλάµε για τη µείωση των άµεσων και έµµεσων φόρων και ει-
σφορών, του ΕΝΦΙΑ, των φορολογικών συντελεστών, του ΦΠΑ
που θα έχει και συνέχεια, αµέσως µόλις οι συνθήκες µας το επι-
τρέψουν. 

Μιλάµε για τις µεγάλες αλλαγές, που προετοιµάζουν τη δυνα-
µική άνοδο της οικονοµίας, τις επενδύσεις, τις περισσότερες και
καλύτερες θέσεις εργασίας και πώς τα οφέλη τους θα µοιρα-
στούν στους πολλούς. Μια από αυτές είναι ο νόµος για τη ρύθ-
µιση των οφειλών και τη δεύτερη ευκαιρία. 

Μιλάµε για τις επιτυχηµένες αξιολογήσεις και για την επάνοδο
στις αγορές µε εξαιρετικούς όρους δανεισµού ως επιβράβευση
της καλής δουλειάς µας στην οικονοµία. Μιλάµε, δηλαδή, για
όλα αυτά που κράτησαν τη χώρα µας όρθια σε µια σκληρή δοκι-
µασία, αλλά και για τις δεσµεύσεις που γίνονται πράξη σε πείσµα
των δύσκολων καιρών. 

Έχοντας κανείς αυτά κατά νου, ίσως να απορούσε γιατί ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ κατέφυγε στην πρόταση δυσπιστίας κατά του Χρήστου
Σταϊκούρα. Είναι για να καλύψει τη γύµνια του ως Αντιπολίτευση;
Μιας αντιπολίτευσης χωρίς στόχους, χωρίς συνοχή, χωρίς πυ-
ξίδα, χωρίς βάθος. Μιας Αντιπολίτευσης που κάνει την τρίχα τρι-
χιά και ζει µόνο από µικρές αστοχίες από εκείνες που µπορεί να
τύχουν σε κάθε κυβέρνηση και που στοιχίζεται πίσω από κάθε
διαµαρτυρία κατά της Κυβέρνησης όποια και αν είναι αυτή. 

Ή µήπως η κατάθεση της πρότασης δυσπιστίας χρησιµοποι-
είται για να στραφεί η προσοχή του κόσµου µακριά από τα προ-
βλήµατα που αντιµετωπίζει το κόµµα της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης τις εσωκοµµατικές γκρίνιες, την υπόγεια αµφι-
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σβήτηση του αρχηγού, την καθήλωση στις δηµοσκοπήσεις, τις
ανεύθυνες και επικίνδυνες θέσεις στην εξωτερική πολιτική και
την οικονοµία;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ναι, µπορεί να είναι και αυτά: Η
απουσία στρατηγικής, ο αποπροσανατολισµός της συζήτησης
ακόµα και η τόνωση του ηθικού της κοινοβουλευτικής οµάδας.
Νοµίζω όµως, ότι αυτή η ολοφάνερη κίνηση τακτικής έχει ακόµα
ένα σκοπό: να ξεπλύνει τον ΣΥΡΙΖΑ από σοβαρές αµαρτίες του
ως κυβέρνηση, την ευθύνη, που έχει γιατί ούτε ήθελε ούτε µπό-
ρεσε να βρει µία καθαρή, µία µόνιµη, µία αποτελεσµατική λύση
για τη µείωση του τεράστιου προβλήµατος, που λέγεται µείωση
του ιδιωτικού χρέους, των χρεών στην εφορία, στα ταµεία και
στις τράπεζες. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλει να θυµούνται οι πολίτες ότι αυτός κατήρ-
γησε µε δύο νόµους την προστασία της πρώτης κατοικίας. Δεν
θέλει να θυµούνται ότι αυτός, µε τις πολιτικές του ως Κυβέρ-
νηση, εκτόξευσε το ιδιωτικό χρέος κατά 50 δισεκατοµµύρια. Δεν
θέλει να θυµούνται ότι γκρέµισε την αξία των τραπεζικών µετο-
χών και ότι χρειάστηκε να διασωθούν µε λεφτά των φορολογου-
µένων για µία ακόµα φορά. Δεν θέλει να θυµούνται ότι οι
προσπάθειες που έκανε για τη µείωση του ιδιωτικού χρέους ήταν
αποτυχηµένες, προβληµατικές, χωρίς θέληση να λύσουν προ-
βλήµατα, παρά µόνο να αγοράσουν χρόνο. 

Ο νόµος που ψήφισε, αφού κατάργησε την οριζόντια προστα-
σία της πρώτης κατοικίας, δεν συγκέντρωσε καν χίλιες τετρακό-
σιες αιτήσεις, ενώ αφορούσε περίπου ενενήντα χιλιάδες
δανειολήπτες. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λή-
ξεως του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή) 

Με το µηχανισµό εξωδικαστικού συµβιβασµού, που ψήφισε το
2017 ρύθµισε οφειλές µόλις των 0,03% των επιχειρήσεων. Την
ίδια εποχή η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ -που ως αντιπολίτευση έλεγε:
«Μέχρι το 2015 κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη»- έλεγε ότι οι
πλειστηριασµοί είναι αναγκαίοι µε την εφηµερίδα «Η ΑΥΓΗ» να
προαναγγέλλει στο πρωτοσέλιδό της: «Τέρµα η ασυλία στους
κακοπληρωτές πολυτελείας».

Ναι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι οι ίδιοι που σήµερα
καταγγέλλουν ένα µόνιµο, πρωτοποριακό και δίκαιο πλαίσιο προ-
στασίας της πρώτης κατοικίας, το οποίο δίνει την ευκαιρία στους
περισσότερους δανειολήπτες, µε ειδική στήριξη στα πιο αδύ-
ναµα νοικοκυριά, να διασώσουν τη στέγη τους και που πράγµατι,
τραυµατίζει την ασυλία των λεγόµενων «στρατηγικών κακοπλη-
ρωτών». 

Αυτό το εκκρεµές του ΣΥΡΙΖΑ από την ανευθυνότητά του ως
αντιπολίτευση, στην ευθυνοφοβία του ως κυβέρνηση και πάλι
στην ανευθυνότητα του σήµερα πρέπει να τα θυµούνται οι πολί-
τες, γιατί το υπόστρωµα είτε στη µία είτε στην άλλη κατάσταση
είναι ένα και λέγεται υποκρισία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Όµως, ο κόσµος έχει πιο σοβαρά πράγµατα να ασχοληθεί από
τους θεατρινισµούς του ΣΥΡΙΖΑ. Περιµένει µία Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση που θα στέκεται στο ύψος των περιστάσεων, αυτή που
σήµερα ακόµα ψάχνει.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

είναι ο κ. Βίτσας Δηµήτριος από τον ΣΥΡΙΖΑ.
Ορίστε, κύριε Βίτσα, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΒΙΤΣΑΣ (Δ’ Αντιπρόεδρος της Βουλής): Τρεις

µέρες τώρα ακούσαµε πολλά. Υπάρχουν όµως και µερικά που
παραβιάζουν τα όρια της λογικής. 

Δεν µπορείτε, κύριοι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, να εί-
σαστε και µε τον κ. Πικραµµένο, που λέει ότι τα δώδεκα µίλια
είναι δικαίωµά µας και θα το ενεργοποιήσουµε σαν κυβέρνηση
όποτε θέλουµε, απαντώντας στην ανάγκη να επεκταθούν τα δώ-
δεκα µίλια στην Κρήτη και µετά στην Ανατολική Μεσόγειο, αλλά
να είσαστε και µε τον κ. Χρυσοχοΐδη ο οποίος λέει ότι τα δώδεκα
µίλια είναι εθνικισµός. Δεν γίνεται.

Δεύτερον, πρέπει να γίνει κατανοητό ότι όταν µια εταιρεία πτω-
χεύει, καθίσταται νεκρή οικονοµικά. Το ερώτηµα είναι: Όταν ένα

φυσικό πρόσωπο πτωχεύει, τί γίνεται; Φτάνουµε στον πυρήνα,
δηλαδή στην πρώτη κατοικία, στο δικαίωµα -το ένα από τα πέντε
βασικά δικαιώµατα του ανθρώπου- στη στέγαση. Δεν έχουµε στε-
γαστική πολιτική πάρα πολλά χρόνια και τώρα που το συζητάµε
καταλήγουµε: «Δεν έχεις αυτό το δικαίωµα. Μπορούµε να στο
αφαιρέσουµε». Ποιος; Οι τράπεζες. Γιατί; Γιατί έχεις κόκκινο δά-
νειο. Δηλαδή, αυτά τα πράγµατα πρέπει να εκλογικευθούν για να
συζητηθούν. 

Εάν δεν καταλαβαίνετε τι µεγάλη αλλαγή γίνεται στην οικονο-
µία, αλλά πρώτα και κύρια στην κοινωνία, λογικά δεν καταλαβαί-
νετε γιατί κατατέθηκε η πρόταση δυσπιστίας προς τον κ.
Σταϊκούρα, ο οποίος κ. Σταϊκούρας έρχεται εδώ στη Βουλή και
λέει: «Η πρόταση της Αντιπολίτευσης είναι άκαιρη, γιατί έχουµε
πανδηµία και ένταση των ελληνοτουρκικών, είναι άστοχη και είναι
και υποκριτική». Εάν είναι άκαιρη η πρόταση µοµφής, η κατάθεση
του νοµοσχεδίου εντός πανδηµίας, µε ένταση των ελληνοτουρ-
κικών κ.λπ., τί είναι; Για βάλτε το στο µυαλό σας! 

Τί πάει να πει «άστοχη»; Δεν είναι εδώ για να µας το εξηγήσει.
Ότι δεν έπρεπε να στρέφεται προς αυτόν, αλλά προς τον κ. Μη-
τσοτάκη; Ας το λύσουν οι δυο τους, εάν ο ένας δίνει τον άλλον. 

Είναι «υποκριτική», για ποιο λόγο; Λέει: «Με το νοµοσχέδιο δί-
νεται µια δεύτερη ευκαιρία». Δεν ξέρω τι δεύτερη ευκαιρία δίνετε
σε έναν άνθρωπο -ο οποίος δεν έχει να πληρώσει τα 500 ευρώ
του δανείου του τον µήνα- µε το να πληρώσει 600 ευρώ νοίκι για
το σπίτι που µένει. Δεν ξέρω εάν αυτό είναι δεύτερη ευκαιρία. 

Όµως εδώ είναι η µεγάλη ευκαιρία -αυτό πρέπει να γίνει κατα-
νοητό και από τους Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας- για τις
τράπεζες να διορθώσουν τους ισολογισµούς τους και να φτιά-
ξουν µία σειρά τραπεζικών προϊόντων, δοµηµένων οµολόγων και
παραγώγων τους για να παίξουν ως τράπεζες και ως funds στις
διεθνείς χρηµαταγορές. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Και είναι
υποκρισία που δεν λέγεται.

Να θυµηθούµε κι άλλες πραγµατικότητες. Για πολλές δεκαε-
τίες, ο ελληνικός καπιταλισµός στηρίχθηκε στην κατοικία, στο να
χτίζονται σπίτια. Βλέπω τον κ. Φωτήλα που λέει: «Χτίζουµε την
Ελλάδα του 21ου αιώνα». Με συγχωρείτε, γκρεµίζετε την Ελλάδα
και του 20ού αιώνα και του 21ου αιώνα, η γνώµη µου είναι, κύριε
Φωτήλα, αλλά σας λέω ότι αυτό θέλουν να κάνουν. 

Τώρα, λοιπόν, που το απόθεµα κατοικιών έχει ελαχιστοποιηθεί
και έχει διογκωθεί η διαδικασία των κόκκινων δανείων, οι τράπε-
ζες τί θέλουν; Να αξιοποιήσουν αυτό το απόθεµα και την ανέχεια,
που έχει προκληθεί από την οικονοµική κρίση και από την παν-
δηµία σε όφελός τους, για να κερδίζουν πάντα αυτές. 

Μην ξεχνάµε: από πού προήλθε η µεγάλη οικονοµική κρίση
του 2007-2008 παγκοσµίως; Από τα ενυπόθηκα δάνεια κατοικίας
στις Ηνωµένες Πολιτείες Αµερικής. ‘Η ούτε αυτό δεν ξέρετε;
Αυτά ως δοµηµένα οµόλογα ταρακούνησαν και τις διεθνείς χρη-
µαταγορές, αλλά ταρακούνησαν και ολόκληρη την οικονοµία της
Αµερικής.

Άρα, η ιδεολογία σας να αντιµετωπίζετε τον άνθρωπο, το φυ-
σικό πρόσωπο βασικά, ως οικονοµική µονάδα, θα δηµιουργήσει
πάρα πολλά προβλήµατα και θα δηµιουργήσει φτωχοποίηση από
τη µια µεριά, κέρδη από την άλλη. Θα δηµιουργήσει µία µαζική
αναδιανοµή πλούτου, που θα πάνε στην τράπεζα και στα funds.

Άρα, αυτό που στην ουσία συζητάµε -και χρειάζεται να αξιο-
ποιηθούν όλα τα κοινοβουλευτικά όπλα- είναι η πορεία της ελ-
ληνικής οικονοµίας µετά την καταστροφή στις αρχές της
προηγούµενης δεκαετίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου του
κυρίου Βουλευτή)

Ερωτώ: Το 2015 πήραµε µια οικονοµία στα τάρταρα. Διορθώ-
σαµε το χρέος, βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια και είχαµε συ-
νεχή τρίµηνα ανάπτυξης. Δεν το λες αυτό αποτυχηµένη
οικονοµική πολιτική, για να κάνουµε πρόταση µοµφής στον Τσα-
καλώτο, στον Δραγασάκη ή -όπως είπε ο κ. Χατζηδάκης, ο
οποίος το απογείωσε- στον Ελληνικό λαό.

Από την άλλη µεριά ήρθε ο κ. Σταϊκούρας, η Νέα Δηµοκρατία
και ο κ. Μητσοτάκης. Δεν είναι εδώ. Ελπίζω ότι µέχρι το τέλος
θα µας πει την εκτίµησή του για την ύφεση το 2020, γιατί ξεκί-
νησε από το µηδέν στις 13 Μαρτίου, έχει φτάσει στον προϋπο-
λογισµό στο 8% και ακόµα τέλος αυτό δεν έχει. Προσέξτε,
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υπάρχει η δήλωση του Απριλίου που λέει ότι το ποσοστό της
ύφεσης έχει να κάνει µε την πανδηµία και της κυβερνητικές επι-
λογές και θα πρέπει να απολογηθεί γι’ αυτό.

Ας είµαστε ειλικρινείς -κλείνω, κύριε Πρόεδρε-, χρησιµοποιείτε
την πανδηµία ως προκάλυµµα νέας αναδιανοµής υπέρ του πλού-
του και των κατόχων του.

Τέλος πάντων, θέλω να πω κάτι, όχι για τον κ. Γεωργιάδη, αλλά
για το γεγονός ότι πολλοί Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας
κατά κύριο λόγο -το είπε και ο Μουζάλας- έχουν υψηλό δανεισµό
και όχι αντίστοιχα έσοδα, τουλάχιστον µε βάση τις δηλώσεις του
«πόθεν έσχες». Θα πρέπει να το δουν αυτό και σε σχέση µε τον
νόµο. Δεν λέω ότι δεν υπάρχουν και από άλλους. Άρα, θα σας
πρότεινα, αφού ολοκληρωθεί η ψήφιση του νόµου αύριο, να κά-
νετε ένα ραντεβού από τη µια µεριά µε τον λογιστή σας, από την
άλλη µεριά µε τον δικηγόρο σας να δείτε πώς θα τα βγάλετε
πέρα.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει τώρα

η κ. Ασηµίνα Σκόνδρα από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συνεχίζεται η

συζήτηση επί της πρότασης δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οι-
κονοµικών, που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, ένα πραγµατικά κακόγουστο
και ανούσιο θεατρικό έργο που αποφάσισε η Αντιπολίτευση να
ανεβάσει γι’ αυτό το τριήµερο. Για ποιον λόγο το κάνατε; Διχά-
ζονται οι απόψεις, κύριοι συνάδελφοι. Οι µισοί λένε για ξεκαθά-
ρισµα λογαριασµών. Οι άλλοι µισοί λένε για να βγείτε από την
αφάνεια και να κυριαρχήσετε για λίγες ώρες στη δηµοσιότητα.

Εγώ προσωπικά, παίρνω µια πιο ευχάριστη εκδοχή, ότι δηλαδή
το κάνατε σαν γενέθλιο δώρο για τα σαράντα έξι χρόνια από την
ίδρυση της Νέας Δηµοκρατίας, που γιορτάζαµε πριν από λίγες
µέρες. Διότι µοιραία, αυτές τις µέρες γίνεται σύγκριση µεταξύ
των οικονοµικών πολιτικών της σηµερινής Κυβέρνησης και της
κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, αυτές που εφάρµοσαν αντίστοιχα ο κ.
Σταϊκούρας και ο κ. Τσακαλώτος. Φρεσκάρεται η µνήµη των συµ-
πολιτών µας και αντιλαµβάνονται ότι συγκρίνεται η µέρα µε τη
νύχτα.

Γιατί αποτυπώνεται ότι ο κ. Σταϊκούρας, εφαρµόζοντας το
πρόγραµµα της Νέας Δηµοκρατίας, αποκατέστησε την αξιοπι-
στία της χώρας και σήµερα δανείζεται από αγορές µε ιστορικά
χαµηλά χαµηλό επιτόκιο, όταν επί κ. Τσακαλώτου βρισκόταν στα
ύψη.

Ο κ. Σταϊκούρας µείωσε τους φόρους, που ο κ. Τσακαλώτος
είχε αυξήσει. Ο κ. Σταϊκούρας δηµιούργησε επενδυτικά κίνητρα,
αυτά που η πολιτική του κ. Τσακαλώτου τα είχε αφανίσει. Διευ-
κόλυνε την έλλειψη επενδύσεων, που ο κ. Τσακαλώτος και οι
άλλοι Υπουργοί του ΣΥΡΙΖΑ απέτρεπαν για να µην δυσαρεστή-
σουν τους σκληρούς συντρόφους τους. Μείωσε τον ΦΠΑ, ενώ
εσείς τον είχατε αυξήσει. Μείωσε ασφαλιστικές εισφορές και κα-
τήργησε την εισφορά αλληλεγγύης. 

Σας ευχαριστούµε, λοιπόν, που µας δώσατε την ευκαιρία να
αναδείξουµε τα πεπραγµένα αυτού του διαστήµατος. Με αυτό
κατά νου, µήπως τελικά έχετε έχουν δίκιο εκείνοι που λένε ότι
επί της ουσίας στόχος είναι ο δικός σας πρώην Υπουργός;

Κατηγορείτε τον Χρήστο Σταϊκούρα ότι δεν προστατεύει την
πρώτη κατοικία. Αντί να απαντήσουµε εµείς σε τέτοιες αστειότη-
τες, µήπως καλύτερα να ρωτήσουµε τη γνώµη του πρώην συν-
τρόφου σας, του κ. Λαφαζάνη; Ποιος κυβερνούσε τότε που
αυτός αντιδρούσε στους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς; Ο κ.
Τσακαλώτος και ο κ. Τσίπρας δεν ήταν που τους έλεγαν σω-
στούς, για να έχουµε καλές τράπεζες, αλλά και για αναπτυξια-
κούς και κοινωνικούς λόγους; Λωτούς σας ταΐζουν εκεί στην
Κουµουνδούρου και δεν τα θυµόσαστε όλα αυτά;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την πρόταση δυσπιστίας
αναδείχτηκε και κάτι άλλο: Η πολιτική ποιότητα και η πολιτική
ηθική και το µέγεθος της πατριωτικής ευαισθησίας της Αξιωµα-
τικής Αντιπολιτεύσεως της Ελλάδος. Την ώρα που η χώρα αντι-
µετωπίζει την παγκόσµια πανδηµία, τις επιπτώσεις αυτής, την
τουρκική προκλητικότητα και τις καταστροφές από φυσικά φαι-
νόµενα σε πολλές περιοχές της χώρας και η Κυβέρνηση του Κυ-
ριάκου Μητσοτάκη µε επιτυχία τα διαχειρίζεται, η Αξιωµατική

Αντιπολίτευση καταθέτει πρόταση δυσπιστίας στον Υπουργό Οι-
κονοµικών. Την απασχολούν τα αλληλοµαχαιρώµατα και προ-
σπαθούν, ρίχνοντας βεγγαλικά, να καλύψουν το απέραντο κενό,
που έχουν στο πολιτικό γίγνεσθαι της χώρας. Αντιλαµβάνεστε,
κύριοι της Αντιπολίτευσης, ότι έχετε φτάσει στα όρια της γραφι-
κότητας;

Δεν ψηφίσατε κανένα απολύτως νοµοσχέδιο, που ανακουφίζει
την ελληνική κοινωνία ούτε καν αυτό για την οικονοµική ανακού-
φιση των πληγέντων από τον «Ιανό». Προχθές, πάλι δεν ψηφίσατε
για τις αποζηµιώσεις των αγροτών, που επλήγησαν από τη θεο-
µηνία. Ο κ. Τσίπρας και τα στελέχη σας ήρθαν στην Καρδίτσα,
υποτίθεται από ενδιαφέρον για τους πληγέντες και για να κάνουν
αυτοψία. Τι σας είπε; Δεν είδε καταστροφές; Οι άνθρωποι εκεί
δεν έχουν ανάγκη οικονοµικής στήριξης; Αυτό αν µη τι άλλο,
ήταν σκέτη υποκρισία.

Την ίδια ώρα, στο Ευρωπαϊκό Κοινοβούλιο ο ΣΥΡΙΖΑ τάχτηκε
κατά της πρότασης της Ευρωπαϊκής Επιτροπής για τη νέα ΚΑΠ,
που προβλέπει εισροή 19 δισεκατοµµυρίων ευρώ για τους Έλ-
ληνες αγρότες. Θα έρθει βέβαια η ώρα που θα υποχρεωθείτε να
εξηγήσετε τη στάση σας στους αγρότες της Θεσσαλίας και όχι
µόνο.

Σήµερα λέτε ότι µόνο οι τράπεζες ωφελούνται. Θέλετε να πα-
ραπέµψετε το κοµµατικό σας ακροατήριο στο παλιό καλό σας
σύνθηµα: «Κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη». Ας πιάσουµε, λοι-
πόν, το αίτιο της µοµφής στην προστασία πρώτης κατοικίας.

Ο ΣΥΡΙΖΑ που έταζε σεισάχθεια ως κυβέρνηση, µετά δεν κα-
τήργησε οριστικά την προστασία της πρώτης κατοικίας, µε τον
ν.4346/2015 και τον ν.4592/2019; Γι’ αυτούς τους χιλιάδες πολί-
τες, που εσείς αφήσατε απροστάτευτους, ο Υπουργός µας κ.
Σταϊκούρας, πέτυχε ή δεν πέτυχε την παράταση ισχύος της προ-
στασίας τους; Την πέτυχε. Δεν είναι θράσος να µιλάτε για πτώ-
χευση φυσικών προσώπων και οµηρία των µικροµεσαίων
επιχειρήσεων, που επί των ηµερών σας έγιναν σχεδόν πέντε εκα-
τοµµύρια κατασχέσεις σε λογαριασµούς; Επικαλείστε την κοινω-
νική ευαισθησία. Την δείξατε όταν κόψατε το ΕΚΑΣ. Εµείς
πάντως, τη δείχνουµε µε πράξεις και όχι µε ψεύτικα λόγια.

Επί Κυβερνήσεως Κυριάκου Μητσοτάκη και υπουργίας Χρή-
στου Σταϊκούρα ψηφίσαµε δεκατέσσερα νοµοσχέδια για την ενί-
σχυση της οικονοµίας και της κοινωνικής συνοχής, στηρίζοντας
κυρίως τα ασθενέστερα κοινωνικά στρώµατα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Αύξηση αφορολογήτου για κάθε τέκνο, απαλλαγή ΕΝΦΙΑ για
κατοίκους µικρών ακριτικών νησιών, µείωση φορολογίας φυσι-
κών προσώπων και επιχειρήσεων, ΕΝΦΙΑ, αναστολή ΦΠΑ σε νέες
οικοδοµές, µηδενισµός προκαταβολής φόρου εισοδήµατος και
πολλά άλλα.

Πού απευθύνει, λοιπόν, ο φοροµπήχτης ΣΥΡΙΖΑ την πρόταση
µοµφής του; Στον Υπουργό, που εισάγει ένα καινοτόµο σχέδιο
νόµου για τη δεύτερη ευκαιρία, το οποίο στοχεύει στην αποφυγή
της πτώχευσης; Στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη που έχει το πολι-
τικό θάρρος να θέσει φραγµό στους στρατηγικούς κακοπληρω-
τές; Ασκείται πρόταση µοµφής για νοµοθετικές διαδικασίες, που
διασφαλίζουν να µην παραµένει κάποιος χρεωµένος και εγκλω-
βισµένος σε όλα του τα χρόνια; Πρόταση µοµφής κατά ποιων τε-
λικά; Των οφειλετών; Να µην έχουν δυνατότητα ενός νέου
ξεκινήµατος; Και τα χρέη της µιας γενιάς να µεταφέρονται στις
επόµενες, στα παιδιά και τα εγγόνια;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ολοκληρώστε,
κυρία Σκόνδρα.

ΑΣΗΜΙΝΑ ΣΚΟΝΔΡΑ: Κλείνω, κύριε Πρόεδρε.
Διότι αυτή είναι η πεµπτουσία του σχεδίου νόµου, κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δεύτερη ευκαιρία για όλους και προστασία
στις επόµενες γενιές. 

Στηρίζω τον Υπουργό µας, τον Χρήστο Σταϊκούρα. Και όσο για
εσάς, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, πάντα τέτοια σας εύχοµαι.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας) 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Κεφαλίδου Χαρούλα από το Κίνηµα Αλλαγής.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι

Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γνωστή η επιµονή
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του κ. Τσίπρα µε τους τακτικισµούς, ιδιαίτερα όταν αφορούν κα-
τάχρηση κοινοβουλευτικών εργαλείων αστικής δηµοκρατίας, που
λατρεύει να εκφυλίζει. Τεσσεράµισι χρόνια διακυβέρνησης δεν
αφήνουν καµµία αµφιβολία. Η παρασκεβιάτικη, λοιπόν, πρόταση
µοµφής κατά του Υπουργού Οικονοµικών έκανε πρόσκαιρα τη
δουλειά της. Δηµιούργησε άλλη µία ευκαιριακή τεχνητή ανατα-
ραχή ωραία κατάσταση, από αυτές που έχουµε συνηθίσει και ξέ-
ρουµε ότι εξιτάρουν τον πρώην Πρωθυπουργό -τον κόσµο του
ΣΥΡΙΖΑ πολύ αµφιβάλλω- µε σκοπό να συνεγείρει το αποδεκατι-
σµένο κοινό του. Ό,τι έχει αποµείνει από αυτό, φυσικά. 

Δεκαπέντε µήνες µακριά από την καρέκλα της εξουσίας δεν
παράγεται κανένα απολύτως πολιτικό γεγονός. Αν συνδυαστεί
δε και µε το ενδογενές θέµα του ΣΥΡΙΖΑ ως Αντιπολίτευση, που
εκ πεποιθήσεως φείδεται κόπου, τότε το πρόβληµα οξύνεται.
Κόπου που απαιτεί η σκληρή, επιµελής, χρονοβόρα δουλειά, που
αξιώνει ο ελληνικός λαός από τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης να
παρέχουν επεξεργασµένες, εµπεριστατωµένες, κοστολογηµένες
αντιπροτάσεις ως εναλλακτικές στις κυβερνητικές πολιτικές. Πού
χρόνος όµως για τέτοια; Ειδικά όταν στο µυαλό του πρώην Πρω-
θυπουργού το ίδιο αποτέλεσµα µπορεί να επιτευχθεί µε ένα πυ-
ροτέχνηµα σε χρόνο.

Κάτι τέτοιο προσπάθησε να γίνει µε την πρόταση µοµφής στο
πλαίσιο του νοµοσχεδίου για τον Πτωχευτικό Κώδικα. Όχι ότι του
έφταιγε ο κ. Σταϊκούρας. Αλλά πώς να αρνηθεί λίγο οξυγόνο,
λίγα περισσότερα φλάς, λίγο τηλεοπτικό χρόνο και χώρο, λίγη
ψευδαίσθηση υπεροχής ότι όλοι συντάσσονται πίσω από την
πρότασή του; 

Κυρίες και κύριοι, επί τρεις µέρες, από αυτό το Βήµα χύνονται
δάκρυα τόσο από την Κυβέρνηση όσο και από την Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Δάκρυα για τη δύσκολη εθνική συγκυρία µε την
τουρκική εντεινόµενη επιθετικότητα, µε την έξαρση των κρου-
σµάτων από το δεύτερο κύµα του COVID µε τον εφιάλτη της εν-
τεινόµενης οικονοµικής ύφεσης. Τόση λύπη όµως και τέτοιο
δυσβάστακτο βάρος ευθύνης δεν απέτρεψε τους µεν της Νέας
Δηµοκρατίας να φέρουν ένα νοµοσχέδιο ταφόπλακα για χιλιάδες
συµπολίτες µας και επιχειρήσεις, τους δε του ΣΥΡΙΖΑ να καταγ-
γέλλουν ως Αντιπολίτευση όλα όσα ως κυβέρνηση υλοποίησαν
αποτελεσµατικότατα, µπας και ξεχαστεί το παρελθόν τους και
θολώσουν τα νερά. Κοινός παρονοµαστής και στους δύο η πρό-
ταξη των στενά παραταξιακών ιδεολογικών προτεραιοτήτων
τους µε τη συνακόλουθη έµπλεη δακρύων αδιαφορία για τους
πολίτες και την ελληνική κοινωνία. 

Σε ένα τόσο κρίσιµο νοµοσχέδιο, που τσακίζει την µεσαία τάξη
προς όφελος των χιλιοειπωµένων και σωσµένων από το υστέρηµα
του Έλληνα φορολογούµενου τραπεζών ο ΣΥΡΙΖΑ βρήκε την ώρα
να κάνει το κοµµάτι του. Ποδοπάτησε πάνω στη δουλειά όλων των
συναδέλφων, κυρίως των Βουλευτών των κοµµάτων της ελάσσο-
νος Αντιπολίτευσης, που προσπάθησαν µε επιχειρήµατα, µε πα-
ραδείγµατα να ξεµπροστιάσουν το απαράδεκτο νοµοσχέδιο, να
προβάλουν την ανεπάρκεια και την αναποτελεσµατικότητα της Κυ-
βέρνησης και τέλος πάντων, να καταθέσουν µια πρόταση ουσια-
στική. Έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ, κινείται όπως πάντα τυχοδιωκτικά,
διακόπτει τη συζήτηση, αλλάζει την ατζέντα και πιστεύει ότι το πα-
γωµένο χαµόγελο του κ. Τσίπρα θα κλέψει για άλλη µια φορά την
παράσταση. Ε, λοιπόν, όχι. Δεν αποπροσανατολίσατε κανέναν µας
από αυτή τη συζήτηση. Το διχαστικό παρελθόν το ζήσαµε. Το
παρόν και το µέλλον ζητούν απαντήσεις και προτάσεις, που δεν
έχετε και δύσκολες αλήθειες, που δεν έχουν ειπωθεί. 

Ο νέος Πτωχευτικός Κώδικας έρχεται πράγµατι σε µία εξαιρε-
τικά δύσκολη συγκυρία για τη χώρα. Το τοπίο στα εθνικά µας θέ-
µατα, στην οικονοµία, στην κοινωνία έχει επιδεινωθεί. Το µέλλον
φαντάζει αβέβαιο, ο επερχόµενος χειµώνας τροµακτικός. Δείτε
τι λέει η έκθεση της Τράπεζας της Ελλάδος: Κόκκινα δάνεια ξε-
περνούν το 40%. Η κρίση του κορωνοϊού δηµιουργεί νέα δάνεια
ύψους 8-10 δισεκατοµµυρίων. Εργασιακές σχέσεις σε αποδό-
µηση. Η πτώση του τζίρου στην αγορά είναι 50 δισεκατοµµύρια.
Η ύφεση πλησιάζει το 10%. Η πρώτη κατοικία, ούτε λόγος, δεν
προστατεύεται. Το πολυδιαφηµισµένο πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ»
αφήνει απροστάτευτους χιλιάδες αδύναµους δανειολήπτες, που
δεν µπορούν να ανταποκριθούν στις απαιτήσεις των τραπεζών. 

Αυτά είναι τα θλιβερά δεδοµένα. Αυτή είναι η παρούσα κατά-

σταση και παρ’ όλα αυτά, η Κυβέρνηση καίει και τις τελευταίες
προσδοκίες χρεωµένων µέχρι τον λαιµό Ελλήνων, καίει και τις
τελευταίες δυνατότητες ορθής νοµοθέτησης. Γι’ αυτό και από
την συντριπτική πλειοψηφία όλων όσων συµµετείχαν στις διαδι-
κασίες ως φορείς εµπλεκόµενοι, διατυπώθηκαν µε κάθε τρόπο
και σε κάθε ύφος ισχυρές επιφυλάξεις και σοβαρές διαφωνίες
σε σειρά διατάξεων. 

Κι ενώ όλη η Ευρώπη προσανατολίζεται στην κατεύθυνση της
εξυγίανσης για τις βιώσιµες επιχειρήσεις και της εκκαθάρισης
για τις µη βιώσιµες επιχειρήσεις η Κυβέρνηση κοιτάζει αλλού.
Και µάλιστα προκλητικά στον τίτλο έχει τη φράση «δεύτερη ευ-
καιρία». Πόσο οξύµωρο ακούγεται όταν η δεύτερη ευκαιρία δεν
αφορά τον κορµό της ελληνικής οικονοµίας ούτε τον επιχειρη-
µατία, ούτε την οµαλή επανένταξή του στην οικονοµική δραστη-
ριότητα. Άλλους σίγουρα τους αφορά. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, απονέµετε για πρώτη φορά
την πτωχευτική ικανότητα σε φυσικά πρόσωπα. Τα παρουσιάζετε
λες και απονέµεται παράσηµο αφέλειας στον κόσµο που µέσα
στην απελπισία του από τα έργα και τις ηµέρες της ανερµάτιστης
πολιτικής Τσίπρα και της παρέας του σας πίστεψε. Έρχεστε και
ταυτίζετε τις ανάγκες ενός νοικοκυριού µε αυτές µιας επιχείρη-
σης. Εξοµοιώνετε ανήκουστα τον οικογενειάρχη που χάνει το
σπίτι του µε τον έµπορο που πτωχεύει η επιχείρησή του. Και στο
τέλος πνίγετε και τους δύο. Παραδείγµατα πάρα πολλά. Ένα θα
σας πω: «δεν µπορώ να ανταπεξέλθω στο δάνειο µου», «έχω πλη-
ρώσει το µισό της αξίας…» 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε. Σεβαστείτε και τους επόµενους
οµιλητές. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Δώστε µου ένα λεπτό. Πρέ-
πει να ολοκληρώσω. 

Μου δίνετε, λοιπόν, τη δυνατότητα να µείνω δώδεκα χρόνια σε
ένα σπίτι που δεν είναι πια δικό µου. Είναι στην τράπεζα. Αν δεν
µπορέσω, λοιπόν, όταν κλείσει η δωδεκαετία να αποπληρώσω,
τότε το σπίτι αυτό έρχεται και πουλιέται στην εµπορική τιµή εκεί-
νης της στιγµής. Που σηµαίνει ότι ό,τι έχω καταβάλει σε δόσεις
δανείου και ό,τι έχω πληρώσει δώδεκα χρόνια πάει υπέρ πίστεως
και υπέρ τράπεζας. 

Κυρίες και κύριοι, στρατηγικοί κακοπληρωτές µακροηµε-
ρεύουν και θα συνεχίσουν να υπάρχουν. Εκείνοι που δεν θα
υπάρχουν, θα είναι οι χιλιάδες οφειλέτες στους οποίους δεν προ-
σφέρεται καµµία προστασία κατοικίας, δεν προσφέρεται καµµία
δεύτερη ευκαιρία. Τι τους δίνετε; Ένα νέο ξεκίνηµα φτώχειας µια
νέα αρχή αφραγκιάς. Αποστραγγίζετε τις οικονοµίες τους. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
σας παρακαλώ, ολοκληρώστε.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Οι δύο συµπαίκτες, Νέα Δη-
µοκρατία και ΣΥΡΙΖΑ, µε τη στολή του µονοµάχου µπορούν να
συνεχίσουν να καµώνονται ότι σφάζονται στην ποδιά της ελληνι-
κής κοινωνίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κεφαλίδου,
σας παρακαλώ. Θα σας κλείσω το µικρόφωνο. 

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΕΦΑΛΙΔΟΥ: Εµείς όµως που δεν µασή-
σαµε τα λόγια µας, εµείς που τολµήσαµε να γίνουµε οι δυσάρε-
στοι της σύγχρονης ιστορίας µε πικρές αλήθειες και δύσκολες
αποφάσεις για το µέλλον αυτού του τόπου, εµείς µε τις παραδο-
χές των σφαλµάτων µας και µε σκληρή αυτοκριτική που οι άλλοι
δεν τόλµησαν, εµείς θα συνεχίσουµε να µιλάµε τη γλώσσα της
λογικής, της αλήθειας και της έγνοιας για κάθε πολίτη της χώρας
που δε θα επιτρέψουµε να µείνει πίσω θυσία στον βωµό για την
ευηµερία των γνωστών λίγων. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επόµενος οµιλητής

ο κ. Σενετάκης. Θα ακολουθήσει ο κ. Φάµελος. Μετά τον κ. Φά-
µελο θα µιλήσει ο Υπουργός Άµυνας, κ. Παναγιωτόπουλος. 

ΜΑΞΙΜΟΣ ΣΕΝΕΤΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, αν λαϊκισµός είναι η απόπειρα

συναισθηµατικής χειραγώγησης της κοινής γνώµης µε αποσπα-
σµατικές εικόνες, αποσπασµατικά στοιχεία, εµπρηστικά συνθή-
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µατα, η πρόταση δυσπιστίας που συζητάµε σήµερα είναι ακρι-
βώς αυτό. 

Ποιο είναι το βασικό επιχείρηµα που επικαλέστηκε ο ΣΥΡΙΖΑ
για να κάνει πρόταση µοµφής, όχι στην Κυβέρνηση, που αποφα-
σίζει να φέρει τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα παραδόξως, αλλά στο
πρόσωπο του Υπουργού Οικονοµικών, που εφαρµόζει την κυβερ-
νητική πολιτική; Ότι τελειώνει η προστασία της πρώτης κατοι-
κίας, ότι ο κόσµος ξεσπιτώνεται, ότι οι περιουσίες των Ελλήνων
πάνε στα χέρια των τραπεζιτών. Αν το κάνεις εικόνα, είναι πραγ-
µατικά τροµακτικό. 

Για να το κάνουν ακόµα πιο φανταχτερό, προσθέτουν: «Η νε-
οφιλελεύθερη, κοινωνικά ανάλγητη, Κυβέρνηση του Κυριάκου
Μητσοτάκη πετά τον κόσµο στον δρόµο». Και έρχεται και το εµ-
πρηστικό σύνθηµα να κλείσει το αφήγηµα: «Κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη». 

Πέρα, όµως, από τον αθεράπευτο λαϊκισµό, ο ΣΥΡΙΖΑ πάσχει
και από ετεροχρονισµό. Να τα λέει αυτά ο ΣΥΡΙΖΑ του αντιµνη-
µονίου, να το καταλάβω. Όµως, να τα λέει ο ΣΥΡΙΖΑ που κυβέρ-
νησε επί τεσσεράµισι χρόνια, πραγµατικά µε ξεπερνά. Διότι,
κυρίες και κύριοι, οι ίδιοι που αποδείχθηκαν ανίκανοι να απενερ-
γοποιήσουν την «ωρολογιακή βόµβα» που λέγεται «ιδιωτικό
χρέος» είναι οι ίδιοι που απελευθέρωσαν πρακτικά την προστα-
σία της πρώτης κατοικίας, για την οποία κόπτονται τώρα. Είναι
οι ίδιοι που έδωσαν το «πράσινο φως» στα funds να αγοράζουν
κόκκινα δάνεια. Είναι οι ίδιοι που έλεγαν ότι οι οφειλέτες πρέπει
να πληρώνουν τις τράπεζες για αναπτυξιακούς λόγους. 

Αν είχαν, πράγµατι, στοιχειώδη κοινωνική ευαισθησία, αν εν-
διαφέρονταν πραγµατικά για τα σπίτια του κοσµάκη, θα έπρεπε
να βάλουν «πλάτη» να απενεργοποιήσουµε την «ωρολογιακή
βόµβα» που απειλεί να τινάξει την οικονοµία µας στον αέρα, ένας
λόγος παραπάνω σήµερα που η πανδηµία του COVID-19 φέρνει
τα πάνω-κάτω.

Θα έπρεπε να βάλουν «πλάτη» να βγει η «θηλιά» των αιώνιων
χρεών από τόσους και τόσους συµπολίτες µας που υποφέρουν
από βάρη που δηµιουργήθηκαν ίσως και χωρίς δική τους ευθύνη. 

Η κοινωνική ευαισθησία που τώρα ξαναθυµήθηκαν είναι προ-
κάλυµµα υποκρισίας. Και αν µέχρι σήµερα οι πολίτες κατάλαβαν
τον λαϊκισµό τους, σήµερα καταλαβαίνουν και τον κυνισµό τους. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν µπορούσα να διανοηθώ ότι
οι άνθρωποι αυτοί ήταν τόσο κυνικοί, για να κρατούν σε οµηρία
εκατοµµύρια συµπολίτες µας, να τους έχουν να χρωστούν εσαεί
σε τράπεζες και κράτος, να µην επιτρέπουν ποτέ να κάνουν µια
νέα αρχή και, από πάνω, να τους κοροϊδεύουν ότι δήθεν τους
προστατεύουν. Μπορώ, όµως, να πιστέψω ότι ήταν ανίκανοι να
λύσουν και αυτό το πρόβληµα, όπως και πολλά άλλα, άλλωστε. 

Η Κυβέρνηση τολµά να πει «τέλος» στις αναβολές, «τέλος»
στις παρατάσεις, «τέλος» στα ατελή νοµοθετήµατα, που µεταβι-
βάζουν την «καυτή πατάτα» στους επόµενους, ναρκοθετώντας
το µέλλον της οικονοµίας. Μια ολότητα ρυθµίσεων και διαδικα-
σιών, που επιτρέπουν σε πιστωτές και οφειλέτες να φτάσουν σε
έναν ρεαλιστικό και αµοιβαία επωφελή συµβιβασµό. 

Φυσικά, είναι αστείο να θεωρηθεί ότι θα βγάλει τον κόσµο από
τα σπίτια του. Όχι µόνο δεν ξεσπιτώνει ευάλωτους και αδύνα-
µους συµπολίτες µας, αλλά και τους προστατεύει και τους στη-
ρίζει. 

Οπότε, κυρίες και κύριοι της αντιπολίτευσης, µην προεξο-
φλείτε την καταστροφή. Σκηνές όπως στην Ισπανία, στην Ελλάδα
της Νέας Δηµοκρατίας, δεν θα σας κάνουµε τη χάρη να δείτε. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, το ογκώδες νοµοθέτηµα ήταν µία
αξιέπαινη προσπάθεια του Χρήστου Σταϊκούρα και των συνεργα-
τών του και θα ψηφιστεί µετά την καταψήφιση της πρότασης δυ-
σπιστίας στο πρόσωπό του. 

Οι νοµοτεχνικές πτυχές του αφορούν κυρίως τους ειδικούς.
Τους πολίτες αφορά η λογική του. Και πρόκειται για µία διαφο-
ρετική και επαναστατική για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα λογική.
Είναι η δεύτερη ευκαιρία για ένα νέο ξεκίνηµα σε όσους απέτυ-
χαν, είτε µε ευθύνη δική τους είτε ακόµα και λόγω της κρίσης. 

Ως ελεύθερος επαγγελµατίας γνωρίζω πόσο µεγάλη σηµασία
έχει αυτό για πολλούς συµπολίτες µου, αλλά και για µία επαγ-
γελµατική και επιχειρηµατική λογική που προάγει την ανάπτυξη
και την ευηµερία. 

Η αποτυχία, από τη στιγµή που δεν προκύπτει δόλος, είναι
µέσα στη ζωή και είναι συχνά διδακτική, µπορεί να είναι και λυ-
τρωτική. Αλλά, δεν µπορεί εκείνος που επιχείρησε και απέτυχε
να τιµωρείται και να καταδικάζεται εφ’ όρου ζωής, όχι µόνο γιατί
του στερείται η δυνατότητα σε δεύτερη ευκαιρία, αλλά και γιατί
το µήνυµα προς την κοινωνία είναι η απραγία: «Μην επιχειρήσεις,
για να µην αποτύχεις, για να µην τιµωρηθείς». Έτσι δεν θα πάµε
µπροστά. 

Η απαλλαγή, η διαγραφή των χρεών του οφειλέτη, που επέρ-
χεται αυτοδικαίως τρία χρόνια µετά την πτώχευση, είναι το χα-
µηλότερο στην Ευρώπη και συνιστά τη σεισάχθεια, για την οποία
πολύς λόγος έχει γίνει στο παρελθόν. Είναι, όµως, παράλληλα
και ένα εργαλείο, ένα κίνητρο για αµοιβαίους συµβιβασµούς, που
µέχρι σήµερα κάποιες πλευρές απέφευγαν. 

Η απαλλαγή θα τους δώσει την ευκαιρία να ξαναµπούν στην
αγορά, να ξαναφτιάξουν τις περιουσίες που έχασαν. Η δεύτερη
ευκαιρία για τον καθένα από αυτούς ξεχωριστά είναι µία σηµαν-
τική ευκαιρία για τη χώρα και αυτή δεν πρέπει να την αφήσουµε
να πάει χαµένη. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο κ.

Φάµελλος Σωκράτης από τον ΣΥΡΙΖΑ. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ο ΣΥΡΙΖΑ-Προ-

οδευτική Συµµαχία καταθέτει πρόταση δυσπιστίας κατά του
Υπουργού Οικονοµικών για να σταµατήσει να µπλοκάρει, αλλά
και να αναδείξει το πλιάτσικο στις περιουσίες των πολιτών που
µεθοδεύει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µέσα από τον Πτωχευτικό
Κώδικα. 

Με το νοµοσχέδιο χάνεται η κυριότητα της πρώτης κατοικίας,
ρευστοποιείται το σύνολο της περιουσίας, αλλά και τα µελλον-
τικά εισοδήµατα των οφειλετών, λειτουργεί εις βάρος της επιχει-
ρηµατικότητας, αλλά προς όφελος µιας τραπεζικής ελίτ. Δεν σας
φτάνουν αυτά για πρόταση µοµφής;

Μην αναρωτιέστε ποιας ελίτ. Είναι η ίδια ελίτ που για χάρη σας
έσβησε 500 εκατοµµύρια από δάνεια εφοπλιστών. Είναι η ίδια
ελίτ που για χάρη σας έδωσε το τελευταίο οκτάµηνο το 50% του
τραπεζικού δανεισµού µόνο σε έξι επιχειρήσεις, σύµφωνα µε
στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος. Αλλά, είναι και η ίδια ελίτ
που επιχειρείτε να αµνηστεύσετε για τα δάνεια των κοµµάτων
σας και των µέσων ενηµέρωσης, που είχατε εσείς «µε αέρα»
δώσει όταν ήσασταν κυβέρνηση. 

Είναι µόνο αυτές οι εκφράσεις της αντιλαϊκής πολιτικής του κ.
Σταϊκούρα; Όχι, βέβαια. Είναι ο ίδιος που δεν έβλεπε ύφεση και
όταν την είδε, δεν την έβαλε στον προϋπολογισµό. Είναι ο ίδιος
που δεν έβλεπε πλεόνασµα και όταν το είδε, δεν το έδωσε στην
οικονοµία. Είναι ο ίδιος που άφησε άδεια τα ταµεία το 2015, γιατί
συνέβαλε στη χρεοκοπία της χώρας και είναι ο ίδιος που στον
υπολογισµό του, µε δικά του νούµερα, κάνει πλουσιότερους το
10% µόνο των πολιτών και φτωχότερους το 90%. 

Το νοµοσχέδιο που φέρνετε για τον Πτωχευτικό Κώδικα είναι
ένα συµβόλαιο που έχετε µε την ελίτ, τη διαφθορά και τη δια-
πλοκή και το εφαρµόζετε µε αυταρχισµό, µε τα δεκατετράχρονα
στη φυλακή και τον Λαγό και τον Παππά να φεύγουν, µε το κου-
κούλωµα του φακέλου της «NOVARTIS», που σας καίει, µε την
αλλαγή της Εισαγγελίας της Διαφθοράς, αλλά και µε έναν «κα-
λοταϊσµένο» µηχανισµό προπαγάνδας. 

Ας µην το κρύβουµε. Με εντολές από το δικό σας διευθυντή-
ριο, τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης λειτουργούν πιο φανατικά από
το γραφείο τύπου της Νέας Δηµοκρατίας, διαστρέφουν την
πραγµατικότητα, παραπληροφορούν, συντηρούν το αντι-ΣΥΡΙΖΑ
µέτωπο και ωραιοποιούν την τραγική κατάσταση που έχετε φέρει
την Ελλάδα µε απίστευτα γελοίες και υπέρκοµψες δικαιολογίες. 

Ποια είναι τα επιχειρήµατά σας; Ο ΣΥΡΙΖΑ –λέει- έκοψε την
προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Τότε, γιατί, κύριε Σταϊκούρα, στην έκθεση των θεσµών τον Νο-
έµβριο 2019 δεσµεύεστε ότι θα εξασφαλίσετε την ελεύθερη
αναγκαστική εκτέλεση κάθε ασφάλειας, συµπεριλαµβανοµένης
της πρώτης κατοικίας, και ξαναέρχεστε τον Φεβρουάριο 2020
και δεσµεύεστε ότι η προστασία της πρώτης κατοικίας θα λύσει
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τον Απρίλιο 2020; Οι θεσµοί σάς βάζουν να σταµατήσετε την
προστασία της πρώτης κατοικίας, ενώ δεν υπάρχει; Ψέµα! Υπάρ-
χει προστασία της πρώτης κατοικίας και σας διαψεύδουν οι θε-
σµοί. 

Τώρα, θα µου πείτε γιατί όλοι οι Βουλευτές δεν διαβάζουν τις
εκθέσεις των θεσµών, αλλά το ψεύτικο non paper που τους
έδωσε ο κ. Σταϊκούρας; Σας κόλλησε ο κ. Χρυσοχοΐδης. Δεν δια-
βάζετε πια τι σας δίνουν οι θεσµοί. Νοµίζετε ότι επειδή είναι φίλοι
σας, δεν θα γράψουν την αλήθεια. 

Δεύτερο επιχείρηµα: «Αυτή την κρίσιµη περίοδο βρήκατε να
βάλετε µοµφή;». Παρακαλώ πολύ, µπορείτε να ρωτήσετε πρώτα
τον κ. Βορίδη. Τελικά, παραβιάστηκαν κυριαρχικά δικαιώµατα
της Ελλάδας; Μήπως όχι. 

Επίσης, µήπως πρέπει να ρωτήσετε τον κ. Πέτσα εκείνες οι κυ-
ρώσεις που «δάγκωναν» γιατί δεν υποβλήθηκαν στην καγκελα-
ρία, η οποία δήλωσε δηµόσια ότι δεν επιβλήθηκαν; Και αφού
ξεκαθαρίσετε αν είναι λαϊκισµός το δικαίωµα εθνικής κυριαρχίας,
να έρθετε να µας µιλήσετε. 

Από την άλλη, µας «κουνάτε το χέρι» γιατί αυτήν τη δύσκολη
περίοδο της πανδηµίας εµείς βάζουµε θέµα µοµφής και δεν ανα-
ρωτιέστε γιατί αυτή τη δύσκολη περίοδο της υγειονοµικής και
κοινωνικής κρίσης µας υποχρεώνετε να προστατέψουµε την
πρώτη κατοικία µε πρόταση µοµφής γιατί εσείς πάτε να απαλλο-
τριώσετε αυτό το δικαίωµα των Ελλήνων. Πάνω από το 80% των
ελληνικών επιχειρήσεων πλήττονται και έχετε σχέδιο µέσα από
αυτό το νοµοσχέδιο να πτωχεύσετε µεγάλο αριθµό επιχειρήσεων
και φυσικών προσώπων. 

Τρίτο επιχείρηµα. Μα, δεν θα στοχεύσουµε στους κακοπλη-
ρωτές; Ας προσπεράσω το ότι έτσι ενοχοποιείτε την επιχειρηµα-
τικότητα για την χρεοκοπία της χώρας που δηµιουργήσατε, για
να ρωτήσω κάτι. Συγγνώµη, η Νέα Δηµοκρατία δεν είναι στρα-
τηγικός κακοπληρωτής; Δεν αυξάνονται πάνω από 30 εκατοµµύ-
ρια κάθε χρόνο τα απλήρωτα δάνειά σας και είναι ήδη πάνω από
300 εκατοµµύρια;

Και να πούµε και κάτι άλλο. Ο κ. Κυριάκος Μητσοτάκης δεν
είναι στρατηγικός κακοπληρωτής; Δεν είχε πάνω από δέκα χρό-
νια απλήρωτο δάνειο του «Κήρυκα Χανίων» πάνω από 300.000
ευρώ και έγινε 700.000 κι αποκαλύφθηκε όταν εµείς κάναµε εξε-
ταστική επιτροπή και η Τράπεζα Πειραιώς κινητοποιήθηκε µετά
τη δική µας εξεταστική επιτροπή; 

Ποιοι είναι οι µπαταχτσήδες τελικά; Μήπως είναι µέσα στο
κόµµα σας; Εµείς το λέµε καθαρά. Δεν ξεχνάµε τα δάνεια µε
αέρα των καναλαρχών. Τα δικά σας παιδιά, οι κάθε λογής ντα-
βατζήδες, είναι στρατηγικοί κακοπληρωτές, γιατί τους µάθατε
εσείς να ζουν παρασιτικά, κρατικοδίαιτα και χωρίς συνέπειες.
Μόνο αλήθειες εδώ πέρα µέσα!

Και µας βάζουν και το καινούργιο. Εσωκοµµατικά θέµατα πρέ-
πει να λύσετε, τάχατες, µε την πρόταση µοµφής. Αυτό δείχνει
την αντίληψη που έχετε για την πολιτική. Επειδή όλη η καριέρα
σας είναι µόνο η καρέκλα σας, νοµίζετε ότι όλα είναι παιχνιδάκια
εσωκοµµατικά. Δηλαδή, την ανάγκη της κοινωνίας δεν την έχετε
ποτέ µπροστά. Δεν θα ασχοληθείτε ποτέ µε την κοινωνία. 

Ε, λοιπόν, θα σας το πούµε καθαρά. Ήταν λαϊκή και κοινωνική
υποχρέωση και ευθύνη να γίνει πρόταση µοµφής, για να αναδεί-
ξουµε ένα θέµα που το έχετε θάψει, µε τη λίστα Πέτσα, µε τα
αφορολόγητα των διαφηµίσεων, µε τις ρυθµίσεις προς τους κα-
ναλάρχες, µε τη δεύτερη λίστα. Να το πούµε απλά. Η βασική
στρατηγική της Νέας Δηµοκρατίας είναι η προπαγάνδα για να
γίνεται από πίσω το πλιάτσικο.

Και το πλιάτσικο είναι το µονοπώλιο στο δίκτυο φυσικού αε-
ρίου, η κατάργηση του κράτους δικαίου µε την κατάργηση των
δασικών χαρτών, το ξεπούληµα της δηµόσιας περιουσίας, το
καρτέλ στην ενέργεια που οδηγεί σε υπερκέρδη µόνο τους προ-
µηθευτές, η χρεοκοπία του ειδικού λογαριασµού για τις ΑΠΕ και
της πράσινης ενέργειας, η κατάρρευση όλων των περιβαλλοντι-
κών λειτουργιών για να κάνουν πάρτι τα golden boys, όπως πολύ
καλά ξέρει ο κ. Σταϊκούρας τι γινόταν τόσα χρόνια στη «ΛΑΡΚΟ». 

Από την άλλη µεριά, µονοµέρεια, φίµωση στην ενηµέρωση. Η
ΕΡΤ και το Αθηναϊκό Πρακτορείο διοικούνται από το Μαξίµου.
Το ΕΣΡ δεν λειτουργεί, το Σύνταγµα δεν τηρείται και η ΕΡΤ πέ-
φτει σε αναξιοπιστία. Το σύνολο των σηµερινών πρωτοσέλιδων

απεικονίζει το καρτέλ της ενηµέρωσης που θέλετε να στήσετε.
Ο στόχος σας είναι µια εικονική πραγµατικότητα. Δεν δίνετε δε-
κάρα ούτε για τον πλουραλισµό ούτε για την πολυφωνία, παρ’
ότι είναι θεµελιώδη στοιχεία του πολιτεύµατος, παρ’ ότι αποτε-
λούν θεµατοφύλακα της δηµοκρατίας. 

Είναι ένα µείζον πολιτικό ζήτηµα που δηµιουργείτε εσείς στη
χώρα. Εξυπηρετεί ακραίες πολιτικές σκοπιµότητες ελέγχου του
Τύπου. Γιατί έχετε ένα σχέδιο χειραγώγησης των πολιτών, ένα
σχέδιο αντίστοιχο των χειρότερων στιγµών της Δεξιάς του 1950.
Και αυτή η παντοκρατορία στην ενηµέρωση σας δηµιουργεί µια
αυθάδεια, που οδηγεί στο να µην έχετε στρατηγική στην εξωτε-
ρική πολιτική, εκεί που πρέπει να στύψετε το µυαλό σας να φτιά-
ξετε κάτι για την πατρίδα µας. 

Για όλους αυτούς τους λόγους απαιτείται να ψηφιστεί η µοµφή
και να αξιοποιηθεί κάθε επίπεδο πολιτικής και κοινωνικής δράσης
και στο κοινωνικό και στο επιχειρηµατικό επίπεδο, για να µην
εφαρµοστεί αυτή η πολιτική φτωχοποίησης, για να προστατευθεί
η πρώτη κατοικία, για να διαρρηχθεί το δικό σας καρτέλ εξου-
σίας, για να έρθει µια προοδευτική διακυβέρνηση στην Ελλάδα. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ψηφίζω µια δίκαιη µοµφή εναντίον του
Υπουργού Οικονοµικών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει ο
Υπουργός Εθνικής Άµυνας ο κ. Παναγιωτόπουλος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα προσπαθούσα να απαντήσω
σε κάποια από αυτά που ειπώθηκαν, αλλά ειλικρινά δεν κατάλαβα
και πολλά. Κατάλαβα, όµως, ένα πράγµα. Η κατάθεση πρότασης
δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών από το κόµµα της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης είναι κενή νοήµατος, κενή περιεχο-
µένου και κενή λογικής. 

Γιατί δεν καταλαβαίνω πραγµατικά πώς το κόµµα που ως κυ-
βέρνηση είχε καταργήσει το απόλυτο καθεστώς προστασίας της
πρώτης κατοικίας και είχε απελευθερώσει τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς από τον Μάϊο του 2017, έρχεται σήµερα και
αποδίδει µοµφή στον Υπουργό Οικονοµικών, ξεχνώντας τόσο εύ-
κολα και τόσο υποκριτικά ό,τι είχε κάνει ως κυβέρνηση. 

Θα το αποδώσω στην ανάγκη για κάποια κίνηση εντυπωσια-
σµού, αλλά άκαιρη και άστοχη, µήπως αντιστραφούν οι εντυπώ-
σεις στην κοινή γνώµη που εξακολουθεί να απορρίπτει τη λύση
του ΣΥΡΙΖΑ, ακόµα και ως Αντιπολίτευση. Γιατί η κοινωνία δεν
συγκινείται ιδιαίτερα -αλλού είναι στραµµένη, βέβαια, η προσοχή
της- και γιατί η κοινωνία και ο κόσµος έχουν άλλα προβλήµατα.

Είναι άκαιρη η κίνηση αυτή, γιατί αυτήν την ώρα καλούµαστε να
αντιµετωπίσουµε ως κοινωνία, ως χώρα και ως έθνος µια σοβαρό-
τατη, πολύ επικίνδυνη, άνευ προηγουµένου διπλή πρόκληση και
απειλή. Αφ’ ενός τον υγειονοµικό κίνδυνο της πανδηµίας που δο-
κιµάζει, µεταξύ άλλων, και τις αντοχές της παγκόσµιας οικονοµίας
και αφ’ ετέρου, την ολοένα και εντεινόµενη, αναθεωρητική, παρα-
βατική και επιθετική συµπεριφορά της Τουρκίας, διά της οποίας
δοκιµάζεται η ειρήνη και σταθερότητα στην ευρύτερη περιοχή,
αλλά και απειλούνται ευθέως κυριαρχικά µας δικαιώµατα.

Είναι µία συµπεριφορά η οποία φτάνει, όπως είδαµε τις προ-
ηγούµενες µέρες, στα όρια του αλλοπρόσαλλου. Γνωρίζετε ότι
πριν από µερικές µέρες η Τουρκία έσπευσε να υιοθετήσει την
πρόταση του Γενικού Γραµµατέα του ΝΑΤΟ, του κ. Στόλτενµ-
περγκ, για µαταίωση κάποιων στρατιωτικών ασκήσεων κατά τη
διάρκεια των εθνικών εορτών. Εµείς, καλή τη πίστει, δεχθήκαµε
αυτή την πρόταση και την αµέσως επόµενη µέρα εκτέθηκε η
Τουρκία µπροστά στα µάτια όλων των συµµάχων και του Γενικού
Γραµµατέα, προχωρώντας σε NAVTEX, που προανήγγειλαν
στρατιωτικές ασκήσεις στην ευρύτερη περιοχή. 

Σε αυτό το περιβάλλον γεωπολιτικής ρευστότητας και σύνθε-
των προκλήσεων και απειλών ασφαλείας, η Ελλάδα ορθώνει το
ανάστηµά της και αναδεικνύεται σε υπολογίσιµο παίκτη µε απο-
δεδειγµένη επιτυχία. Τον περασµένο Μάρτιο αντιµετωπίσαµε επι-
τυχώς το πρώτο κύµα της πανδηµίας, αλλά κι ένα άλλο κύµα
παράνοµης µετανάστευσης στον Έβρο, µε όρους οργανωµένης
απόπειρας εισβολής, µε την αµέριστη και οργανωµένη συµπα-
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ράσταση της Τουρκίας. Ήταν ένα κύµα που απέτυχε, όµως, χάρη
στην επίσης οργανωµένη και αποφασιστική αντίδραση µας. 

Έκτοτε, οι Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας παραµένουν στην
ουσία σε καθεστώς παρατεταµένης ετοιµότητας στον Έβρο,
αλλά και στο Αιγαίο, κατά το πρόσφατο χρονικό διάστηµα. Απέ-
δειξαν, µέσα από µία καθολική πάλι άνευ προηγουµένου κινητο-
ποίηση ότι δεν έχουν να φοβηθούν τίποτα και κανέναν και ότι η
Ελλάδα και οι Έλληνες µπορούµε να αισθανόµαστε ασφαλείς. 

Παράλληλα, όµως, αναδείχθηκε και το δικό µας κατεπείγον κα-
θήκον για τόνωση και ενίσχυση της Εθνικής Άµυνας. Όπως έχω
τονίσει κατ’ επανάληψη, η προσπάθειά µας αυτή κινείται και
εδράζεται σε δύο βασικούς άξονες: 

Ο πρώτος είναι η ενίσχυση και εµβάθυνση των διεθνών συµ-
µαχιών της χώρας, µέσω του ρόλου µας στην Ευρωπαϊκή
Ένωση, στο ΝΑΤΟ και στο ευρύτερο γεωπολιτικό περιβάλλον
της Ανατολικής Μεσογείου και βέβαια, µε βασικό µοχλό τις δυ-
νατότητες που παρέχονται από την αµυντική διπλωµατία. 

Η ενίσχυση, λοιπόν, της στρατηγικής σχέσης µε τις Ηνωµένες
Πολιτείες Αµερικής µέσω των προβλέψεων της αναθεωρηµένης
Συµφωνίας Αµοιβαίας Αµυντικής Συνεργασίας, η τόνωση της
στρατηγικής σχέσης µε τη Γαλλία, η προσέγγιση µε χώρες όπως
το Ισραήλ και άλλες του αραβικού κόσµου, όπως η Αίγυπτος, τα
Ηνωµένα Αραβικά Εµιράτα που συµµερίζονται τις ίδιες ανησυχίες
µε µας, ως προς την ασφάλεια και σταθερότητα της Ανατολικής
Μεσογείου, είναι κάποια απτά αποτελέσµατα αυτής της προσπά-
θειας. 

Το δεύτερο, όµως, και ιδιαίτερα κρίσιµο επίπεδο, ο δεύτερος
άξονας είναι αυτός της ενίσχυσης της αποτρεπτικής ισχύος των
Ενόπλων Δυνάµεων µε ενισχυτικές παρεµβάσεις ως προς τα
µέσα και το προσωπικό. Έχει σχέση µε τον πρώτο άξονα, διότι
οι αναβαθµισµένες συµµαχίες, µεταξύ άλλων, προσδίδουν και
πρόσθετες δυνατότητες ενίσχυσης των Ενόπλων Δυνάµεων. 

Η προσπάθεια είναι διαρκής. Τώρα γίνεται πιο εντατική γιατί
έτσι απαιτούν οι συγκυρίες. Γίνεται χωρίς φανφάρες, χωρίς
πολλά λόγια, µε πολλή δουλειά και µε πνεύµα άριστης συνεργα-
σίας ανάµεσα στην πολιτική και στρατιωτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας, υπό την καθοδήγηση και τον συντονισµό
του Πρωθυπουργού. 

Στόχος είναι η επαύξηση των επιχειρησιακών δυνατοτήτων των
Ενόπλων Δυνάµεων µέσα από τη βελτίωση της υποστήριξης και
αναβάθµισης των υπαρχόντων οπλικών συστηµάτων, µέσα από
την απόκτηση νέων συστηµάτων µε τη µέγιστη σχέση κόστους
και επιχειρησιακού οφέλους, µέσα από την ενίσχυση των υποδο-
µών, µέσα από την αναδιοργάνωση µε όρους αναβίωσης, θα
έλεγα, της εγχώριας αµυντικής βιοµηχανίας. Με µοχλό διεθνείς
συνεργασίες και συνέργειες ως προς τη συµπαραγωγή συστη-
µάτων, αυτό το σχέδιο εκτυλίσσεται µέρα µε τη µέρα. 

Δυο λόγια για τα εξοπλιστικά. Καταλαβαίνω ότι εκεί επικεντρώ-
νεται και το µεγάλο ενδιαφέρον. Ίσως για πρώτη φορά, στο πλαί-
σιο µιας οργανωµένης και εντατικής προσπάθειας, τα τρία Γενικά
Επιτελεία, υπό τον συντονισµό του ΓΕΕΘΑ και σύµφωνα µε τις
κατευθύνσεις πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου και Πρωθυ-
πουργού, προωθείται ένα άρτιο, προτεραιοποιηµένο και κοστο-
λογηµένο πρόγραµµα εξοπλισµών, που καλύπτει τις ανάγκες των
Ενόπλων Δυνάµεων σε βάθος δεκαπενταετίας. 

Το πρόγραµµα αυτό συµφωνήθηκε από την πολιτική και στρα-
τιωτική ηγεσία του Υπουργείου σε συνεργασία µε το Υπουργείο
Οικονοµικών. Καταλαβαίνετε γιατί έχω έναν επιπρόσθετο λόγο
να στηρίξω την ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, που ενι-
σχύει τις δυνατότητες του αµυντικού προϋπολογισµού της
χώρας. Υποβλήθηκε στον Πρωθυπουργό προσέγγιση προς έγ-
κριση, εγκρίθηκε και τώρα υλοποιείται. Πρόκειται για εκατόν
επτά υποπρογράµµατα, άλλα έτοιµα προς χρηµατοδότηση, άλλα
ήδη χρηµατοδοτηµένα, άλλα έτοιµα προς συµβασιοποίηση, άλλα
ήδη συµβασιοποιηµένα που βαίνουν προς υλοποίηση και στους
τρεις κλάδους των Ενόπλων Δυνάµεων και σηµατοδοτούν την
αρχή της νέας εποχής για τις Ένοπλες Δυνάµεις της χώρας.

Τα εκατόν επτά αυτά υποπρογράµµατα αποτέλεσαν προϊόν
πυρετώδους σχεδιασµού, δουλειάς και συνεργασίας µηνών από
πολιτική και στρατιωτική ηγεσία και σηµατοδοτούν το τέλος µιας
περιόδου αδράνειας και καθυστερήσεων σε όλα τα επίπεδα. Το

90% περίπου από αυτά έχουν να κάνουν µε τη συντήρηση, υπο-
στήριξη και αναβάθµιση υπαρχόντων και υφιστάµενων συστηµά-
των, τα υπόλοιπα πιο δαπανηρά µε την πρόσθεση νέων. 

Προς τον σκοπό αυτό και µε απόφαση του Πρωθυπουργού ο
προϋπολογισµός για τις αµυντικές δαπάνες -θα τα πούµε εκτε-
νέστερα προσεχώς στη συζήτηση για τον προϋπολογισµό- ενι-
σχύεται δραµατικά µετά από πάρα πολλά χρόνια. Για το 2021 στο
προσχέδιο από τα 530 εκατοµµύρια ετησίως που προβλέπονταν
µέχρι τώρα θα ανέβουµε στα δύο και πλέον δισεκατοµµύρια για
τις αµυντικές δαπάνες της χώρας.

Σταχυολογώντας τις κύριες παρεµβάσεις και τα εξοπλιστικά
µε την µεγαλύτερη οικονοµία χρόνου που µπορώ να έχω, θυµίζω
ότι το Δεκέµβριο του 2019 υπογράφτηκε και πέρασε από τη
Βουλή µε νόµο η συµφωνία - πλαίσιο εν συνεχεία υποστήριξης
των αεροσκαφών Mirage 2000-5. Οι εκτελεστικές συµφωνίες
υπογράφηκαν και εποµένως έχουν τεθεί σε ισχύ από τον περα-
σµένο Οκτώβριο. Ήδη τα πρώτα ανταλλακτικά, που είχαν να έρ-
θουν από το 2012 για αυτά τα αεροσκάφη, έχουν έρθει στις
µοίρες, τοποθετούνται στα Mirage. Ήδη έχουµε δύο επιπλέον
αεροσκάφη στις διαθεσιµότητες της πολεµικής αεροπορίας και
µε ρυθµό ένα µε δύο το µήνα θα φτάσουµε στον επιθυµητό
στόχο των είκοσι τεσσάρων διαθεσίµων Mirage 2000-5 µε όλα τα
όπλα τους. 

Παράλληλα µε τον ίδιο νόµο εγκρίθηκε και υλοποιείται ήδη ο
εκσυγχρονισµός ογδόντα επτά αεροσκαφών F-16 στον τύπο
Viper, που είναι η πιο προηγµένη εκδοχή αυτού του αεροσκά-
φους παγκοσµίως. 

Στην ΕΑΒ χορηγείται µέσω των αντισταθµιστικών ενίσχυση οι-
κονοµική ύψους 280 εκατοµµυρίων. Τον Μάιο του 2020 προχω-
ρήσαµε στη χρονοµίσθωση δύο µη επανδρωµένων οχηµάτων
ισραηλινής κατασκευής µαζί µε τον επίγειο σταθµό ελέγχου.
Ήδη το προσωπικό εκπαιδεύεται εκεί που πρόκειται αυτά να επι-
χειρήσουν. Και βέβαια η εκπαίδευση αφορά και τους τρεις κλά-
δους. 

Τον Ιούνιο του 2020 παραλάβαµε την προτελευταία, κατά το
πρόγραµµα, τορπιλάκατο από τα ναυπηγεία της Ελευσίνας,
αφού επισπεύσαµε το πρόγραµµα κατασκευής τους, ναυπήγη-
σής τους από εκεί. Και η τελευταία, η οποία ήδη έχει καθελκυ-
στεί, θα παραληφθεί εντός του 2021. 

Επίσης, τον Ιούλιο του 2020 υπεγράφη η διακρατική συµφωνία
µε τις ΗΠΑ για την εν συνεχεία υποστήριξη των ελικοπτέρων του
Πολεµικού Ναυτικού τύπου S70, αλλά και για πρόκτηση τεσσά-
ρων καινούργιων ελικοπτέρων τύπου Romeo, τα καλύτερα ανθυ-
ποβρυχιακά ελικόπτερα στον κόσµο αυτήν την περίοδο. Αυτήν
τη στιγµή οι υπηρεσίες του Υπουργείου επεξεργάζονται την τρο-
ποποιητική συµφωνία ως προς το χρονοδιάγραµµα πληρωµών
και παράδοσης, ώστε να έχουµε κάποια από αυτά τα ελικόπτερα
το συντοµότερο δυνατόν, ίσως το 2021, ασφαλώς το 2022.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Υπουργού) 

Η υπόθεση της πρόκτησης και της αναβάθµισης των καινούρ-
γιων τορπιλών βρίσκεται στο ΚΥΣΕΑ. Έχει ήδη αποφασισθεί η
ενεργοποίηση του υποπρογράµµατος και τις προσεχείς µέρες
αρχίζουν οι διαπραγµατεύσεις µε την κατασκευάστρια εταιρεία
για να ολοκληρωθεί και αυτό.

Οι τέσσερις καινούργιες φρεγάτες, που πρόκειται να αποκτήσει
το Πολεµικό Ναυτικό, βρίσκονται στη φάση της αξιολόγησης των
προτάσεων από τους επιτελείς, έτσι ώστε να υποβληθεί η πρό-
ταση που θα προκριθεί προς την πολιτική ηγεσία και να προχω-
ρήσουµε και σε αυτό το πρόγραµµα. Παράλληλα µε τον
εκσυγχρονισµό των τεσσάρων φρεγατών τύπου MEKO, έχει ήδη
ξεκινήσει η διαδικασία ενεργοποίησης αυτού του υποπρογράµµα-
τος.

Έχει ήδη ληφθεί από τον Σεπτέµβριο του 2020 η απόφαση για
πρόκτηση δεκαοκτώ αεροσκαφών τύπου Rafale από την κατα-
σκευάστρια εταιρεία, την «DASSAULT». Ήδη έχουν ξεκινήσει οι
διαβουλεύσεις όσον αφορά την επεξεργασία και την υλοποίηση
της σύµβασης που θα φέρουµε µε νόµο µέχρι το τέλος του έτους
στη Βουλή των Ελλήνων, ενώ αντιπροσωπεία της γαλλικής πλευ-
ράς διαπραγµατεύεται µε την Πολεµική Αεροπορία τις λεπτοµέ-
ρειες υλοποίησης και παραλαβής το συντοµότερο δυνατόν
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κάποιων από αυτά τα αεροσκάφη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

συντοµεύετε, σας παρακαλώ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Είναι πολλά αυτά που θέλω να πω. Δεν θα πω αρκετά, κύριε
Πρόεδρε, θα προχωρήσω σε δύο σηµεία και στον επίλογο. 

Συνεχίζω µε το θέµα του νέου νόµου για τις προµήθειες στις
Ένοπλες Δυνάµεις. Βρίσκεται το σχέδιο κατατεθειµένο στη
Γραµµατεία της Κυβέρνησης, θα βγει σύντοµα στη διαβούλευση
και αναµένεται να νοµοθετηθεί, να περάσει δηλαδή µε νόµο να
έρθει στη Βουλή προς ψήφιση µέσα στον επόµενο µήνα. Νοµίζω
είναι µια παρέµβαση, η οποία θα βοηθήσει τις προµήθειες στις
αµυντικές δαπάνες προς τον τοµέα της τήρησης της διαφάνειας
σε συνδυασµό µε ταχύτητα και αποτελεσµατικότητα. Θυµίζω ότι
πρόσφατα εγκρίθηκε από την αρµόδια επιτροπή και το σχέδιο
νέας δοµής διοίκησης και δυνάµεων 2020 – 2034, που ανοίγει
τον δρόµο για τον εκσυγχρονισµό των Ενόπλων Δυνάµεων στη
νέα εποχή.

Θα πω κάτι για το προσωπικό και τελειώνω. Κατά τα προηγού-
µενα έτη η πρόσληψη νέου προσωπικού στις Ένοπλες Δυνάµεις
είχε περιοριστεί στην απολύτως απαραίτητη εισαγωγή σπουδα-
στών στις παραγωγικές σχολές αξιωµατικών, υπαξιωµατικών.
Δεν υπήρχε καµµία πρόβλεψη για προσλήψεις χαµηλόβαθµου
προσωπικού. 

Εµείς αντιµετωπίσαµε το πρόβληµα, προσλάβαµε ήδη χίλιους
οπλίτες βραχείας ανακατάταξης, αυξήσαµε κατά πεντακόσια δε-
καέξι άτοµα τους εισακτέους στις παραγωγικές σχολές, τους αυ-
ριανούς αξιωµατικούς και υπαξιωµατικούς που θα στελεχώσουν
κρίσιµες ειδικότητες ιδίως σε Πολεµικό Ναυτικό και Πολεµική Αε-
ροπορία και δροµολογούµε την πρόσληψη άλλων χιλίων εξακο-
σίων επαγγελµατικών οπλιτών και χιλίων οπλιτών βραχείας
ανακατάταξης µόνο για το έτος 2021. 

Έχει εξαγγελθεί από τον Πρωθυπουργό η επικείµενη αύξηση
της θητείας. Για όσους θα µιλήσουν για πολιτικό κόστος εγώ θα
απαντήσω ότι κάποιες φορές είναι προτιµητέα µια απόφαση µε
πολιτικό κόστος, παρά µια µη απόφαση µε εθνικό κόστος. Και
αυτήν τη στιγµή η εθνική επιταγή επιβάλλει ότι οι µονάδες πρέπει
να ενισχυθούν σε έµψυχο δυναµικό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τέλος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στη µακραίωνη ιστορία

του ο ελληνισµός έχει υποστεί καταστροφές και έχει καταγάγει
θριάµβους. Σε λίγες µέρες θα γιορτάσουµε, πιο συγκρατηµένα
λόγω των περιστάσεων, την επέτειο της 28ης Οκτωβρίου. Θα ει-
πωθούν πολλά. 

Εγώ ήθελα να θυµίσω το εξής, ότι τον Οκτώβρη του 1940 η
Ελλάδα έφτασε σε έναν από τους ιστορικούς της θριάµβους
επειδή συνδύαζε σωρευτικά τρία στοιχεία: αποφασισµένη πολι-
τική ηγεσία να αντισταθεί στους εισβολείς, ισχυρές και καλά προ-
ετοιµασµένες να υπερασπιστούν τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα
Ένοπλες Δυνάµεις και υψηλό εθνικό φρόνηµα. 

Και σήµερα, όµως, η Ελλάδα διαθέτει στιβαρή πολιτική ηγεσία.
Αυτό αποδείχθηκε στη διαχείριση των µεγάλων κρίσεων του
2020. Ο ελληνικός λαός το αναγνωρίζει, αποδέχτηκε την προ-
σπάθεια, το αποτέλεσµα και η αποδοχή αποτυπώνονται στις µε-
τρήσεις. 

Και σήµερα η Ελλάδα διαθέτει ισχυρές Ένοπλες Δυνάµεις και
µε µεγάλη αποτρεπτική ισχύ µε ποιότητα, µε ήθος και µε επαγ-
γελµατισµό. Αυτό αποδείχθηκε στη διαχείριση των µεγάλων κρί-
σεων του 2020, στον Έβρο την άνοιξη, στο Αιγαίο το καλοκαίρι
και θα αποδειχθεί ξανά όπου και όποτε απαιτηθεί στο µέλλον. Η
προσπάθεια για ακόµα ισχυρότερες Ένοπλες Δυνάµεις σε µέσα
και προσωπικό εξελίσσεται, εντείνεται, αποδίδει αποτέλεσµα.

Και σήµερα πιστεύω ότι ο ελληνικός λαός διαθέτει εθνικό φρό-
νηµα, αντιλαµβάνεται τη συγκυρία. Είναι απαραίτητο, όµως -και
κλείνω και ευχαριστώ για την ανοχή- η πολιτική ηγεσία του τόπου
σε όλο το φάσµα των πολιτικών δυνάµεων να συµβάλει σε αυτήν
την ενίσχυση του εθνικού φρονήµατος, να παρέχει καλές υπηρε-
σίες στη δύσκολη εθνική προσπάθεια. 

Θα ήταν ευχής έργο να είµαστε όλοι ηγεσία, πολιτικές δυνά-
µεις και λαός συγκεντρωµένοι στη µεγάλη εθνική προσπάθεια
κάτω από δύσκολες συνθήκες, συνθήκες που δεν έχουν εµφανι-

στεί στο παρελθόν, έναν παγκόσµιο υγειονοµικό κίνδυνο και µια
επικίνδυνη αποσταθεροποιητική δύναµη που απειλεί ευθέως και
σταθερότητα και κυριαρχικά µας δικαιώµατα στην περιοχή και
τα εθνικά µας δίκαια.

Εκτιµώ ότι αυτή η κίνηση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
αυτήν την ώρα να εγείρει πρόταση µοµφής κατά του Υπουργού
Οικονοµικών για να κερδίσει κάποιες εντυπώσεις στο πολιτικό
παιχνίδι ή να αποδείξει ότι έχει λόγο ύπαρξης ως Αντιπολίτευση
δεν συνδράµει την εθνική προσπάθεια σε αυτήν την κρίσιµη
καµπή που διανύουµε ως χώρα. 

Ασφαλώς και καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας. Ασφαλώς
και στηρίζω άλλωστε τον Υπουργό Οικονοµικών και την ηγεσία
του Υπουργείου Οικονοµικών που θα αυξήσει τις αµυντικές δα-
πάνες και θα επαυξήσει έτσι τις δυνατότητες των Ενόπλων Δυ-
νάµεων. 

Σας ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.

Άννα Καραµανλή από τη Νέα Δηµοκρατία και θα παρακαλούσα
και τους Υπουργούς που υπολείπονται ή θα ακολουθήσουν οι
οµιλίες τους, να είναι συνεπείς στον χρόνο. Απευθύνω θερµή πα-
ράκληση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, οι δύο Υπουργοί,
των Εξωτερικών και Άµυνας, λόγω ακριβώς της συγκυρίας
έπρεπε να έχουν άπλετο χρόνο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ναι, κάθε Υπουρ-
γείο έχει ένα σηµαντικό χαρτοφυλάκιο. Τώρα µην αντιδικήσουµε
σε αυτό. Ο Υπουργός ήταν να µιλήσει εννέα λεπτά, του δόθηκε
ο χρόνος πάνω από το 50% και πήρε στην ουσία τον χρόνο από
έναν Βουλευτή, άµα θέλετε να τα βάζουµε συγκεκριµένα τα
πράγµατα. Όσο για το αν είναι όντως ενδιαφέροντα αυτά που
λένε οι Υπουργοί, φυσικά και είναι και ειδικά όσον αφορά τον
Υπουργό Άµυνας, γι’ αυτό και το Προεδρείο έδωσε την ανοχή.
Αλλά όχι να τα ακούει κιόλας το Προεδρείο και αµέσως σε µία
παράκληση του Προεδρείου οι Υπουργοί να είναι συνεπείς ως
προς τον χρόνο όπως και οι Βουλευτές να δέχεται το Προεδρείο
«επίθεση»! Σας παρακαλώ.

Κυρία Καραµανλή, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ θα ήθελα

κι εγώ τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ κι εγώ

θέλω να θέσω ένα ερώτηµα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επειδή έχω δώσει

τον λόγο στην κ. Καραµανλή και ήδη ανέβηκε στο Βήµα, να ακο-
λουθήσει η δική σας τοποθέτηση µετά τη δική της;

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Εντάξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία Κα-

ραµανλή, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς πρέπει για όλους να ισχύει το ίδιο. Όταν χθες ο κ.

Φλαµπουράρης, που είναι ένας απλός Βουλευτής, µίλησε εννέα
λεπτά, είναι λογικό ο κ. Παναγιωτόπουλος να µιλήσει δεκατέσ-
σερα λεπτά. Άρα δεν τα βάζουµε µε εσάς ούτε µε το Προεδρείο,
αλλά έχουµε πολύ σηµαντικότερα να ακούσουµε από έναν
Υπουργό από ό,τι από έναν απλό Βουλευτή. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κάθε Βουλευτής
έχει να συµβάλει, να προσφέρει, να καταθέσει απόψεις πολιτικές. 

ΑΝΝΑ ΚΑΡΑΜΑΝΛΗ: Γιατί άραγε επέλεξε αυτή τη χρονική
στιγµή ο κ. Τσίπρας να καταθέσει πρόταση µοµφής κατά του
Υπουργού Οικονοµικών; Για ποιον ήταν άραγε η κατάλληλη συγ-
κυρία καθώς την ώρα αυτή η χώρα αντιµετωπίζει µείζονος σηµα-
σίας εξωγενείς προκλήσεις, όπως είναι οι αυθαίρετες και
αλλεπάλληλες παράνοµες κινήσεις της Τουρκίας και το νέο κύµα
του κορωνοϊού; Απαντούµε: Μήπως τα όσα αποτυπώνονται στις
δηµοσκοπήσεις που δείχνουν ότι το κόµµα της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης πέφτει κάτω από το ψυχολογικό όριο του 20%
ώθησε τον κ. Τσίπρα να καταθέσει την πρόταση µοµφής; Μήπως
ήταν κίνηση εντυπωσιασµού; Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση ταλα-
νιζόµενη από εσωτερικά προβλήµατα και καθηµερινά συντρο-
φικά µαχαιρώµατα απογοητεύει ακόµη και τον πυρήνα της
εκλογικής της βάσης. Πρόκειται για µία κίνηση απελπισίας του
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κ. Τσίπρα γιατί ευρισκόµενος σε αντιπολιτευτικό διέξοδο και αν-
τιµετωπίζοντας σοβαρά εσωκοµµατικά προβλήµατα προσπαθεί
να πετύχει έστω και προσωρινή συσπείρωση των Βουλευτών του,
στοχεύοντας στον Υπουργό Οικονοµικών. Κατρακυλάει έτσι σε
µία πράξη απύθµενης ανευθυνότητας.

Μήπως έχουµε ξεχάσει πως είναι ο ίδιος που µε το τρίτο και
αχρείαστο µνηµόνιο που έφερε το 2015 έβαλε στην προστασία
της πρώτης κατοικίας ηµεροµηνία λήξης στο τέλος του 2018,
πως είναι η κυβέρνησή του που καθιέρωσε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και πως είναι η κυβέρνηση Τσίπρα που τον Νο-
έµβριο του 2017 έφερε τροπολογία για αυτεπάγγελτη δίωξη και
αυτόφωρη διαδικασία για όσους εµπόδιζαν ηλεκτρονικούς πλει-
στηριασµούς;

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το νοµοσχέδιο αυτό τι επι-
διώκεται και πώς συνεισφέρει στη βελτίωση της θέσης ιδίως ευά-
λωτων κοινωνικών οµάδων δίνοντάς τους µία δεύτερη ευκαιρία
επαναδραστηριοποίησης όντας απαλλαγµένοι από προηγούµενα
συσσωρευµένα χρέη; Η προστασία της πρώτης κατοικίας θεσµο-
θετείται πλέον ως µία πάγια πολιτική κοινωνικής προστασίας των
ευάλωτων νοικοκυριών, προστασία η οποία δεν υφίσταται ήδη
από τον Φεβρουάριο του 2019 καθώς καταργήθηκε µε νόµο του
ΣΥΡΙΖΑ.

Παρέχεται συνολική λύση στο πρόβληµα της υπερχρέωσης
των νοικοκυριών µε τη θεσµοθέτηση εξωδικαστικού µηχανισµού,
µε αποπληρωµή σε δόσεις για χρέη προς τράπεζες, διαχειριστές
δανείων και δηµόσιο. Με αυτή τη διαδικασία παρέχεται µία ευ-
νοϊκή και µακροχρόνια βιώσιµη ρύθµιση οφειλών σε φυσικά και
νοµικά πρόσωπα. Παρέχεται κρατική επιδότηση της πρώτης κα-
τοικίας των ευάλωτων νοικοκυριών για πέντε χρόνια βοηθώντας
τον οφειλέτη να ανταπεξέλθει στη συνολική ρύθµιση των χρεών
και να διασώσει την περιουσία του. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ  θέσπισε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Από
το «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη» και τη «σεισάχθεια» περά-
σαµε στο ότι οι ηλεκτρονικοί πλειστηριασµοί είναι σηµαντικοί, όχι
µόνο για να έχουµε καλές τράπεζες, αλλά και για αναπτυξιακούς
και κοινωνικούς λόγους, όπως είπε ο κ. Τσακαλώτος. 

Το κρίσιµο θέµα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι να γίνον-
ται πλειστηριασµοί εκεί που πραγµατικά υπάρχουν στρατηγικοί
κακοπληρωτές, φτιάχνοντας ένα δίχτυ ασφαλείας για αυτούς
που πραγµατικά έχουν αδυναµία. 

Όσον αφορά στο ποιο νοµοθέτηµα είναι θελκτικό για το τρα-
πεζικό σύστηµα αυτό µπορεί να το κρίνει κάθε πολίτης από τις
δηµόσιες τοποθετήσεις των τραπεζών. Οι τράπεζες ήταν θετικές
για το νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ και επιφυλακτικές σε αρκετά ση-
µεία για το νοµοσχέδιο της Κυβέρνησης. Αποδεικνύεται έτσι
ποιος πραγµατικά διασώζει τον πολίτη και ποιος ηθεληµένα ή
άθελα τον οδήγησε σε αδιέξοδα, ποιος είναι αυτός που προσπα-
θεί να εκσυγχρονίσει το πλαίσιο ρύθµισης των οφειλών, να προ-
στατεύσει τους οφειλέτες των ευάλωτων νοικοκυριών και να µην
παράσχει δεύτερη ευκαιρία σε στρατηγικούς κακοπληρωτές,
ποιος είναι αυτός που δεν αναλώνεται µε εντυπωσιακή ευκολία
σε συνθήµατα του τύπου «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», διε-
νεργώντας πλειστηριασµούς και κατασχέσεις.

Και να υπενθυµίσουµε στον ΣΥΡΙΖΑ ότι επί διακυβέρνησής του
εκδόθηκαν εκατοµµύρια κατασχετήρια λογαριασµών τόσο από
τις τράπεζες όσο και από το δηµόσιο, διότι δεν υπήρχαν βιώσιµες
λύσεις για το ιδιωτικό χρέος. 

Με το νοµοσχέδιο αυτό παρέχουµε αφ’ ενός µία πάγια πολι-
τική κοινωνικής προστασίας των ευάλωτων νοικοκυριών και αφ’
ετέρου µία πραγµατική δεύτερη ευκαιρία στον οφειλέτη, ώστε
αυτός να κάνει ένα νέο ξεκίνηµα χωρίς χρέη. Ο κόσµος, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, βλέπει πως µε τις καθηµερινές παρεµβά-
σεις µας στηρίζουµε τη ζωή του σε δύσκολες για τη χώρα στιγ-
µές και αφήνει στο περιθώριο της ιστορίας αυτούς που αντί να
ασκήσουν τον συνταγµατικά κατοχυρωµένο ρόλο της Αντιπολί-
τευσης και να συνεισφέρουν ουσιαστικά στην καλυτέρευση της
καθηµερινότητας των πολιτών, προσπαθούν µε «πυροτεχνή-
µατα» και κινήσεις ακραίας µικροπολιτικής σκοπιµότητας να λύ-
σουν τα εσωκοµµατικά τους προβλήµατα. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε την
κ. Καραµανλή και για τη συνέπεια στον χρόνο. 

Κύριε Ραγκούση, είχατε ζητήσει τον λόγο. Ορίστε, έχετε τον
λόγο για δύο λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Παναγιωτόπουλε, δεν επρό-
κειτο να ζητήσουµε να πάρουµε τον λόγο µετά την οµιλία σας
γιατί είχαµε προεξοφλήσει -αλλά δυστυχώς φαίνεται ότι κάναµε
λάθος- ότι θα κάνετε σήµερα µία οµιλία ως Υπουργός Εθνικής
Άµυνας σε αυτές τις κρίσιµες περιστάσεις και όχι ως ένας Βου-
λευτής της Νέας Δηµοκρατίας ο οποίος αντιπολιτεύεται την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση. 

Σήµερα, κύριε Παναγιωτόπουλε, επιλέξατε στο τέλος της οµι-
λίας σας να κάνετε δριµεία επίθεση στην Αξιωµατική Αντιπολί-
τευση, σε εµάς δηλαδή, ουσιαστικά να µας κουνήσετε το
δάχτυλο. Δεν βρήκατε ούτε ένα δευτερόλεπτο στην οµιλία σας
για να στείλετε ένα µήνυµα στην Τουρκία και αν κάποιος µετά
από λίγα χρόνια που θα βλέπει τι διεξάγεται αυτές τις τελευταίες
εβδοµάδες στα χωρικά µας ύδατα, στα δυνητικά χωρικά µας
ύδατα -για να ακριβολογώ- καθώς επίσης και στην δυνητική ΑΟΖ
της χώρας και διαβάσει αυτήν εδώ την οµιλία του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας της χώρας θα εκπλαγεί, κύριε Παναγιωτόπουλε,
και θα τη θεωρήσει ως µία ανιστόρητη αυταρέσκεια, η οποία δεν
µπορεί να έχει χώρο και χρόνο µέσα σε αυτές τις κρίσιµες περι-
στάσεις. Για αυτό, κύριε Παναγιωτόπουλε, θα σας παρακαλέ-
σουµε πάρα πολύ να ξανασκεφτείτε ποιες είναι οι υποχρεώσεις
που έχετε ως Κυβέρνηση και που έχετε µάλιστα ως Κυβέρνηση
και απέναντι στο εθνικό Κοινοβούλιο. Όπως ξέρετε υπάρχουν
µείζονος σηµασίας ερωτήµατα, ερωτήµατα που υπάρχουν και
εδώ ανάµεσα στους συναδέλφους, όταν σας είδαν να έρχεστε
στην Αίθουσα και αµέσως ρωτούσαν: θα πει σήµερα ο Υπουργός
Εθνικής Άµυνας τι θα κάνει η χώρα µας αν µπει γεωτρύπανο
µέσα στα 12 µίλια;

Επειδή, λοιπόν, κύριε Παναγιωτόπουλε, αυτά είναι πολύ σο-
βαρά θέµατα, τα οποία έρχονται µετά από ένα κρεσέντο ανευ-
θυνότητας συναδέλφων Υπουργών σας όπως εχθές του κ.
Χρυσοχοΐδη που ήρθε και µας είπε εδώ ότι είναι εθνικισµός τα
12 µίλια -είναι εθνικισµός τα 12 µίλια για τις Ένοπλες Δυνάµεις,
κύριε Παναγιωτόπουλε, ναι ή όχι; Να απαντήσετε, σας παρα-
καλώ, όταν πάρετε τον λόγο- για όλους αυτούς, λοιπόν, τους λό-
γους και για άλλους τόσους που δεν θέλω να αναφέρω τώρα,
για να µη στερώ χρόνο από τους συναδέλφους, είναι πολύ µε-
γάλη ανάγκη το συντοµότερο δυνατόν να προσέλθετε στην αρ-
µόδια επιτροπή της Βουλής. Αν κρίνετε ότι πρέπει να υπάρξουν
και εµπιστευτικές ενηµερώσεις, να υπάρξουν εµπιστευτικές ενη-
µερώσεις, γιατί αυτή την ηµέρα που εσείς διαλέξατε εδώ, κύριε
Παναγιωτόπουλε, να µιλήσετε ως Βουλευτής Καβάλας της Νέας
Δηµοκρατίας το «Ορούτς Ρέις» σουλατσάρει µέσα στα δυνητικά
χωρικά ύδατα της πατρίδας µας, δηλαδή µέσα στα δυνητικά σύ-
νορα της πατρίδας µας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Υπουργέ,

µισό λεπτό. Θα απαντήσετε, θα έχετε τον χρόνο. Απλώς επειδή
ζήτησε τον λόγο προφανώς για τον ίδιο λόγο ο κ. Χήτας, ο Κοι-
νοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, να ακούσετε
όλους τους Κοινοβουλευτικούς και να απαντήσετε συνολικά. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Ούτε
ένα λεπτό. Θα απαντήσετε συνολικά, κύριε Υπουργέ. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-
νας): Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, να απαντήσω! Πρέπει να απαν-
τήσω κατά σειρά, γιατί φαντάζοµαι θα ειπωθούν και άλλα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Μα µπορεί να είναι τα ίδια ερωτή-
µατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα δεν καταλαβαί-
νετε τι σας λέω; 

Προφανώς θέλετε να τοποθετηθείτε, κύριε Χήτα, στη βάση
όσων ειπώθηκαν από τον Υπουργό. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Θα είχα θέσει το ερώτηµά µου ήδη. 
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ωραία, έχετε ένα
λεπτό. Διατυπώστε το ερώτηµά σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Παναγιωτόπουλε, είπατε και
συµφωνούµε όλοι ότι απειλούνται ευθέως τα κυριαρχικά µας δι-
καιώµατα. Δεν υπάρχει αµφιβολία ότι συµβαίνει κάτι τέτοιο. Θα
ήθελα λοιπόν στο πλαίσιο αυτό να πω ότι την ίδια ώρα ζητάτε από
όλους µας να συµβάλουµε στο εθνικό φρόνηµα. Είναι δικές σας
κουβέντες τις οποίες σηµείωσα και δεν υπάρχει επίσης καµµία δια-
φωνία και σε αυτό. Γιατί παρά την όποια καλή µας διάθεση, την
οποία έχουµε αποδείξει εµπράκτως, έχουµε να συµβάλουµε σε
αυτό, δεν πρέπει να κάνετε υποδείξεις στα κόµµατα της Αντιπολί-
τευσης, αλλά θα πρέπει να κάνετε υποδείξεις και παρατηρήσεις
σε στελέχη της Κυβέρνηση, τα οποία -µε µια αφέλεια; µε σκοπό
να πετύχουν κάτι; να δώσουν το στίγµα ότι αυτή θα είναι η στάση
που θα κρατήσουµε;- κάνουν δηλώσεις οι οποίες τουλάχιστον
προκαλούν σε πρώτη φάση παγωµάρα και σε δεύτερη φάση τε-
ράστιες απορίες. Θέλουµε λοιπόν σήµερα εδώ να µας απαντήσετε
αν όντως είναι εθνικισµός τα 12 ναυτικά µίλια. 

Θα ήθελα επίσης να σας πω, κύριε Παναγιωτόπουλε, ότι ήταν
ατυχέστατη η σύγκριση µε αυτό που θα γιορτάσουµε µεθαύριο
-χωρίς παρελάσεις, κύριε Παναγιωτόπουλε- την 28η Οκτωβρίου.
Διότι συγκρίνετε τελείως ανόµοια πράγµατα. Καµµία σχέση τα
όσα πέτυχαν τότε µε το σήµερα. Δεν µιλάω για το αξιόµαχο των
Ενόπλων Δυνάµεων και το φρόνηµά τους. Τους εµπιστευόµαστε
απόλυτα. Μιλάω για τους πολιτικούς. 

Και τρίτον, να µας επιβεβαιώσετε ή να διαψεύσετε αν όντως
υπήρξε συνάντηση του κ. Μητσοτάκη µε τους Αρχηγούς ΓΕΣ,
ΓΕΑ, ΓΕΝ και εσείς ήσασταν απών. 

Επίσης, κύριε Παναγιωτόπουλε, σε αυτό που έλεγα πριν, µία
δήλωση του Ερντογάν κατά του Μακρόν και κήρυξε τον ιδεολο-
γικό και σηµειολογικό, αν θέλετε, πόλεµο ο Μακρόν κατά της
Τουρκίας. Τι άλλο πρέπει να περιµένει η Ελλάδα, που εδώ και
δύο µήνες δέχεται ουσιαστικά έναν εθνικό βιασµό από το
«Ορούτς Ρέις», για να αντιδράσουµε και να πάρουµε εµείς κά-
ποια µέτρα;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο να απαντήσετε. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): Όσον αφορά αυτά που άκουσα από τον κ. Ραγκούση,
µπορώ να τα εξηγήσω µόνο λέγοντας ότι δεν πρέπει να άκουσε
την οµιλία µου. Δεν πρέπει να την ακούσατε για να λέτε αυτά, ότι
δεν είπα τίποτε για την Τουρκία, δεν έδειξα κανένα µήνυµα προς
τα έξω. 

Επίσης, εντυπωσιάζει πραγµατικά, κυρίες και κύριοι συνάδελ-
φοι, η στροφή ενός κόµµατος που πριν από λίγο χρονικό διά-
στηµα διά του Αρχηγού του υποστήριζε ότι δεν υπάρχουν
θαλάσσια σύνορα και σήµερα έρχεται και ξορκίζει την Κυβέρ-
νηση να επεκτείνει τα χωρικά ύδατα στα 12 µίλια…

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…όταν ήδη αυτό έχει εξαγγελθεί από τον Πρωθυπουργό…
ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΔΡΙΤΣΑΣ: Τι είναι αυτά; Δεν ντρέπεστε;
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Αυτή είναι η αλήθεια!

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μην διακόπτετε,

παρακαλώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΠΑΝΑΓΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ (Υπουργός Εθνικής Άµυ-

νας): …και σε κάθε περίπτωση αυτήν τη στιγµή αποτελεί δυνη-
τικό κυριαρχικό δικαίωµα. Και όπως καταλαβαίνετε, στη σφαίρα
προστασίας που καλύπτεται από τις Ένοπλες Δυνάµεις δεν πε-
ριέρχονται τα δυνητικά κυριαρχικά δικαιώµατα, αλλά τα από-
λυτα. Εποµένως, η σφαίρα προστασίας είναι αυτή που έχει
περιγραφεί. 

Στον κ. Χήτα θα ήθελα να απαντήσω γιατί έθεσε το θέµα της
περίφηµης συνάντησης των Αρχηγών µε τον Πρωθυπουργό στο
Μέγαρο Μαξίµου την περασµένη Δευτέρα. Ναι, έγινε. Ήµουν
ενήµερος γι’ αυτήν. Απουσίαζα στη Θεσσαλονίκη για λόγους που
έχουν να κάνουν µε την άσκηση των καθηκόντων µου. Δεν θεωρώ
ότι είναι παράλογο, δεδοµένου ότι έχει υπάρξει προηγουµένως
η ενηµέρωση εκατέρωθεν, να προκύψει αυτή η συνάντηση, προ-
κειµένου να δοθούν απαντήσεις σε κάποια τεχνικής φύσης θέ-
µατα όσον αφορά τις κινήσεις του «Ορούτς Ρέις» και του

τουρκικού στόλου στην περιοχή και επίσης να γίνει κάποια ενη-
µέρωση του Πρωθυπουργού σχετικά µε τα µεγάλα εξοπλιστικά
προγράµµατα που τρέχει η Πολεµική Αεροπορία και το Πολεµικό
Ναυτικό. 

Εποµένως, δεν καταλαβαίνω προς τι το θέµα και προς τι αυτή
η απόπειρα εκµετάλλευσής του επειδή απουσίαζα από τη συνάν-
τηση αυτή εν γνώσει µου ότι επρόκειτο να γίνει συνεργασία µε
τη στρατιωτική ηγεσία των Ενόπλων Δυνάµεων, τον Αρχηγό
ΓΕΕΘΑ, τους αρχηγούς των Επιτελείων. Είναι άριστη. Αποτυπώ-
νεται στο έργο που παράγεται, θέλω να πιστεύω. Και βέβαια υπό
την κατεύθυνση και τις οδηγίες του Πρωθυπουργού, αυτή εξε-
λίσσεται οµαλότατα προς όφελος των Ενόπλων Δυνάµεων και
της εθνικής ασφάλειας. 

Όσον αφορά δε την παρέλαση της 28ης Οκτωβρίου, ναι, δια-
νύουµε µια άνευ προηγουµένου περίοδο λόγω του υγειονοµικού
κινδύνου. Πάρθηκε µε µεγάλο αίσθηµα ευθύνης η απόφαση να
µη γίνουν παρελάσεις. Αυτό δεν σηµαίνει όµως ότι οι Ένοπλες
Δυνάµεις δεν θα δηλώσουν την παρουσία τους απ’ άκρη σ’ άκρη
σε όλη τη χώρα. Έχουν ήδη προγραµµατιστεί πτήσεις δεκάδων
αεροπλάνων, δεκάδων αεροσκαφών πάνω από όλη την Ελλάδα,
όπως έγινε άλλωστε και πέρυσι. Αναγκαζόµαστε να προσαρµο-
στούµε σε αυτές τις συνθήκες, όχι γιατί το επιθυµούµε, όχι γιατί
το επιδιώκουµε, αλλά γιατί έτσι επιβάλλει η σωστή και υπεύθυνη
αντιµετώπιση αυτού του οικονοµικού κινδύνου. Αυτό το νόηµα
έχει η λήψη όλων αυτών των µέτρων, ιδίως τη στιγµή κατά την
οποία αυτός ο κίνδυνος εκδηλώνεται ήδη στη δεύτερη -πολύ σο-
βαρότερη από την προηγούµενη- φάση έξαρσής του. Αυτό είναι
το νόηµα και καλό είναι να µην κάνουµε οποιαδήποτε άλλη σκέψη
σχετικά µε την κατάργηση φέτος αυτών των εκδηλώσεων, έως
ότου οι συνθήκες το επιτρέψουν να ξαναβγούµε έξω και να κα-
µαρώσουµε τις Ένοπλες Δυνάµεις να παρελαύνουν σε όλη την
Ελλάδα. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ραγκούση, τι

θέλετε ακριβώς; Για ένα λεπτό, σας παρακαλώ θερµά.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Κατ’ αρχάς, πρέπει να ξέρετε, κύριε Παναγιωτόπουλε, ότι

επειδή όλα όσα λέτε και όλα όσα λέµε περνάνε στα Πρακτικά και
µένουν, φαντάζοµαι έντροµοι θα σας άκουσαν πριν από λίγο οι
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας να αποκαλείτε το αναφαίρετο
ρητώς αναγνωρισµένο δικαίωµα από το Διεθνές Δίκαιο της θάλασ-
σας της επέκτασης της αιγιαλίτιδας ζώνης στα 12 µίλια ως δυνη-
τικό κυριαρχικό δικαίωµα. Είναι απαράδεκτη αυτή η τοποθέτηση!
Πρέπει να την ανακαλέσετε! Βλάπτει τα εθνικά µας συµφέροντα!
Είναι αναφαίρετο ήδη δικαίωµα, ρητώς αναγνωρισµένο, δεν είναι
δυνητικό κυριαρχικό δικαίωµα να επεκτείνουµε όποτε κρίνουµε
εµείς την αιγιαλίτιδα ζώνη στα 12 µίλια. Χαρακτηρίσατε αυτό ως
δυνητικό κυριαρχικό δικαίωµα. Ή δεν ξέρετε τι είπατε ή κάνατε
λάθος -αυτό θέλουµε να ελπίζουµε- και διορθώστε το. 

Και δεύτερον, κύριε Παναγιωτόπουλε, βαλθήκατε να επιβεβαι-
ώσετε ρητώς όλα όσα σας είπαµε πριν από λίγο και εµείς και συ-
νάδελφοι από το κόµµα της Ελληνικής Λύσης. Είναι ντροπή σας
να λέτε για τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρω-
θυπουργό της Ελλάδας τα προηγούµενα χρόνια ότι έχει εκφρά-
σει τη θέση ότι η Ελλάδα δεν έχει θαλάσσια σύνορα. Είναι
ντροπή σας και πρέπει να το ανακαλέσετε…

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
…ιδίως την ώρα που είσαστε ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας επί

των ηµερών του οποίου το «Ορούτς Ρέις» είναι µέσα στα 12
µίλια. Γιατί ο κ. Τσίπρας, στον οποίο αναφερθήκατε, κύριε Πανα-
γιωτόπουλε, το 2018 υπερασπίστηκε τα θαλάσσια σύνορα της
χώρας και έδιωξε το «Ορούτς Ρέις» 

µε το που πάτησε τα µίλια τα συγκεκριµένα!
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Έχει ζητήσει τον
λόγο ο κ. Μπούγας από τη Νέα Δηµοκρατία. 

Κύριε Μπούγα, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. 
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν θα σας ταλαιπω-
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ρήσω.
Κατ’ αρχάς, θα ήθελα να πω στους συναδέλφους του ΣΥΡΙΖΑ

ότι οι υψηλοί τόνοι σε τέτοιες στιγµές δεν επιτρέπονται.
Δεύτερον, κύριε Ραγκούση, δεν χρειάζεται να ξαναστείλει µή-

νυµα ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας. Το µήνυµα στέλνεται καθη-
µερινά από τον ίδιον, αλλά και από τις Ένοπλες Δυνάµεις της
χώρας. Το µήνυµα είναι σαφές και τέτοιες δηλώσεις και τέτοιες
εκφράσεις όπως αυτές που είπατε προηγουµένως τάχα ότι το
«Ορούτς Ρέις» σουλατσάρει να ξέρετε ότι δείχνουν έλλειψη στοι-
χειώδους σεβασµού, όχι προς το Κοινοβούλιο και την Κυβέρ-
νηση, αλλά προς τους άνδρες και τις γυναίκες των Ενόπλων
Δυνάµεων που επί τόσους µήνες ορθώνουν αποτρεπτικό τείχος
στο Αιγαίο. Αυτούς προεχόντως πρέπει να σέβεστε και αυτούς
δείχνετε ότι δεν σέβεστε µε αυτά τα οποία λέτε. 

Και για να τελειώνουµε, κύριε Πρόεδρε, πράγµατι το δικαίωµα
της επέκτασης των χωρικών υδάτων στα 12 ναυτικά µίλια είναι
αναφαίρετο δικαίωµα της χώρας που πηγάζει από το Διεθνές Δί-
καιο. Αυτό έχει λεχθεί σε όλους τους τόνους από τον ίδιο τον
Πρωθυπουργό της χώρας. Δεν χρειάζεται κάθε λίγο και λιγάκι,
επειδή το ζητούν για να αυτοεπιβεβαιωθούν στην κριτική την αν-
τιπολιτευτική οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ να το επιβεβαιώνουν.
Έχει λεχθεί. 

Όµως, εκείνο το οποίο επισηµαίνουµε, είναι ότι εσείς που
τώρα ζητάτε να επεκταθούν τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα
µίλια, δεν το κάνετε από ενδιαφέρον για την προστασία των κυ-
ριαρχικών δικαιωµάτων. Προσποιείστε ότι αυτό είναι το κίνητρό
σας.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μα, τι λέτε τώρα, κύριε συνάδελφε;
Δεν ντρέπεστε; 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Αφήστε τι λέω.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, κύ-

ριοι συνάδελφοι.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Στην πραγµατικότητα το κάνετε, για να

µπορέσετε να διασωθείτε από αυτό το οποίο έχετε περιέλθει, δη-
λαδή µια αντιπολιτευτική ένδεια…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ντροπή σας!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: …και µια παρουσία, δυστυχώς, η οποία

δεν είναι αντάξια του κόµµατος της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
στο Κοινοβούλιο σε µια πρόταση δυσπιστίας.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ντροπή σας!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Για να συνεχίσουµε

τη συζήτηση, τον λόγο έχει ο κ. Καρασµάνης από τη Νέα Δηµο-
κρατία.

Ορίστε, κύριε Καρασµάνη, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΡΑΣΜΑΝΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, καλούµαστε να αποφασίσουµε

πάνω σε µια πρόταση που για καθαρά µικροκοµµατικούς σχεδια-
σµούς κατατέθηκε εν µέσω της πιο δύσκολης περιόδου που δια-
νύει η χώρα, µε την τουρκική προκλητικότητα στο µη περαιτέρω
και την παγκόσµια υγειονοµική κρίση σε συνεχή απειλητική
έξαρση.

Γιατί το έκανε αυτό η Αξιωµατική Αντιπολίτευση; Μα, για να
αποπροσανατολίσει την κοινή γνώµη από τη σοβαρότητα, την
υπευθυνότητα και την αποτελεσµατικότητα µε την οποία η Κυ-
βέρνηση και πρωτίστως ο Πρωθυπουργός, χειρίζονται αυτά τα
κρίσιµα εθνικά θέµατα.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σε ανύποπτο χρόνο από αυτό
το Βήµα είχα επισηµάνει, πως το ιδιωτικό χρέος αποτελεί περισ-
σότερο από το κρατικό µια ωρολογιακή βόµβα στα θεµέλια της
οικονοµίας µας. Και να που σήµερα µια κυβέρνηση και ένας
Υπουργός ξεκινούν το πρώτο σοβαρό, µεγάλο βήµα για την αν-
τιµετώπιση του ακανθώδους αυτού προβλήµατος, του ιδιωτικού
χρέους, που ξεπερνά τα 230 δισεκατοµµύρια, που µε την αλλαγή
του Πτωχευτικού Δικαίου επιφέρει µια σηµαντική µεταρρύθµιση
για µια νέα ώθηση στην ανάκαµψη της οικονοµικής δραστηριό-
τητας και στον απεγκλωβισµό εκατοντάδων χιλιάδων συµπολιτών
µας από πνιγηρές, αδιέξοδες καταστάσεις. 

Και να που η Αξιωµατική Αντιπολίτευση αντί, ως όφειλε εκ του
θεσµικού της ρόλου, να τοποθετηθεί εποικοδοµητικά µε µία σο-

βαρή αντιπρόταση ή µε κάποιες άλλες, ενδεχοµένως, προτάσεις,
καταθέτει πρόταση µοµφής. Ποιοι µέµφονται; Εκείνοι που θα
έπρεπε σήµερα να απολογούνται, γιατί ως κυβέρνηση και από
το 2015 ήταν οι πρωτεργάτες στην άρση της προστασίας της
πρώτης κατοικίας -τη θεσµοθέτησαν µέσα στο Φθινόπωρο του
2019- καθιερώνοντας τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς, την
αυτεπάγγελτη δίωξη και την αυτόφωρη διαδικασία σε όσους αν-
τιδρούσαν, που έπληξαν µικροµεσαίες τάξεις, επαγγελµατίες και
νοικοκυριά µε φόρους, εισφορές και χαράτσια. Αυτοί είναι που
εγκαλούν την Κυβέρνηση γιατί από τις πρώτες µέρες προχώρησε
σε µειώσεις φόρων και εισφορών, σε αύξηση του διαθέσιµου ει-
σοδήµατος και γενικότερα σε τοµές που εγγυώνται µια αναπτυ-
ξιακή τροχιά.

Έρχονται σήµερα και µέµφονται έναν Υπουργό Οικονοµικών,
που στους δεκαπέντε µήνες της θητείας του έχει ήδη φέρει δε-
κατέσσερα σοβαρά νοµοθετήµατα στη Βουλή και που τώρα επι-
χειρεί πρώτος να σπάσει το απόστηµα του ιδιωτικού χρέους,
βάζοντας, επιτέλους, µια τάξη στο Πτωχευτικό Δίκαιο ιδιωτών και
επιχειρήσεων. Επιχειρούν, µε άλλα λόγια, να µεµφθούν µια κυ-
βέρνηση και έναν Υπουργό που µετά από πέντε χρόνια έδωσε
αποζηµιώσεις στους αγρότες για το εµπάργκο, που µε εντολή
του Πρωθυπουργού έδωσε για πρώτη φορά από το 2010 τριάντα
πέντε εκατοµµύρια στον ΕΛΓΑ και που, επίσης, δίνει από τον κρα-
τικό προϋπολογισµό ενίσχυση ίση µε το 20% των εσόδων του ορ-
γανισµού, δηλαδή 70 εκατοµµύρια για το 2018 και για το 2019.
Μέµφονται έναν Υπουργό που έδωσε το διευρυµένο και αυξη-
µένο επίδοµα πετρελαίου, εκεί, δηλαδή, που η κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ αύξησε τον ειδικό φόρο κατά 22% και το ΦΠΑ στο πετρέ-
λαιο πάλι από 14% στο 24%, έναν Υπουργό που νοµοθέτησε τον
εισαγωγικό φορολογικό συντελεστή στο 9%, τον οποίο η κυβέρ-
νηση η δική τους είχε εκτινάξει από το 13%, που τον παρέλαβε,
στο 22% έως 42%.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι κάτι παραπάνω από προ-
φανής η καθαρά κοµµατική στόχευση της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Επιδιώκει -αν και µαταίως- να συγκαλύψει όχι µόνο την
αυταπόδεικτη πια αδυναµία της, που ως κυβέρνηση δεν µπόρεσε
να λύσει τα φλέγοντα προβλήµατα της οικονοµίας, αλλά και τα
δραµατικά αδιέξοδα στα οποία οδήγησε παραγωγικές τάξεις και
πολίτες µε την ανερµάτιστη πολιτική της, όπως και για να απο-
φύγει να αποκαλυφθεί στην κοινή γνώµη ότι δεν έχει ούτε πρό-
γραµµα, ούτε πλάνο για διεξόδους και λύσεις στα κρίσιµα
προβλήµατα του τόπου. 

Ακόµα, µε την επιεικώς ακατανόητη, ακόµα και για τους ψη-
φοφόρους της, πρόταση µοµφής, επιχειρεί να πιαστεί από µια
απέλπιδα σανίδα, να απεγκλωβιστεί από τα δικά της εσωκοµµα-
τικά, κραυγαλέα αδιέξοδα. 

Όµως, από ένα Κόµµα που δεν µπορεί να βάλει σε τάξη τα του
οίκου του, δεν µπορεί να ελπίζει ένας ολόκληρος λαός ότι έχει
την ικανότητα να δώσει λύσεις στα δικά του κρίσιµα προβλήµατα. 

Η καταψήφιση της πρότασης µοµφής, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, και η στήριξη του νοµοσχεδίου του Υπουργού Οικονοµι-
κών, αποτελεί µονόδροµο για εκείνους που αντιλαµβάνονται την
κρισιµότητα του προβλήµατος του ιδιωτικού χρέους και, επιτέ-
λους, αναζητούν µια σαφή, εµπεριστατωµένη, καθαρή, δίκαιη
λύση του, για όλους εκείνους που δεν επιζητούν οπισθοδρόµηση
και κακοδαιµονία, αλλά νέους ορίζοντες και οικονοµική ανά-
πτυξη.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε τον

κ. Καρασµάνη και για τη συνέπειά του ως προς τον χρόνο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Τσίπρας Γεώργιος από το ΣΥΡΙΖΑ.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΤΣΙΠΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κατηγορούνται τα κόµµατα ότι

άλλα λένε πριν τις εκλογές -ορισµένα κόµµατα- και άλλα κάνουν
µετά.

Η Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη θα µείνει στην ιστορία
της Μεταπολίτευσης ως η κυβέρνηση που λέει τα πιο πολλά ψέ-
µατα ενώ είναι κυβέρνηση.

Είστε µια Κυβέρνηση εικονικής πραγµατικότητας, που στήνουν
τα ελεγχόµενα µέσα ενηµέρωσης, πιο ελεγχόµενα παρά ποτέ.
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Και µόνο αυτό το φοβερό διαρκές λιβάνισµα εντός και εκτός
Βουλής, το βεβαιώνει. Δεν γνωρίζω ποια ακριβώς εταιρεία σας
καθοδηγεί σε αυτήν την άθλια τακτική, αλλά αυτή η τακτική
υπάρχει, είναι επιστήµη ολόκληρη και έχει όνοµα -η «RAND COR-
PORATION», γνωστή αµερικανική εταιρεία, την ονοµάζει «ψέ-
µατα µε την µάνικα»- και συνίσταται σε ένα απλό σκεπτικό: στο
βοµβαρδισµό του κοινού µε µια ασταµάτητη ροή παραπληροφό-
ρησης και ψευδών. Απαιτεί δύο µόνο πράγµατα: Το ένα είναι η
ξεδιάντροπη βούληση να µπορεί κανείς να λέει συνέχεια ψέµατα
-αυτό το έχετε µάλλον- και το δεύτερο, µία συντριπτική υπεροχή
και κατοχή πολλών επικοινωνιακών καναλιών που θα λένε κάθε
φορά το ίδιο ψέµα. Και αυτό το έχετε και δεν το έχουν άλλες κυ-
βερνήσεις στη δύση.

Ξεκινήσατε τον Ιούλιο του 2019 µε το ότι και µόνο που βγήκατε
κυβέρνηση, απογειώθηκε η οικονοµία. Συνεχίζατε και το λέγατε
Ιούλιο, Αύγουστο, Σεπτέµβρη και όλο το φθινόπωρο και το χει-
µώνα, ενώ οι οικονοµικοί σας Υπουργοί γνώριζαν καλά ότι οι βα-
σικοί δείκτες είχαν πάρει ήδη την κατιούσα. Γιατί; Διότι
σταµατήσατε όλες τις προµήθειες και τα έργα του δηµοσίου για
να επαναδιαπραγµατευτείτε σε όφελος φίλων σας. 

Συνεχίσατε εν µέσω πανδηµίας να εξυµνείτε τον εαυτό σας για
την αποφυγή του πρώτου κύµατος να πάρει διαστάσεις, ενώ το
ίδιο συνέβη σχεδόν σε όλα τα Βαλκάνια και την Ανατολική Ευ-
ρώπη, όπου η διασπορά ήταν ακόµα µικρή όταν έγινε το lockdown
σχεδόν ταυτόχρονα. Και, βέβαια, τώρα που το δεύτερο κύµα παίρ-
νει διαστάσεις, δεν είστε εσείς υπεύθυνοι, αλλά η ατοµική ευθύνη. 

Με το που ξέσπασε η κρίση της πανδηµίας, ο Πρωθυπουργός
σας υποσχέθηκε στήριξη της δηµόσιας υγείας. Άλλο ένα ψέµα.
Δεν έχετε σκοπό να ενισχύσετε καθόλου τη δηµόσια υγεία κι αν
τελείωνε η πανδηµία χθες, για ποιον λόγο να µην εφαρµόζατε το
δίχως άλλο τα ίδια ακριβώς που κάνετε και στο χώρο της πρώτης
κατοικίας και του πτωχευτικού, ένα άκρως επιθετικό, νεοφιλελεύ-
θερο πρόγραµµα υπέρ της ιδιωτικής υγείας σε βάρος της δηµό-
σιας.

Μέσα στην πανδηµία δεν έχετε ανταποκριθεί, παρά ελάχιστα,
στην τεράστια ανάγκη µεγάλης αύξησης των ΜΕΘ, προκειµένου
να αντιµετωπιστεί το ενδεχόµενο εκτόξευσης των ασθενών που
τώρα πια είναι µπροστά µας, είναι για τον επόµενο µήνα ή δίµηνο. 

Δεν κάνετε, επίσης, σχεδόν τίποτα για τα µέσα µεταφοράς και
την εκπαίδευση. Κι, όµως, η Κυβέρνηση και τα φιλικά της µέσα συ-
νεχίζουν να ψεύδονται ότι πήρατε όλα τα αναγκαία µέτρα στην
υγεία, στα µέσα µεταφοράς, στην παιδεία κ.λπ.. Υποστηρίζετε σε
όλους τους τόνους ότι, επιτέλους, η Ελλάδα µπήκε στο πρό-
γραµµα ποσοτικής χαλάρωσης, όταν είναι σε όλους γνωστό, ότι
µπήκαν όλες οι χώρες που αντιµετώπιζαν πρόβληµα µε την παν-
δηµία

Συνεχίζετε να υποστηρίζετε ότι το πρόγραµµα οικονοµικής υπο-
στήριξης µέσω COVID-19 είναι 24 δισεκατοµµύρια, όταν τα επί-
σηµα στοιχεία λένε ότι στην αγορά δεν έχουν πέσει πάνω από 5,5
δισεκατοµµύρια µε 6 δισεκατοµµύρια. Είναι τα δικά σας επίσηµα
στοιχεία. Έχουµε τους µικροµεσαίους να στενάζουν από έλλειψη
ρευστότητας έξι ολόκληρους µήνες, µετά τον Μάρτιο.

Άλλες χώρες όπως η Ιταλία, το Βέλγιο, η Πορτογαλία παίρνουν
το σύνολο του ρίσκου µε 100% εγγυήσεις και εσείς συνεχίζετε να
φτάνετε µέχρι 80% εγγύηση για ρευστότητα. Αυτό σηµαίνει ότι
πρακτικά σε αυτούς που το έχουν ανάγκη δεν φτάνει ούτε ένα
ευρώ. 

Το πτωχευτικό που φέρατε δείχνει την όλη σας φιλοσοφία αν-
τιµετώπισης και της υγειονοµικής και της παρεπόµενης οικονοµι-
κής κρίσης. Ενώ είναι µία δύσκολη κατάσταση που απαιτεί
χαλάρωση µέτρων και κριτηρίων και δεύτερες και τρίτες ευκαι-
ρίες, πρακτικά για εσάς αποτελεί µια ευκαιρία να επιταχύνετε ανα-
διαρθρώσεις που είχατε στο πρόγραµµά σας -η αλήθεια είναι- από
πριν σε όφελος των λίγων και σε βάρος των πολλών.

Κι ενώ σε όλη την Ευρώπη παίρνονται έξτρα µέτρα που δεν ήταν
στα προγράµµατά τους -για παράδειγµα, στη Γαλλία γίνονταν κα-
νονικά πλειστηριασµοί και τώρα υπάρχει µορατόριουµ πλειστη-
ριασµών- εδώ, έρχεστε να εφαρµόσετε ένα πτωχευτικό που το
είχατε ετοιµάσει πριν την πανδηµία. Και ήταν και πριν την πανδη-
µία άκρως επιθετικό. 

Κάναµε ένα λάθος. Το πτωχευτικό που φέρατε δεν είναι κοµ-

µένο και ραµµένο στα µέτρα των τραπεζών. Αν συνέβαινε αυτό,
ίσως να ήταν λίγο καλύτερο. Το πτωχευτικό που έχετε φέρει είναι
η απάντηση στο ερώτηµα αρρωστηµένου εγκεφάλου προς κά-
ποιο νοµικό γραφείο: «Τι πρέπει να γίνει για να καταργηθεί κάθε
δικαίωµα του οφειλέτη και να ικανοποιηθεί κάθε απαίτηση ή βού-
ληση καταχρηστική της τράπεζας;». Κι αυτό έχετε φέρει.

Θα πω µόνο δύο πράγµατα, γιατί όλα τα άλλα έχουν ειπωθεί.
Στη διαδικασία της πτώχευσης, οι οφειλέτες δεν έχουν καν τα δι-
κονοµικά όπλα των αντιρρήσεων στις επαληθεύσεις των απαιτή-
σεων, δηλαδή, εάν πράγµατι όσα ζητούν οι πιστωτές, οι τράπεζες
είναι τόσα όσα οφείλονται. Αυτό είναι πρωτοφανές. 

Δεύτερον, για κάποιον που νοικιάζει το σπίτι του για µία δωδε-
καετία, εάν επιθυµεί να το αγοράσει πριν τα δώδεκα έτη, θα πρέ-
πει να καταβάλει και τα διαφυγόντα ενοίκια µέχρι να
συµπληρωθούν τα δώδεκα έτη. Δεν ξέρω εάν υπάρχει άλλη χώρα
στον κόσµο που να έχει ένα τέτοιο πτωχευτικό σηµείο. Το σί-
γουρο είναι ότι τέτοιος Πτωχευτικός Κώδικας δεν υπάρχει που-
θενά στην Ευρώπη, ούτε ακόµη και στις Ηνωµένες Πολιτείες.

Στις Ηνωµένες Πολιτείες, στο άντρο του καπιταλισµού, σε πολ-
λές πολιτείες, σας πληροφορώ, υπάρχει εξαίρεση για την πρώτη
κατοικία. Η δεύτερη ευκαιρία είναι συνυφασµένη µε εξαίρεση για
την πρώτη κατοικία. Δεν του παίρνουν την πρώτη κατοικία και
νοικιάζει το σπίτι του. 

Έρχοµαι στα Ελληνοτουρκικά. Κατ’ αρχάς, να σηµειώσω ότι
είναι εντυπωσιακό. Μίλησε ο Υπουργός Εξωτερικών, ο Υπουργός
Άµυνας, δύο καθ’ ύλην αρµόδιοι Υπουργοί για τα ζητήµατα της
Ανατολικής Μεσογείου και δεν είπαν κουβέντα, ούτε ο ένας ούτε
ο άλλος, για το ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές στην Ανατολική
Μεσόγειο, ενώ υπάρχουν άλλοι Υπουργοί, οι οποίοι µίλησαν για
αυτά. Είναι παντελώς ακατανόητο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Θα χρειαστώ ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. 
Δεν θα µιλήσω για την καταιγίδα την επικοινωνιακή που έχετε

εξαπολύσει και εδώ. Προχωράµε από υποχώρηση σε υποχώ-
ρηση στο ζήτηµα αυτό. Δεν θα µιλήσω για τις ευχαριστίες Ζάεφ
προς τον κ. Μητσοτάκη για τη µεγάλη προσπάθεια που καταβάλ-
λει ο δεύτερος να βοηθήσει τη γειτονική µας χώρα να ενταχθεί
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Θα πω όµως ότι υπερπατριώτες που
δεν µπορούσαν να κοιµηθούν τα βράδια το προηγούµενο διά-
στηµα, διότι δεχτήκαµε η γλώσσα των γειτόνων µας να ονοµάζε-
ται «µακεδονική», κάτι που είχαµε αποδεχθεί σαράντα χρόνια
πίσω, τώρα φαίνεται να κοιµούνται πολύ ήσυχοι παρά το γεγονός
ότι µε τη στάση τη δική σας, της δικής σας Κυβέρνησης παρα-
χωρήσατε de facto το δικαίωµα σε τουρκικό σεισµικό ερευνητικό
σκάφος να σουλατσάρει σε περιοχή που η ελληνική νοµοθεσία
θεωρεί ελληνική υφαλοκρηπίδα. Και ορισµένοι σύµµαχοι και εταί-
ροι που στη χειρότερη των περιπτώσεων διαφιλονικούν µε τα
ύδατα τους αφήσατε να σουλατσάρουν ελεύθεροι. 

Αυτή η πρωτοφανής παραχώρηση έγινε επί Κυριάκου Μητσο-
τάκη, όπως και τα Ίµια το ’96 έγιναν επί Κώστα Σηµίτη. Και προ-
χωράτε από υποχώρηση σε υποχώρηση. 

Ταυτόχρονα, έχουµε το µεγαλύτερο αλαλούµ κυβέρνησης για
εθνικά θέµατα σε όλη τη Μεταπολίτευση. Δεν υπάρχει παρα-
βίαση κυριαρχικών δικαιωµάτων, λένε ορισµένα στελέχη της Κυ-
βέρνησης. Υπάρχει σαφέστατη παραβίαση κυριαρχικών
δικαιωµάτων, λέει ο σύµβουλος ασφαλείας του κ. Μητσοτάκη και
το επιβεβαιώνει η Σύνοδος των χωρών του Νότου που πολύ αρ-
γοπορηµένα ζητήσατε. 

Έπαψε να είναι κόκκινη γραµµή η σεισµική δραστηριότητα σε
ελληνική υφαλοκρηπίδα. Έγινε γεώτρηση. Έχουµε νέα κόκκινη
γραµµή από ορισµένα στελέχη σε δώδεκα µίλια. Άλλη κόκκινη
γραµµή ήταν τα έξι µίλια. Δεν το σχολιάζω καθόλου. 

Θα σας πω ένα πράγµα: Σε τι ακριβώς αποσκοπούσε το να
πούµε ότι είναι κόκκινη γραµµή τα έξι ναυτικά µίλια; Δεν συζητάω
ότι είναι απαράδεκτο. Τι ακριβώς, όµως, αποσκοπούσε; Τι κέρ-
δισε µε αυτό; 

Εσωτερικά, επικοινωνιακά –αν αυτό είναι το µόνο που σας εν-
διαφέρει- κέρδισε. Διότι υπάρχει ένας κόσµος, ο οποίος δεν
πολύ-ασχολείται ίσως, ακούει ότι υπάρχουν κόκκινες γραµµές
και µένει ήσυχος. 
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Ως προς την Τουρκία, τι κερδίσαµε; Θα σας πω, τι κερδίσαµε.
Της είπαµε ότι από τα έξι µίλια και µετά είναι κόκκινη γραµµή.
Μέχρι τα έξι µίλια, όµως, κάνετε ό,τι θέλετε. 

Αυτή η Κυβέρνηση που το µόνο που την ενδιαφέρει είναι η επι-
κοινωνία επειδή διαθέτει, όντως, πολλά µέσα στα χέρια της, όσο
και αν το κάνει αυτό µε τον καλύτερο τρόπο, όσο λιβανιστήρι και
να υπάρχει εδώ από όλους τους Βουλευτές και τα στελέχη της
έχουν πολύ κοντά ποδάρια τα ψέµατα µε τα οποία πορεύονται
εν µέσω τριών µεγάλων κρίσεων: γεωπολιτικής, υγειονοµικής, οι-
κονοµικής. 

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Τον λόγο έχει η κ.
Αικατερίνη Παπακώστα από τη Νέα Δηµοκρατία. 

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ευχα-
ριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το
όψιµο ενδιαφέρον της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σχετικά µε
τα θαλάσσια σύνορά µας µάς αφήνει πραγµατικά άναυδους. 

Στις 7 Σεπτεµβρίου 2015, ο δικός σας Πρόεδρος δήλωνε:
«Υπάρχουν θαλάσσια σύνορα και δεν τα γνωρίζουµε;». Να µην
µιλήσουµε, βεβαίως, για δηλώσεις δικών σας υποστηρικτών ότι
το Αιγαίο ανήκει στα ψάρια του. Νοµίζω ότι εδώ ταιριάζει γάντι η
φράση του Μάρτιν Λούθερ Κινγκ ότι «τίποτε στον κόσµο δεν είναι
πιο καταστρεπτικό από την ειλικρινή άγνοια και τη συνειδητότητα
της ανοησίας». 

Εδώ και τρεις µέρες, παρακολουθώ µε πολύ µεγάλο ενδιαφέ-
ρον και προσοχή όλη τη συζήτηση, η οποία αναπτύσσεται από
όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης και δη της Αξιωµατικής, σχε-
τικά µε την πρόταση δυσπιστίας που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά
του Υπουργού Οικονοµικών, τον κ. Σταϊκούρα.

Και για µια ακόµη φορά, δυστυχώς, σε αυτήν εδώ την Αίθουσα
δεν ακούµε παρά µόνο λόγια που στερούνται ουσίας και επιχειρη-
µατολογίας, αλλά περισσεύουν σε άκρατο λαϊκισµό. Και φυσικά,
δεν θα προσπαθήσω καν να ανιχνεύσω αν αυτή η αψυχολόγητη
και χωρίς ουσία για τους περισσότερους από εµάς πρόταση δυ-
σπιστίας του ΣΥΡΙΖΑ προς το πρόσωπο του Υπουργού Οικονοµι-
κών, τον κ. Σταϊκούρα είναι αποτέλεσµα της απελπισίας, στην
οποία βρίσκεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, καθώς έχει απωλέσει
οριστικά πια για την κοινωνία το πολυδιαφηµισµένο στο παρελθόν
ηθικό πλεονέκτηµα ή είναι αποτέλεσµα εσωτερικών εσωκοµµατι-
κών της προβληµάτων που αντιµετωπίζει ή του αντιπολιτευτικού
της αδιεξόδου, µιας και είναι εµφανής σε όλους η αµηχανία της
και προφανής ή είναι αποτέλεσµα για ακόµα µια φορά της τακτι-
κίστικης πολιτικής της, καθώς είναι εµφανές σε όλους ότι σύρθηκε
πίσω από την πρόταση της Ελληνικής Λύσης, σχετικά µε την αντι-
συνταγµατικότητα. Η πρόταση δυσπιστίας δεν είναι ενδεχοµένως
για αυτούς παρά µια απέλπιδα ακόµα προσπάθεια στρατηγικού
επανακαθορισµού της θέσης τους. 

Για εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για τους Βουλευτές
της πλειοψηφίας, αλλά και για την παρούσα Κυβέρνηση τα πράγ-
µατα είναι παντελώς ξεκάθαρα. Τα ερωτήµατα που διατυπώνον-
ται στην κοινωνία είναι σαφή και αδυσώπητα. 

Υφίσταται σήµερα η χώρα µας δυσβάσταχτο δηµόσιο χρέος
και δυσβάσταχτο ιδιωτικό χρέος; Υφίσταται. Ανέρχεται αυτό στο
δυσθεώρητο ύψος των 234 δισεκατοµµυρίων; Ανέρχεται. Δηµι-
ουργήθηκε το ποσό των 50 δισεκατοµµυρίων επί των ηµερών
διακυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ; Δηµιουργήθηκε. Από αυτά τα 234
δισεκατοµµύρια, τα 106 δισεκατοµµύρια αφορούν χρέος των
ιδιωτών προς τη φορολογική αρχή, 36 δισεκατοµµύρια χρέος
των ιδιωτών προς τα ασφαλιστικά ταµεία και 92 δισεκατοµµύρια
χρέος προς τον ευρύτερο χρηµατοπιστωτικό τοµέα; Αφορούν
λοιπόν.

Μπορούµε να συµφωνήσουµε όλοι στο σηµείο αυτό, έστω και
για µία φορά, ότι πρέπει να ληφθούν µέτρα σήµερα -και όχι
αύριο- προκειµένου να αντιµετωπιστεί αυτή η ωρολογιακή βόµβα
που βρίσκεται στα θεµέλια της οικονοµίας µας και κατ’ επέκταση
στην υπόσταση του ίδιου του κράτους µας, ήτοι ηµών των ιδίων;
Νοµίζω ότι τουλάχιστον σε αυτό το θέµα θα µπορούσαµε να συµ-
φωνήσουµε.

Λήφθηκαν µέχρι και σήµερα νοµοθετικές πρωτοβουλίες, προ-

κειµένου να αντιµετωπιστεί και σε κάθε περίπτωση να συγκρα-
τηθεί η διόγκωση του προβλήµατος; Λήφθηκαν. Αρκεί να ανα-
φερθεί ότι από το 2010 µέχρι και το 2019 ψηφίστηκαν έντεκα
νοµοθετήµατα. Δεν ψηφίστηκε ούτε ένα ούτε δύο, αλλά έντεκα
νοµοθετήµατα. 

Έλυσαν αυτοί οι νόµοι στη διάρκεια των δέκα ετών το πρό-
βληµα του ιδιωτικού χρέους; Δυστυχώς, όχι. Διαφορετικά, δεν
θα βρισκόµασταν σήµερα εδώ να συζητάµε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µπορώ σήµερα µετά βεβαιότη-
τας να σας πω, όχι τόσο µε την ιδιότητά µου ως Βουλευτού, αλλά
ως νοµικού που έχει υπερασπιστεί στις αίθουσες των ελληνικών
δικαστηρίων πλείστες υποθέσεις υπερχρεωµένων νοικοκυριών
συµπολιτών µου, ότι το νοµοθετικό πλαίσιο για την προστασία
της πρώτης κατοικίας που ίσχυε στη χώρα µας τα τελευταία δέκα
χρόνια, ήταν ανεπαρκές, ήταν πάσχον και ατελές. 

Ακόµη και ο περιβόητος νόµος Κατσέλη ελάχιστες περιπτώ-
σεις οδήγησε τελικά στην πλήρη απαλλαγή των χρεών, ένας
νόµος ο οποίος ενώ αρχικά φάνηκε ότι θα αποτελούσε ευκαιρία
για το µεγαλύτερο µέρος των πολιτών, προκειµένου να διασώ-
σουν την πρώτη τους κατοικία, στην πορεία αποδείχθηκε ότι στο
µεγαλύτερο µέρος του ήταν ανεπαρκής. 

Και αυτό, γιατί ενώ αρχικά παρείχε προστασία απλόχερα σε
όλους, χωρίς κριτήρια, χωρίς έλεγχο, χωρίς δικλείδες ασφα-
λείας, στην πορεία οι περισσότεροι δεν κατάφεραν να ρυθµίσουν
τις οφειλές τους. Και αν κάποιοι τις ρύθµισαν, στη συνέχεια αδυ-
νατούσαν να τις εξυπηρετήσουν και παραµένουν σήµερα εγκλω-
βισµένοι χιλιάδες Ελληνίδες και Έλληνες στην τελική κρίση του
κάθε δικαστή, αρκεί να πούµε ότι πάνω από 70.000 αιτήσεις εκ-
κρεµούν να δικαστούν στα ελληνικά δικαστήρια.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο χρόνος δεν µου επιτρέπει να
αναφερθώ στα υπόλοιπα νοµοθετήµατα. Δύο, όµως, νόµοι που
ψηφίστηκαν επί των ηµερών ΣΥΡΙΖΑ, δεν κατάφεραν, δυστυχώς,
να δώσουν λύση στο πρόβληµα. Αρκεί να πούµε ότι ο ν.4469/17
και ο ν.4605/19 κατάφεραν να βοηθήσουν να ρυθµιστούν µόνο
2.200 αιτήσεις από τις 63.000 επιχειρήσεις ο πρώτος και 1.368
αιτήσεις ο δεύτερος.

Αυτή είναι η ωµή πραγµατικότητα, δυστυχώς, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι. Απροστάτευτα νοικοκυριά, ένταξη στον νόµο Κα-
τσέλη µεγάλου µέρους στρατηγικών κακοπληρωτών, κατάργηση
της πρώτης κατοικίας ήδη από τον Φεβρουάριο του 2019, διογ-
κωµένο ιδιωτικό χρέος, χωρίς ρυθµιστικές προβλέψεις.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού) 

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε, και θα ολοκληρώσω.
Αυτά κληροδοτήσατε σ’ εµάς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης. Και αυτό που προσπαθούµε να
κάνουµε εµείς εδώ και δέκα πέντε µήνες διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας, είναι παρά τις τεράστιες και αντίξοες συνθή-
κες στα εθνικά µας θέµατα, στο µεταναστευτικό, την πανδηµία
και τις φυσικές καταστροφές, να επιφέρουµε σε όλους τους το-
µείς –στους περισσότερους τοµείς της δηµόσιας διοίκησης- την
εξυγίανση, τον εκσυγχρονισµό και τη διαφάνεια, την ψηφιοποί-
ηση και την αποτελεσµατικότητα, στοιχεία τα οποία διαπνέουν
την κοινοβουλευτική µας πορεία και µεριµνούµε ταυτόχρονα,
άµεσα, µε οικονοµικά µέτρα για ελαφρύνσεις, ευνοϊκές ρυθµί-
σεις και ενισχύσεις στην αποπληρωµή των υφιστάµενων χρεών
των πολιτών. 

Παρ’ όλα αυτά, εσείς έρχεστε σήµερα εδώ µε περίσσιο θρά-
σος και µας κατηγορείτε ότι εµείς επιθυµούµε τη ρευστοποίηση
των περιουσιών, τη φτωχοποίηση των νοικοκυριών και πως ακο-
λουθούµε µια εκτρωµατική νοµοθετική πορεία. 

Όχι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Αξιωµατικής και γενι-
κότερα της Αντιπολίτευσης. Σαφώς και δεν επιθυµούµε αυτό και
σαφώς δεν είναι αυτός ο στόχος µας και το αποδεικνύουµε κάθε
µέρα που περνάει µε την πολυεπίπεδη ανθρωποκεντρική πολιτική
µας. Στόχος µας είναι πραγµατικά να δώσουµε µια δεύτερη ευ-
καιρία σε όλους τους ανθρώπους που για κάποιους συγκεκριµέ-
νους λόγους στην πορεία της ζωής τους υπερχρεώθηκαν, έτσι
ώστε να µπορέσουν να συνεχίσουν τη ζωή τους µε υγιείς όρους
και πάνω σε υγιείς καταστάσεις.

Είναι δεδοµένο –και κλείνω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- ότι για
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ακόµη µία φορά σε αυτήν εδώ την Αίθουσα θα συγκρουστούν
δύο κόσµοι. Από τη µια πλευρά τάσσονται οι υγιείς δυνάµεις
αυτού του τόπου, οι οποίες θέλουν να δουν αυτή τη χώρα να πη-
γαίνει µπροστά, ν’ αφήνει πίσω της παθογένειες, ν’ αφήνει πίσω
όλα εκείνα τα οποία µας βαραίνουν, τη γραφειοκρατία, τις πα-
θογένειες και τις ελλείψεις. Και από την άλλη τάσσονται οι δυ-
νάµεις που είναι αγκυλωµένες στο παρελθόν.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ,
ολοκληρώστε, κυρία συνάδελφε.

ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Ολο-
κλήρωσα, κύριε Πρόεδρε.

Είναι σίγουρο ότι αυτή η µάχη θα κερδηθεί για ακόµη µία φορά
από τις υγιείς δυνάµεις αυτού του τόπου.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν, την πρόταση δυσπιστίας που υπέβαλε
ο ΣΥΡΙΖΑ και εκδηλώνουµε την εµπιστοσύνη µας προς τον
Υπουργό Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα και την Κυβέρνησή µας.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πριν δώσω τον

λόγο στο επόµενο οµιλητή, θέλω να ενηµερώσω το Σώµα ότι πριν
από λίγο κατατέθηκε αίτηµα για παρεµπίπτον ζήτηµα από δύο
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ, την κ. Κα-
σιµάτη και τον κ. Παπαηλιού, σύµφωνα µε το άρθρο 67 του Κα-
νονισµού της Βουλής, παράγραφοι 1 και 2.

Το αίτηµα είναι, λοιπόν, να εξεταστεί το παρεµπίπτον ζήτηµα
που έχει εµφανιστεί, όπως αναφέρετε στην επιστολή, κατά την
πορεία της τρέχουσας κοινοβουλευτικής διαδικασίας, επί προ-
τάσεως δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου
Σταϊκούρα, για παραβίαση του άρθρου 62 παράγραφος 5 του
Κανονισµού, που εµποδίζει ή επηρεάζει τη συζήτηση, όπως θα
αναπτύξουν, δίνοντας τον λόγο ευθύς αµέσως στον πρώτο Βου-
λευτή, που είναι η κ. Κασιµάτη, για να προσδιορίσει σε τι συνί-
σταται το παρεµπίπτον ζήτηµα που διατυπώνεται στο αίτηµά
τους.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κάνουµε χρήση του άρθρου 67 του Κανονισµού της Βουλής

για παρεµπίπτοντα ζητήµατα, προκειµένου να θέσουµε υπ’ όψιν
του Προέδρου, του Προεδρείου και φυσικά της Ολοµέλειας, µια
παθογένεια που δεν είναι πρωτόγνωρη, αλλά εδράζεται πλέον
σε µια νέα δικαιολογητική βάση που δεν πρέπει να είναι παραδε-
κτή.

Από χθες, όπως γνωρίζουµε, τέθηκαν σε ισχύ τα νέα µέτρα πε-
ριορισµού της κυκλοφορίας, λόγω του νέου κύµατος κορωνοϊού.
Ας µην το συζητήσουµε το πώς φτάσαµε µέχρι εδώ. Ταυτόχρονα,
όµως, έγινε γνωστό, ενώ διαλαµβανόταν µια κορυφαία διαδικα-
σία –η πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ.
Χρήστου Σταϊκούρα, που την κατέθεσε ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης κ. Αλέξης Τσίπρας, µε συνυπογράφοντες
εµάς, την Κοινοβουλευτική του Οµάδα- ότι σε αυτούς τους πε-
ριορισµούς de facto θα υπάγεται και η Βουλή.

Ως εκ τούτου, χθες διακόπηκε η διαδικασία πολύ νωρίς, 23:30
το βράδυ, ενώ ο κατάλογος είναι πολύ µεγάλος και ανακοινώ-
θηκε σήµερα το πρωί ότι η ψηφοφορία θα γίνει γύρω στις 20.00
το βράδυ -λόγω κορωνοϊού πάλι να υποθέσουµε- για να καταµε-
τρηθεί η επιστολική ψήφος µε όλα αυτά τα µέτρα που λαµβάνον-
ται, λόγω των συνθηκών και γενούν άλλες νέες δυσχέρειες στην
κοινοβουλευτική διαδικασία.

Αυτό, όµως, κύριε Πρόεδρε και κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
θα έχει ως αποτέλεσµα να διακόψουµε γύρω στις 16.00 τον κα-
τάλογο των οµιλητών, ούτως ώστε να ξεκινήσουν οι Αρχηγοί των
κοµµάτων και ο καθ’ ου της πρότασης Υπουργός. 

Έτσι θα στερηθούν δικαίωµα λόγου τριάντα ένα Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ που έχουν γραφτεί να µιλήσουν, όπως βεβαίως και οι συ-
νάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας -πιστεύω ότι θα έχουν το ίδιο
θέµα και εκείνοι- και σύµφωνα ακριβώς µε τον Κανονισµό της Βου-
λής και το άρθρο 62 παράγραφος 5, η συζήτηση δεν τελειώνει
πριν µιλήσουν όλοι όσοι ζήτησαν τον λόγο, αν δεν απουσιάζουν
κατά την εκφώνηση των ονοµάτων τους ή δεν παραιτήθηκαν από
αυτόν. Κατόπιν ο Πρόεδρος της Βουλής κηρύσσει περαιωµένη
τη συζήτηση.

Αυτή είναι η συγκεκριµένη διάταξη που παραβιάζεται και σας

την καταθέτω, όπως προβλέπεται από τον Κανονισµό και παρα-
καλώ να θεωρήσετε παραδεκτό το αίτηµα, ώστε να µας δώσετε
τον λόγο, σύµφωνα µε το άρθρο 67, παράγραφος 5 του Κανονι-
σµού, προκειµένου να σας αναπτύξουµε το ζήτηµα και τις προ-
τάσεις µας.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ακούστε µε παρα-

καλώ τώρα µε προσοχή, όπως σας άκουσα και εγώ. Η απόφαση
της Ολοµέλειας ήταν για να περατωθεί η συνεδρίαση στις 20.00.
Είναι ένα ζήτηµα το οποίο επανειληµµένως στις συνεδριάσεις
αναφέρεται. Ακόµη και στη σηµερινή πρωινή ή κατά την έναρξη,
τέλος πάντων, της συνεδρίασης σήµερα ανακοινώθηκε. Άρα,
είναι σε γνώση όλων των Κοινοβουλευτικών Οµάδων, οι οποίες
έχουν προφανώς και την «ευθύνη» αυτής της απόφασης. Όµως,
τονίζω και πάλι ότι ήταν οµόφωνη. Πρώτον, αυτό.

Δεύτερον, την πρώτη µέρα γνωρίζετε πολύ καλά ότι η συνε-
δρίαση διήρκησε ως τις δύο και µισή περίπου -δύο και είκοσι, αν
θυµάµαι καλά- και χθες στη βάση των υγειονοµικών µέτρων, απο-
φασίστηκε να ολοκληρωθεί γύρω στις έντεκα και φθάσαµε δώ-
δεκα παρά τέταρτο. 

Αν το πάµε και στη βάση άθροισης των ωρών, στα πλαίσια της
συζήτησης της παρούσας πρότασης µοµφής, θα φθάσουµε τις
τριάντα τέσσερις ώρες που είναι ρεκόρ, ενδεχοµένως, όλων των
προηγούµενων ετών σε ό,τι αφορά τις αντίστοιχες κοινοβουλευ-
τικές διαδικασίες προτάσεων µοµφής. 

Από κει και πέρα δεν συντρέχει άλλος λόγος, κατά τη γνώµη
µου, για να γενικευτεί το θέµα ή να το συζητήσουµε περαιτέρω.
Οι αποφάσεις είναι δεδοµένες. Άρα, από κει και πέρα νοµίζω ότι
µπορούµε εδώ να το σταµατήσουµε και να συνεχίσουµε τη διε-
ξαγωγή της συνεδρίασης για το θέµα το οποίο συζητάµε και, βέ-
βαια –να το τονίσω κι αυτό- για να κερδηθεί και χρόνος.

Επιτρέψτε µου, µάλιστα, να πω ότι στο ζήτηµα του χρόνου που
έβαλα τώρα στο τέλος υπάρχουν και ευθύνες όλων. Το Προ-
εδρείο κάνει φιλότιµες προσπάθειες. Αντιµετωπίζει την όποια επι-
θετικότητα που πολλές φορές φθάνει στα άκρα από τους
Βουλευτές και προσπαθεί να τα φέρει σε πέρας σε αυτά τα χρο-
νικά πλαίσια που όλοι δεχθήκαµε, δηλαδή το επτάλεπτο, το εξά-
λεπτο. 

Από εκεί και πέρα, είστε και όλοι εσείς οι Βουλευτές υπεύθυνοι
για να τηρηθούν οι χρόνοι αφ’ ενός και κατ’ επέκταση το χρονο-
διάγραµµα. Έτσι, αν καθήσουµε και µετρήσουµε τα λεπτά τα
οποία αξιοποιήθηκαν από τους Βουλευτές καθ’ υπέρβαση του
χρόνου που δικαιούνται, ενδεχοµένως να είχαµε και έναν κύκλο
ακόµα. Μπορεί ένας ή και δύο κύκλοι ενδεχοµένως από Βουλευ-
τές να είχαν µιλήσει. 

Τι θέλετε, λοιπόν, να πείτε επιπλέον, κυρία Κασιµάτη;
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Να σας απαντήσω, γιατί µου απαντάτε επί

της ουσίας και στην ουσία αυτή τη στιγµή παραβιάζετε άλλο ένα
δικαίωµα, διότι το αίτηµα είναι παραδεκτό και θα ήθελα να σας
το αναπτύξω. Εσείς σπεύσατε να µου απαντήσετε, χωρίς να
έχετε ακούσει τις δικές µας αιτιάσεις. Εγώ σας προέβαλα ακρι-
βώς ποιο είναι το άρθρο, το οποίο κατά τη γνώµη µας…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, εσείς το ανα-
πτύξατε, κυρία Κασιµάτη.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όχι, δεν το ανέπτυξα. Είχα δύο λεπτά και
µίλησα πολύ λιγότερο από δύο λεπτά…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σταµατάµε εδώ τη
συζήτηση, διότι ο Πρόεδρος, ο Προεδρεύων, το Προεδρείο δεν
δέχεται περαιτέρω συζήτηση επ’ αυτού. Τώρα, εάν επιµένετε
τόσο πολύ και υπάρχει αυτή η επιµονή, τότε θα το θέσω σε ψη-
φοφορία δι’ εγέρσεως, για να τελειώνει εδώ η ιστορία. Σας πα-
ρακαλώ.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, τα δικαιώµατα των Βουλευ-
τών, όπως γενικά τα δικαιώµατα, δεν υπόκεινται σε πλειοψηφίες.
Επίσης, εχθές, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπός µας δήλωσε
ρητά ότι δεν θα δεχτούµε να µη µιλήσουν όλοι οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ που έχουν υπογράψει το αίτηµα. Πρόκειται για τριάντα
έναν Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ. Το πράγµα έχει έτσι υπολογιστεί,
ώστε να φτάσουµε στον δέκατο τέταρτο κύκλο, όταν τελειώνει
και η Ελάσσων Αντιπολίτευση. Υπάρχει και η Μείζων Αντιπολί-
τευση, όµως, που είναι µείζων από τον ελληνικό λαό και έχει ακρι-
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βώς µία εντολή, ποιοτική και ποσοτική, να προβάλλει και να κα-
ταθέτει στο Κοινοβούλιο τις απόψεις της. 

Θα θέλαµε, σας παρακαλούµε, να µε αφήσετε να σας πούµε
τους λόγους για τους οποίους τουλάχιστον κάποιοι δεν απεκδυό-
µαστε του δικαιώµατός µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία συνάδελφε…
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κύριε

Μπούγα, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, πριν αναπτύξει το αί-

τηµά της η κυρία συνάδελφος, πρέπει να τοποθετηθούµε επί του
παραδεκτού του αιτήµατος.

Επιτρέψτε µου να πω τα εξής, κυρία συνάδελφε, χωρίς αυτό
να αποτελεί µοµφή στο πρόσωπό σας. Όταν χρησιµοποιούµε
όρους οι οποίοι προσδιορίζονται εννοιολογικά, νοµικά και κοινο-
βουλευτικά, θα πρέπει να είµαστε προσεκτικοί. Επίσης, θα πρέπει
να καταλήγουµε και σε ένα αίτηµα. 

Το παρεµπίπτον ζήτηµα, κύριε Πρόεδρε, είναι οτιδήποτε πα-
ρακωλύει την πρόοδο της συζήτησης, αν δεν επιλυθεί. Τέτοιο ζή-
τηµα, λοιπόν, δεν τίθεται, έτσι όπως το ανέπτυξε η κυρία
συνάδελφος και η ανάπτυξή της δεν συνοδεύτηκε και από κα-
νένα αίτηµα…

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Και που ξέρετε ποιο είναι το αίτηµα;
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: …διότι αν το αίτηµά της είναι να ολο-

κληρωθεί ο κατάλογος των οµιλητών, τότε θα παραβιάσουµε την
τριήµερη προθεσµία που θέτει ο νόµος, ο Κανονισµός και το Σύν-
ταγµα και εκεί πλέον θα έχουµε σαφή παραβίαση και του Κανο-
νισµού και του Συντάγµατος.

Παρεµπίπτον ζήτηµα, λοιπόν, έτσι όπως το ορίζει ο Κανονι-
σµός, αλλά και εννοιολογικά όπως ορίζεται το ζήτηµα του πα-
ρεµπίπτοντος, δεν υφίσταται, κύριε Πρόεδρε. Η πρόοδος της
συζητήσεως µπορεί να εξακολουθήσει όπως γίνεται. Εναπόκειται
στο Προεδρείο να ρυθµίσει τον χρόνο σε συνεννόηση µε τις Κοι-
νοβουλευτικές Οµάδες.

Κανένα παρεµπίπτον ζήτηµα, λοιπόν, δεν υπάρχει. Είναι απα-
ράδεκτο το αίτηµα έτσι όπως εισήχθη και αναπτύχθηκε από την
κυρία συνάδελφο και παρακαλώ η διαδικασία να σταµατήσει
εδώ, σχετικά µε το αν υφίσταται ή όχι παρεµπίπτον ζήτηµα. Κατά
τον Κανονισµό και κατά τον νόµο δεν υπάρχει, ούτε υπό ευρεία
έννοια, αν θελήσει τέτοια έννοια να προσδώσει το Προεδρείο.

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ευχαριστούµε.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Ορίστε, κυρία συ-

νάδελφε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Ο συνάδελφος, προφανώς, δεν έχει κατα-

λάβει ότι δεν µου δώσατε τον λόγο για να αναπτύξω τους ισχυ-
ρισµούς µου και τα αιτήµατά µου.

Κύριε συνάδελφε, µιλάµε επί του παραδεκτού. Εσείς προχω-
ράτε επί των αιτηµάτων, προκαταλαµβάνετε ότι δεν τα έχουµε
τα αιτήµατα, όπως προκαταλαµβάνετε έναν κατάλογο µε άλλους
εκατό οµιλητές ότι δεν θα µιλήσουν, επειδή η Κυβέρνηση απο-
φάσισε να ξεκινήσουµε στις έξι το απόγευµα της Παρασκευής
και να τελειώσει στις τέσσερις την Κυριακή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κασιµάτη,
µην απευθύνεστε στον κ. Μπούγα. Έχετε ένα χρονικό περιθώριο
να αναπτύξετε αυτό που θέλετε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Έχω πέντε λεπτά. Ευχαριστώ.
Όπως είπαµε, τίθενται δύο ζητήµατα. Το ένα αφορά την κοι-

νοβουλευτική λειτουργία, τα δικαιώµατα του κάθε Βουλευτή και
τα δικαιώµατα της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που υπονοµεύον-
ται από τον τρόπο οργάνωσης της συζήτησης και, κατά τούτο,
την επηρεάζουν.

Όπως γνωρίζετε, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές,
ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και οι Βουλευτές του
ΣΥΡΙΖΑ καταθέσαµε µία πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού
Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα, µε αιτία τον πτωχευτικό
νόµο «λαιµητόµο». Η Κυβέρνηση µπορούσε να ξεκινήσει την ίδια
ώρα τη συζήτηση, αλλά αποφάσισε –η Διάσκεψη ή τέλος πάντων
η κυβερνητική πλειοψηφία- να την ξεκινήσει το επόµενο από-

γευµα στις 18.00, στερώντας από το Σώµα µία ολόκληρη µέρα.
Σαν να µην έφτανε αυτό και µε δεδοµένο ότι ξεκίνησαν τα

µέτρα το Σάββατο, προκύπτει ότι θα διακόψουµε στον δέκατο
τέταρτο κύκλο –αυτό θα είναι το τέλος της συζήτησης- και από
την Αξιωµατική Αντιπολίτευση θα µιλήσουν µόνο σαράντα τρεις
Βουλευτές από τους ογδόντα έξι.

Αυτός εδώ ο κατάλογος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµπε-
ριέχει ονόµατα και δικαιώµατα. Εµπεριέχει δικαιώµατα των εκ-
προσώπων του έθνους σ’ αυτή τη Βουλή. Δεν πρόκειται για τη
«Λίστα Πέτσα», όπου υπάρχουν αρεστοί µέσα και βγαίνουν και
δεν βγαίνουν. Εδώ πέρα υπάρχουν κάποια πράγµατα που δεν πα-
ραβιάζονται µέσα στη Βουλή και αυτός είναι ο λόγος των Βου-
λευτών, το δικαίωµα λόγου, όπως προσδιορίζεται και από το
Σύνταγµα και από τον Κανονισµό.

Εδώ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι το τελευταίο οχυρό
της δηµοκρατίας και οφείλουµε να προασπίσουµε αυτά τα δι-
καιώµατα. Η Αξιωµατική Αντιπολίτευση, ο ΣΥΡΙΖΑ που έκανε την
πρόταση, προφανώς σε µία πάρα πολύ πυκνή περίοδο, όπως
τυγχάνει, µε έναν Υπουργό Προστασίας του Πολίτη που του δια-
φεύγουν οι χρυσαυγίτες…

(Θόρυβος - διαµαρτυρίες από την πτέρυγα της Νέας Δηµο-
κρατίας)

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Αυτό είναι το παρεµπίπτον ζήτηµα,
κύριε Πρόεδρε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, αυτό τώρα δεν
είναι επί του πρακτέου…

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Μα, θα κάνουµε γε-

νική πολιτική αναφορά, κυρία Κασιµάτη;
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι υπάρχει κάποιος

λόγος που η Κυβέρνηση θέλει να µιλήσουµε πολύ λιγότεροι.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κυρία Κασιµάτη, µε

συγχωρείτε, αλλά εγώ δεν ψάχνω τον λόγο. Επί του παρεµπί-
πτοντος, που είναι το αίτηµά σας, θα αναπτύξετε την επιχειρη-
µατολογία σας;

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Θέλει να µιλήσουµε πολύ λιγότεροι, γιατί
δεν θέλει να ακούσει τους ογδόντα έξι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ,
έναν-έναν όπως έχουν υπογράψει, να εκφωνήσουν τους λόγους
τους και να πουν γιατί προτείνουν τη δυσπιστία στον Υπουργό
Οικονοµικών.

Αυτό είναι το παρεµπίπτον. Θα συνεχίσω και παρακαλώ να µη
µε διακόπτετε, διότι…

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Επιβεβαιώνεται, κύριε Πρόεδρε, αυτό
που είπα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας διακόπτω, διότι
σας λέω και πάλι ότι το πεντάλεπτο που σας έδωσε το Προ-
εδρείο…

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Το πεντάλεπτο είναι εκ του Κανονισµού. Ευ-
χαριστώ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): …και προβλέπει ο
Κανονισµός, να το αξιοποιήσετε προκειµένου να αναπτύξετε τα
επιχειρήµατά σας επί του παρεµπίπτοντος ζητήµατος που θέ-
σατε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Το αξιοποιώ. Το επιχείρηµά µου είναι ότι πε-
ριορίζεται και φιµώνεται η Αξιωµατική Αντιπολίτευση µε τον
τρόπο που έχει οργανωθεί η συζήτηση, χωρίς κανέναν λόγο,
γιατί δεν µπορεί να λέµε ότι οι υπάλληλοι –δεν φταίνε οι υπάλ-
ληλοι, φυσικά, η Βουλή το επικαλείται- δεν µπορούν να επιστρέ-
ψουν και πρέπει να τελειώσουµε στις 23.00. Οι πάντες γνωρίζουν
ότι όλοι οι εργαζόµενοι µπορούν µε την άδεια του εργοδότη τους
να κυκλοφορήσουν και µετά τη δωδεκάτη.

Εν πάση περιπτώσει, αυτό είναι το δεύτερο ζήτηµα. Δηλαδή,
η Βουλή αυτή τη στιγµή αντί να γίνει µία κιβωτός των ανθρωπίνων
δικαιωµάτων και όλων αυτών των ελευθεριών που µέσα στην
κρίση του κορωνοϊού τίθενται εν αµφιβόλω διεθνώς, αντί η Βουλή
να εξασκεί αυτά τα δικαιώµατα και όλα τα κόµµατα να λειτουρ-
γούν ως νηοποµπή αυτής της κιβωτού και να υπερασπίζονται τα
δικαιώµατα, εµείς οι ίδιοι τα αποποιούµαστε πρώτοι. Λέµε να τε-
λειώσουµε στις 16.00 οι Βουλευτές –και φυσικά αυτό χωρίς να
παραιτούµαστε, αλλά να επιβάλλεται- και να ξεκινήσει στις 20.00
η ψηφοφορία.
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Γιατί, κύριε Πρόεδρε; Σύµφωνα µε τον Κανονισµό της Βουλής,
δώδεκα η ώρα το βράδυ πρέπει να λήξει η συνεδρίαση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Το αργότερο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Το αργότερο. Βεβαίως. Άρα, λοιπόν, ούτε

στις 16.00 ούτε στις 20.00. Ερχόµαστε στα ίδια λόγια.
Τα αιτήµατά µας, λοιπόν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Νοµίζω ότι έγινε κα-

τανοητό αυτό που θέλατε να πείτε…
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όχι, όχι, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Πρέπει να δώσετε

και στο Προεδρείο τον λόγο.
ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Θα µου επιτρέψετε να πω ότι ενώ υπήρχε

όλη αυτή η διαδικασία, δυστυχώς είδαµε και από το Προεδρείο
ότι δόθηκαν στην αρχή επτά λεπτά έως δέκα και στη συνέχεια
έγιναν έξι.

Η ώρα είναι 13.15’ το µεσηµέρι και είµαστε στον δωδέκατο
κύκλο. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Αυτό είναι παρεµπί-
πτον ζήτηµα; Σας παρακαλώ.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Είµαστε στα έξι λεπτά. Οι Βουλευτές θα
µπορούσαν να µιλάνε λιγότερο και οι Υπουργοί κατ’ αναλογία λι-
γότερο. Παρακαλώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Εντάξει, κατανοή-
θηκαν οι λόγοι του παρεµπίπτοντος που βάλατε.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Η Βουλή, κύριε Πρόεδρε, θα πρέπει να πα-
ράσχει τον αναγκαίο χρόνο στους Βουλευτές και τη δυνατότητα
να ασκήσουν το δικαίωµά τους, το δικαίωµα λόγου. Είναι δική
σας υποχρέωση. Αλλιώς είναι και δικό µας δικαίωµα να το ασκή-
σουµε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Επαναλαµβάνω και

πάλι δυο-τρία ζητήµατα που έθεσα προηγουµένως, στην πρώτη
σας τοποθέτηση.

Παρακαλώ, καθίστε, µην στέκεστε όρθια.
Την οργάνωση της συζήτησης, της συγκεκριµένης τριήµερης

συζήτησης, δηλαδή, επί της προτάσεως µοµφής, την αποφάσι-
σαν όλες οι Κοινοβουλευτικές Οµάδες οµόφωνα και ως προς τον
χρόνο, και ως προς τη διεξαγωγή της, και ως προς τα ωράρια –
επιτρέψτε µου τη λέξη- αλλά και ως προς το πέρας αυτής, όχι
ακριβώς στις 20.00’. Αυτό προσδιορίστηκε µε βάση την πορεία
της συζήτησης. 

Το ότι αποκλείονται ή θα αποκλειστούν, όπως ανακοινώθηκε
και το πρωί ότι περίπου θα µας πάρει έως τον δέκατο τέταρτο-
δέκατο πέµπτο κύκλο οµιλητών και κάποιοι συνάδελφοι Βουλευ-
τές δεν θα µιλήσουν αυτό είναι µία πραγµατικότητα. 

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Όχι…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ. Δεν

καταγράφεται τίποτα από αυτά που λέτε.
Αυτό όµως, δεν είναι ευθύνη του Προεδρείου. Είναι συνολική

ευθύνη το πώς τηρούµε τον χρόνο. Γιατί όταν ορίζουµε ένα χρο-
νοδιάγραµµα το ορίζουµε, για παράδειγµα µε το επτάλεπτο. Εάν
το επτάλεπτο γίνεται δεκάλεπτο από την πλειοψηφία των Βου-
λευτών, φυσικά ξεφεύγουν οι χρόνοι, όπως αντίστοιχα των
Υπουργών, Κοινοβουλευτικών και πάει λέγοντας. Αυτό όµως,
περί του χρόνου, είναι µια συζήτηση η οποία απασχολεί χρόνια
και χρόνια την Ολοµέλεια, τις διαδικασίες της Διάσκεψης των
Προέδρων κ.λπ.. Άρα λοιπόν, µιλάµε για οµόφωνη απόφαση. 

Η τρίτη ηµέρα που αναφέρεται και στον Κανονισµό ορίζει όχι
ακριβώς τη δωδεκάτη, αλλά έως τη δωδεκάτη. Και, επειδή ανα-
φερθήκατε και σε αριθµό Βουλευτών, για παράδειγµα του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αντίστοιχα και η Νέα Δηµοκρατία, µπορεί να πει ότι
αποκλείονται πενήντα πέντε Βουλευτές. Όµως δεν είναι αυτό.
Αυτό ήταν σε γνώση των Κοινοβουλευτικών Οµάδων όταν πάρ-
θηκε απόφαση όχι τις προηγούµενες, αλλά ακόµα και σήµερα αν
θέλετε, το πρωί, όταν από τον Προεδρεύοντα ανακοινώθηκε το
πότε θα τελειώσει η συνεδρίαση, το πόσοι περίπου Βουλευτές
και µέχρι ποιον κύκλο θα µιλήσουν και τι θα ακολουθήσει µετά,
πότε θα µπούµε στη διαδικασία της ψηφοφορίας. Απ’ όλες τις
κοινοβουλευτικές οµάδες ή έστω από κάποια κοινοβουλευτική
οµάδα δεν διατυπώθηκε αντίρρηση. 

Με βάση όλα αυτά κρίνει το Προεδρείο ότι δεν υφίσταται

λόγος να συνεχίζουµε να συζητούµε για το παρεµπίπτον ζήτηµα
που αιτηθήκατε. Νοµίζω εδώ µπορεί να λήξει το θέµα και να συ-
νεχίσουµε τη συνεδρίαση. 

Σε διαφορετική περίπτωση –και εδώ το κλείνω- εάν υπάρχουν
ενστάσεις και αντιρρήσεις, όπως είπα και πριν, δια εγέρσεως θα
ζητήσω ψηφοφορία. Και να κλείσουµε το θέµα µέχρι τις δύο
φορές γιατί -και πέρα από τους κανονισµούς και ό,τι αναφέρε-
ται- το κυρίαρχο Σώµα είναι εδώ το Κοινοβούλιο. Αυτό αποφασί-
ζει και τους χρόνους και τις µέρες και όλα. Το κλείνω εδώ. 

Εάν από τη µεριά της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του ΣΥΡΙΖΑ
συνεχίζει η δική σας ένσταση, ζητάτε να συζητηθεί το παρεµπί-
πτον περαιτέρω, εγώ το σταµατώ εδώ, σας λέω ξεκάθαρα τη
γνώµη µας, και από εκεί και πέρα µπαίνουµε σε ψηφοφορία.

ΝΙΝΑ ΚΑΣΙΜΑΤΗ: Το είπε χθες ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος. Μίλησε για εξάντληση του καταλόγου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Σας παρακαλώ, δεν
έχετε τον λόγο.

Το κλείνουµε εδώ. Προχωράµε στον επόµενο οµιλητή. Δεν
βλέπω από την Κοινοβουλευτική Οµάδα κάτι άλλο. 

Τον λόγο έχει ο κ. Ραγκούσης από την Κοινοβουλευτική Οµάδα
του ΣΥΡΙΖΑ.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα µου
επιτρέψετε πριν ξεκινήσω την οµιλία µου να αναφερθώ από αυτό
το κορυφαίο Βήµα για την ελληνική δηµοκρατία σε έναν άνθρω-
ποι για τον οποίο σήµερα ολόκληρη η κοινωνία της Πάρου πενθεί
γιατί δυστυχώς προστέθηκε και αυτός στη µακάβρια λίστα των
συµπολιτών µας απ’ όλη την Ελλάδα που κατέληξαν λόγω του
κορωνοϊού. 

Να αναφερθώ στον Χρήστο Βλαχογιάννη, τον πρώην δήµαρχο
της Πάρου, έναν άνθρωπο ο οποίος τίµησε µε τον καλύτερο
τρόπο και την αυτοδιοίκηση την οποία υπηρέτησε, αλλά και την
κοινωνία της Πάρου για πάρα πολλά χρόνια, αλλά πάνω απ’ όλα
έναν σπουδαίο άνθρωπο, έναν άνθρωπο τον οποίο είµαι βέβαιος
ότι κανείς Παριανός και Παριανή δεν θα ξεχάσουν εύκολα.

Ταυτόχρονα θα µου επιτρέψετε να πω ένα µεγάλο ευχαριστώ
όλων ηµών προς το Πανεπιστηµιακό Νοσοκοµείο της Λάρισας
και ιδίως τη µονάδα εντατικής θεραπείας και τη διεύθυνση
αυτής, που έδωσε τον καλύτερο της εαυτό τρεις ολόκληρες
εβδοµάδες µήπως ο Χρήστος τα κατάφερνε.

Τώρα για να είµαι µέσα στο εξάλεπτο, πάρα πολύ σύντοµα,
πρώτον, έχω την υποχρέωση να κάνω µία αναφορά στην παρα-
ληρηµατική και άκρως εµπρηστική οµιλία που έκανε χθες ο
Υπουργός Προστασίας του Πολίτη γιατί φαίνεται σε άλλον
Υπουργό εµείς καταθέσαµε πρόταση µοµφής και άλλος έχασε
την ψυχραιµία του. Και ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
όταν ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη χάνει την ψυχραιµία
του τότε κινδυνεύουµε να έχουµε απέναντί µας έναν επικίνδυνο
Υπουργό.

Τρία πράγµατα. Μίλησε για τον νόµο για τις διαδηλώσεις. Δεν
υπάρχει, και πρέπει να το µάθετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι
της Συµπολίτευσης, άλλος νόµος ίσως στην ιστορία που έγινε κου-
ρελόχαρτο στην πράξη σε τόσο σύντοµο χρονικό διάστηµα µετά
την ψήφισή του. Δεν αναφέροµαι µόνο στο ότι ήδη ο Άρειος
Πάγος έχει στείλει εγκύκλιο σε όλες τις εισαγγελίες της Ελλάδας
σύµφωνα µε τις οποίες θεωρεί αντισυνταγµατική ρητή και πολύ
βασική διάταξη του συγκεκριµένου νόµου, αλλά και στο γεγονός
ότι αυτός απλώς δεν εφαρµόζεται, όπως δεν εφαρµόστηκε και στο
εφετείο. Είδατε εσείς κανέναν στη συγκέντρωση που έγινε στο
εφετείο για τη Χρυσή Αυγή να δηλώνει αυτό που ορίζει ο νόµος
και προϋποθέτει, δηλαδή τον συντονιστή; Κανένας. Για ρωτήστε
όλες τις συγκεντρώσεις που γίνονται έξω στην Αθήνα ή σε οποι-
αδήποτε άλλη πόλη της χώρας. Κανένας δεν τον εφαρµόζει.

Δεύτερον, ο κ. Χρυσοχοΐδης συνεχίζει να λέει ψέµατα και για
τα επεισόδια που έγιναν στο εφετείο. Για να αποδειχθεί η αλή-
θεια πρέπει να δώσει στη δηµοσιότητα όλο το βίντεο από το
drone και όχι αυτό που αρχίζει µετά την έναρξη των επεισοδίων.
Γιατί αν το δώσει ολόκληρο, τότε θα δει ο ελληνικός λαός ότι η
αστυνοµία και πριν οποιαδήποτε άλλη πρόκληση είχε δώσει ήδη
εντολή και πήγαν δίπλα στη συγκέντρωση δύο αύρες, που είναι
απορίας άξιο πώς ειδοποιήθηκαν να πλησιάσουν µια συγκέν-
τρωση. 
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Αυτό θα µπορούσε να οφείλεται στο ότι είχαν κάποια ειδοποί-
ηση. Δηλαδή τι; Παρακολουθούσαν τη συγκέντρωση και ήξεραν
ότι θα γίνουν επεισόδια; Και αν παρακολουθούσαν τη συγκέν-
τρωση και ήξεραν ότι θα γίνουν επεισόδια, δεν µπορούσαν να
παρακολουθούν και τον κ. Παππά, λέει ο κ. Χρυσοχοΐδης ψευδέ-
στατα και ουσιαστικά ανέλαβε την πολιτική ευθύνη για το γεγο-
νός ότι αυτήν τη στιγµή έχουµε αυτήν την απαράδεκτη
κατάσταση να τους έχει φύγει µέσα από τα χέρια τους ο εγκλη-
µατίας χρυσαυγίτης;

Για το θέµα της πρότασης δυσπιστίας τρεις πολύ απλές κου-
βέντες. Εγώ δεν θέλω να επαναλάβω τίποτα απ’ όσα έχουν πει οι
συνάδελφοι και κυρίως από την πρώτη ηµέρα που ξεκίνησε η συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου από την εισηγήτριά µας την κ. Αχτσιό-
γλου και τον κοινοβουλευτικό µας εκπρόσωπο κ. Τσακαλώτο. 

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της Νέα Δηµοκρατίας να
θυµάστε σας παρακαλώ ότι έχει έρθει η ώρα να ζήσετε τι σηµαίνει
η αρχή των αρνητικών συνεπειών µιας πολιτικής που αποφασίζετε
που ισοδυναµεί και θα ισοδυναµεί µε το τέλος της επικοινωνιακής
σας ευκαιριακής πολιτικής. Γιατί πια ό,τι και αν πείτε και ό,τι και
αν είπατε και αυτές τις ηµέρες, και ό,τι και αν πείτε και τις επόµε-
νες, όσο και αν παρελθοντολογήσετε, όσο και αν αντιπολιτευτείτε
την αντιπολίτευση από εδώ και στο εξής όποια Ελληνίδα και
όποιος Έλληνας πτωχεύει, όποια Ελληνίδα και όποιος Έλληνας
και όποιο νοικοκυριό χάνει την πρώτη του κατοικία θα ξέρει µία
αναντίλεκτη αλήθεια, κύριε Σταϊκούρα. Ότι αυτό οφείλεται στην
Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη και στον κ. Σταϊκούρα προ-
σωπικά. Ό,τι και αν πείτε είναι η µεγάλη αλήθεια που από εδώ και
στο εξής θα επικρατεί όχι µόνο στους ίδιους αυτούς ανθρώπους,
αλλά και στο κοινωνικό τους περιβάλλον και στο εργασιακό τους
περιβάλλον και δεν θα µπορεί κανείς από εσάς αυτό να το ξεπε-
ράσει.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει προειδοποιητικά το κουδούνι λήξεως
του χρόνου οµιλίας του κυρίου Βουλευτή)

Κύριε Πρόεδρε, ήθελα και άλλα να πω, αλλά θα πρέπει να µείνω
στο εξάλεπτο.

Τώρα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, υπάρχει ένα µείζον θέµα
που ανακύπτει µετά από αυτόν τον νόµο που θα ψηφιστεί τις επό-
µενες ηµέρες. Είπαν και ο κ. Μουζάλας και ο κ. Βίτσας έχω και
εγώ εδώ έναν κατάλογο -δεν θα κάνω ονοµαστική αναφορά, γιατί
δεν θεωρώ ότι υπάρχει τίποτα το µεµπτό ούτε θέλω να σκανδα-
λολογήσω- Υπουργών µε πολύ µεγάλα δάνεια ατοµικά. Υπ’ αυτήν
την έννοια θέλω να θέσω υπ’ όψιν όλων ότι πια ανοίγει για το κοι-
νοβουλευτικό Σώµα και για την πολιτική και για το πολιτικό δυνα-
µικό της χώρας µια ηθική και πολιτική υποχρέωση, όπως
αναρτάται το «πόθεν έσχες» στο διαδίκτυο, όπως καθιερώθηκε η
«ΔΙΑΥΓΕΙΑ» έτσι πιά θα πρέπει να περάσουµε και σε µία νέα νοµο-
θετική ρύθµιση σύµφωνα µε την οποία θα ενηµερώνεται ο ελληνι-
κός λαός για το ιστορικό σύναψης των ατοµικών δανείων, ιδίως
των Υπουργών και γιατί όχι και των Βουλευτών …

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΜΑΡΚΟΠΟΥΛΟΣ: Και για τον Πολάκη!
ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Για όλους, για όλους! 
…καθώς επίσης και για την εξέλιξη και την πορεία που θα έχει

η αντιµετώπιση αυτού του δανείου, γιατί διαφορετικά δεν θα µπο-
ρεί να σταθεί το πολιτικό προσωπικό της χώρας σε µια κοινωνία
που χάνει την πρώτη της κατοικία, όταν η κοινωνία αυτή δεν ενη-
µερώνεται για το τι γίνεται µε τα δάνεια.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τελειώνω σε ελάχιστα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε.
Και επειδή κατ’ επανάληψη επαναλάβατε ένα µόνιµο επιχεί-

ρηµα, που προφανώς σας συµβούλεψαν να δώσετε µε έναν ορι-
ζόντιο τρόπο ότι δεν µπορούµε σήµερα λέει να καταθέσουµε
πρόταση µοµφής, κύριε Σταϊκούρα, αυτή η πρόταση µοµφής, µην
έχετε καµµία αµφιβολία θα απορριφθεί απόψε το βράδυ, αλλά θα
εγκριθεί στην ελληνική κοινωνία. Και λέτε ότι αυτό δεν µπορείτε
να το κάνετε, το λέτε σε εµάς, µας κουνάτε το δάκτυλο, διότι
έχουµε πανδηµία, διότι έχουµε τους Τούρκους στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Κύριε Ραγκούση,
ολοκληρώστε.

ΙΩΑΝΝΗΣ ΡΑΓΚΟΥΣΗΣ: Τελείωσα, κύριε Πρόεδρε και πάλι, ει-

λικρινά.
Πανδηµία είχαµε την περασµένη εβδοµάδα; Το «Ορούτς Ρέις»

το είχαµε την περασµένη Κυριακή, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι;
Το είχαµε. Στις 10 και 15 και 17 Αυγούστου το είχαµε το «Ορούτς
Ρέις» στην Ανατολική Μεσόγειο; Το είχαµε. Και η πανδηµία, το
δεύτερό της κύµα είχε ξεκινήσει. 

Εάν εσείς, λοιπόν, θεωρείτε ότι δεν πρέπει να λειτουργεί η δη-
µοκρατία, γιατί ουσιαστικά αυτό λέτε όταν λέτε ότι δεν µπορού-
σαµε κανονικά να καταθέσουµε τέτοια πρόταση µοµφής,
τουλάχιστον να λάβετε υπ’ όψιν σας ότι ο βαθµός στον οποίο εκτί-
θεσθε είναι µεγάλος. Γιατί την ίδια ώρα που λέτε ότι δεν µπορεί
να λειτουργήσει η δηµοκρατία, την ίδια ώρα την περασµένη Κυ-
ριακή, µέσα στον Αύγουστο, µε τους Τούρκους στο Αιγαίο, µε την
πανδηµία εδώ, ο Πρωθυπουργός δεν σταµατούσε να κάνει διακο-
πές.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Γεώργιος Λαµπρούλης): Καλώς, σας ευχαρι-
στώ πολύ, κύριε Ραγκούση.

Τον λόγο έχει τώρα ο Υπουργός Υγείας, ο κ. Κικίλιας.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Ευχαριστώ πολύ,

κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι συνάδελφοι, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω υπενθυµίζοντας

µόνο για µισό λεπτό σε όλους µας ότι σήµερα είναι η Παγκόσµια
Ηµέρα κατά του Καρκίνου του Μαστού. Χαίροµαι ιδιαίτερα που
αρκετοί συνάδελφοι, κυρίες και κύριοι, επιδεικνύετε ιδιαίτερη ευαι-
σθησία στα θέµατα του καρκίνου. Είναι µία νόσος που καλπάζει
στις µέρες µας στον δυτικό κόσµο και αυξάνεται γεωµετρικά. 

Χαίροµαι ιδιαιτέρως δε που το Εθνικό Σύστηµα Υγείας, το
Υπουργείο Υγείας και η Κυβέρνηση δεν λειτουργούν µόνο θεµα-
τικά σε ό,τι έχει να κάνει µε τον κορωνοϊό. Σήµερα ο Πρωθυπουρ-
γός της χώρας κ. Κυριάκος Μητσοτάκης ανακοίνωσε ότι το
Υπουργείο Υγείας διά του ΕΟΠΥΥ πλέον θα διενεργεί δωρεάν ορι-
ζοντίως µαστογραφίες σε όλες τις γυναίκες σαράντα και πενήντα
ετών, πιλοτικά φέτος µε βάση το νοµοσχέδιό µας «ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ
ΔΟΞΙΑΔΗΣ» για τη δηµόσια υγεία, συνεχίζοντας έτσι µία προσπά-
θεια προσυµπτωµατικού ελέγχου και screening οριζοντίως επί υγι-
ούς πληθυσµού, συνήθως σε ανθρώπους που έχουν ανάγκη να
ξέρουν νωρίς αν αντιµετωπίζουν ένα τόσο σοβαρό πρόβληµα,
ώστε να µπορέσουν να το αντιµετωπίσουν εκείνοι, εκείνες και οι
οικογένειές τους. Μιλάω για όλους τους τύπους του καρκίνου. 

Νοµίζω ότι είναι µία πολύ σηµαντική πρωτοβουλία. Και θα συ-
νεχίσουµε σε αυτό το έδαφος στηρίζοντας, εκτός από την περί-
θαλψη, την πρόληψη και τον προσυµπτωµατικό έλεγχο.

Να ξεκινήσω λέγοντας ότι η υφήλιος βρίσκεται αντιµέτωπη µε
µία πανδηµία -µερικές φορές, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ξε-
χνάµε- που αντίστοιχή της έχει να εµφανιστεί έναν αιώνα και που
τα υγειονοµικά συστήµατα, ακόµα και στις πλέον προηγµένες και
ισχυρές χώρες του πλανήτη, δυσκολεύονται να ανταποκριθούν
στην πίεση που τους ασκείται. 

Η ιατρική ασκείται πλέον µε συνθήκες οιονεί πολέµου. Τα µέτρα
διαφύλαξης και προαγωγής της δηµόσιας υγείας γνωρίζουν πρω-
τοφανές εύρος και ένταση, ώστε να αποφευχθούν τα χειρότερα.
Οι επιπτώσεις της πανδηµίας, όπως πολλοί από εσάς έχετε ήδη
αναφέρει, σε κοινωνικό, οικονοµικό και ανθρώπινο επίπεδο δοκι-
µάζουν τις αντοχές τόσο των κρατών όσο και των ανθρώπων σε
όλον τον πλανήτη.

Στον πλανήτη τον δικό σας όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
στον πλανήτη ΣΥΡΙΖΑ, επικρατούν άλλες αξίες και προτεραιότη-
τες. Εκεί -και το επιβεβαιώσατε αυτές τις τρεις µέρες στη Βουλή-
το κοµµατικό συµφέρον και οι εσωτερικές ισορροπίες είναι υπέρ-
τερες της σκέψης της πατρίδας και του ανθρώπου. Είναι αυταπό-
δεικτο ότι το ελάχιστο που απαιτούν οι δύσκολοι καιροί είναι να
µπορούµε να αρθούµε ατοµικά και συλλογικά στο ύψος των περι-
στάσεων.

Εµείς αναλύσαµε γρήγορα τα διαµειβόµενα αντιλαµβανόµενοι
πλήρως το µέγεθος της απειλής και λάβαµε έγκαιρα τα απαιτού-
µενα µέτρα προστασίας της δηµόσιας υγείας οργανώνοντας
αποτελεσµατικά το ΕΣΥ. Δεν αντιγράψαµε πρακτικές άλλων. Οι
δικές µας παρεµβάσεις και πρωτοβουλίες έγιναν παράδειγµα
επιτυχηµένης διαχείρισης της πανδηµίας παγκοσµίως. Διαµορ-
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φώσαµε ένα ασφαλές, λελογισµένο σχέδιο λειτουργίας της κοι-
νωνίας προσαρµοσµένο στις έκτακτες υγειονοµικές συνθήκες.
Και όλα αυτά µε απόλυτο γνώµονα τον ανθρωποκεντρισµό και
την προστασία της ζωής, της κάθε επιµέρους ζωής, γιατί δεν επι-
τρέπουµε στον εαυτό µας –και πιστεύω κανένας δεν θα έπρεπε-
αξιακές εκπτώσεις.

Χρειάζεται –και µε λύπη µου το λέω- να επισηµάνω ότι ακόµα
και στην πρώτη φάση της πανδηµίας υπήρξαν αρκετές παραφω-
νίες, άτοµα και συλλογικότητες σχετιζόµενες µε τον πολιτικό σας
χώρο κατά κύριο λόγο, µε τον ΣΥΡΙΖΑ, που αντιτάχθηκαν στα
µέτρα. Βεβαίως, γνωρίζετε πολύ καλά όλοι σας ότι η ευρύτερη
κοινωνία γύρισε επιδεικτικά την πλάτη σε όλες αυτές τις φωνές
αντιλαµβανόµενη την κρισιµότητα των στιγµών, όσο και την απο-
τελεσµατικότητά µας στη διαχείριση της κρίσης.

Παρά τις παραφωνίες αυτές, στο όνοµα της εθνικής ενότητας
και προσπάθειας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αναγνώρισα και
τίµησα την πολιτική συµβολή κάποιων στελεχών της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης. Το έκανα µετά λόγου γνώσεως, παρ’ ότι παρε-
ξηγήθηκα από µέρους των οµοϊδεατών µου.

Δυστυχώς, αποδείξατε ότι δεν αλλάζετε. Αντιλαµβάνεσθε και
αναγιγνώσκετε τα προβλήµατα ως µικροπολιτικά. Δεν µπορείτε,
κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, να κατανοήσετε ότι υπάρχουν
στιγµές που οι µικροπολιτικές µπαίνουν σε δεύτερη µοίρα, γιατί
υπερισχύει προφανώς το εθνικό συµφέρον, στιγµές σαν και αυτή
που διακυβεύεται η εθνική επιβίωση και οι όροι της, ίσως γιατί ο
όρος «εθνικός» και τα παράγωγά του σας ενοχλούν. Με την πρό-
ταση µοµφής µάς αποδείξατε ότι πέραν από την ανικανότητα
που επιδείξατε όσο κυβερνήσατε, ειδικά στα θέµατα αυτά, τελικά
πράγµατι είστε ικανοί για όλα.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα  καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το καλοκαίρι είχατε ήδη -θυ-
µίζω, τη συζήτηση προ ηµερησίας εδώ πέρα στη Βουλή- ανα-
κρούσει πρύµναν στα υγειονοµικά θέµατα. Δεν αντέξατε την
ευκαιριακή προβιά της σοβαρότητας και αποφασίσατε να την
απεκδυθείτε αποκαλύπτοντας την οπορτουνιστική και ασύδοτη
πλευρά και φύση σας. 

Επίσης, έχετε επιδοθεί -σας άκουσα αυτές τις τρεις ηµέρες
προσεκτικά όλους σας- σε µία διάδοση ψευδών στοιχείων για την
κατάσταση του Εθνικού Συστήµατος Υγείας κλονίζοντας την εµ-
πιστοσύνη των πολιτών και διασπώντας το µέτωπο ενάντια στην
πανδηµία. Γενικά σπέρνετε την αµφιβολία, τη δυσπιστία, τη
στιγµή που χρειαζόµαστε εθνική οµοψυχία όσο ποτέ άλλοτε.

Και επειδή στην πολιτική µου διαδροµή έχω αποφασίσει να πο-
ρεύοµαι µε οδηγό την αποτελεσµατικότητα και την αλήθεια, τα
στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν αµφισβητούνται. Πα-
ραδώσατε πεντακόσιες πενήντα επτά κλίνες ΜΕΘ, σήµερα
έχουµε εννιακόσιες εβδοµήντα τέσσερις και συνεχίζουµε διαθέ-
τοντας άλλα τετρακόσια σαράντα πέντε κρεβάτια ΜΕΘ στην Ατ-
τική, όταν επί ΣΥΡΙΖΑ υπήρχαν µόνο διακόσια είκοσι οκτώ.
Διακόσιες εξήντα οκτώ ΜΕΘ και ΜΑΦ αναπτύσσονται αυτή τη
στιγµή, αυτή τη στιγµή που µιλάµε. Η παράδοσή τους θα γίνει
σταδιακά από τα τέλη Οκτωβρίου και θα ολοκληρωθεί στο τέλος
του έτους, όπου αναµένεται να έχουµε πετύχει αυτό, το οποίο
υποσχεθήκαµε, χίλιες διακόσιες κλίνες ΜΕΘ, δηλαδή δώδεκα
κρεβάτια ΜΕΘ ανά εκατό χιλιάδες κατοίκους, πολίτες, ο µέσος
όρος της Ευρωπαϊκής Ένωσης.

Αµφισβητείτε τα νούµερα για τις προσλήψεις. Προσθέσαµε έξι
χιλιάδες οκτακόσια δώδεκα στελέχη στο ΕΣΥ, γιατρούς, νοση-
λευτές, παραϊατρικό προσωπικό, υποστηρικτικό προσωπικό. Τέσ-
σερις χιλιάδες νοσηλευτές που γνωρίζετε µε διαδικασίες ΑΣΕΠ
θα παραµείνουν στο ΕΣΥ ως αορίστου χρόνου, ενισχύοντας καί-
ρια τη δηµόσια υγεία και τη δυνατότητα να αλλάξουν από επι-
κουρικές θέσεις σε επιµελητές Β’ γιατρών µε αξιολόγηση και να
παραµείνουν και αυτοί στο σύστηµα, όπως και τετρακόσιοι ιατροί
για τις ΜΕΘ.

Προµηθευτήκαµε το απαιτούµενο διαγνωστικό υλικό και τα
µέσα ατοµικής προστασίας. Δεκαπενταπλασιάσαµε τον ηµερή-
σιο αριθµό διενεργούµενων εξετάσεων και προσθέσαµε πεντα-
κόσιες κινητές οµάδες στο σύστηµα υγείας και χιλιάδες θέσεις
στη χώρα. Μέχρι σήµερα αυτές οι κινητές οµάδες έχουν διενερ-

γήσει τετρακόσιες χιλιάδες τεστ για την ανίχνευση του κορω-
νοϊού. Μόνο τις τελευταίες δύο µέρες έγιναν πενήντα χιλιάδες.
Ήµασταν από τις πρώτες χώρες που φέραµε το rapid test.

Ο στόχος µας υπήρξε και είναι ένας: Αναβάθµιση και στήριξη
των νοσοκοµείων, κυρίως για τους ανθρώπους που δεν έχουν και
δεν µπορούν. Η επιτυχία της χώρας αναγνωρίστηκε προσφάτως
οριζοντίως και καθέτως. Ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας επέ-
λεξε την Ελλάδα και συγκεκριµένα την Αθήνα για την έδρα του
γραφείου του, µε αντικείµενο την ποιότητα της υγειονοµικής πε-
ρίθαλψης και την ασφάλεια των ασθενών. 

Η επιλογή αυτή του ΠΟΥ ήρθε ως επιβράβευση του Πρωθυ-
πουργού Κυριάκου Μητσοτάκη, του Υπουργείου Υγείας και της
ελληνικής Κυβέρνησης για τη διαχείριση της πανδηµίας για την
υλοποίηση πολιτικών δηµόσιας υγείας, όπως είναι και η επιτυχής
εφαρµογή του αντικαπνιστικού νόµου ή η προώθηση σηµαντικών
µεταρρυθµίσεων, όπως η σχετική ψήφιση του νόµου για τον
Εθνικό Οργανισµό Διασφάλισης της Ποιότητας στην Υγεία.

Θα µπορούσα να αναπτύξω λεπτοµερώς τα βήµατά µας για
την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, για τη δηµιουργία δικτύου
υγείας στην πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας, για τα εκατόν εξήντα
κέντρα υγείας που έχουν µπει στη µάχη του κορωνοϊού, για την
άυλη συνταγογράφηση, τον αντικαπνιστικό νόµο, τα φάρµακα
υψηλού κόστους στους ογκολογικούς ασθενείς κ.λπ..

Θέλω να σας πω ότι το ΕΣΥ δεν είναι, όµως, µόνο ο κορωνοϊός.
Να σας ενηµερώσω ότι από 1 µέχρι 30 Σεπτεµβρίου πραγµατο-
ποιήθηκαν στα νοσοκοµεία της χώρας, εν µέσω πανδηµίας, πεν-
τακόσιες δεκαέξι χιλιάδες τριακόσιες εβδοµήντα εννιά εξετάσεις
ασθενών στα τακτικά εξωτερικά ιατρεία, διακόσιες ογδόντα
πέντε χιλιάδες οκτακόσιες δύο εξετάσεις ασθενών στα τµήµατα
επειγόντων περιστατικών, σαράντα χιλιάδες τριάντα δύο χει-
ρουργεία, πενήντα χιλιάδες εκατόν δέκα τέσσερις εξετάσεις
ασθενών στην απογευµατινή λειτουργία και τα πρωινά ιατρεία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το Υπουργείο Οικονοµικών, το
οποίο µέµφεστε και ο Υπουργός Οικονοµικών έδωσαν 890 εκα-
τοµµύρια ευρώ εν µέσω κορωνοϊού στο Υπουργείο Υγείας το
2020. Θα δώσουν άλλα 330 εκατοµµύρια ευρώ το 2021 και υπάρ-
χει ανοιχτός προϋπολογισµός για το οποιοδήποτε έξοδο και
ανάγκη προκύψει για το Υπουργείο Υγείας από το Υπουργείο Οι-
κονοµικών για όλες τις απρόβλεπτες δαπάνες.

Άρα, προχωράµε µε συντεταγµένο σχέδιο, όµως επιµένετε να
ξοδεύετε τον εαυτό σας σε αυτά που δεν χρειάζονται, επειδή
προφανώς κάποιοι από εµάς δεν επαρκούν σε αυτά που πρέπει.
Και µε συντρίβει προσωπικά, γιατί έτεινα χείρα συναδέλφωσης
και αλληλοστήριξης σε αυτούς τους δύσκολους καιρούς. Η
φθηνή αντιπολίτευση σε χαλεπούς καιρούς, σε καιρούς που επι-
βάλλεται σοβαρότητα, υπευθυνότητα και αρραγές εσωτερικό µέ-
τωπο, σε καιρούς που πέρα από την πανδηµία αντιµετωπίζουµε
ύψιστες προκλήσεις εθνικής επιβίωσης, υπονοµεύετε την εθνική
προσπάθεια.

Εµείς, αντίθετα, επιµένουµε στο δόγµα «όπου ενότητα, εκεί και
η νίκη», κύριοι συνάδελφοι. Καλούµε την ύστατη ώρα την Αξιω-
µατική Αντιπολίτευση να αναλογιστεί τις ευθύνες της. Σας υπεν-
θυµίζω ότι η υποχρέωσή σας να επιστρέψετε στην Ελλάδα
τουλάχιστον το ισότιµο αυτού που αφαιρέσατε στη διάρκεια των
τελευταίων χρόνων µε τις άφρονες πολιτικές σας είναι µια υπο-
χρέωση που παραµένει εδώ πέρα. Όχι να παριστάνετε τους τι-
µητές, όχι να παριστάνετε τους κήνσορες. 

Στηρίζουµε τον Υπουργό Οικονοµικών, στηρίζουµε την Κυβέρ-
νηση. Έχουµε πολύ δρόµο και δουλειά µπροστά µας, όλοι ενω-
µένοι να αντιµετωπίσουµε την πανδηµία και όλες τις προκλήσεις.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Τον λόγο έχει ο κ. Ιωάννης Μπούγας από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Ευρωβουλευτής του ΣΥΡΙΖΑ,

ο κ. Κούλογλου, σε χθεσινό του άρθρο µε τίτλο «Ανεβαίνει η Αρι-
στερά, δεν κερδίζει ο ΣΥΡΙΖΑ» αναφέρεται στις πρόσφατες εκλο-
γές στο νοσοκοµείο «Αττικόν», όπου ψήφισαν χίλιοι και ο ΣΥΡΙΖΑ
έλαβε είκοσι οκτώ ψήφους.
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Με αφορµή, λοιπόν, αυτό το γεγονός κάνει λόγο για σύνδροµο
αντι-ΣΥΡΙΖΑ στην κοινωνία. Και το ερώτηµα είναι ευθύνη: Αυτό
το σύνδροµο προσπαθείτε να ανακόψετε µε τη συζητούµενη
πρόταση δυσπιστίας; Διότι, εάν προσπαθείτε αυτό να κάνετε, δυ-
στυχώς η κοινοβουλευτική σας παρουσία δεν το δείχνει. Αντί να
το ανακόψετε, το ενισχύετε, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ.

Η πρόταση δυσπιστίας, όπως είναι γνωστό, κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, κατά το Σύνταγµα, αποτελεί το ισχυρότερο κοινο-
βουλευτικό µέσο. Αποτελεί κοινοβουλευτικό µηχανισµό απονο-
µής της ατοµικής και συλλογικής ευθύνης των µελών της
Κυβέρνησης για πράξεις ή παραλείψεις κατά την άσκηση των κα-
θηκόντων τους. Ταυτόχρονα, όµως, η πρόταση επιτελεί µια
ισχυρή επικοινωνιακή λειτουργία, δεδοµένου ότι δεν αποσκοπεί
στην ανατροπή της Κυβέρνησης και στην καταγραφή ενός νέου
συσχετισµού κοινοβουλευτικών δυνάµεων, αλλά στη µεγιστοποί-
ηση της δηµοσιότητας των αντιπολιτευτικών θέσεων.

Ας δούµε η παρούσα πρόταση τι επιτυγχάνει: Βασική προϋπό-
θεση για να καταφέρει να πείσει η Αντιπολίτευση που υποβάλλει
την πρόταση δυσπιστίας είναι να διαθέτει σε έναν βαθµό, όχι κοι-
νοβουλευτική ή συνταγµατική νοµιµοποίηση, αλλά ηθική νοµιµο-
ποίηση. Το κόµµα και ο πρωθυπουργός του τρίτου και
σκληρότερου µνηµονίου, η κυβέρνηση που έκλεισε τις τράπεζες,
γονάτισε την οικονοµία, που κατέστρεψε τη µεσαία τάξη, ο πρω-
θυπουργός των κατασχέσεων και των είκοσι έξι χιλιάδων επτα-
κοσίων αναγκαστικών πλειστηριασµών, δεν διαθέτουν την ηθική
νοµιµοποίηση για να υποβάλλουν πρόταση σε βάρος του Υπουρ-
γού Οικονοµικών ότι δεν προστατεύει τάχα την πρώτη κατοικία.

Ας δούµε λίγο τα πράγµατα σε σχέση µε την συζητούµενη
πρόταση. Η προστασία της πρώτης κατοικίας ήταν πλήρης µέχρι
31-12-2014, δηλαδή µέχρι τις εκλογές του 2015. Ο ΣΥΡΙΖΑ στη
συνέχεια δεν προστάτευσε για όλους τους δανειολήπτες την
πρώτη κατοικία, αλλά για ένα µικρό µέρος αυτών και υπό αυστη-
ρές προϋποθέσεις: 

Ο οφειλέτης υποχρεούταν να καταβάλει πολλές δόσεις επί
πολλά χρόνια και ήταν αµφίβολο εάν τελικά θα καταφέρει να τη
διατηρήσει ή θα βρεθεί ξαφνικά στον δρόµο, ενώ για όλο αυτό
το χρονικό διάστηµα η πρώτη κατοικία εξακολουθεί να βαρύνεται
µε εµπράγµατα βάρη, γεγονός που καθιστά δυσχερέστατη, αν
όχι αδύνατη τη µεταβίβαση της ακόµα και στα παιδιά του οφει-
λέτη.

Με το σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών ο οφειλέτης
µπορεί να ρυθµίσει τα χρέη του και να διατηρήσει το δικαίωµα
της κυριότητας του στην κύρια κατοικία ή µε την οικονοµική
αρωγή του κράτους να εξασφαλίσει το δικαίωµα στέγασης στο
σπίτι του και να το επανακτήσει, χωρίς κανένα βάρος, καθαρό
και ελεύθερο για να µπορεί να το διαθέσει όπως θέλει.

Μέµφεται επίσης τον Υπουργό Οικονοµικών ο ΣΥΡΙΖΑ επειδή
το σχέδιο νόµου προβλέπει την πτώχευση των φυσικών προσώ-
πων και όχι µόνο όσων έχουν εµπορική ιδιότητα. Στην πραγµατι-
κότητα το σχέδιο νόµου δίνει για πρώτη φορά στα φυσικά
πρόσωπα τη δυνατότητα συνολικής ρύθµισης των χρεών τους.
Μέχρι σήµερα όσοι δεν διαθέτουν εµπορική ιδιότητα, υφίστανται
κατασχέσεις και πλειστηριασµούς όλων ανεξαιρέτως των περι-
ουσιακών τους στοιχείων, µε επίσπευση οποιουδήποτε πιστωτή
τους. Σε περίπτωση που η περιουσία τους δεν επαρκεί για την
ικανοποίηση των αξιώσεων όλων των πιστωτών, κινδυνεύουν να
χάσουν τα πάντα και εξακολουθούν να οφείλουν, χωρίς να έχουν
ουσιαστικά τη δυνατότητα απόκτησης νέων περιουσιακών στοι-
χείων, αφού και αυτά -τα νέα περιουσιακά στοιχεία που τυχόν
αποκτήσουν- θα είναι υπέγγυα για την κάλυψη των υφιστάµενων
αξιώσεων των δανειστών τους.

Με τις διατάξεις του σχεδίου νόµου που εισηγείται ο Υπουρ-
γός Οικονοµικών τα φυσικά πρόσωπα µπορούν µε συλλογική και
οργανωµένη διαδικασία να ρυθµίσουν καθολικά τις οφειλές τους.
Με τον νέο κώδικα, όσοι αδυνατούν να ανταπεξέλθουν στις υπο-
χρεώσεις τους, αποκτούν πραγµατικά µια δεύτερη ευκαιρία.
Μπορούν να βλέπουν µε αισιοδοξία το µέλλον και να επανενταχ-
θούν στην οικονοµική ζωή της χώρας.

Συµπέρασµα, το σχέδιο νόµου για το οποίο υπεβλήθη πρό-
ταση δυσπιστίας όχι µόνο δεν βρίσκεται σε αναντιστοιχία µε τις
πραγµατικές ανάγκες της κοινωνίας -όπως υποστηρίζει ο ΣΥ-

ΡΙΖΑ-, αλλά στηρίζει αποτελεσµατικά τους πολίτες και ιδιαίτερα
τους πλέον ευάλωτους.

Ας δούµε τώρα εάν η ζητούµενη πρόταση επιτυγχάνει τον δεύ-
τερο από τους σκοπούς της, όπως τους ανέφερα στην οµιλία
µου, δηλαδή τη δηµοσιότητα των αντιπολιτευτικών θέσεων.
Πρώτη διαπίστωση: Ο κ. Τσίπρας δεν κατάφερε να πείσει ούτε
τον φιλικό του τύπο για τη βασιµότητα της πρότασής του. Διαπί-
στωση δεύτερη:

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το έχετε και νόµιµα.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΠΟΥΓΑΣ: Οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ διαπιστώνον-

τας ότι τα επιχειρήµατά τους για το σχέδιο νόµου είναι αίολα και
έχουν καταρριφθεί, επιχειρούν µια γενικά, ασύνταχτη και ατεκ-
µηρίωτη επίθεση στο σύνολο της κυβερνητικής πολιτικής για να
πάρουν βεβαίως αµέσως τις απαντήσεις τους, τόσο από τους
αρµόδιους Υπουργούς, όσο και από τους Βουλευτές της Νέας
Δηµοκρατίας.

Διαπίστωση τρίτη: Ο κ. Τσίπρας και οι Βουλευτές του αντί να
αιφνιδιάσουν τη Νέα Δηµοκρατία µε την πρόταση δυσπιστίας
που υπέβαλαν, αιφνιδιάστηκαν οι ίδιοι, διαπιστώνοντας την έν-
δεια των επιχειρηµάτων τους. Εκτός από το να επαναλαµβάνουν
κουραστικά όσα µέχρι σήµερα ανέφεραν, είναι αδύναµοι να δια-
τυπώσουν οποιαδήποτε πρόταση.

Για τα ζητήµατα που αναφέρατε στην πρόταση δυσπιστίας
σας δεν ακούστηκε, κύριοι συνάδελφοι, ποια είναι η δική σας
πρόταση. Ποια είναι η πρότασή σας για την πρώτη κατοικία; Διότι
αν θέλετε ρύθµιση των δανείων της πρώτης κατοικίας, αν θέλετε
διαρκή προστασία της, πείτε µας ποια τράπεζα θα δώσει δάνεια
όταν ξέρει εξαρχής ότι το δάνειο αυτό δεν θα πληρωθεί; Το ζή-
τηµα είναι να κατοχυρώσετε αυτούς που έχουν δάνεια για την
πρώτη κατοικία ή να επιτρέψετε και στους νέους να έχουν µια
προοπτική δανειοδότησης για να αποκτήσουν; 

Είναι γεγονός ότι ο κ. Τσίπρας αυτοπαγιδεύτηκε. Η παρουσία
στη Βουλή, του ίδιου και των Βουλευτών του, ενισχύει την απο-
γοήτευση των οπαδών του. Ασφαλώς και καταψηφίζουµε την
πρόταση και επιβεβαιώνουµε την εµπιστοσύνη µας στον
Υπουργό και την Κυβέρνηση. 

Το πραγµατικά ανησυχητικό όµως -και τελειώνω, κύριε Πρό-
εδρε- για τη χώρα και τους θεσµούς είναι ότι η Αξιωµατική Αντι-
πολίτευση και ο Αρχηγός της αδυνατούν να αντιληφθούν την
κρισιµότητα των στιγµών. Αποδεικνύονται για ακόµη µια φορά
κατώτεροι των περιστάσεων. Προτάσσουν το κοµµατικό έναντι
του εθνικού συµφέροντος. Αδιαφορούν για τα σηµαντικά και µε-
γάλα προβλήµατα που αντιµετωπίζει η χώρα µας. Γι’ αυτή σας
τη στάση και όσα δεινά σωρεύσατε στη χώρα όταν κυβερνήσατε,
σας µέµφεται ο ελληνικός λαός. Τη µοµφή του ελληνικού λαού,
κύριοι συνάδελφοι, θα την αντιµετωπίζετε, αν δεν µεταβάλλετε
τη στάση σας, καθηµερινά µέχρι τις επόµενες εκλογές. Ασφαλώς
και καταψηφίζουµε την πρόταση. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε. 
Τον λόγο έχει ο κ. Μουλκιώτης από το Κίνηµα Αλλαγής για έξι

λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΜΟΥΛΚΙΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεκαέξι µήνες µετά τις εκλογές,

η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας παρουσιάζει µια τελείως ει-
κονική πραγµατικότητα στο επιτελικό κράτος, στην καλή νοµο-
θέτηση, στην επίλυση του προσφυγικού, στην αποτελεσµατική
διαχείριση των εθνικών ζητηµάτων, στην ανάκαµψη της οικονο-
µίας. 

Ο ΣΥΡΙΖΑ από την άλλη βλέποντας την πρωτοφανέστατα προ-
βληµατική και αρνητική κοινωνική και πολιτική πορεία του, σκαρ-
φίζεται τα πάντα προκειµένου να περισώσει ό,τι µπορεί.
Καταφεύγει σε πράξεις και ενέργειες που έχουν οµοίως αρνητικά
αποτελέσµατα. Στοχοποιεί τον κ. Σταϊκούρα και συσπειρώνει τη
Νέα Δηµοκρατία. Εκτός κάδρου ο κ. Μητσοτάκης. 

Είναι ολοφάνερο ότι γίνεται απόπειρα δηµιουργίας ενός δίπο-
λου από τον κ. Μητσοτάκη ή τον κ. Τσίπρα. Διότι έτσι νοµίζουν

1306 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ότι θα κρατήσουν τις δυνάµεις τους. Ο ένας στηρίζει τον άλλον
µέσα από την πόλωση και τον διχασµό. Είναι και οι δύο όψεις του
ίδιου νοµίσµατος. Μαζί ξεκίνησαν εξάλλου το 2010. Το θυµάστε
και οι εντός, που ήσασταν τότε Βουλευτές και εµείς που ήµασταν
εκτός. Μαζί ξεκίνησαν τις πλατείες των αγανακτισµένων και τώρα
βρίζονται µεταξύ τους. 

Την ώρα, λοιπόν, που είναι φανερό ότι ο κ. Μητσοτάκης δεν
έχει σχέδιο για να αντιµετωπίσει τις προκλήσεις της Τουρκίας και
δεν µπορεί να διαχειριστεί την πανδηµία, την ώρα που αφήνει
τους αδύναµους στο έλεος του Θεού και στο έλεος των τραπε-
ζών, ο κύριος Τσίπρας, µε τον συγκεκριµένο τρόπο που συζη-
τάµε σήµερα, τον απαλλάσσει από τις ευθύνες του και στρέφεται
µεµονωµένα κατά του κ. Σταϊκούρα, ενός Υπουργού. 

Η Νέα Δηµοκρατία από την άλλη διά στόµατος Υπουργού Οι-
κονοµικών θυµήθηκε προχθές στην Επιτροπή Οικονοµικών το
γνωστό ποίηµα ότι για το πρώτο µνηµόνιο και τη χρεοκοπία της
χώρας ευθύνεται το ΠΑΣΟΚ. 

Κύριε Σταϊκούρα, όχι. Έλεος! Η κυβέρνηση Παπανδρέου το
2009 όταν εσείς ασχολούσασταν µε τα «Ζάππεια» -τα θυµάστε, νο-
µίζω- δεν συµµερίστηκε πολιτικό κόστος και πήρε µέτρα για να µη
γίνουµε Βενεζουέλα. Η Κυβέρνηση Καραµανλή ήταν αυτή που την
περίοδο 2004-2009 εκτροχίασε την ελληνική οικονοµία και εκτί-
ναξε το έλλειµµα του χρέους, ενώ παράλληλα έστελνε παραποι-
ηµένα στοιχεία στην Κοµισιόν. Αυτό δεν το λέω εγώ. Συµφωνεί
απόλυτα το σύνολο των ξένων θεσµικών παραγόντων µε κορυφαίο
τον τέως πρόεδρο της Κοµισιόν Ζαν Κλοντ Γιούνκερ. 

Υπενθυµίζουµε παράλληλα ότι επί τέσσερα χρόνια ο προτεί-
νων τη µοµφή σήµερα ΣΥΡΙΖΑ απέφευγε να αναφερθεί στα αίτια
δηµιουργίας του δηµοσιονοµικού εκτροχιασµού της χώρας την
περίοδο 2004-2009. Αλήθεια, δεν ξέρω, διακατέχεται ο ΣΥΡΙΖΑ
από το σύνδροµο σιωπής ασυρµάτου για την περίοδο 2004-2009;
Αυτά τα οποία είχε τότε κάνει η κυβέρνηση Καραµανλή, δεν είναι
δεδοµένα της σηµερινής κατάστασης; 

Να υπενθυµίσω ότι συµπτωµατικά στην περίοδο 2004-2009
επικεφαλής της ΕΥΠ ήταν ο πρώην εισαγγελέας και µετά διορι-
σθείς Υπουργός της συγκυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ κ. Δηµή-
τριος Παπαγγελόπουλος. Ο ελληνικός λαός δεν τα ξεχνά αυτά.
Δεν ξεχνά αυτή την περίοδο. Ούτε τις οκτακόσιες εξήντα πέντε
χιλιάδες γαλάζιες προσλήψεις του εκλεκτού των ΣΥΡΙΖΑ - ΑΝΕΛ,
Νέας Δηµοκρατίας για την Προεδρία της Δηµοκρατίας, τότε
υπουργού, ο οποίος βεβαίως δεν είχε την τύχη να τον ψηφίσει ο
νυν πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης. 

Φυσικά ο κ. Σταϊκούρας τα γνωρίζει αυτά. Φυσικά τα γνωρίζει
αλλά τα αποσιωπά γιατί δεν τον συµφέρει. Εµείς όµως απαντάµε
µε στοιχεία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για το τι παρέλαβε το
ΠΑΣΟΚ επί Παπανδρέου το 2009 από την κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας. 

Υπενθυµίζουµε ότι το 2003 ενώ η χώρα ήταν ένα τεράστιο ερ-
γοτάξιο λόγω των Ολυµπιακών Αγώνων, το χρέος κυµάνθηκε στο
101,5% του ΑΕΠ που αποτελούσε το χαµηλό πενταετίας. Ωστόσο
από το 2004 και µετά, επί πρωθυπουργίας Κώστα Καραµανλή,
παρατηρείται ένας δηµοσιονοµικός εκτροχιασµός που παίρνει
πρωτοφανή έκταση το 2008 µε έλλειµµα -10,2% και το 2009 µε
έλλειµµα -15,1%. 

Το αποτέλεσµα αυτής της καταστροφικής πενταετίας 2005-
2009 ήταν το δηµόσιο χρέος να αυξηθεί κατά 25 ποσοστιαίες µο-
νάδες και σε απόλυτα µεγέθη να ξεπεράσει για πρώτη φορά τα
300 δισεκατοµµύρια ευρώ. Γι’ αυτά δυστυχώς ο ΣΥΡΙΖΑ τόσα
χρόνια δεν έχει πει κουβέντα. Για όλα φταίει το ΠΑΣΟΚ σ’ αυτή
τη χώρα. 

Για την ιστορία να σηµειώσω επίσης, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, ότι σύµφωνα µε τα συνδυαστικά ιστορικά στοιχεία της
Eurostat και του ΟΟΣΑ έως το 2019 δεν είχε καταγραφεί άλλο
δηµοσιονοµικό έλλειµµα σαν αυτό της Νέας Δηµοκρατίας του
2009. Επίσης, σύµφωνα µε τα διαθέσιµα ιστορικά στοιχεία της
Τράπεζας της Ελλάδος αντίστοιχη αρνητική επίδοση στο έλ-
λειµµα και το χρέος της γενικής κυβέρνησης έχει να παρατηρη-
θεί από τη διετία 1992-1993 της θητείας Κωνσταντίνου
Μητσοτάκη. Τότε, µε αύξηση 24 ποσοστιαίων µονάδων το δηµό-
σιο χρέος αυξήθηκε πάνω από 70%. 

Κυρίες και κύριοι της Συµπολίτευσης και της Αξιωµατικής Αν-

τιπολίτευσης, µε την αναβίωση µιας πραγµατικότητας ψευδαι-
σθήσεων και ευδαιµονίας δεν πάµε πουθενά. Η χώρα βρίσκεται
σε αδιέξοδο και το θέµα ήταν και παραµένει ο ελληνικός λαός.
Σηµασία για τους πολίτες δεν έχουν οι µεταξύ σας κοκοροµα-
χίες, ούτε τα δίπολα. Το παρόν και το µέλλον αυτού του τόπου
δεν µπορεί να είναι η φτώχεια, η λιτότητα, η αναξιοκρατία, οι πε-
λατειακές σχέσεις, οι παρεµβάσεις στους θεσµούς, οι δήθεν φι-
λάνθρωποι Υπουργοί. 

Το παρόν και το µέλλον αυτού του τόπου είναι ένα ισχυρό κοι-
νωνικό κράτος, είναι η καλή παιδεία, η καλή υγεία, η ανάπτυξη.
Αντιλαµβάνοµαι βεβαίως ότι η συνοχή και ανθεκτικότητα της
Συµπολίτευσης παραµένει ακόµα σταθερή. 

Η δυσαρµονία σας όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της
Συµπολίτευσης, µε την κοινωνία και τους πολίτες έχει ήδη αρχί-
σει να χτυπάει καµπανάκι. Χρησιµοποιείτε την πανδηµία για να
αναπτύξετε το πελατειακό κράτος και την αδιαφάνεια. Εργαλει-
οποιείτε την πανδηµία µε σκοπό τη σταδιακή ελαστικοποίηση των
εργασιακών σχέσεων, αλλά και την εξυπηρέτηση συγκεκριµένων
συµφερόντων. Με την ασφαλιστική σας µεταρρύθµιση διατηρή-
σατε άθικτο τον νόµο Κατρούγκαλου. 

Καταργήσατε τη λειψή δέκατη τρίτη σύνταξη, δεν θεσµοθετή-
σατε την πρόταση περί ελάχιστου εγγυηµένου µηνιαίου εισοδή-
µατος για τους συνταξιούχους ΕΦΚΑ και δεν ενεργοποιήσατε το
νέο ΕΚΑΣ. Ο ψηφιακός µετασχηµατισµός και ο δήθεν επαναστα-
τικός e-ΕΦΚΑ είναι στον αέρα. Οι εκκρεµείς αιτήσεις κύριων και
επικουρικών συντάξεων πλησιάζουν τις τριακόσιες χιλιάδες. Σε
αναµονή οι συνταξιούχοι χωρίς σύνταξη περιµένουν ακόµα και
τέσσερα χρόνια µια απόφαση που δεν εκδίδεται ποτέ. 

Ο κ. Σταικούρας πολιτεύεται στη Φθιώτιδα. Αλήθεια έχει εικόνα
τι συµβαίνει στο τµήµα αγροτών του ΕΦΚΑ Στερεάς Ελλάδος;
Από το 2017 παραµένουν ακόµα συνταξιούχοι αγρότες χωρίς
σύνταξη. 

Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι η ανεργία καλπάζει.
Μόνο µεταξύ Μαρτίου και Ιουνίου η έξοδος από το εργατικό δυ-
ναµικό κυµάνθηκε µεταξύ εκατό χιλιάδων και εκατόν ογδόντα χι-
λιάδων ατόµων σε σχέση µε τους αντίστοιχους µήνες του 2019.
Το δεύτερο τρίµηνο του 2020 ο µέσος µηνιαίος µισθός µειώθηκε
κατά περίπου 10% σε σχέση µε το ίδιο τρίµηνο του 2019. Το πο-
σοστό των ατόµων που έπαιρναν από 400 ως 600 ευρώ µειώθηκε
από 16, 3% σε 12,3%, ενώ το δεύτερο τρίµηνο του 2020 το 72,9%
των απασχολούµενων είχε αποδοχές λιγότερες των χιλίων ευρώ. 

Ταυτόχρονα, έχει επιβληθεί µια ντε φάκτο κατάργηση του
οκτάωρου και ρευστοποίηση του χρόνου έναρξης και λήξης της
εργασίας. Έρχεται εργατικό νοµοσχέδιο που θα καταργήσει και
θα φαλκιδεύσει τον ν. 1264/1982.

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, ότι η επικράτηση κλίµατος επισφά-
λειας και αβεβαιότητας στην αγορά εργασίας και η φτωχοποίηση
των πολιτών δεν είναι ένδειξη κοινωνικής και οικονοµικής προ-
όδου. 

Απορώ, εάν γνωρίζετε πώς λειτουργούσε η πλατφόρµα από
τον εξωδικαστικό µηχανισµό ή πώς λειτουργεί η διαδικασία µε
τον ν.3869/2010, θα έρθετε και θα ψηφίσετε αύριο ένα νοµοσχέ-
διο τέτοιο; Γνωρίζετε πώς λειτούργησε αυτό το σύστηµα, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι; Δεν το γνωρίζετε. Αν το γνωρίζατε, πι-
στεύω ότι θα ήσασταν όλοι αρνητικοί. 

Καταλήγω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας ότι οι ανερµάτιστες πο-
λιτικές της Νέας Δηµοκρατίας δεν πρόκειται να συµβάλουν στην
παραµικρή ανάκαµψη της χώρας και γι’ αυτό δεν πρόκειται να
δώσουµε ψήφο εµπιστοσύνης στην Κυβέρνηση Μητσοτάκη και
σε κανέναν Υπουργό της. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε. 
Προχωράµε µε τον κ. Διονύση Σταµενίτη από τη Νέα Δηµοκρα-

τία και την Πέλλα µε τους καταρράκτες και να ετοιµάζεται ο κ.
Ξανθός. 

Κύριε Σταµενίτη, έχετε τον λόγο. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, η ιστορία έχει γράψει ότι παραλάβατε

µία χώρα το 2015 µε ανάπτυξη 0,7%, µας οδηγήσατε σε ένα
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αχρείαστο µνηµόνιο, βάλατε τη χώρα πάλι σε ύφεση για πολλά
χρόνια, βάλατε υποχείριο τη δηµόσια περιουσία για εκατό χρόνια
και µειώσατε όλες τις νέες συντάξεις. 

Ας δούµε, όµως, τώρα αυτήν την πρόταση δυσπιστίας. Χρει-
άζεται πραγµατικά µεγάλη προσπάθεια προκειµένου να µπορέ-
σει να βρει κάποιους πειστικούς και ουσιαστικούς λόγους που
να δικαιολογούν αυτή την απόφαση, δηλαδή να κατατεθεί πρό-
ταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα. 

Είναι, πράγµατι, απορίας άξιο γιατί ένα κόµµα που κατήργησε
την οριζόντια προστασία της πρώτης κατοικίας όταν ήταν στην
κυβέρνηση, ένα κόµµα που νοµοθέτησε τους ηλεκτρονικούς
πλειστηριασµούς και κατά τη διάρκεια της κυβερνητικής του θη-
τείας διενεργήθηκαν πάνω από εικοσιπέντε χιλιάδες πλειστηρια-
σµοί να έρχεται σήµερα από τη θέση της αντιπολίτευσης και να
καταθέτει στην ουσία πρόταση δυσπιστίας σ’ ένα νοµοσχέδιο το
οποίο επιχειρεί να δηµιουργήσει ένα πλαίσιο µόνιµο, σταθερό,
λειτουργικό, βιώσιµο για τη ρύθµιση οφειλών των νοµικών και
φυσικών προσώπων και, µάλιστα, µε µια από τις βασικές στοχεύ-
σεις του νοµοσχεδίου να είναι η πρόληψη της δηµιουργίας του
ιδιωτικού χρέους. 

Για να το καταλάβουµε και εµείς και να το ακούσει και ο ελλη-
νικός λαός, πείτε µας πού ακριβώς διαφωνείτε. Θέλετε να παρα-
µείνουµε στη λογική της έκτακτης νοµοθέτησης για την πρώτη
κατοικία, όπως συνέβαινε µε τις προηγούµενες πολιτικές πρω-
τοβουλίες, που, όµως, αφορούσε περιορισµένο αριθµό; Θέλετε
να παραµείνουµε χωρίς πλαίσιο ρύθµισης χρεών; Θέλετε να είναι
δέσµιοι οι πολίτες στις οφειλές τους; Διαφωνείτε µε τον εξωδι-
καστικό συµβιβασµό; Τι ακριβώς θέλετε;

Δείχνετε να µην ξέρετε τι θέλετε. Δείχνετε να µην καταλαβαί-
νετε. Προφανώς, δεν ξέρετε ούτε που πατάτε πολιτικά ούτε πού
πηγαίνετε. Οδηγηθήκατε σε µια επιλογή πολιτικά αµήχανη και
απεγνωσµένη. 

Αν, τελικά, θέλουµε να βρούµε τους λόγους που σας οδήγη-
σαν σ’ αυτή, αυτοί σίγουρα δεν κρύβονται στην επιθυµία σας
δήθεν να προστατέψετε τους Έλληνες, αλλά βρίσκονται στην
απέλπιδα προσπάθειά σας να βρείτε έξοδο από το πολιτικό σας
αδιέξοδο. Έτσι, φτάνετε για µια ακόµα φορά στις γνωστές συµ-
περιφορές και πρακτικές αυτής της ανεύθυνης στάσης, της υπο-
κριτικής πολιτικά θέσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, για µία ακόµα φορά
καιροσκοπείτε, προσπαθώντας να θολώσετε την κακή εικόνα που
έχει για σας ο ελληνικός λαός. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από την πρώτη µέρα της ανά-
ληψης της διακυβέρνησης της χώρας από τη Νέα Δηµοκρατία
και τον Κυριάκο Μητσοτάκη η Κυβέρνηση υλοποιεί µία-µία τις δε-
σµεύσεις της προς τον ελληνικό λαό. 

Τα αποτελέσµατα του πρώτου εξαµήνου µαρτυρούν και την
επιτυχία του µείγµατος πολιτικής που ακολουθήθηκε, αλλά και
την αποδοχή που έλαβε αυτό από τους Έλληνες πολίτες. 

Η εµφάνιση της υγειονοµικής κρίσης ανέκοψε αυτή την πορεία,
γεννώντας έκτακτες ανάγκες, που ζητούσαν άµεσες απαντήσεις.
Και εκεί η Κυβέρνηση λειτούργησε έγκαιρα και αποτελεσµατικά,
πρώτα στο υγειονοµικό σκέλος και έπειτα στο οικονοµικό. Το µαρ-
τυρούν τα στοιχεία που εµφανίζουν τη χώρα µας να βρίσκεται χα-
µηλά στους δείκτες υγειονοµικού κινδύνου σε σχέση µε την
υπόλοιπη Ευρώπη, αλλά και χαµηλά στους δείκτες ύφεσης. 

Στο πλαίσιο αυτό, η χώρα µας έχει να αντιµετωπίσει και έναν
απρόβλεπτο γείτονα, που επιχειρεί από τον περασµένο Φε-
βρουάριο να δηµιουργήσει προβλήµατα, τόσο στα χερσαία σύ-
νορά µας όσο και στις θαλάσσιες ζώνες. Και εδώ η ελληνική
Κυβέρνηση δίνει τις απαντήσεις που πρέπει, αντιµετωπίζοντας
µε επιτυχία και σε διπλωµατικό επίπεδο, αλλά και σε επιχειρη-
σιακό τις απειλές της Τουρκίας. 

Με λίγα λόγια, σε µια περίοδο που η χώρα µας αντιµετωπίζει
τρεις κρίσεις ο ΣΥΡΙΖΑ και ο Αλέξης Τσίπρας προκρίνουν και πάλι
το µικροκοµµατικό τους συµφέρον. 

Φυσικά, είναι δικαίωµά σας να υποκρίνεστε, να είστε ανεύθυ-
νοι. Δικαίωµά σας είναι και κανείς δεν µπορεί ούτε επιθυµεί να
σας το στερήσει. Μην περιµένετε, όµως, ότι δεν θα απαντήσουµε
σ’ αυτό. 

Κάθε φορά που η Ελλάδα αντιµετωπίζει δυσκολίες, κάθε φορά

που η Ελλάδα βρίσκεται µπροστά σε περιπέτειες -προσέξτε-
κάθε φορά που η Ελλάδα και οι Έλληνες απαντούν σ’ αυτές και
τα καταφέρνουν, κάθε φορά τι κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ; «Θολώνει τα
νερά», υποκρίνεται και για άλλα πράγµατα συζητά. Αλήθεια, αυτό
εξυπηρετεί τα εθνικά συµφέροντα; 

Αγαπητές και αγαπητοί συνάδελφοι, το µεγαλύτερό µας κα-
θήκον ως βουλευτές είναι να ακούµε την κοινωνία, να αντιλαµ-
βανόµαστε την αγωνία των συµπολιτών µας και να αγωνιζόµαστε
να λύσουµε τα προβλήµατά µας. 

Πρώτος στόχος της πολιτικής είναι να κάνουµε τη ζωή των πο-
λιτών καλύτερη. Και η σηµερινή Κυβέρνηση, ο Πρωθυπουργός,
η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών και των υπολοίπων
Υπουργείων, έχουν αποδείξει ότι ακούν, υιοθετούν προτάσεις και
δίνουν λύσεις. 

Στην Πέλλα, τον νοµό στον οποίον εκλέγοµαι, οι συµπολίτες
µου το βλέπουν αυτό και πιστεύω ότι το βλέπει και όλη η υπό-
λοιπη Ελλάδα. Το βλέπουν. Και θα σας αναφέρω µερικά ενδει-
κτικά παραδείγµατα, αφήνοντας τα γενικά, της µείωσης των
φόρων ή της ενίσχυσης των επιχειρηµατιών κατά τη διάρκεια της
κρίσης. 

Γιατί αυτή η Κυβέρνηση άκουσε τα προβλήµατα των αγροτών
και επιχορηγήθηκε ο ΕΛΓΑ από τον κρατικό προϋπολογισµό µε
το ποσό που αντιστοιχεί στο 20% του προϋπολογισµού του, προ-
κειµένου οι παραγωγοί µας να πληρωθούν το υπόλοιπο των απο-
ζηµιώσεων το καλοκαίρι αντί για το Νοέµβριο, που είχατε
καθιερώσει εσείς, για πρώτη φορά από το 2010. 

Γιατί ακούστηκαν και τα αιτήµατα των µικρών και των µεσαίων
επιχειρήσεων, που εντάχθηκαν στην τελευταία προκαταβολή.
Είναι αυτές οι ατοµικές επιχειρήσεις χωρίς προσωπικό. 

Γιατί ακούστηκε ο κόσµος της εκπαίδευσης και καλύφθηκαν
τα περισσότερα από ποτέ εκπαιδευτικά κενά στην ώρα τους. 

Γιατί και στην Πέλλα µπαίνουν τα έργα υποδοµής στη σειρά
τους. 

Πρόκειται για αιτήµατα των πολιτών, που µεταφέρθηκαν στην
Κυβέρνηση και υλοποιούνται. Και έχουµε πάρα πολλά ακόµα να
κάνουµε και πάρα πολλά να συζητήσουµε. Η χώρα µας δίνει έναν
αγώνα, τον οποίο κερδίζει βήµα-βήµα. Η επόµενη µέρα είναι
µπροστά µας και είναι βέβαιο ότι είναι καλύτερη. Η δουλειά που
γίνεται µας επιτρέπει να την αντιµετωπίσουµε µε αισιοδοξία. 

Το Υπουργείο Οικονοµικών, ο Υπουργός Χρήστος Σταϊκούρας,
µε την πλήρη καθοδήγηση του Πρωθυπουργού, έχουν µεγάλο
µερίδιο ευθύνης για την ανοδική πορεία της χώρας, αλλά και τη
στήριξη της κοινωνίας και της οικονοµίας στο διάστηµα της κρί-
σης. Γι’ αυτό καταψηφίζω την πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Σταµενίτη. 
Τον λόγο έχει ο Ρεθυµνιώτης κ. Ανδρέας Ξανθός από τον ΣΥ-

ΡΙΖΑ. 
ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι,

θα ξεκινήσω και εγώ την οµιλία µου κάνοντας µια αναφορά στην
σηµερινή επέτειο, την παγκόσµια ηµέρα κατά του καρκίνου του
µαστού και, δυστυχώς, σε µια παραπειστική εξαγγελία στην
οποία προέβη σήµερα ο Πρωθυπουργός. 

Ακούσαµε -και το επανέλαβε ο Υπουργός εδώ- ότι ο Πρωθυ-
πουργός εξήγγειλε ότι από εδώ και πέρα οι γυναίκες σαράντα
εννέα και πενήντα ετών θα κάνουν κάθε δύο χρόνια δωρεάν µα-
στογραφία. 

Θα σας πω τι ισχύει από τον έκτο του 2018 από τον Ενιαίο Κα-
νονισµό Παροχών Υγείας του ΕΟΠΥΥ, ο οποίος στο κεφάλαιο 2
άρθρο 6 λέει ότι πραγµατοποιείται χωρίς συµµετοχή του δικαιού-
χου για την πρώιµη διάγνωση του καρκίνου του µαστού µαστο-
γραφία µε την ακόλουθη συχνότητα: Κάθε δύο χρόνια σε
γυναίκες ηλικίας σαράντα έως πενήντα ετών -και όχι σαράντα
εννέα και πενήντα- κάθε έναν χρόνο σε γυναίκες ηλικίας άνω των
πενήντα ετών και σε γυναίκες άνω των τριάντα πέντε ετών, εφό-
σον οι τελευταίες ανήκουν σε οµάδα υψηλού κινδύνου. 

Με λίγα λόγια, δηλαδή, ο κύριος Πρωθυπουργός σήµερα
εξήγγειλε ποµπωδώς κάτι που είναι λιγότερο από αυτό το οποίο
ισχύει και αποζηµιώνεται. 

Όπως εξήγγειλε πριν από λίγο καιρό ότι τα νέα εµβόλια για
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τον κορωνοϊό, όποτε έρθουν στη χώρα, µε τη δική του παρέµ-
βαση θα διατεθούν δωρεάν στους πολίτες της χώρας µας, όταν
ξέρουµε πάρα πολύ καλά ότι όλα τα εµβόλια που περιλαµβάνον-
ται στο εθνικό πρόγραµµα εµβολιασµών και εγκρίνονται από την
Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών έχουν µηδενική συµµετοχή, άρα
παρέχονται δωρεάν.

Βγαίνει, λοιπόν, ο Πρωθυπουργός και εξαγγέλλει πράγµατα
τα οποία ισχύουν. Αυτό, κατά την άποψή µου την ταπεινή, είναι
ο ορισµός της παραποίησης της πραγµατικότητας, της διαστρέ-
βλωσης της αλήθειας, του λαϊκισµού και της δηµαγωγίας, για να
τελειώσουµε µε αυτού του τύπου την κριτική. 

Δεύτερον. Δεν λέτε ποιος κοστολόγησε και αποζηµίωσε την
ψηφιακή µαστογραφία στη χώρα. Μέχρι πριν από λίγα χρόνια
δεν ήταν κοστολογηµένη εξέταση και δεν αποζηµιωνόταν από
τον ΕΟΠΥΥ. Αυτή, λοιπόν, η άθλια προηγούµενη κυβέρνηση του
ΣΥΡΙΖΑ το έκανε αυτό και φυσικά, διεύρυνε τη δυνατότητα αυτή
και για τις ανασφάλιστες γυναίκες, κάνοντας µια σοβαρή παρέµ-
βαση, αθόρυβα και συστηµατικά, προστασίας της δηµόσιας
υγείας. 

Άκουσα, επίσης, τον Υπουργό προηγουµένως, ο οποίος µε ξέ-
νισε οµολογώ. Είχε έναν τόνο στην οµιλία του που είναι ιδιαίτερα
προβληµατικός, σε µία φάση που κορυφώνεται η αγωνία της κοι-
νωνίας, των ανθρώπων, των υγειονοµικών και όλων µας νοµίζω,
για τη διασπορά της πανδηµίας στη χώρα. 

Μας είπε, λοιπόν, ο κ. Κικίλιας: «Είστε ικανοί για όλα. Αποδει-
κνύεται ότι δεν αλλάζετε µε τίποτα. Κάνετε φτηνή αντιπολίτευση.
Έχετε οπορτουνιστική λογική. Κλονίζετε το εσωτερικό µέτωπο.
Υπονοµεύετε την εθνική προσπάθεια». Μόνο δεν µας είπε ότι ο
ΣΥΡΙΖΑ είναι ο δούρειος ίππος της εισόδου του κορωνοϊού στη
χώρα! Έλεος δηλαδή!

Και πιστεύετε ότι µε αυτό το κλίµα, µε αυτή την τοξικότητα
στην αντιπαράθεση, πραγµατικά διευκολύνονται οι αναγκαίες
κοινωνικές και πολιτικές συναινέσεις που χρειάζονται, όντως, για
να αντιµετωπίσουµε και την πανδηµική κρίση, αλλά και τις υπό-
λοιπες µείζονες κρίσεις στην οικονοµία και στα εθνικά θέµατα;
Είστε βαθιά νυχτωµένοι!

Το νοµοσχέδιό σας, το οποίο καταφανέστατα ευνοεί τη φτω-
χοποίηση, το ξεπούληµα περιουσίας, την ακραία φτωχοποίηση
λαϊκών νοικοκυριών, κατά την άποψή µου αδυνατίζει την προσπά-
θεια και στο πεδίο της δηµόσιας υγείας. Γιατί έχει πει ο Παγκό-
σµιος Οργανισµός Υγείας ότι σε αυτή τη µεγάλη κρίση ευάλωτες
δεν είναι µόνο οι ευπαθείς οµάδες, δεν είναι συγκεκριµένες οµά-
δες χρονίως πασχόντων, δεν είναι οι ηλικιωµένοι. Ευάλωτοι είναι
και οι φτωχοί. Αντίπαλος απέναντι στην πανδηµία είναι οι ανισό-
τητες. Αυτό τα έχει ο Παγκόσµιος Οργανισµός Υγείας. Άρα, όταν
κάνεις µια παρέµβαση που ευνοεί τη φτωχοποίηση της κοινω-
νίας, δηµιουργείς ευνοϊκό έδαφος για µεγαλύτερη ευαλωτότητα
στη χώρα µας απέναντι και στον ιό. 

Επίσης, κάτι πολύ σηµαντικό, δεν είναι δυνατόν να µας εγκα-
λείτε γιατί βρήκαµε αυτό το timing να κάνουµε την πρόταση µοµ-
φής, ενώ το πραγµατικό ερώτηµα είναι ακριβώς γιατί εσείς, σε
αυτή τη συγκυρία της πολλαπλής κρίσης, της αβεβαιότητας και
της ανασφάλειας στην κοινωνία, τώρα που πραγµατικά χρειάζον-
ται παρεµβάσεις ενδυνάµωσης της κοινωνικής συνοχής και του
κράτους δικαίου, επιλέγετε να πυροδοτήσετε κλίµα πόλωσης,
αντιπαράθεσης, απογοήτευσης, αποστροφής, οργής και αγανά-
κτησης στην ελληνική κοινωνία. 

Εσείς, λοιπόν, δυναµιτίζετε, κατά την άποψή µου, αυτή την
αναγκαία παρέµβαση. Η αποτροπή της πανδηµίας και η αποτε-
λεσµατική προστασία της δηµόσιας υγείας, σας το έχουµε πει
πάρα πολλές φορές, δεν µπορεί να είναι υπόθεση απειλών, επι-
βολής προστίµων, στοχοποίησης, στιγµατισµού. Δεν µπορεί να
είναι αστυνοµική υπόθεση. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Είναι υπόθεση συστράτευσης, κατ’ αρχάς των επαγγελµατιών
υγείας, των ανθρώπων που µπορούν να τεκµηριώσουν πραγµα-
τικά και µε πειστικό τρόπο στις τοπικές κοινωνίες, στους πλητ-
τόµενους κλάδους, την πραγµατική εκτίµηση κινδύνου, των
ανθρώπων που θα επικοινωνήσουν το µήνυµα και που δεν θα δί-
νουν αντιφατικές πληροφορίες, όπως για παράδειγµα, ενώ

έχουµε πρωτοφανή έξαρση κρουσµάτων, η αυξητική τάση είναι
πολύ έντονη, ταυτόχρονα να λέτε ναι, αλλά είµαστε πολύ καλύ-
τερα από άλλες χώρες της Ευρώπης και άρα, να υπονοµεύετε
το µήνυµα της συστράτευσης και της εγρήγορσης που χρειάζε-
ται σε αυτή τη φάση για να πειστούν και οι νέοι άνθρωποι, για να
πειστούν οι πάντες.

Με την αυταρέσκειά σας, µε την αίσθηση της προστασίας από
τα media, µε το να µην ανέχεστε την παραµικρή κριτική, µε το να
µην ρίχνετε γέφυρες συνεννόησης συνεργασίας, µε το να µην
δέχεστε να υπάρχει διαφάνεια στη διαχείριση του δηµόσιου χρή-
µατος. Είχαµε καταθέσει από την αρχή της κρίσης να υπάρχει
διακοµµατική επιτροπή της Βουλής που θα ελέγξει τις δαπάνες,
τις προµήθειες, τις προσλήψεις τα πάντα. Αρνηθήκατε κάθε πα-
ρέµβαση ελέγχου κοινωνικού και πολιτικού. Και έρχεστε τώρα
και ζητάτε και τα ρέστα και κάνετε εκκλήσεις για εθνική ενότητα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε σας πα-
ρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΞΑΝΘΟΣ: Δεν έχετε καταλάβει ότι οι µεγάλες κρί-
σεις δηµόσιας υγείας σε όλο τον κόσµο µπορούν να αντιµετωπι-
στούν αποτελεσµατικά µόνο όταν στηρίζονται σε ισχυρές
κοινωνικές και πολιτικές συναινέσεις. Εσείς, µε την πράξη σας
την καθηµερινή και µε την νοµοθέτησή σας, αυτό το αντιστρα-
τεύεστε. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα δώσω τον λόγο

στον κ. Χρήστο Κέλλα από τη Νέα Δηµοκρατία. Στη συνέχεια θα
µιλήσει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Κίνηµα Αλλα-
γής, ο κ. Ανδρέας Λοβέρδος για τη δευτερολογία του, µετά ο κ.
Ταραντίλης από τη Νέα Δηµοκρατία και στη συνέχεια ο Υπουρ-
γός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής, ο κ. Πλακιωτάκης. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΕΛΛΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυ-

σπιστίας προς τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Σταϊκούρα, σί-
γουρα θα αποτελέσει αντικείµενο µελέτης των πολιτικών
αναλυτών του µέλλοντος. Κάνετε πρόταση µοµφής σε Υπουργό
και όχι στην Κυβέρνηση συνολικά. Σωστά; Σωστά. Συµφωνείτε,
δηλαδή, µε το κυβερνητικό έργο; Όχι. 

Το κάνετε για να στείλετε µήνυµα ενότητας στην Τουρκία. Δεν
το πιστεύω. Κι επειδή η τουρκική προκλητικότητα είναι διαρκώς
αυξανόµενη και η επέκταση στα δώδεκα ναυτικά µίλια της αιγια-
λίτιδας ζώνης είναι αναφαίρετο δικαίωµά µας και το ξέρετε και
εσείς και το προτείνετε, γιατί δεν το κάνατε, αγαπητοί συνάδελ-
φοι, τεσσεράµισι χρόνια που ήσασταν κυβέρνηση; «Δεν προκά-
νατε», που έλεγε ο µακαρίτης ο Φλωράκης; Δεν προκάνατε ούτε
σ’ αυτό. Μάλιστα.

Κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε πολύ ασθενή µνήµη. Σας
θυµίζω ότι παρά το σόου της Ιθάκης, οι Ελληνίδες και οι Έλληνες
αποδοκίµασαν την πολιτική του κ. Τσίπρα και του κ. Τσακαλώτου,
τόσο στις ευρωεκλογές όσο και στις εθνικές εκλογές, δίνοντας
ισχυρή εντολή διακυβέρνησης στον Κυριάκο Μητσοτάκη και στη
Νέα Δηµοκρατία, στην Κυβέρνηση που υλοποιεί όλες τις δεσµεύ-
σεις της µε αξιοσηµείωτη ταχύτητα και ιδιαίτερα στον οικονοµικό
τοµέα, του οποίου επικεφαλής είναι ο κ. Σταϊκούρας. 

Με το καληµέρα, ως Κυβέρνηση, µειώσαµε τον ΕΝΦΙΑ, αυξή-
σαµε το αφορολόγητο για κάθε τέκνο, µειώσαµε τη φορολογία
φυσικών προσώπων και επιχειρήσεων, µειώσαµε ασφαλιστικές
εισφορές στον ιδιωτικό τοµέα, αναστείλαµε τον ΦΠΑ στην οικο-
δοµή. Φτάνουν αυτά; Να συνεχίσω να σας πω; Μηδενίσαµε προ-
καταβολή φόρου εισοδήµατος. Δίνουµε επιδόµατα γέννησης για
να αντιµετωπίσουµε την υπογεννητικότητα. Διευρύνουµε το επί-
δοµα θέρµανσης. Καταρτήσαµε πρόγραµµα προστασίας πρώτης
κατοικίας. Δίνουµε αναδροµικά σε συνταξιούχους ιδιωτικού και
δηµοσίου τοµέα και πολλά άλλα ακόµη. 

Να σας θυµίσω τι κάνατε εσείς επί των ηµερών σας; Αυξήσατε
συνειδητά τη φορολογία, όπως είπε ο ίδιος ο κ. Τσακαλώτος κατ’
επανάληψη από αυτό εδώ το Βήµα, πετσοκόψατε µισθούς και
συντάξεις και φτάσατε στο σηµείο στο τέλος να καταργήσετε και
το ΕΚΑΣ. Έλεος! Φτάνει τόση υποκρισία, αγαπητοί συνάδελφοι.
Γιατί υποκρισία είναι και αυτό που κάνετε µε τον κ. Σταϊκούρα.
Εκτός -εκτός λέω- και αν θέλετε να προκαλέσετε τη σύγκριση
της δικής µας οικονοµικής πολιτικής µε αυτήν του κ. Τσακαλώ-
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του, για τους δικούς σας, όµως, εσωκοµµατικούς λόγους. 
Γίνατε κυβέρνηση µε το σύνθηµα «κανένα σπίτι στα χέρια τρα-

πεζίτη» και κυβερνήσατε τέσσερα χρόνια µε το σύνθηµα «κανένα
σπίτι στα χέρια ιδιοκτήτη». Εσείς δεν καταργήσατε οριζόντια την
προστασία της πρώτης κατοικίας µε νόµο του 2015, που θέσατε
ως καταληκτική ηµεροµηνία την 31η Δεκεµβρίου του 2018 και στη
συνέχεια µε τον νόµο τον Φεβρουάριο του 2019 καταργήσατε
την όποια προστασία της πρώτης κατοικίας; 

Εσείς δεν καθιερώσατε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς; 
Εσείς δεν φέρατε το Δεκέµβριο του 2017 τροπολογία για αυ-

τεπάγγελτη δίωξη και αυτόφωρο για όσους εµπόδιζαν τους ηλε-
κτρονικούς πλειστηριασµούς; Εσείς δεν ήσασταν, αγαπητοί
συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, που οδηγούσατε τον πρώην Υπουργό
σας, τον κ. Λαφαζάνη, στη ΓΑΔΑ; Τα ξεχάσατε; 

Και έρχεστε σήµερα και µέµφεστε εσείς τον κ. Σταϊκούρα,
επειδή φέρνει σχέδιο προστασίας της πρώτης κατοικίας µε δυ-
νατότητα επαναγοράς σε διακόσιες σαράντα δόσεις και σε
βάθος δωδεκαετίας; Πόσο αναξιοπιστία, πόσο υποκρισία, πόσο
πολιτική απάτη! 

Δεν έχετε πρόβληµα µνήµης. Ξέρετε πάρα πολύ καλά τι έχετε
κάνει, αλλά προσπαθείτε να περισώσετε ό,τι µπορείτε, γιατί η
διαφορά µας δυστυχώς για εσάς διαρκώς αυξάνει. 

Η Κυβέρνησή µας απέκρουσε µε απόλυτη επιτυχία την προ-
σπάθεια διείσδυσης των Τούρκων στον Έβρο και έχει θωρακίσει
τη χώρα αποτελεσµατικά, ενώ παράλληλα αντιµετώπισε µε επι-
τυχία το πρώτο κύµα της πανδηµίας. Και τότε λέγατε γιατί εφαρ-
µόζουµε lockdown και ότι δεν στηρίζουµε το ΕΣΥ. 

Εµείς, όµως, το ίδιο διάστηµα κάναµε προσλήψεις έξι χιλιάδες
ατόµων ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και διπλασιά-
σαµε τις κλίνες ΜΕΘ και ύστερα βάλαµε στον αγώνα εναντίον
της πανδηµίας και την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας. 

Στη συνέχεια λέγατε γιατί δεν ανοίγουµε τα σύνορα στον του-
ρισµό και όταν ανοίξαµε τα σύνορα µε όλα τα µέτρα προφύλαξης
λέγατε γιατί τα ανοίξαµε.

Το ίδιο κάνατε και µε τα σχολεία. Στην αρχή λέγατε να κλεί-
σουν τα σχολεία και µετά λέγατε γιατί ανοίγουν τα σχολεία, να
µην ανοίξουν τα σχολεία τον Σεπτέµβριο. Τώρα άνοιξαν τα σχο-
λεία για πρώτη φορά µε τεσσερισήµισι χιλιάδες µόνιµους διορι-
σµούς εκπαιδευτικού προσωπικού µετά από δέκα χρόνια και για
πρώτη φορά µε πενήντα χιλιάδες αναπληρωτές εκπαιδευτικούς. 

Εσείς, όµως, θέλετε τα σχολεία πεδία πολιτικής αντιπαράθε-
σης και τους µαθητές ευκαιρία κοµµατικής πελατείας. Οι ανάγ-
κες για τη µόρφωσή τους και οι θυσίες των γονέων τους δεν σας
ενδιαφέρουν. Όλα στο βωµό του κοµµατικού συµφέροντος!

Τα ίδια και χειρότερα δεν κάνατε µε τον «Ιανό» την περασµένη
εβδοµάδα; Είχαµε τις καταστροφές στο Θεσσαλικό Κάµπο και
ζητούσατε άµεση αποκατάσταση. Το Υπουργείο Εσωτερικών
αποδέσµευσε άµεσα τριάντα επτά εκατοµµύρια ευρώ για νοικο-
κυριά και επιχειρήσεις. Ο ΕΛΓΑ προχώρησε άµεση καταγραφή.
Η αποζηµίωση πήγε για πρώτη φορά από το 80% στο 100%, δί-
νοντας γενναία προκαταβολή για τις κατεστραµµένες καλλιέρ-
γειες. Αποφασίστηκε δωρεάν χρηµατοδότηση των πληγέντων
αγροκτηνοτρόφων και επιχειρήσεων σε εξοπλισµό, µέσα παρα-
γωγής, αλλά και σε αποθηκευµένα προϊόντα. 

Και εσείς τι κάνατε; Τι κάνατε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ; Είπατε
ότι αυτά τα µέτρα είναι καλά και αυτονόητα, αλλά δεν τα ψηφί-
σατε. Απίστευτο; Απίστευτο και όµως αληθινό!

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέσα σε δεκαπέντε µήνες η πα-
ράταξή µας πέτυχε µια µεγάλη ανατροπή, διασφαλίζοντας τις
προϋποθέσεις για την ανάπτυξη και την ασφάλεια της χώρας των
οποίων προαπαιτούµενο είναι η αποτελεσµατική οικονοµική πο-
λιτική. Με την ίδια πολιτική θα συνεχίσουµε στηρίζοντας τον
Υπουργό Οικονοµικών και προχωρούµε αταλάντευτα µπροστά
µαζί µε τις Ελληνίδες και τους Έλληνες συνδιαµορφώνοντας ένα
πιο φωτεινό µέλλον για την επόµενη γενιά. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κέλλα.
Τον λόγο έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το Κίνηµα

Αλλαγής, ο Ανδρέας Λοβέρδος για τη δευτερολογία του.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, τελικά
µετά το τριήµερο διαπιστώνουµε ότι η Βουλή έκανε αυτό που δεν
έκανε ο Πρωθυπουργός, να γενικεύσει δηλαδή τη συζήτηση. Και
η Βουλή συζήτησε τα πάντα. Οι Υπουργοί έλεγαν ο καθένας αυτά
τα οποία έχει πράξει και θα πράξει και η Αντιπολίτευση έκανε κρι-
τική εφ’ όλης της ύλης κατά την αρµοδιότητα που έχει από το
κόµµα του και την Κοινοβουλευτική του Οµάδα κάθε Βουλευτής. 

Έτσι πέρασε το τριήµερο. Πολλά ελέχθησαν και για το σχέδιο
νόµου του κ. Σταϊκούρα, που θα ξαναγίνει αύριο, διότι η διακο-
πείσα συνεδρίαση συνεχίζεται. Ενώ έτσι πήγε να κλείσει το τριή-
µερο, χθες το βράδυ πρελούδιο, σήµερα το κυρίως θέµα, ετέθη
ζήτηµα εξωτερικής πολιτικής, ειδικά ελληνοτουρκικών σχέσεων
στην Εθνική Αντιπροσωπεία σ’ αυτήν τη συγκυρία.

Πιο ανόητη επινόηση από αυτήν δεν µπορώ να δω. Επιτρέψτε
µου να εξηγήσω. Δεν µιλώ για ανοήτους. Ποτέ δεν µέµφοµαι µε
αυτόν τον τρόπο ουδένα και ουδεµία. Μιλώ για ανόητη επιλογή.
Τι εννοώ. 

Ξέρουµε όλοι, κυρίες και κύριοι, ότι ο Πρόεδρος Ερντογάν
αναδιπλώθηκε µετά τις σαράντα µέρες παραβίασης κυριαρχικών
µας δικαιωµάτων, τράβηξε πίσω τη νηοποµπή του, το σεισµογρα-
φικό και τα πολεµικά του πλοία και αυτό θεωρήθηκε σε όλα τα
επίπεδα µια θετική ενέργεια, η οποία περιορίζει τις επιθετικές κι-
νήσεις και ανοίγει ενδεχοµένως πόρτες διαλόγου.

Χωρίς να είναι θέση του κόµµατός µου ή προσωπική µου αξιο-
σηµείωτη θεωρώ και την επισηµαίνω στην Εθνική Αντιπροσωπεία
την παρέµβαση χθες του αφυπηρετήσαντος πρέσβη, του κ. Σαβ-
βαΐδη, ο οποίος είπε ότι η έναρξη του διαλόγου ήταν κάτι καλό,
αλλά εάν δεν έχουµε και από τις δύο χώρες -από την Τουρκία,
δηλαδή, γιατί εµείς είµαστε καθαροί- το τέλος µιας τέτοιας δια-
δικασίας διερευνητικών επαφών, ενδεχοµένως να επαναλάβουµε
τη δεκαπενταετία 2002-2016, όπου επί εξήντα γύρων διερευνη-
τικών επαφών δεν είχε βγει τίποτα. 

Ενώ, λοιπόν, το θέµα µας µετά την αναδίπλωση της Τουρκίας
ήταν πώς θα γίνουν οι διερευνητικές επαφές και για καλό της
χώρας η θέση της ότι µε την Τουρκία συζητάµε µόνο θέµατα θα-
λασσίων ζωνών είχε γίνει από όλη την Ευρώπη εν τίνι µέτρω και
από τις Ηνωµένες Πολιτείες δεκτή, µόνο ο Ερντογάν και η Τουρ-
κία είχαν τις δικές τους σκέψεις, τις οποίες ξέρουµε και τις
έχουµε αποδοκιµάσει και απορρίψει όλοι µαζί ως χώρα, όλα τα
κόµµατα, ο Τούρκος Πρόεδρος αισθανόταν ταπεινωµένος από
τη δική του αναδίπλωση. 

Το άρθρο του Υπουργού Εξωτερικών, κ. Τσαβούσογλου στην
«ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ» λίγο µετά την ανακοίνωση της έναρξης των διε-
ρευνητικών επαφών ήταν ένα άρθρο που εξέφραζε πολύ θετική
στάση απέναντι στο διάλογο των διερευνητικών επαφών, αλλά
καταλάβαινε όποιος µπορεί να διαβάσει τη γλώσσα του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών, διότι το Υπουργείο Εξωτερικών της Τουρκίας
συνέταξε το κείµενο εκείνο, ότι το πρόβληµα θα δηµιουργηθεί
µέσω της Κύπρου, όχι µέσω Κυπριακού. Και πράγµατι µετά από
λίγες µέρες έτσι έγινε µε τα γεγονότα της Αµµοχώστου, που η
ενέργεια της Τουρκίας αποτελεί παραβίαση αποφάσεων του Ορ-
γανισµού Ηνωµένων Εθνών. 

Δεν αρκούσε, όµως, αυτό στον Πρόεδρο Ερντογάν. Εκεί που
διεξαγόταν ένας τηλεφωνικός ή ευκαιριακός διάλογος µεταξύ
των Υπουργών Εξωτερικών Ελλάδας και Τουρκίας για να προσ-
διοριστεί η ηµεροµηνία έναρξης των διερευνητικών επαφών εκεί
µας προέκυψε η νέα δεκαήµερη NAVTEX της Τουρκίας κατά την
οποία εγγύτερo σηµείο προσέγγισης της Ελλάδος ήταν τα εξί-
µισι µίλια από το Καστελόριζο.

Δεν υπάρχει πιο επιθετική κίνηση από αυτήν. Τι κλιµάκωση
λένε κάποιοι και απορώ πώς το λένε και στη Βουλή. Επιθετικό-
τητα είναι ο όρος, εάν θέλουµε να σοβαρολογούµε. Ενώ, λοιπόν,
η επιθετικότητα αυτή ξεδιπλωνόταν, είχαµε µια θετική ενέργεια
-πρωτοφανές αυτό- στο πλαίσιο του ΝΑΤΟ. Είναι πρωτοφανές,
γιατί το ΝΑΤΟ είναι ένας χώρος που η Ελλάδα δεν µπορεί να βρει
το δίκιο της. 

Ο Στόλτενµπεργκ, ο γενικός γραµµατέας του ΝΑΤΟ και πρώην
Πρωθυπουργός της Νορβηγίας -εάν τον θυµάστε, ήταν ο Πρω-
θυπουργός των ηµερών του οποίου έγινε εκείνο το φρικαλέο έγ-
κληµα εκείνου του φασίστα που σκότωσε εβδοµήντα έξι,
εβδοµήντα επτά παιδιά στο κάµπους των διακοπών της νεολαίας
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του σοσιαλιστικού κόµµατος- ανακοινώνει µετά το πέρας της τε-
λευταίας Συνόδου, στις 23 Οκτωβρίου, των Υπουργών Άµυνας
του ΝΑΤΟ πως η Ελλάδα και η Τουρκία συµφώνησαν στις εθνικές
τους εορτές στις 28, 29 Οκτωβρίου να αποφύγουν οποιεσδήποτε
ενέργειες που µπορούν να δηµιουργήσουν εµπλοκή.

Υπήρξε, κυρίες και κύριοι, ένα ρεπορτάζ χθεσινό πώς φτάσαµε
εκεί, γιατί η Τουρκία ισχυριζόταν ότι αυτή έκανε µια τέτοια πρό-
ταση. Όχι, η πρόταση έγινε κεντρικά από τον γενικό γραµµατέα,
την οποία υποδέχθηκαν µε θετικό τρόπο και η Ελλάδα και η
Τουρκία. Ενώ γίνεται αυτό, δεύτερη φορά που αδειάζονται οι
Υπουργοί Άµυνας και Εξωτερικών σε λίγες µέρες από τον Ερν-
τογάν, για να καταλάβουµε δηλαδή και στην πράξη αυτό που συ-
νήθως έχουµε συζητήσει και µεταξύ µας, να µην έχουµε καµµία
αµφιβολία πια, ανατρέπονται πάλι αυτά και ανακοινώνεται NAV-
TEX για 27 και 28 Οκτωβρίου, την ηµέρα της εθνικής µας εορτής. 

Παράλληλα συντελούνται διαδικασίες που καταδεικνύουν την
αποµόνωση της Τουρκίας από τη Δύση. Εµείς, ως Κίνηµα Αλλα-
γής, πρώτοι απ’ όλους µετά τις τελευταίες αυτές ενέργειες χα-
ρακτηρίσαµε την Τουρκία πια κράτος-ταραξία. Κράτος-παρία την
είπε σήµερα ή χθες ο Υπουργός Εξωτερικών. Σωστό. Είµαστε οι
πρώτοι που το είπαµε, γιατί αυτές οι ενέργειες δεν είναι ενέρ-
γειες του Προέδρου Ερντογάν που αφορούν τα ελληνοτουρκικά,
αλλά αφορούν καθολικά τις σχέσεις του µε τη Δύση. 

Κι ενώ συµβαίνουν αυτά λοιπόν και γίνεται και το φρικαλέο µε
τη δολοφονία, τον αποκεφαλισµό του Γάλλου καθηγητή από Τσε-
τσένο ισλαµιστή και επιδεινώνονται οι σχέσεις Τουρκίας - Γαλ-
λίας ως αποτύπωµα της αποµάκρυνσης του κράτους-ταραξία και
της σύγκρουσής του µε τη Δύση, η ελληνική Βουλή µε πρωτο-
βουλία να µην κατονοµάσω ποιου -δεν έχει καµµία σηµασία-,
αλλά και µε ανταπόκριση κι από την πλευρά της Πλειοψηφίας,
παρασύρεται σε έναν ανόητο διάλογο, ο οποίος δεν βοηθάει. Δεν
βοηθάει τη χώρα µας. Εµείς το τονίζουµε αυτό και υπολογίζω ότι
θα υπάρξει σοβαρότητα στη συνέχεια της διαδικασίας από τους
Αρχηγούς της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι η
Βουλή ο τόπος για να ανταλλάσσονται επιχειρήµατα και µοµφές
του ενός προς τον άλλον από εµάς.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ολοκληρώνω. 
Δεν κάνει καλό στη χώρα αυτού του είδους η αντιπαράθεση.

Στη χώρα θα έκανε καλό εάν διατυπώνονταν οι αντίθετες γνώµες,
που συγχωρούνται σε µία δηµοκρατία και τα θέµατα εξωτερικής
πολιτικής επιδέχονται και αυτά διαφορετικές προσεγγίσεις. Για
όνοµα του Θεού, βεβαίως και επιδέχονται. Το Συµβούλιο Πολιτι-
κών Αρχηγών που πρώτοι εµείς έχουµε προτείνει είναι ο τόπος
για αυτά, όχι η Εθνική Αντιπροσωπεία. Στη δε Εθνική Αντιπροσω-
πεία πρέπει να δείχνει κανείς συγκράτηση. Η κ. Γεννηµατά ήταν
η πρώτη που τόνισε την ανάγκη αυτής της σύγκλησης του Συµ-
βουλίου Πολιτικών Αρχηγών. Απορρίφθηκε η ιδέα και η πρόταση
αυτή. Τι έχουµε στην εξέλιξη των πραγµάτων; Γεγονότα σαν τα
σηµερινά και τα χθεσινά στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου. Δεν
κάνουν καλό στην πατρίδα, δεν κάνουν καλό στην εξωτερική µας
πολιτική αυτά. 

Και παραίνεση, αόριστη ως προς την κατεύθυνσή της: η επαφή
µε τη γελοιότητα είναι προσβλητική για αυτόν που εφάπτεται,
αλλά όταν συµβαίνει στην Αίθουσα αυτή κάνει κακό στη χώρα.

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Λοβέρδο. 
Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Ταραντίλης από τη Νέα Δη-

µοκρατία.
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΤΑΡΑΝΤΙΛΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την κατάθεση της πρότασης

δυσπιστίας εναντίον του Υπουργού Οικονοµικών η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση δεν έπραξε υπεύθυνα, αλλά δυστυχώς καιροσκο-
πικά. Προτάσσει τα δικά της µικροπολιτικά συµφέροντα έναντι
των µεγάλων εθνικών ζητηµάτων που καλούν σε οµόθυµη αντι-
µετώπιση. 

Σε µία περίοδο που η Κυβέρνηση αγωνίζεται για τα εθνικά µας

θέµατα αντιµετωπίζοντας την ακραία τουρκική προκλητικότητα
και επιθετικότητα στο Αιγαίο, σε µια στιγµή που ο Πρωθυπουρ-
γός ετοιµαζόταν να απευθύνει διάγγελµα νέων πολύ σηµαντικών
µέτρων προστασίας των πολιτών από την πανδηµία, σε µια
ηµέρα µε υψηλό συµβολισµό για τη δικαιοσύνη και δηµοκρατία,
ηµέρα της ιστορικής καταδίκης του νεοναζισµού και της φασι-
στικής βίας, έρχεται ο ΣΥΡΙΖΑ και επιλέγει την πόλωση για ακόµα
µια φορά και καταθέτει πρόταση δυσπιστίας εναντίον του Υπουρ-
γού Οικονοµικών. Πρόκειται για µία άκαιρη αντιπολιτευτική κί-
νηση, που στηρίζεται στην αλλοίωση και την παραφθορά της
πραγµατικότητας και αποσκοπεί στην ανάσχεση της δηµοσκοπι-
κής κατάρρευσης του ΣΥΡΙΖΑ. Φαίνεται είναι η αδυναµία του ΣΥ-
ΡΙΖΑ που τον οδηγεί στην πολιτική υποκρισία και είναι η
υποκρισία που αποκαλύπτει την πολιτική του αµηχανία. 

Και γιατί το λέω αυτό; Με τις επιλογές και τη φορολογική πο-
λιτική της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ όλοι ξέρουµε ότι αυξήθηκαν οι
οφειλές των πολιτών στην εφορία και τα ταµεία µε ρυθµό ενός
δισεκατοµµυρίου ευρώ. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ ήταν αυτή που
θέσπισε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς τον Νοέµβριο του
2017 και υλοποίησε περισσότερους από είκοσι πέντε χιλιάδες
πλειστηριασµούς την ίδια στιγµή που είχατε υποσχεθεί σεισάχ-
θεια. Και επειδή είναι πάρα πολύ σηµαντικό να τιµάµε όλοι το
νόηµα και την ουσία των λέξεων που χρησιµοποιούµε είναι πάρα
πολύ σηµαντικό να σκεφθούµε ότι όχι µόνο σεισάχθεια δεν εί-
χαµε, αλλά το άχθος του ιδιωτικού χρέους αυξήθηκε κατά 55 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ.

Επίσης ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ που κατήργησε οριζόν-
τια την προστασία της πρώτης κατοικίας τον Φεβρουάριο του
2019 µε τους νόµους 4346 του 2015 και 4592 του 2019. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η πρόταση δυσπιστίας έγινε µε
αφορµή ένα νοµοσχέδιο που στηρίζει τους πραγµατικά αδύνα-
µους να αποπληρώσουν τις οφειλές τους και ακριβώς για αυτόν
τον λόγο παρέχει δεύτερη ευκαιρία που τους απαλλάσσει από
την απαξιωτική αντιµετώπιση της αγοράς, διαχωρίζοντάς τους
σαφώς από τους στρατηγικούς κακοπληρωτές. 

Το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο υπηρετεί την καινοτοµία και τη
διαφάνεια, γιατί για πρώτη φορά εισάγεται προληπτικός µηχανι-
σµός έγκαιρης προειδοποίησης του οφειλέτη, προκειµένου να
µη χρεοκοπήσει, ενώ µε τον εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης
έχει τη δυνατότητα κάθε πολίτης να ρυθµίσει το συνολικό του
χρέος µέσα από διαφανείς, ταχείες, ψηφιοποιηµένες διαδικα-
σίες, σε αντίθεση βέβαια µε τις χρονοβόρες διαδικασίες του
νόµου Κατσέλη.

Το νοµοσχέδιο επίσης υπηρετεί την κοινωνική ευαισθησία και
τη δικαιοσύνη. Ναι, ευνοούνται τα ευάλωτα νοικοκυριά, αφού ο
Κώδικας προβλέπει ότι για τον χρονικό ορίζοντα που θα υπάρχει
πρόθεση ρύθµισης χρεών δεν θα γίνουν κατασχέσεις, δεν θα γί-
νουν πλειστηριασµοί. Στην περίπτωση επίσης που ο πολίτης δεν
καταφέρει να τηρήσει τη ρύθµισή του, τότε υπάρχει δυνατότητα
να παραµείνει στο σπίτι του και µε µια επιδότηση του ενοικίου
από την πολιτεία για δώδεκα χρόνια να έχει τη δυνατότητα σε
αυτό το χρονικό διάστηµα να επαναγοράσει το ακίνητο. 

Επιπλέον, εντοπίζονται ευκολότερα οι στρατηγικοί κακοπλη-
ρωτές, που αποτελούν τον κύριο επιβαρυντικό παράγοντα του
συστήµατος, µε άρση του τραπεζικού και φορολογικού απορρή-
του και έλεγχο της περιουσίας εντός και εκτός Ελλάδος. 

Το νοµοσχέδιο επίσης υπηρετεί την ανάπτυξη και την επιχει-
ρηµατικότητα. Πραγµατικά, επιτέλους θα έχουµε επανεκκίνηση
των επιχειρήσεων. Πρέπει να ξέρουµε ότι ένα πραγµατικά µε-
γάλο ποσοστό δυνητικών επιχειρηµατιών αυτή τη στιγµή µε το
ισχύον καθεστώς είναι τελείως παροπλισµένοι. Τους δίνεται κοι-
νώς πλέον µε τη δεύτερη ευκαιρία µία δυνατότητα να επανενερ-
γοποιηθούν και αυτό τι έχει σαν αποτέλεσµα; Να ενισχυθεί η
ανταγωνιστικότητα της χώρας. 

Επίσης, µε την επιχειρούµενη εξυγίανση των τραπεζών από τα
µη εξυπηρετούµενα δάνεια επιδιώκεται να διοχετευτεί στην
αγορά ρευστότητα για ακόµα µία φορά για νέες, υγιείς επενδύ-
σεις, µε έντιµους επιχειρηµατίες, οι οποίοι, ξέρετε, στο παρελθόν
µπορεί να δοκίµασαν, να δοκιµάστηκαν, ίσως και να έχασαν,
αλλά στο τέλος της ηµέρας αυτή η εµπειρία της αποτυχίας µπο-
ρεί να αποβεί καταλύτης της µελλοντικής επιτυχίας τόσο για αυ-
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τούς όσο και για τη χώρα µας.
Κλείνοντας θα ήθελα να πω δύο συγκεκριµένες επισηµάνσεις.
Η πρώτη επισήµανση έχει να κάνει µε το ότι χρειαζόµαστε

τώρα παρά ποτέ ένα λυσιτελές νοµοθέτηµα, το οποίο να παρέχει
φίλτρα αποκατάστασης αδικιών, αδικιών που πλήττουν σαφέ-
στατα τους ευάλωτους και αφήνουν στο απυρόβλητο τους στρα-
τηγικούς κακοπληρωτές. Χρειαζόµαστε τώρα περισσότερο από
ποτέ ένα πλαίσιο που αυτούς τους στρατηγικούς κακοπληρωτές
δεν θα τους αφήσει να είναι στο απυρόβλητο και να επιβραβεύ-
σουµε πραγµατικά και τους ανθρώπους που τηρούν όλες τις
προθεσµίες και είναι οι σωστοί µε τις δανειακές υποχρεώσεις
τους.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω ότι σαφέστατα για τους λόγους
που ανέλυσα καταψηφίζουµε την πρόταση δυσπιστίας απέναντι
στον Υπουργό Οικονοµικών και στηρίζουµε τον Χρήστο Σταϊ-
κούρα ως Υπουργό Οικονοµικών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

και για την τήρηση του χρόνου. 
Καλείται στο Βήµα ο Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πο-

λιτικής κ. Ιωάννης Πλακιωτάκης. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΙΩΑΝΝΗΣ ΠΛΑΚΙΩΤΑΚΗΣ (Υπουργός Ναυτιλίας και Νησιω-

τικής Πολιτικής): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για πρώτη φορά στα κοινοβου-

λευτικά χρονικά µια πρόταση δυσπιστίας είναι τόσο προσχηµα-
τική αλλά και άκαιρη. Προσχηµατική γιατί στην πραγµατικότητα
δεν έχει στόχο τον Υπουργό Οικονοµικών, δεν αφορά το νοµο-
σχέδιο του Πτωχευτικού Κώδικα, στην ουσία όµως έχει σαν
στόχο να συγκαλύψει τις αντιθέσεις, τις διαφορετικές τάσεις,
αφορά στην ουσία την εσωκοµµατική Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ. 

Αυτή είναι, κυρίες και κύριοι, η πραγµατικότητα. Άκαιρη γιατί
σε µία περίοδο όπου η χώρα καλείται να αντιµετωπίσει τις συνέ-
πειες της πανδηµίας, όπως βεβαίως και ολόκληρος ο κόσµος,
την ίδια ώρα η Ελλάδα καλείται να αντιµετωπίσει την προκλητική
συµπεριφορά της Τουρκίας στην Ανατολική Μεσόγειο και το Αι-
γαίο. 

Δεν γνωρίζω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εάν οι διαφορο-
ποιήσεις στον ΣΥΡΙΖΑ ήταν τόσο µεγάλες ώστε να οδηγήσουν
στην αποµάκρυνση του κ. Τσακαλώτου, ώστε να θεωρούν στον
ΣΥΡΙΖΑ ότι κινείται αυτόνοµα και ασκεί προσωπική πολιτική. Αυτό
όµως που γνωρίζω είναι ότι όλοι οι Υπουργοί της Κυβέρνησής
µας λειτουργούν στο πλαίσιο της κυβερνητικής πολιτικής και βε-
βαίως βάσει των οδηγιών και των προτεραιοτήτων που θέτει ο
Πρωθυπουργός Κυριάκος Μητσοτάκης. 

Οι πολίτες, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενέκριναν µε την
ψήφο τους τη συγκεκριµένη πολιτική πριν από δεκαπέντε µήνες.
Την εφαρµογή αυτής της πολιτικής επικροτούν µε συντριπτικά
ποσοστά, σύµφωνα και µε τις τελευταίες δηµοσκοπήσεις, και γι’
αυτήν την πολιτική δηλώνουν την εµπιστοσύνη τους µε πολύ µε-
γάλα ποσοστά στο πρόσωπο του Πρωθυπουργού Κυριάκου Μη-
τσοτάκη.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι γεγονός ότι η ολοκλήρωση
αυτής της συζήτησης θα καταδείξει την αδυναµία του ΣΥΡΙΖΑ να
συµβαδίσει µε τις κοινωνικές προτεραιότητες. Θα αναδείξει την
αδυναµία του ΣΥΡΙΖΑ να συµπεριφερθεί υπεύθυνα. Θα καταδεί-
ξει την αδυναµία να προτείνει λύσεις για τα πραγµατικά προβλή-
µατα των πολιτών. Και ξέρετε, δεν µας κάνει πλέον τίποτα
εντύπωση. Όταν έχουν φτάσει στο σηµείο να υιοθετούν αβάσι-
µες και ατεκµηρίωτες πληροφορίες για τη στάση των στελεχών
του Λιµενικού Σώµατος, αυτό πάει πολύ. 

Αντιλαµβάνεστε ότι µε αυτόν τον τρόπο υιοθετείτε την τουρ-
κική προπαγάνδα. Δεν κατηγορείτε την ελληνική Κυβέρνηση, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν κατηγορείτε την
ελληνική Κυβέρνηση, κατηγορείτε την Ελλάδα. Και αυτό πρέπει
να το λάβετε πολύ σοβαρά υπ’ όψιν, διότι τα στελέχη του Λιµενι-
κού Σώµατος όλα αυτά τα χρόνια έχουν αποδείξει ότι υπερασπί-
ζονται τα θαλάσσια σύνορα της πατρίδας µας µε
αποφασιστικότητα, µε απόλυτο σεβασµό στο Διεθνές Δίκαιο και
τους κανόνες εµπλοκής της θάλασσας και βεβαίως µε απόλυτη

προτεραιότητα στον σεβασµό της ανθρώπινης ζωής. 
Καταλαβαίνω ότι πολλοί ενοχλείστε, και εντός και εκτός Ελλά-

δος, µε την πολύ µεγάλη αποφασιστικότητα που επιχειρούν τα
στελέχη του Λιµενικού Σώµατος. Μόνο τον τελευταίο µήνα οι µε-
ταναστευτικές ροές έχουν µειωθεί σε ποσοστό 98% σε σχέση µε
το προηγούµενο διάστηµα του 2019 και το ίδιο συνεχίζεται και
για τον µήνα Οκτώβριο. Καταλαβαίνω λοιπόν ότι αυτή η αποφα-
σιστική στάση των στελεχών του Λιµενικού Σώµατος έχει ενοχλή-
σει πολλούς.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εµείς θα συνεχίσουµε να
υπερασπιζόµαστε µε την ίδια αποφασιστικότητα και πάντοτε µε
βάση τους κανόνες του Διεθνούς Δικαίου και της διεθνούς νοµι-
µότητας τα θαλάσσια σύνορα της πατρίδας µας, τα θαλάσσια
σύνορα της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απόλυτη στρατηγική προτεραι-
ότητα της Κυβέρνησης Μητσοτάκη είναι η φύλαξη των θαλασ-
σίων συνόρων της πατρίδας µας στον ύψιστο βαθµό, γι’ αυτό και
αυτήν την ώρα είναι σε εξέλιξη ένα πολύ µεγάλο εξοπλιστικό
πρόγραµµα του Λιµενικού Σώµατος πάνω από 600 εκατοµµύρια
ευρώ, ενώ για την επόµενη προγραµµατική περίοδο το εξοπλι-
στικό πρόγραµµα θα υπερβεί τα 800 εκατοµµύρια ευρώ.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απορριφθεί η πρόταση δυ-
σπιστίας. Εµπιστευόµαστε τον Υπουργό των Οικονοµικών. Η Κυ-
βέρνηση έχει την εµπιστοσύνη της ελληνικής Βουλής, κυρίως
όµως έχει την εµπιστοσύνη της ελληνικής κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

πολύ, κύριε Υπουργέ. 
Καλείται στο Βήµα η κ. Αγγελική Αδαµοπούλου, Κοινοβουλευ-

τική Εκπρόσωπος από το ΜέΡΑ25. 
ΑΓΓΕΛΙΚΗ ΑΔΑΜΟΠΟΥΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Θα

πάρω και από την τριτολογία µου.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για µια ακόµη

φορά στο ΜέΡΑ25 αισθανόµαστε δικαιωµένοι ως προς τις εύστο-
χες προβλέψεις και ερµηνείες που κάναµε σε σχέση µε την δια-
δικασία που λαµβάνει χώρα τρίτη µέρα σήµερα. Η αλήθεια είναι
πως δεν έµεινε κανένα ζήτηµα της επικαιρότητας εκτός θέµατος
που να µην µνηµονευθεί σ’ αυτές τις πολύωρες συνεδριάσεις,
αποδεικνύοντας αυτό που είπαµε ότι αποπροσανατολίζεται τε-
λείως η συζήτηση από το µείζον που είναι το υπό κρίση νοµοσχέ-
διο του Πτωχευτικού Κώδικα. 

Επιστρατεύτηκαν τα ελληνοτουρκικά, ο ψηφιακός µετασχηµα-
τισµός, το επιτελικό κράτος, το προσφυγικό, το µεταναστευτικό,
η ενέργεια, το ασφαλιστικό, η διαχείριση της πανδηµίας, το µιν-
τιακό τοπίο, η διακυβέρνηση του Γιώργου Παπανδρέου, η λίστα
Πέτσα, η δίκη της Χρυσής Αυγής, οι αθλητικές διοργανώσεις, η
Συµφωνία των Πρεσπών, τα κινήµατα στις πλατείες, οι δηµοσκο-
πήσεις. Μέχρι και το Τατόι µπήκε µέσα στο παιχνίδι των εντυπώ-
σεων.

Βεβαίως, δεν θα µπορούσε να λείπει και ο Υπουργός Προστα-
σίας του Πολίτη, ο κ Χρυσοχοΐδης, ο οποίος, χωρίς κανένα ίχνος
συστολής για το φιάσκο της διαφυγής του καταδικασµένου µέ-
λους της Χρυσής Αυγής, εµφανίστηκε για να επαναλάβει το ορι-
ζόντιο δόγµα «νόµος και τάξη» και να κατηγορήσει µε περισσό
θράσος εµάς για τα φαιδρά αυτοαναιρούµενα και αυτοακυρω-
µένα δελτία Τύπου της ΓΑΔΑ, κουνώντας το δάκτυλο στους εσω-
τερικούς εχθρούς που έχει κατασκευάσει η Νέα Δηµοκρατία.
Μιλάµε για τους ανήλικους, µιλάµε για τους νέους της χώρας,
εκείνους δηλαδή που η Κυβέρνηση µε δηλώσεις στελεχών και
του Πρωθυπουργού στοχοποιεί, τους κατά κυβερνητικό τεκµήριο
ανεύθυνους και επικίνδυνους, όπως ακριβώς δηλαδή ανεύθυ-
νους και επικίνδυνους θεωρεί τους Έλληνες οφειλέτες µε τον
πτωχευτικό νόµο. 

Συνέβη λοιπόν, ό,τι ακριβώς είχαµε υποψιαστεί µε µαθηµατική
ακρίβεια: Αποπροσανατολισµός, εκατέρωθεν αναπαραγωγή ανα-
κριβειών και fake news, κοκοροµαχίες και άγρα εντυπώσεων. Με
όρους αθλητικούς, για να το πούµε έτσι, ο ΣΥΡΙΖΑ έδωσε στην
Κυβέρνηση την καλύτερη ασίστ. Της επέτρεψε να παρουσιαστεί
µε όλο της το επιτελείο, να διασπείρει για µια ακόµη φορά ανα-
κρίβειες, να αναβαπτίσει µε αδιανόητα άλµατα λογικής και fake
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news ως σωτήριο όλο αυτό το έργο της, το οποίο βλέπουµε ότι
αποβαίνει καταστροφικό για τους Έλληνες πολίτες, και όλα αυτά
ενώ δεν υπάρχει Έλληνας που να µην γνωρίζει ότι αυτή η Κυβέρ-
νηση έχει σκανδαλώδη προνοµιακή σχέση µε την πλειονότητα
των µέσων µαζικής ενηµέρωσης. 

Θεωρούµε λοιπόν, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι έχετε βάλει
βούτυρο στο ψωµί της Νέας Δηµοκρατίας. Καταλαβαίνουµε βέ-
βαια και την πρόθεση του ΣΥΡΙΖΑ. Προσπαθεί να µείνει στην επι-
καιρότητα σε ένα κυρίαρχο µιντιακό τοπίο οµολογουµένως
απρόσβατο για όλη σχεδόν την Αντιπολίτευση.

Και το λέω αυτό ως Βουλευτής του ΜέΡΑ25, γιατί δεν υπάρχει
πιο χαρακτηριστική παράταξη που να έχει αποκλειστεί από τα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης από το ΜέΡΑ25. Ξέρουµε καλύτερα
από τον καθένα τι σηµαίνει να µας λασπολογούν εν χορώ και να
µην είναι παρών κανένας εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25, για να υπε-
ρασπιστεί τις θέσεις και την πραγµατικότητα στα µέσα ενηµέρω-
σης. 

Παρ’ όλα αυτά, ρωτάµε το εξής: Δικαιολογείται µια τέτοια δι-
ευκόλυνση σε µία Κυβέρνηση σαν αυτή µε αντίτιµο ένα τριήµερο
δηµοσιότητας; Χρειαζόταν, δηλαδή, ο κ. Τσίπρας να προσκαλέ-
σει τον Πρωθυπουργό σε µία µονοµαχία Far West; Προφανώς θα
έχετε τους λόγους σας. Θα δούµε, όµως, ότι και στο τέλος, όταν
θα µιλήσουν και ο Πρωθυπουργός και ο Αρχηγός της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης, η αντιπαράθεση αυτή θα εξελιχθεί σε µία
σκιαµαχία, σε µια κοκοροµαχία για τους δύο µονοµάχους. Άλλα
θα λέει ο ένας, άλλα θα απαντάει ο άλλος και πάλι από την αρχή
ένας ανερµάτιστος διάλογος.

Είναι, επίσης, ξεκάθαρο, ότι και εσάς σας εξυπηρετεί ο αντι-
περισπασµός, γιατί στη συζήτηση για το πτωχευτικό νοµοσχέδιο
αναδείχθηκαν και οι δικές σας µνηµονιακές πολιτικές. 

Κυβέρνηση, λοιπόν, και Αξιωµατική Αντιπολίτευση οδηγείτε σε
υποβάθµιση την πολιτική και το Κοινοβούλιο, για να κερδίσετε
επικοινωνιακά παράσηµα, τη στιγµή που οι πολίτες θα βρεθούν
αντιµέτωποι µε ένα νοµοσχέδιο-οδοστρωτήρα, που θα σαρώσει
τα εισοδήµατά τους και τις περιουσίες τους, θα τους κάνει αιχ-
µάλωτους των τραπεζών και των αρπακτικών funds. 

Πριν, µάλιστα, ολοκληρωθεί ο διάλογος για τις πτωχευτικές
διατάξεις, έρχεται από βδοµάδα να συζητηθεί στις επιτροπές το
δεύτερο νοµοσχέδιο του πέµπτου µνηµονίου, που έχει να κάνει
µε την επιτάχυνση της πολιτικής δίκης, ένα νοµοσχέδιο επίσης
τερατούργηµα καθ’ υπαγόρευση των τραπεζών.

Ο ευτελισµός, όµως, δεν περιορίστηκε στην απαράδεκτη διά-
σπαση και στον αποπροσανατολισµό. Ακούστηκε µέσα σε αυτήν
την Αίθουσα από τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο της Νέας Δη-
µοκρατίας µία φρασεολογία copy paste κατά του κ. Βαρουφάκη,
µία φρασεολογία από τα πιο κατάπτυστα εγχειρίδια της εναλλα-
κτικής Δεξιάς και της ιδεολογίας της, µιας ιδεολογίας που έχει
εναγκαλιστεί στενά µε τον νεοφιλελευθερισµό, έχει αφοµοιωθεί
από την πλειονότητα των στελεχών της κυβερνητικής παράταξης
και πλέον ηγεµονεύει στην πολιτική πρόταση της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Επανέλαβε, λοιπόν, ο κ. Λιβανός δύο φορές την επίµαχη
φράση για το «κόστος Βαρουφάκη», για την οποία δεν έχει απο-
λογηθεί, δεν έχει ανακαλέσει και δεν έχει καταθέσει συγκεκρι-
µένα στοιχεία και την ίδια στιγµή, βεβαίως, οι παρόντες
Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας τον χειροκροτούσαν. Δεν θα
επαναλάβω τα όσα προσβλητικά και αναξιοπρεπή σχόλια ακού-
στηκαν ξεκάθαρα για τον Γιάνη Βαρουφάκη, γιατί θεωρώ ότι δεν
αρµόζει σε όλη αυτή τη διαδικασία να αναπαράγουµε αυτή τη
χυδαία ρητορική.

Για να δούµε, όµως, τι συνέβη στην ελληνική οικονοµία επί
ηµερών του κ. Σταϊκούρα και τι συνέβη επί θητείας του κ. Γιάνη
Βαρουφάκη. 

Θα καταθέσω στα Πρακτικά δύο έγγραφα µε τα επίσηµα στοι-
χεία. Τα προσκοµίζουµε εµείς, γιατί µέχρι τώρα δεν τα έχει προ-
σκοµίσει ο Υπουργός, ούτε οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας,
παρ’ όλο που τους έχουµε προκαλέσει. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Αγγελική Αδαµποούλου κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Να δούµε, λοιπόν, τι λέει η ΕΛΣΤΑΤ. Τα επίσηµα στοιχεία δεί-
χνουν ότι επί ηµερών του Γιάνη Βαρουφάκη το ΑΕΠ υποχώρησε
0,78%. Με τον νυν Υπουργό µεταξύ 2012 και 2014 χάθηκε το
6,56% του ΑΕΠ, 12,5 δισεκατοµµύρια ευρώ και από το τρίτο τρί-
µηνο του 2019 µέχρι και το δεύτερο του 2020 άλλο ένα 4,93%
του ΑΕΠ, δηλαδή συνολικά 11,49% ή 21,76 δισεκατοµµύρια
ευρώ, ενώ στις µέρες του κ. Βαρουφάκη 1,4 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε απόλυτες τιµές. Άρα, 1,4 δισεκατοµµύριο ευρώ επί ηµε-
ρών του κ. Βαρουφάκη, 21,76 δισεκατοµµύρια ευρώ επί ηµερών
του κ. Σταϊκούρα.

Μεταξύ, δε, πρώτου εξαµήνου 2019 και πρώτου εξαµήνου
2020 το ΑΕΠ υποχώρησε σχεδόν κατά 11%.

Όλα αυτά, λοιπόν, αποκαλύπτουν το µεγάλο ψέµα µιας Κυβέρ-
νησης των επικοινωνιακών σόου, µε ειδικότητα στη δολοφονία
χαρακτήρων, µε όπλο την προπαγάνδα και µόνο. 

Κλείνω, λοιπόν, την τοποθέτησή µου, υπενθυµίζοντας ότι στο
ΜέΡΑ25 δεν τσιµπάµε σε ψευτοδιλήµµατα, δεν είµαστε ούτε µε
τον χωροφύλακα, ούτε µε τον αστυφύλακα. Είµαστε µε τον Έλ-
ληνα, µε την Ελληνίδα, είµαστε στο πλάι τους και θα συνεχίζουµε
να στεκόµαστε.

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
Αυτό που θα πω τώρα, είναι δικό µου, δεν έχει καµµία σχέση

µε το Προεδρείο. Επειδή βλέπω δύο, τρία άτοµα που είναι από
τις 9.00’ το πρωί µέσα στην Αίθουσα και για δοκάρι δεν θα µιλή-
σουν, αν περιορίσετε λίγο τον χρόνο σας και οι συνάδελφοι και
οι Υπουργοί, θα µπορέσουν ίσως να µιλήσουν. Αυτή είναι µία δική
µου παράκληση. Άλλωστε, σε αυτή τη ζωή ψυχή δίνεις, καρδιά
θα πάρεις. Να το ξέρετε.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω
τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ, κύριε
Τσακαλώτο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Αφού το είπατε αυτό, πρέπει να
σας πω ότι από τη µεριά της δική µας Κοινοβουλευτικής Οµάδας
-νοµίζω ότι θα συµφωνήσουν και άλλες Κοινοβουλευτικές Οµά-
δες- δεν συµφωνούµε µε το 20.00’ η ώρα. Ο κ. Τασούλας είπε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εκείνη την ώρα, όµως,
δεν είπατε τίποτα. Δεν είπατε κάτι όταν µιλούσε η κ. Κασιµάτη.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ο κ. Τασούλας είπε πως µε την
εξέλιξη των πραγµάτων, θα δούµε πώς θα πάει το πράγµα. Αυτό
συµφωνήσαµε. Και θέλω να µεταφέρετε ως Προεδρείο, ότι εµείς
θεωρούµε πως το 20.00’ η ώρα είναι εντελώς αυθαίρετο. Δη-
λαδή, και οι εργαζόµενοι µπορούν να κάτσουν περισσότερο και
να πάρουν χαρτί. Διότι δεν νοµίζω ότι κανένας δηµοκράτης πο-
λίτης θα πει πως οι εργαζόµενοι της Βουλής δεν µπορούν να
πάνε λίγο αργά. Θέλω, δηλαδή, να πω ότι δεν µπαίνει ένα θέµα
σε αυτό. 

Άρα, πραγµατικά θεωρούµε -αφού και εσείς έχετε άγχος να
µιλήσουν όσοι περισσότεροι- το 20.00’ η ώρα τελείως αυθαίρετη
διακοπή. Μπορούµε να πάµε µέχρι τις 22.00’, µέχρι τις 23.00’ και
να ψηφίσουµε τα µεσάνυχτα’. Δεν υπάρχει κανένας περιορισµός.
Σας παρακαλώ, λοιπόν, να το µεταφέρετε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ο κ. Μανωλάκος, για
παράδειγµα, είναι εδώ από τις 9.00’. Τον είδα.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μα, ούτε τον κ. Μανωλάκο θέλω
να κόψω…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Καταλαβαίνω τι λέτε.
Ο κ. Λοβέρδος έχει τον λόγο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Συµφωνώ απολύτως µε τον κ. Τσακα-

λώτο. Θυµάµαι ότι χθες, όταν κάποια στιγµή κάποιος συνάδελ-
φός σας από το Προεδρείο ανακοίνωσε αυτή την επιλογή,
ρώτησε το Σώµα αν συµφωνεί στο 20.00’ και συµφώνησαν όλα
τα κόµµατα εκτός από εµάς. Πετάχτηκε ο κ. Κεγκέρογλου και
είπε, «εµείς δεν συµφωνούµε». Χαίροµαι µε αυτή την αλλαγή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το είδα.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρέπει να το δείτε, κύριε Πρόεδρε.

Γιατί 20.00’;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Θα το δω.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Καταλαβαίνω ότι δεν µπορεί να γίνει
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τα µεσάνυχτα, γιατί εµείς εδώ µπορούµε να γυρίσουµε στα σπί-
τια µας µετά τη δουλειά µας όποια ώρα µπορούµε, αλλά οι ερ-
γαζόµενοι στη Βουλή δεν µπορούν. Ας πάει στις 23.00’. Γιατί,
όµως, στις 20.00’; 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μπορούν να πάρουν ένα χαρτί.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι ο περιορισµός,

κύριε Τσακαλώτο. Έχει δίκιο για τις υπαλλήλους. 
Θα το δούµε, κύριε Λοβέρδο.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Θεόφιλος Ξανθόπουλος.
ΘΕΟΦΙΛΟΣ ΞΑΝΘΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ασκούµε την κατά το άρθρο 142

του Κανονισµού της Βουλής πρόταση δυσπιστίας κατά του κυ-
ρίου Υπουργού των Οικονοµικών, πρόταση, δε, που παρά τα κοι-
νοβουλευτικά ήθη, η Κυβέρνηση δεν έσπευσε να µετατρέψει σε
πρόταση εµπιστοσύνης της ίδιας της Κυβέρνησης και αυτό, κατά
την άποψή µας, κάτι σηµαίνει. 

Ο λόγος της σηµερινής πρότασης µοµφής είναι το νοµοσχέδιο
που φέρει τον ψευδεπίγραφο τίτλο «Ρύθµιση οφειλών και παρο-
χής δεύτερης ευκαιρίας». 

Κατ’ αρχάς, θέλω να µείνω στο γεγονός, ότι αρκετοί από τους
συναδέλφους της Πλειοψηφίας στηλίτευσαν το γεγονός της συγ-
κυρίας, δηλαδή επικαλέστηκαν ένα διαδικαστικό θέµα, ότι η
χώρα διέρχεται κρίσιµες εθνικές στιγµές και αυτή η διαδικασία
δίνει λάθος µηνύµατα. 

Θέλω να σας πω, κυρίες και κύριοι της Πλειοψηφίας, ότι η
χώρα µε τη µεγαλύτερη κοινοβουλευτική παράδοση, η Μεγάλη
Βρετανία, ακόµη και στις εποχές του Β’ Παγκοσµίου Πολέµου,
όπου διεξαγόταν η «Μάχη της Αγγλίας», είτε σχεδιαζόταν το δεύ-
τερο µέτωπο, είχε πλήρεις κοινοβουλευτικές λειτουργίες. Το κοι-
νοβούλιο της Μεγάλης Βρετανίας λειτουργούσε κανονικά και
ουδείς σκέφτηκε να αναστείλει ή να περιορίσει τη λειτουργία
λόγω των πραγµατικά έκτακτων και εξαιρετικών συνθηκών που
επικρατούσαν σε εκείνη τη χώρα. 

Δεύτερο και εξίσου σηµαντικό: Εµείς ως ΣΥΡΙΖΑ δεν θέλουµε
να καταστήσουµε τον κ. Ερντογάν βαρόµετρο των πολιτικών αν-
τιπαραθέσεων της χώρας. Έχουµε ως κοινοβούλιο την πλήρη ευ-
θύνη για τις επιλογές µας και εµείς εδώ θα αντιπαρατεθούµε στα
µείζονα προβλήµατα και όχι έχοντας στο µυαλό µας στο τι θα πει
ή πώς µπορεί να το εκλάβει ο Ερντογάν. 

Είναι, λοιπόν, µια πράξη εµπιστοσύνης στις πολιτικές διαδικα-
σίες του Κοινοβουλίου. 

Έρχοµαι, τώρα, σε αυτήν καθ’ αυτήν αφετηρία της πρότασης
δυσπιστίας κατά του κυρίου Υπουργού. Τι ενυπάρχει σε αυτή;
Ποια είναι η βάση της; Ποια είναι η βάση σε αυτό το ψευδεπί-
γραφο νοµοσχέδιο για την πτώχευση των φυσικών προσώπων
και των επιχειρήσεων και η παροχή δεύτερης ευκαιρίας; 

Βλέπουµε σε αυτό το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο ότι κυριαρχεί
αυτή η καθοριστική προσέγγιση που έχει η Πλειοψηφία ότι ο πο-
λίτης δεν είναι πολίτης, αλλά είναι επιχειρηµατίας. Έτσι τον
εκλαµβάνει, µονοµερώς. Και για αυτό, τον οδηγεί σε παρόµοια
αντιµετώπιση µε αυτή της εµπορικής επιχείρησης. 

Στο άρθρο 1 θέτετε έναν σαφή στόχο, τη ρευστοποίηση των
περιουσιακών στοιχείων χωρίς να βάζετε σε καµµία στιγµή ένα
σκεπτικό, έναν προβληµατισµό, αν µπορεί πλην της ρευστοποί-
ησης να επιλέγουν και άλλους τρόπους. 

Σαφώς, υπάρχουν επιχειρήσεις που πρέπει να πτωχεύσουν και
να ρευστοποιηθεί η πτωχευτική τους περιουσία, αλλά υπάρχουν
και επιχειρήσεις -και προφανώς, πολίτες- που µπορούν να απο-
φύγουν αυτή τη βάσανο. Εσείς στοχεύετε απευθείας στη ρευ-
στοποίηση. 

Δεύτερον, θεσµοθετείτε τη ρευστοποίηση των φυσικών προ-
σώπων. Ξέρουµε ότι υπάρχει στη διεθνή έννοµη τάξη ρευστοποί-
ηση των φυσικών προσώπων. Σας επισηµαίνω, όµως, κυρίες και
κύριοι της Πλειοψηφίας, ότι αυτή η πτώχευση αποτελεί άλλο νο-
µικό πλαίσιο και δεν συνέχεται µε τον Πτωχευτικό Κώδικα. Είναι
µία διαδικασία ανάλογη µε αυτήν που είχαµε µε τους νόµους Κα-
τσέλη - Σταθάκη, όπου στην πλειοψηφία αυτών των κρατών, ο
πολίτης διατηρεί την πρώτη κατοικία του. 

Τρίτον, είµαστε εξαιρετικά απέναντι σε αυτήν τη διαδικασία,
διότι το συνδυάζουµε και µε την τροποποίηση των διατάξεων του
ν.3869, δηλαδή του νόµου Κατσέλη - Σταθάκη, οι οποίες υποθέ-

σεις είναι στο δικαστήριο ήδη. Έρχεται στη Βουλή το σχέδιο
νόµου -την Πέµπτη, νοµίζω, είναι η πρώτη συζήτηση στην επι-
τροπή- όπου υπάρχουν προσδιορισµένες υποθέσεις. Τις συντέ-
µνετε. Βάζετε επιπλέον διαδικασίες, έτσι ώστε να δυσκολευτεί ο
πολίτης και ουσιαστικά ένα µεγάλο µέρος αυτών που έχουν προ-
σφύγει να χάσουν την ευκαιρία να δικαστούν από τον φυσικό
τους δικαστή. 

Με το προτεινόµενο σχέδιο νόµου, ο ιδιώτης, ο πολίτης δεν
έχει κανένα λόγο στην πτώχευση. Η πτώχευση κινείται ερήµην
του. Το fund ξεκινάει να τον πτωχεύσει χωρίς να µπορεί ο άνθρω-
πος αυτός να αντιδράσει. Ακόµη και στη διαδικασία την προ-πτω-
χευτική δεν είναι υποχρεωτικό κανένα στάδιο. 

Αυτό, δε, που κάνετε και είναι τροµερό είναι ότι λέτε όλοι οι συ-
νάδελφοι της Πλειοψηφίας ότι προστατεύεται για δώδεκα χρόνια.
Είναι ψέµα, συνάδελφοι. Δεν προστατεύεται για δώδεκα χρόνια
να µείνει στο σπίτι του. Ένα µικρό κοµµάτι των πολιτών, αυτοί που
θεωρούνται ευάλωτοι µένουν στο σπίτι τους για δώδεκα χρόνια,
πληρώνοντας µίσθωµα για δώδεκα χρόνια, το οποίο δεν συνυπο-
λογίζεται στο τελικό ποσό αγοράς, εάν και εφόσον µετά από δώ-
δεκα χρόνια µπορούν να εξαγοράσουν το σπίτι τους.

Και κάνετε και κάτι άλλο: Ό,τι µπορέσει ο φτωχός και εισπρά-
ξει και βγάλει και κερδίσει πάνω από τις ελάχιστες δαπάνες δια-
βίωσης αποτελεί και αυτό πτωχευτική περιουσία και πηγαίνει και
αυτό υπέρ των πιστωτών. 

Ποια είναι λοιπόν η δεύτερη ευκαιρία; Για ποιον είναι η δεύ-
τερη ευκαιρία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή) 

Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε, λέγοντας το εξής: Πέρασε σω-
ρεία συναδέλφων µιλώντας για ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς.
Και είναι ενδεικτικό ότι ένας στοιχειώδης εκσυγχρονισµός του
συστήµατος της εκτελεστικής διαδικασίας σας βρήκε απέναντι.
Ξεχνάτε ότι µε τη φυσική παρουσία των ενδιαφεροµένων στους
πλειστηριασµούς έχει στηθεί ένα ολόκληρο σύστηµα από κορά-
κια, από µπράβους που εµπόδιζαν τους υπερθεµατιστές; Μιλάτε
για είκοσι πέντε χιλιάδες πλειστηριασµούς επί ΣΥΡΙΖΑ στα τεσ-
σεράµισι χρόνια, ενώ δεν περιλαµβανόταν ούτε µία περίπτωση
πρώτης κατοικίας. 

Δεύτερον, αυτοί ήταν πλειστηριασµοί µεταξύ ανθρώπων που
είχαν να παίρνουν, ενδεχοµένως ο εργαζόµενος από τον εργο-
δότη, ακόµη και οι αξιώσεις περί διατροφής. 

Κλείνω, λοιπόν, λέγοντας ότι φέρνετε κάτι που τέµνει οριζόντια
τα όσα ξέραµε ως δικαιϊκό σύστηµα και ως ελληνική κοινωνία.
Αυτό σαφώς προσωποποιείται στον κύριο Υπουργό Οικονοµικών.
Αυτό το νόηµα έχει η πρόταση δυσπιστίας που κάνουµε στο πρό-
σωπό του. Και καλούµε τους συναδέλφους να ψηφίσουν και να
τοποθετηθούν κατά συνείδηση. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ κι εγώ. 
Τον λόγο έχει η Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων, η κ.

Νίκη Κεραµέως.
ΝΙΚΗ ΚΕΡΑΜΕΩΣ (Υπουργός Παιδείας και Θρησκευµάτων):

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα ολοκληρώνεται η συ-

ζήτηση της πρότασης δυσπιστίας που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ κατά
του Υπουργού Οικονοµικών, του κ. Χρήστου Σταϊκούρα. 

Γιατί άραγε, συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, καταθέσατε αυτήν την
πρόταση δυσπιστίας; Γιατί –τάχα- ο Υπουργός των Οικονοµικών
και η Κυβέρνηση έχουν αποτύχει να στηρίξουν τους µισθωτούς,
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τα νοικοκυριά; Προφανώς και
όχι. Είναι δυνατό να υπερασπίζεται ο ΣΥΡΙΖΑ τους µισθωτούς,
τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τα νοικοκυριά όταν ο ίδιος
τους στοχοποίησε και κατάφερε να τους εξοντώσει οικονοµικά
µέσα σε µία τετραετία;

Στον αντίποδα είναι η Κυβέρνηση Νέας Δηµοκρατίας, που για
να κάνω µόνο µία ενδεικτική απαρίθµηση, µείωσε τον ΦΠΑ, µεί-
ωσε τον ΕΝΦΙΑ, µείωσε τις ασφαλιστικές εισφορές, µείωσε τον
φόρο εισοδήµατος νοµικών προσώπων, µείωσε την προκατα-
βολή φόρου εισοδήµατος, αύξησε το αφορολόγητο για κάθε
τέκνο, θέσπισε ισχυρό φορολογικό κίνητρο για την πραγµατο-
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ποίηση επενδύσεων σε πράσινη οικονοµία, ενέργεια και ψηφιο-
ποίηση, έδωσε κίνητρα για νεοφυείς επιχειρήσεις, για δαπάνες
επιστηµονικής και τεχνολογικής έρευνας. 

Είναι αδιανόητο, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, να εγκαλείτε
εσείς την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας σαν να µην περά-
σατε ποτέ από το τιµόνι της χώρας µε τα γνωστά σε όλους οδυ-
νηρά αποτελέσµατα. 

Μήπως καταθέσατε πρόταση δυσπιστίας, γιατί ενδιαφέρεστε
πραγµατικά για την προστασία της πρώτης κατοικίας; Προφανώς
και όχι. Ήταν η κυβέρνησή σας που κατήργησε τον νόµο για την
προστασία της πρώτης κατοικίας. Ήταν η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ
που έφτιαξε έναν προσωρινό νόµο που δεν προστάτευε την πε-
ριουσία των πολιτών, δεν προστατεύει τραπεζικούς λογαρια-
σµούς, µισθούς και συντάξεις.

Είστε εσείς άλλωστε που δηµιουργήσατε κινήµατα αγανακτι-
σµένων στις πλατείες µε συνθήµατα όπως: «Κανένα σπίτι στα
χέρια τραπεζίτη». Και είναι πάλι επί των ηµερών σας που αυξή-
θηκαν οι πλειστηριασµοί κατά 185% και οι καταθέσεις κατασχε-
τήριων εκθέσεων κατά 54% το 2018 σε σχέση µε το 2017,
σύµφωνα µε την ΕΛΣΤΑΤ. 

Μήπως καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας, γιατί ανησυχείτε
για την πανδηµία και τις επιπτώσεις της; Και το λέω αυτό, γιατί
ξεκινάτε την πρόταση δυσπιστίας υπογραµµίζοντας -και διαβάζω
από την πρότασή σας- ότι βρίσκεται στο πιο ανησυχητικό υψηλό
σηµείο εκδήλωσής της. Και τι κάνατε για αυτό; Εδώ και µήνες
επενδύετε δυστυχώς στην καταστροφολογία και τον τοξικό λόγο.
Υποσκάπτετε κάθε συλλογική προσπάθεια της Κυβέρνησης και
των πολιτών. Αµφισβητείτε το διεθνώς αποδεκτό γεγονός ότι η
χώρα µας τα έχει πάει καλύτερα από πολλές άλλες στην αντιµε-
τώπιση της πρωτοφανούς αυτής υγειονοµικής κρίσης. 

Καλλιεργείτε τον φόβο, ακόµη και για το ευαίσθητο σχολικό
περιβάλλον. Αγωνιζόσασταν, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, στο
πρώτο κύµα της πανδηµίας για να µην ανοίξουν τα σχολεία τον
Μάιο. Θέλατε να µείνουν τα παιδιά µας για έξι µήνες στο σκοτάδι,
ενώ τα επιδηµιολογικά στοιχεία επέτρεπαν να βρεθούν τα παιδιά
µας και πάλι στο φυσικό τους χώρο, στο σχολείο. Και τελικά, η
επιστροφή τους κύλησε εξαιρετικά οµαλά. 

Και τώρα, πάλι από τον Σεπτέµβριο κινδυνολογείτε διαρκώς.
Παραπληροφορείτε ασύστολα λέγοντας, για παράδειγµα, ότι
έχουµε προσλάβει είκοσι χιλιάδες λιγότερους εκπαιδευτικούς,
ενώ η πραγµατικότητα είναι ότι έχουµε προσλάβει πάνω από δι-
πλάσιους από αυτούς που προσλαµβάνατε εσείς, για παρά-
δειγµα το 2016, ακριβώς για να καλύψουµε και τις αυξηµένες
ανάγκες που προκύπτουν από τον κορωνοϊό.

Καταστροφολογείτε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Και σας
ενοχλεί που τα έως τώρα δεδοµένα δείχνουν στα σχολεία µας
ότι τα παιδιά µας είναι πιο ασφαλή, χάρις στις υπεράνθρωπες
προσπάθειες που έχει καταβάλει σύσσωµη η εκπαιδευτική κοι-
νότητα, τηρώντας υποδειγµατικά τα µέτρα.

Ποια είναι, λοιπόν, κυρίες και κύριοι, η πραγµατικότητα, πίσω
από αυτήν την πρόταση δυσπιστίας; Να τα πούµε τα πράγµατα,
όπως είναι πραγµατικά; Δεν έχετε καµµία αγωνία για τους µισθω-
τούς, τους ελεύθερους επαγγελµατίες, τα νοικοκυριά. Δεν εν-
διαφέρεστε πραγµατικά για την προστασία της πρώτης
κατοικίας. Δεν έχετε καµµία ικανότητα και καµµία διάθεση να
προασπιστείτε τα οικονοµικά των µικροµεσαίων και φυσικά δεν
ανησυχείτε για την πανδηµία και τις επιπτώσεις της, για τα παιδιά
και τα σχολεία. 

Το µόνο που σας ενδιαφέρει είναι να αποπροσανατολίσετε τη
συζήτηση από την ανερµάτιστη πολιτική σας διαδροµή και τα
εσωκοµµατικά σας αδιέξοδα και να συσπειρώσετε το ακροατή-
ριό σας, γύρω από µία επανάσταση χωρίς αιτία. Αντίδραση για
την αντίδραση, ανευθυνότητα, δηµαγωγία. Την ίδια ακριβώς
στάση κρατάτε δυστυχώς και στα θέµατα της παιδείας, καίτοι εν
µέσω πανδηµίας έχουµε υλοποιήσει ήδη και δροµολογήσει και
άλλες µεταρρυθµίσεις, µε στόχο ένα εκπαιδευτικό σύστηµα πιο
σύγχρονο, πιο αυτόνοµο, πιο ελεύθερο, πιο εξωστρεφές, ξεκι-
νώντας από κάτω προς τα πάνω, από τις βάσεις, από τα θεµέλια,
µε την εφαρµογή του νηπιαγωγείου από την ηλικία των τεσσά-
ρων ετών, σχεδόν σε όλους τους δήµους της χώρας, µε την ει-
σαγωγή δεύτερης γλώσσας –Αγγλικής γλώσσας- από το

νηπιαγωγείο, µε τη δηµιουργία των εργαστηρίων δεξιοτήτων και
την εισαγωγή τους από τα νηπιαγωγεία έως και τα γυµνάσια για
την καλλιέργεια ήπιων δεξιοτήτων, ψηφιακών δεξιοτήτων, σύγ-
χρονων δεξιοτήτων, µέσα από θεµατικές, όπως εθελοντισµός,
σεβασµός στον άλλον και στη διαφορετικότητα, σεξουαλική
αγωγή, προστασία περιβάλλοντος, οδική ασφάλεια, ροµποτική,
επιχειρηµατικότητα. 

Επίσης, µε την ενίσχυση και τη διεύρυνση του θεσµού των πρό-
τυπων και πειραµατικών σχολείων, µε την ένταξη αξιολόγησης σε
όλες τις εκπαιδευτικές βαθµίδες, µε τον εκσυγχρονισµό βιβλίων
και προγραµµάτων σπουδών, µερικά από τα οποία δεν έχουν ενη-
µερωθεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, από τη δεκαετία του 1990,
µε τις δράσεις επιµόρφωσης των εκπαιδευτικών µας και την κα-
λύτερη στελέχωση των σχολείων µας, µε τη συνολική µεταρρύθ-
µιση στην επαγγελµατική εκπαίδευση, κατάρτιση και διά βίου
µάθηση που τίθεται σε λίγες µέρες σε δηµόσια διαβούλευση, µε
την ίδρυση της Εθνικής Αρχής Ανώτατης Εκπαίδευσης, µε τη θέ-
σπιση χρηµατοδότησης των πανεπιστηµίων µας, µε αντικειµενικά
και ποιοτικά κριτήρια, κατόπιν αξιολόγησης, µε την απελευθέρωση
των µεταπτυχιακών προγραµµάτων σπουδών και της έρευνας από
τις αγκυλώσεις του παρελθόντος, µε τη θέσπιση επιπλέον εργα-
λείων για τη σύναψη διεθνών συνεδριών µε τα πανεπιστήµια του
εξωτερικού, για να κατακτήσει η χώρα µας τη θέση που πραγµα-
τικά της αξίζει στον διεθνή ακαδηµαϊκό χάρτη, µε την άµεση αν-
ταπόκριση στις συνθήκες που προκάλεσε η πανδηµία και τη
µεταφορά ολόκληρης της εκπαιδευτικής διαδικασίας στο διαδί-
κτυο, κατά την πρώτη φάση της πανδηµίας, αλλά και µε την εξα-
σφάλιση εργαλείων και διαδικασιών για τη δεύτερη φάση
πανδηµίας που διανύουµε, ενίσχυση δοµών και ψηφιακών εξοπλι-
σµών, ένα πραγµατικό άλµα στον ψηφιακό µετασχηµατισµό της
εκπαίδευσης, χάρη στις εξαιρετικά σηµαντικές προσπάθειες των
εκπαιδευτικών, των στελεχών εκπαίδευσης, των µαθητών, των
σπουδαστών, των φοιτητών.

Και εσείς –και απευθύνοµαι στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση-
όχι µόνο δεν έχετε στηρίξει αυτές τις πολιτικές επιλογές, αλλά
βρίσκεστε µονίµως απέναντι, µονίµως στην οπισθοδρόµηση, µο-
νίµως πασχίζετε να προκαλείτε θόρυβο, όπως και σήµερα, χωρίς
ουσία, χωρίς αιτία, χωρίς αποτέλεσµα.

Εµείς βρίσκουµε λύση σε κάθε πρόβληµα, εσείς ψάχνετε πρό-
βληµα σε κάθε λύση και δυστυχώς, ούτε να συζητήσετε δεν θέ-
λετε, όπως φάνηκε και από την άρνησή σας στην πρόσκληση που
σας απευθύναµε για διάλογο εν όψει της µεταρρύθµισης στην
επαγγελµατική εκπαίδευση και κατάρτιση.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Αντιπολίτευση και δη η Αξιω-
µατική διαδραµατίζει καίριο ρόλο στη δηµοκρατία µας, ειδικά
στις δύσκολες συνθήκες που διανύουµε. Η ενότητα, η υπευθυ-
νότητα, η συνεργασία συνιστούν αναγκαίες προϋποθέσεις, για
να βοηθήσουµε όλοι µαζί τη χώρα µας να ανταποκριθεί µε τον
πλέον αποτελεσµατικό τρόπο στις πρωτόγνωρες κρίσεις που αν-
τιµετωπίζει. Ας σταθούµε όλοι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στο
ύψος των περιστάσεων! 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κυρία Κεραµέως.
Θα δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο από την

Ελληνική Λύση τον κ. Βασίλειο Βιλιάρδο, για την τριτολογία του,
για τρία λεπτά.

Στη συνέχεια θα πάρει τον λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρό-
σωπος από τον ΣΥΡΙΖΑ, ο κ. Τσακαλώτος και τον ευχαριστώ πολύ
και µετά θα πάµε στον Υπουργό, τον κ. Καραµανλή.

Κύριε Βιλιάρδο, από τη θέση σας, παρακαλώ.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν είχαµε από-

φαση για πέντε Βουλευτές…
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Γιατί δεν

βάζετε δύο Βουλευτές-Κοινοβουλευτικός, δύο Βουλευτές-Κοινο-
βουλευτικός…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Γιατί ο κ. Τσακαλώτος
θέλει τώρα. Βάσει του Κανονισµού, όποτε θέλει παίρνει τον λόγο. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: …(δεν ακούστηκε).
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: …(δεν
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ακούστηκε).
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Λιβανέ, πηγαί-

νετε να τα πείτε από εκεί, να µη µιλάει συγχρόνως ο κύριος …
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Εγώ δεν

έχω να πω τίποτα γιατί τον βλέπω εκνευρισµένο.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πώς να µην είµαι εκνευρισµένος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και η κ. Αυγερινοπού-

λου έχει σοβαρό πρόβληµα και θέλει να µιλήσει. Σας παρακαλώ!
Μαζί µου είναι εκνευρισµένος, κύριε Λιβανέ, δεν είναι µαζί σας.

Ο κ. Βιλιάρδος έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Θα µιλούσα από την Έδρα, αλλά δεν

µπορώ µε τη µάσκα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ναι, βεβαίως.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Κατ’ αρχάς, συµφωνούµε και εµείς

µε το αίτηµα του κ. Τσακαλώτου και του κ. Λοβέρδου ότι δεν θα
συµβεί τίποτα αν διαρκέσει λίγο παραπάνω η συνεδρίαση. Αλί-
µονο!

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Αυτό είναι
άλλο θέµα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Απλά θα ήθελα να πω ότι συµφω-
νούµε, δεν θέλω να επεµβαίνω ενδιάµεσα, γιατί όπως καταλαβαί-
νετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Λιβανέ, έγινε
πριν η συζήτηση, δεν ήσασταν µέσα στην Αίθουσα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Την
άκουσα, την άκουσα.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Για το νοµοσχέδιο-έκτρωµα δεν χρει-
άζεται να πούµε τίποτα περισσότερο, το έχουµε αναλύσει πολλές
φορές.

Όσον αφορά τη µοµφή που για εµάς δεν αφορά ασφαλώς τον
Υπουργό Οικονοµικών, αλλά την Κυβέρνηση που εκπροσωπεί και
η οποία έχει µόνο αποτυχίες στο ενεργητικό της –τεράστιες απο-
τυχίες- αυτό που έχουµε διαπιστώσει είναι πως επικαλείται συ-
νεχώς δύο δήθεν επιτυχίες της.

Η πρώτη αφορά την ύφεση του εξαµήνου η οποία ήταν χαµη-
λότερη στην Ελλάδα συγκριτικά µε άλλες χώρες της Ευρωζώνης.
Εν προκειµένω, δεν αναφέρει αφ’ ενός µεν πως η Ελλάδα έχει
πίσω της µία πτώση του ΑΕΠ της, της τάξεως του 25%, ενώ οι
άλλες χώρες µια µέση ανάπτυξη 10%, αφ’ ετέρου πως το τρίτο
τρίµηνο θα δείξει την πραγµατικότητα, λόγω του ότι είναι το ισχυ-
ρότερο στην Ελλάδα εξαιτίας του αποτυχηµένου τουριστικού και
οικονοµικού της µοντέλου.

Αλήθεια, τί σηµαίνουν τα αναθεωρηµένα στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ;
Ξανά Greek statistics; Άχρηστο το προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού; Συνειδητοποιείτε τις συνέπειες για το υπέρογκο δηµόσιο
και «κόκκινο» ιδιωτικό χρέος µας; Συνεχίζετε να πιστεύετε πως
είναι βιώσιµα; Τί κάνετε για τη θανατηφόρα ασθένεια του απο-
πληθωρισµού; 

Η δεύτερη αφορά τον δανεισµό µας µε χαµηλά επιτόκια, τα
οποία οφείλονται κυρίως στις αγορές των οµολόγων µας, εκ µέ-
ρους της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας, που όπως είπε ο κ.
Σκυλακάκης, τεκµηριώνουν την εµπιστοσύνη της στην Κυβέρ-
νηση. Προφανώς, έχει εµπιστοσύνη η Γερµανία που την ελέγχει,
αφού έχει πειστεί πως η Κυβέρνηση θα ξεπουλήσει τα πάντα.
Επίσης, πως θα δώσει ό,τι ανταλλάγµατα της ζητηθούν, ακόµη
και εδαφική ή θαλάσσια εθνική µας κυριαρχία. Ενώ θα συνεχίσει
να την υπηρετεί –η ελληνική Κυβέρνηση τη Γερµανία εννοούµε-
µε σκυφτό το κεφάλι, όπως κάνει πάντοτε µέχρι σήµερα. 

Από την άλλη πλευρά, κανένας δεν υπερηφανεύεται για τον
δανεισµό του, ο οποίος αυξάνει ακόµη περισσότερο τα χρέη του.
Είναι εντελώς ανόητο. Υπερηφανεύεται κανείς όταν εξοφλεί τα
χρέη του, όχι όταν τα αυξάνει. Εκτός αυτού, έχουµε τονίσει αρ-
κετές φορές πως έξι τρισεκατοµµύρια οµολόγων της Ευρωζώνης
διαπραγµατεύονται µε αρνητικά επιτόκια. Με αρνητικά, κάτω του
µηδενός. Τέλος, πως αυτό που έχει σηµασία είναι το πραγµατικό
επιτόκιο, όχι το ονοµαστικό. Έχουµε τονίσει δεκάδες φορές πως
το πραγµατικό επιτόκιο είναι το ονοµαστικό συν τον αποπληθω-
ρισµό, γεγονός που σηµαίνει ότι για την Ελλάδα 1,18% συν 2,3%
και άρα πραγµατικό επιτόκιο 3,5%, όσο σχεδόν και επί εποχής
ΣΥΡΙΖΑ.

Όσον αφορά τις επιχειρήσεις που δανείζονται µε πάνω από

4,5% ονοµαστικό επιτόκιο κατά µέσο όρο, προφανώς το πραγ-
µατικό επιτόκιο είναι πάνω από 6,5%, άρα εντελώς καταστρο-
φικό.

Επίσης, σας έχουµε αναφέρει για σύγκριση τη χρεοκοπηµένη
Τουρκία, η οποία βιώνει µία τροµακτική νοµισµατική κρίση και η
οποία Τουρκία δανείζεται σήµερα µε 14%, αλλά έχει πληθωρισµό
11,75%. Εποµένως, το πραγµατικό της επιτόκιο, το ονοµαστικό
δηλαδή µείον τον πληθωρισµό, είναι µόλις 2,25% έναντι 3,5% της
Ελλάδας. Δεν µπορείτε να το καταλάβετε;

Κλείνοντας, θεωρείτε πως υπάρχει µέλλον για µία χώρα υπό
τη δική σας διαχείριση µε δηµόσιο χρέος πάνω από 200% του
ΑΕΠ της, µε «κόκκινο» ιδιωτικό πάνω από 150%, µε ύφεση 10%,
µε έλλειµµα στον προϋπολογισµό της επίσης 10% που αυξάνει
το δηµόσιο χρέος, µε ένα αντίστοιχο έλλειµµα στο ισοζύγιο τρε-
χουσών συναλλαγών της που αυξάνει το ιδιωτικό εξωτερικό της
χρέος, µε αποψιλωµένο τον παραγωγικό της ιστό, µε αποτυχη-
µένο οικονοµικό µοντέλο, µε εθνικά, κοινωνικά και τόσα άλλα
προβλήµατα; Πιστεύετε σε θαύµατα;

Αλήθεια, µπορεί κανείς να πιστεύει σήµερα πως τα µνηµόνια –
πόσω µάλλον το PSI- είχαν θετικά αποτελέσµατα για την Ελλάδα;

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Βιλιάρδο.
Καλείται στο Βήµα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από τον

ΣΥΡΙΖΑ κ. Ευκλείδης Τσακαλώτος.
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, προτείνω, αν θέ-

λετε, για συµβιβασµό γι’ αυτό που είχαµε, να µιλήσουν δύο Βου-
λευτές, να µιλήσω εγώ, να µιλήσουν τρεις Βουλευτές και µετά
να µιλήσει ο κ. Καραµανλής και να κρατήσουµε την πεντάδα των
Βουλευτών ανάµεσα σε δύο Υπουργούς, όπως είχαµε πει.

Αν τη δέχεται την πρόταση και ο κ. Καραµανλής, νοµίζω ότι
αυτό βοηθά όλους.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ,
γιατί µε διευκολύνετε πάρα πολύ, αλλά κυρίως ο κ. Καραµανλής.

Θέλετε να µιλήσετε µετά από δύο Βουλευτές;
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Μετά από τρεις Βουλευτές.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία.
Καλείται, λοιπόν, στο Βήµα η κ. Διονυσία - Θεοδώρα Αυγερι-

νοπούλου από τη Νέα Δηµοκρατία.
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Σας ευχαριστώ, κύριοι συνάδελφοι.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η συζήτηση που λαµβάνει ως

τώρα χώρα στο Κοινοβούλιο δείχνει ότι η πρόταση δυσπιστίας
που κατατέθηκε από την Αξιωµατική Αντιπολίτευση γίνεται στην
πραγµατικότητα χωρίς λόγο, µόνο και µόνο για να ευχαριστήσει
το δικό της κοµµατικό ακροατήριο. 

Σύµφωνα µε το άρθρο 84 του Συντάγµατος, µε την πρόταση
δυσπιστίας εξετάζεται το αν εξακολουθεί να συντρέχει ή όχι η
στήριξη της πλειοψηφίας των Βουλευτών στην Κυβέρνηση ή σε
κάποιον από τους Υπουργούς της. Καθ’ όσον σήµερα δεν αµφι-
σβητείται από κανέναν η υποστήριξη την οποία παρέχουµε όλοι
οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας στο πρόσωπο του κ. Σταϊ-
κούρα, αλλά και στο σύνολο των µελών της Κυβέρνησης, προ-
φανώς και η πρόταση δυσπιστίας δεν έχει λόγο στήριξης. 

Τον κ. Σταϊκούρα δεν τον στηρίζουµε µόνο οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας που αποτελούµε την Πλειοψηφία σε αυτό εδώ
το Κοινοβούλιο. Η πιο σηµαντική υποστήριξη προς το έργο το δικό
του και της Κυβέρνησης προέρχεται ευθέως, άµεσα, από τον ελ-
ληνικό λαό. Η µεγάλη πλειοψηφία του ελληνικού λαού, αν ερωτη-
θεί σήµερα που βλέπει πώς διάγει τον βίο της αυτή η Κυβέρνηση,
µε ποιες ηθικές και πολιτικές αξίες και µε τι αποτελεσµατικότητα,
την κρίνει απολύτως θετικά. Ο λαός µας για πρώτη φορά µετά από
τα χρόνια της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ νιώθει και πάλι ασφαλής και
δείχνει εµπιστοσύνη προς την Κυβέρνηση που κρατά την τύχη της
χώρας στα χέρια της. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. 

Μάλιστα, η πρόταση µοµφής ασκείται και απασχολεί το σύ-
νολο της Κυβέρνησης και της Βουλής άνευ λόγου, τη στιγµή που
ο ελληνικός στόλος βρίσκεται στο Αιγαίο, στην Κύπρο συνεχίζον-
ται οι παραβιάσεις των διεθνών συµφωνιών και εσωτερικά στη
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χώρα µας συνεχίζεται η προϊούσα πορεία του κορωνοϊού. 
Όσον αφορά στο νοµοσχέδιο, µας ζητάτε να αποσύρουµε

ρυθµίσεις που πολλοί συµπολίτες µας ανέµεναν τόσο καιρό και
οι οποίες θα επιτρέψουν στους οφειλέτες να ρυθµίσουν τις εκ-
κρεµότητές τους µε ευνοϊκότερο τρόπο από ό,τι σήµερα. Το νο-
µοσχέδιο δίνει, πράγµατι, µία δεύτερη ευκαιρία στους
συµπολίτες µας να µη χάσουν τα σπίτια τους, να µη χάσουν την
πρώτη κατοικία και την περιουσία τους. Δίνεται η δυνατότητα να
ρυθµίσουν τα δάνειά τους σε περισσότερες δόσεις, να παραµεί-
νουν στο σπίτι τους ακόµα και αν δεν µπορέσουν να ρυθµίσουν
το χρέος τους, να ξεκινήσουν πάλι την επιχειρηµατική τους δρα-
στηριότητα, να αποκτήσουν τη χαµένη περηφάνια τους.

Αν είχατε καλύτερη πρόταση από αυτή, γιατί δεν την εφαρµό-
ζατε, όταν ήσασταν εσείς κυβέρνηση; Κι αν έστω και τώρα έχετε
µία καλύτερη πρόταση, γιατί δεν την προτείνετε να τη συζητή-
σουµε; Ποιος είναι ο λόγος της πρότασης δυσπιστίας;

Ένα είναι το σίγουρο. Πολλοί συµπολίτες µας δεν έχουν ερ-
γασία και εισόδηµα, για να αποπληρώσουν τα δάνειά τους. Πρέ-
πει να τους δώσουµε αυτή τη δεύτερη ευκαιρία τώρα για µία
βιώσιµη ρύθµιση των δανείων τους. Πρέπει να εστιάσουµε όλοι
µαζί τις προσπάθειές µας, για να φέρουµε νέες επενδύσεις στη
χώρα µας, να δηµιουργήσουµε νέες θέσεις εργασίας και να επα-
νεκκινήσουµε την οικονοµία µας. Αυτός είναι ο στόχος µας.

Συνεπώς, καταψηφίζω την πρόταση δυσπιστίας και δηλώνω
την εµπιστοσύνη µου στο πρόσωπο του Υπουργού Οικονοµικών.

Κλείνοντας, λόγω του εορτασµού της παγκόσµιας ηµέρας για
τον καρκίνο του µαστού, θα ήθελα να εξάρω την πρωτοβουλία
του Πρωθυπουργού κ. Κυριάκου Μητσοτάκη για την έναρξη ενός
προγράµµατος δωρεάν µαστογραφίας ανά δύο έτη για κάθε γυ-
ναίκα ηλικίας σαράντα εννέα και πενήντα ετών. Όλες οι γυναίκες
πρέπει να µπορούν να εξετάζονται εγκαίρως. Η πρόληψη στην
υγεία χαρίζει ζωή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστούµε

πάρα πολύ, κυρία Αυγερινοπούλου. Είναι πολύ ευγενική. Έχει
σοβαρό πρόβληµα και όµως, έκανε και λιγότερο από όλους.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Χρήστος Σπίρτζης από τον ΣΥΡΙΖΑ και
την Α’ Ανατολική Αττική.

Επειδή είστε και παλιός, µη µου φάτε τον χρόνο που άφησε η
κ. Αυγερινοπούλου.

Ορίστε, έχετε τον λόγο για έξι λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΠΙΡΤΖΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, παρ’ ότι η πρόταση δυσπιστίας απευ-

θύνεται στον Υπουργό Οικονοµικών, πολλοί Υπουργοί της Κυ-
βέρνησης και µέσα σε αυτούς και ο Υπουργός Προστασίας του
Πολίτη αισθάνονται ότι έχει γίνει πρόταση µοµφής για εκείνους
µε αυτά που έχουν γίνει δεκαπέντε µήνες και είναι απόλυτα λο-
γικό. Υπάρχει γενικότερο θέµα στην Κυβέρνηση, όταν η ανεπάρ-
κειά της σε κρίσιµους τοµείς, αλλά και σε απλά διαχειριστικά
θέµατα, είναι τόσο εµφανής που δεν καλύπτεται ούτε µε τρικ
ούτε µε την άριστη επικοινωνιακή τακτική της Κυβέρνησης.

Οφείλουµε, λοιπόν, να αναδείξουµε εκτός από το σηµερινό
σχέδιο νόµου, όσα ακούστηκαν αυτές τις τρεις µέρες. Πρέπει να
αναδείξουµε τη φασίζουσα αντίληψη που διατύπωσε ο κ. Μητσο-
τάκης προεκλογικά και µετά τις εκλογές, αλλά και στελέχη της
Νέας Δηµοκρατίας, ότι θέλετε να µας νικήσετε όχι γι’ αυτά που
κάναµε, αλλά γι’ αυτά που πιστεύουµε.

Πρώτον, ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη καθ’ όλη τη
διάρκεια της τοποθέτησής του ταύτισε την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου και τον εαυτό του µε την Ελληνική Αστυνοµία. Αυτός
είναι ο ορισµός της αντίληψης του καθεστωτισµού, της παλιάς
«µαύρης» Ελλάδας του χωροφύλακα και του αστυνοµικού κρά-
τους. Αυτοί είναι οι δύο κόσµοι που συγκρούονται, η παράδοση
της Δεξιάς, µε την Ελλάδα της περηφάνιας και την Αστυνοµία
της δηµοκρατίας.

Δεύτερον, ο κ. Χρυσοχοΐδης είπε ότι στοχοποιήσαµε τον ίδιο
και εποµένως και την Ελληνική Αστυνοµία για την εξαφάνιση του
φυγόπονου ναζιστή Παππά και ότι δώσαµε τα ρέστα µας. Μας
έκανε, βέβαια και µάθηµα για φυλακές και για εξορίες.

Κύριε Πρόεδρε –και ας µη µετρήσει αυτό στον χρόνο- θα

ήθελα να εκφράσουµε τη βαθιά µας θλίψη για τον θάνατο του
Νίκου Μπελογιάννη σήµερα, του γιου του Νίκου Μπελογιάννη και
της Έλλης Παππά. Είδατε η συγκυρία καµµιά φορά;

Εµείς, αγαπητοί συνάδελφοι, δεν στοχοποιούµε ούτε πρό-
σωπα ούτε φορείς ούτε συλλογικότητες ούτε αντιπάλους. Δεν
είναι ούτε στην κουλτούρα µας ούτε στην ιστορία µας ούτε στις
αρχές µας. Μπερδεύεστε µάλλον µε το εσωτερικό της παράτα-
ξής σας και µε τη δική σας παράδοση. Όταν, όµως, συµβαίνει
ένα τόσο κραυγαλέο φιάσκο σαν αυτό του χρυσαυγίτη ναζιστή
Παππά, µία δηµοκρατική Κυβέρνηση αναλαµβάνει τις ευθύνες
της και δεν κουνάει το δάχτυλο. Δεκαπέντε µέρες διαρρέατε στα
µέσα µαζικής ενηµέρωσης και αυτά ενηµέρωναν τους πολίτες
για την ετοιµότητα και το σχέδιο σύλληψης των εγκληµατιών της
Χρυσής Αυγής. Δεκαπέντε µέρες παπαγαλάκια δήθεν συνδικα-
λιστές, ταυτισµένοι µε τη Νέα Δηµοκρατία, έλεγαν γελώντας σε
όλα τα κανάλια ότι δεν υπάρχει καµµία περίπτωση διαφυγής. Δε-
καπέντε µήνες δεν ζητήσατε ούτε εσείς ούτε ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης, από ό,τι είπατε, να επιτηρείται ο ναζιστής Παππάς από
την Αστυνοµία. Τόση σιγουριά είχατε ότι δεν θα φύγει κανείς;

Επίσης, ο Υπουργός είπε ότι βρήκε µία Αστυνοµία χωρίς εξο-
πλισµό και χωρίς σχέδιο, αλλά δεκαπέντε µήνες τώρα παραλαµ-
βάνει τα αποτελέσµατα των δικών µας διαγωνισµών. Δεν κάνει
το ίδιο γι’ αυτά που βρήκε. Και ρωτάµε το εξής: Αληθεύει ότι δεν
λειτουργούσαν οι ασύρµατοι της Αστυνοµίας λίγες µέρες πριν
από το περιστατικό που τραυµατίστηκαν αστυνοµικοί και ο πολί-
της; Είπε ότι δεν βρήκε επιτελείο. Αυτό είναι µοµφή στον πρώην
αρχηγό της Αστυνοµίας που σήµερα είναι Γενικός Γραµµατέας;

Και τέλος, είπε «χωρίς ηθικό». Απαντάµε: χωρίς ηθικό ήταν οι
ακροδεξιοί θύλακες της Αστυνοµίας που σήµερα έχουν ξεσαλώ-
σει και όχι η συντριπτική πλειοψηφία των δηµοκρατών αστυνοµι-
κών που υπηρετούν και το Σύνταγµα και τη δηµοκρατία, οι ειδικοί
φρουροί που προσλαµβάνετε έξω από τις πανελλήνιες, χωρίς εκ-
παίδευση. Ένας πιάστηκε να εκβιάζει, χθες ένας άλλος -νέο
παιδί- σκότωσε τον αδελφό του. Και µας κουνάτε πάλι το δά-
χτυλο! Τους εκπαιδεύουν αυτούς τους ανθρώπους οι συνδικαλι-
στές παπαγαλάκια.

Και βέβαια τα φαινόµενα αστυνοµικής βίας στη συνέχεια,
όπως στο σπίτι του Ινδαρέ, οι συλλήψεις στους κινηµατογρά-
φους, οι συµπεριφορές στους δρόµους από νταήδες δήθεν
αστυνοµικούς –δεν είναι αυτοί αστυνοµικοί- είναι συνήθη. 

Και τι έγινε η έκθεση αλήθεια της Επιτροπής Αλιβιζάτου; Στο
χρονοντούλαπο; 

Είπατε ότι φτιάχνουµε σαπουνόπερες µε νέα παιδιά. Δεν ξέ-
ρετε πώς επιχειρείται η τροµοκράτηση µαθητών, γονέων, εκπαι-
δευτικών µε το ένα-δύο εισαγγελίας Αστυνοµίας για τις
καταλήψεις; Δεν καταλαβαίνετε τι είναι ένα παιδάκι δεκατεσσά-
ρων χρόνων να είναι τέσσερις ηµέρες στη ΓΑΔΑ µε δική σας νο-
µοθεσία; 

Και µιλήσατε για µια σύγχρονη Αστυνοµία που αντιµετωπίζει
τη φύλαξη των συνόρων. Θέλετε να µας πείτε για τα γεγονότα
ξυλοδαρµού πολιτών στην πλατεία της Ορεστιάδας, για την από-
βαση στα νησιά του βορείου Αιγαίου και για τις φασίζουσες συµ-
περιφορές εκεί; 

Τέλος µας είπατε να πάµε στις υποβαθµισµένες περιοχές, στα
Εξάρχεια, στην Οµόνοια, στο Μενίδι, στο Ζεφύρι. Εµείς πηγαί-
νουµε κάθε ηµέρα, κύριοι συνάδελφοι της Νέας Δηµοκρατίας.
Είναι τα γραφεία µας, είναι οι άνθρωποι που µιλάµε. Εσείς δεν
πηγαίνετε γιατί αν πηγαίνατε θα ξέρατε και θα βλέπατε τους εµ-
πόρους ναρκωτικών να πουλάνε ναρκωτικά δίπλα στα παιδιά,
δίπλα στα σχολεία, στους σταθµούς των µέσων µαζικής µεταφο-
ράς, παντού. Και αυτά δεν είναι βέβαια στο δόγµα νόµος και
τάξη. 

Αγαπητοί συνάδελφοι, δυστυχώς όχι δεν ξέρετε τι γίνεται στις
λαϊκές γειτονιές της Αθήνας, αλλά δεν ξέρετε τι γίνεται πενήντα
µέτρα από το Μαξίµου. Καταθέτω δύο φωτογραφίες από προχ-
θές. Πενήντα µέτρα από το Μαξίµου είναι τόσο πυκνή η συγκέν-
τρωση όσο ήταν και η συγκέντρωση έξω από το Εφετείο. Μόνο
που εκεί δεν τη διαλύσατε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Χρήστος Σπίρτζης καταθέτει
για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται
στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενο-
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γραφίας και Πρακτικών της Βουλής)
Η καλλιέργεια, κύριε Υπουργέ, κουλτούρας ανυπακοής και τα

υπόλοιπα φαινόµενα βρίσκουν γόνιµο έδαφος µε την πολιτική
σας, από πολιτικές τροµοκράτησης, από δύο µέτρα και δύο
σταθµά, από φασίζουσες αντιλήψεις, από επιλογές και σαν και
αυτή που επιλέξατε της διάλυσης της ειρηνικής συγκέντρωσης
στο Εφετείο. 

Δεν µιλάτε µε κανέναν. Δεν ακούτε ούτε το Συµβούλιο της Επι-
κρατείας, που έχει βγάλει αντισυνταγµατικό και το επιτελικό κρά-
τος µε την ΕΥΠ και την ΕΡΤ και την ΚΥΑ του µεγάλου περιπάτου,
τον Άρειο Πάγο για τον νόµο των συναθροίσεων, τους κοινωνι-
κούς φορείς που διαφώνησαν µε έκτρωµα των πλειστηριασµών
σήµερα. 

Θεσµοθετείτε την πτώχευση του ανθρώπου. Αυτή είναι η αί-
σθηση, ο πολιτισµός που έχετε για τον άνθρωπο; Δεν έχετε νιώ-
σει ποτέ να βάζετε πρώτη του µηνός το κλειδί στην κλειδαριά και
να µην έχετε να πληρώσετε µισθούς, ΙΚΑ, εφορία, ενοίκιο, ΦΠΑ;
Δεν το έχετε νιώσει αυτό ποτέ; Δεν έχετε δουλέψει ποτέ δώδεκα,
δεκατέσσερις, δεκαέξι ώρες και να µην σας πληρώσουν; Δεν
έχετε ζήσει τη βάσανο να είστε µέσα στο µαγαζί και να µην µπαί-
νει άνθρωπος; Δεν έχει ακούσει τι είναι να µπει ένας άνθρωπος
στον «ΤΕΙΡΕΣΙΑ»;

Κύριε Υπουργέ, για όνοµα του Θεού! Μας κατηγορείτε για την
πρόταση δυσπιστίας και ότι δεν είµαστε αξιόπιστη Αξιωµατική
Αντιπολίτευση. Τι θέλατε να κάνουµε; Να πούµε στις τράπεζες
και στα funds «καλοφάγωτα τα σπιτάκια του ελληνικού λαού»; Τι
θέλατε να πούµε; Ή θέλατε να πούµε σαν και αυτό που κάνατε
εσείς, που είναι η υποκρισία στο µεγαλείο της, που κάνατε πρό-
ταση µοµφής για τη Συµφωνία των Πρεσπών µε ανοικτό το
εθνικό θέµα πριν λίγους µήνες; 

Και ακούµε τον κ. Γεραπετρίτη να λέει ότι η εθνική κόκκινη
γραµµή είναι στα έξι µίλια, τον κ. Χρυσοχοΐδη να λέει ότι χρησι-
µοποιούµε επικίνδυνα όπλα για να επιβιώσουµε, όπως τον εθνι-
κισµό για τα δώδεκα µίλια. Έλεος! Ανέχεστε κάθε προσβολή από
την Τουρκία, τουλάχιστον µην µας κάνετε µαθήµατα δηµοκρα-
τίας και πατριωτισµού σε εµάς τουλάχιστον. 

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε. 
Αγαπητοί συνάδελφοι, ψηφίζουµε και καταθέσαµε την πρό-

ταση δυσπιστίας γιατί σε τούτα εδώ τα µάρµαρα δεν αναθεωρεί-
ται, δεν µεταρρυθµίζεται ούτε ο πατριωτισµός, ούτε η
δηµοκρατία, ούτε η αξία του ανθρώπου.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Συνεχίζουµε µε ΣΥΡΙΖΑ και τον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπό
του κ. Ευκλείδη Τσακαλώτο για έξι λεπτά, είναι δευτερολογία.
Μετά είναι ο κ. Χατζηδάκης.

Κύριε Τσακαλώτο, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρώτα το άκουσα από τον κ. Γε-

ραπετρίτη. Μετά το άκουσα από τον κ. Γεωργιάδη. Μετά από τον
κ. Βορίδη, πιο διασκεδαστικός αυτός πρέπει να σας πω, όπως
πάντα. Μετά από πάρα πολλούς Βουλευτές, ότι αυτή η πρόταση
µοµφής δεν είναι εναντίον του κ. Σταϊκούρα, αλλά είναι εναντίον
του πρώην Υπουργού Οικονοµικών.

Και, επειδή εµένα µου αρέσει να εµπλέκοµαι µε τα επιχειρή-
µατα, και φαντάζοµαι όταν το λέει και ο Υπουργός Επικρατείας
και τόσοι Υπουργοί δεν είναι αστεϊσµός, είναι σοβαρό επιχείρηµα
ότι είναι εναντίον εµού, δύο εκδοχές παίρνω σαν υπόθεση εργα-
σίας. Το πρώτο είναι να το ψηφίσετε. Αφού είναι εναντίον µου
αυτό που πρέπει να κάνετε είναι να το ψηφίσετε. Η δεύτερη εκ-
δοχή είναι να µην το ψηφίσετε γιατί το θεωρείτε µια άδικη µοµφή
αφού είναι ενάντια σε εµένα και έχετε πειστεί από τα επιχειρή-
µατα που λέω και έχετε καταλάβει ότι τα επιχειρήµατα που εσείς
λέτε δεν στέκουν. Και έχετε καταλάβει ότι άλλα τα σκονάκια που
δίνετε στους Βουλευτές και άλλη η πραγµατικότητα. 

Γιατί βεβαίως έγιναν πλειστηριασµοί στη δική µας κυβέρνηση.
Σας λέµε ότι δεν ήταν πρώτης κατοικίας, αλλά συνεχίζετε να το
λέτε σαν να είχε κάποια σχέση αυτό το πράγµα. Δεν ακούτε επι-
χειρήµατα. 

Βεβαίως είπα σε οµιλία στη Βουλή ως Υπουργός Οικονοµικών
ότι πρέπει να γίνονται πλειστηριασµοί, ότι πρέπει να γυρίσουµε
στην κανονικότητα, ότι αυτό θα βοηθήσει την ανάπτυξη, θα βοη-
θήσει να µπορούν οι τράπεζες να δώσουν νέα δάνεια. Αλλά από
κάτω έκανα ένα ολόκληρο σκεπτικό, πόσο καιρό, πόσα χρόνια
θα µας πάρει όµως να είµαστε σε µια κανονικότητα για αυτήν την
ελευθεροποίηση και σε ποιους θα πρέπει πάντα να υπάρχει προ-
στασία, στην ίδια οµιλία. Εσείς δεν το παίρνετε υπ’ όψιν αυτό και
συνεχίζετε να λέτε ο πρώην Υπουργός έκανε είκοσι πέντε χιλιά-
δες πλειστηριασµούς, είναι υπέρ των πλειστηριασµών. Δεν γίνε-
ται έτσι διάλογος, δεν γίνεται έτσι συζήτηση. 

Γιατί αυτό που είπα και επαναλαµβάνω είναι ότι σε οικονοµικά
δύσκολες περιπτώσεις, όταν υπάρχει πρόβληµα λιτότητας, πρέ-
πει να είµαστε πολύ φειδωλοί µε τους πλειστηριασµούς, πρέπει
να περιορίζονται -και προσπαθώ να σας πείσω ότι είµαστε δύ-
σκολη πάλι συνθήκη- και ότι κάποιοι άνθρωποι είναι ευάλωτοι και
θέλουν προστασία ακόµα και όταν επιστρέψουµε στην κανονικό-
τητα. 

Και ένα από τα πράγµατα, αφού αυτή είναι η συζήτηση, που
είµαι εντελώς περήφανος είναι ότι ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν η πρώτη κυ-
βέρνηση στη Μεταπολίτευση που είχε µια πολιτική για τη στέ-
γαση. Είχαµε πολιτική για τη στέγαση, να δουλέψουµε σε
πολλούς διαδρόµους για να φτάσουµε σε αυτό που θέλαµε και
κάναµε τη στεγαστική µας πολιτική και την επιδότηση του ενοι-
κίου. 

Και κάνουµε και πράγµατα για την υγεία. Πώς αισθανθήκατε
όταν µιλούσε ο κ. Ξανθός, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι; Και πώς
αισθάνονται οι γυναίκες ιδιαίτερα από τη δική σας πλευρά όταν
ο δικός σας Πρωθυπουργός λέει ότι «εγώ ανακοινώνω ότι από
πενήντα και πάνω θα γίνεται δύο φορές τζάµπα το τεστ» και σας
διάβασε ότι αυτό ισχύει για γυναίκες σαράντα χρόνων εδώ και
δύο χρόνια; Έτσι θα κάνουµε συζήτηση και για την κοινωνική πο-
λιτική; Ότι πάει ο Πρωθυπουργός και σε αυτήν την ηµέρα εκµε-
ταλλεύεται και δεν ξέρει τι είναι το καθεστώς; Πώς αισθανθήκατε
εσείς;

Και να συνεχίσω. Δεν θα πω το µεγάλο ψέµα, κυρία Κεραµέως.
Πραγµατικά πιστεύετε ότι καταστρέψαµε εµείς τους εργαζόµε-
νους και τα νοικοκυριά και τη µεσαία τάξη όταν είχαµε ανάπτυξη
–µικρή ανάπτυξη- το 2015-2019 και όχι εσείς όταν είχατε 24%
µείωση του ΑΕΠ; 

Να σας πω ένα µεγαλύτερο ψέµα. Ξέρετε ποιο είναι το µεγάλο
ψέµα του ΠΑΣΟΚ και της Νέας Δηµοκρατίας; Ότι το 2009 µετά
από χρόνια ανάπτυξης είχαµε τεράστιο πρόβληµα φτώχειας και
παιδικής φτώχειας. Το ξέρετε αυτό;

Άρα πρέπει η πολιτική µας να το παίρνει υπ’ όψιν αυτό ότι η
κοινωνική πολιτική, χρειαζόµαστε τώρα λόγω κρίσης, αλλά το
χρειαζόµασταν έτσι κι αλλιώς, γιατί το 2009 µετά από τόσα χρό-
νια ανάπτυξης είχαµε από τους µεγαλύτερους αριθµούς φτώ-
χειας σε όλη την Ευρώπη. Μπορούµε να την κάνουµε αυτή τη
συζήτηση που τώρα κατεβάζετε προσχέδιο του προϋπολογι-
σµού, που δεν φαίνεται να το καταλαβαίνετε αυτό και που µε τα
δικά σας τα νούµερα φαίνεται να αυξάνει τις ανισότητες και δεν
λέει να ξαναχτίσουµε το κοινωνικό κράτος.

Αν θέλετε να ξέρετε γιατί υπάρχει αυτή η πρόταση µοµφής
είναι θέµα δηµοκρατίας, γιατί δεν είναι µόνο που τα λέτε εσείς
αυτά και δεν αντιµετωπίζετε τα επιχειρήµατα. Δεν ακούτε τον αν-
τίπαλο. Δεν µπορείτε να αντιµετωπίσετε τα επιχειρήµατα µε αν-
τεπιχειρήµατα. Θα πείτε τα ίδια ξανά. Ο κ. Σταϊκούρας θα έχει τα
ίδια διαγράµµατα που τα έχει ετοιµάσει πριν έρθει εδώ πέρα,
χωρίς να ακούσει τι λέµε. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Ούτε τριάντα δευτερόλεπτα, κύριε Πρόεδρε, δεν θα χρειαστώ.
Είναι ότι αυτό αρχίζει να περνάει στην κοινωνία και εµείς κάτι

πρέπει να κάνουµε, γιατί σε λίγο οι αντιδράσεις θα είναι πιο σφο-
δρές για εσάς, γιατί δεν έχετε ετοιµάσει τον κόσµο για τις δυ-
σκολίες που έχουνε µπροστά. Όπως δεν τον ετοιµάσατε για το
δεύτερο κύµα. Το καλοκαίρι σχεδόν λέγατε ότι τελείωσε και
τώρα έχουµε το δεύτερο κύµα.

Η οικονοµική πολιτική που οδηγείτε και δεν µας έχετε εξηγήσει
γιατί δεν χρησιµοποιείτε λίγο περισσότερο το µαξιλάρι, θα δηµι-
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ουργήσει µεγάλα προβλήµατα. Η µοµφή αυτή είναι θέµα δηµο-
κρατίας. Δεν έχουµε πολλά όπλα σαν Αντιπολίτευση. Έχουµε αυτό
το όπλο, κάνουµε ό,τι µπορούµε να ευαισθητοποιήσουµε τους πο-
λίτες. Τους καλούµε και όλα τα κόµµατα της Αντιπολίτευσης σε
αυτή την ευαισθητοποίηση να βάλουµε πλάτη για µία διαφορετική
πολιτική πριν είναι αργά. Και η δηµοκρατία χρειάζεται αυτό να
περνάει και στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης. Δεν περνάει.

Και εµείς να είστε σίγουροι και µε άλλους και άλλες στην Αρι-
στερά, θα κάνουµε το παν να περάσει για να έχει σχέση µε την
πραγµατικότητα. Και η πραγµατικότητα είναι πολύ σκληρό κα-
ρύδι και κάποτε θα έρθει στην επιφάνεια. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-
στούµε.

Καλείται στο Βήµα ο κ. Διονύσιος Χατζηδάκης από τη Νέα Δη-
µοκρατία, ο όποιος έχει επέτειο σήµερα. Να του δώσουµε τον
λόγο µην του µείνει το µονόπετρο στην τσέπη.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στην ώρα µου
πήρα τον λόγο, δεν µου κάνατε διευκόλυνση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Όχι ο κ. Καραµανλής
σας έκανε υποχώρηση. Εγώ δεν έκανα τίποτα. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην πρόταση δυσπι-

στίας στον Υπουργό Οικονοµικών, εγώ µε αυτά που άκουσα θα
µιλήσω µε χιούµορ.

Αν ήµουν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µέλος της Επιτροπής
Απονοµής Όσκαρ στο ντοκιµαντέρ µικρού µήκους µε τίτλο
«Ατολµία» µε σκηνοθέτη τον τέως Πρωθυπουργό τον κ. Τσίπρα
και πρωταγωνιστή τον τέως Υπουργό Οικονοµικών τον κ. Τσακα-
λώτο, ειλικρινά θα έδινα τα δύο αγαλµατίδια της σκηνοθεσίας
στον κ. Τσίπρα και του πρωταγωνιστή στον κ. Τσακαλώτο.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Γιατί µικρού µήκους; 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Τι είναι, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, ατολµία; Να κάνετε πρόταση δυσπιστίας στον Υπουργό
Οικονοµικών για το παρόν νοµοσχέδιο, όταν αυτό έχει συνυπο-
γραφεί από επτά Υπουργούς και έχει εγκριθεί από το Υπουργικό
Συµβούλιο και από τον κύριο Πρωθυπουργικό τον Κυριάκο Κων-
σταντίνου Μητσοτάκη. 

Άρα, ο κ. Σταϊκούρας δεν κατέθεσε ένα νοµοσχέδιο που απη-
χεί τις προσωπικές απόψεις του, αλλά το νοµοσχέδιο αυτό απη-
χεί τις απόψεις όλης της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας.
Άρα, η πρόταση δυσπιστίας έπρεπε να απευθυνθεί προς την Κυ-
βέρνηση.

Και κάνω µία ερώτηση: Έχετε τόλµη να καταθέσετε πρόταση
δυσπιστίας κατά της Κυβέρνησης; Γιατί µιλήσατε για τα πάντα,
για τον κ. Χρυσοχοΐδη, για τον κ. Παναγιωτόπουλο, για την κ. Κε-
ραµέως, µιλήσατε για τους πάντες. Πρόταση και guts έχετε να
υποβάλετε πρόταση δυσπιστίας; Την απάντηση θα σας τη δώσω
εγώ. Όχι. Και γιατί; Γιατί έχετε ατολµία. Έχετε ατολµία!

Εάν, λοιπόν, η Κυβέρνηση µε αυτό το νοµοσχέδιο, που κατά
τη γνώµη σας εξαθλιώνει τους Έλληνες και τους οδηγεί στην κα-
ταστροφή και όλα τα άλλα που ακούσαµε από εσάς µέσα στο
Κοινοβούλιο, τότε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ζητήστε εκλο-
γές, να ελευθερωθεί ο τόπος, να ξαναέρθετε εσείς να διοικήσετε
και να κυβερνήσετε. Και θα σας κρίνει ο ελληνικός λαός.

Το µόνο που κάνετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι της Αντιπο-
λίτευσης, µε την πρόταση αυτή είναι να γυρίζετε την πλάτη στα
σοβαρά προβλήµατα της χώρας, ασκώντας -επιτρέψτε µου να
πω, γιατί είµαι ήπιος άνθρωπος- µία στείρα, ανέξοδη Αντιπολί-
τευση, κοιτώντας µόνο στο εσωτερικό σας ακροατήριο και τα
προβλήµατα που αντιµετωπίζετε ως κόµµα, όπως λέγεται.

Τολµήστε, λοιπόν και ζητήστε εκλογές. Αν δεν το κάνετε τότε
αρκεστείτε µε το Όσκαρ της ατολµίας που θα σας απένειµα αν
ήµουνα κριτής των Όσκαρ. Και δεν τολµάτε να το κάνετε κατά
της Κυβέρνησης, γιατί είστε νοήµονες άνθρωποι και µορφωµένοι
και σπουδασµένοι και ξέρετε από πολιτική. Και δεν το κάνετε
γιατί τα πεπραγµένα της Κυβέρνησής σας είναι τέτοια που συγ-
κρινόµενα µε τα πεπραγµένα της σηµερινής Κυβέρνησης, πάλι
θα σας οδηγήσουν σε µία µεγάλη οδυνηρή ήττα. 

Εµείς, οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας, θα υποστηρί-

ζουµε τον Υπουργό Οικονοµικών τον κ. Σταϊκούρα, αλλά και κάθε
Υπουργό της Κυβέρνησης για να λύνει το κάθε πρόβληµα, γιατί
τα άλυτα προβλήµατα όταν δεν τα λύνεις αυτά εκδικούνται.

Και θέλω να τελειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, παρ’ όλο
που είµαι και εγώ νεοσσός σε αυτή εδώ την Αίθουσα, να απευ-
θυνθώ προς τους νεοσσούς Βουλευτάς και προς ορισµένους
αδέσποτους της Αριστεράς, τους οποίους τους φέρατε στον
κόλπο σας.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΧΑΡΙΤΟΥ: Δεν υπάρχουν. 
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Δεν υπάρχουν;
Δεν καταξιώνεται κανείς βρίζοντας, φωνάζοντας και κραυγά-

ζοντας. Η καταξίωση έρχεται µε το έργο.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Βουλευτή)
Θέλω να τελειώσω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε κάτι το

οποίο µου δηµιούργησε όχι καλή εντύπωση. Δεν χρειάζονται, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστοποιητικά πατριωτισµού για τον
κ. Τσίπρα. Ο άνθρωπος έχει γίνει Πρωθυπουργός, ουδείς αµφι-
βάλλει και για κανέναν Πρωθυπουργό τον πατριωτισµό του.
Αλλά, πιστοποιητικά από τον κ. Ραγκούση, µάλλον κακό του
κάνει.

Σας θυµίζω, γιατί φαίνεται πως έχουµε όλοι ασθενή µνήµη,
στις 29-5-2015 είχε πει και είχε γράψει στο Twitter του: «Τσίπρας,
ο πιο ανέντιµος Πρωθυπουργός της Μεταπολίτευσης». Κάνω τον
σταυρό µου. Στις 30-6-2015 είχε πει: «Ο κ. Τσίπρας είναι αρρω-
στηµένα εγωπαθής». Στις 14-7-2016 είχε πει: «Ο Τσίπρας είναι
τόσο λίγος που σε κάνει να νιώθεις ότι πλέον όταν τον επικρίνεις,
είναι σαν να κλέβεις εκκλησίες».

Λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να σας παρακα-
λέσω να λέµε λιγότερα, να κάνουµε χαρακτηρισµούς λιγότερους
και όσο περισσότερο ξεπεράσουµε τη φράση «πολιτικός απατε-
ώνας», τόσο η Βουλή θα πορεύεται καλά.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Χατζηδάκη.
Θα δώσω τον λόγο στον κ. Γεώργιο Αρβανιτίδη από το Κίνηµα

Αλλαγής, γιατί εδώ µιλάνε ΣΥΡΙΖΑ, Νέα Δηµοκρατία συνέχεια,
στη συνέχεια στον Υπουργό και θα δούµε πώς θα µείνει ο χρόνος
τώρα, γιατί θα κλείσουµε µε τον κ. Λιβανό, τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Αρβανιτίδη, έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο νέος πτωχευτικός νόµος που

έφερε η Κυβέρνηση ήταν µια καλή ευκαιρία για να συγκριθεί η
ιστορία και τα πεπραγµένα όλων µας. Να συγκριθούµε για το πα-
ρελθόν µας, για το παρόν µας, αλλά και για το µέλλον που επιφυ-
λάσσουµε µε τις προτάσεις µας για την ελληνική οικονοµία και την
ελληνική κοινωνία. Να συγκριθεί ο ν.3869 για την προστασία των
δανειοληπτών του ΠΑΣΟΚ που φέραµε µέσα σε δύσκολες συνθή-
κες, µια σύγκριση µε τις αποτυχηµένες πλατφόρµες του ΣΥΡΙΖΑ
και την άρνηση µέχρι τώρα της Κυβέρνησης να φέρει νοµοθετική
ρύθµιση για την προστασία της πρώτης κατοικίας. 

Να συγκριθεί η πρόταση που είχε καταθέσει το Κίνηµα Αλλα-
γής από το Μάιο του 2020 για τη σύσταση διακοµµατικής επι-
τροπής στη Βουλή για την προστασία της πρώτης κατοικίας και
ένα σύγχρονο Πτωχευτικό Δίκαιο, µε την άρον-άρον απλή δια-
βούλευση διακοσίων εβδοµήντα και πλέον άρθρων, χωρίς καν να
περάσουν από τη νοµοπαρασκευαστική επιτροπή και την επι-
τροπή δικαιοσύνης της Βουλής.

Να συγκριθούν γενικότερα οι διαφορετικές φιλοσοφίες και προ-
σεγγίσεις για το πώς βλέπουν οι πολιτικές δυνάµεις τον ρόλο και
τη σηµασία της οικονοµικής δραστηριότητας ενός πολίτη, µιας
επιχείρησης στη σύγχρονη κοινωνία, µια κοινωνία που καλείται
µέσα από ραγδαία µεταβαλλόµενες συνθήκες πολλαπλών κρί-
σεων να βρει ένα νέο πλαίσιο οργάνωσης και βιώσιµης ανάπτυ-
ξης.

Με την οικονοµία µας να µπαίνει σε πρωτοφανή τροχιά ύφε-
σης, µε την πανδηµία του κορωνοϊού να µην έχει δείξει ακόµα
όλα της τα δόντια, χωρίς να γνωρίζουµε ακόµα τη διάρκεια και
όλες τις οικονοµικές και κοινωνικές επιπτώσεις της και µε τις κα-
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ταστροφικές συνέπειες της κλιµατικής αλλαγής να σωρεύουν
όλο και µεγαλύτερα κόστη για την αντιµετώπισή της σε κράτη,
επιχειρήσεις και ανθρώπους, µέσα σε αυτήν την πραγµατικότητα
η Κυβέρνηση δεν ακούει τα καµπανάκια αγωνίας που εκπέµπουν
η µεσαία τάξη, οι µικροµεσαίες επιχειρήσεις και οι πολίτες που
κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια τους.

Δεν δείχνει να ανησυχεί από τις προειδοποιήσεις του ΙΟΒΕ που
επισηµαίνει ότι αν δεν βρεθεί εµβόλιο για τον κορωνοϊό, η ελλη-
νική οικονοµία θα βουλιάξει κι άλλο µέσα στο 2021. Δεν δείχνει
να αντιλαµβάνεται αυτό που δείχνει η πρόσφατη πανευρωπαϊκή
δηµοσκόπηση της «ΜΑΚΙΝΖΙ» η οποία λέει ότι απειλούνται µε
πτώχευση οι µισές µικροµεσαίες επιχειρήσεις της Ευρώπης.

Δεν καταλαβαίνει ότι µε τα εισοδήµατα των Ελλήνων να συρ-
ρικνώνονται και τον τζίρο στην αγορά να µειώνεται δραµατικά,
όπως εµφανίζουν τα στοιχεία που δηµοσίευσε µόλις προχθές η
ΕΛΣΤΑΤ, χρειάζεται να στηθεί ένα δίχτυ ασφαλείας που θα
βοηθά όσους βρέθηκαν στο µάτι του κυκλώνα για να σταθούν
ξανά στα πόδια τους.

Αντιθέτως η Κυβέρνηση προτιµά να δώσει δεύτερη ευκαιρία
στις τράπεζες και τα fund, ώστε να πιέσουν ακόµα περισσότερο
τους δανειολήπτες και όχι να δώσει µια δεύτερη πραγµατική ευ-
καιρία στις επιχειρήσεις, απελευθερώνοντας τις δηµιουργικές
δυνάµεις των Ελλήνων για να επιχειρήσουν ξανά. Αλήθεια, ποιοι
θα επιχειρήσουν στο µέλλον; Δεν θέλετε την εξυγίανση των επι-
χειρήσεων, αλλά τον ξαφνικό θάνατο εµπόρων και επαγγελµα-
τιών. Προτιµάτε την άµεση ρευστοποίηση των περιουσιών και όχι
βιώσιµες ρυθµίσεις οφειλών από τις τράπεζες. Με δυο λόγια η
Κυβέρνησή σας προτιµά να δώσει οριστικά το πάνω χέρι στις
τράπεζες και τις ασφαλιστικές εταιρείες και όχι να προστατέψει
ουσιαστικά τους δανειολήπτες και τους εγγυητές. Αλήθεια, τι θα
γίνει µε τους εγγυητές που είναι και πολυάριθµοι;

Θέλει να νοµιµοποιήσει την οικονοµική οµηρία πολιτών και επι-
χειρήσεων. Στερεί κάθε προοπτική ουσιαστικής επιχειρηµατικής
αναδιάρθρωσης και κάθε ελπίδα και ανάσα στα νοικοκυριά. Γι’
αυτό και δεν έχει νόηµα µια απλή δυσπιστία µόνο προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, αλλά στο σύνολο της Κυβέρνησης, µια
Κυβέρνηση που προκαλεί συνεχώς αρρυθµίες στην αγορά µε τις
αποφάσεις της.

Για παράδειγµα, η Κυβέρνηση έχει επιφέρει ήδη τεράστια ανα-
στάτωση στην αγορά ακινήτων µετά τις ρυθµίσεις που ανακοί-
νωσε για τα εκτός σχεδίου δόµησης οικόπεδα. Πρέπει να
γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών ότι οι τράπεζες
ασκούν εκ νέου πιέσεις προς όσους έχουν δάνεια µε εγγυήσεις
οικοπέδων, θεωρώντας ότι υποβαθµίζεται η αξία τους και ζητών-
τας νέες εγγυήσεις από τους ανθρώπους. Είναι απαράδεκτο να
δίνονται τέτοια νέα πατήµατα στις τράπεζες, ώστε να εκβιάσουν
τους δανειολήπτες, οδηγώντας τους σε απόγνωση και νέα οικο-
νοµικά αδιέξοδα, οικονοµικά αδιέξοδα που δηµιουργεί µε τις
αποφάσεις του το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας στον
τοµέα των ΑΠΕ, µε το τεράστιο έλλειµµα του ειδικού λογαρια-
σµού ΕΛΑΠΕ που δηµιουργήθηκε αποκλειστικά και µόνο από τις
αποφάσεις του Υπουργείου Ενέργειας. Και έχει δηµιουργηθεί
εξαιτίας της µείωσης του ειδικού τέλους ΕΤΜΕΑΡ που αποφά-
σισε πέρσι το Υπουργείο για να καλύψει απλά επικοινωνιακά τις
αυξήσεις ρεύµατος στου λογαριασµούς της ΔΕΗ. Αν κάθε φορά
ερχόµαστε και αλλάζουµε τους κανόνες του παιχνιδιού σε τόσο
κρίσιµα ζητήµατα, τότε χάνεται κάθε σχέση εµπιστοσύνης, κάθε
αξιοπιστία.

Και βέβαια οι επενδυτές έκαναν ξεκάθαρο στον Πρωθυπουργό
πριν µια µέρα ότι πρόθεσή τους είναι, αν δεν διορθωθεί η κατά-
σταση, να σταµατήσουν τις επενδύσεις τους. Το κεντρικό ερώ-
τηµα, λοιπόν, δεν είναι η δυσπιστία µόνο προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, αλλά η συνολική δυσπιστία στην οικονοµική φιλο-
σοφία και πρακτική της Κυβέρνησής σας.

Λέµε «όχι» σε αυτήν την οικονοµική πολιτική που οδηγεί τόσο
την οικονοµία, όσο και την κοινωνία για δεύτερη φορά στα βρά-
χια. Λέµε «όχι» στη λάθος οικονοµική ρότα που έχει βάλει τη
χώρα η Νέα Δηµοκρατία και η οποία επιφέρει ήδη και θα επιφέ-
ρει στο άµεσο µέλλον πολύ περισσότερες αρνητικές παρενέρ-
γειες και αρρυθµίες στην αγορά και στη ζωή των πολιτών. Λέµε
«όχι» στη µυωπική ανάλυση της οικονοµίας που κάνει η Κυβέρ-

νηση και η οποία ναρκοθετεί το µέλλον της µεσαίας τάξης. Πάει
πολύ να έρχεται σήµερα ο Υπουργός Οικονοµικών και η Νέα Δη-
µοκρατία να κουνάει το δάκτυλο στο ΠΑΣΟΚ. Λίγη αυτοκριτική
και αυτοσυγκράτηση δεν θα έβλαπτε.

Αναρωτιέµαι: Μας κατηγορείτε γιατί βάλαµε τη χώρα στο
ευρώ, που εσείς δεν µπορέσατε να διαχειριστείτε; Και σταµατή-
στε επιτέλους να εγκαλείτε το ΠΑΣΟΚ και τον πρώην Πρωθυ-
πουργό, Γιώργο Παπανδρέου, για το «λεφτά υπάρχουν». Λεφτά
υπήρχαν και υπάρχουν στη σπατάλη των πόρων, στις σπατάλες
στην υγεία. Τα χρόνια τα οποία κυβερνήσατε ο κ. Λοβέρδος, µε
εξαιρετικό τρόπο, µείωσε το κόστος στην υγεία στο µισό.

Σταµατήστε να ναρκοθετείτε ξανά το µέλλον της ελληνικής οι-
κονοµίας και κοινωνίας. Σταµατήστε τη στρέβλωση της ιστορίας
και προσφοράς του κινήµατός µας που πάλεψε µε θεούς και δαί-
µονες για να κρατήσει τη χώρα όρθια στα δύσκολα. Σταµατήστε
να µας θυµίζετε τον κακό σας εαυτό, αλλάξτε ρότα, ακούστε τις
κραυγές της κοινωνίας και των πολιτών πριν είναι πολύ αργά.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ορίστε, κύριε Πρό-

εδρε.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΒΟΥΤΣΗΣ: Με συγχωρείτε που παρεµβαίνω επί

της διαδικασίας. Γνωρίζετε ότι δεν το έχω κάνει εδώ και ενάµιση
χρόνο για λόγους θεσµικής τάξης και ποτέ δεν θα διανοούµην
να δώσω συµβουλές στο Προεδρείο ή για οτιδήποτε άλλο και σε
όλους του Προεδρεύοντες.

Επειδή είναι κορυφαία διαδικασία και επειδή, απ’ ό,τι έχω αν-
τιληφθεί, έχετε επιλέξει αµετακίνητα να γίνει µια διαδικασία από
την οποία εκ των πραγµάτων θα αποκλειστούν ογδόντα Βουλευ-
τές από τη συζήτηση, θέλω να υπενθυµίσω ότι στην αρχή της
διαδικασίας ο Πρόεδρος της Βουλής -και είµαι σίγουρος ότι
έκανε καθετί για να γίνουν έτσι τα πράγµατα- είπε ότι στην οικο-
νοµία της συζήτησης, καθώς µάλιστα θα έµπαιναν και το σύνολο
ενδεχοµένως του Υπουργικού Συµβουλίου, όπως είναι και κατά
τον Κανονισµό, θα ληφθούν όλες οι πρόνοιες, έτσι ώστε ο µέγι-
στος αριθµός των Βουλευτών και ει δυνατόν όλοι, να µπορέσουν
να µιλήσουν. 

Με αυτή την έννοια το «20.00’» και άρα το «16.00’» τώρα -και
για αυτό µιλάω πριν τον τελευταίο Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο-
είναι προφανές ότι δεν αντιστοιχεί, δεν εναρµονίζεται µε αυτήν
την ανάγκη, η οποία προέκυψε εκ των πραγµάτων µέσα από τη
συζήτηση.

Επαναφέρω, λοιπόν, το ζήτηµα και το αίτηµα προς το Προ-
εδρείο, να δοθεί η δυνατότητα να µιλήσουν Βουλευτές τουλάχι-
στον για δυο-τρεις ώρες έτσι ώστε κατά τις 22:00 ή 22:30 να γίνει
ψηφοφορία. Δεν είναι δυνατόν αµετακίνητα να πούµε ότι στις 8
η ώρα σταµατάει και ογδόντα Βουλευτές επί της πρότασης δυ-
σπιστίας δεν παίρνουν τον λόγο. Δεν είναι σωστό. Επαναλαµ-
βάνω είµαι σίγουρος ότι ο Πρόεδρος της Βουλής και όλοι σας
κάνατε καθετί έτσι ώστε να εξελιχθεί πιο οµαλά η διαδικασία. Δεν
έγινε δυνατό εκ των πραγµάτων. Θα παρακαλούσα µε την έγ-
κριση της Αίθουσας να πάµε πιο αργά τη συνεδρίαση. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Το συζητάµε, κύριε

Πρόεδρε.
Ας µας γίνει παράδειγµα για αυτούς που κλέβουν χρόνο. Προς

το παρόν καλείται στο Βήµα ο κ. Κώστας Καραµανλής, ο Υπουρ-
γός Υποδοµών και Μεταφορών. 

Δεν υπάρχει πιο χαρακτηριστικό παράδειγµα το να παρατεί-
νουµε το χρόνο και να αδιαφορούµε για τον συνάδελφο. Ορίστε
που φτάσαµε. Τώρα όλοι έχουµε δίκιο. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΑΧ. ΚΑΡΑΜΑΝΛΗΣ (Υπουργός Υποδοµών

και Μεταφορών): Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η διαδικασία της συζήτησης για

την πρόταση µοµφής που κατέθεσε η Αξιωµατική Αντιπολίτευση
οδεύει προς το τέλος της. Μετά από δύο µέρες συζήτησης η
αλήθεια είναι ότι ουδείς από το ΣΥΡΙΖΑ δεν κατάφερε να δικαιο-

1320 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λογήσει γιατί εν µέσω µιας πανδηµίας και όξυνσης στα ελληνο-
τουρκικά επέλεξαν να πολώσουν και να διχάσουν τη χώρα βά-
ζοντας στόχο αυτή τη φορά τον Υπουργό Οικονοµικών. 

Αγαπητοί συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε παρελθόν πλέον.
Εσείς δεν ήσασταν κυβέρνηση της δήθεν «πρώτης φοράς Αρι-
στερά» που κόψατε µισθούς και συντάξεις είκοσι εννιά φορές;
Εσείς δεν ήσασταν αυτοί που καταργήσατε τον Φεβρουάριο του
2019 την προστασία της πρώτης κατοικίας; Εσείς δεν είστε η κυ-
βέρνηση, όπως σας είπε ο κ. Σταϊκούρας που θεσπίσατε στην
ουσία τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς; Δεν µπορώ παρά
να σας παραπέµψω στο άρθρο του πρώην συντρόφου σας, του
κ. Λαφαζάνη στα «ΝΕΑ». 

Ο παλιός σας σύντροφος στο άρθρο του λέει ότι τώρα θυµη-
θήκατε που είστε στα έδρανα της Αντιπολίτευσης το θέµα της
προστασίας της πρώτης κατοικίας, ενώ όταν ήσασταν κυβέρ-
νηση κάθε Τετάρτη, όπως χαρακτηριστικά λέει, στέναζαν τα ει-
ρηνοδικεία µε πλειστηριασµούς σπιτιών φτωχών νοικοκυριών.
Στέλνατε τότε εσείς, οι αριστεροί, τα ΜΑΤ ενάντια στους συντρό-
φους σας που κάνανε κινητοποιήσεις. 

Αυτά δεν τα λέει ούτε ο κ. Σταϊκούρας, ούτε ο κ. Μητσοτάκης.
Τα λέει ο Υπουργός της δικής σας κυβέρνησης στην «πρώτη
φορά Αριστερά». Και µετά από όλα αυτά κατηγορείτε τη Νέα Δη-
µοκρατία και τον Υπουργό Οικονοµικών, µια Κυβέρνηση που
κάνει πράξη το πρόγραµµά της και προσπαθεί να διασώσει τα
νοικοκυριά που βρίσκονται σε αδιέξοδο. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, συνοπτικά θα επιχειρήσω να πα-
ρουσιάσω ένα µέρος από αυτά που κάνουµε στο Υπουργείο Υπο-
δοµών και Μεταφορών τους τελευταίους δεκαπέντε µήνες,
έχοντας να αντιµετωπίσουµε σύνθετα προβλήµατα που όλοι γνω-
ρίζουµε ότι δεν λύνονται µε ένα µαγικό ραβδάκι. Ας τα πάρουµε
µε τη σειρά ξεκινώντας από τον τοµέα των υποδοµών. Πρώτα
από όλα τι παραλάβαµε. Για να είµαι δίκαιος, πρώτον να πω ότι
κάποια έργα που παραλάβαµε τα συνεχίζουµε. Αυτό οφείλει άλ-
λωστε να κάνει κάθε υπεύθυνος πολιτικός και κάθε υπεύθυνη Κυ-
βέρνηση. Τι άλλο παραλάβαµε όµως; 

Δεύτερον, µια σειρά από µεγάλα έργα, εθνικής σηµασίας έργα
που είναι κολληµένα. Και τρίτον, µηδενική ωρίµανση νέων έργων.
Η προηγούµενη ηγεσία του Υπουργείου Υποδοµών δεν ωρίµασε
έργα τα οποία θα µπορούσαµε άµεσα να δηµοπρατήσουµε. Τι
κάνουµε, λοιπόν, για όλα αυτά; Πρώτα απ’ όλα ξεµπλοκάρουµε
µεθοδικά τα µεγάλα έργα. 

Γραµµή 4 του µετρό. Το µεγαλύτερο έργο που πρόκειται να κα-
τασκευαστεί τα επόµενα χρόνια στην πατρίδα µας, ένα έργο προ-
ϋπολογισµού 1,8 δισεκατοµµυρίου ευρώ επιτέλους ξεκολλάει.
Ένα έργο που συζητιέται πάνω από δέκα χρόνια και θα αλλάξει
τον συγκοινωνιακό χάρτη της χώρας, µετά από παλινωδίες σχεδόν
µιας δεκαετίας, πριν λίγες µέρες µπήκε στην τελική ευθεία.

Μετρό Θεσσαλονίκης. Τι κάνατε; Διχάσατε την πόλη. Καθυστε-
ρήσατε το έργο. Εγκαινιάσατε µουσαµάδες και διακινδυνεύσατε
τη χρηµατοδότησή τους. Αυτή είναι η πραγµατικότητα. Εµείς
προχωράµε στη µόνη λύση που λέει «ναι και στα αρχαία ναι και
στο µετρό». 

Πάµε σε ένα άλλο πολύπαθο έργο: το Πάτρα-Πύργος. Αν δεν
το είχατε σπάσει σε οκτώ κοµµάτια για να ευνοήσετε συγκεκρι-
µένο σύντροφο εργολάβο, ο οποίος τώρα σας διαποµπεύει, το
έργο σήµερα θα ήταν πραγµατικότητα. Φτάσατε το ερώτηµα να
είναι αν θα γίνει ή όχι το έργο. Εδώ, λοιπόν, δίνουµε βιώσιµη
λύση. Διασφαλίζουµε τη χρηµατοδότησή του για την περίοδο
2021-2027. Είµαστε σε συνεχή επαφή µε την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή, έτσι ώστε να αρχίσει η κατασκευή του µέσα στο 2021. 

Νότιο τµήµα του Ε65. Προχωράµε στην ολοκλήρωση του
έργου, αφού τώρα έχει υλοποιηθεί σχεδόν το 55% του έργου. 

Στη Κρήτη ξεπερνάµε προβλήµατα πολλών ετών µε τον ΒΟΑΚ.
Ωριµάζουµε τις µελέτες και µέσα σε λίγους µήνες θα καταθέ-
σουµε στο Υπουργείο Περιβάλλοντος την αίτηση για τη µελέτη
περιβαλλοντικών επιπτώσεων, ενώ ξεµπλοκάραµε το εµβληµα-
τικό έργο στο Καστέλι. 

Άκτιο-Αµβρακία. Ξεµπλοκάραµε και εδώ ένα έργο το οποίο κα-
θυστέρησε επί χρόνια. Άλλο ένα έργο κατάτµησης στο οποίο
βρήκαµε τελικά εµείς λύση. Σε λίγες ηµέρες υπογράφεται η σύµ-
βαση και αρχίζει η τελική φάση του έργου. 

Τέλος, στις υποδοµές να σας πω ότι έγινε πραγµατικότητα η
διαλειτουργικότητα στα διόδια και από την επόµενη βδοµάδα
όλοι οι οδηγοί θα κυκλοφορούν σε όλη τη χώρα µε έναν ποµπο-
δέκτη. Αυτό που σε άλλες χώρες είναι αυτονόητο στην Ελλάδα
του ΣΥΡΙΖΑ φάνταζε αδιανόητο. 

Παράλληλα βάζουµε στη σειρά µια σειρά από άλλα έργα. Επε-
κτάσεις της Αττικής Οδού, το βόρειο τµήµα του Ε65, σηµαντικά
σιδηροδροµικά έργα που κυριολεκτικά βάλτωσαν την περίοδο
2015-2019 όπως και το Flyover Θεσσαλονίκης. Η Κυβέρνηση του
Κυριάκου Μητσοτάκη επενδύει πάνω από 1 δισεκατοµµύριο
ευρώ σε άλλη µια σειρά από στοχευµένες παρεµβάσεις σε όλη
τη χώρα σε κρίσιµους τοµείς, όπως η αντιπληµµυρική προστα-
σία. 

Κυρίες και κύριοι, θα ήθελα να πω ακόµα πολλά για τον τοµέα
των υποδοµών όµως θέλω να χρησιµοποιήσω τον χρόνο που µου
έµεινε για να αναφερθώ και στον τοµέα των Μεταφορών. Συγκε-
κριµένα στις αστικές συγκοινωνίες γιατί ξέρω ότι αυτό απασχολεί
την καθηµερινότητα των πολιτών. Γιατί δίνουµε καθηµερινή δια-
χείριση κρίσης και σίγουρα, µην κοροϊδευόµαστε, έχουµε ακόµα
πολύ δρόµο να διανύσουµε. Αυτές τις µέρες ακούστηκαν και σε
αυτή την Αίθουσα ορισµένα απίθανα πράγµατα τα οποία πρέπει
να απαντηθούν. 

Κύριε Τσίπρα και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, αλήθεια τόσα
χρόνια που ήσασταν στην κυβέρνηση πόσες προσλήψεις κάνατε
στις αστικές συγκοινωνίες; Θα σας απαντήσω εγώ. Ούτε µία.
Πόσα λεωφορεία αγοράσατε; Να σας απαντήσω εγώ και σ’ αυτό.
Ούτε ένα. Ποιες καινοτόµες λύσεις εφαρµόσατε; Καµµία. Εκτός
κι αν θεωρείτε πρωτοποριακή λύση την επανακρατικοποίηση του
ΟΑΣΘ Θεσσαλονίκης που απέτυχε παταγωδώς. Τι κάνατε, τέλος
πάντων, επί τεσσεράµισι χρόνια; Τώρα δείχνετε να ανησυχείτε
για τις αστικές συγκοινωνίες; Το µόνο που κάνατε είναι να αυξή-
σετε το κόστος του εισιτηρίου από το 1,20 στο 1,40 και να ευτε-
λίσετε τις υπηρεσίες που παρέχονταν. 

Ας δούµε τι κάναµε εµείς. Το σχέδιο δράσης έχει τρεις πτυχές.
Ανάταξη, ενίσχυση, ανανέωση. Στην Αθήνα παραλάβαµε οκτακό-
σια πενήντα λεωφορεία. Σήµερα κυκλοφορούν χίλια εκατό. Αντί-
στοιχα έχουν µειωθεί οι χρονοαποστάσεις στο µετρό. Παραλά-
βαµε τριάντα δύο συρµούς. Σήµερα κυκλοφορούν τριάντα οκτώ
συρµοί στο µετρό. 

Τέλος, υλοποιούµε τη φάση της ενίσχυσης. Σεβόµαστε τον δη-
µόσιο χαρακτήρα των αστικών συγκοινωνιών, συµπράττουµε
όµως µε τον ιδιωτικό τοµέα. Σύµπραξη µε τα ΚΤΕΛ, λίζινγκ, προσ-
λήψεις. 

Σταδιακά ενισχύουµε µε πεντακόσια οχήµατα στην Αθήνα ως
το τέλος του 2021 και χίλιους διακόσιους εργαζόµενους. Μέρα
µε τη µέρα τα δροµολόγια πυκνώνουν. 

Στο µετρό προχωράµε τους τρεις νέους σταθµούς. Τους πρώ-
τους τους παραδώσαµε στον Πειραιά και οι άλλοι παραδίδονται
µέσα στα χρονοδιαγράµµατα που έχουµε θέσει. 

Στο µετρό προετοιµάζουµε την αγορά επτά συρµών για τις
Γραµµές 2 και 3 και αναβάθµιση δεκαπέντε συρµών για τη
Γραµµή 1. Στη Θεσσαλονίκη, µια πόλη όπου κρατικοποιήθηκε ο
ΟΑΣΘ, κάτι πρωτόγνωρο για τα ευρωπαϊκά δεδοµένα των τελευ-
ταίων είκοσι ετών, παραλάβαµε διακόσια δώδεκα λεωφορεία και
σήµερα έχουµε φτάσει σχεδόν τα τετρακόσια και φτάνουµε σε
λίγο µέχρι το τέλος του χρόνου στα εξακόσια. 

Οι ίδιες λύσεις, ανάταξη του στόλου, εκατό τριάντα λεωφορεία
µε ΚΤΕΛ, εκατό ογδόντα από leasing. Και ενώνουµε τις δυνάµεις
µας µε τον δήµο, που έφερε άλλα πενήντα λεωφορεία. 

Αυτά δεν είναι λόγια, δεν είναι σκέτοι αριθµοί. Ενδεικτικά, χθες
βγήκαν τα πρώτα λεωφορεία leasing στο πολεοδοµικό κέντρο
της Θεσσαλονίκης. Σε Αθήνα και Θεσσαλονίκη, λοιπόν, βήµα-
βήµα προσπαθούµε να ανατάξουµε και να κάνουµε πιο ανθρώ-
πινες, πιο αξιόπιστες τις αστικές συγκοινωνίες. Δεν γίνεται να
ανατάξουµε ό,τι εσείς διαλύσατε σε τεσσεράµισι χρόνια µέσα σε
δεκαπέντε µήνες. Έχουµε σχέδιο και τα πρώτα αποτελέσµατα
φαίνονται. 

Θέλω, µε την ευκαιρία αυτή, να ευχαριστήσω όσους εργάζον-
ται στις αστικές συγκοινωνίες και δίνουν τη µάχη της καθηµερι-
νότητας. Να το ξεκαθαρίσω για άλλη φορά, όµως. 

Δεν είναι όλα ρόδινα. Έχουµε πλήρη επίγνωση της κατάστα-
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σης στις αστικές συγκοινωνίες. Ξέρουµε ότι έχουµε να διανύ-
σουµε ακόµα δρόµο. Θα κριθούµε, όµως, απ’ αυτό που παραλά-
βαµε και απ’ αυτό που θα παραδώσουµε στους επόµενους.
Όµως, η πραγµατικότητα είναι αυτή που σας παρουσίασα, µε
στοιχεία.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Αγαπητοί συνάδελφοι, όπως είναι αυτονόητο, καταψηφίζω την
πρόταση µοµφής που στρέφεται, όχι µόνο εναντίον του Υπουρ-
γείου Οικονοµικών, αλλά εναντίον όλη της Κυβέρνησης. 

Όσο για το νοµοσχέδιο, είναι ένα νοµοσχέδιο που προβλέπει
ρύθµιση οφειλών και παρέχει µια δεύτερη ευκαιρία σε νοικοκυ-
ριά. Αν υπήρχαν πραγµατικά ζητήµατα που χρήζουν βελτίωσης,
µια υπεύθυνη αντιπολίτευση θα κατέθετε προτάσεις, δεν θα
έκανε µικροπολιτικά παιχνιδάκια. 

Πολύ φοβάµαι ότι στον ΣΥΡΙΖΑ αδυνατείτε να επεξεργαστείτε
τη νέα πραγµατικότητα. Με συνθήµατα και συµπεριφορές προ-
ηγούµενων ετών δεν αντιµετωπίζετε ούτε την Κυβέρνηση Μητσο-
τάκη ούτε συµβάλλετε στην επίλυση προβληµάτων για το καλό
του τόπου. Γιατί σήµερα ο τόπος µας χρειάζεται µια υπεύθυνη
Αντιπολίτευση και το καλό του τόπου πρέπει να µπαίνει πάνω από
όλα. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μετά τον κ. Καρα-

µανλή, που είναι ο τελευταίος εκ των Υπουργών που µίλησαν, µε
εξαίρεση τον κ. Σταϊκούρα, που θα ξαναµιλήσει, καλείται…

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μισό λεπτό. Δεν τε-
λείωσα την οµιλία µου. Μπορεί αυτό που θα πω να σας απαντή-
σει. Με κόψατε ανάµεσα σε µια λέξη, ούτε καν ανάµεσα σε δύο
λέξεις. 

Θα δώσω τον λόγο τώρα στον κ. Λιβανό, τον Κοινοβουλευτικό
Εκπρόσωπο της Νέας Δηµοκρατίας, που υπολείπεται να µιλήσει
για το εξάλεπτό του, που δικαιούται. 

Αν θέλετε, κύριε Τσακαλώτο, να θέσετε θέµα για το αν µπορεί
να παραταθεί η συζήτηση, να µου επιτρέψετε επ’ αυτού να σας
πω το εξής. Άκουσα και τον κ. Βούτση, τον κύριο Πρόεδρο, και
άλλους συναδέλφους που έθεσαν το θέµα. Θέλω να σας πω κάτι. 

Πρώτον. Η πραγµατικότητα είναι ότι δεν µπορούν να µιλήσουν
περισσότεροι Βουλευτές, όχι επειδή δεν δίνουµε έναν κύκλο,
αλλά επειδή όσοι µίλησαν ξεπέρασαν τον χρόνο τους. Αυτός
είναι ο µοναδικός λόγος που δεν µιλούν περισσότεροι Βουλευ-
τές. Αυτό, προς τους λόγους, για να κάνουµε και αυτοκριτική, µε
πρώτο εµένα. 

Δεύτερον. Ως προς τον χρόνο και τη διαδικασία, θέλω να πω
ότι στην έναρξη αυτής της τριήµερης συζητήσεως την Παρα-
σκευή νωρίς το απόγευµα αποφασίσαµε οµόφωνα -για άλλο
θέµα είχε διαφωνήσει ο κ. Κεγκέρογλου την επόµενη µέρα- για
τη διαδικασία αυτή, η οποία κρατάει, βάσει του Συντάγµατος, επί
τριήµερο. 

Όντως ακούστηκε ότι βάσει του άρθρου 62 του Κανονισµού
κάθε συζήτηση δεν τελειώνει, αν δεν µιλήσουν όλοι οι εγγεγραµ-
µένοι Βουλευτές, εκτός αν διαφορετικά ορίζει το Σύνταγµα ή ο
Κανονισµός. 

Εδώ το Σύνταγµα ορίζει ότι αυτό κρατάει τρεις µέρες. Αν µι-
λούσαν όλοι οι Βουλευτές που ενεγράφησαν, δηλαδή ογδόντα
τρεις επιπλέον, θα πηγαίναµε στις τέσσερις µέρες, κάτι το οποίο
δεν το ορίζει το Σύνταγµα. Θα τελειώναµε σήµερα στις 4.00’, που
θα ήταν απάνθρωπο, ή αύριο. Άρα, ό,τι κάνουµε είναι σωστό. 

Σήµερα το πρωί, ο Προεδρεύων, ο κ. Κακλαµάνης νοµίζω, επα-
νέλαβε τη λήξη των οµιλιών, την αντίστροφη, των αρχηγών στις
20.00’ και την έναρξη της ψηφοφορίας και ο κ. Λαµπρούλης, επί-
σης, σήµερα ως Προεδρείο έληξε για τρίτη φορά το ίδιο θέµα
σε παρεµπίπτων θέµα που έθεσε η κ. Κασιµάτη, λέγοντας ακρι-
βώς τα ίδια πράγµατα. 

Συνεπώς, δεν µπορεί κάθε πέντε λεπτά να τίθεται το ίδιο θέµα
και να το ξαναλύνουµε. Αυτό το θέµα έληξε. Θα µιλήσει τώρα ο
κ. Λιβανός. Ό,τι είπαµε το τηρούµε, ό,τι αποφασίσαµε το τη-
ρούµε. Έχουν µιλήσει τόσοι Βουλευτές, που δεν µιλάνε ούτε σε

προϋπολογισµό. Και µην ξεχνάτε και τις γενικότερες συνθήκες
κάτω από τις οποίες γίνεται αυτή η συζήτηση. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Κύριε Πρόεδρε…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Τσακαλώτο,

επιµένετε ότι θέλετε να µιλήσετε επί της διαδικασίας; 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ναι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ορίστε, έχετε τον

λόγο. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Δεν θέλω να κάνουµε αντιπαρά-

θεση σε αυτό. Αλλά, πραγµατικά εγώ είπα, όχι στους µετέπειτα
Προέδρους, που είπατε εσείς, ότι δεν καταλαβαίνουµε τη λογική
για τις 20.00’. Μας φαίνεται αυθαίρετο το 20.00’. Όταν το είχατε
πει, είχατε πει ότι θα δούµε πώς θα πάει και θα δούµε άµα χρει-
άζεται κάτι διαφορετικό. 

Εγώ σας επαναλαµβάνω µε ήπιο τρόπο ότι το 20.00’ µου φαί-
νεται αυθαίρετο. Η απαγόρευση είναι µετά από τις 24.00’. Θα
µπορούσαν να µιλήσουν. Να µην είναι το τέλειο ο εχθρός του
καλού. Είπατε ότι δεν µπορούν να µιλήσουν όλοι. Ωραία! Δεν
µπορούν να µιλήσουν όλοι, µπορούν να µιλήσουν λίγο περισσό-
τεροι. 

Άρα, να τελειώσει δύο ώρες µετά –για να είµαι συµβιβαστικός-
δηλαδή, να είναι η ψηφοφορία στις 22.00’, δεν το θεωρώ υπερ-
βολικό. Γιατί δεν βλέπω από πού βγαίνει το 20.00’. Δεν βγαίνει
από κάποιον αλγόριθµο, όπως το βλέπω εγώ. Και ζήτησα από
τον Πρόεδρο να γίνει µία Διάσκεψη, όπως λέγεται, να µας πείτε
αν µπορεί να γίνει παράταση, αλλά και από πού βγαίνει το 20.00’. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το 20.00’ βγαίνει από
εκεί που θα έβγαινε και το 21.00’. Είναι ακριβώς ένα όριο που βά-
λαµε, το οποίο το δεχτήκαµε όλοι. 

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Όχι. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Το δεχτήκαµε όλοι

την πρώτη µέρα οµοφώνως. 
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Είπαµε να δούµε πώς θα πάει…
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εννοούσα να το

πάµε στις 19.00’, όχι στις 21.00’. 
Νοµίζω ότι αυτό πρέπει κάποτε να τελειώνει. 
Στον κ. Βαρουφάκη δεν θα του στερήσουµε τον χρόνο, αλλά

θα µίλαγε τώρα. 
Κύριε Λιβανέ, έχετε τον λόγο για την τελευταία για σήµερα πα-

ρέµβασή σας εν όψει της προτάσεως δυσπιστίας. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ευχαριστώ,

κύριε Πρόεδρε.
Από την Κοινοβουλευτική µας Οµάδα και εµείς θέλαµε να µι-

λήσουν και οι υπόλοιποι πενήντα Βουλευτές. Εµείς έχουµε το µε-
γαλύτερο πρόβληµα. Όµως, όταν αποφασίζεται κάτι και
ακολουθούνται οι κανόνες, νοµίζω ότι όλοι πρέπει να συµµορ-
φωνόµαστε. 

Ο κ. Μανωλάκος είναι εδώ από το πρωί. Τον βλέπω. Δεν θα
έχει το δικαίωµα να µιλήσει. Μίλησαν εκατόν σαράντα συνάδελ-
φοι σε τριάντα τρεις ώρες και νοµίζω ότι πρέπει να ακολουθή-
σουµε αυτό το οποίο αποφασίστηκε οµόφωνα από τους
Προέδρους. 

Είναι σαφές για µας ότι η πρόταση δυσπιστίας ήταν µια ατυ-
χέστατη πολιτική επιλογή του κ. Τσίπρα. Η Κοινοβουλευτική
Οµάδα της Νέας Δηµοκρατίας µέσα στη Βουλή στήριξε µε µία
φωνή και θα στηρίξει µε εκατόν πενήντα οκτώ ψήφους τον Χρή-
στο Σταϊκούρα και την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης, προ-
φανώς και το νοµοσχέδιο-τοµή για τη δεύτερη ευκαιρία.

Σας έδωσε, όµως, η Κοινοβουλευτική Οµάδα της Νέας Δηµο-
κρατίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, και µια ηχηρή
απάντηση, που σας δίνει όµως καθηµερινά και η κοινωνία, όταν
σας λέει εγκαταλείψτε τον λαϊκισµό, σοβαρευτείτε, ανασκουµ-
πωθείτε, επικαιροποιηθείτε, αποκτήστε πρόγραµµα, προτείνετε
επιτέλους συγκεκριµένες λύσεις.

Και τέλος, για να απαντήσω και στον κ. Τσακαλώτο, ασκείστε
το σηµαντικό και ιερό καθήκον σας στην Αντιπολίτευση, διότι η
δηµοκρατία µας αυτό χρειάζεται. Αυτή είναι η υπηρεσία την
οποία εσείς έχετε ταχθεί ως Αντιπολίτευση να προσφέρετε σή-
µερα στη δηµοκρατία και αυτό πρέπει να κάνετε. Όχι εκτροπές
σε ανεύθυνες υπερβολές και εκτροπές ιδίως για τα εθνικά µας
θέµατα σ’ αυτή την κρίσιµη περίοδο που διανύει η χώρα µας.
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Κι επειδή σήµερα έγινε αρκετά µεγάλη συζήτηση για τα εθνικά
θέµατα, ήθελα να πω κλείνοντας ότι η Ελλάδα υπερασπίζεται την
εθνική κυριαρχία και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. Τα χωρικά
µας ύδατα είναι ο σκληρός πυρήνας της κυριαρχίας µας. Υπερα-
σπιζόµαστε µε κάθε µέσο και εθνική αυτοπεποίθηση την κυριαρ-
χία µας σε θάλασσα και αέρα. Κάθε παραβίαση αντιµετωπίζεται,
όπως είπε και ο Υπουργός Εθνικής Άµυνας, από τις Ένοπλες Δυ-
νάµεις. Διατηρούµε το αναφαίρετο δικαίωµα να επεκτείνουµε τα
χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα ναυτικά µίλια στο Αιγαίο. 

Δεν πρέπει, όµως, αγαπητοί συνάδελφοι, αυτή η συζήτηση για
τις κόκκινες γραµµές, για τις επεκτάσεις της αιγιαλίτιδας ζώνης
να γίνεται και δη µε αυτόν τον τρόπο δηµόσια κι έτσι να δίνουµε
επιχειρήµατα στους εχθρούς µας, εννοώ πέραν του Αιγαίου. Πρέ-
πει να είµαστε ψύχραιµοι, σοβαροί και µονιασµένοι σ’ αυτήν τη δύ-
σκολη περίοδο. Το εθνικό µας µέτωπο πρέπει να είναι
συγκροτηµένο και αρραγές, όπως ακριβώς είναι και ο ελληνικός
λαός. 

Στο πλαίσιο αυτό, µε την αγόρευσή µου θα είµαι συναινετικός
και δεν θα τοποθετηθώ για τις όποιες διαφωνίες έχουν δει το
φως της δηµοσιότητας, µε την ελπίδα ότι και ο κ. Τσίπρας, ο Αρ-
χηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, σε λίγη ώρα από αυτό
εδώ το Βήµα θα µιλήσει το ίδιο ενωτικά και εθνικά. 

Με τρία λόγια να δούµε στην πράξη τι έχει αποφέρει η πολιτική
της Κυβέρνησης µέχρι σήµερα για την πατρίδα µας. Πετύχαµε η
διµερής διαφορά µε την Τουρκία να καταστεί ευρωπαϊκή-τουρ-
κική διαφορά και να είναι δεδοµένο πλέον για όλους, στον δυτικό
κόσµο τουλάχιστον, αλλά και στη Νοτιοανατολική Ευρώπη, ότι
τα ελληνικά σύνορα είναι και ευρωπαϊκά σύνορα. 

Δηµιουργήσαµε διµερείς και πολυµερείς συνεργασίες και συµ-
φωνίες που αποµονώνουν την Τουρκία ως ταραχοποιό και τον κ.
Ερντογάν επίδοξο πλέον στα µάτια όλων νεοοθωµανό σουλτάνο.
Κλείσαµε ιστορικές εκκρεµότητες οριοθετώντας την ΑΟΖ µε την
Ιταλία και την Αίγυπτο, ενώ είµαστε έτοιµοι, µετά τη συµφωνία
για παραποµπή στη Χάγη, να κλείσουµε και το θέµα της ΑΟΖ µε
την Αλβανία. 

Εκτός, όµως, από όλα τα διπλωµατικά όπλα που ασκήσαµε µε
εξαιρετικό για τα εθνικά µας συµφέροντα τρόπο, αποδείξαµε ότι
είµαστε και επιχειρησιακά έτοιµοι να αντιµετωπίσουµε οποιαδή-
ποτε απειλή στην εθνική µας κυριαρχία. Με την ταχύτατη ανά-
πτυξη του στόλου στην Ανατολική Μεσόγειο και το Ανατολικό
Αιγαίο στείλαµε ένα ουσιαστικό µήνυµα ισχυρής αποτρεπτικής
ισχύος. 

Φρουρούµε και ενισχύουµε ακόµα περισσότερο τον Έβρο, µει-
ώνοντας στο απειροελάχιστο τις παράνοµες µεταναστευτικές
ροές, πάντα σεβόµενοι το Διεθνές Δίκαιο. Επιτηρούµε τα θαλάσ-
σια σύνορά µας και παράλληλα, δηλώνουµε σε κάθε διεθνές φό-
ρουµ, σε κάθε διεθνή επαφή ότι είµαστε ανοιχτοί στο διάλογο µε
τη γείτονα Τουρκία, σε έναν διάλογο, όµως, µε µία προϋπόθεση,
την αποχώρηση του «Ορούτς Ρέις» από την ελληνική υφαλοκρη-
πίδα και την αποχή της Τουρκίας από προκλητικές και επιθετικές
ενέργειες. 

Ασκούµε, λοιπόν, στην πράξη και µε επιτυχία αυτή την πολιτική
που εσείς στον ΣΥΡΙΖΑ σήµερα ευαγγελίζεστε, που και άλλα κόµ-
µατα στο Εθνικό Κοινοβούλιο µας προτείνουν, και προχωράµε
µε εθνική αυτοπεποίθηση για να προστατεύσουµε τα Εθνικά µας
Δίκαια και την εθνική µας κυριαρχία. 

Ο ελληνικός λαός σ’ αυτή την προσπάθεια µας θέλει όλους
ενωµένους και όχι διχασµένους!

Ευχαριστώ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τον λόγο έχει τώρα

ο κ. Γιάνης Βαρουφάκης, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας του κόµµατος ΜέΡΑ25.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Ευχαρι-
στώ, κύριε Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να µπήκα σε λάθος Ολο-
µέλεια. Αν δεν κάνω λάθος, είµαστε εδώ γιατί υπάρχει µία ψηφο-
φορία σήµερα για ψήφο δυσπιστίας στον κ. Σταϊκούρα. Κι
άκουσα µια ολόκληρη συζήτηση για τα εθνικά θέµατα. Είναι πολύ
σηµαντικά. 

Κύριε Σταϊκούρα, δεν σας υποστήριξε ο κ. Λιβανός. Τελείτε

υπό την κρίση του Σώµατος, µε ψηφοφορία για δυσπιστία στο
πρόσωπό σας, δικαίως ή αδίκως, κι εδώ µιλάµε για τα ελληνο-
τουρκικά θέµατα. Δεν είναι τυχαίο αυτό. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Μάλλον
δεν ακούσατε τι λέγεται στην Αίθουσα τόσες µέρες.

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Όποιος
κι αν αναφέρθηκε στα ελληνοτουρκικά, θεωρώ ότι είναι απρέπεια
απέναντι στον συνάδελφό σας, ο οποίος αντιµετωπίζει ψηφοφο-
ρία δυσπιστίας στο πρόσωπό του, να µιλάτε για άσχετα ζητή-
µατα. Δεν είναι, όµως, τυχαίο. 

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Τον υπο-
στήριξα στην οµιλία µου, κύριε Βαρουφάκη. 

ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Εµείς,
αταλάντευτα, θα µιλάµε για τον πτωχευτικό νόµο. Γιατί ο πτω-
χευτικός νόµος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν είναι άλλος
ένας νόµος. Έχει σηµασία για δεκαετίες. Είναι το άλφα και το
ωµέγα των θεµελίων µιας κοινωνίας, ιδίως µιας καπιταλιστικής
κοινωνίας, στην οποία αυτό που τελικά µετράει όσον αφορά το
πλέγµα, το δίκτυο εξουσίας, είναι ποιος χρωστάει τι, σε ποιον.

Σε µια χώρα, µάλιστα, η οποία τελεί υπό γενικευµένη τετραπλή
χρεοκοπία, µια χρεοκοπία που έχει αγκαλιάσει το 81% των µικρο-
µεσαίων επιχειρήσεων και τις θέτει προ της πτώχευσης για την
οποία προβλέπει ο πτωχευτικός νόµος και εξακόσιες χιλιάδες
νοικοκυριά τα οποία έχουν πιαστεί στην κινούµενη άµµο της πτώ-
χευσης, σε µια χώρα που- ξέρω δεν σας αρέσει στη Νέα Δηµο-
κρατία να το ακούτε- εσείς και το ΚΙΝΑΛ και ο ΣΥΡΙΖΑ έχετε
µετατρέψει µε τέσσερα µνηµόνια σε χρεοδουλοπαροικία, σε µια
απέραντη φυλακή χρέους.

Σ’ αυτή τη χώρα που σήµερα βουλιάζει ακόµα πιο βαθιά στην
ίδια τετραπλή χρεοκοπία, την οποία κρύβετε ασυστόλως οι του
Υπουργείου Οικονοµικών από τον λαό µε τα νέα σας, θα τα πω,
greek troika statistics –όχι απλά greek statistics- δεν υπάρχει πιο
σηµαντική στιγµή σε τούτο το Κοινοβούλιο από την ψήφιση του
πτωχευτικού νόµου που διεκόπη λόγω της διαδικασίας που ξεκί-
νησε. 

Μην ξεχνάµε ότι αυτός ο νόµος προσδιορίζει τι µπορεί να κάνει
στον χρεοκοπηµένο, όχι µόνο o αρχικός πιστωτής, αλλά –κι εδώ
έγκειται το µέγα δράµα- τι µπορεί να κάνει επικουρούµενο από
την κρατική βία ένα αρπακτικό ταµείο που αγοράζει στο 2%-3%
της αξίας ενός δανείου το αρχικό δάνειο.

Ε, λοιπόν, την περασµένη Πέµπτη που συζητιόταν αυτό το καί-
ριας σηµασίας νοµοσχέδιο, ο Πρωθυπουργός δεν ήταν εδώ. Δεν
ήρθε, ενώ έχει έρθει σε άλλα ήσσονος σχετικά σηµασίας νοµο-
σχέδια. Και δεν ήρθε ο κ. Μητσοτάκης επειδή δεν ήθελε να ση-
κωθεί το θέµα. Ήθελε να συγκαλυφθεί από τον κορωνοϊό και να
αποστασιοποιηθεί από τον αχό του διαγγέλµατός του για τα νέα
περιοριστικά µέτρα που φέρνει, µόνο και µόνο επειδή γνωρίζει
πολύ καλά ο κ. Μητσοτάκης τι κάνει, ποιο είναι το έγκληµα που
κρύβεται πίσω από αυτόν τον πτωχευτικό νόµο. 

Έτσι, η Κυβέρνησή σας επιστράτευσε την αποτυχία σας ως
προς τον κορωνοϊό µε την ανακοίνωση την Πέµπτη το βράδυ των
νέων περιοριστικών µέτρων -τα οποία δεν τα κρίνω- που στόχο
είχε εκείνη τη στιγµή να συγκαλύψετε το έκτρωµα του πτωχευτι-
κού. Και το καταφέρατε. Ο πτωχευτικός δεν συζητήθηκε την Πέµ-
πτη το βράδυ. Η κοινή γνώµη δεν άκουσε καν τι ειπώθηκε εδώ
µέσα γι’ αυτόν.

Θα κοιτάξω στην κάµερα και θα αναφερθώ στους συµπολίτες,
σε αυτούς τους λίγους που βλέπουν το κανάλι της Βουλής, γιατί
πρέπει να ξέρουν τι πάτε να ψηφίσετε αύριο. 

Θα περιγράψω τον πτωχευτικό νόµο δίνοντας ένα παράδειγµα,
το οποίο αποτυπώνει µόνο ένα κοµµάτι αυτού του εκτρώµατος,
αλλά ακόµα και αυτό το επιµέρους παράδειγµα αρκεί για να κα-
ταλάβουν οι λίγοι που βλέπουν το εύρος του συνδυασµού απλη-
στίας και κακίας που έχουν εµποτίσει σ’ αυτό το νοµοσχέδιο οι
συγγραφείς του. 

Ποιοι είναι οι συγγραφείς; Οι τροϊκανοί, τα στελέχη των αρπα-
κτικών ταµείων και κάποιοι δικοί σας που οραµατίζονται ότι µια
µέρα, στο πλαίσιο των γνωστών περιστρεφόµενων θυρών, αφού
ο λαός θα σας έχει στείλει στο σπίτι σας -θα γίνει και αυτό- κά-
ποιος θα τους προσλάβει σε ένα από αυτά τα ταµεία, ίσως να
βρουν και µια θέση στις Βρυξέλλες να δουλεύουν απευθείας για
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την τρόικα. 
Έστω, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ότι αύριο το πρωί -χτύπα

ξύλο!- κλείνει µια µεσαία εταιρεία. Γιατί; Ήταν στραβό το κλίµα,
ήρθε και ο κορωνοϊός, κλείνει η εταιρεία, µε αποτέλεσµα να µην
µπορεί να αποπληρώσει όλους τους πιστωτές της. Χρωστά
στους εργαζόµενους, στην εφορία, στα ασφαλιστικά ταµεία, στις
τράπεζες. Τι προβλέπει ο νόµος σας;

Πρώτον, η ακίνητη περιουσία -νοµικό πρόσωπο είναι- θα βγει
σε πλειστηριασµό. Και αν αυτός ο πλειστηριασµός είναι άγονος
µετά από εκατόν είκοσι µέρες δηµεύεται. Ναι, αλλά όχι από το
δήµο ούτε καν από το κράτος. Θα πάει στο κράτος, αλλά σε ποιο
κοµµάτι του κράτους θα πάει; Θα πάει στο υπερταµείο. Με άλλα
λόγια στο εξωτερικό πάλι και αυτή η υπεραξία. 

Κατόπιν η όποια αξία της εταιρείας αυτής πλειστηριαστεί και
ουσιαστικά µετατραπεί σε ευρώ από αυτή θα πρέπει να πληρω-
θεί πρώτα η ήδη χιλιοπληρωµένη από τους πολίτες τράπεζα. Η
ίδια τράπεζα που έχει πάρει πενήντα δισεκατοµµύρια, τα οποία
εσείς της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ δανειστήκατε το
2012, από τα οποία δώσατε σαράντα ένα δισεκατοµµύρια στις
τράπεζες χωρίς να πάρετε καν µετοχές, οι οποίες να δίνουν στο
δηµόσιο ψήφο, επιπλέον µετά η επόµενη ανακεφαλαιοποίηση επί
ΣΥΡΙΖΑ, συν τα πενήντα έξι δισεκατοµµύρια των IOUs που εγ-
γυώνται οι Υπουργοί Οικονοµικών σταθερά από το 2008 - 2009,
αυτή η χιλιοπληρωµένη τράπεζα θα είναι η πρώτη που θα έχει
λαµβάνειν από την µεσαία εταιρεία που θα κλείσει. Αν µάλιστα η
τράπεζα έχει ήδη πουλήσει τα δάνειά της σε αρπακτικό ταµείο,
τότε το ταµείο αυτό µπαίνει πρώτο στην κατάταξη, µόνο αν έχει
µείνει και κανένα ευρώ µετά θα πάρει κάτι το δηµόσιο. 

Αν η εταιρεία µάλιστα αυτή, πριν κλείσει τώρα, είχε εξοφλήσει
ένα χρέος στην εφορία µε ένα ακίνητο µε το δικό σας νόµο αυτός
ο τίτλος ιδιοκτησίας φεύγει από το δηµόσιο και επιστρέφει στον
πιστωτή. Έχετε τουλάχιστον µια συνέπεια από το 2012, πρώτα
µπαίνει ο τραπεζίτης, τελευταίο το δηµόσιο και ακόµα πιο τελευ-
ταίος βέβαια ο εργαζόµενος.

Και έρχοµαι στον εργαζόµενο τώρα, που προφανώς τελευ-
ταίος στην κατάταξη των πιστωτών και καταϊδρωµένος δεν πρό-
κειται να αποπληρωθεί. Ως αποτέλεσµα του ίδιου του νόµου σας,
που δεν θα αποπληρώσει τον εργαζόµενο, όταν ο εργαζόµενος
δεν µπορεί να αποπληρώσει το στεγαστικό του δάνειο, ο ίδιος
νόµος αυτός θα φέρει στο κατώφλι του σπιτιού του, του διαµε-
ρίσµατός του, µπορεί και την ίδια τράπεζα, µια άλλη τράπεζα,
ένα ταµείο που έχει αγοράσει το στεγαστικό δάνειο να τον πτω-
χεύσει και να του πάρει το σπίτι. 

Τι µας λέει, όµως, ο κ. Σταϊκούρας; Μη φοβάστε, θα τον αφή-
σουµε να µείνει στο σπίτι αυτό µέχρι και δώδεκα χρόνια µε νοίκι.
Και ποιος θα καθορίσει το νοίκι; Η αγορά; Όχι. Φίλος του τραπε-
ζίτη, η ίδια παρέα, µπορεί θυγατρική της τράπεζας ή του ταµείου
που έχει αγοράσει το στεγαστικό δάνειο θα έχει και άλλον έναν
τρόπο να πλουτίσει και άλλο. Πώς; Ιδρύοντας εταιρεία διαχείρι-
σης αυτής της θλιβερής ενοικίασης των κατασχεµένων σπιτιών,
η οποία θα ορίσει το ενοίκιο. Πώς; Ανάλογα, λέει, µε τα επιτόκια.
Ποια επιτόκια, κύριε Σταϊκούρα; Τα αρνητικά της Κεντρικής Τρά-
πεζας ή τα τοκογλυφικά, τα οποία επιβάλλουν οι τράπεζες στους
αδύναµους που δεν έχουν επιλογή;

Δώδεκα χρόνια, λοιπόν, θα νοικιάζει βάσει των ενοικίων που
κατά το δοκούν θα επιλέξουν οι τοκογλύφοι. Και µετά; Μετά,
λέει, θα του επιτρέψουν να αγοράσει το ακίνητο. Σε τι τιµή; Στην
τιµή που οι ίδιοι οι διαχειριστές θα επιλέξουν. 

Δεν σταµατά όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο συνδυα-
σµός κακίας και απληστίας εδώ. Έχετε φτάσει σε σηµείο παρο-
ξυσµού το σουρεαλισµό. Δώδεκα χρόνια νοίκι. Έστω, λοιπόν, ότι
ένας πτωχευµένος εργαζόµενος νοικοκύρης ή νοικοκυρά ξεκι-
νάει να πληρώνει αυτό το νοίκι για να µη φύγει από το σπίτι και
µετά από τρεις µήνες, τέσσερις -ας πούµε µια µικρή ιστορία- πε-
θαίνει µια θεία του στην Αµερική και κληρονοµεί ένα σηµαντικό
ποσό και µπορεί να το αποπληρώσει. Τι λέει το νοµοσχέδιό σας;
Όχι, λέει πρέπει να καταβάλει και τα δώδεκα χρόνια των ενοικίων
και µετά να επαναγοράσει το σπίτι. 

Καλά σοβαρολογείτε; Δεν ερυθριάζετε καθόλου µε αυτά που
γράφετε στο νοµοσχέδιό σας; Πάτε να ψηφίσετε έναν νόµο που
δίνει στους στρατηγικότερους των κακοπληρωτών, δηλαδή

στους τραπεζίτες και στους ολιγάρχες, τη δυνατότητα βίαια να
οικειοποιηθούν ολόκληρη την περιουσία εκείνων, τους οποίους
οι ίδιοι τραπεζίτες, οι ίδιοι οι ολιγάρχες επικουρούµενοι από
εσάς, τους νοµοθέτες της Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ,
φέρατε σε κατάσταση γενικευµένης αδυναµίας να αποπληρώ-
νουν, να τηρήσουν τις δανειακές τους υποχρεώσεις. 

Είστε άξιοι της διπλής ειρωνείας της ιστορίας. Ειρωνεία
πρώτη: Την περιουσία των µικροµεσαίων δεν θα τη δηµεύσουν
τελικά οι κοµµουνιστές, όπως προειδοποιούσε η Δεξιά για δε-
καετίες τώρα, αλλά η Νέα Δηµοκρατία στο όνοµα φιλελεύθερων
µεταρρυθµίσεων. Συγχαρητήρια!

Ειρωνεία δεύτερη: Στο όνοµα του πατριωτισµού και της ανά-
πτυξης της χώρας δροµολογείτε τη γενικευµένη λεηλασία από
ξένα ταµεία ό,τι απέµεινε από τον ιδιωτικό πλούτο και τη µαζική
εξαγωγή αυτών των υπεραξιών από την Ελλάδα στις τέσσερις
γωνιές της γης, όπου έχουν την έδρα τους τα ταµεία µε ό,τι απέ-
µεινε από τη δηµόσια περιουσία ή όποιο κοµµάτι της ιδιωτικής
περιουσίας δηµευτεί να παίρνει µέσω του Υπερταµείου τον
δρόµο για την τρόικα. Αυτή η µαζική µεταβίβαση έρχεται να υψώ-
σει, να τσιµεντώσει και άλλο τα τείχη της χρεοδουλοπαροικίας
«η Ελλάς».

Το είπα την Πέµπτη, το επαναλαµβάνω και τώρα, πρόκειται για
το πρώτο πολυνοµοσχέδιο του πέµπτου µνηµονίου µε το οποίο
εγκαινιάζετε αυτή τη βίαιη µαζική επιδροµή της ολιγαρχίας χωρίς
σύνορα, που βλέπει ως λαχταριστή λεία τη λιγοστή περιουσία
που έµεινε στα χέρια των µη προνοµιούχων.

Αυτό το νοµοθετικό έκτρωµα που παραβιάζει το Σύνταγµα,
όπως η Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπος γλαφυρά και µε χει-
ρουργική ακρίβεια εξήγησε και ανέλυσε την Πέµπτη, είναι το
πρώτο σας βήµα, ακολουθεί ο προϋπολογισµός -εδώ θα είµα-
στε- και του χρόνου η νέα λιτότητα που έχετε προαναγγείλει πα-
ραπέµποντας στις καλένδες από τη µια την αναδιάρθρωση του
χρέους αποδεχόµενοι ότι θα έχετε πρωτογενές πλεόνασµα ή δεν
θα έχετε πρωτογενές έλλειµµα και βεβαίως από την άλλη αυτό
το ταλαίπωρο ευρωοµόλογο. 

Και όταν ειπώθηκαν αυτά από τους Βουλευτές µας, τι απάντη-
σαν οι εκπρόσωποί σας σε όλα αυτά; Απάντησαν εµπεριστατω-
µένα, µε νοµικά επιχειρήµατα; «Πώς τολµάς να µιλάς εσύ;» είπε
ο κ. Λιβανός στην Κοινοβουλευτική µας Εκπρόσωπο «όταν συµ-
µετέχεις στο κόµµα εκείνων που κατέστρεψαν την Ελλάδα το
2015». 

Μου θυµίσατε ένα από εκείνα τα ανέκδοτα που λέγαµε για τη
Σοβιετία παλιά. Θυµάστε; Αµερικανός τουρίστας είναι στο αερο-
δρόµιο της Μόσχας. Περιµένει ώρες για το αεροπλάνο, δεν έρ-
χεται το αεροπλάνο. Πηγαίνει στον υπάλληλο εκεί και αρχίζει να
παραπονιέται. Και γυρνάει ο υπάλληλος, ο γραφειοκράτης της
«AEROFLOT» και του λέει: «Και εσείς καταπιέζετε τους µαύ-
ρους». 

Έτσι κάνετε και εσείς. Σας υποδεικνύουµε την αντισυνταγµα-
τικότητα του πτωχευτικού και αντί να απαντάτε σοβαρά µε νο-
µικά επιχειρήµατα, πετάτε και µια ανοησία για το 2015. Αυτή είναι
η διαφορά σας από τον σοβιετικό γραφειοκράτη, κύριε Λιβανέ
και κύριε Σταϊκούρα. Εκείνος είχε και ένα δίκιο, όσο άσχετο και
να ήταν, οι µαύροι πραγµατικά καταπιέζονταν και συνεχίζουν δυ-
στυχώς ακόµα και να δολοφονούνται, όπως ο Φλόιντ Τζορτζ πρό-
σφατα. 

Αντίθετα, εσείς µιλάτε για το 2015 µε την ίδια αφροσύνη που
µιλάνε οι συγγενείς του κρεµασµένου για το σκοινί. 

Πριν έρθω όµως σε αυτό -και θα έρθω- µία παρένθεση. Ο κ.
Μητσοτάκης δεν ήρθε την Πέµπτη για να µη «σηκωθεί» το θέµα
ψηλά και για να περάσει στα σιωπηλά ο Πτωχευτικός. Ο κ. Τσί-
πρας ήρθε, αλλά επειδή λέει ήθελε να αναδείξει τον πτωχευτικό
νόµο κατέθεσε πρόταση δυσπιστίας απέναντι στον κ. Σταϊκούρα.
Κι έτσι από εκεί που ο κ. Μητσοτάκης είχε καταφέρει µε την
απουσία του να κάνει τον πτωχευτικό νόµο έκτο θέµα στα δελτία
ειδήσεων ο κ. Τσίπρας το πήγε στο δέκατο και σε κάποια δελτία
δεν παίχθηκε καθόλου, γιατί ξαφνικά το θέµα έγινε η πρόταση
δυσπιστίας στον Υπουργό Οικονοµικών και όχι ο πτωχευτικός
νόµος. 

Από τη µία έχουµε έναν Πρωθυπουργό που προσπαθούσε να
περάσει «στα ψιλά» το έκτρωµα του Πτωχευτικού, από την άλλη
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έναν Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης που προσπάθησε
µε ένα σµπάρο να πετύχει δύο τρυγόνια: και να πει ότι ανεβάζει
τους τόνους για τον πτωχευτικό νόµο και να αποπροσανατολίσει
τη συζήτηση, να δηµιουργήσει συνθήκες άλλης µιας κοκοροµα-
χίας, φερ’ ειπείν για τα ελληνοτουρκικά, για τον κορωνοϊό. Τα
πάντα είπατε. Μόνο για τον πτωχευτικό να µη µιλούσατε! 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχει σηµασία η συ-
νέπεια και έχει σηµασία το να µπορείτε να βλέπετε τον εαυτό σας
στον καθρέφτη. Ποιοι επιδόθηκαν  σε εντυπωσιακή υποκρισία χύ-
νοντας ποταµούς κροκοδείλιων δακρύων για την προστασία της
πρώτης κατοικίας, ενώ ήταν εκείνοι που δροµολόγησαν την πώ-
ληση των κόκκινων δανείων στα «αρπακτικά», µια πώληση που
νοµοτελειακά δεν συνάδει µε την προστασία της πρώτης κατοι-
κίας; Γιατί να αγοράσει το κόκκινο δάνειο κάποιου ένα ταµείο αν
δεν µπορεί να το εκποιήσει; Η κυβέρνηση Τσίπρα. Ποιος έχτισε
την ηλεκτρονική πλατφόρµα πλειστηριασµών που επεκτείνει  σή-
µερα ο πτωχευτικός της Νέας Δηµοκρατίας και που τώρα βλέπω
ότι καταθέτετε στην επιτροπή την τροποποίηση του ν.3869 έτσι
ώστε να εκποιήσετε ακόµη πιο γρήγορα τις πρώτες κατοικίες µε
συνοπτικές διαδικασίες; Η κυβέρνηση Τσίπρα. Ποιος εισήγαγε
µέσω ιδιώνυµου την καταστολή των διαµαρτυριών εναντίον των
πλειστηριασµών; Το ξέρετε, σας το έχουν πει και άλλοι. Είναι η
δική σας κυβέρνηση. Ποιος έτρεχε στα δικαστήρια τον Πανα-
γιώτη Λαφαζάνη; Δικός σας σύντροφος ήταν. Εσείς. Πάνω σε
ποια µνηµόνια χτίζει σήµερα το πέµπτο µνηµόνιο, αρχής γενοµέ-
νης µε τον πτωχευτικό αυτόν νόµο, η Κυβέρνηση της Νέας Δη-
µοκρατίας; Πάνω στο τρίτο και το τέταρτο µνηµόνιο της
κυβέρνησης Τσίπρα. 

Δεν είναι, λοιπόν, παράξενη η αµηχανία της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης µπροστά στον Πτωχευτικό που προχωρά προς τη λο-
γική κατάληξη του δικού της έργου η Κυβέρνηση. Δεν είναι
περίεργο ότι διακόψατε τη συζήτηση για να έχουµε µια ακόµα
θλιβερή αντιπαράθεση για το ποιος από τους δύο σας εφαρµόζει
καλύτερα το µνηµόνιο.

Εµείς στο ΜέΡΑ25 στον χρόνο που διαθέτουµε σε τούτη την
Αίθουσα ούτε θα επιτρέψουµε να αποσιωπηθεί το πτωχευτικό
ούτε θα χαριστούµε στην Κυβέρνηση. Η πρόταση δυσπιστίας
απέναντι στον κ. Σταϊκούρα είναι το ίδιο απαράδεκτη όσο και η
πολιτική του κ. Σταϊκούρα ως Υπουργού Οικονοµικών και της Κυ-
βέρνησης συνολικά. Ναι, κυρίες και κύριοι, είναι γνωστό ότι η ευ-
θύνη µιας κυβέρνησης είναι συλλογική, είναι όλης της
κυβέρνησης, όπως ήταν και το 2015, κύριε Τσακαλώτο, κύριε Τσί-
πρα, τέως σύντροφοι του ΣΥΡΙΖΑ. Όπως ήταν και το 2015 έτσι
και σήµερα είναι συλλογική η ευθύνη. Θα έπρεπε να έχετε κάνει
πρόταση µοµφής σε ολόκληρη την Κυβέρνηση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή ο σεβασµός µας, ο σε-
βασµός του ΜέΡΑ25 για την κοινοβουλευτική διαδικασία είναι
απεριόριστος, παρ’ όλο που θα παραµείνω επικεντρωµένος στον
πτωχευτικό νόµο που ο καθένας από τους δύο µονοµάχους προ-
σπαθεί να περάσει στο ντούκου, έχω υποχρέωση να αξιολογήσω
τον Υπουργό. Κύριε Σταϊκούρα, θα µου το επιτρέψετε γιατί αυτή
είναι η διαδικασία σήµερα, να αξιολογηθείτε στο πλαίσιο µιας
ψηφοφορίας δυσπιστίας στο πρόσωπό σας. 

Θα µου επιτρέψετε, κύριε Σταϊκούρα, να σας πω, µε όλον τον
σεβασµό, ότι το κατηγορητήριο εναντίον σας αποτελείται από
τέσσερα σηµεία:

Πρώτον, έχετε περάσει δύο θητείες. Στην πρώτη σας θητεία,
κύριε Σταϊκούρα, ήσασταν Αναπληρωτής Υπουργός Οικονοµικών
από το 2012 µέχρι το 2014. Το ΑΕΠ της χώρας απώλεσε 12,548
δισεκατοµµύρια. Από τότε που ξαναήρθατε στο Υπουργείο Οι-
κονοµικών ως Υπουργός η µείωση, σύµφωνα µε τα τελευταία
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ, είναι ακριβώς 9,22 δισεκατοµµύρια. Ακόµα
και να βγάλουµε τον κορωνοϊό απ’ έξω, στα δύο τρίµηνα του
2019 που σας βρήκαν στην πλατεία Συντάγµατος είχαµε -0,59%
του ΑΕΠ. Έχετε µία παράδοση, µε άλλα λόγια, αλλά παράλληλα
έχετε και µία παράδοση µιας εντυπωσιακής προβλεπτικής αστο-
χίας. Δεν µπορείτε καν, κύριε Σταϊκούρα, να προβλέψετε το πα-
ρελθόν. Μας λέτε ότι για το 2019 το τελευταίο τρίµηνο δεν
υπήρξε µείωση του ΑΕΠ. Υπήρξε ξεκάθαρη µείωση του ΑΕΠ το
τελευταίο τρίµηνο του 2019, και τα δύο τελευταία τρίµηνα του
2019. 

Μιλάτε για το 2014 και θέλετε πραγµατικά να πείσετε επιτέ-
λους τον ελληνικό λαό ότι τα πηγαίνατε καλά το 2014 και ο ελ-
ληνικός λαός ήταν άφρων που ψήφιζε τότε εµάς που ήµασταν
όλοι µαζί στον ΣΥΡΙΖΑ. Κύριε Σταϊκούρα, το 2014, σύµφωνα µε
στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που θα καταθέσω στα Πρακτικά της Βου-
λής άµεσα, είχαµε µία µεταβολή του ΑΕΠ, µία µείωση του ΑΕΠ
από το 2013 στο 2014 της τάξης των 2 δισεκατοµµυρίων. Για να
είµαι ακριβής, 1,998 δισεκατοµµύρια, -1,11%, αυτή ήταν η επί-
δοσή σας το 2014. Κι όµως σας έχω ακούσει πολλάκις σε αυτό
το Βήµα από εκείνη τη θέση να λέτε ότι το 2014 είχατε ανάπτυξη.
Ο µόνος τρόπος να βγάλετε αυτό το νούµερο, να το «µαγειρέ-
ψετε», είναι να αφαιρέσετε τον αρνητικό πληθωρισµό, αλλά τότε
θα πρέπει να σας βάλω άλλο έναν κακό βαθµό κι άλλη µία κατη-
γορία στο κατηγορητήριό σας. Δεν δικαιούστε να το κάνετε
αυτό. Αν το κάνατε αυτό µπροστά στους ανθρώπους του Διε-
θνούς Νοµισµατικού Ταµείου θα σας µάλωναν, γιατί δεν µπορείς
να υπολογίζεις το χρέος ονοµαστικά και σε περίοδο αποπληθω-
ρισµού το εισόδηµα σε σταθερές τιµές, όταν οι τιµές µειώνονται. 

Ουσιαστικά τι κάνετε; Τη διπλή σας αποτυχία προσπαθείτε να
την παρουσιάσετε ως επιτυχία. Ποια είναι η διπλή αποτυχία;
Πρώτον, έπεσε το ΑΕΠ, δεύτερον, έπεσαν οι τιµές. Γιατί πέφτουν
οι τιµές; Γιατί έχουµε τεράστια ύφεση. Κύριε Σταϊκούρα, παρου-
σιάζοντας την κατάρρευση του 2014 -και γι’ αυτό σας τιµώρησε
ο ελληνικός λαός- ως επιτυχία ουσιαστικά δηµιουργείτε τις συν-
θήκες για να αποτύχετε όχι µόνο να προβλέπετε το παρελθόν,
αλλά βέβαια και το µέλλον. Εδώ ήµασταν τον Μάρτιο στην Ολο-
µέλεια. Θυµάστε που σας είχα πει ότι στην καλύτερη των περι-
πτώσεων θα έχουµε µείον 10% ύφεση φέτος; Εσείς είχατε πει
0% και µετά το κάνατε  2%, µετά το κάνατε 3%, µετά προσπα-
θείτε πάλι να αφαιρέσετε τον αρνητικό πληθωρισµό για να φανεί
ότι δεν είναι 10%. Είναι 10%, κύριε Σταϊκούρα, είναι πάνω από
10% ήδη, σε ευρώ. Όχι σε σταθερές τιµές, οι τιµές δεν είναι στα-
θερές, κουτρουβαλάνε οι τιµές. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Είναι 10 σε δολάριο.
ΓΙΑΝΗΣ ΒΑΡΟΥΦΑΚΗΣ (Γραµµατέας του ΜέΡΑ25): Είναι

10,4% χαµηλότερο το ΑΕΠ της χώρας το πρώτο επτάµηνο του
2020 σε σχέση µε το 2019. Έχω τα στοιχεία εδώ, χθες το βράδυ
τα κατέβασα από την ΕΛΣΤΑΤ. Θα τα δείτε και εσείς. 

Τρίτη κατηγορία. Κύριε Σταϊκούρα, είναι σκληρή η κουβέντα
που θα πω, αλλά έχετε συµµετάσχει, χωρίς να φταίτε µόνος σας,
σε τρεις ανθελληνικές πράξεις στη διάρκεια του 2014 - 2015.

Πρώτη ανθελληνική πράξη: σιγοντάρατε τον ανεκδιήγητο κ.
Στουρνάρα την 14η Δεκεµβρίου 2014 όταν σε οµιλία ως Διοικητής
της Τράπεζας της Ελλάδας µέσα στο κτήριο της Τράπεζας της
Ελλάδας, προς τιµήν -υποτίθεται- του Ξενοφώντα Ζολώτα, έκανε
πρόβλεψη ο κεντρικός τραπεζίτης, τόλµησε ως κεντρικός τρα-
πεζίτης να προβλέψει έλλειψη ρευστότητας στην αγορά. Πείτε
µου σε ποια χώρα του κόσµου διοικητής κεντρικής τράπεζας
προβλέπει έλλειψη ρευστότητας στην αγορά. Αυτό είναι που
προκαλεί και το bank run και την ανασφάλεια στην αγορά και
εσείς το σιγοντάρατε γιατί παίζατε µικροπολιτικά παιχνίδια βλέ-
ποντας τότε να χάνετε τις εκλογές της 25ης Γενάρη του 2015. 

Δεν είναι τίποτα λιγότερο αυτό από ανθελληνική πράξη. 
Παράλληλα, συνεχίζετε να ψεύδεστε για τις τράπεζες. Τις προ-

άλλες, την Πέµπτη, καταθέσατε ως αποδεικτικό στοιχείο για την
«καταστροφή του Βαρουφάκη του 2015» έναν πίνακα µε την
φυγή των καταθέσεων, την οποία εσείς ξεκινήσατε µαζί µε τον
κ. Στουρνάρα και τους υπόλοιπους Βουλευτές, αν δεν κάνω
λάθος. Θυµάστε την κ. Μπακογιάννη, τον κ. Γεωργιάδη και άλ-
λους συναδέλφους σας που ζητούσαν από τους πολίτες να βγά-
λουν τα χρήµατά τους από τις τράπεζες; Εσείς το κάνατε αυτό. 

Όµως, ξέρετε κάτι; Δεν έχει σηµασία. Οικονοµολόγοι είµαστε.
Γνωρίζουµε πάρα πολύ καλά ότι τα κεφάλαια της τράπεζας δεν
είναι οι καταθέσεις. Μια τράπεζα πτωχεύει όταν έχει κόκκινα δά-
νεια, όχι όταν έχει φυγή καταθέσεων. Εσείς µε τον κ. Στουρνάρα
το 2012 και το 2013 δανειστήκατε εκ µέρους των Ελλήνων πολι-
τών 41 δισεκατοµµύρια και τα δώσατε στους τραπεζίτες. 

Σύµφωνα µε το Διεθνές Νοµισµατικό Ταµείο, αναφορά του τον
Ιούνιο του 2014, από αυτά τα 41 δισεκατοµµύρια είχαν ήδη χαθεί
τα 30, γιατί οι τράπεζες στις οποίες δώσατε αυτά τα 41 δισεκα-
τοµµύρια ήταν σαν ένα τρυπητήρι, βάζεις νερό από πάνω, φεύγει
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από κάτω. Ποιες είναι οι τρύπες του τρυπητηριού; Τα κόκκινα δά-
νεια.

Κάνατε το τεράστιο σφάλµα -και το έχετε κάνει πολλές φορές-
ανακεφαλαιοποίηση µε λεφτά του Έλληνα πολίτη -δανεικά βε-
βαίως- χωρίς να κλείσετε τις τρύπες των κόκκινων δανείων. Και
µετά έχετε το θράσος να κατηγορείτε το πρώτο εξάµηνο του
2015, λέγοντας ότι η φυγή των καταθέσεων -που είναι άσχετη µε
τα κόκκινα δάνεια, είναι άσχετη µε την κεφαλαιακή επάρκεια των
τραπεζών- ήταν ο λόγος που έκλεισαν οι τράπεζες; 

Ξέρετε πολύ καλά γιατί έκλεισαν οι τράπεζες. Ο κ. Ντράγκι το
έχει παραδεχτεί. Ο κ. Ντράγκι και εγώ βρισκόµαστε στα ευρω-
παϊκά δικαστήρια αυτήν τη στιγµή. Έχει παραδεχτεί ο κ. Ντράγκι
ότι τον Απρίλιο του 2015 µε χρήµατα του ευρωπαϊκού δηµοσίου
είχε πληρώσει ιδιωτικό δικηγορικό γραφείο στις Βρυξέλλες για
να του δώσουν συµβουλή αν ήταν νόµιµο αυτό που πήγαινε να
κάνει, να κλείσει τις τράπεζες. Ο κ. Ντράγκι δεν το αρνείται αυτό.
Εσείς µιλάτε για τον Βαρουφάκη που έκλεισε τις τράπεζες. 

Τρίτη ανθελληνική πράξη. Σήµερα κατηγορείτε τον ΣΥΡΙΖΑ -
όπως κι εγώ και καλά κάνετε- για την 100% προπληρωµή φόρου,
για το κόψιµο του ΕΚΑΣ. Πού ήσασταν όµως το πρώτο εξάµηνο
του 2015, όταν εγώ πάλευα µε τον Ντάισελµπλουµ, µε τον Τόµ-
σεν, που θέλανε 100% προπληρωµή φόρου για τις ελληνικές επι-
χειρήσεις, που υποτίθεται ότι κόπτεσθε γι’ αυτές; Ήσασταν εδώ
στην Ολοµέλεια και ξέρετε τι κάνατε; Όλοι µαζί ουρλιάζατε λέ-
γοντας «υπόγραψε ό,τι σου δίνουν». Λέγατε «βάστα, Γερούν».
Αυτό λέγατε. Και τι έλεγαν τα χαρτιά που µου δίνανε; Την 100%
προπληρωµή φόρου. 

Πάρτε το χαµπάρι όλοι εσείς του µνηµονιακού τόξου, Νέα Δη-
µοκρατία, τέως ΠΑΣΟΚ, ΣΥΡΙΖΑ: Το πρώτο εξάµηνο του 2015
ήταν µια κορυφαία στιγµή για την Ελλάδα και την Ευρώπη, που
εσείς µαζί συνασπιστήκατε, συνεταιριστήκατε για να ακυρώσετε
την 6η Ιουλίου του 2015. Δεν είναι η στιγµή τώρα για να κάνουµε
αυτή τη συζήτηση. Αλλά επειδή κάθε φορά που εγκλωβίζεστε σε
µια συζήτηση που δεν σας αρέσει για τον πτωχευτικό νόµο, για
οποιοδήποτε ζήτηµα, πετάτε την µπάλα στο 2015.

Θα είµαι ξεκάθαρος. Προς τον ΣΥΡΙΖΑ θα ξεκινήσω. Όσο εγ-
κλωβίζεστε στο ψευδές αφήγηµα της ηγεσίας σας ότι η σύγ-
κρουση µε την τρόικα κατά το πρώτο εξάµηνο βασιζόταν σε
ψευδαισθήσεις, θα βρίσκεστε στον κατήφορο τον ολισθηρό που
µετέτρεψε το κόµµα του Ανδρέα Παπανδρέου στο ΚΙΝΑΛ. 

Όσο για εσάς, θέλετε να µιλήσουµε για το 2015; Εδώ είµαι.
Οργανώστε, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, µια προ ηµερη-
σίας διάταξης συζήτηση για το 2015 να τα πούµε όλα µε στοιχεία
µε λεπτοµέρειες. Αλλιώς πάψτε να προσπαθείτε να κρύβετε εγ-
κλήµατα εναντίον της λογικής και της κοινωνίας, όπως ο πτωχευ-
τικός νόµος, πίσω από ψέµατα για το 2015. Ή ελάτε να
µιλήσουµε διεξοδικά για το 2015 ή πάψτε επιτέλους. 

Εµείς, στο ΜέΡΑ25, δεν πτοούµαστε. Το µίσος της τρόικας και
της ολιγαρχίας, που το πρώτο εξάµηνο του 2015 αυτή η ολιγαρ-
χία ένιωσε το έδαφος να τρίζει κάτω από τα πόδια της, εµείς
αυτό το µίσος το θέλουµε. Εµείς αυτό το αγκαλιάζουµε. Το µίσος
τους είναι κάτι που µας τρέφει. Μας δίνει δύναµη. Μας δίνει δύ-
ναµη να ξεπεράσουµε τις δυσκολίες που έχει ο λαός µας µε τα
δικά σας νοµοσχέδια, νόµους σαν αυτό το εξάµβλωµα που ο κ.
Μητσοτάκης και ο κ. Τσίπρας προσπαθούν να προσπεράσουν,
επιδιδόµενοι σε µια ακόµα κοκοροµαχία.

Επειδή εµείς του ΜέΡΑ25 βαρεθήκαµε να σας ακούµε να τσα-
κώνεστε για το ποιος εφάρµοσε τα µνηµόνια καλύτερα, να συµ-
φωνήσουµε ότι είστε και οι δύο το ίδιο υπέροχοι; Δεν έχουµε
πρόβληµα. Να µοιραστείτε εξ αδιαιρέτου το πρώτο βραβείο
εφαρµογής µνηµονιακών όρων!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)
Η πραγµατικότητα τώρα πια είναι; Και αυτό έχει σχέση και µε

την ποιότητα του κοινοβουλευτικού διαλόγου. Όσο µικρότερες
είναι οι ουσιαστικές διαφορές µεταξύ σας, τόσο πιο πολύ πρέπει
να αλληλοϋβρίζεστε, για να ανακαλύπτετε διαφορές, ώστε να συ-
σπειρώνετε τις δικές σας παρατάξεις, παρά το γεγονός ότι κάθε
µέρα που περνά µε αυτή τη διαδικασία όλο και περισσότεροι Έλ-
ληνες και Ελληνίδες µετατρέπονται σε χρεοδουλοπάροικους. 

Θυµάστε το ερώτηµα το 1980, τότε που µπήκαµε στην Ευρω-
παϊκή Οικονοµική Κοινότητα; Το 2000, τότε που µπήκαµε στην

Ευρωζώνη; Θυµάστε το ερώτηµα που είχε πάρα πολύ κόσµος
και ήταν και εύλογο; «Μα, γιατί µας βάζουν στην ΕΟΚ; Γιατί µας
βάζουν στην Ευρωζώνη; Τι παράγει η Ελλάδα; Τι θέλουν από την
Ελλάδα; Τι µπορεί να τους προσφέρουµε;». Ξέρετε ποια είναι η
απάντηση; Την απάντηση αυτή τη δίνουν ή την έδιναν τραπεζίτες
από τη Γαλλία, από τη Γερµανία, από τη Βρετανία, την Αµερική. 

Η απάντηση ήταν ότι οι Έλληνες, ο ελληνικός λαός έφερνε,
στην ΕΟΚ αρχικά και στην Ευρωζώνη µετά, δύο πράγµατα, δύο
πολύ µεγάλα assets, περιουσιακά στοιχεία. Πρώτον, χαµηλό
ιδιωτικό χρέος -ναι, είχαµε το χαµηλότερο ιδιωτικό χρέος- και
υψηλό ποσοστό ιδιοκατοίκησης. Ήµασταν οι ιδανικοί πελάτες
των τραπεζών τους, ιδίως µε το ευρώ όταν αρχίσαµε να πληρω-
νόµαστε τα λίγα χρήµατα που έπαιρνε ο ελληνικός λαός σε
ευρώ-µάρκα, το ίδιο πράγµα.

Σήµερα, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, ήρθε η ώρα οι πιστωτές
να οικειοποιηθούν αυτή τη ιδιωτική περιουσία µε τη Νέα Δηµο-
κρατία, το ΚΙΝΑΛ και την ηγεσία του ΣΥΡΙΖΑ στον ρόλο δικαστι-
κών κλητήρων να τσακώνεστε µεταξύ σας για το ποιος θα κάνει
αποτελεσµατικότερα τη βρωµοδουλειά. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το ΜέΡΑ25 δηµιουργηθήκαµε,
ιδρυθήκαµε, επειδή η διαρκής επιµήκυνση της τετραπλής χρεο-
κοπίας της χώρας -κράτος τράπεζες, επιχειρήσεις, πολίτες- που
ξεκίνησε µε το πρώτο µνηµόνιο, που θεσµοθετήθηκε µε το δεύ-
τερο µνηµόνιο, που έλαβε αριστερή νοµιµοποίηση µε το τρίτο
µνηµόνιο και που µονιµοποιήθηκε µέχρι το 2060 µε το τέταρτο
µνηµόνιο του Αυγούστου του 2018, αυτές τις µέρες περνά στη
φάση του πέµπτου µνηµονίου µε το οποίο η ιδιωτική περιουσία
ακολουθεί τη δηµόσια περιουσία στον δρόµο της εκποίησης εκ
µέρους ξένων αρπακτικών. 

Εµείς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν ξεχνάµε αυτό που
αναρωτιέται ο Μπέρτολτ Μπρεχτ στην «Όπερα της Πεντάρας».
«Γιατί να στείλουν γκάνγκστερς, όταν µπορούν να στείλουν δι-
καστικούς κλητήρες;». Γιατί να στείλει τελεσίγραφο ο ξένος δι-
κτάτορας -µιας και έρχεται η 28η Οκτωβρίου- όταν µπορεί να σας
βάλει να ψηφίσετε έναν τέτοιον πτωχευτικό νόµο; 

Το ΜέΡΑ25 είναι εδώ για να σταθεί εµπόδιο στους δικαστικούς
αυτούς κλητήρες, είτε είναι αρπακτικά ταµεία είτε το µνηµονιακό
τόξο εδώ µέσα. Αρνούµενοι να γίνουµε συνεργοί στην αποσιώ-
πηση του πτωχευτικού, µέσα από την οπερέτα του κ. Τσίπρα, µε
την οποία ο κ. Μητσοτάκης θα περάσει τελικά ιδιαίτερα σιωπηλά
το πτωχευτικό, το ΜέΡΑ25 αποχωρεί από τη διαδικασία, καταγ-
γέλλοντας τη συνεργία της Κυβέρνησης και της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης στην εφαρµογή του τέταρτου µνηµονίου του κ.
Τσίπρα µε την προέκτασή του µε το πρώτο πολυνοµοσχέδιο του
πέµπτου µνηµονίου, τον πτωχευτικό σας νόµο, κυρίες και κύριοι
της Νέας Δηµοκρατίας.

Ευχαριστώ. 
(Στο σηµείο αυτό ο Γραµµατέας του ΜέΡΑ25 κ. Γιάνης Βαρου-

φάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το
οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΜέΡΑ25 απο-
χωρεί από την Αίθουσα)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Καλείται τώρα στο
Βήµα ο κ. Κυριάκος Βελόπουλος, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας Ελληνική Λύση.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα ήθελα να εκφράσω τη θλίψη µου για δύο λόγους: Η Ελλη-
νική Λύση µπήκε στο ελληνικό Κοινοβούλιο για να προσφέρει,
µέσα από την εποικοδοµητική κριτική, µια άλλη πρόταση. Θεωρώ
αδιανόητο πολιτικοί Αρχηγοί την ώρα που µιλάει ο κ. Βαρουφάκης,
να µην παρίστανται. Να δικαιολογήσω τον Πρωθυπουργό, ότι έχει
πολλές δουλειές. Όµως, οι υπόλοιποι πολιτικοί Αρχηγοί θα έπρεπε
να ήταν εδώ, για να ακούσουν τον κ. Βαρουφάκη, ό,τι κι αν πει ο
κ. Βαρουφάκης. 

Θα έπρεπε, όµως, και ο κ. Βαρουφάκης από ευγένεια να µείνει
εδώ και να µην αποχωρήσει.

Τα βλέπει ο κόσµος, ξέρετε, αυτά, κύριοι συνάδελφοι, και ενο-
χλείται από µία εικόνα παρωδίας του ελληνικού Κοινοβουλίου,
όπου Αρχηγοί δεν κάθονται να ακούσουν τους άλλους Αρχηγούς,
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όπου πολιτικοί Αρχηγοί απαξιώνουν την ίδια τη Βουλή µε συµπε-
ριφορές αποχωρήσεως, χωρίς να ακούσουν καν είτε τον Πρωθυ-
πουργό είτε τον κ. Τσίπρα είτε τον κ. Κουτσούµπα είτε την κ.
Γεννηµατά είτε εµάς και αποχωρούν. 

Κοιτάξτε, η σοβαρότητα από τη σοβαροφάνεια απέχει για
όλους µας ένα µικρό βηµατάκι. Δυστυχώς, εµείς είµαστε η
αφορµή που ο κόσµος δεν πάει να ψηφίσει στις εκλογές. Εµείς
φταίµε που δεν πείσαµε τους Έλληνες ότι πρέπει να είµαστε
πρώτα εµείς σοβαροί και µετά να απαιτούµε από τον πολίτη σο-
βαρότητα και πολιτική ορθότητα. Λάθη επί λαθών.

Εγώ κάθε φορά που µιλάνε οι άλλοι Αρχηγοί, είµαι εδώ, όχι γιατί
είναι αντίπαλοι πολιτικά, αλλά γιατί θέλω να ακούσω τον αντίπαλό
µου, την επιχειρηµατολογία του, την άποψή του, να έχω αντίληψη.
Δεν καταλαβαίνω τη λογική να µιλά ένας Πρόεδρος και να λείπουν
οι υπόλοιποι. Έµεινα µόνος. Μόνοι σαν το λεµόνι, που λένε, αλλά
δεν θα κάνουµε και το παγώνι στο τέλος.

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Είναι οι Βουλευτές εδώ.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Εννοώ Προέδρους, κύριε Γραµµατέα. Δεν αναφέροµαι στους
Βουλευτές. Σαφώς και είναι οι Βουλευτές εδώ. Θέλω, όµως, να
καταλάβετε, ότι αυτή η εικόνα δηµιουργεί εικόνα θλίψης. Και το
λέω µήπως και διορθώσουµε την κατάσταση. Ας καθίσουµε
πέντε ώρες οι Αρχηγοί να ακούσουµε ο ένας τον άλλο. Δεν είναι
κακό. Δεν είναι θέµα ευγένειας. Είναι θέµα πολιτικής σωφροσύ-
νης.

Επίσης, θλίψη µου προκαλεί αυτό που γίνεται σήµερα. Έχουµε
τους Τούρκους στο Αιγαίο και εµείς ξιφουλκούµε ο ένας εναντίον
του άλλου είτε µε επιχειρήµατα, είτε µε φωνές είτε µε κραυγές
για ένα θέµα πολύ σοβαρό, που κακώς το έφερε τώρα η Κυβέρ-
νηση. Την ώρα που έχουµε θέµα εθνικό και έπρεπε να σταθούµε
δίπλα στον Πρωθυπουργό για όσα κάνει ή δεν κάνει, εν πάση πε-
ριπτώσει, φέρνετε έναν πτωχευτικό, µε τον οποίο δίνετε αφορµή
να µαλώσουµε µεταξύ µας, να αντιπαρατεθούµε, την ώρα που
χρειάζεται εθνική οµοψυχία. Και αυτό είναι λάθος.

Όσον αφορά στην πρόταση που κατέθεσε ο ΣΥΡΙΖΑ, εµείς θα
την υπερψηφίσουµε. Γιατί, όµως; Γιατί είτε είναι αριστερή είτε
δεξιά η πρόταση, αν είναι σωστή και λογική, θα την ψηφίσουµε.
Δεν µε ενδιαφέρει εµένα η αριστερά και η δεξιά. Δεν µε απασχο-
λεί καν. Το σωστό και το λογικό θα ψηφίσουµε. Όµως, αν δεν
κάνω λάθος, έχει περάσει ένας χρόνος και ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έχει
κάνει πρόταση µοµφής στην Κυβέρνηση. Μετέτρεψε την πρό-
ταση δυσπιστίας προς το πρόσωπο του κυρίου Υπουργού προς
συσπείρωση της Νέας Δηµοκρατίας. Πολιτικά άστοχη βέβαια.
Δεν θα τον κρίνω εγώ. Ας τον κρίνουν οι υπόλοιποι, οι ψηφοφόροι
ή οι υπόλοιποι συνάδελφοι.

Θέλω να πω, ότι αν θέλαµε να κάνουµε πρόταση, θα έπρεπε
να την κάνουµε σε όλη την Κυβέρνηση. Γιατί φαντάζεται κανείς,
ότι ο κ. Σταϊκούρας ασκεί µόνος του την πολιτική ή δεν ξέρει ο
κύριος Πρωθυπουργός τι κάνει ο κ. Σταϊκούρας; Τότε έχουµε
έναν άβουλο Πρωθυπουργό. Εγώ δεν πιστεύω ότι κανείς Πρω-
θυπουργός εντός του Κοινοβουλίου -όσοι θήτευσαν εν πάση πε-
ριπτώσει- είναι άβουλοι. Όλοι έχουν Υπουργούς, οι οποίοι
εντέλλονται και εκτελούν εντολές, είτε οικονοµική πολιτική, είτε
εξωτερική πολιτική, είτε πολιτική στρατιωτική. 

Τα λέω γιατί κακώς η Κυβέρνηση έφερε το πτωχευτικό τώρα,
που είναι πραγµατικά πτωχευτικός. Πτωχεύουν όλοι οι Έλληνες.
Τους παίρνουν τα σπίτια. Θα µπορούσατε να περιµένετε µία
εβδοµάδα, δέκα ηµέρες, δεκαπέντε ηµέρες. Τι χρείαν έχετε βια-
σύνης -δεν καταλαβαίνω- την ώρα που το «Ορούτς Ρέις» κάνει
βόλτες και πρέπει να είµαστε όλοι ενωµένοι; Γιατί να µαλώνουµε
για τα ήσσονος -που είναι πραγµατικά µείζονος ο πτωχευτικός-
τώρα; Πείτε µου τον λόγο, για να καταλάβω κι εγώ. Γιατί πού να
καταλάβει ο Έλληνας την εθνική οµοψυχία που χρειαζόµαστε
τώρα, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας; Τώρα χρειαζόµαστε εθνική
οµοψυχία. Τώρα χρειαζόµαστε ένωση δυνάµεων, όλων, των αρι-
στερών, δεξιών, κέντρων. Έτσι µόνο θα δείξουµε στην Τουρκία
ότι υπάρχει ένα αρραγές πολιτικό µέτωπο. Έτσι θα πείσουµε και
τους πολίτες της χώρας, ότι δεν κοιτάµε τη µικροπολιτική µας
επιβίωση, αλλά κοιτάµε την επιβίωση του έθνους, των Ελλήνων,
της πατρίδας. Και το λέω, γιατί έρχεστε να αντιπαρατεθείτε και
αναγκαζόµαστε και µπαίνουµε εµείς σε αυτή τη διαδικασία, να

αντιπαρατεθούµε και στην οικονοµία, αλλά και στα υπόλοιπα θέ-
µατα, µε την Κυβέρνηση. 

Ουσιαστικά ο ΣΥΡΙΖΑ πέτυχε τη συσπείρωση της Νέας Δηµο-
κρατίας. Πέτυχε σήµερα εκατόν πενήντα οκτώ Βουλευτές να ψη-
φίσουν τον Πτωχευτικό. Τα αποτελέσµατα, βέβαια, της ψήφου
θα τα δούµε τους επόµενους µήνες. Δεν θα είναι ευχάριστα. Σας
ενηµερώνω, τους νεοδηµοκράτες, τα αποτελέσµατα αυτού του
Πτωχευτικού θα είναι δυσάρεστα, είναι δολοφονικά, θα το δείτε
στην πορεία. Ο κ. Βιλιάρδος τα ανέλυσε εξαιρετικά ως οικονο-
µολόγος, γνωστός οικονοµολόγος. Σας απέδειξε ότι είναι εγκλη-
µατικό αυτό που κάνετε και θα το βρούµε στην πορεία όλοι µας.
Διότι έχουµε συγγενείς όλοι, όλοι έχουµε φίλους που έχουν δα-
νειστεί, που έχουν χρεωθεί, που θα τους πάρουν το σπίτι σε δέκα
χρόνια, θα πληρώνουν νοίκι για να µείνουν σπίτι τους. Τα αυτο-
νόητα. 

Ξέρετε, εγώ πιστεύω ότι απλά εξυπηρετείτε τα funds, τα οποία
βέβαια κι οι κύριοι από εδώ, του ΣΥΡΙΖΑ, τα εξυπηρέτησαν. Κι
εδώ θα συµφωνήσω µε τον κ. Βαρουφάκη, ο οποίος είπε ότι για
το µόνο πράγµα που µαλώνετε είναι ποιος είναι περισσότερο
µνηµονιακός ή ποιος είναι περισσότερο καλός µε την τρόικα. Τα
λέω αυτά, γιατί θέλω ειλικρινά να σας παραθέσω αυτό που πι-
στεύω πάρα πολύ, ότι είστε ίδιοι, δυστυχώς. Του ΣΥΡΙΖΑ έχουν
µια επίφαση αριστερής, λαϊκής -αν θέλετε- συµπεριφοράς, εσείς
έχετε µια ακρονεοφιλελεύθερη συµπεριφορά, αλλά η κοινή συ-
νισταµένη σας είναι η τρόικα. 

Ασφαλιστικό, 2016 ο νόµος του Κατρούγκαλου. Το 2020 ο
Βρούτσης δεν τον καταργεί. Δεν τον καταργήσατε, να τον βελ-
τιώσετε θέλετε. Δεν τον βελτιώσατε. Ο ίδιος είναι.

«ΛΑΡΚΟ»: Ιδιωτικοποίησε η Νέα Δηµοκρατία, ο ΣΥΡΙΖΑ
έστελνε επιστολές, κύριε Πρόεδρε, για να βρει αγοραστές, για
επενδυτές, έστειλε επιστολές για τη «ΛΑΡΚΟ». 

Μειωµένο ΦΠΑ στα νησιά. Παράταση, όχι παγίωση. 
Επιβολή φόρου στην κινητή τηλεφωνία. Το έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, το

συνεχίζει η Νέα Δηµοκρατία. Και παρακαλάει η Νέα Δηµοκρατία
να µειώσουν το κόστος. Το πιο ακριβό κινητό τηλέφωνο έχουµε,
κύριοι συνάδελφοι, στην Ευρώπη. Επειδή έχω και γερµανικό κι-
νητό, πληρώνω το ένα τρίτο στη Γερµανία απ’ ό,τι στην Ελλάδα. 

Έχω άδικο, κύριε Βιλιάρδο; 
Είναι απίστευτα πράγµατα αυτά που κάνετε. Και παρακαλάει

ο Άδωνις Γεωργιάδης -τι να κάνει ο κακοµοίρης, κάνει την
ανάγκη φιλότιµο- τις εταιρείες να µειώσουν τα τέλη, τον φόρο,
τη χρέωση, που κανονικά έπρεπε να απαιτήσετε να εξοβελιστεί
η «COSMOTE» µετά από αυτό που έγινε µε την υποκλοπή των
δεδοµένων εκατοµµυρίων Ελλήνων, που κανείς δεν µίλησε εδώ
µέσα. Γιατί η «COSMOTE» πού ανήκει; Στη Γερµανία. Αν υπήρχε
σοβαρό κράτος, κύριε Πρόεδρε, έκλεψαν πέντε εκατοµµύρια,
sms, στοιχεία, τα πάντα, το δικό σας, το δικό µου κινητό, του κ.
Λοβέρδου, του κ. Καλαφάτη. Τα έκλεψαν κάποιοι. Γερµανική
εταιρεία δεν είναι; Κλήθηκε ποτέ από τη Βουλή η εταιρεία να
απολογηθεί γι’ αυτό που έγινε; Το προσωπικό µήνυµα στο παιδί
σας, κύριε Βούτση, να το έχει ο Γερµανός; Το οποιοδήποτε µή-
νυµα σε συγγενείς σας ή εµένα τα εταιρικά µου µηνύµατα να τα
πάρει από µένα η εταιρεία και να ξέρει τι έχω κάνει; Το λέω µε
απλά λόγια. Η Κυβέρνηση ούτε την κάλεσε την εταιρεία, τίποτα,
σαν να µη συνέβη τίποτα, κύριοι συνάδελφοι, τίποτα δεν έγινε.
Απλά έκλεψε µερικά εκατοµµύρια τηλέφωνα, και sms, και µηνύ-
µατα, και τηλεφωνικές συνδιαλέξεις. Γιατί η κυψέλη κρατάει και
οµιλίες, ξέρετε, πολλές οµιλίες. Ψάξτε λίγο παραπάνω το θέµα.
Του Πρωθυπουργού µας παρακολουθούσαν το τηλέφωνο, του
Έλληνα Πρωθυπουργού. Δηλαδή το είπαν φόρα παρτίδα. Και
του κ. Τσίπρα. Των Πρωθυπουργών της χώρας. Δηλαδή πού είναι
το κράτος; Δεν υπάρχει κράτος, δηλαδή τι συζητάµε εδώ µέσα!
Κι έρχεται ο καθένας και λέει τα δικά του εδώ. Είπε ο κ. Βαρου-
φάκης τα δικά του, ψήνει το 2015. Η εµµονή του, 2015, 2015,
2015. Έχουµε 2020, πάµε 2021. Ο κ. Τσίπρας έρχεται εδώ, αντι-
δικεί µε τον Πρωθυπουργό, παίζουν στα δελτία τα κανάλια, µια
χαρά περάσαµε και φύγαµε. Έρχεται ο κ. Κουτσούµπας βέβαια,
δεν µας ακούει ποτέ ο κ. Κουτσούµπας, εγώ τον ακούω πάντα
προσεκτικά, γιατί θεωρώ ότι πρέπει να το κάνω. Διότι έτσι λει-
τουργούν οι πολιτικοί αρχηγοί. 

Ειδικός φόρος στην κατανάλωση στα καύσιµα. Δεν το µει-
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ώσατε, παρέµεινε ο ίδιος.
Επιβολή φόρου διαµονής σε τουριστικά καταλύµατα. Τον θέ-

σπισε ο ΣΥΡΙΖΑ, η Νέα Δηµοκρατία δεν τον κατήργησε, µόνο ανέ-
βαλε για την «THOMAS COOK». Εκεί εκβιάστηκε -την αλήθεια να
τη λέµε- εκεί ζορίστηκε ο Πρωθυπουργός, γιατί σου λέει: «Δεν
σου φέρνω τουρίστες», αλλά ήρθαν οι τουρίστες, έφεραν και τον
κορωνοϊό µαζί. Είδατε, λοιπόν, ότι µερικές επιπτώσεις και µερικά
αποτελέσµατα δεν είναι πολύ εύκολα;

Επίσης, επιβολή τέλους στα τάµπλετ. Ο ΣΥΡΙΖΑ θέσπισε, Νέα
Δηµοκρατία δεν κατήργησε. 

Δεκατέσσερις µήνες διακυβερνήσεως και πρέπει να αξιολογή-
σουµε τι; Την οικονοµία. Ωραία, κύριε Σταϊκούρα, θα σας αξιο-
λογήσω κι εγώ, όπως έκανε ο κ. Βαρουφάκης. Εγώ δεν είµαι
οικονοµολόγος, αλλά είµαι επιχειρηµατίας και πιστεύω ότι στη
θεωρία οι οικονοµολόγοι κάνουν ζηµιά. Διότι εγώ επί της εφαρ-
µογής της οικονοµίας λειτουργώ στις επιχειρήσεις µου, όχι στη
θεωρία. Στη θεωρία µπορεί να λέει ο καθένας ό,τι θέλει. Εγώ θυ-
µάµαι ότι είχε πει ότι θα είναι η ύφεση 15%, σήµερα µας είπε
10%. Ο µόνος που είπε 10% εδώ πέρα ήταν ο κ. Βιλιάρδος κι εγώ
που το επανέλαβα, γιατί µου το είπε αυτός, ότι θα έχουµε ύφεση
γύρω στο 10%. 

Πάµε στην ουσία. EUROSTAT, Μάιος του 2020, 37,5% η ανερ-
γία των νέων µας. Τα παιδιά µας σε ποσοστό 37,5% είναι άνεργα.
Αυτό είναι το πρόβληµα, κύριε Σταϊκούρα. Γιατί είναι πρόβληµα
η ανεργία; Διότι δεν έχει εισφορές ο Βρούτσης. Διότι δεν κινείται
το χρήµα στην αγορά, δεν παίρνει µισθό ο νέος για να κινηθεί το
χρήµα στην αγορά. Είναι µια διαδικασία όπως ο νερόµυλος,
κύριε Σταϊκούρα. Όταν έχεις νερό στο νερόµυλο κινείται η δια-
δικασία και γίνεται το αλεύρι. Δεν γίνεται εδώ, ούτε νερό έχετε
ούτε ο µύλος γυρίζει. Το µόνο που κάνετε, 17% το συνολικό πο-
σοστό ανεργίας. 

ΔΝΤ: ύφεση 9,5% στην Ελλάδα το 2020. Καλά, εγώ το ΔΝΤ δεν
το πολυεµπιστεύοµαι, γιατί έχει πέσει και πολλές φορές έξω, θα
µου πείτε. 

Όµως, τι έκανε η Κυβέρνησή σας για να δηµιουργήσει πλούτο,
κύριε Σταϊκούρα. Εγώ θέλω να µου πείτε τι κάνατε πραγµατικά
για να δηµιουργηθεί πλούτος στην Ελλάδα. Κι όταν λέµε πλού-
τος, να παράγει η Ελλάδα. Μια χώρα που δεν παράγει δεν πρό-
κειται ποτέ να πάει µπροστά. Μια χώρα που δεν µπορεί να
δηµιουργήσει υπεραξία στην πρωτογενή της ύλη έχει πρόβληµα.
Από το σιτάρι µπορείς να κάνεις ένα σωρό προϊόντα, από µπάρες
δηµητριακών µέχρι και µούσλι, ρε παιδιά. Κι εκείνο το προϊόν έχει
υπεραξία. Τι κάναµε ως χώρα; Όχι εσείς προσωπικά. Σαράντα-
πενήντα χρόνια τι κάναµε ως χώρα για να δηµιουργήσουµε αυτή
την κίνηση στη µηχανή; Όταν λέει ο κ. Σκυλακάκης -δεν είναι
εδώ- πως ό,τι ξοδεύουµε είναι µελλοντικοί φόροι, τελειώσαµε,
κύριε Σταϊκούρα. Δήλωση του κ. Σκυλακάκη είναι αυτή. Ό,τι ξο-
δεύουµε είναι οι µελλοντικοί φόροι. Ξέρετε τι σηµαίνει αυτό; Πως
ό,τι ξοδεύουµε σήµερα, θα επιβληθούν µελλοντικοί φόροι για να
τα πάρετε πίσω. Διότι δεν παράγουµε. Το λέω µε πόνο ψυχής.
Σας το λέει ένας επιχειρηµατίας τώρα, ότι δεν παράγουµε. Δεν
µπορούµε να κάνουµε εξαγωγές, το αντιλαµβανόµαστε αυτό; Ο
κ. Βεσυρόπουλος, που είναι και συντοπίτης µου από την Ηµαθία:
«επιτυχηµένη η διακυβέρνηση λόγω του δανεισµού της χώρας
µε χαµηλά επιτόκια». Σταµατήστε να λέτε -να το πω ευθέως- ποµ-
φόλυγες. Δανειζόµαστε, κύριοι, για να επιβιώσουµε. Το καταλα-
βαίνουµε αυτό; Δάνειο σηµαίνει αποπληρώνω, που σηµαίνει ότι
αν δεν παράγω, θα µπουν ξανά χρέη, ξανά τόκοι στο χρέος της
χώρας. Δεν το καταλαβαίνουµε αυτό; Και χαιρόσαστε και επιδο-
κιµάζετε ο ένας τον άλλον γιατί δανειζόµαστε µε χαµηλό επιτό-
κιο; Εγώ αντιλαµβάνοµαι η Γερµανία να χαίρεται, µηδέν και κάτι,
η Γαλλία να χαίρεται γιατί παράγει. Θα µας δώσει Rafale, κύριε
Σταϊκούρα µου. Εµείς τι θα τους στείλουµε; Ροδάκινα, που τα πε-
τάµε σε χωµατερές; Τι θα τους στείλουµε, κύριοι συνάδελφοι;
Αυτοί θα µας στείλουν τα Rafale τους, θα µας στείλουν τις φρε-
γάτες τους. Εµείς τι θα στείλουµε στο εξωτερικό για εξαγωγή;
Αναρωτηθήκατε ποτέ; Είναι λογική; Δηλαδή περηφανευόµαστε
ότι δανειζόµαστε χαµηλότοκα, αυξάνοντας τα χρέη µας δηλαδή.
Δεν περηφανευόµαστε γιατί παράγουµε πλούτο, ώστε να µπο-
ρέσουµε να αποπληρώσουµε τα χρέη µας. Χαιρόµαστε που δα-
νειζόµαστε, χαµηλότοκα βέβαια, όπως και οι άλλες χώρες όλες,

και πολύ πιο χαµηλά, για να φορτώσουµε στα παιδιά µας κι άλλα
χρέη. Είναι λογική να χαίρεσαι που το παιδί σου θά ’χει χρέη;
Εγώ δεν το καταλαβαίνω.

Δεν θα πω για τα πραγµατικά επιτόκια, τα αφήνω. Τι έχετε ψη-
φίσει µέχρι σήµερα; Νοµοσχέδιο «ΗΡΑΚΛΗΣ», όλα τα δίνετε στα
funds. Ασυλία τραπεζιτών, να µην ξεχνιόµαστε. 

Εσείς που σήµερα κρίνεστε λοιπόν, κύριε Σταϊκούρα, ακούστε
τι κάνετε. Θα το πω, µπορεί να ενοχληθούν κάποιοι, αλλά για
µένα είναι ανθρώπινο να το πω. Επιλέξατε να πάρετε τα σπίτια
των Ελλήνων µε τον Πτωχευτικό -αυτό, πώς το λέτε- την ώρα που
δίνετε δωρεάν σπίτια στους λαθροµετανάστες, ρε παιδιά. Δεν
θέλω να κλιµακώσω, είναι δύσκολες οι στιγµές. Αλλά είναι
ντροπή να δίνουµε δέκα χιλιάδες σπίτια στους λαθροµετανάστες
δωρεάν και τους Έλληνες να τους ξεσπιτώνουµε, να τους βγά-
ζουµε από µέσα. Πείτε µου τι λογική είναι αυτή δηλαδή; Τι να
κάτσω να πω τώρα εγώ; Παλεύω ενάµισι µε δύο χρόνια να πείσω
τον Πρωθυπουργό να αρχίσουµε να κάνουµε ένα σχέδιο όλα τα
κόµµατα µαζί, να παράγει πλούτο η χώρα µας, πλούτο, παρα-
γωγή. Και δεν κάθισαν ποτέ σοβαρά να συνοµιλήσουµε. Δεν λέω
να κάνει σύσκεψη πολιτικών αρχηγών. Να στείλουµε τους εµπει-
ρογνώµονές µας, ο ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και οι υπόλοιποι, ώστε να δη-
µιουργηθεί υπεραξία. Ειλικρινά το λέω αυτό. Είναι ντροπή να το
συζητάµε και µόνο. 

Την ψήφο µας λοιπόν, εδώ σαν Ελληνική Λύση, κύριοι συνά-
δελφοι, την επιτάσσει το εθνικό συµφέρον. Διότι για µας η οικο-
νοµία είναι εθνική υπόθεση, είναι εθνικό θέµα. Κάνει λάθος ο κ.
Βαρουφάκης. Η οικονοµία είναι εθνικό θέµα. Δεν έχεις άµυνα,
δεν έχεις ασφάλεια, δεν έχεις οικονοµία. Είσαι τρωτός και δια-
βλητός από οποιονδήποτε εχθρό. Άρα η υποχρέωση του Σταϊ-
κούρα να αναπτυχθεί η Ελλάδα για να αποκτήσει ισχύ -να µη
γίνουµε άτρωτοι- είναι δεδοµένη. Και να στηριχθεί ο Σταϊκούρας,
κι ο κάθε Σταϊκούρας ως Υπουργός Οικονοµικών. Αλλά όταν ερ-
χόµαστε εδώ, άνευ προτάσεων, µόνο και µόνο για να µας δουν
κάποιοι, ψηφοφόροι, φίλοι, γνωστοί και να µας χειροκροτήσουν,
κάνουµε ένα λάθος. Ξέρετε το χειροκρότηµα αυτό στην Ελλάδα
γίνεται κι εύκολα µούντζα. Και το λέω για όλους µας, ακόµη και
για µένα. Θέλει ιδιαίτερη προσοχή ο ελληνικός λαός, γιατί έχει
απογοητευτεί από όλους µας.

Η σηµερινή συµπεριφορά ειλικρινά δεν συνάδει µε ένα πολι-
τικό περιβάλλον σοβαρό. Πλέον έχουµε θέµα ως Βουλή, πραγ-
µατικά έχουµε θέµα ως Βουλή. Δεν θα πω ότι είναι θέµα
σοβαρότητος ή ασοβαρότητος αλλά συµπεριφοράς. 

Είναι συµπεριφορά αυτή πολιτικού προσωπικού; Λείπει ο Πρω-
θυπουργός, λείπει η κ. Γεννηµατά, λείπει ο κ. Τσίπρας, ήρθε ο κ.
Κουτσούµπας -και τον ευχαριστούµε πολύ-, έφυγε ο Βαρουφά-
κης, θα φύγω και εγώ, θα φύγουν και οι υπόλοιποι και τελει-
ώσαµε. Αυτό είναι Κοινοβούλιο; 

Ήθελα να πω άλλα πράγµατα, αλλά ειλικρινά µε θλίβει αυτή η
εικόνα. Έξω τι θα πάµε να πούµε; Ότι συζήτησε ο κ. Κουτσούµ-
πας και είπε τις προτάσεις του, τις είπα εγώ, τις είπε ο Βαρου-
φάκης -έφυγε, την κοπάνησε-, η κ. Γεννηµατά έρχεται για
πέντε-δέκα λεπτά και µιλάει και ο Ανδρέας Λοβέρδος -για να τα
λέµε όλα- είναι όλη µέρα εδώ, από το πρωί µέχρι το βράδυ και
κρατάει το ΠΑΣΟΚ ένας µόνος του, οι υπόλοιποι δεν ξέρω πού
είναι.

Ακούστε, εµείς ως Ελληνική Λύση ψηφίζουµε χωρίς ιδεολογι-
κές αγκυλώσεις. Η πρόταση του ΣΥΡΙΖΑ µας βρίσκει σύµφωνους,
αλλά, κύριε Πρόεδρε, µας ενόχλησε κάτι. Φέραµε την αντισυν-
ταγµατικότητα. Βγήκε η Εκπρόσωπός σας εδώ και έλεγε ότι είναι
αντισυνταγµατικό και πραγµατικά χρησιµοποιούσε τα δικά µας
επιχειρήµατα, αλλά έλεγε ότι το είπε το ΜέΡΑ25. Έτσι δεν µπο-
ρούµε να έχουµε πολιτικό πολιτισµό. Αυτές οι συµπεριφορές
οδηγούν στην απαξία του πολιτικού συστήµατος. 

Θα συµφωνούµε µε ό,τι είναι σωστό είτε προέρχεται από τον
κ. Κουτσούµπα, είτε από τον κ. Τσίπρα, είτε από την κ. Γεννη-
µατά, απ’ όπου και αν προέρχεται, είτε από τον Πρωθυπουργό,
αλλά να θυµάστε κάτι, επειδή είναι δύσκολοι καιροί πρέπει όλοι
να σταθούµε δίπλα στον Πρωθυπουργό αλλά και ο Πρωθυπουρ-
γός να σταθεί δίπλα στην αλήθεια, να µας καλέσει και να µας µι-
λήσει, να µας πει τι στο καλό συµβαίνει στο Αιγαίο -είναι
υποχρεωµένος!- για να σταθούµε δίπλα του. 
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Ήµουν ο πρώτος που είπα να µας καλέσει, αλλά µε µια δέ-
σµευση, κύριοι συνάδελφοι, όταν βγούµε απέξω να µην µιλήσει
κανένας, να µιλήσει µόνο ο Πρωθυπουργός, να κατατεθούν σε
χαρτί οι διαφωνίες µας και χωρίς διαρροές, γιατί εγώ δηµοσιο-
γράφος είµαι, αλλά και δεν κάνω παρέα µε δηµοσιογράφους και
ούτε δίνω διαρροές, πρέπει να σοβαρευτούµε κάποτε. 

Δεν θέλω να µιλάω για ψευτοσυγκρούσεις. Θα σας πω µόνο
ένα πράγµα, κύριοι συνάδελφοι, και ακούστε µε. Ο Πτωχευτικός
που φέρατε εδώ είναι καλύτερος από της Νότιας Κορέας. Ο
Υπουργός Οικονοµικών µε τον νόµο που έφερε έχασε το σπίτι
του. Το ξέρετε; Εξαιτίας του δικού του νόµου! Στην Ελλάδα
πόσοι από τους φίλους σας εφοπλιστές, που τους κάνατε κου-
ρέµατα 90%, έχασαν το σπίτι τους; Κανείς! Δεν θα πω ονόµατα
σήµερα, δεν υπάρχει λόγος να κλιµακώσω, το αφήνω εδώ, αλλά
σκεφθείτε λίγο εσείς, οι Βουλευτές της επαρχίας κυρίως. Τους
Αθηναίους τους εκτιµώ ως φυσικά πρόσωπα, αλλά η διαπλοκή
εδώ είναι έντονη, υπάρχει το αθηνοκεντρικό κράτος, υπάρχει η
διαπλοκή των ολιγαρχών εδώ στην Αθήνα. Είµαι και εγώ επαρ-
χιώτης και λέω πώς εγώ να ανεχθώ στον εφοπλιστή Μυλωνάκη
να του χαρίζεις από τα 100 εκατοµµύρια τα 90 εκατοµµύρια και
στον Έλληνα των 100.000 ευρώ να µην του χαρίζεις ούτε 1 ευρώ;
Πώς µπορώ εγώ να συµφωνήσω µε αυτό το πράγµα που φέρατε
εδώ; Πείτε µου εσείς! Και όταν βγαίνει το ΔΝΤ και η Ευρωπαϊκή
Κεντρική Τράπεζα -κύριε Σταϊκούρα διαψεύστε µε!- οι «FINAN-
CIAL TIMES», ο «ECONOMIST» και σας λένε για πέντε συγκεκρι-
µένους άξονες, γιατί ακολουθείτε τους αντίθετους εσείς; Γιατί η
Κυβέρνησή σας ακολουθεί τους αντίθετους; Τι λένε; «Φρένο στις
ιδιωτικοποιήσεις. Ενισχύστε µε δανεικά δηµόσιες επενδύσεις,
προστατέψτε µε δανεικά απλούς πολίτες». Τα λένε αυτοί και
αυτοί είναι φιλελεύθεροι, δεν είναι κοµµουνιστές, να πω ότι οι
κοµµουνιστές θέλουν δηµόσιες επενδύσεις ή κρατικές επενδύ-
σεις. Δεν είναι κοµµουνιστές οι άνθρωποι, είναι φιλελεύθεροι και
σου λένε «φρενάρετε τις ιδιωτικοποιήσεις». Εσείς πώς συνεχίζετε
αυτή την κλιµακούµενη επίθεση στη δηµόσια περιουσία µε τις
ψευτοϊδιωτικοποιήσεις.

Θα σας πω κάτι πολύ απλό. Ενθυµίστε όλοι σας, και εσείς,
κύριε Σταϊκούρα, όταν κάναµε παλιά αντιπαροχές µε τους εργο-
λάβους. Τι κάναµε; Είχαµε ένα οικόπεδο, του λέγαµε «πάρε το
οικόπεδο, χτίσε πολυκατοικία, δώσε µου το 30%-40% σε διαµε-
ρίσµατα». Έτσι δεν λέγαµε; Έτσι έλεγαν όλοι οι Έλληνες και έτσι
έγιναν όλοι µε ένα σπίτι, οικόπεδο-αντιπαροχή. Εσείς πήγατε και
δώσατε όλη την Αττική Οδό και αντιπαροχή δεν πήρατε ποτέ και
ας τους πληρώνουµε και τώρα επειδή δεν έχουν τσίρους. 

Ξεπουλάτε το Αεροδρόµιο και αντιπαροχή δεν έχουµε. Δίνετε
στη «FRAPORT» ό,τι δίνετε και πληρώνουµε και αποζηµιώσεις. Η
αντιπαροχή δεν ισχύει εδώ; Τους δίνεις κάτι. Τι θα πάρει η Ελλάς;
Πείτε µου εσείς τι πήραµε από την Αττική Οδό; Θα σας πω εγώ.
Τώρα που έχει χρέη ζητάνε λεφτά. Ωραίοι επενδυτές! Αυτοί είναι
πιο κοµµουνιστές από εσάς. Αυτοί οι επενδυτές που βάζετε στην
Ελλάδα είναι κοµµουνιστές, δεν είναι επενδυτές. Ο επενδυτής
έχει και χασούρα. Αυτός είναι σίγουρος ότι ό,τι και να γίνει θα
κερδίσουν. Το λέω για να καταλάβετε ότι κάνετε λάθος οικονο-
µική πολιτική, για αυτό και επιµένω στη σοβαρότητα.

Δηµοσίευµα της εφηµερίδας «ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ», κύριοι συνά-
δελφοι: «Δεύτερο τρίµηνο του 2020. Μειώθηκε το εισόδηµα των
νοικοκυριών 3,9 δισεκατοµµύρια». Εγώ ρωτώ εσάς: Όταν µειώνε-
ται το εισόδηµα όλων των Ελλήνων 3,9 δισεκατοµµύρια, πώς βά-
ζετε τον Πτωχευτικό; Πώς θα πληρώσει ο άνθρωπος αυτός;
Κύριε Σταϊκούρα, δουλειά δεν έχει. Από πού θα έχει έσοδα αυτός
ο άνθρωπος; Αφού δεν του δίνει η πολιτεία -που είναι υποχρεω-
µένη κατά το Σύνταγµα- δουλειά, από πού θα πληρώσει; Πείτε
µου έναν τρόπο. Θα πέσουν λεφτά από πάνω; Τα λεφτόδεντρα
καταργήθηκαν. Το µόνο που µένει ως ελπίδα είστε εσείς και ο
Πρωθυπουργός. Κυβερνάτε, να δώσετε λύσεις!

(Στο σηµείο αυτό εισέρχεται στην Αίθουσα ο Πρόεδρος της
Κυβέρνησης κ. Κυριάκος Μητσοτάκης)

Τα σέβη µας, κύριε Πρωθυπουργέ!
Αυτό είναι, να δώσετε λύσεις και όχι απλή διαχείριση των εν-

τολών της τρόικας. Είναι λάθος να διαχειρίζεστε απλά τις εντο-
λές. Ασκείστε οικονοµική πολιτική σοβαρή. 

Πάµε στα υπόλοιπα. Πάµε στα εξακόσιες χιλιάδες Ελληνό-

πουλα που είναι συγγενείς σας αυτοί, κύριοι συνάδελφοι της
Νέας Δηµοκρατίας και του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ και δικοί µας.
Έφυγαν από την πατρίδα για να βρουν δουλειά αλλού. Έχω ανι-
ψιό -ευτυχώς, είναι τυχερός!- στη Γερµανία, σε µία από τις εται-
ρείες που συνεργάζοµαι και δουλεύει εκεί, αλλά είναι εξακόσιες
χιλιάδες Ελληνόπουλα, ο ανθός της ελληνικής κοινωνίας.

Μας µάζεψε ποτέ ο Πρωθυπουργός όλους τους Αρχηγούς των
κοµµάτων και να πει «παιδιά, αυτά τα εξακόσιες χιλιάδες Ελλη-
νόπουλα τι µπορούµε να κάνουµε για να τα φέρουµε πίσω;». Εγώ
δεν λέω να κάνουµε οικουµενική κυβέρνηση -µακριά από εµένα
αυτά!- αλλά συµβουλευτικά η Αντιπολίτευση δεν είναι µόνο για
να κάνει κριτική και να µαλώνει µε τον Πρωθυπουργό και ούτε
να σηκώνεται ο Πρωθυπουργός και να απαντά στον κ. Τσίπρα,
σε µένα ή στον κ. Κουτσούµπα. Είναι να του δίνουν και προτάσεις
και να τις υλοποιεί. Έτσι πρέπει να λειτουργήσει το πολιτικό σύ-
στηµα, αλλιώς θα είµαστε στη δεκαετία του 1970 και του 1980.
Εάν θέλουµε ένα νέο πολιτικό ήθος και έθος, πρέπει εµείς οι Αρ-
χηγοί να δώσουµε το παράδειγµα ότι είµαστε διαφορετικοί. 

Το ΙΟΒΕ, κύριε Σταϊκούρα, σας προσγειώνει ανώµαλα. Έφυγε
ο κ. Σταϊκούρας, αλλά δεν πειράζει, ήρθε ο Πρωθυπουργός. Η
ύφεση θα είναι ως 4% το 2021. Όλα τα νούµερα σας διαψεύδουν
και δεν µπορώ να καταλάβω γιατί σας διαψεύδουν. Ακόµα χαµο-
γελάτε πολλοί από εσάς. Όλα τα νούµερα, ακόµα και ο ΙΟΒΕ. 

Τώρα θα πάµε και στα λάθη που κάνατε, κύριε Πρωθυπουργέ,
εσείς και η Κυβέρνησή σας, γιατί εγώ θέλω να είµαι ξεκάθαρος
µαζί σας. Κάνατε λάθη και κάνατε πολλά λάθη και ως Νέα Δηµο-
κρατία. 

Ναι, κύριε Λιβανέ, κάνατε λάθη. Θα σας τα απαριθµήσω ένα
προς ένα.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Γελάω
γιατί…

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σας άκουσα και ήρθα αµέσως!

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Ένα προς ένα τα λάθη σας, αγαπητέ µου, εκλεκτέ µου φίλε!

Χαίροµαι, κύριε Μητσοτάκη! Και εγώ σας ακούω πάντοτε προ-
σεχτικά. Πρώτον, η ανακοίνωση του κ. Πέτσα -ο οποίος δεν ξέρω
αν είναι εδώ- ότι δεν θα πάτε στην εκκλησία. Δεν µπορεί ο Κυ-
βερνητικός Εκπρόσωπος να λέει ότι όλη η Κυβέρνηση δεν θα
πάει στις εκκλησίες. Ας πάει ένας, ο κάθε ένας από εσάς χωρι-
στά. Σχετικά µε την 28η Οκτωβρίου. Γιατί; Ένας δεν µπορεί να
πάει; Είναι θεσµικό ατόπηµα, είναι λάθος και ξεκινώ από τα
απαλά γιατί θα πάµε και στα υπόλοιπα µετά. 

Δεύτερον, ο ΣΥΡΙΖΑ έκανε ένα έγκληµα και θα το πω για να το
καταλάβουν κάποιοι. Αποµάκρυνε τη χώρα από τον ρωσικό πα-
ράγοντα. Πρέπει η Ελλάδα να έχει πολυπολική σχέση µε όλες τις
χώρες. Χαίροµαι που πέτυχε η Κυβέρνηση να κληθεί ο κ. Λαβρόφ
εδώ. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Κύριε Καλαφάτη, µη βιάζεστε, λέω ότι χαίροµαι γι’ αυτό. 
Ήρθε η ώρα να αποδείξει η Νέα Δηµοκρατία, διότι τα λάθη

που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ ήταν οικτρά, και ίσως ήρθε η ώρα να δεί-
ξουµε στους Αµερικάνους και στους Γερµανούς ότι µπορούµε
να βγούµε και από τον άξονά τους, αν χρειαστεί, για το εθνικό
καλό. 

Υπάρχει και η Κίνα. Να το δούµε λίγο, µην πάµε µονοπολικά.
Το µεγάλο λάθος όλων των κυβερνήσεων -και της Νέας Δηµο-
κρατίας- είναι ότι δεν κάναµε ΑΟΖ µε την Κύπρο. Αν κάναµε ΑΟΖ
µε την Κύπρο -δεν λέω για οριοθέτηση πλέον, γιατί η ανακήρυξη
είναι µονοµερές δικαίωµα- σήµερα δεν θα παλεύαµε µε τις φουρ-
τούνες κάτω από τη Ρόδο και το Καστελλόριζο. Αυτό οφείλεται
στο ΠΑΣΟΚ του «ΓΑΠ», του Γεωργίου Ανδρέα Παπανδρέου,
εκείνη την περίοδο, ακολούθησε ο ΣΥΡΙΖΑ και ήρθατε και εσείς. 

Εγκαταλείψαµε την Κύπρο µόνη. Το έχουµε καταλάβει ότι από
το 1974 µέχρι και σήµερα είναι η πρώτη φορά που εγκαταλεί-
φθηκε η Κύπρος µας; Παλεύει µόνη και έπρεπε όλοι να είµαστε
δίπλα της. Δεν είναι τυχαία η πρόταση του Ερσίν Τατάρ για την
Κύπρο, λύση δύο κρατών. Ουσιαστικά πάµε σε δύο κράτη και το
πολιτικό σύστηµα αδυνατεί να παρακολουθήσει τις εξελίξεις. 

Δήλωση Χρυσοχοΐδη. Σταµατήστε, κύριε Γεραπετρίτη! Κύριε
Πρωθυπουργέ, ας µη µιλάνε οι Υπουργοί σας. Κύριε Χρυσο-
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χοΐδη, δεν υπάρχει λόγος να µιλάτε για τα µίλια. Δεν υπάρχει
λόγος να αντιφάσκετε και να δίνουµε πατήµατα στους Τούρκους
και να λένε ότι ο Υπουργός είπε αυτό. Δεν υπάρχει λόγος. Μιλή-
στε λιγότερο, είναι σηµαντικό. Στο Υπουργείο σας τα πάτε καλά,
αλλά δεν είναι δικό σας θέµα τα έξι µίλια, είναι του Πρωθυπουρ-
γού -αυτός αποφασίζει- και το Υπουργείο Εξωτερικών. Μην το
κάνετε! Βγαίνει ο κάθε Υπουργός και λέει τα δικά του. Γιατί; 

Τι σηµατοδοτεί αυτή, αν θέλετε, η αντιφατικότητα των δηλώ-
σεων; Δίνουµε επιχειρήµατα στην Τουρκία να λέει ότι «εδώ κά-
νουµε ό,τι θέλουµε, ο καθένας λέει ό,τι θέλει». Το λέω µε
ευγενική διάθεση. Είναι δύσκολη στιγµή για να κλιµακώνει ο κα-
θένας και να παίζει σπέκουλα µικροπολιτικής πάνω στα θέµατα
αυτά, όµως, αφού η επίσηµη κυβερνητική θέση είναι δώδεκα
µίλια, αύριο το πρωί να τα ανακηρύξουµε. Αυτή είναι, δώδεκα
µίλια. Δεν είναι δυνητικό δικαίωµα, κάνει λάθος η Νέα Δηµοκρα-
τία. Κάποιοι Βουλευτές και Υπουργοί λένε ότι είναι δυνητικό δι-
καίωµα.

Τα δώδεκα δεν είναι δυνητικό, τα δώδεκα είναι διεθνές δι-
καίωµα. Δεν είναι δυνητικό. Τα κάνεις, όπως πολύ σωστά ξεκί-
νησε από το Ιόνιο ο Πρωθυπουργός. Άρα, ας κάνουµε και τα
δώδεκα στο Αιγαίο, για να τελειώνει η ιστορία, για να ξέρουν οι
Τούρκοι ποια είναι η κόκκινη γραµµή, να µην παίζουν µε τα νεύρα
µας. 

Λοιπόν, ένα το λάθος σας και αυτό είναι σηµαντικό. Δεν αντι-
δρά η χώρα µας. Τηρούµε µια στάση κατευνασµού η οποία
εκλαµβάνεται από την Τουρκία ως φοβική. Αυτή είναι µια συνε-
χής ιστορική λαθεµένη στάση όλων των κυβερνήσεων, ότι δεν
αντιδρούµε. Και όπως λέει ο εξαίρετος διεθνολόγος, ο κ. Δρίβας,
όταν επιµένεις να µην αντιδράς στην παραβίαση υφαλοκρηπίδας,
όχι απλώς αποδέχεσαι, αλλά γίνεσαι συνεργάτης στην παρα-
βίαση και θέλω να το καταλάβετε αυτό. Όταν αποδεχόµαστε
αυτές τις παραβιάσεις, γινόµαστε συνεργοί και συνένοχοι και
εµείς. 

Και να σας το πω διαφορετικά. Ξαφνικά ο ΣΥΡΙΖΑ θυµήθηκε
τα δώδεκα µίλια. Ξαφνικά, ρε παιδιά. Εγώ δεν θα πω τις αστει-
ότητες ότι δεν έχει σύνορα το Αιγαίο. Αυτά είναι αστειότητες.
Δεν χρειάζεται καν να συζητάµε. Πήραν µια λεκτική αστοχία του
πρώην Πρωθυπουργού και την κάνατε λάστιχο, για να παίξετε µε
τις λέξεις και να κοντράρετε το ΣΥΡΙΖΑ. Ναι, αλλά κυβέρνησε ο
ΣΥΡΙΖΑ. Ας κάνατε τα δώδεκα µίλια εσείς. Ας τα κάνατε εσείς
τουλάχιστον. Αφού δεν το έκαναν, ας το κάνουν αυτοί. Κάποιος
να το κάνει.

Και φτάσαµε στο σηµείο, κύριε Πρωθυπουργέ, να αντιδρά η
Βουλγαρία για την Μακεδονία. Για το όνοµα «Μακεδονία», όχι για
τα Σκόπια, κύριε Καλαφάτη. Μη το πάρουν το βίντεο και το παί-
ζουν κάποιοι. Για το όνοµα «Μακεδονία» η Βουλγαρία θέτει βέτο
στην Ευρωπαϊκή Ένωση. Αυτά είναι τα λάθη, τα οποία θα τα
βρούµε µπροστά µας. 

Επίσης, δεν ασκήσαµε βέτο στην Αλβανία, µια Αλβανία, που
ακόµα, όπως µου απάντησε και ο Υπουργός -και τον ευχαριστώ
γι’ αυτό-, δεν µας απάντησε πώς δολοφονήθηκε ο Κατσίφας. Δεν
υπάρχει ακόµα εισαγγελική έρευνα. Ο ναρκέµπορας Ράµα. Μας
σέρνει το κρατίδιο αυτό στη Χάγη εµάς γιατί; Ποιος είναι ο
λόγος; Να µας πει ο Υπουργός Εξωτερικών, κύριε Πρωθυ-
πουργέ, ποιες είναι οι διαφωνίες µας µε την Αλβανία. Δεν µας
είπε. Κύριε Μυλωνάκη, σας ενηµέρωσε ο κ. Δένδιας, σας είπε τί-
ποτα; Δηλαδή, να ξέρουµε, κύριε Βούτση µου, ποιες είναι οι δια-
φωνίες της Αλβανίας και πηγαίνουµε στη Χάγη. Γιατί υπάρχει
συνυποσχετικό, προφορικό µεν, αλλά να δούµε ποιες είναι οι δια-
φορές µας και πώς συµφωνούµε στις διαφορές µας για να πάµε
στη Χάγη, να ξέρουµε τι µπορούµε να δώσουµε, τι µπορούµε να
χάσουµε. Γιατί κανείς δεν έχει δικαίωµα να διαπραγµατεύεται
ερήµην του Κοινοβουλίου, ακόµα και µια Κυβέρνηση. Το έγκληµα
που έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, που υπέγραψε τη Συµφωνία των Πρεσπών,
την προδοτική, δεν µπορεί να την κάνει µια άλλη κυβέρνηση για
το Αιγαίο ή για το Ιόνιο. Είναι λάθος.

Επίσης, δεν θα πω για τη συνάντηση του Πρωθυπουργού -δι-
καίωµά σας είναι να συναντιέστε- µε τους Αρχηγούς του στρατού
και εν απουσία του Υπουργού. Δικαίωµα του Πρωθυπουργού
είναι. «Αρχιστράτηγος» είναι ο Πρωθυπουργός. Γιατί το άκουσα
και αυτό εδώ µέσα.

Ζητάτε, κύριε Πρωθυπουργέ, εµπάργκο όπλων πολύ σωστά εκ
µέρους του κ. Δένδια από τη Γερµανία. Αλλά για να γίνει πειστική
η Ελληνική Κυβέρνηση, κύριε Πρωθυπουργέ, πρέπει πρώτα να
ξεκινήσει αυτή. Δεν µπορείς να γίνεις πειστικός στον Γερµανό ο
οποίος κερδίζει ή στον Ολλανδό, ή στον Ιταλό ή στον Ισπανό ο
οποίος κερδίζει από το εµπόριο όπλων. Έχετε απόλυτο δίκιο στη
διεκδίκηση, το λέγαµε και εµείς. Αλλά πρέπει πρώτα να ξεκινή-
σουµε εµείς. Δηλαδή, η Σαουδική Αραβία που µποϊκοτάρει τα
τουρκικά προϊόντα είναι κορόιδο; Μπορεί να τα µποϊκοτάρει κα-
νονικά. Εγώ δεν λέω η Κυβέρνηση. Αλλά υπάρχουν ΜΚΟ, οργα-
νώσεις κ.λπ., καταναλωτών να ξεκινήσουν µια προπαγάνδα. Τα
κανάλια που είναι ανεξέλεγκτα να ξεκινήσουν κάτι. 

Και τρελάθηκαν οι Τούρκοι. Και τι κάνουν οι Τούρκοι σήµερα;
Επειδή είπε ψυχασθενή τον Μακρόν και ο Μακρόν τράβηξε τον
πρεσβευτή του, κάνουν εµπάργκο τώρα οι Τούρκοι στα γαλλικά
προϊόντα. Και εµείς ακόµα και τώρα αγοράζουµε τουρκικά λεω-
φορεία από τους Τούρκους. Λέω, δηλαδή, ότι πρέπει κάποια
στιγµή να σοβαρευτούµε. 

Κύριε Πρωθυπουργέ, σας το έχω ξαναπεί. Το Μάρτιο του 2021
καταλήγει η ηµεροµηνία για την ανακήρυξη αλιευτικών ζωνών.
Οι Τούρκοι τώρα που µιλάµε έχουν µπει και ψαρεύουν παράνοµα
πάλι. Αλιευτικά δικά τους είναι σε όλο το Αιγαίο. Αλιευτικές
ζώνες, µέχρι το Μάρτιο του 2021 έχουµε δικαίωµα. Σας λέω τα
λάθη σας.

Να, εδώ στη Βουλή. Είναι ο εδώ ο κ. Τασούλας; Αγοράζει anti-
drones η Βουλή, αν δεν κάνω λάθος, από µεταπράτες, όταν,
κύριε Τασούλα µου, υπάρχει ο «ΤΗΛΕΜΑΧΟΣ». Είναι δικό µας
anti-drone, ελληνικής κατασκευής της ΕΑΒ. Γιατί δεν ψάξαµε τον
«ΤΗΛΕΜΑΧΟ»; Δεν είναι προσωπική µοµφή, κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη βιάζεστε, δεν
αγοράζει drone η Βουλή. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Θα τα πείτε µετά. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν αγοράζει drone η
Βουλή.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Κάνατε ένα σύστηµα anti-drones λέει. Δεν αγοράζετε drones,
κύριε Τασούλα, ξέρω. Anti-drones είπα. Άλλο drones, άλλο anti-
drones. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν αγοράζει ούτε
anti-drones.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Γιατί δεν το διαψεύσατε;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μόλις το έκανα.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):

Δεν το ήξερα, κύριε Τασούλα µου. Μέχρι να έρθω εδώ, το προλά-
βατε.

Εν πάση περιπτώσει, έχουµε τον «ΤΗΛΕΜΑΧΟ» στην ΕΑΒ. Ας το
ξεκινήσουµε ως παραγωγή η χώρα, εµείς, και να το κάνουµε εξα-
γωγή. Όλοι τα χρειάζονται αυτά. Παραγωγή. Είναι έτοιµο. Το
έκανε η ΕΑΒ. 

Καθυστερείτε. Κάνει παράπονα ο Αρχηγός ΓΕΕΘΑ, κύριε Πρω-
θυπουργέ. Τι είπε ο κύριος Υπουργός σήµερα; Ότι τα εξοπλιστικά
θα δροµολογηθούν. Κάντε γρήγορα, κύριε Πρωθυπουργέ, κάντε
γρήγορα µε τα εξοπλιστικά, κάντε όσο πιο γρήγορα γίνεται.

Και βέβαια, κύριε Πρωθυπουργέ, µια χάρη. Όταν αγοράζετε ένα
όπλο από µια χώρα, κάντε ό,τι έκανε σήµερα το Ισραήλ µε τους
Αµερικανούς για τα οπλικά συστήµατα. Να µην πουλήσει άλλα στη
Σαουδική Αραβία παρόµοια µε το Ισραήλ. Αυτές είναι σοβαρές
χώρες, όπως το Ισραήλ. Πήραµε τα υποβρύχια εµείς. Τα πληρώ-
σαµε εµείς. Εξαιρετικά υποβρύχια. Λίγο παραπάνω ήταν η τιµή,
κάτι εκατοµµύρια παραπάνω. Δεν ξέρω πού πήγανε. Στις µοίρες
γινόταν χαµός και πάρτι παλιά. Αλλά δεν δεσµεύθηκε η Γερµανία
από την ελληνική πλευρά ότι δεν θα πουλήσει και στην Τουρκία.
Και πουλάει έξι στην Τουρκία. Και βγαίνουν οι διεθνολόγοι και λένε
τα δικά τους, τα αόρατα ραντάρ, τα αόρατα υποβρύχια. Ναι, του
χρόνου θα έχει και η Τουρκία έξι υποβρύχια, κύριε Πρωθυπουργέ.
Ό,τι πάρετε, λοιπόν, µε ρήτρα µη πώλησης σε εχθρική χώρα,
όπως το κάνουν όλες οι σοβαρές χώρες.

Κύριε Πρωθυπουργέ, πετύχαµε µε το Αζερµπαϊτζάν να µην πε-
ράσει η κύρωση πρόσφατα. Αναβάλατε το Κατάρ. Μαθαίνω ότι το
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ξαναφέρνετε την Τρίτη. Σας παρακαλώ πάρα πολύ µη φέρνετε την
σύµβαση µε το Κατάρ στη Βουλή. Μην τη φέρνετε. Το Κατάρ είναι
φιλοτουρκική χώρα. Δεν θέλουµε φιλίες µε φιλοτουρκικές χώρες.
Έχει βάση ο Ερντογάν στο Κατάρ, µια ταξιαρχία. Και µου φέρνετε
κύρωση συµφωνίας µε το Κατάρ από εβδοµάδα πάλι στη Βουλή;
Αποσύρετέ την. Είναι λάθος. 

Επίσης, για να κλείνω σιγά-σιγά, θα έλεγα και κάτι απλό. Κύριε
Πρωθυπουργέ, καλό θα ήταν να µας πείτε γιατί ψυχρανθήκαµε µε
τη Γαλλία. Έγινε κάτι µε τις φρεγάτες; Γιατί λέγαµε µε τον Μα-
κρόν, φρεγάτες. Ενηµερώστε µας τι έγινε. Έπαιξε ρόλο η Γερµα-
νία; Γιατί αυτό γράφει ο Τύπος. Συνέβη κάτι µε τις φρεγάτες; Η
Γαλλία κλείνει τώρα που µιλάµε ισλαµικά κέντρα, απελαύνει ισλα-
µιστές. Εµείς κάνουµε τα αντίθετα. Είναι τα λάθη που κάνετε. Σας
τα λέω ακροθιγώς. Δεν θέλω να κλιµακώσω.

Και βέβαια, ο Ερντογάν απεκάλεσε ψυχασθενή τον Μακρόν. Δεί-
χνει η κατάσταση, κύριε Πρωθυπουργέ, ποια χώρα µπορεί να είναι
φιλική µαζί µας, αυτή που έχει αντίπαλη την Τουρκία. Άρα, λοιπόν,
πρέπει να δούµε όχι µονοπολικές σχέσεις. Όχι. Πολυπολική εξω-
τερική πολιτική. Αυτή είναι η άποψη της Ελληνικής Λύσης. Μπορεί
να κάνουµε λάθος εµείς και να έχετε δίκιο εσείς. Θα φανεί στην
πορεία ποιος έχει δίκιο και ποιος έχει άδικο.

Κλείνοντας θα ήθελα να πω κάτι που µε ενόχλησε από τα µέσα
µαζικής ενηµέρωσης. Μιλάµε για τον πτωχευτικό νόµο. Βρε παι-
διά, κανένα κανάλι, µα κανένα κανάλι να µην ασχοληθεί µε το
θέµα; Άντε, το «Ορούτς Ρέις» πέµπτη είδηση το έχουν. Όλα τα κα-
νάλια, ρε παιδί µου. Ειλικρινά είναι απορίας άξιο πώς λειτουργεί
έτσι η ενηµέρωση στην Ελλάδα, απορώ. 

Ανοίγω το πρωί «ΣΚΑΪ». Ψάχνω να βρω κανέναν του ΣΥΡΙΖΑ. Σαν
την καρέτα-καρέτα είναι. Όλη µέρα Νέα Δηµοκρατία έχει. Ψάχνω
να βρω κανέναν του ΚΚΕ. Καλά το ΚΚΕ είναι είδος προς εξαφά-
νιση. Δεν υπάρχει σε κανένα κανάλι. ΜέΡΑ, έφυγαν αυτοί. Δεν
υπάρχουν τα άλλα κόµµατα. Γιατί να συµβαίνει αυτό το πράγµα;
Πείτε µου εσείς. Δεν πρέπει να µπει φραγµός σε αυτή την ιστορία; 

Πτωχευτικός και να µη λέει κανένα κανάλι τίποτα; Γιατί; Αναρω-
τιέµαι εγώ. Μόνο η πρόταση δυσπιστίας του κ. Τσίπρα είναι ση-
µαντική; Μα, γιατί έκανε πρόταση δυσπιστίας ο κ. Τσίπρας; Δεν το
λένε. Πρόταση δυσπιστίας. Δεν λένε τον λόγο που έγινε η πρό-
ταση, όµως: πτωχευτικός. Δεν το λένε, το κρύβουν αυτό. Το ση-
µαντικό είναι ο πτωχευτικός. Αλλά όλα τα κανάλια δυστυχώς
παίζουν -θα σας το πω εγώ- Νέα Δηµοκρατία, παίζουν την εξουσία.
Το λέω και θέλω από τον Πρωθυπουργό ο ίδιος να αναλάβει πρω-
τοβουλίες να υπάρξει πολυφωνία.

Το ΕΣΡ ειλικρινά δεν τηρεί την πολυφωνία στα µέσα. Να δώσω
ένα παράδειγµα, κύριοι συνάδελφοι. Έχουµε ένα ΕΣΡ. Το έκανε ο
ΣΥΡΙΖΑ µου είπαν. Μέσα στο ΕΣΡ υπάρχουν µια τηλεκριτικός, ένας
διανοητής -µέλη του ΕΣΡ είναι αυτοί- δύο δηµοσιογράφοι, µία νο-
µικός και ένας οικονοµολόγος. Κανένας δεν ξέρει από τηλεόραση.
Αυτοί ελέγχουν τις τηλεοράσεις. 

Σας διαβάζω το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο της Μεγάλης Βρε-
τανίας: Λορντ Μπερνς Πρόεδρος. Μέλανι Ντόους, Γενική Διευ-
θύντρια. Όλοι διδακτορικά, µεταπτυχιακά στη τηλεόραση. Κέβιν
Μπάκχαρστ εκτελεστικό µέλος, Διευθύνων Σύµβουλος του BBC
παλαιότερα. Σας λέω ονόµατα. BBC NEWSROOM: Αναπληρωτής
επικεφαλής Μάγκι Κέρβερ. Ονόµατα τρανταχτά ανθρώπων που
ξέρουν από τηλεόραση. 

Πήγατε και βάλατε έναν διανοητή στο ΕΣΡ. Τι να σου κάνει ο
διανοητής; Διανοητής! Η άλλη, τηλεκριτικός, που έκρινε το ρούχο
της αλληνής και το παντελόνι του αλλουνού. 

Αυτά τα λέω, για να καταλάβετε ότι το ΕΣΡ δεν λειτουργεί. Το
είπα από τον Αύγουστο του ’19, κύριε Πρωθυπουργέ. Τον Ιανουά-
ριο, κύριε Πρωθυπουργέ, έστειλα στο ΕΣΡ εξώδικα προσωπικά ο
ίδιος ως Ελληνική Λύση για την πολυφωνία. Δεν µας στήριξε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ τότε.

Από τον Μάρτιο περιέργως το ΕΣΡ κυνηγάει µε πρόστιµα να
κλείσει όλες τις εκποµπές µου. Γενάρη στέλνω τα εξώδικα και
Μάρτιο µε κυνηγά µε ειλικρινά έναν άθλιο τρόπο να κλείσει τις εκ-
ποµπές µου. Θα τους πω το εξής: εγώ σέβοµαι την ελληνική δι-
καιοσύνη. Υπάρχει και στο Σ.τ.Ε.. Για µένα αυτό το ΕΣΡ πρέπει να
αποπεµφθεί και να κλείσει, να µπούνε νέα άτοµα, νέοι άνθρωποι
που ξέρουν από τηλεόραση, που γνωρίζουν την τηλεόραση, κύριε
Πρωθυπουργέ. Είναι εκδικητική η συµπεριφορά τους, είναι εκδι-

κητική. Εδώ θα καταθέσω στα Πρακτικά, κύριε Πρωθυπουργέ, όλα
τα εξώδικα που έστειλα στο ΕΣΡ, για να ενηµερωθώ επιτέλους
γιατί δεν καλούν τα υπόλοιπα κόµµατα. Ξέρετε, εδώ στα εξώδικα
δεν έβαλα µόνο εµάς, αλλά έβαλα κι εσάς, ότι δεν καλούν τα υπό-
λοιπα κόµµατα. Προσπαθώ να είµαι όσο µπορώ αντικειµενικός,
όσο µπορώ ακριβοδίκαιος για όλα τα κόµµατα.

Και βέβαια, θα ήθελα -πριν κλείσω, κύριε Πρόεδρε και ζητώ συγ-
γνώµη για την ένταση- να πω το εξής. Πείτε µου, κύριοι συνάδελ-
φοι, και ζητώ από όλους σας ειλικρινά να µου πείτε αν το βλέπετε
σωστό αυτό. Έχω το e-mail µέλους του ΕΣΡ, του νοµικού συµβού-
λου, κυρίου Μητσοτάκη, του κ. Αναγνωσταρά. Δεν τον ξέρω τον
άνθρωπο, να είναι καλά εκεί που είναι. Στέλνει e-mail σε κανάλι
στην Ρόδο: «Αν πιστεύετε ότι µας έχει ξεφύγει κάποιος…», το έχω
εδώ και θα το καταθέσω στα Πρακτικά, ψάχνει εµένα, «…ο οποίος
προβαίνει συστηµατικά και σε παράνοµη αναµετάδοση προγραµ-
µατισµένου έτερου σταθµού, µπορείτε να ζητήσετε την επέκταση
του ελέγχου µας εσείς και αυτό θα µας κάνει να ανταποκριθούµε
άµεσα». Ρουφιανέψτε, καταγγείλτε -σε κανάλι- τον Βελόπουλο για
να κινηθώ εγώ άµεσα εναντίον του. Εδώ, το έχω το e-mail. Το
έστειλε σε κανάλι ο Αναγνωσταράς. Δηλαδή, είναι απίστευτα αυτά
που συµβαίνουν. Όταν το είδα µε τα µάτια µου, έπαθα σοκ. Ο ίδιος
µέσα στα έγγραφά του αυτοδιαψεύδεται, βάζει άλλες ηµεροµη-
νίες, άλλα λέει, άλλα κάνει και σε λίγο θα σας πω κάτι καλύτερο.
Το έχω εδώ, κύριε Πρωθυπουργέ. Ακούστε τι λέει το ΕΣΡ, κύριοι
συνάδελφοι. Ότι δεν µπορεί να σταλεί εκποµπή, µέσω «WeTrans-
fer» την εποχή που θέλει να κάνει 5G η Νέα Δηµοκρατία ή και 4G
που έχουµε, και να µεταδοθεί η εκποµπή δέκα ώρες αργότερα.
Ακούτε, κύριε Ρουσόπουλε; Τηλεόραση κάνατε. Αυτό λέει το ΕΣΡ
και επιβάλλει 30.000 ευρώ πρόστιµο στο κανάλι, σε δέκα κανάλια
από 30.000, ότι δεν γίνεται να στείλεις λέει ένα e-mail σήµερα,
τώρα δηλαδή και µετά από δέκα ώρες να παίξει η εκποµπή. Αυτοί
είναι το ΕΣΡ. Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά σήµερα, για να
καταλάβετε τι εγκλήµατα γίνονται.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πρόεδρε, τι
χρόνο προβλέπετε;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Άλλα πέντε λεπτά, κύριε Πρόεδρε. Είναι πολλά τα έγγραφα.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Πάµε, λοιπόν, σε τρι-
πλασιασµό του χρόνου.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης):
Συγγνώµη, κύριε Πρόεδρε.

Λέει λοιπόν, το µέλος του Διοικητικού Συµβουλίου του ΕΣΡ,
κύριε Ρουσόπουλε: «Έλαβα γνώση του σκεπτικού της αποφά-
σεως. Λόγω ερωτηµάτων που δηµιουργεί το ως άνω σκεπτικό,
προτείνω όπως επανεισαχθεί το θέµα προς συζήτηση». Ακούστε
τώρα. Ψήφισαν οµόφωνα. Ο κύριος αυτός είναι µέλος του ΕΣΡ.
Έλαβε γνώση αργότερα, έχω το χειρόγραφο του, είναι χειρό-
γραφο και το πρωτόκολλο, επειδή δεν ενηµερώθηκε -ψήφισε
όµως-, θέλει να επανεισαχθεί η υπόθεση. Έχετε δει ποτέ να γί-
νονται αυτά τα πράγµατα; Ψήφισε, αλλά δεν ήξερε τι ψήφισε.
Οµόφωνη η απόφαση. Και επειδή κατάλαβε το λάθος του, λέει
να επανεισαχθεί η υπόθεση. Θα το καταθέσω κι αυτό στα Πρα-
κτικά. Για να καταλάβετε για ποιο ΕΣΡ µιλάµε.

Κανάλι το οποίο µετέδωσε εκποµπή µου, κύριε Πρωθυπουργέ,
επειδή δεν έβαλε λογότυπο επάνω αριστερά, πληρώνει πρόστιµο
15 χιλιάδες ευρώ. Επειδή δεν έχει το λογότυπο. Το κανάλι, την
ώρα της εκποµπής µου, 15 χιλιάδες πρόστιµο. Όλα µαζεύονται,
είναι περίπου ένα εκατοµµύριο ευρώ για το ίδιο θέµα σε δεκα-
πέντε, είκοσι σταθµούς.

Είστε από την περιφέρεια οι περισσότεροι. Ακούστε το. «TV
Φθιώτιδος», -89.000 ευρώ ισολογισµό. «Θράκη TV» +418. «TV
Ροδόπη» -35.000. Οι ισολογισµοί τους είναι αρνητικοί και τους
βάζουν 30.000 ευρώ πρόστιµο, όταν στα πανελλαδικά κανάλια
πάλι βάζουν 30.000 ευρώ. Πώς θα επιβιώσουν τα περιφερειακά;
Στο «Καστοριά», στο δικό σας κανάλι, κύριε συνάδελφε, 30.000
ευρώ πρόστιµο στον άνθρωπο, µε 25.000 ευρώ µείον έσοδα. Δη-
λαδή σαν να τους λένε «ή κλείνετε τον Βελόπουλου ή κλείνετε
εσείς». Αλλά θα τους πω το εξής: Εγώ έχω τα λεφτά να τα πλη-
ρώσω και θα τα πληρώσω, γιατί είναι δικό µου το λάθος και εδώ
είναι λάθος του νόµου. Αν όντως φταίει ο Βελόπουλος όταν πη-
γαίνει στον «ΑΝΤ-1» και λέει µια βλακεία, να µην την πληρώνει ο
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«ΑΝΤ-1», να την πληρώνει ο Βελόπουλος. Αλλά το ΕΣΡ τι κάνει;
Επιβάλλει πρόστιµο στον «ΑΝΤ-1». Γιατί; Για να φοβάται να µιλή-
σει; Αυτό θέλουµε τελικά; Και το χειρότερο απ’ όλα; Πριν βγει
απόφαση του ΕΣΡ, δηµοσίευµα, κύριε Πρωθυπουργέ σε site και
εφηµερίδα. Όλα τα πρόστιµα γραµµένα. Δεκαπέντε ηµέρες πριν
το ΕΣΡ διέγραψε την απόφασή του. Πείτε µου τώρα πώς θα αν-
τιµετωπίσετε την κατάσταση. Πείτε µου εσείς. Πρέπει να απο-
πεµφθούν όλοι. Όταν λέω όλοι, όλοι.

Κλείνοντας, δεν θα πω τους όρους του ΕΣΡ, θα πω όµως, το
εξής, κύριε Πρωθυπουργέ: Μαθαίνω και εύχοµαι να κάνω λάθος,
ότι ο Πρόεδρος του ΕΣΡ, είπε το εξής, εδώ µέσα, ότι δεν έχει τη
δυνατότητα να δουλέψει, ότι δεν µπορεί να δουλέψει, ότι δεν έχει
τα απαραίτητα εργαλεία να δουλέψει. Όταν δεν δουλεύεις σε µια
επιχείρηση, δεν παραιτείσαι; Γιατί πληρώνεσαι; Γιατί δεν παραι-
τήθηκε ποτέ ο Πρόεδρος και τα µέλη του ΕΣΡ; Γιατί έµειναν εκεί
στις καρέκλες, διορισµένοι άσχετοι άνθρωποι µε το αντικείµενο
και ανίκανοι να κάνουν τη δουλειά τους και επικίνδυνοι για την
πολυφωνία; Γιατί; Επειδή όµως, δεν θα κάνω αίτηση θεραπείας,
θα τους πω το εξής: είναι δύο χιλιάδες εργαζόµενοι. Με ρώτησε
ο κ. Ρουσόπουλος. Όχι, θα πάω στο Σ.τ.Ε. και αυτά θα το πλη-
ρώσω. Σαράντα εκατοµµύρια τζίροι µιας εταιρείας που είναι τα
τελευταία χρόνια. Σαράντα εκατοµµύρια τζίρους, 8 εκατοµµύρια
ΦΠΑ πληρωµένα από τον Βελόπουλο, 1.300.000 ευρώ εισφορές,
δύο χιλιάδες εργαζόµενοι και θέλουν να κλείσουν εµένα και να
µείνουν δύο χιλιάδες οικογένειες στον δρόµο. Πρέπει να ντρέ-
πονται οι κύριοι, οι καλοταϊσµένοι δηµόσιοι υπάλληλοι του ΕΣΡ.
Δύο χιλιάδες οικογένειες.

Και θα σας πω το χειρότερο από όλα και θα κλείσω µε αυτό,
κύριε Πρόεδρε. Ξέρετε πόσο στοιχίζει η καταγγελία; Με µία ανώ-
νυµη καταγγελία, κύριε Πρωθυπουργέ, µε ένα e-mail, που
έστειλε κάποιος από κάπου εναντίον µου, ξεκίνησε όλος αυτός
ο διωγµός. Με ένα e-mail. Στείλτε ένα e-mail αύριο το πρωί για
µια εκποµπή. Επί έναν χρόνο δεν έκαναν τίποτε, επί δύο µήνες
έβγαλαν αποφάσεις για 1 εκατοµµύριο ευρώ. Μέσα σε δύο
µήνες. Αυτά δεν έχουν ξανασυµβεί ποτέ. Ειλικρινά το λέω αυτό,
ποτέ και πουθενά. 

Θα τους πω κάτι. Ο θεός το άδικο δεν το θέλει. Δύο χιλιάδες
οικογένειες να µείνουν στον δρόµο, γιατί ο κ. Κουτροµάνος, ο κ.
Αναγνωσταράς και οι υπόλοιποι του ΕΣΡ δεν αντιλαµβάνονται τι
σηµαίνει ανεργία. Εγκληµατούν εις βάρος της κοινωνίας. Αυτά
είναι τα λάθη και πρέπει να είµαστε προσεκτικοί όλοι µας.

Ζητώ συγγνώµη που σας κούρασα, αλλά εγώ ξέρω πραγµα-
τικά κάθε µήνα ότι δεν χρωστάω σε κανέναν δικό µου υπάλληλο,
πληρώνω τις εισφορές µου, πληρώνω την εφορία µου. Και είπα
και στον κ. Σταϊκούρα: Σταµατήστε κάθε εβδοµάδα µε την εφο-
ρία στις εταιρείες µου. Πάλι ήλθαν χθες, σας το είπα. Κάθε εβδο-
µάδα εκεί είναι. Δεν είναι κακό, µου κάνουν έλεγχο, τα πάντα.
Αλλά µου δηµιουργούν και ζηµιά. Μια µέρα δεν δουλεύει η εται-
ρεία, σας είπα. Όταν µπει η εφορία, σταµατάµε τα πάντα, βγαί-
νουν έξω οι υπάλληλοι, είκοσι, τριάντα, πενήντα, εκατό άτοµα και
η εφορία ελέγχει. Ας το κάνουν µια φορά ας πούµε Σάββατο ή
Κυριακή. Μου έρχονται καθηµερινές που δουλεύουν τα παιδιά.
Δεν φταίτε εσείς, εν πάση περιπτώσει, το λέω έτσι.

Θέλω να πω λοιπόν, το εξής: Μέχρι να φύγει ο Κουτροµάνος
από εκεί, εγώ θα τον κυνηγήσω µε µηνύσεις. Ήδη έκανα µήνυση
εις βάρος του και όλων των µελών του συµβουλίου για έναν και
µόνο λόγο: ανίκανοι, αστοιχείωτοι και άσχετοι εκδικητικοί τύποι
δεν έχουν θέση σε ανεξάρτητες αρχές, ούτε σε θεσµούς, ούτε
στη Βουλή.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Όρθιοι οι Βουλευτές της Ελληνικής Λύσης χειροκροτούν

ζωηρά και παρατεταµένα)
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-

κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Σειρά έχει ο κ. Δηµή-
τριος Κουτσούµπας, Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας
του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΟΥΤΣΟΥΜΠΑΣ (Γενικός Γραµµατέας της Κεν-

τρικής Επιτροπής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας):
Είστε βαθιά γελασµένοι και εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας,
και εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, αν νοµίζετε ότι µε µια βολική αντι-
παράθεση σας µεταξύ σας εδώ µέσα, θα καταφέρετε να θολώ-
σετε τα νερά και να συγκαλύψετε τη βασική στρατηγική σας
σύµπλευση, η οποία επιβεβαιώνεται και µέσα από τις διαφορές
σας στα επιµέρους ζητήµατα. Είστε βαθιά γελασµένοι, αν νοµί-
ζετε ότι θα κουκουλώσετε τις ευθύνες σας για το έγκληµα σε
βάρος της λαϊκής κατοικίας και περιουσίας που ο ένας, ο ΣΥΡΙΖΑ,
προσχεδίασε και ο άλλος, η Νέα Δηµοκρατία, ολοκληρώνει µε
τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα.

Δεν θέλω, βέβαια, να αδικήσω και το ΠΑΣΟΚ - ΚΙΝΑΛ, που και
αυτό έχει βάλει ουκ ολίγες φορές το χεράκι του σε αυτό. 

Η µοµφή για όλους εσάς εκ µέρους µας είναι δεδοµένη για τη
θηλιά των χρεών που βάλατε και οδηγήσατε στη χρεοκοπία τα
λαϊκά νοικοκυριά, τους µικροεπιχειρηµατίες αυτοαπασχολούµε-
νους µε την πολιτική σας. 

Μάλιστα, εσείς της Κυβέρνησης, έχετε και το θράσος να πα-
ρουσιάζετε αυτό το αίσχος του νέου Πτωχευτικού Κώδικα ως
δεύτερη ευκαιρία για τα υπερχρεωµένα νοικοκυριά. Λίγο ακόµα
και θα ζητήσετε να σας στήσουν και άγαλµα για αυτό το δήθεν
ευεργετικό σας έργο. Είναι τέτοια η ευεργεσία σας που για
πρώτη φορά καθιερώνετε την πτώχευση φυσικού προσώπου, εξι-
σώνοντας δηλαδή τους µισθωτούς, τους συνταξιούχους, τους
ανέργους µε τις επιχειρήσεις και τους µεγαλεµπόρους. Για
πρώτη φορά στα χρονικά ο µισθωτός, ο ελεύθερος επαγγελµα-
τίας, ο αγρότης χάνει το δικαίωµα να διαχειρίζεται τα εισοδήµατά
του ακόµη και τα µέσα που χρησιµοποιεί για την εργασία του.
Πραγµατικά, το έγκληµα ολοκληρώνεται. 

Η πτώχευση, βέβαια, προκύπτει όταν ο υπερχρεωµένος δεν
πληρώνει το 40% των ληξιπρόθεσµων οφειλών για έξι µήνες και
η συνολική του οφειλή ξεπερνά τα 30.000 ευρώ. Τότε το σύνολο
της περιουσίας του, δηλαδή οι κόποι µιας ζωής, η πρώτη κατοι-
κία, το σπίτι που στεγάζει την οικογένεια, τα παιδιά του, αλλά και
όποιο άλλο τυχόν εισόδηµα έχει µετά την πτώχευση, δηλαδή ο
µισθός και η σύνταξή του, για τρία χρόνια θα περνά στα χέρια
των λεγόµενων πιστωτών, στις τράπεζες, στα αρπακτικά funds,
στον φοροεισπρακτικό µηχανισµό για την αποπληρωµή των
χρεών του. 

Ο ίδιος και η οικογένειά του θα ζουν µε τις λεγόµενες εύλογες
δαπάνες διαβίωσης, όπως λέτε. Δηλαδή, θα ζουν το πολύ µε 570
ως 600 ευρώ. Εκεί έχετε ορίσει το όριο της επιβίωσης, δηλαδή
της εξαθλίωσης. Πρακτικά αυτό σηµαίνει ότι κάποιος για τρία
χρόνια θα δουλεύει για την τράπεζα κρατώντας για τον εαυτό
του µόνο ένα ισχνό ποσό διαβίωσης και η τράπεζα θα εισπράττει
αυτόµατα όλον τον υπόλοιπο µισθό του. Μάλιστα, ο πτωχευµέ-
νος απειλείται ακόµα και µε ποινή φυλάκισης, όταν επιδίδεται σε
ριψοκίνδυνες συµπεριφορές, όπως θα το εννοούν, βέβαια, οι
τραπεζικοί όµιλοι και το κράτος σας. 

Αλήθεια, αυτό το αίσχος βαφτίζετε, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας, ως δεύτερη ευκαιρία; Γιατί εµείς το µόνο που βλέπουµε είναι
η δεύτερη ευκαιρία που δίνετε στις τράπεζες και στο κράτος να
ληστέψουν ξανά, τους µισθωτούς, τους µικρούς επαγγελµατίες
και αγρότες, αφού πρώτα τους τσάκισαν στη φοροληστεία µε τα
ληστρικά επιτόκια, µε τα πανωτόκια. 

Και, φυσικά, οι προβλέψεις σας δεν αφήνουν στο απυρόβλητο
την πρώτη κατοικία, που και αυτή εκποιείται για να τροφοδοτη-
θούν τα κέρδη των τραπεζών και οι επενδύσεις τους. 

Αυτό το οποίο προβλέπεται, να παραµένουν, δηλαδή, κάποιοι
όχι όλοι για δώδεκα χρόνια στα σπίτια τους ως ενοικιαστές, είναι
και προκλητικό και απαράδεκτο. Κάνετε τους εργαζόµενους νοι-
κάρηδες στα σπίτια τους, στα σπίτια για τα σπίτια για τα οποία
έχουν ήδη πληρώσει δεκάδες χιλιάδες ευρώ όλες τις προηγού-
µενες δεκαετίες. 

Σας το είπαµε και θα το επαναλάβουµε ότι το έγκληµα σε
βάρος των υπερχρεωµένων νοικοκυριών, των µικρών επαγγελ-
µατιών και αγροτών εξελίσσεται εδώ και µια δεκαετία από τις κυ-
βερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας και του ΣΥΡΙΖΑ, οι οποίες βήµα
το βήµα προωθούσαν όλο και πιο αντιδραστικές ρυθµίσεις για
να φορτώσουν την κρίση στις πλάτες του λαού. 

Έχουµε και λέµε, πρώτον, για παράδειγµα στη λεγόµενη κουλ-
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τούρα πληρωµών, δηλαδή στην υποχρέωση του λαού να πληρώ-
νει το µέγιστο δυνατό ακόµα και από αυτό που δεν έχει, εσείς,
κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, έχετε πάρα πολύ µεγάλη συµβολή. Μήπως
χρειάζεται να σας θυµίσω ότι ακόµα και στα πρώτα σας κυβερ-
νητικά βήµατα λέγατε ότι είναι πατριωτικό καθήκον να πληρώνει
ο εργαζόµενους τους φόρους, τον ΕΝΦΙΑ, δηλαδή αυτό τον
άδικο φόρο ακόµα και όταν δεν έχει;

Όµως, εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, από την άλλη
µεριά σήµερα το πάτε αυτό ακόµα παραπέρα. Θεσµοθετείτε και
την τριετή εργασία υπέρ της τράπεζας. Σας το είπαµε και προχ-
θές. Στην πράξη µετατρέπετε τον µισθωτό σε δούλο της τράπε-
ζας. 

Δεύτερο, εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ξεχάσατε µήπως τους ηλε-
κτρονικούς πλειστηριασµούς; Δική σας πρωτοβουλία ήταν και,
µάλιστα, στα χρόνια σας έγιναν χιλιάδες από αυτούς. Ξεχάσατε
τα ΜΑΤ απέναντι σε διαδηλωτές; Ξεχάσατε ότι πρώτοι εσείς θε-
σπίσατε ως ιδιώνυµο αδίκηµα την κινητοποίηση ενάντια σε πλει-
στηριασµούς; Και, σήµερα, φυσικά ως έτοιµη από καιρό η
Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το τερµατίζει. Φέρνει τον ηλε-
κτρονικό υπολογισµό των περιουσιακών στοιχείων για να επιτα-
χυνθούν οι διαδικασίες. Φέρνει, δηλαδή, τον ηλεκτρονικό χαφιέ
που θα εξετάζει την φερεγγυότητα όλων για να φακελώνει και
να ξέρει η τράπεζα που να δώσει και από που να πάρει. 

Τρίτον, η κατάργηση της προστασίας της πρώτης κατοικίας
έχει τη δική σας υπογραφή, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ. Η Νέα Δηµοκρα-
τία µπορεί, φυσικά, να κοκορεύεται ότι της έδωσε τη χαριστική
βολή. Μάλιστα, ο νόµος Κατσέλη προέβλεπε τον υπολογισµό της
συνολικής περιουσίας, αλλά και την εκποίησή της. Η Νέα Δηµο-
κρατία τώρα απλά συστηµατοποιεί αυτήν τη διαδικασία. Πρώτα
ξηλώσατε το πλαίσιο προστασίας για χρέη προς το κράτος χέρι-
χέρι µε την προηγούµενη Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και τώρα προ-
χωράτε και στα υπόλοιπα ιδιωτικά χρέη. 

Κυρίες και κύριοι, είναι βέβαια εντυπωσιακό ότι η όλη συζή-
τηση µε ευθύνη της Κυβέρνησης, αλλά και του ΣΥΡΙΖΑ, περιστρέ-
φεται όχι τυχαία γύρω από τα κόκκινα δάνεια στις τράπεζες, ενώ
στην πραγµατικότητα το νοµοσχέδιο για το νέο Πτωχευτικό Κώ-
δικα αφορά το σύνολο του ιδιωτικού χρέους των λαϊκών στρω-
µάτων και προς τις τράπεζες και προς την εφορία και προς τα
ασφαλιστικά ταµεία. Και εννοείται πως για όλες αυτές τις περι-
πτώσεις θα µπορεί να κηρύσσεται πτώχευση φυσικού προσώ-
που. 

Γιατί, όµως αλήθεια δεν αναδεικνύετε αυτή την πλευρά στον
βαθµό που θα έπρεπε; 

Γιατί πολύ απλά αποκαλύπτει τις ευθύνες που έχετε όλοι σας
και εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, και εσείς, κύριοι του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για την υπερχρέωση και υπερφορολόγηση των µισθωτών
των λαϊκών στρωµάτων. Αυτός είναι ο πραγµατικός λόγος που
λαϊκές οικογένειες αδυνατούν να πληρώσουν και θα συνεχίσουν
να αδυνατούν και επιπλέον τώρα λόγω της πανδηµίας. 

Και πώς να πληρωθούν τα χρέη; Έξι στις δέκα φορολογικές
δηλώσεις, δηλαδή το 58,9% για την ακρίβεια από αυτές που υπο-
βλήθηκαν, ενσωµατώνουν εισοδήµατα χαµηλότερα από 10.000
ευρώ. Οι ρυθµίσεις οφειλών που όλοι κάνατε τα προηγούµενα
χρόνια δεν µπόρεσαν να λύσουν αυτό το πρόβληµα. Και, όµως,
η υπερφορολόγηση καλά κρατεί. Οι µισθωτοί, τα λαϊκά στρώ-
µατα συνεχίζουν να καταβάλλουν το 95% των ετήσιων φορολο-
γικών εσόδων και µόλις το 5% καταβάλλεται από τη φορολογία
του µεγάλου κεφαλαίου, την οποία όλοι σας µειώσατε και από
πάνω. 

Όπως σε πολλούς άλλους τοµείς, έτσι και εδώ βήµα το βήµα
όλοι σας, όταν καθίσατε στην καρέκλα της κυβερνητικής εξου-
σίας, γκρεµίσατε ό,τι είχε αποµείνει όρθιο από εργατικά λαϊκά
δικαιώµατα, βάλατε χέρι στη λαϊκή περιουσία. 

Εδώ, βέβαια, µιλάµε για µια στρατηγικού χαρακτήρα νοµοθε-
τική επιλογή που έχει στόχο να συγκεντρώσει τον πλούτο σε
ακόµα λιγότερα χέρια για να προχωρήσουν και τα περίφηµα
επενδυτικά σχέδια λίγων µεγαλοκαρχαριών. 

Αυτή, λοιπόν, είναι όχι µια δεύτερη ευκαιρία, αλλά η µεγάλη
ευκαιρία για το τραπεζικό κεφάλαιο, το οποίο οπλισµένο µε τον
νέο Πτωχευτικό Κώδικα θα βγάλει στο σφυρί όλα τα αξιόλογα
ακίνητα λαϊκών ανθρώπων, θα τα συγκεντρώσει για να επιταχύνει

σχετικές επενδύσεις. 
Πραγµατική ανάσα στα υπερχρεωµένα νοικοκυριά µπορεί να

δώσει µόνο η πρόταση νόµου που έχει επανειληµµένα καταθέσει
η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΚΚΕ και όλοι σας την απορρί-
πτετε, γιατί άλλα συµφέροντα υπηρετείτε. Δεν υπηρετείτε τα
συµφέροντα των υπερχρεωµένων νοικοκυριών που είναι µε τη
θηλιά στον λαιµό.

Σήµερα µια πραγµατική ανάσα µπορεί να δώσει το άµεσο κού-
ρεµα των οφειλών τόσο για τα χρέη στις τράπεζες όσο και για
τα χρέη στο κράτος, ενώ εσείς αντί να δώσετε αυτή την ανάσα
στα λαϊκά νοικοκυριά χορηγείτε ολόκληρες µπουκάλες οξυγόνου
στις τράπεζες και µάλιστα µε τις ανακεφαλαιοποιήσεις που πλή-
ρωσαν οι εργαζόµενοι, ο ίδιος ελληνικός λαός. Χορηγείτε επίσης
τεράστιες µπουκάλες οξυγόνου σε µεγάλους επιχειρηµατίες,
στους οποίους ολοένα µειώνατε τη φορολογία, χώρια τις φορο-
απαλλαγές, τις επιδοτήσεις, τα διάφορα άλλα προνόµια.

Όµως, όταν πρόκειται να τονώσετε την κερδοφορία και την αν-
ταγωνιστικότητα των επιχειρηµατικών καπιταλιστικών οµίλων,
τότε τα περί αντοχών της οικονοµίας τα ξεχνάτε. Η ίδια ακριβώς
αµνησία σας πιάνει και όταν πρόκειται για τους επικίνδυνους σχε-
διασµούς των ευρωατλαντικών συµµάχων σας. Δίνετε 4,3 δισε-
κατοµµύρια για τις ανάγκες του ΝΑΤΟ κάθε χρόνο. 

Για έκτη συνεχή χρονιά η Ελλάδα βρίσκεται στη δεύτερη θέση,
αµέσως µετά τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµερικής, στις στρα-
τιωτικές δαπάνες που υπηρετούν τα επικίνδυνα σχέδιά τους και
δεν υπηρετούν φυσικά τις πραγµατικές αµυντικές ανάγκες της
χώρας. Η µνήµη σας επανέρχεται, για να θυµηθείτε τις αντοχές
της οικονοµίας, µόνο όταν σας λέµε ότι χρειάζονται προσλήψεις
στα νοσοκοµεία, στα σχολεία, στα µέσα µεταφοράς, όταν είναι
να παρθούν µέτρα για την υγεία του λαού, στους χώρους δου-
λειάς, παντού. 

Δεν γλιτώνετε την αληθινή µοµφή από τους εργαζόµενους,
από τον λαό ούτε για τη διαχείριση της πανδηµίας. Ήδη την
πρώτη µοµφή την έχετε εισπράξει και από τους µαθητές, που µε
τις κινητοποιήσεις τους ζητούσαν τα αυτονόητα για την υγεία και
τη µόρφωσή τους. Γι’ αυτό άλλωστε βρέθηκαν στο πλευρό τους
και οι γονείς τους και οι καθηγητές τους.

Και µε την ευκαιρία, κύριε Πρωθυπουργέ, η γνήσια πρόοδος
και ο αληθινός ριζοσπαστισµός που επικαλεστήκατε για να κου-
νήσετε για µια ακόµη φορά το δάχτυλο στη νεολαία εκφράζεται
ακριβώς στον αγώνα των µαθητών, που η Κυβέρνησή σας µε
κάθε τρόπο συκοφάντησε και πολέµησε. Δεν τα καταφέρατε
όµως, γι’ άλλη µια φορά, όπως και άλλες κυβερνήσεις στο πα-
ρελθόν. Όσα παπαγαλάκια και αν επιστρατεύθηκαν, όσες συλ-
λήψεις δεκατετράχρονων και αν κάνατε, το δίκαιο του αγώνα των
µαθητών τελικά νίκησε. 

Το κράτος σας, βλέπετε, ως γνήσιος εκπρόσωπος της δικτα-
τορίας των µονοπωλίων είναι αποτελεσµατικό µόνο για κατα-
στολή εργατικών λαϊκών νεανικών κινητοποιήσεων. Όταν αυτό
το ίδιο κράτος βέβαια δεν µπορεί ή δεν κατορθώνει να συλλάβει
ή δεν εµποδίζει να πάει να κρυφτεί έναν εγκληµατία χρυσαυγίτη
καταδικασµένο, εµφανίζεται τότε ανήµπορο και µε ανεπάρκεια. 

Και σε όλα αυτά βέβαια θα λέγαµε και στον ΣΥΡΙΖΑ να µην ξύ-
νεται στην γκλίτσα του τσοπάνη γιατί σε αυτό το κράτος κυβερ-
νούσε, σε αυτό οι Υπουργοί του Παιδείας και ο Πρωθυπουργός
τους χρησιµοποιούσε πάλι καταστολή και βία. Και εδώ δεν ισχύει
η προτίµηση της light εκδοχής που υιοθετείτε, κυρίες και κύριοι
του ΣΥΡΙΖΑ. Δεν είναι συνταγή δίαιτας για να είναι light το ένα ή
πιο βαριά η άσκηση µιας πολιτικής βίας ενάντια σε µαθητές και
φοιτητές στη νεολαία της πατρίδας µας. 

Κι εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, αντί να πάρετε τα ανα-
γκαία µέτρα προστασίας της υγείας του λαού, συνεχίζετε τον
χαβά σας. Πετάτε από πάνω σας την ευθύνη στοχοποιώντας τον
λαό και τη νεολαία. Κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε ότι µεγάλοι
χώροι δουλειάς σε όλη την Ελλάδα έχουν εξελιχθεί σε µεγάλες
εστίες υπερµετάδοσης. Δείτε έναν-έναν τους νόµους απ’ όπου
ξεκίνησε και πώς εξελίσσεται η πανδηµία.

Κι εσείς, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, η κριτική που κάνετε στην Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι βολική και για τους δυο σας.
Αφήνει ανέγγιχτη την πολιτική της υποβάθµισης, της εµπορευ-
µατοποίησης του δηµόσιου συστήµατος υγείας, στην οποία δια-

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1333



κριθήκατε άλλωστε και εσείς. Ο ένας έκλεισε δηµόσια νοσοκο-
µεία και ο άλλος τα κράτησε κλειστά. Κανείς σας δεν έκανε τις
αναγκαίες προσλήψεις ιατρικού, υγειονοµικού προσωπικού. 

Επίσης, η κριτική σας αφήνει στο απυρόβλητο τη µεγάλη ερ-
γοδοσία για την έλλειψη µέτρων στους χώρους δουλειάς. Χρόνια
τώρα µας παραµυθιάζετε ότι ο ιδιωτικός επιχειρηµατικός τοµέας
µπορεί να συµβάλει στην αναβάθµιση του δηµόσιου συστήµατος
υγείας. Για όλους εσάς η πανδηµία αποτελεί κυρίως τη µεγάλη
ευκαιρία για να φορτώσετε τα βάρη της νέας οικονοµικής κρίσης
στους εργαζόµενους, στον λαό, για να ισοπεδώσετε ό,τι έχει
αποµείνει από λαϊκά δικαιώµατα, για να υλοποιήσετε αντεργατικά
µέτρα που ξέµειναν στα δικά σας συρτάρια ή τα βρήκατε έτοιµα
στα συρτάρια των προηγούµενων κυβερνήσεων.

Κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας, µέσα σε λίγους µήνες περά-
σατε τόσα αντεργατικά µέτρα όσα δεν πέρασαν προηγούµενες
κυβερνήσεις της Νέας Δηµοκρατίας, του ΠΑΣΟΚ και του ΣΥΡΙΖΑ
µε τρία µνηµόνια. Για τι να πρωτοµιλήσουµε; Για τη γενίκευση
της ευελιξίας στο ξεφόρτωµα µε απολύσεις από επιχειρήσεις του
εργατικού δυναµικού; Για την τηλεργασία; Χρόνια επιδίωξη των
µεγάλων επιχειρήσεων µε την αποµόνωση των εργαζοµένων, την
εντατικοποίηση, τις απλήρωτες υπερωρίες. Για τον άθλιο µισό
των 200 ευρώ, που τολµήσατε να νοµοθετήσετε; 

Όλα αυτά συνοδεύονται βέβαια όπως πάντα µε αυταρχισµό
και καταστολή. Τα πήρατε µε τον περιορισµό των διαδηλώσεων
και θα συνεχίσετε µε νέο συνδικαλιστικό νόµο, απ’ ό,τι ακούµε.
Τέρµα δεν έχει ο κατήφορος. 

Βέβαια, δεν έχετε και παράπονο, κύριοι της Νέας Δηµοκρα-
τίας. Τη µισή από αυτή τη δουλειά την έχει κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ, µε
τον απεργοκτόνο νόµο της τότε Υπουργού του ΣΥΡΙΖΑ, που
τώρα έχει βγει και στα κεραµίδια, µάλλον γιατί δίπλα στο όνοµά
της έχει προστεθεί και αυτό του Υπουργού της Νέας Δηµοκρα-
τίας, του κ. Βρούτση. Έπαψε, βλέπετε να έχει την αποκλειστικό-
τητα. Και το χειρότερο είναι ότι δεν µπορεί να ρίχνει στάχτη στα
µάτια, όταν δήθεν αυτή πάσχιζε για το καλό µας. Τώρα στο ίδιο
µετερίζι, µε τους ίδιους νόµους, µε το δεξιό µπαµπούλα, πώς να
το αποδείξει και να γίνει πιστευτή γι’ αυτό σε προοδευτικό, δη-
µοκρατικό κόσµο;

Όµως, κυρίες και κύριοι, το σίγουρο είναι ότι η µοµφή των ερ-
γαζοµένων που έµειναν άνεργοι, που έµειναν χωρίς εισόδηµα για
µήνες, που έχουν µείνει απλήρωτοι, που δουλεύουν σε απαρά-
δεκτες συνθήκες είναι και για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας που θωρακίζει το αντεργατικό οικοδόµηµα και για τον
ΣΥΡΙΖΑ που της το κληροδότησε. Είναι για όλους όσους στέλ-
νατε και στέλνετε τον λογαριασµό της κρίσης στον µόνιµο πα-
ραλήπτη, στην εργατική τάξη, στον λαό, για να τη βγάζει καθαρή
το κεφάλαιο και τα µατωµένα κέρδη του.

Απ’ όπου κι αν το πιάσει κανείς, από τη διαχείριση της πανδη-
µίας του κορωνοϊού -που έλεγα µόλις τώρα-, από την οικονοµική
κρίση που πλήττει την Ελλάδα και την Ευρώπη µέχρι την όξυνση
των ανταγωνισµών στο Αιγαίο στην Ανατολική Μεσόγειο, όπου
µέσα σε αυτούς κλιµακώνεται και η επιθετικότητα της τουρκικής
αστικής τάξης στο θανατηφόρο ανταγωνισµό της και µε την ελ-
ληνική αστική τάξη και µε άλλες κυβερνήσεις στην περιοχή και
µε την οµπρέλα των ίδιων Ευρωπαίων και αλλαντικών συµµάχων
σας, από όλα αυτά λοιπόν αναδεικνύεται η στρατηγική σας σύµ-
πλευση, η θωράκιση του καπιταλιστικού δρόµου που έχετε επι-
λέξει και θιασώτες βέβαια του οποίου είστε, προκειµένου να
υπηρετήσετε καλύτερα τη συνολική αναβάθµιση των συµφερόν-
των του κεφαλαίου, όσων τελικά δηλαδή έχουν την πραγµατική
εξουσία σε αυτόν τον τόπο, θυσιάζοντας όµως τις ανάγκες των
λαών, των εργαζοµένων.

Και αφήστε αυτά που ξέρετε, κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, ότι η Νέα Δη-
µοκρατία δεν έχει στρατηγική απέναντι στην τουρκική προκλητι-
κότητα. Έχει και παραέχει και κινείται στην ίδια ρότα µε τη δική
σας. 

Η Νέα Δηµοκρατία συµπλέει στρατηγικά µαζί σας για τις ιµπε-
ριαλιστικές συµµαχίες του ΝΑΤΟ, των Ηνωµένων Πολιτειών της
Αµερικής µε την Ευρωπαϊκή Ένωση, όπου χρόνια τώρα προσπα-
θείτε να πείσετε για το παραµύθι, ότι δήθεν όλα αυτά αποτελούν
ασπίδα προστασίας για τα κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας
µας, την ίδια στιγµή που όλοι κατανοούν ότι αυτοί ακριβώς είναι

που την εµπλέκουν όλο και περισσότερο σε ανταγωνισµούς µε-
γαλώνοντας τους κινδύνους για τον λαό µας, για όλους τους
λαούς της περιοχής.

Η Νέα Δηµοκρατία απλά επικύρωσε την επικίνδυνη συµφωνία
που εσείς προετοιµάσατε µε τους Αµερικάνους, όπου από την
Αλεξανδρούπολη ως την Κρήτη η χώρα έχει γεµίσει στρατιωτικές
βάσεις, όπου λιµάνια, αεροδρόµια, υποδοµές παραχωρήθηκαν
για τα πολεµικά τους σχέδια, µετατρέποντας τη χώρα σε ορµη-
τήριο των ΗΠΑ και του ΝΑΤΟ.

Βέβαια, καταλαβαίνουµε, είναι λίγο άδικο για σας, κύριε Τσί-
πρα -που δεν έχετε µέχρι στιγµής εµφανιστεί σε αυτή την Αί-
θουσα- να έχετε κάνει τόσο κόπο γι’ αυτή τη συµφωνία και τελικά
να υποδέχεται η Κυβέρνηση του κ. Μητσοτάκη τον Ποµπέο στην
Ελλάδα, ο οποίος επιθεώρησε τη Θεσσαλονίκη, την αµερικάνικη
βάση της Σούδας, αλλά και έκανε τον έλεγχο εκ µέρους του
Τραµπ και του στρατιωτικοβιοµηχανικού, βέβαια, συµπλέγµατος
των ΗΠΑ για το πώς προωθούνται τα συµφέροντα των ΗΠΑ και
του ΝΑΤΟ στην περιοχή µας.

Το ίδιο ισχύει και για την επιθεώρηση, βέβαια, του Γενικού
Γραµµατέα του ΝΑΤΟ, του ΝΑΤΟ που είναι το δολοφονικό χέρι
και ο λαός µας το χρυσοπληρώνει κάθε χρόνο πάνω από 4 δισε-
κατοµµύρια ευρώ µε όλες τις κυβερνήσεις.

Μπορεί ο ΣΥΡΙΖΑ να εγκαλεί την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας γιατί δεν έχει πετύχει την επιβολή κυρώσεων από την
Ευρωπαϊκή Ένωση στην Τουρκία, αλλά δεν νοµίζουµε ότι αγνοεί
τα οικονοµικά και στρατιωτικά συµφέροντα κρατών- µελών της
Ευρωπαϊκής Ένωσης µε την Τουρκία.

Και εσείς, κύριοι της Νέας Δηµοκρατίας και εσείς, κύριοι του
ΣΥΡΙΖΑ, υπηρετείτε συµφέροντα οµίλων, οι οποίοι για τους δι-
κούς τους λόγους, για τα δικά τους αποκλειστικά συµφέροντα
έχουν επιλέξει ως συµµάχους τις Ηνωµένες Πολιτείες της Αµε-
ρικής, το ΝΑΤΟ, τη Γερµανία, τη Γαλλία, την Ευρωπαϊκή Ένωση.

Όµως, όλοι αυτοί προωθούν τους δικούς τους επικίνδυνους
σχεδιασµούς στην περιοχή σε ανταγωνισµό µε τη Ρωσία και την
Κίνα για τις ενεργειακές πηγές και τους αγωγούς. Γι’ αυτό και
κάνουν πλάτες ή και ενθαρρύνουν την επιθετικότητα της Τουρ-
κίας, γι’ αυτό στρώνουν το τραπέζι ενός διαλόγου, που βασικό
θέµα έχει τη συνεκµετάλλευση του Αιγαίου και της Ανατολικής
Μεσογείου σε βάρος των κυριαρχικών µας δικαιωµάτων.

Όµως, γι’ αυτό όχι µόνο δεν λέτε κουβέντα, αλλά προετοιµά-
ζετε και το έδαφος για αυτό τον οδυνηρό συµβιβασµό.

Και βέβαια, από τη στιγµή που κανείς από τους δυο σας δεν
αµφισβητεί την προοπτική ενός τέτοιου επικίνδυνου συµβιβα-
σµού, είναι υποκριτική η αντιπαράθεσή σας και για την επέκταση
των δώδεκα ναυτικών µιλίων. Ο ένας µέσω του Υπουργού Προ-
στασίας του Πολίτη φτάνει να χαρακτηρίζει εθνικισµό την
άσκηση του δικαιώµατος που έχει η χώρα, αφού η απαράδεκτη
κυβερνητική θέση που καθόρισε ως «κόκκινη γραµµή» τα έξι ναυ-
τικά µίλια των χωρικών υδάτων αφήνει περιθώρια και δίνει άλλοθι
στις επικίνδυνες κινήσεις του «Ορούτς Ρέις», ιδίως πλησίον του
Καστελλόριζου, ενώ ο άλλος, ο ΣΥΡΙΖΑ, µε µια αµφιλεγόµενη και
κερδοσκοπική -θα έλεγα- θέση περί επέκτασης των χωρικών υδά-
των στα δώδεκα ναυτικά µίλια µόνο νότια και ανατολικά της Κρή-
της τροφοδοτεί την κλιµάκωση της έντασης στην περιοχή.

Εµείς λέµε ξεκάθαρα ότι η επέκταση των χωρικών υδάτων στα
δώδεκα ναυτικά µίλια είναι δικαίωµα που απορρέει από τη Διεθνή
Σύµβαση για το Δίκαιο της Θάλασσας και ισχύει για κάθε χώρα
και για τη χώρα µας.

Την ίδια στιγµή τονίζουµε ότι στα χέρια αυτών που έχουν και
διαχειρίζονται την εξουσία σήµερα δεν µπορεί αυτό να υπηρετή-
σει τα λαϊκά συµφέροντα ούτε µπορεί να λειτουργήσει ως πανά-
κεια και να δώσει πραγµατική απάντηση στην τουρκική
επιθετικότητα. Αντίθετα, λέµε ότι µπορεί να περιπλέξει ακόµα πε-
ρισσότερο την κατάσταση, να οξύνει τους ανταγωνισµούς σε
βάρος όλων των λαών της περιοχής.

Η µοµφή απέναντί σας είναι το λιγότερο που πρέπει να σας
δώσει τελικά ο ίδιος ο λαός, βέβαια, ο οποίος µπορεί και πρέπει
να δείξει εµπιστοσύνη κυρίως στις δικές του δυνάµεις, να πιστέ-
ψει σε αυτές τις ανεξάντλητες δυνάµεις του, για να δυναµώσει
την πάλη του για απεµπλοκή από τα ιµπεριαλιστικά σχέδια, για
αποδέσµευση από αυτά, µε τον ίδιο να κάνει κουµάντο στον τόπο
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του, για ανατροπή τελικά ενός συστήµατος που φέρνει µόνο κρί-
σεις, φτώχεια, δυστυχία.

Μοµφή, λοιπόν, στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας,
µοµφή, όµως, και στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση του ΣΥΡΙΖΑ,
µοµφή σε όλους όσους υπηρετούν ένα κράτος, ένα σύστηµα,
που δεν µπορούν να προστατεύσουν όχι µόνο τη λαϊκή περιουσία
και κατοικία, αλλά ούτε καν την υγεία και την ανθρώπινη ζωή.

Το ΚΚΕ καταψηφίζει στο πρόσωπο του Υπουργού Οικονοµικών
-συνυπεύθυνου εκτός των άλλων, για να το λέµε και αυτό και για
το έγκληµα που γίνεται κατά της «ΛΑΡΚΟ»- συνολικά την πολιτική
της Κυβέρνησης της Νέας Δηµοκρατίας, όπως επίσης καταψη-
φίζει και εκείνα τα κόµµατα, όπως ο ΣΥΡΙΖΑ, που προσχεδίασαν
το έγκληµα σε βάρος της λαϊκής κατοικίας και περιουσίας, το
οποίο σήµερα ολοκληρώνει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας
µε τον Πτωχευτικό Κώδικα.

Αυτόν τον συνολικό και ξεκάθαρο χαρακτήρα έχει σήµερα η
ψήφος µας. Αυτό µην το ξεχνάτε. Θα κάνουµε ό,τι περνάει από
το χέρι µας µε την καθηµερινή πολιτική µας δουλειά να µην το
ξεχνά, να µην το ξεχάσει και ο ελληνικός λαός, που είναι και ο
µόνος, βέβαια, αρµόδιος τελικά να δώσει την οριστική του µορφή
στην πολιτική σας.
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Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η κυβερνητική πολιτική µε τις

πρακτικές της και οι συντηρητικές επιλογές οδηγούν σε νέες πε-
ριπέτειες τη χώρα σε όλα τα µέτωπα που είναι σήµερα ανοιχτά.
Δηµιουργούν νέα αδιέξοδα στην οικονοµία πρώτα απ’ όλα, στην
κοινωνία, ιδιαίτερα στους πιο αδύναµους. Η αβεβαιότητα έχει
φτάσει στο «κόκκινο» και κάθε µέρα βιώνουν οι Έλληνες πολίτες
την ανασφάλεια στην καθηµερινότητά τους.

Γι’ αυτό και η δική µας µοµφή είναι σε βάρος της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη συνολικά.

Την ώρα που η µία αποτυχία διαδέχεται την άλλη, την ώρα που
έχουν αρχίσει και ακούγονται φωνές ακόµα και στο εσωτερικό
του κόµµατος της Νέας Δηµοκρατίας, ιδιαίτερα για τους χειρι-
σµούς της Κυβέρνησης στα εθνικά θέµατα, την ώρα που αρχίζει
και ραγίζει η εικόνα που µε τόσο τέχνη επιµελήθηκε ο κ. Μητσο-
τάκης για τον εαυτό του και µε αρκετό χρήµα στα µέσα, εµφανί-
ζεται ο από µηχανής Θεός. Ποιος; Ο κ. Τσίπρας. Τον απαλλάσσει
από τις ευθύνες του, τον βγάζει από το κάδρο των ευθυνών και
στρέφεται εναντίον µεµονωµένου Υπουργού της Κυβέρνησης
Μητσοτάκη.

Επιβεβαιώνεται, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, µε αυτό τον
τρόπο για άλλη µία φορά ότι ο κ. Τσίπρας είναι ο καλύτερος πο-
λιτικός χορηγός του κ. Μητσοτάκη και της Δεξιάς.

Αρκετά, κύριε Τσίπρα! Αφήστε το να πάει, δεν το έχετε! Μην
ασχολείστε µε την Αντιπολίτευση! Καλύπτουµε εµείς, το Κίνηµα
Αλλαγής, εδώ και πολύ καιρό αυτό το κενό και µάλιστα αποτελε-
σµατικά.

Εµείς δεν έχουµε εµπιστοσύνη σε αυτή την Κυβέρνηση. Δεν
δίνουµε ψήφο εµπιστοσύνης στον κ. Μητσοτάκη και σε κανέναν
Υπουργό του. Μάλιστα, θα έλεγα ότι έχουµε ανοιχτή πολιτική
διαµάχη µε Υπουργούς που διακρίνονται από πολιτικό θράσος,
που συνεχίζουν ακόµα και σήµερα την προσπάθεια συγκάλυψης
των ευθυνών της Νέας Δηµοκρατίας, της κυβέρνησης Καρα-
µανλή του 2004 - 2009 για τον εκτροχιασµό της οικονοµίας που
οδήγησε στην κρίση και στα µνηµόνια, που νοµίζουν ότι µε την
τακτική του Γκέµπελς, «πες, πες, κάτι θα µείνει τελικά» σε βάρος
του ΠΑΣΟΚ. Πιστεύουν ότι θα συνεχίσει ο ελληνικός λαός να ζει
δήθεν στην παγίδα του αντιµνηµονίου και του λαϊκισµού τουλά-
χιστον.

Κάθε φορά, λοιπόν, που ένας Υπουργός σας ή και εσείς ο
ίδιος, κύριε Πρωθυπουργέ, αναφέρεστε στο ΠΑΣΟΚ και την
κρίση του 2009 θα σας θυµίζουµε ότι εσείς στους προϋπολογι-
σµούς που ψηφίζατε αναγνωρίζατε το δηµοσιονοµικό έγκληµα
της κυβέρνησης Καραµανλή µε έλλειµµα 15,6%.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Καταθέτω για τα Πρακτικά τον προϋπολογισµό του 2013 στον

οποίο υπογράφει και ο σηµερινός Υπουργός κ. Σταϊκούρας. Ανα-
γνωρίζεται το έλλειµµα ακριβώς στο ποσοστό που σας είπα και
το ψήφισαν όλοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας τότε.

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα προϋπολογισµό, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

Διότι ξέρουµε ότι πίσω από την προσπάθεια εξωραϊσµού της
σηµερινής Κυβέρνησης κρύβεται η γνωστή Δεξιά που έφτασε τη
χώρα στα πρόθυρα της χρεοκοπίας, που εξαπάτησε τους πολί-
τες και παραπλάνησε τους ευρωπαϊκούς θεσµούς. Ξέρουµε ότι
σήµερα φορούν αυτό το προσωπείο του Κέντρου για να παρα-
πλανήσουν ξανά, για να ξεχάσουµε τις ιστορικές τους ευθύνες,
για να ξεχάσουµε το «καραµανλικό στρατόπεδο», που είναι βε-
βαίως ο αδήλωτος ιδιοκτήτης του κόµµατος, να ξεχάσουµε τον
ιδιαίτερο ρόλο του «καραµανλικού στρατοπέδου» όλα αυτά τα
χρόνια της κρίσης και την ειδική του σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ.

Κύριε Μητσοτάκη, εγκαλούµε εσάς και την Κυβέρνησή σας.
Εσείς έχετε την ευθύνη για την πορεία της χώρας. Με την προ-
χειρότητα, µε την πολιτική του «βλέποντας και κάνοντας» αφή-
σατε ανεκµετάλλευτο πολύτιµο χρόνο και υποτιµήσατε
καταστάσεις. Προχωρήσατε χωρίς κανένα σχέδιο µε παλινωδίες
και µε αντιφάσεις.

Έχετε εσείς την ευθύνη για το ότι βαδίζει η χώρα χωρίς εθνική
γραµµή και χωρίς αρραγές εσωτερικό µέτωπο στα εθνικά µας
ζητήµατα, χωρίς στρατηγική, την ώρα που η Τουρκία ξεδιπλώνει
τη νεοθωµανική και αναθεωρητική της στρατηγική και κλιµακώνει
την επιθετικότητα σε βάρος µας.

Στόχος σας ήταν µια απόφαση του Ευρωπαϊκού Συµβουλίου
που θα έβαζε φρένο στην Τουρκία. Δεν το πετύχατε. Και παράλ-
ληλα παρακολουθούµε τι κάνετε. Ανέχεστε και δεν λέτε κουβέντα
για το παιχνίδι της Γερµανίας µε την Τουρκία που εκθέτει τα ευ-
ρωπαϊκά όργανα και ξεθωριάζει κι άλλο την περίφηµη υπόθεση
της ευρωπαϊκής αλληλεγγύης.

Και όχι µόνο το ανέχεστε, αλλά γυρνάτε και στην Ελλάδα και
δηλώνετε απόλυτα ικανοποιηµένος από τις εξελίξεις και από
αυτές τις αποφάσεις που δεν µας προστάτεψαν σε τίποτα. Αφή-
νετε χώρο µε αυτήν την πολιτική στον κ. Ερντογάν να επιχειρεί
να δηµιουργήσει τετελεσµένα σε βάρος της πατρίδας µας, µε
διαρκή υποχωρητικότητα που ανοίγει ορέξεις και αποθρασύνει
την Τουρκία, αδύναµοι να υπερασπιστείτε αποτελεσµατικά την
κυριαρχία και τα κυριαρχικά µας δικαιώµατα. 

Κύριε Μητσοτάκη, η µυστική και η φανερή σας διπλωµατία κα-
τάφεραν να φέρουν τον Ερντογάν µέσα στα δώδεκα ναυτικά
µίλια. Εσείς το καταφέρατε αυτό. Επιτρέψατε στο «Ορούτς Ρέις»
να κάνει ανενόχλητο βόλτες και στην πράξη να αµφισβητεί το δι-
καίωµά µας να επεκτείνουµε τα χωρικά µας ύδατα και βέβαια να
αµφισβητεί την ΑΟΖ του Καστελλόριζου.

Έχετε αναλάβει προσωπικά την ευθύνη γι’ αυτά που συµβαί-
νουν, για όλες τις εξελίξεις από την ώρα που αρνηθήκατε κατ’
επανάληψη να συγκληθεί το Συµβούλιο των Πολιτικών Αρχηγών.
Όµως, επαναλαµβάνω για άλλη µια φορά, κύριε Πρωθυπουργέ,
δεν έχετε λευκή επιταγή.

Έχετε µεγάλη ευθύνη. Εσείς χάσατε τον έλεγχο στο δεύτερο
κύµα της πανδηµίας µε αποτέλεσµα να χάσουµε ό,τι κερδίσαµε
όλοι µαζί το πρώτο δίµηνο. Από εδώ και πέρα θα λέµε για τον κο-
ρωνοϊό «κάθε χθες και καλύτερα». Από την καραντίνα οδηγήσατε
στον εφησυχασµό και δώσατε εσείς το σύνθηµα της χαλάρωσης.
Ξέρουµε τι έγινε µε το άνευ φόρων άνοιγµα των συνόρων. Ξέ-
ρουµε τι έγινε µε τον τουρισµό, µε τον συνωστισµό στα µέσα µα-
ζικής µεταφοράς, µε τον συνωστισµό στα σχολεία. Ξέρουµε τι
έγινε στα γηροκοµεία και στις δοµές µεταναστών.

Η κατάσταση από τον Αύγουστο ήταν φανερό ότι γινόταν δύ-
σκολη. Κι εσείς τι κάνατε; Φτιάξατε έναν χάρτη και τον παρακο-
λουθούσατε να αλλάζει χρώµατα. Παρακολουθούσατε το
κόκκινο να εξαπλώνεται και δεν παίρνατε µέτρα, ενώ γνωρίζω ότι
υπήρχαν εισηγήσεις των επιστηµόνων για να παρθούν νωρίτερα
αυτά τα µέτρα. Έρχεστε εκ των υστέρων και παρεµβαίνετε.
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Δεν προσλάβατε, κύριε Μητσοτάκη, µόνιµους γιατρούς και νο-
σηλευτές για τις µονάδες εντατικής θεραπείας.

Θέλω να καταθέσω για τα Πρακτικά ότι µόλις στις 22 Οκτω-
βρίου, αφού εγκαινιάσαµε δηλαδή όλοι µαζί τα κρεβάτια, τη
δωρεά της Βουλής, µόλις τότε ήρθατε εδώ στη Βουλή για τη σύ-
σταση των θέσεων. Ακόµα δεν έχει γίνει η προκήρυξη. Καταλα-
βαίνετε ότι η πρόσληψη µπορεί να γίνει αφού βρεθεί το εµβόλιο.
Πάντα χρήσιµη θα είναι γιατί χρειάζονται στην Ελλάδα κρεβάτια
Μονάδων Εντατικής Θεραπείας, αλλά τώρα που τους χρειαζό-
µαστε πού είναι;

Το καταθέτω είναι τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-

τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Αντί, λοιπόν, να προσλάβετε µόνιµο προσωπικό εγκαίρως και
να τους εκπαιδεύσετε, τι κάνετε; Κάνετε αποσπάσεις ειδικευµέ-
νου προσωπικού από άλλα µεγάλα δηµόσια νοσοκοµεία της Ατ-
τικής µε αποτέλεσµα να αποδυναµώνετε και αυτά τα νοσοκοµεία,
την ίδια στιγµή που στο όνοµα της πανδηµίας έχετε κάνει χιλιά-
δες ρουσφέτια. Ρωτάµε πού βρίσκονται αυτοί οι άνθρωποι; Ου-
δείς γνωρίζει. Απάντηση δεν έχουµε πάρει µέχρι σήµερα από
τους αρµόδιους Υπουργούς.

Επιτρέπετε δε την αισχροκέρδεια µε τα τεστ στον ιδιωτικό
τοµέα. Τα έχουµε πει πάρα πολλές φορές, αλλά δεν θα κουρα-
στώ να το επαναλαµβάνω. Ο καθένας χρεώνει ό,τι θέλει.

Δεν στηρίζετε τους υγειονοµικούς. Δεν θέλουν χειροκρότηµα,
κύριε Πρωθυπουργέ. Πραγµατική στήριξη στην πράξη θέλουν.
Αναγνώριση της προσφοράς τους. Είναι στην πρώτη γραµµή της
µάχης, διακινδυνεύουν οι ίδιοι και οι οικογένειές τους. Κάντε το
στοιχειώδες. Εντάξτε τους στα βαρέα και ανθυγιεινά. Αποδεχ-
θείτε την τροπολογία µας. Αυτοτελή φορολόγηση των εφηµε-
ριών και ειδικό επίδοµα γι’ αυτούς τους ανθρώπους όσο κρατάει
η πανδηµία. Δείξτε τους, επιτέλους ότι αναγνωρίζετε την προ-
σφορά τους.

Κοιτάξτε, δεν µου κάνει καθόλου εντύπωση που δεν στηρίζετε
πραγµατικά το Εθνικό Σύστηµα Υγείας. Δεν το πιστεύατε ποτέ.
Πάντα τα σχέδιά σας ήταν να το τεµαχίσετε και να το δώσετε
στον ιδιωτικό τοµέα. Τώρα βέβαια αυτό δεν µπορείτε να το κά-
νετε εύκολα, γιατί µέσα στην κρίση έχει αναδειχθεί το Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας ως ο κύριος προστάτης των πολιτών στη χώρα και
θα το υπερασπιστούν µε κάθε τρόπο. Τι έρχεστε και κάνετε,
όµως; Το αφήνετε να δεχθεί τις πιέσεις και να ζορίζεται, γιατί δεν
έχει καµία πραγµατική στήριξη, και µέσα από την αδράνεια το
αφήνετε σιγά-σιγά να καταρρεύσει.

Και µιας και µιλάµε για θέµατα υγείας και είδα σήµερα την
πρωτοβουλία σας και τις δηλώσεις σας, θέλω να σας ενηµερώσω
για τα εξής: Το 2016 σαράντα πέντε γυναίκες Βουλευτές στεί-
λαµε µια επιστολή στον τότε αρµόδιο Υπουργό Υγείας και του
ζητήσαµε να καλυφθεί η ψηφιακή µαστογραφία γιατί είναι πολύ
σηµαντική για την πρόληψη του καρκίνου του µαστού και επειδή
η σχετική τεχνολογία ήταν αρκετά πρόσφατη και ο ΕΟΠΥΥ δεν
την κάλυπτε.

Πράγµατι προς τιµήν του ο κ. Ξανθός ανταποκρίθηκε -ήµασταν
γυναίκες Βουλευτές από όλα τα κόµµατα της Βουλής- και ρύθ-
µισε την κάλυψη του ΕΟΠΥΥ για την ψηφιακή µαστογραφία από
τις αρχές του 2017.

Το καταθέτω για τα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-

τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά το προανα-
φερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Να
πείτε και πόσες έγιναν.

ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος
Αλλαγής): Κοιτάξτε, κύριε Πρωθυπουργέ, υπάρχουν ζητήµατα
που δεν προσφέρονται για επικοινωνία και για κατανάλωση, που
χρειάζονται µεγαλύτερη ανθρωπιά.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ακριβώς.
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Αυτό που κατά κύριο λόγο χρειάζεται είναι να υπάρ-
ξουν επιτέλους ψηφιακοί µαστογράφοι και σε άλλες περιοχές
της Ελλάδας, και όχι µόνο στον ιδιωτικό τοµέα, γιατί υπάρχουν
αποµακρυσµένες περιοχές και νησιά που οι γυναίκες δεν έχουν
καµµία δυνατότητα πρόσβασης.

Να δούµε, λοιπόν, τι µπορεί να γίνει, να ιεραρχήσουµε και να
είµαστε όλοι στο πλευρό σας για να βελτιώσουµε αυτή την κα-
τάσταση. Όχι, όµως, κινήσεις εντυπωσιασµού πάνω σε αυτό το
θέµα. 

Έχετε ευθύνη, κύριε Πρωθυπουργέ, που δεν πήρατε έγκαιρα
µέτρα για να κρατήσετε όρθια την κοινωνία και ζωντανή την οι-
κονοµία, όπως ακριβώς σας λέµε από τον Μάρτιο. Η ύφεση κιν-
δυνεύει να φτάσει σε διψήφιο νούµερο και εσείς µας λέτε ότι η
ανάπτυξη κάπως, ως διά µαγείας θα καλπάσει. Απλά για άλλη
µια φορά κάνετε αυτό που ξέρετε πάρα πολύ καλά, αλλοιώνετε
τους αριθµούς, προσπαθώντας για άλλη µια φορά να παραπλα-
νήσετε τον ελληνικό λαό. 

Η πραγµατικότητα, όµως, είναι διαφορετική. Οι µικροµεσαίοι
απειλούνται µε λουκέτα. Είναι χαρακτηριστικό ότι µόνο δύο χι-
λιάδες επτακόσιες τριάντα επτά µικρές και µεσαίες επιχειρήσεις
ενισχύθηκαν. Μόλις 123 εκατοµµύρια ευρώ από τα 5,1 δισεκα-
τοµµύρια ευρώ διατέθηκαν για τις επιχειρήσεις που έχουν τη µε-
γαλύτερη ανάγκη. 

Αφήσατε, κύριε Πρωθυπουργέ, τις τράπεζες να στηρίξουν
µόνο τους λίγους και ισχυρούς, που θεωρούν καλούς τους πε-
λάτες. Η Ελλάδα έχει δηµόσιο χρέος στο 187,4% του ΑΕΠ, το
υψηλότερο στην Ευρωζώνη, το οποίο µάλιστα αυξάνεται µε
ρυθµό άνω του 10%. Το πρώτο οκτάµηνο του 2020 εισέρρευσαν
περίπου 30 δισεκατοµµύρια από την Ευρωπαϊκή Κεντρική Τρά-
πεζα και οι καταθέσεις αυξήθηκαν κατά 11 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Πού πήγαν, όµως, όλα αυτά τα χρήµατα; Η ρευστότητα
δεν φτάνει εκεί που χρειάζεται. Η χρηµατοδότηση ελεύθερων
επαγγελµατιών, αγροτών και ατοµικών επιχειρήσεων -ακούστε
το αυτό- µειώθηκε κατά 13%. Η ρευστότητα είναι µηδενική για
τις περισσότερες επιχειρήσεις, σύµφωνα µε στοιχεία της Τράπε-
ζας της Ελλάδος. Δεν τα λέω εγώ αυτά, τα λέει η Τράπεζα της
Ελλάδος. Καταθέτω τον σχετικό πίνακα για τα Πρακτικά. 

(Στο σηµείο αυτό η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Φω-
τεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά τον προανα-
φερθέντα πίνακα, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

Οφείλετε, λοιπόν, να απολογηθείτε στον µικροµεσαίο επιχει-
ρηµατία, στον έµπορο που χτυπά την πόρτα του τραπεζικού δα-
νεισµού, αλλά απ’ ό,τι φαίνεται χρειάζεται γαλάζιο πιστοποιητικό
για να τον κάνει δεκτό το ΤΕΠΙΧ. Δηµιουργείτε ερείπια, κύριε
Πρωθυπουργέ, στην οικονοµία και έχετε έναν στόχο: να εξαφα-
νίσετε τους µικρούς και µεσαίους επιχειρηµατίες. Αυτό δεν το
πέτυχαν ούτε τα µνηµόνια τα προηγούµενα δέκα χρόνια. 

Ο τουρισµός υπέστη συντριπτικό πλήγµα, γιατί δεν τον στηρί-
ξατε έγκαιρα όπως θα έπρεπε. Εκατοντάδες χιλιάδες εργαζόµε-
νοι ζουν µε το επίδοµα φτώχειας των 534 ευρώ, το 73% των
εργαζοµένων παίρνει µισθούς κάτω από τα 1.000 ευρώ και το
12% λαµβάνει 200 ευρώ. Εκεί οδηγεί το δόγµα «µισή δουλειά,
µισός µισθός» που το εφαρµόζετε πολύ πιστά µέσα από το πρό-
γραµµα «ΣΥΝ-ΕΡΓΑΣΙΑ». Μόνο µεταξύ Μαρτίου και Ιουνίου του
2020 χάθηκαν εκατόν ενενήντα χιλιάδες θέσεις εργασίας. 

Σήµερα δεν υπάρχει πια καµµία προστασία για την πρώτη κα-
τοικία αφού πριν από λίγους µήνες έληξε οριστικά κάθε παρά-
ταση αναστολής πλειστηριασµών και δεν φέρατε ρύθµιση.
Μιλάει βέβαια και ο κ. Τσίπρας τώρα για προστασία της πρώτης
κατοικίας, όταν ο ίδιος και ο κ. Τσακαλώτος, που φώναζαν -θυ-
µάστε;- «κανένα σπίτι στα χέρια τραπεζίτη», κατήργησαν τον
ν.3869/2010 του ΠΑΣΟΚ και προχώρησαν σε είκοσι πέντε χιλιά-
δες πλειστηριασµούς, ανοίγοντας έτσι τον δρόµο στον κ. Μητσο-
τάκη.

Επανέρχοµαι, λοιπόν, κύριε Πρωθυπουργέ, και ρωτώ πώς θα
προστατευθούν όσοι άνθρωποι κινδυνεύουν να χάσουν τα σπίτια
τους από πραγµατική αδυναµία να ανταποκριθούν; Ο Πτωχευτι-
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κός σας Κώδικας ορίζει ως όριο, ακόµα και για να µπορεί να γίνει
ο ιδιοκτήτης ενοικιαστής του σπιτιού του, 900 ευρώ οικογενειακό
µηνιαίο εισόδηµα. 

Για να το πούµε, λοιπόν, απλά, κύριε Πρωθυπουργέ, ένα ζευ-
γάρι εργαζοµένων στον τουρισµό, που είναι σε αναστολή, παίρ-
νει ο καθένας 534 ευρώ, το άθροισµα, δηλαδή, ξεπερνά το όριο
που θέτετε, δεν υπάγονται στη ρύθµισή σας και θα χάσουν το
σπίτι τους. Τους δε τελευταίους µήνες έχουν αυξηθεί, όπως είπα,
οι εργαζόµενοι των 200 ευρώ. 

Ρωτώ, λοιπόν, την Κυβέρνηση και εσάς, κύριε Μητσοτάκη, το
εξής: Ένας εργαζόµενος που παίρνει 200 ευρώ τον µήνα, τι ακρι-
βώς θα κάνει για να σώσει το σπίτι του; Πώς θα ανταποκριθεί
στους πολύ δύσκολους όρους που θέτετε µε τον Πτωχευτικό
σας Κώδικα, για να µην το χάσει τελικά;

Σε όλα αυτά τα ερωτήµατα η απάντησή σας είναι η ίδια: αδια-
φορία και αναλγησία. Οδηγείτε σε µαζικούς πλειστηριασµούς,
δεν προστατεύετε την πρώτη κατοικία, δεν δίνετε ευκαιρία στους
έντιµους επιχειρηµατίες, αφήνετε τους αδύναµους δανειολήπτες
βορά στις τράπεζες. Μετατρέπετε στην καλύτερη περίπτωση τον
ιδιοκτήτη σε ενοικιαστή του σπιτιού του και τελικά δίνετε τη χα-
ριστική βολή στη µεσαία τάξη και στους πιο αδύναµους, µε ένα
νοµοσχέδιο που σας έχουν υπαγορεύσει οι τράπεζες και τα
funds. 

Έχετε ακόµα, κύριε Πρωθυπουργέ, κύριοι της Κυβέρνησης,
την ευθύνη γιατί στο όνοµα του δήθεν επιτελικού κράτους φτιά-
ξατε την «Μαξίµου Ανώνυµη Εταιρεία», µια συγκεντρωτική,
σκληρά ελεγχόµενη από τον ίδιο τον Πρωθυπουργό δοµή µε κέν-
τρο το Μέγαρο Μαξίµου, που παρεµβαίνει στα πάντα. Βεβαίως
για τα περισσότερα µέχρι σήµερα έχουµε δει τα αποτελέσµατα.
Τα έχει κάνει θάλασσα.

Οικοδοµείτε ένα νέο πελατειακό κράτος. Σε αυτό τα πάτε
καλά. Τα στελέχη της διοίκησης επιλέγονται µόνο µε το κοµµα-
τικό διαβατήριο της Νέας Δηµοκρατίας. Ο αριθµός των µετακλη-
τών σπάει όλα τα ρεκόρ. Από τις χίλιες επτακόσιες δέκα
προσλήψεις φτάσαµε µέσα σε έναν µόλις χρόνο στις δύο χιλιά-
δες οκτακόσιες ενενήντα δύο τον Αύγουστο. Δικοί σας µετακλη-
τοί. Οι γενικοί γραµµατείς και οι διοικητές διορίζονται, ακόµα και
χωρίς προσόντα, από το πρωθυπουργικό Γραφείο. Οι πράξεις
νοµοθετικού περιεχοµένου χρησιµοποιούνται για να γίνει πάρτι
µε αδιαφανείς συµβάσεις. Όλα βαφτίζονται «νόµιµα» εκ των
υστέρων. 

Το δήθεν επιτελικό σας κράτος έχασε και τον Παππά, ενώ δή-
λωνε, µε τη γνωστή προπαγάνδα τη δική σας βέβαια, ότι είχατε
κάνει τα πάντα, ήσασταν πανέτοιµοι για να εφαρµόσετε τη δικα-
στική απόφαση. Και στη συνέχεια, για να δικαιολογήσετε τα αδι-
καιολόγητα, αρχίσατε να λέτε µια σειρά από ψέµατα. 

Έχω, λοιπόν, εδώ στα χέρια µου όλες τις σχετικές διατάξεις
που λένε τι έπρεπε να κάνει το Υπουργείο Προστασίας του Πο-
λίτη για να µη φτάσουµε σε αυτό το σηµείο, για να αποφύγετε
το φιάσκο. Μπαίνω στον προβληµατισµό να τις καταθέσω ή να
σας τις διαβάσω, µην και µείνουν αδιάβαστες και αυτήν τη φορά;
Θα σας τις καταθέσω. Ας τις δει ο Πρωθυπουργός για να κρίνει
τους Υπουργούς.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής η Πρόεδρος του Κινήµατος Αλ-
λαγής κ. Φωτεινή (Φώφη) Γεννηµατά καταθέτει για τα Πρακτικά
το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του
Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
Έχετε βαφτίσει τους Βουλευτές σας ειδικούς αναλυτές και

διεθνολόγους για να µονοπωλούν τα τηλεοπτικά πάνελ. Με κάθε
τρόπο επιχειρείτε να καταργήσετε την πολυφωνία από την τηλε-
όραση.

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, σε ολόκληρο τον κόσµο διαµορ-
φώνονται νέες συνθήκες. Οι συντηρητικοί και οι λαϊκιστές υπο-
χωρούν σε παγκόσµια κλίµακα, γιατί πολύ απλά δεν µπορούν να
παρακολουθήσουν τις αλλαγές και τις συνθήκες που διαµορφώ-
νονται. Είναι ίσως η πρώτη φορά µεταπολεµικά που γίνεται µια
τόσο σοβαρή συζήτηση σε παγκόσµιο επίπεδο γύρω από τον
ηγετικό ρόλο του κράτους στην οικονοµία και στην κοινωνία. Δεν
είναι οι αγορές, είναι τα κράτη τούτη την ώρα που κρατούν όρθια

την παγκόσµια οικονοµία, τα δηµόσια συστήµατα υγείας και το
κοινωνικό κράτος. 

Βρισκόµαστε, λοιπόν, στην αρχή µιας µεγάλης πολιτικής και
ιδεολογικής µάχης. Όσο κι αν προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία να
κρυφτεί πίσω από τσιτάτα για τη σοσιαλδηµοκρατία ή να προ-
σφέρει καρέκλες, το DNA της δεν αλλάζει. Στρώνει το έδαφος
για ισοπέδωση της εργασίας, για τον θάνατο του εµποράκου, για
την ιδιωτικοποίηση του εθνικού συστήµατος υγείας, για το ξε-
πούληµα του φυσικού πλούτου, την επανίδρυση του κράτους -
βεβαίως µόνο µε «γαλάζια» παιδιά-, τον περιορισµό της
πολυφωνίας και της λογοδοσίας. Και όλα αυτά πάντα «αγκαζέ»
µε τις τράπεζες και τους µεγάλους επιχειρηµατίες φίλους της. 

Πάνω σ’ αυτό το έδαφος, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, δεν
µπορεί να γίνει καµµία γόνιµη σπορά αλλαγών, καµµία γόνιµη
σπορά µεταρρυθµίσεων ή επενδύσεων µε ευρωπαϊκά χρήµατα
που θα πάνε τελικά την ελληνική κοινωνία µπροστά και θα την
κρατήσει όρθια σε αυτή την πολύ µεγάλη δοκιµασία που ζει. Δεν
µπορεί να φυτρώσει καµµιά πραγµατική ελπίδα για ισονοµία και
για κοινωνική δικαιοσύνη. 

Και να είστε βέβαιος, κύριε Πρωθυπουργέ, ότι η σηµερινή ανα-
σφάλεια, η αβεβαιότητα, η αγωνία, ο φόβος που φωλιάζει σε
κάθε ψυχή και σε κάθε σπίτι µε δική σας ευθύνη είναι οι σπόροι
της αµφισβήτησης που έχει ξεκινήσει. Θα δώσουν πολύ γρήγορα
καρπούς αυτοί οι σπόροι και θα φέρουν τη µεγάλη αλλαγή που
έχει ανάγκη η πατρίδα µας, αυτή η ταλαιπωρηµένη κοινωνία, και
κυρίως τη µεγάλη αλλαγή που έχουν ανάγκη οι νέοι, αυτοί που
τόσο πολύ σας φοβίζουν. 

Σας είπαµε, όχι αυταρχισµό στη νέα γενιά, πρέπει να τους πεί-
σετε, να σκύψετε πάνω τους, τα µέτρα σας να έχουν λογική, να
έχουν συνέχεια, να καταλάβουν ότι έχετε δίκιο. Ο αυταρχισµός
φέρνει τα απολύτως αντίθετα αποτελέσµατα και είναι σε βάρος
όλων µας τελικά.

Εµείς, το Κίνηµα Αλλαγής, είµαστε εδώ όρθιοι και δυνατοί, η
πραγµατική προοδευτική Αντιπολίτευση µε όπλο τις αξίες µας,
το έργο µας, τις προτάσεις µας, αλλά και τη δικαίωση από τον
ελληνικό λαό για το ΠΑΣΟΚ και τον «ήλιο» του που ζέσταινε επί
σειρά ετών τις καρδιές των ανθρώπων στην Ελλάδα.

Τώρα, έντεκα χρόνια µετά, κάθε σπίτι γνωρίζει πόσο άδικα και
µεθοδευµένα και από ποιους κατηγορήθηκε η µεγάλη δηµοκρα-
τική παράταξη και πόσο ανάγκη έχει η πατρίδα µας µια πραγµα-
τική σοσιαλιστική και δηµοκρατική αλλαγή που δεν θα αφήνει
κανέναν πίσω µόνο του, που δεν θα παίζει µε την αξιοπρέπεια και
την περηφάνια των Ελλήνων. Αυτή η απαίτηση κερδίζει έδαφος.
Κάθε µέρα αυτή τη νέα αλλαγή µονάχα εµείς στο Κίνηµα Αλλα-
γής µπορούµε να την καθοδηγήσουµε.

Πάµε µπροστά, λοιπόν, και καλούµε τους Έλληνες και τις Ελ-
ληνίδες να ενώσουν τις δυνάµεις τους µαζί µας!

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε την κ.

Γεννηµατά.
Καλείται τώρα στο Βήµα ο κ. Αλέξης Τσίπρας, Αρχηγός της

Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδος του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, η πρόταση δυσπιστίας εναντίον

του Υπουργού Οικονοµικών κ. Σταϊκούρα λαµβάνει πράγµατι
χώρα σε µία περίοδο πρωτοφανούς αβεβαιότητας και ανασφά-
λειας για τις Ελληνίδες και τους Έλληνες. 

Μας κατηγόρησε, λοιπόν, η Κυβέρνηση πώς είναι δυνατόν σε
µια τέτοια περίοδο, µε ένταση µεγάλη στις ελληνοτουρκικές σχέ-
σεις και κορύφωση της κρίσης στην πανδηµία, εµείς να καταθέ-
τουµε µία πρόταση µοµφής. Και θα ήθελα ευθύς εξαρχής να
αντιστρέψω τον συλλογισµό και το ερώτηµα και να απευθυνθώ
στον κ. Σταϊκούρα, κυρίως όµως σε εσάς, κύριε Μητσοτάκη, γιατί
δεν κρύβω πως φρονώ, φρονούµε όσοι καταθέσαµε αυτή την
πρόταση δυσπιστίας στον Υπουργό Οικονοµικών ότι εσείς έχετε
την ευθύνη αυτού του νοµοσχεδίου. Και βεβαίως δεν ξέρω εάν η
απόφασή σας να µη µετατρέψετε την πρόταση σε ψήφο εµπι-
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στοσύνης σηµαίνει ότι δεν νοιάζεστε και πολύ να προστατέψετε
τον Υπουργό σας. Είναι σπάνιο αυτό που κάνετε. Δεν ξέρω αν
σας χαλάω και τα σχέδια, διότι έχετε ήδη αποφασίσει να τον ανα-
σχηµατίσετε. Σήµερα, όµως, µαζικά, και οι εκατόν πενήντα οκτώ,
θα καταψηφίσετε την πρόταση µοµφής εναντίον του. 

Αυτό που ξέρω εγώ, όµως, είναι ότι το ερώτηµα αντιστρέφεται
και δεν είναι πώς είναι δυνατόν να καταθέτει πρόταση µοµφής η
Αντιπολίτευση σε µια κρίσιµη στιγµή για τα εθνικά µας θέµατα,
για την οικονοµία και µε την πανδηµία να καλπάζει, αλλά το πώς
είναι δυνατόν τη στιγµή που η πανδηµία είναι εδώ µε ραγδαία
αύξηση των κρουσµάτων και των νεκρών, δυστυχώς, στη χώρα
µας, τη στιγµή που έχει φανεί πλέον η αδυναµία σας να στηρίξετε
τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις και η ανεργία αυξάνεται και τα
εισοδήµατα µειώνονται και τα λουκέτα είναι κατά χιλιάδες στην
αγορά, τη στιγµή που βιώνουµε τη χειρότερη φάση εδώ και δε-
καετίες στις ελληνοτουρκικές σχέσεις, εσείς, η Κυβέρνησή σας,
να το πω λαϊκά, να µην έχετε άλλο νταλκά, να µην έχετε καµµία
άλλη έγνοια εκτός από το πώς θα φέρετε ένα νοµοσχέδιο για το
πώς θα πτωχεύουν φυσικά πρόσωπα, οι πολίτες και τα νοικοκυ-
ριά, και το πώς θα τους παίρνουν οι τράπεζες και τα funds την
πρώτη κατοικία.

Είναι αδιανόητο για µας να είναι αυτή η προτεραιότητά σας
τώρα που σε όλη την Ευρώπη, ακριβώς εξαιτίας της πανδηµίας,
έχουµε αναστολή πτωχεύσεων και ρευστοποιήσεων και όχι αλ-
λαγή Πτωχευτικού Κώδικα και άρση προστασίας της πρώτης κα-
τοικίας που κάνετε εσείς εδώ. Και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο, ότι
εν µέσω αυτής της πολύπλευρης κρίσης, κρίσης υγειονοµικής,
κρίσης οικονοµικής, κρίσης ασφάλειας, φέρνετε αυτό εδώ το νο-
µοσχέδιο, και µόνο γι’ αυτόν τον λόγο αξίζει αυτή η µοµφή.

Και θέλω να µου επιτραπεί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, να
ξεκινήσω την παρέµβασή µου από τις εξελίξεις στα εθνικά θέ-
µατα, γιατί αυτές οι εξελίξεις είναι κρίσιµες. 

Θέλω να σας ρωτήσω ευθέως, κύριε Μητσοτάκη, αν αισθάνε-
στε, και εσείς και οι Υπουργοί σας και οι Βουλευτές της κοινο-
βουλευτικής Πλειοψηφίας, τόσο άνετα µε όλα όσα συµβαίνουν,
αν αισθάνεστε υπερήφανοι µε την αποτελεσµατικότητά σας στην
εξωτερική πολιτική. 

Επί σαράντα και πλέον ηµέρες το «Ορούτς Ρέις» παραβιάζει
κυριαρχικά δικαιώµατα της χώρας. Και µία µας λέγατε ότι δεν
κάνει έρευνες και δεν παραβιάζει, διότι το παρασέρνει ο άνεµος,
την άλλη µας λέγατε ότι δεν κάνει έρευνες και δεν παραβιάζει,
διότι δεν έχει ρίξει καλώδια, την παρά άλλη µας λέγατε ότι δεν
κάνει έρευνες και δεν παραβιάζει, διότι έχει τουρκικά πολεµικά
πλοία να το συνοδεύουν που κάνουν θόρυβο, την παρά άλλη
αναγκαζόσασταν να αποπέµψετε τον σύµβουλο εθνικής ασφά-
λειας, τον δικό σας σύµβουλο, επειδή είπε την αλήθεια στα µέσα
ενηµέρωσης ότι κάνει έρευνες και ότι παραβιάζει κυριαρχικά δι-
καιώµατα, και κάθε βδοµάδα έχουµε και µία νέα παράνοµη NAV-
TEX από την Τουρκία ολοένα και δυτικότερα, ενώ φτάσαµε και
στο σηµείο τουρκικά πολεµικά πλοία να παραβιάζουν το όριο των
δώδεκα µιλίων σε ελληνικά νησιά. 

Είστε περήφανοι για όλο αυτό που συµβαίνει; Αισθάνεστε
άνετα; 

Εσείς, κύριε Μητσοτάκη, άβουλος -ελπίζω όχι και µοιραίος αν-
τάµα-, χωρίς καµµία στρατηγική, χωρίς καµµία πρωτοβουλία, πα-
ρακολουθείτε τις εξελίξεις. Αποτύχαµε να διασφαλίσετε
κυρώσεις έναντι της Τουρκίας σε απανωτά συµβούλια κορυφής.
Δεν δηλώνετε ξεκάθαρα ποιες είναι οι κόκκινες γραµµές µας και
προσπαθείτε να αντιµετωπίσετε την τουρκική προκλητικότητα,
φρονώ µε µόνη σας έγνοια την επικοινωνία εντός της χώρας. 

Προχθές, Τρίτη, ο κ. Γεραπετρίτης, ο Υπουργός Επικρατείας,
ο πιο κοντινός σας δηλαδή, µας είπε ότι η κόκκινη γραµµή µας
είναι η κυριαρχία των έξι µιλίων. Αλίµονο, αυτό έλειπε να µην
είναι ο σκληρός πυρήνας κυριαρχίας τα έξι µίλια. 

Προσέξτε, τα δώδεκα µίλια, µε βάση το Διεθνές Δίκαιο, είναι
απόλυτο και αναφαίρετο δικαίωµά µας και έχουµε κυριαρχία, µε
ειδική άσκηση της κυριαρχίας µας. Αλλά τα έξι µίλια που έχουµε
ασκήσει είναι ένας σκληρός πυρήνας κυριαρχίας. Τα χωρικά µας
ύδατα είναι σαν να είναι έδαφος. Και µας λέτε ότι εκεί είναι η κόκ-
κινη γραµµή, δηλαδή τα σύνορα και τα έξι µίλια;

Κι έρχεται και ο Υπουργός Άµυνας σήµερα, ο κ. Παναγιωτό-

πουλος, και λέει ότι στη σφαίρα προστασίας της Ελλάδος δεν
περιέχονται τα δυνητικά, αλλά µόνο τα απόλυτα κυριαρχικά δι-
καιώµατα της χώρας. Άρα και αυτός µας λέει ότι η κόκκινη
γραµµή είναι στα έξι µίλια. 

Και σας ρωτώ τι θα κάνετε, αν αύριο έρθει γεωτρύπανο νότια
ή ανατολικά της Κρήτης. Τι θα κάνετε, αν παραβιαστεί ο εικοστός
όγδοος µεσηµβρινός δυτικά, δηλαδή διεξαχθούν έρευνες εντός
της πρόσφατα οριοθετηµένης αποκλειστικής οικονοµικής ζώνης
µε την Αίγυπτο, αν δηλαδή έχουµε και παραβίαση πρόσφατα µά-
λιστα κατοχυρωµένων κυριαρχικών δικαιωµάτων; 

Είναι κρίσιµα ερωτήµατα αυτά. Δεν απαντάτε. Και όσο δεν
απαντάτε, στέλνετε ένα µήνυµα στους απέναντι. Διότι πολλές
φορές και η σιωπή, πόσο µάλλον οι άστοχες δηλώσεις Υπουργών
σας, αποτελούν κι αυτές ένα ηχηρό µήνυµα, όπως αυτό που εκ-
πέµφθηκε χθες στο Κοινοβούλιο. 

Ενώ οι παραβιάσεις και η τουρκική προκλητικότητα εντός των
δώδεκα µιλίων συνεχίζεται, χθες πήρε τον λόγο ο Υπουργός
Προστασίας του Πολίτη, ο κ. Χρυσοχοΐδης -φαντάζοµαι σε συ-
νεννόηση µαζί σας- και βεβαίως, θέλησε προφανώς να δικαιολο-
γήσει την ανεπάρκειά του σε ένα κρίσιµο ζήτηµα. Και γι’ αυτό
επιτέθηκε στον ΣΥΡΙΖΑ. Παραληρηµατικά επιτέθηκε στον ΣΥ-
ΡΙΖΑ. 

Και αναφέροµαι στην ανεπάρκεια του Υπουργείου Προστασίας
του Πολίτη, την οποία χρεώνεται ο πολιτικός του υπεύθυνος, να
συλλάβει τον εγκληµατία χρυσαυγίτη, τον κ. Παππά, που όλοι
γνωρίζαµε ότι ήταν υπόδικος, µάλιστα είχε βγει η αρχική από-
φαση σε σχέση µε την µη αθωότητα και όλοι αναµέναµε την τε-
λική απόφαση, και είναι αδιανόητο η Ελληνική Αστυνοµία να µην
είναι σε θέση να γνωρίζει πού βρίσκεται. Και επιτέθηκε για να κα-
λύψει την ενοχή του και την ευθύνη του στον ΣΥΡΙΖΑ. 

Αλλά δεν είναι αυτό το πρόβληµα. Τα έχουµε συνηθίσει αυτά.
Το εθνικό πρόβληµα είναι ότι µέσα σε αυτή την παραληρηµατική
επίθεση στην Αξιωµατική Αντιπολίτευση, τόλµησε να εκστοµίσει
ότι συνιστά εθνικισµό -ακούστε, κύριοι συνάδελφοι- το πάγιο και
κατοχυρωµένο από το Διεθνές Δίκαιο δικαίωµα τής πατρίδας µας
για µονοµερή επέκταση της αιγιαλίτιδας ζώνης στα δώδεκα ναυ-
τικά µίλια. 

Και σας ρωτάω τι µήνυµα εκπέµπετε στην άλλη πλευρά µε
αυτό. Το έχετε καταλάβει; Τι µήνυµα εκπέµπετε, όταν ένας
Υπουργός, -ο πιο διπλανός σας- µιλάει για κόκκινη γραµµή στα
έξι µίλια και ο άλλος Υπουργός -όχι πιο διπλανός σας, αλλά µάλ-
λον πιο αγαπητός σας- µιλά για εθνικισµό, αναφερόµενος στην
άσκηση του κυριαρχικού µας δικαιώµατος για επέκταση στα δώ-
δεκα µίλια;

Ακούστε, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, είναι βαριά αυτή η λέξη
και ιδίως, όταν απευθύνεται από έναν Υπουργό κόµµατος της Δε-
ξιάς στην Αριστερά. Για να µην µπερδεύεστε, οι εθνικιστές και ο
εθνικισµός διαχρονικά σε αυτόν εδώ τον τόπο κατοικοεδρεύει,
ανθίζει και αναπτύσσεται στη δική σας παράταξη, στα δικά σας
έδρανα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και πρέπει να γνωρίζετε ότι έχει πολύ µεγάλη διαφορά η έν-

νοια του πατριωτισµού απ’ αυτή του εθνικισµού. Άλλο είναι να
αγαπάς και να υπερασπίζεσαι την πατρίδα σου και άλλο να µισείς
τις πατρίδες των άλλων. 

Εθνικιστές λοιπόν είναι οι ναζί της Χρυσής Αυγής, εθνικιστές
ήταν πολλοί απ’ αυτούς µε τους οποίους πορευθήκατε χέρι-χέρι
στις διαδηλώσεις και τη Συµφωνία των Πρεσπών, την οποία τώρα
όχι µόνο εφαρµόζετε, αλλά τιµάτε και από πάνω και δίνετε και
µάχες από πάνω για την εφαρµογή τους.

ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Ο Καµµέ-
νος τι ήταν; Είστε περήφανος για τον Καµµένο;

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Ο
Καµµένος τι ήταν;

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Οι ΑΝΕΛ τι ήταν που συµµαχήσατε
µαζί τους;

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Και, ναι, είµαστε περήφανοι εµείς γι’ αυτή τη
Συµφωνία των Πρεσπών, παρά τις κραυγές των εθνικιστών, γιατί
ήταν µια πατριωτική συµφωνία. Και σήµερα φαίνεται αυτό.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
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Σήµερα φαίνεται αυτό, που ελληνικά πολεµικά αεροσκάφη επι-
τηρούν τον εναέριο χώρο της γείτονος, που Έλληνες στρατιωτι-
κοί των ειδικών δυνάµεων κάνουν ασκήσεις στη λίµνη της
Οχρίδας και όχι Τούρκοι. Είµαστε περήφανοι λοιπόν γι’ αυτό. 

Αλλά άλλο πατριωτισµός και άλλο εθνικισµός. Διότι εθνικιστές
και εθνικόφρονες επίσης ήταν και αυτοί που δυστυχώς οδήγησαν
στην εθνική τραγωδία της Κύπρου. Γι’ αυτό άλλη φορά, κύριε
Χρυσοχοΐδη, να προσέχετε τα λόγια σας. 

Γιατί αυτή εδώ η παράταξη που εµείς έχουµε την τιµή να εκ-
προσωπούµε, η παράταξη της Αριστεράς, της προόδου, της δη-
µοκρατίας έχει δώσει φόρο αίµατος για την πατρίδα στα χρόνια
της Εθνικής Αντίστασης, στα χρόνια του Εθνικού Απελευθερωτι-
κού Μετώπου, όταν οι εθνικιστές και οι δήθεν εθνικόφρονες ει-
δικά την περίοδο της Κατοχής ήταν συνεργάτες των κατακτητών.
Να προσέχετε, λοιπόν, τι λέτε σε αυτή εδώ την Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Για τον Καµµένο θα µας πείτε τίποτα;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Οφείλετε λοιπόν σήµερα, κύριε Μητσοτάκη, να
δώσετε µια ξεκάθαρη απάντηση επ’ αυτού. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Για τον Καµµένο;
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΣΠΗΛΙΟΣ) ΛΙΒΑΝΟΣ: Για τον

Καµµένο;
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Υιοθετείτε όσα είπε ο κ. Χρυσοχοΐδης; Δώστε
µια ξεκάθαρη απάντηση. 

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, οµιλεί ο
Αρχηγός της Αντιπολιτεύσεως. 

Συνεχίστε, κύριε Πρόεδρε.
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Και ξέρετε, εγώ δεν σας ζητώ να πάρετε µόνο
µια θέση, να αδειάσετε τον Υπουργό σας, αλλά επί της ουσίας
να πάρετε µια θέση. 

Εγώ και εµείς σας καλούµε όχι απλά να πείτε το τετριµµένο,
το στερεότυπο, το κυριαρχικό µας δικαίωµα -το ακούσαµε σή-
µερα και από τον Υπουργό Εξωτερικών-, αλλά επί της ουσίας να
πάρετε µια πρωτοβουλία εθνικής και πατριωτικής ευθύνης. 

Δεν σας προτρέπουµε -το επαναλαµβάνω- να εµπλακείτε σε
πολεµικές επιχειρήσεις. Είµαστε πάγια εναντίον των στρατιωτι-
κών λύσεων. Είµαστε πάντα υπέρ της ειρήνης και του διαλόγου.
Είναι λάθος όµως να νοµίζετε ότι το µήνυµα της ενεργητικής δι-
πλωµατίας είναι µήνυµα εµπλοκής. Είναι ακριβώς το αντίθετο.
Ένα αποτελεσµατικό µήνυµα αποτροπής µε σαφείς κόκκινες
γραµµές είναι αυτό που θα εµποδίσει την κλιµάκωση και την επι-
θετικότητα της άλλης πλευράς.

Δεν σας προτρέπουµε, λοιπόν, στον δρόµο της επιχειρησιακής
έντασης, αλλά σας ζητάµε να εγκαταλείψετε τον δρόµο της δι-
πλωµατικής αδράνειας και της παθητικότητας.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ε, όχι και αδράνεια, κύριε Πρό-
εδρε!. Όχι και αδράνεια!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Δεν θα σας απαντήσω, κύριε Βουλευτά. Είναι
κρίσιµες οι στιγµές. Γνωρίζετε καλύτερα εσείς και πολλοί από
την παράταξή σας αν υπάρχει ή όχι αδράνεια. Αφήστε το.

Εγώ αυτό το οποίο θα σας ζητήσω είναι να λάβετε σοβαρά υπ’
όψιν την πρόταση της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης για την
άσκηση του κυριαρχικού µας δικαιώµατος για τα δώδεκα µίλια
στην Κρήτη και ανάλογα µε τις εξελίξεις νότια της Κάσου, της
Καρπάθου, της Ρόδου και του Καστελλόριζου. Διότι ο µόνος τρό-
πος για να υπερασπιστείς ένα κυριαρχικό σου δικαίωµα που de
facto σήµερα αµφισβητείται είναι να το ασκήσεις.

Θα έχουµε, όµως, φαντάζοµαι, την ευκαιρία και άλλες στιγµές
να τα συζητήσουµε αυτά. Αν µε δική σας ευθύνη είχατε την πρω-
τοβουλία, θα µπορούσαµε να τα συζητήσουµε σε ένα Συµβούλιο
Αρχηγών. Δεν το κάνετε. Άκουσα και την κ. Γεννηµατά να λέει ότι
είναι δική σας η ευθύνη για ό,τι συµβεί. Το προσυπογράφω. Θα
µπορούσαµε να τα συζητήσουµε και θεσµικά, αλλά όχι µέσα από
αυτή τη διαδικασία, µε κατ’ ιδίαν ενηµερώσεις.

Έρχοµαι, όµως, στο κύριο θέµα. Όποιος παρακολούθησε τη
συζήτηση τις τρεις αυτές µέρες πιστεύω ότι θα πρέπει να έχει

µείνει έκπληκτος µε τον τρόπο που Βουλευτές της Συµπολίτευ-
σης και Υπουργοί προσπάθησαν να αµυνθούν της πρότασης δυ-
σπιστίας στον Υπουργό Οικονοµικών. Ανέβαιναν ο ένας µετά τον
άλλον σε αυτό εδώ το Βήµα και επαναλάµβαναν σχεδόν σαν να
µιλούσαν από την ίδια κασέτα, χωρίς καµµία επικοινωνία µε τα
επιχειρήµατα της άλλης πλευράς, χωρίς καµµία διάθεση να
έχουν αντίλογο, µονάχα µε την παπαγαλία.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ - ΠΕΤΡΟΣ ΣΠΑΝΑΚΗΣ: Αφού δεν ήσασταν εδώ!
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κύριε Πρόεδρε, καταλαβαίνω τον εκνευρισµό,
αλλά θα µε αφήσουν να µιλήσω ή θέλουν να κάνουµε διάλογο;

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Παρακαλώ, παρα-
καλώ!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Εµείς δεν έχουµε πρόβληµα και στον διάλογο,
αλλά είναι λίγο δύσκολο και µε τη µάσκα τώρα να κάνουµε διά-
λογο. Δεν σας ακούω καλά.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τους δίνετε ιδέες,
κύριε Πρόεδρε!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Έλεγα, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι το βασικό
επιχείρηµα όλων των Βουλευτών της κοινοβουλευτικής Πλειοψη-
φίας και των Υπουργών ήταν ότι για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ.

Δεν άκουσα, όµως, κάποιον επί της ουσίας να υπερασπιστεί
το νοµοσχέδιο αυτό καθαυτό και νοµίζω ότι το «για όλα φταίει ο
ΣΥΡΙΖΑ» δεν µπορεί να είναι επαρκής απάντηση σε ένα δικό σας
νοµοσχέδιο και όχι σε ένα νοµοσχέδιο του ΣΥΡΙΖΑ και µάλιστα,
σε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο βρίσκεται σε ριζική αντίθεση η
συντριπτική πλειονότητα όλων των εκπροσώπων φορέων που εκ-
φράστηκαν και τοποθετήθηκαν κατά τη διάρκεια της κοινοβου-
λευτικής διαδικασίας, όλοι, µε µία εξαίρεση φυσικά, την Ένωση
Τραπεζών: Έµποροι, βιοτέχνες, ενώσεις καταναλωτών, δικηγο-
ρικοί σύλλογοι όλης της χώρας και φυσικά, όλα τα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης.

Σε όλους αυτούς νοµίζετε ότι είναι αρκετό να απαντάτε µε το
«για όλα φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ»; Προφανώς, όλοι αυτοί δεν είναι ΣΥ-
ΡΙΖΑ, έτσι;

Πάµε, όµως, να δούµε -και είµαι αναγκασµένος να το κάνω
αυτό- ένα προς ένα τα βασικά επιχειρήµατα που διαρκώς επα-
ναλαµβάνονταν σαν σε παπαγαλία από αυτό εδώ το Βήµα. Πρέ-
πει να τα απαντήσουµε ένα προς ένα, διότι θεωρώ ότι είναι
απολύτως ψευδή αυτά τα επιχειρήµατα.

Σηµείο πρώτο: προστασία πρώτης κατοικίας.
Τι έγινε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τα προηγούµενα χρό-

νια; Υπήρχε ο νόµος Κατσέλη, ο οποίος παρείχε προστασία. Τρο-
ποποιήθηκε από τον νόµο Σταθάκη, που συµπεριέλαβε τα χρέη
προς το δηµόσιο και επίσης, παρείχε προστασία. Από το 2010
και µέχρι να εκλεγείτε καµµία άλλη κυβέρνηση δεν κατήργησε
την προστασία της πρώτης κατοικίας.

Τον Φλεβάρη του 2019, στον οποίο αναφέρεστε διαρκώς, δεν
έληξε η προστασία της πρώτης κατοικίας, αλλά η δυνατότητα
υποβολής νέων αιτήσεων στον νόµο Κατσέλη -για να λέµε τα
πράγµατα µε το όνοµά τους- και αµέσως µετά, τον Μάρτη του
2019, νοµοθετήθηκε από τη δική µας κυβέρνηση ο ν.4605, ο λε-
γόµενος και νόµος Φλαµπουράρη, του τότε Υπουργού Επικρα-
τείας, που ασχολήθηκε επισταµένα µε τον νόµο αυτόν, που
επίσης παρείχε προστασία.

Ο νόµος αυτός καθιέρωνε µια δεσµευτική για τις τράπεζες
λύση ρύθµισης των χρεών που προστάτευε την κύρια κατοικία,
µε στόχο να λύσει ένα µεγάλο µέρος του προβλήµατος σε σύν-
τοµο χρονικό διάστηµα και κατά το δυνατόν χωρίς δικαστήρια.
Ακόµη και αν η τράπεζα αρνιόταν τη ρύθµιση, το δικαστήριο ήταν
υποχρεωµένο να επικυρώσει τη συγκεκριµένη λύση που υποδεί-
κνυε ο νόµος. Ο οφειλέτης δεν είχε καµµία ανασφάλεια ή αβε-
βαιότητα για την έκβαση της υπόθεσής του.

Μας ασκείται, βεβαίως, κριτική ότι ο νόµος αυτός τελικά δεν
λειτούργησε. Πώς να λειτουργήσει, αφού εκλεγήκατε εν τω µε-
ταξύ εσείς και ήσασταν εσείς υπεύθυνοι να παρακολουθήσετε
την εφαρµογή του και την προσαρµογή των κριτηρίων, ώστε να
µπορέσει να λειτουργήσει.

Για να τελειώνει, λοιπόν, το παραµύθι, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν κατήρ-
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γησε ποτέ τον Νόµο Κατσέλη. Η αλήθεια είναι…
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Νόµος του ΠΑΣΟΚ, όχι νόµος Κατσέλη, τον οποίο...
ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς): Κυρία Γεννηµατά, αν θέλετε να διεκδικήσουµε
και την πολιτική πατρότητα της κ. Κατσέλη και όλων των προ-
οδευτικών στελεχών από το ΠΑΣΟΚ που έχουν προσχωρήσει
στον ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία, να το κάνουµε. Δεν έχω
καµµία αντίρρηση.

Όµως, θα συµφωνήσω σε κάτι µαζί σας: Πράγµατι, σε αυτόν
εδώ τον τόπο όλοι εκείνοι οι νόµοι που προστατεύουν την κοινω-
νική συνοχή και έχουν εγγραφεί στη συνείδηση του ελληνικού
λαού µε τα ονόµατα των Υπουργών, ανήκουν οι Υπουργοί και τα
πρόσωπα στην ευρύτερη προοδευτική παράταξη.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Δεν την εκπροσωπώ µόνο εγώ. Θέλω να πιστεύω ότι την εκ-

προσωπούµε όλοι όσοι καθόµαστε από το κέντρο και αριστερά
σε αυτήν εδώ την Αίθουσα.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΦΩΤΕΙΝΗ (ΦΩΦΗ) ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ (Πρόεδρος του Κινήµατος

Αλλαγής): Κάνετε ότι δεν ακούτε. Τυχοδιώκτες έχουν έρθει σε
εσάς και όχι προοδευτικοί!

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Επιτρέψτε µου, όµως, να µη χάσω τον ειρµό
των λέξεων και των σκέψεών µου.

Η Κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ δεν άφησε ποτέ τους Έλληνες πο-
λίτες χωρίς νοµική και θεσµική κατοχύρωση, χωρίς προστασία
της πρώτης κατοικίας. Είχαµε, πράγµατι, δηµόσια δεσµευτεί και
στους Θεσµούς και στον ελληνικό λαό να φέρουµε ένα ολιστικό
σχέδιο προστασίας, πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας
στο τέλος του 2019 και µετά ήρθε η Νέα Δηµοκρατία στις εκλο-
γές του καλοκαιριού του 2019.

Κοιτάξτε τώρα σε τι βαθµό φτάνει το στραµπούληγµα της λο-
γικής. Την ίδια στιγµή µάς λέτε ότι παραλάβατε τη χώρα χωρίς
προστασία πρώτης κατοικίας και την ίδια στιγµή ότι εµείς είχαµε
δεσµευτεί στους δανειστές µας για τη µελλοντική κατάργησή
τους. Και τα δύο µαζί δεν γίνεται. Ή θα λέτε ότι την είχαµε ήδη
καταργήσει -άρα τι να δεσµευτούµε, να καταργήσουµε τα καταρ-
γηµένα;- ή θα λέτε ότι δεν την είχαµε καταργήσει και τάχα δε-
σµευόµασταν να την καταργήσουµε στο µέλλον. Και τα δύο µαζί
δεν γίνεται να ισχύουν.

Δεν χρειάζεται, όµως, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, να ψάξει
πολύ κανείς για να δει τι πραγµατικά ισχύει για να εξακριβώσει
το ψέµα σας. Αρκεί να µπει σήµερα στην ιστοσελίδα της Ειδικής
Γραµµατείας Διαχείρισης Ιδιωτικού Χρέους. Διαβάζω τι αναφέ-
ρει: «Μέχρι τις 31 Ιουλίου του 2020, οι πολίτες µπορούσαν να
προστατεύσουν την πρώτη κατοικία τους, υποβάλλοντας ηλε-
κτρονικά αίτηση για την ευνοϊκή ρύθµιση των οφειλών που την
απειλούν. Αυτό επιτυγχάνεται», γράφει εδώ, «µε τον
ν.4605/2019». Ποιον νόµο, δηλαδή; Τον νόµο Φλαµπουράρη της
κυβέρνησης του ΣΥΡΙΖΑ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Εσείς τα λέτε µόνοι σας. Το καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-

κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Για να θυµηθούµε, όµως, τι δεσµευόσασταν εσείς στους θε-
σµούς λίγους µήνες µετά την ανάληψη της διακυβέρνησης, τον
Νοέµβρη του 2019.

Θα διαβάσω τη µετάφραση και θα το καταθέσω στα Πρακτικά.
Λέγατε: «Θα εξασφαλιστεί η ελεύθερη αναγκαστική εκτέλεση κατά
κάθε ασφάλειας που παρασχέθηκε για παροχή δανείων συµπερι-
λαµβανοµένης της πρώτης κατοικίας». Αυτό υποσχόσασταν τον
Νοέµβριο του 2019 λίγους µήνες µετά αφότου αναλάβατε.

Το καταθέτω στα Πρακτικά, να το θυµηθείτε.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και λίγους µήνες αργότερα, τον Φλεβάρη του 2020, στη νέα
έκθεση µεταµνηµονιακής εποπτείας, για να θυµηθούµε τι δε-
σµεύτηκαν ο κ. Σταϊκούρας και προφανώς ο κ. Μητσοτάκης; «Οι
ελληνικές αρχές επαναλαµβάνουν, δηλώνουν εκ νέου τη δέ-
σµευσή τους ότι η προστασία της πρώτης κατοικίας θα λήξει τον
Απρίλιο του 2020». Αυτά δηλώνατε, αυτά δεσµευόσασταν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Μα, δεν ντρέπεστε να λέτε τόσο χοντροκοµµένα ψέµατα, ότι

όταν παραλάβατε δήθεν δεν υπήρχε προστασία, όταν τον Φλε-
βάρη του 2020 εσείς δεσµευόσασταν ρητά στους θεσµούς να
την καταργήσετε τον Απρίλη; Νοµίζετε ότι αυτά δεν θα βγουν
στη δηµοσιότητα; 

Πάµε παρακάτω, σηµείο δεύτερο. Άκουσα εδώ στην επανα-
λαµβανόµενη κασέτα ότι φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ που διόγκωσε το ιδιω-
τικό χρέος. Και εδώ πραγµατικά σηκώνω τα χέρια ψηλά.
Ήµαρτον και έλεος και ντροπή ταυτόχρονα! Κυβερνήσατε σα-
ράντα ολάκερα χρόνια και σας φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ για τη διόγκωση
του ιδιωτικού χρέους σε αυτή τη χώρα; Αφήσατε το 2009 έλ-
λειµµα 15% και τα νοικοκυριά υπερχρεωµένα. Φέρατε το PSI,
κουρέψατε τα ασφαλιστικά ταµεία και οµολογιούχους. Πιο πριν
φτιάξατε τη φούσκα των δοµηµένων οµολόγων, τη φούσκα των
στεγαστικών δανείων, των καταναλωτικών δανείων. Ποιος τα
έκανε όλα αυτά; Και σας φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ και τα τεσσεράµισι χρό-
νια για τη διόγκωση του ιδιωτικού χρέους; Και δεν ντρέπεστε λι-
γάκι να τα λέτε αυτά; 

Σε ποιους τα λέτε αυτά; Σε ποιους τα λέτε αυτά; Σε µας τα
λέτε που µας αφήσατε το 2015 άδεια ταµεία και µια χώρα χρεο-
κοπηµένη µέσα στα µνηµόνια και εµείς το καλοκαίρι του 2019
σας αφήσαµε 37 δισεκατιµµύρια, ρυθµισµένο το δηµόσιο χρέος
και έντεκα συνεχόµενα τρίµηνα µε θετικούς αναπτυξιακούς ρυθ-
µούς; 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ και το ιδιωτικό χρέος που επί των ηµερών µας

τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια στις τράπεζες µειώθηκαν κατά 22
δισεκατοµµύρια ευρώ; Φταίει ο ΣΥΡΙΖΑ που για χρόνια εσείς
φουσκώνατε και το δηµόσιο και το ιδιωτικό χρέος και µέσα σε
τέσσερα χρόνια εµείς µειώσαµε κατά 22 δισεκατοµµύρια ευρώ
τα µη εξυπηρετούµενα δάνεια; Ορίστε καταθέτω στα Πρακτικά
τα επίσηµα στοιχεία της Τράπεζας της Ελλάδος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του ΣΥΡΙΖΑ κ. Αλέξης Τσίπρας
καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο
βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Δεν ντρέπεστε να τα λέτε αυτά; Εντάξει καταλαβαίνω η προ-
παγάνδα έχει τις ανάγκες της, η κασέτα ξανά και ξανά. Τα µέσα
ενηµέρωσης αυτά θα παίζουν. Αλλά σήµερα θα πούµε την αλή-
θεια, να γνωρίζει ο ελληνικός λαός ποιος αγωνίστηκε, µάτωσε
για να προστατεύσει τα δικαιώµατά του και ποιοι είναι σήµερα
που µας φέρνουν στα µνηµόνια ξανά χωρίς να έχουµε µνηµόνιο. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και έρχοµαι στο τρίτο σηµείο της εξαπάτησης, στους πλειστη-

ριασµούς. Ενώ ίσχυε -όπως απέδειξα- η θεσµική και νοµική προ-
στασία της πρώτης κατοικίας, µας λέτε: Μα δεν κάνατε
πλειστηριασµούς εσείς; Ναι κάναµε, ενώ είχαµε προστατευµένα
τα ευάλωτα, τα λαϊκά νοικοκυριά, την πρώτη κατοικία. Μας λέτε,
«γιατί έγιναν πλειστηριασµοί;» και µάλιστα λέτε και ένα νούµερο
για 20 χιλιάδες ή 22 χιλιάδες ή ποιο ακριβώς είναι το νούµερο,
δεν ξέρω. Μα φυσικά έγιναν πλειστηριασµοί, αλλά έγιναν πλει-
στηριασµοί γι’ αυτούς που αφού φέσωσαν τις επιχειρήσεις, ζού-
σαν µια ζωή πλουσιοπάροχη µε τα λεφτά τους µάλλον στο
εξωτερικό, µε βίλες, µε κότερα, µε σκάφη άθικτα στο εσωτερικό.
Έγιναν πλειστηριασµοί γι’ αυτούς που χρωστούσαν εκατοµµύρια
και δεν τους άγγιζε κανείς. Η πρώτη κατοικία όµως επί των ηµε-
ρών µας επαναλαµβάνω ήταν και θεσµικά και νοµικά κατοχυρω-
µένη.

Και πραγµατικά -δεν θα απευθυνθώ τώρα σε σας, απευθύνο-
µαι σε όσους µε ακούν- ένα ερώτηµα λογικής καταθέτω. Στην πε-
ρίοδο που εµείς κυβερνήσαµε, θυµάστε -όλοι θυµούνται- ποιο
ήταν το πλαίσιο το µιντιακό ιδίως από ορισµένα µέσα ενηµέρω-
σης όταν για δάνειο Υπουργού του ΣΥΡΙΖΑ, πήγαιναν µε το µα-
τσούκι και τις κάµερες έξω από τις τράπεζες και ρώταγαν αν τα
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ΑΤΜ βγάζουν δάνεια. Σε αυτή την εποχή κυβερνήσαµε, όχι µε
ένα ευνοϊκό µιντιακό σύστηµα να µας προστατεύει και να µας
χαϊδεύει. 

Αλήθεια, θα γινόντουσαν πλειστηριασµοί πρώτης κατοικίας,
λαϊκής κατοικίας, λαϊκά νοικοκυριά θα έβγαιναν στο δρόµο και
δεν θα υπήρχαν οι δηµοσιογράφοι, οι κάµερες, οι φωτορεπόρτερ
να τους παίρνουν συνεντεύξεις; Survivor και Βig Brother θα έστη-
ναν! Το πιο απλό ερώτηµα καταθέτω. Λέτε, λοιπόν, ότι έγιναν
πλειστηριασµοί. Αποδείξτε µου, φέρτε µου στοιχεία για λαϊκή κα-
τοικία, πρώτη κατοικία. 

Και µας λέτε ότι έγιναν είκοσι δύο χιλιάδες. Μάλιστα. Εγώ σας
ζητώ να ανατρέξετε σήµερα στη σελίδα των ηλεκτρονικών πλει-
στηριασµών. Ξέρετε πόσοι είναι ήδη αναρτηµένοι; Είναι εβδο-
µήντα εννέα χιλιάδες πλειστηριασµοί. Λέγατε για είκοσι δύο
χιλιάδες σε τέσσερα χρόνια. Τώρα είναι εβδοµήντα εννέα χιλιά-
δες για το επόµενο διάστηµα µέχρι τέλους του έτους! Μόνο για
την επόµενη εβδοµάδα είναι τριακόσιοι σαράντα πέντε! Μας δου-
λεύετε;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Και το µόνο φύλλο συκής που έχει αποµείνει µέχρι το τέλος

του έτους, είναι µια απόφαση των ίδιων των τραπεζών, να κρί-
νουν αν αυτές θέλουν να προστατεύσουν τους ευάλωτους. Και
εσείς δεν νοµοθετείτε. Νοµίζω ότι το εξαγγείλατε στην Διεθνή
Έκθεση Θεσσαλονίκης, ότι µέχρι τέλος του χρόνου θα παρατεί-
νετε την προστασία. Και παρ’ ότι σας φέραµε και τροπολογία
πάνω στη δική σας δέσµευση στην ΔΕΘ να την ψηφίσετε, εσείς
αρνηθήκατε να την ψηφίσετε, και έχετε το θράσος τώρα να µι-
λάτε. 

Πάµε παρακάτω στην ουσία του ζητήµατος όµως. Θέλω να ξε-
κινήσω από το πλέον προφανές. Εδώ καθιερώνεται για πρώτη
φορά στο νοµικό µας σύστηµα η έννοια της πτώχευσης των ιδιω-
τών, όχι µόνο οι επιχειρήσεις και οι έµποροι, πλέον πτωχεύουν
όλοι. Ένα νοικοκυριό πτωχεύει όπως µια επιχείρηση και ένας µι-
σθωτός όπως ένας έµπορος. Και τι θα χάσει όποιος πτωχεύει;
Όλα θα τα χάσει, όλα όσα έχει στο όνοµά του. 

Και ξέρετε, δεν στοχεύετε µόνο την πρώτη κατοικία, αλλά και
σε µισθούς, επιδόµατα, στα πάντα. Ποια θα είναι η δεύτερη ευ-
καιρία την οποία επικαλείστε του πτωχευµένου που θα τα χάσει
όλα; Ακόµα και αν καταφέρει να σταθεί στα πόδια του κάποια
στιγµή, να έχει ένα εισόδηµα για να ζει την οικογένειά του, εσείς
και αυτό θα του το παίρνετε. Ό,τι υπερβαίνει τα 611 ευρώ από
το πιθανό εισόδηµα µετά την κήρυξη της πτώχευσης, θα υπο-
χρεώνετε µε διάφορους τρόπους τους πολίτες να το δίνουν. Και
φυσικά το γεγονός ότι θα πτωχεύουν πλέον και φυσικά πρό-
σωπα, συνεπάγεται ότι θα έχουν και ποινικές ευθύνες που συν-
δέονται µε αυτή την πτώχευση, την χρεοκοπία δηλαδή. Τι
ποινικές ευθύνες θα είναι; Ακόµα και φυλακή. 

Σας θυµίζω εµείς το 2015, στο πιο βαθύ σκοτάδι ψηφίσαµε την
αποποινικοποίηση της µη καταβολής χρεών προς το δηµόσιο για
ποσό µέχρι 100.000 ευρώ. Και εσείς τώρα που η οικονοµία βγήκε
από το τούνελ, ετοιµάζετε να φέρετε ξανά πολίτες αντιµέτωπους
µε ποινές φυλάκισης. Με δυο λόγια ποινικοποιείτε τη φτώχεια.
Αυτό κάνετε. 

Επίσης έχετε εδώ και µια ρύθµιση για το αγαπηµένο σας θέµα,
το θέµα της εργασίας. Με τον µέχρι σήµερα ισχύοντα νόµο οι
συµβάσεις εργασίας συνεχίζουν να είναι σε ισχύ ακόµη και µετά
την πτώχευση της επιχείρησης, και έτσι εργαζόµενοι έχουν την
ευκαιρία να βγάλουν µερικά µεροκάµατα ακόµα, όσο διαρκέσει.
Με το νοµοσχέδιό σας οι συµβάσεις εργασίας λύνονται αυτό-
µατα και χωρίς αποζηµίωση µε την κήρυξη της πτώχευσης. Τέ-
τοιος ζήλος ρε παιδιά; Τέτοιος ζήλος γι’ αυτή την ταχύτητα για
να τα κερδίζουν όλα οι τράπεζες αµέσως, άµεσα όλα; 

Μας λέτε όµως ότι δίνεται ως κίνητρο στους πτωχευµένους,
ως µια µεγάλη ανακούφιση την απαλλαγή τους από τα χρέη.
Λέτε µε δυο λόγια ότι εντάξει θα τα περάσει όλα αυτά ένας µι-
σθωτός, ένα νοικοκυριό, ένας µικρός επιχειρηµατίας για τρία
χρόνια, αλλά µετά θα απαλλαγεί απ’ όλα τα βάρη και τα χρέη του
και θα είναι ελεύθερος. 

Κι εδώ λαθροχειρία. Κι εδώ ψεύδος. Η απαλλαγή που επικα-
λείστε προβλέπεται ήδη από το νοµικό πλαίσιο που έρχεστε να
καταργήσετε. Τόσο στο ισχύον Πτωχευτικό µας Δίκαιο, για τις

επιχειρήσεις, όσο και στον νόµο Κατσέλη, για φυσικά πρόσωπα
και νοικοκυριά, ισχύει στα τρία χρόνια η απαλλαγή. Τι κάνετε,
λοιπόν, εδώ; Σαρώνετε τους πάντες και τα πάντα, υποσχόµενοι
ως παράδεισο κάτι το οποίο ήδη ισχύει. 

Τι άλλο προωθείτε ως ευεργετικό; Ότι θα προστατευθούν οι
πολίτες από τις εξώσεις. Άλλο µεγάλο ψέµα. Μα όποιος βγάζει
µέχρι 7.000 ευρώ τον χρόνο -γιατί αυτοί υποτίθεται ότι θα έχουν
το δικαίωµα να νοικιάζουν τα σπίτια τους- θα χάνει κι αυτός την
ιδιοκτησία κι ό,τι περιουσία έχει. Απλώς θα του δίνετε το δι-
καίωµα να γίνει ενοικιαστής στο ίδιο του το σπίτι. Κι αν µετά από
δώδεκα χρόνια θα µπορούσε να το εξαγοράσει, τα µισθώµατα
που θα έχει καταβάλει δεν θα υπολογίζονται. Ακόµα κι αν, εν
µέσω της δωδεκαετίας, στα τρία, στα τέσσερα χρόνια, κάποιος,
βρε αδερφέ, κερδίσει το τζόκερ -γιατί µόνο εκεί µπορεί να ελπίζει
µ’ εσάς- και βρει τα χρήµατα, δεν θα µπορεί να αγοράσει το σπίτι
του, αν δεν δώσει και τα µισθώµατα όλης της δωδεκαετίας, επι-
πλέον της εµπορικής αξίας του ακινήτου. Και το ερώτηµα είναι
γιατί; Γιατί αυτός ο νόµος που φέρνετε είναι τόσο σκληρός και
ανελαστικός στους δανειολήπτες; Διότι αυτή είναι, αν θέλετε, η
ουσία και ο στόχος, να υπάρξει, µε διαδικασίες fast track, µαζική
αλλαγή τίτλων ιδιοκτησίας, από τους µικροµεσαίους και τους νοι-
κοκυραίους στα funds. Γιατί; Για τον απλούστατο λόγο ότι οι τρά-
πεζες χρειάζονται εµπράγµατες διασφαλίσεις για να
παρουσιάσουν προς τα funds, προκειµένου να τους περάσουν
τα υπόλοιπα των κόκκινων δανείων που έχουν στα χαρτοφυλάκιά
τους. Και ποιες είναι αυτές οι διασφαλίσεις; Τα σπίτια των ευά-
λωτων και των µικροµεσαίων επιχειρηµατιών, όσων δηλαδή άν-
τεξαν την κρίση των µνηµονίων και δεν θα αντέξουν τώρα, απ’
ό,τι φαίνεται, τη νέα κρίση που έρχεται. Κι αν µε την αλλαγή ιδιο-
κτησίας µε αυτόν τον τρόπο διασφαλίζεται η µαζικότητα της αλ-
λαγής τίτλων ιδιοκτησίας, η ταχύτητα πώς εξασφαλίζεται; Με τη
δυνατότητα οι τράπεζες να ανακηρύττουν από µόνες τους κά-
ποιον δανειολήπτη πτωχευµένο, χωρίς να απαιτούνται ούτε η συ-
ναίνεση του δανειολήπτη ούτε χρονοβόρες διαδικασίες. Οι
τράπεζες θα έχουν πλέον τη δυνατότητα να µην υποβάλλουν καν
πρόταση ρύθµισης στο νοικοκυριό και να µην προχωρούν σε
καµµία συµφωνία και σε κανένα συµβιβασµό, να παίρνουν το
σπίτι απλά. Κι αν βεβαίως δεήσουν να προτείνουν κάποια ρύθ-
µιση, τότε αυτή θα είναι “take it or leave it”, θα την επιβάλλουν
και στο δηµόσιο και στον δανειολήπτη. Αλλιώς πτώχευση. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την αίσθηση ότι τέτοιου εί-
δους σκανδαλώδες νοµοθετικό πλαίσιο υπέρ των τραπεζών και
εις βάρος της κοινωνίας δεν έχει υπάρξει ποτέ στη χώρα µας –
βέβαιο- και έχω την αίσθηση ότι δύσκολα θα το βρει κανείς σε
διεθνές πλαίσιο. Ειλικρινά, γεννάται εδώ µια απορία: Γιατί γίνον-
ται όλα αυτά; Εγώ ξέρετε θα προσπαθήσω να το απαντήσω επί
της ουσίας. Ξέρετε οι τράπεζες έχουν βασική ευθύνη και για τη
χρεοκοπία της χώρας αλλά και για την πορεία της οικονοµίας.
Ευθύνονται για τα θαλασσοδάνεια τα δανεικά κι αγύριστα. Ευ-
θύνονται για τις φούσκες των κόκκινων δανείων. Ευθύνονται για
τη µη παραγωγική χρηµατοδότηση της πραγµατικής οικονοµίας.
Και φυσικά για χάρη τους -τα ξέρουµε όλα αυτά- προκειµένου
να σωθούν, υποβληθήκαµε σε τεράστιες θυσίες, µέσα από µνη-
µόνια ακραίας λιτότητας για µια οκταετία, και, πράγµατι, κατα-
φέραµε και τις κρατήσαµε -και ορθώς, γιατί εκεί είναι οι
καταθέσεις και του φτωχού λαού και των µικρών και µεσαίων επι-
χειρηµατιών, και ορθώς- όρθιες, µε τρεις απανωτές ανακεφαλαι-
οποιήσεις µε δηµόσιο χρήµα από το υστέρηµα των πόρων του
ελληνικού λαού. 

Ωστόσο, ας είµαστε ειλικρινείς. Δεν είναι µόνο οι τράπεζες και
οι τραπεζίτες το πρόβληµα. Κυρίως, θα έλεγα ότι το πρόβληµα
είναι οι πολιτικές ηγεσίες και οι κυβερνήσεις. Εµείς επί τέσσερα
χρόνια δώσαµε µια µάχη για να ξελασπώσουµε τις λάσπες τις
δικές σας. Προστατέψαµε τους πιο αδύναµους. Βάλαµε τέλος
στο οργιώδες πάρτι των ισχυρών. Εντάξει, το πληρώσαµε αυτό
υπό µία έννοια, όπως πληρώσαµε και το γεγονός ότι έχοντας ως
στόχο να ξεχρεώσουµε τη χώρα, κυβερνήσαµε για ένα µεγάλο
χρονικό διάστηµα µε τα χέρια δεµένα πίσω από την πλάτη. 

Εσείς τώρα ήρθατε και µε ξένα κόλλυβα κάνετε πολιτική. Πάλι,
όµως, κάνετε πολιτική υπέρ των ισχυρών και εναντίον των πολ-
λών. Γιατί οι τράπεζες και οι τραπεζίτες, ξέρετε, δεν λειτουργούν
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από µόνοι τους. Εσείς τους ενθαρρύνετε µε τις πολιτικές επιλο-
γές σας να κάνουν ό,τι κάνουν. Πάρτε για παράδειγµα τι κάνουν
σήµερα, την ώρα της κρίσης, µετά την πανδηµία, τι κάνουν στην
ελληνική οικονοµία, σε µια περίοδο µεγάλης οικονοµικής κρίσης,
ενώ οι επιχειρήσεις οι µικρές και οι µεσαίες στενάζουν. Οι τρά-
πεζες έχουν για άλλη µια φορά κλειστή την κάνουλα της χρηµα-
τοδότησης στην πραγµατική οικονοµία. Δεν µπορούν οι
επιχειρηµατίες που έχουν ανάγκη από δανεισµό, όχι να πάρουν
δάνειο ούτε απ’ έξω δεν µπορούν να περάσουν. Και να πει κανείς
ότι οι τράπεζες δεν έχουν ρευστότητα, όπως ήταν επί των ηµε-
ρών µας, στα δύσκολα χρόνια των µνηµονίων και πιο πριν; Το αν-
τίθετο συµβαίνει. Σύµφωνα µε τα στοιχεία της Τράπεζας της
Ελλάδας, η ρευστότητα των ελληνικών τραπεζών γίνεται µέσα
από την αύξηση καταθέσεων. Κυρίως όµως µέσα από την άντ-
ληση ρευστότητας από το ευρωσύστηµα, τη διατραπεζική αγορά
και τις εγγυήσεις της Αναπτυξιακής Τράπεζας έχει αυξηθεί µέσα
στο 2020 ούτε κατά 1, ούτε κατά 2, ούτε κατά 10, ούτε κατά 30,
αλλά κατά 56 δισεκατοµµύρια ευρώ έχει αυξηθεί η ρευστότητά
τους. Πόσα από αυτά τα 56 δισεκατοµµύρια ευρώ ρευστότητας
έχουν δοθεί στην πραγµατική οικονοµία; 10. Ακούστε τώρα. Από
αυτά τα 10, τα 5, τα µισά δηλαδή, 5 ολόκληρα δισεκατοµµύρια,
ξέρετε πού έχουν κατευθυνθεί; Σε πέντε, µόλις πέντε, πολύ µε-
γάλες επιχειρήσεις, που δραστηριοποιούνται στην ελληνική
αγορά, δηλαδή σε αυτούς που είτε έχουν τη λιγότερη ανάγκη να
πάρουν δάνεια είτε µπορούν να αποδείξουν ότι δεν χρειάζονται
δάνεια, και σπεύδουν να εκµεταλλευθούν και να ευνοηθούν.
Καλά κάνουν. Εσείς τι κάνετε είναι το θέµα, όταν µόλις πέντε µε-
γάλοι επιχειρηµατικοί όµιλοι έχουν πάρει τα µισά από τη ρευστό-
τητα, κι όλοι οι άλλοι µοιράζονται τα υπόλοιπα 5 δισεκατοµµύρια
από τα 56 που έχουν πάρει οι τράπεζες. 

Το ερώτηµα είναι τι θα γίνει µε τους πολλούς. Διότι και στα
άλλα µισά, στα άλλα πέντε δις, προφανώς οι ευάλωτοι µικροµε-
σαίοι δεν είναι µέσα. Τι θα γίνει µε τους πολλούς; Ε να, λοιπόν,
µια πρώτη εικόνα για το τι θα γίνει µε τους πολλούς έχουµε µε
το νοµοσχέδιό σας, κύριε Σταϊκούρα και κύριε Μητσοτάκη. Διότι
το χειρότερο απ’ όλα είναι ότι, εν µέσω της κρίσης που έρχεται
µετά την πανδηµία και των οικονοµικών σας επιλογών, εσείς έρ-
χεστε σήµερα αυτούς τους πολλούς να τους ονοµατίσετε κι ως
στρατηγικούς κακοπληρωτές. Ποιοι είναι, λοιπόν, οι νέοι στρα-
τηγικοί κακοπληρωτές; Είναι οι εργαζόµενοι, που πλέον είτε απο-
λύονται είτε βλέπουν να αλλάζει η σχέση εργασίας τους και να
µειώνεται το εισόδηµά τους. Είναι οι επιχειρηµατίες, που βλέ-
πουν τον τζίρο τους να εκµηδενίζεται αλλά τις υποχρεώσεις τους
να µεγαλώνουν. 

Την ίδια στιγµή όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, που για
την Κυβέρνηση αυτοί είναι οι νέοι στρατηγικοί κακοπληρωτές,
των πραγµατικών στρατηγικών κακοπληρωτών, πιστέψτε µε, δεν
ιδρώνει το αυτί τους. Και αναφέροµαι σε γνωστούς µεγαλοσχή-
µονες επιχειρηµατίες, που πτωχεύουν τις επιχειρήσεις τους αλλά
οι ίδιοι ζουν προκλητική ζωή και βλέπουν τα δάνειά τους από τις
τράπεζες σήµερα να κουρεύονται προκλητικά -για τον λαό προ-
κλητικά, όχι γι’ αυτούς- είτε αυτοί οι µεγαλοσχήµονες είναι ιδιο-
κτήτες καζίνο είτε είναι γνωστές εφοπλιστικές οικογένειες, που
δεν έχουν από τις ελληνικές τράπεζες την ίδια µεταχείριση στα
δάνειά τους σε σύγκριση µε τους πολλούς, τους ανώνυµους µι-
κροµεσαίους επιχειρηµατίες, που εσείς τώρα οδηγείτε µαζικά
στην πτώχευση. Μόνο η Τράπεζα Πειραιώς προέβη σε κούρεµα
σχεδόν 0,5 δις σε γνωστούς Έλληνες εφοπλιστές. Είναι γνωστά
όλα αυτά. Μπορώ να αναφέρω δεκάδες παραδείγµατα.

Και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά και τα βλέπει ο κόσµος, εσείς
τώρα έρχεστε και λέτε ότι θα πτωχεύει ο µικροµεσαίος και ευά-
λωτος για χρέη 50.000 ευρώ και 100.000 ευρώ και τους λέτε και
στρατηγικούς κακοπληρωτές, ενώ οι εφοπλιστές δεν είναι στρα-
τηγικοί κακοπληρωτές, είναι ευεργέτες. Αλλά ας µην κρυβόµα-
στε, ο µεγαλύτερος στρατηγικός κακοπληρωτής στη χώρα, κύριε
Μητσοτάκη, είναι το κόµµα σας, είναι η Νέα Δηµοκρατία. Χρω-
στάτε πάνω από 300 εκατοµµύρια θαλασσοδάνεια στις τράπεζες
και αυτά είναι χρήµατα του ελληνικού λαού. Βέβαια, θα έλεγα ότι
είναι και οι ίδιες οι τράπεζες. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Ακούστε µε λίγο, ελπίζω να µην τολµήσετε, τουλάχιστον τώρα

που θέλετε να πτωχεύετε νοικοκυριά για λίγες χιλιάδες ευρώ, να
κάνετε το χατίρι των µετόχων στην Τράπεζα Πειραιώς, που, απ’
ό,τι µαθαίνω, δεν επιθυµούν να πληρώσουν για δεύτερη φορά
τους οφειλόµενους τόκους ύψους 165 εκατοµµυρίων ευρώ από
το δάνειο των 2 δισεκατοµµυρίων, το λεγόµενο CoCo, που έλα-
βαν από το ελληνικό δηµόσιο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Δεν τα ξέρετε πολύ καλά. 

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Λέω ακούω, µαθαίνω. Δεν το έχετε ακούσει
εσείς; Ελπίζω να µην τολµήσουν και να µην το τολµήσετε. Δεν
λέω τίποτε άλλο. 

Κύριε Μητσοτάκη, σήµερα πιστεύω ότι δεν χρωστάτε απαντή-
σεις σε εµένα και στον ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα αν χρωστάτε απαντήσεις
για αυτό το έκτρωµα που φέρνετε, τις χρωστάτε στην ελληνική
κοινωνία, σε µια κοινωνία από αγωνιά εν µέσω µιας µεγάλης οι-
κονοµικής κρίσης. 

Η ανεργία αναµένεται φέτος να πάει από το 17% στο 21%,
ακόµα και αν η ύφεση στο τέλος του έτους είναι µικρότερη του
10%, κάτι παραπάνω από έναν στους δέκα, στη συντριπτική τους
πλειοψηφία νέοι εργαζόµενοι, δουλεύουν ήδη για µισθούς των
200 ευρώ. 

Αυτά, κύριε Μητσοτάκη, είναι δικά σας έργα, καµµία κυβέρ-
νηση και κανένας Πρωθυπουργός δεν κατάφεραν σε τόσο σύν-
τοµο χρόνο να διαλύσουν τόσα πολλά. Αφήστε, λοιπόν, για µια
στιγµή στην άκρη τον ΣΥΡΙΖΑ, την αλαζονεία, την κασέτα µε τα
ψέµατα, και απαντήστε όχι σε εµάς, απαντήστε στους εργαζό-
µενους της εστίασης που δουλεύουν δεκάωρα και δωδεκάωρα
χωρίς να πληρώνονται µισή υπερωρία, χωρίς καµµία προστασία,
χωρίς κανέναν έλεγχο από την Επιθεώρηση Εργασίας. 

Απαντήστε στους επιχειρηµατίες, στους καταστηµατάρχες του
κέντρου της Αθήνας, που γλύτωσαν τα µαγαζιά τους και τα σπί-
τια τους από τη λαίλαπα των µνηµονίων και τώρα µέσα στην
κρίση ετοιµάζεστε να τους τα πάρετε.

Απαντήστε στους εµπόρους, όχι σε εµάς, που σας λένε ότι µε
τον νέο Πτωχευτικό Κώδικα το 81% των µικροµεσαίων επιχειρή-
σεων αντιµετωπίζει άµεσο κίνδυνο πτώχευσης. 

Απαντήστε στους γονείς που πήραν ένα δάνειο για να σπου-
δάσουν τα παιδιά τους, και τελικά θα καταλήξουν αυτοί και τα
παιδιά τους να δουλεύουν µπας και σώσουν το σπίτι τους και την
περιουσία τους από την τράπεζα.

Απαντήστε στους αγρότες που βιώνουν µια ανείπωτη κατα-
στροφή τους τελευταίους µήνες, και εσείς έρχεστε να δηµεύσετε
την περιουσία. Δηλαδή, τι; Την γη, το εργαλείο µε το οποίο ζουν;
Γιατί; Για χάρη των τραπεζών. 

Κοιτάξτε όλους αυτούς στα µάτια και απαντήστε, όχι εµάς. Δεν
σας µιλάµε µόνο εµείς σήµερα, κυρίως αυτοί σας µιλούν. Σήµερα
σε αυτούς είστε υπόλογος, κύριε Μητσοτάκη. Και να το θυµάστε,
στο τέλος της ηµέρας σε αυτούς θα δώσετε λογαριασµό, όχι σε
αυτή την ελίτ που µε την πολιτική σας εξυπηρετείτε και που βε-
βαίως, συνήθως σας ανταποδίδει αυτή τη στήριξη. 

Σε ό,τι αφορά εµάς, εµείς θα είµαστε εδώ και θα είµαστε απέ-
ναντί σας, κυρίως γιατί έχουµε χρέος να είµαστε εδώ και να εί-
µαστε απέναντί σας, χρέος απέναντι σε κάθε πολίτη που σήµερα
ξανά οδηγείται στην απόγνωση. Έχουµε χρέος απέναντι στην
κοινωνία και απέναντι στη χώρα, που µε θυσίες καταφέραµε να
βγάλουµε από την κρίση και από τα µνηµόνια. 

Δεν βγάλαµε τη χώρα από τα µνηµόνια, δεν ρυθµίσαµε το
χρέος, δεν αφήσαµε 37 δισεκατοµµύρια στα ταµεία που διαχει-
ρίζεστε, κύριε Σταϊκούρα, για να έρχεστε σήµερα και να µας οδη-
γείτε ξανά πίσω στις πιο σκληρές µέρες των µνηµονίων. 

Έχουµε, λοιπόν, ευθύνη να αντισταθούµε στην αδικία, να αν-
τισταθούµε στη διάλυση της κοινωνικής συνοχής, να αντιστα-
θούµε στην επιχειρούµενη αναδιανοµή προς τους ισχυρούς,
στην αναδιάρθρωση της αγοράς και στη διάλυση της µεσαίας
τάξης. Αυτή, άλλωστε, ήταν και η µεγαλύτερή σας πολιτική
απάτη. Η µεσαία τάξη που στο όνοµά της και πίσω από τη σηµαία
της κρυφθήκατε για να εκλεγείτε, υποσχόµενος ότι θα την ενι-
σχύσετε και τώρα έρχεστε να την πτωχεύσετε, διότι αυτοί θα
πτωχεύσουν τώρα, όχι οι ευάλωτοι, αυτοί θα είναι οι νέοι ευάλω-
τοι.
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Εµείς, λοιπόν, δεσµευόµαστε ανεξάρτητα από το αποτέλεσµα
της σηµερινής ψηφοφορίας, να µην αφήσουµε αυτή τη µεγάλη
αδικία να συνεχιστεί. Είναι ντροπή εν µέσω πανδηµίας, ενώ σε
άλλες ευρωπαϊκές χώρες αναστέλλονται πτωχεύσεις και ρευστο-
ποιήσεις, εδώ να εφαρµόζονται µνηµονιακά µέτρα χωρίς µνηµό-
νιο. 

Δεσµευόµαστε στον ελληνικό λαό, ο πρώτος νόµος που θα κα-
ταργηθεί µόλις επανέλθουµε στη διακυβέρνηση του τόπου θα
είναι αυτός. Το πρώτο που θα κάνουµε τη δεύτερη φορά, θα είναι
να πάρουµε τα κλειδιά της οικονοµίας από το παρασιτικό κεφά-
λαιο και από αυτούς που σήµερα ελέγχουν την οικονοµία, τους
τραπεζίτες και τα funds! 

(Θόρυβος από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

Με συστηµική τράπεζα υπό δηµόσιο µάνατζµεντ, µε αξιοποί-
ηση της αναπτυξιακής τράπεζας, µε παροχή ρευστότητας στην
πραγµατική οικονοµία και όχι στην ελίτ, µε προστασία της λαϊκής
κατοικίας και µε µια στεγαστική πολιτική που θα βάζει ως προτε-
ραιότητα το δικαίωµα κάθε πολίτη στη στέγη ως –προσέξτε!- αν-
θρώπινο δικαίωµα, µε διεύρυνση και επέκταση του επιδόµατος
στέγης, που εµείς θεσπίσαµε, σε ευάλωτα νοικοκυριά και σε
νέους, µε κούρεµα των χρεών, όχι στους εφοπλιστές και στους
ιδιοκτήτες µεγαλοεπιχειρηµατίες των καζίνο, αλλά για τους ευά-
λωτους και τους µικροµεσαίους, όπως εµείς ήδη κάναµε για τα
χρέη στα ασφαλιστικά ταµεία. Γιατί –ακούστε το!- το ξέρω, δεν
σας αρέσει αυτό που λέω. Είδα ότι µόλις µίλησα για την δεύτερη
φορά κάπως σηκωθήκατε, ερεθιστήκατε. Εντάξει, το καταλα-
βαίνω. Εσείς είσαστε η απόλυτη εγγύηση ότι θα έρθει η δεύτερη
φορά, εσείς και η πολιτική σας, η κοινωνική σας πολιτική, η κοι-
νωνική σας αναλγησία. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
Να ξέρετε, τη δεύτερη φορά και για εσάς και για εµάς κυρίως,

όµως, για τον λαό, θα είναι τελείως διαφορετικά τα πράγµατα. 
(Όρθιοι οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ χειροκροτούν ζωηρά και πα-

ρατεταµένα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Θα κληθεί στο Βήµα

τώρα ο Υπουργός Οικονοµικών, κ. Χρήστος Σταϊκούρας. 
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Κύριε

Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Τσίπρα, το µόνο
που δεν µας είπατε είναι µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο. Αλλά
πολύ γρήγορα θα επιστρέψω στη σοβαρότητα και θα αφήσω τις
αυταπάτες στην άκρη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κυρίες και κύριοι, κατά τη διάρκεια της πρώτης τοποθέτησής

µου προχθές είχα τη δυνατότητα να απαντήσω -αναλυτικά πι-
στεύω- στην πρόταση δυσπιστίας του κ. Τσίπρα και της Κοινο-
βουλευτικής Οµάδος του κόµµατός του κατά του προσώπου
µου. 

Απέδειξα µε στοιχεία ότι η πρόταση δυσπιστίας είναι άκυρη,
άστοχη και υποκριτική. Αποδεικνύεται έτσι για ακόµη µια φορά,
κύριε Τσίπρα, ότι έχετε έλλειψη ευθύνης. Αποδεικνύεται ότι επι-
διώκετε να κερδοσκοπήσετε πολιτικά πάνω στις αγωνίες των πο-
λιτών, για να καλύψετε τα εσωτερικά σας προβλήµατα απόρροια
των στρατηγικών  αδιεξόδων σας. Επιδίδεστε διαρκώς σε κυνήγι
µαγισσών. Όµως, οι πολίτες δεν σας ακούν.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Τσίπρας ισχυρίζεται στην
πρόταση δυσπιστίας ότι εισηγούµαι και υλοποιώ πολιτικές, που
έφεραν την ύφεση στην πατρίδα µας. Αρχικά, κύριε Τσίπρα, να
σας θυµίσω ότι παραλάβατε τη χώρα µε θετικό ρυθµό οικονοµι-
κής µεγέθυνσης από κυβέρνηση µε κορµό τη Νέα Δηµοκρατία,
και επαναφέρατε την οικονοµία στην ύφεση το 2015 και το 2016.
Θεωρούσα ότι αυτό θα το θυµόσαστε.

Όταν συνεπώς µέµφεστε εµένα για τέτοιες πολιτικές που
έχετε υλοποιήσει, µάλλον δυσπιστείτε κατά του εαυτού σας, του
κ. Βαρουφάκη και του κ. Τσακαλώτου. Αυτό ήταν εµφανές από
την οµιλία του κ. Βαρουφάκη, γιατί αφιέρωσε το µεγαλύτερο
µέρος της οµιλίας του ως δική του απολογία, για την πολιτική
που ακολούθησε ως Υπουργός τότε, το πρώτο εξάµηνο του
2015. 

Ας επιστρέψουµε, όµως, στο σήµερα. Κατ’ αρχάς, η οικονοµία

δεν είχε εισέλθει σε ύφεση πριν το ξέσπασµα της υγειονοµικής
κρίσης. Όπως απέδειξα προχθές –και τα στοιχεία είναι εδώ και
θα τα ξανακαταθέσω στα Πρακτικά- η οικονοµία το 2019 σηµεί-
ωσε µεγαλύτερη µεγέθυνση από το 2018. Μάλιστα, η επίδοση
αυτή ήταν καλύτερη από τη µέση επίδοση των οικονοµιών της
Ευρωζώνης για πρώτη φορά από το 2009 που και πάλι τότε ήταν
κυβέρνηση η Νέα Δηµοκρατία, σε υφεσιακότατο ευρωπαϊκό πε-
ριβάλλον εξαιτίας της συστηµικής τότε οικονοµικής κρίσης. Αν
θέλουµε να δούµε δε πότε η ελληνική οικονοµία έτρεξε µε ψη-
λότερους ρυθµούς µεγέθυνσης σε σχέση µε τους ευρωπαϊκούς,
πρέπει να ανατρέξουµε στο 2007 πάλι µε κυβέρνηση της Νέας
Δηµοκρατίας.

ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ήταν βιώσιµη, όµως; 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Η καλή ει-

κόνα επιβεβαιώνεται από την ίδια την πραγµατικότητα πριν ξε-
σπάσει η υγειονοµική κρίση. Απορώ πώς λέτε ότι επιστρέψαµε
την οικονοµία στην ύφεση και όλα πήγαιναν τόσο άσχηµα, τη
στιγµή που ο δείκτης οικονοµικού κλίµατος, που είναι η ψυχολο-
γία της αγοράς, έφτασε στο υψηλότερο σηµείο των τελευταίων
είκοσι ετών. Δηλαδή, η κοινωνία δεν καταλάβαινε τίποτα από
αυτά που λέτε εσείς; Προφανώς. Αυτή είναι η αλήθεια. 

Ο δείκτης, συνεπώς, οικονοµικού κλίµατος στο υψηλότερο επί-
πεδο των τελευταίων είκοσι ετών. Η καταναλωτική εµπιστοσύνη
των νοικοκυριών –άλλος πίνακας- στο υψηλότερο σηµείο των τε-
λευταίων είκοσι ετών. Η ανεργία –άλλος πίνακας- µειωνόταν. Οι
οίκοι αξιολόγησης αναβάθµιζαν τη χώρα. Το κόστος δανεισµού
της χώρας είχε διαµορφωθεί πριν τα προγράµµατα, που λέτε ως
επιχείρηµα, της Ευρωπαϊκής Κεντρικής Τράπεζας στο µισό της
περιόδου του ΣΥΡΙΖΑ. Οι καταθέσεις των τραπεζών αυξάνονταν.
Τα κόκκινα δάνεια στα χαρτοφυλάκια των τραπεζών µειώνονταν.
Η επενδυτική ελκυστικότητα της χώρας είχε τονωθεί. Η αξιοπι-
στία της είχε ενισχυθεί και η οικονοµία είχε αποκτήσει αναπτυ-
ξιακή δυναµική. Όλους αυτούς τους πίνακες τους καταθέτω στα
Πρακτικά.

Αλλά και µέσα στην υγειονοµική κρίση σχεδιάσαµε και λάβαµε
ένα συνεκτικό, δυναµικό και αποτελεσµατικό πακέτο µέτρων το
οποίο θα ξεπεράσει τα 24 δισεκατοµµύρια ευρώ, απλώνοντας
ένα ευρύ δίχτυ ασφαλείας και προστασίας σε νοικοκυριά και επι-
χειρήσεις. Και επειδή εδώ ακούω διάφορους αριθµούς, κατα-
θέτω στα Πρακτικά ακριβώς πώς προκύπτουν αυτά τα 24
δισεκατοµµύρια ευρώ.

Ποιο είναι το αποτύπωµα αυτής της πολιτικής µας µέσα στην
υγειονοµική κρίση; Γιατί µε κάποιον τρόπο πρέπει να τα αξιολο-
γήσουµε. Πριν από κάποιους µήνες η Ευρωπαϊκή Επιτροπή όπως
και άλλοι θεσµοί –και πανηγυρίζατε σε αυτή την Αίθουσα- εκτι-
µούσαν ότι η Ελλάδα θα παρουσιάσει την βαθύτερη ύφεση στην
Ευρώπη το 2020. Σήµερα αναθεώρησαν τις εκτιµήσεις τους για
την Ελλάδα, λένε για ηπιότερη ύφεση και για όλη την Ευρώπη
πιο βαθιά ύφεση. Το καταθέτω και αυτό στα Πρακτικά. Αυτό συ-
νιστά την καλύτερη απόδειξη ότι λάβαµε τα σωστά µέτρα µεθο-
δικά και έγκαιρα για να περιορίσουµε όσο είναι εφικτό τις
δυσµενείς συνέπειες της κρίσης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ενώ, όµως, η πρόταση δυσπι-
στίας µού επιρρίπτει ευθύνες –άστοχα εκτιµώ, όπως απέδειξα-
για την ασκούµενη οικονοµική πολιτική, δεν περιέχει κάτι πολύ
ενδιαφέρον και µου κάνει εντύπωση. Αυτή η πρόταση που έχετε
καταθέσει, δεν έχει την παραµικρή αναφορά στην προστασία της
πρώτης κατοικίας και σε πλειστηριασµούς. Αλήθεια, γιατί το κεί-
µενό σας δεν έχει κάτι και για την πρώτη κατοικία; Τυχαίο; Δεν
νοµίζω. Το καταθέτω στα Πρακτικά αν και είναι δηµόσιο έγ-
γραφο.

Δεν είναι τυχαίο. Και αυτό, γιατί εσείς, κύριε Τσίπρα, και εσείς,
κύριε Τσακαλώτο, νοµοθετήσατε τον Μάιο του 2017 για πρώτη
φορά στην Ελλάδα τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Εσείς,
κύριε Τσίπρα, και εσείς, κύριε Τσακαλώτο, προχωρήσατε από τον
Νοέµβριο του 2017 µέσα σε ενάµιση χρόνο σε είκοσι πέντε χι-
λιάδες εξακόσιους εβδοµήντα δύο πλειστηριασµούς. Εσείς,
κύριε Τσίπρα, και εσείς, κύριε Τσακαλώτο, παίρνατε επαίνους –
και το έδωσα στα Πρακτικά- από τους θεσµούς, γιατί πετυχαί-
νατε και υπέρβαση των στόχων στην υλοποίηση των
πλειστηριασµών. Και εσείς, κύριε Τσίπρα, ή για την ακρίβεια όχι

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1343



εσείς, ο κ. Τσακαλώτος υποστήριζε ότι οι ηλεκτρονικοί πλειστη-
ριασµοί είναι σηµαντικοί, όχι µόνο για να έχουµε καλές τράπεζες
αλλά και για αναπτυξιακούς και κοινωνικούς λόγους. Και εσείς,
κύριε Τσίπρα, όπως επιβεβαίωσαν και όλα τα κόµµατα της Αντι-
πολίτευσης στις τοποθετήσεις τους, καταργήσατε το 2019 ορι-
ζόντια την προστασία της πρώτης κατοικίας. Το καταθέτω στα
Πρακτικά.

Θα καταθέσω και κάτι άλλο, όµως, όχι ακριβώς στα Πρακτικά
γιατί είναι από τα Πρακτικά. Είπε ο κ. Τσίπρας ότι εµείς λέµε την
καραµέλα, ότι λέµε όλοι οι Βουλευτές ότι κατήργησε ο ΣΥΡΙΖΑ
οριζόντια την προστασία της πρώτης κατοικίας, άρα υπάρχει µια
γραµµή εδώ πέρα. Θα καταθέσω όχι στα Πρακτικά -αλλά θα
ήθελα να δοθεί στον κ. Τσίπρα- τις είκοσι πέντε οµιλίες των Βου-
λευτών των άλλων κοµµάτων της Αντιπολίτευσης, που και οι εί-
κοσι πέντε υποστήριξαν ότι καταργήσατε εσείς οριζόντια την
προστασία της πρώτης κατοικίας. Παρακαλώ να δοθεί στα χέρια
σας. Είναι από τα Πρακτικά. Είκοσι πέντε οµιλίες Βουλευτών από
την άλλη Αντιπολίτευση, από τα άλλα κόµµατα. Και οι είκοσι
πέντε υποστήριζαν για ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς. Και οι
είκοσι πέντε υποστήριζαν ότι καταργήσατε την προστασία της
πρώτης κατοικίας. Και οι είκοσι πέντε υποστήριζαν ότι κάνατε
ιδιόµορφο αδίκηµα για την αποτροπή κατασχέσεων και πλειστη-
ριασµών.

Συνεπώς, συµπερασµατικά, εσείς, κύριε Τσίπρα, έχετε κατα-
γραφεί ως ο Πρωθυπουργός των φόρων, των ηλεκτρονικών πλει-
στηριασµών και της οριζόντιας κατάργησης της προστασίας της
πρώτης κατοικίας. Μάλλον συνεπώς και πάλι η πρόταση δυσπι-
στίας θα έπρεπε να κατατεθεί κατά του κ. Τσακαλώτου που τα
υπέγραψε όλα αυτά. 

Σήµερα, όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα σας αποδείξω
και κάτι ακόµα. Θα σας αποδείξω πως η πρόταση δυσπιστίας
κατά του προσώπου µου είναι πρόχειρη και προσχηµατική και
καιροσκοπική. 

Ας δούµε τι έγινε την Πέµπτη στη Βουλή µέσα σε λίγες ώρες
κατά τη διάρκεια της συζήτησης του σχεδίου νόµου. Οφείλω να
οµολογήσω ότι είµαι δεκατρία χρόνια Βουλευτής, αλλά αυτό δεν
το έχω ξαναζήσει. Ξεκινάει η συζήτηση µε ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας από δυο κόµµατα, την Ελληνική Λύση και το
ΜέΡΑ25. Ο ΣΥΡΙΖΑ, δεν κατάθεσε ένσταση αντισυνταγµατικότη-
τας. Κατά τη διάρκεια της συζήτησης, όµως, η εισηγήτρια του
ΣΥΡΙΖΑ, έγκριτη νοµικός, υποστήριξε την ένσταση αντισυνταγ-
µατικότητας. Σύρθηκε πίσω από το ΜέΡΑ25. Δεν τελειώνουν εδώ
τα ωραία. Στην συνέχεια στην οµιλία τους τόσο η εισηγήτρια όσο
και ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ δεν ζήτησαν
την απόσυρση του νοµοσχεδίου, και ο ΣΥΡΙΖΑ κατέθεσε αίτηση
ονοµαστικής ψηφοφορίας –συγκρατήστε το- για δεκαέξι άρθρα
του νοµοσχεδίου από τα διακόσια εβδοµήντα και όχι επί της
αρχής. Τα άλλα δυο κόµµατα είχαν καταθέσει και επί της αρχής.
Για δεκαέξι από τα διακόσια εβδοµήντα άρθρα και όχι επί της
αρχής αίτηση ονοµαστικής ψηφοφορίας  -το καταθέτω στα Πρα-
κτικά- µε την υπογραφή της εισηγήτριας του ΣΥΡΙΖΑ που έκανε
τρεις ωρολογιακές µεταµορφώσεις σε δυο ώρες. Η εισηγήτρια
δεν κατέθεσε ένσταση αντισυνταγµατικότητας, δεν ζήτησε από-
συρση του νοµοσχεδίου, δεν κατέθεσε αίτηση ονοµαστικής ψη-
φοφορίας επί της αρχής. 

Και έρχεται µετά ο κ. Τσίπρας και τι κάνει; Ζητά απόσυρση του
νοµοσχεδίου, αδειάζοντας την εισηγήτρια και τον Κοινοβουλευ-
τικό Εκπρόσωπο του κόµµατός σας. Και στο τέλος της οµιλίας
σας, κύριε Τσίπρα, καταθέσατε την πρόταση δυσπιστίας. Στην
οµιλία σας είπατε «επειδή η Κυβέρνηση δεν αποσύρει το νοµο-
σχέδιο» και στην πρότασή σας κάνετε πρόταση δυσπιστίας κατά
του προσώπου µου συνολικά για την ασκούµενη οικονοµική πο-
λιτική. Συµπέρασµα: χαοτικές πολιτικές κινήσεις. Τι να πρωτοπεί
κανείς; Τρικυµία, τακτικισµοί, καιροσκοπισµός, ανευθυνότητα.
Μάλλον όλα αυτά µαζί.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα απαντήσω σε αρκετά απ’
αυτά που είπε ο κ. Τσίπρας πριν συνεχίσω την οµιλία µου. Κατ’
αρχάς, να επανέλθω λίγο στην κ. Αχτσιόγλου. Η κ. Αχτσιόγλου,
προχθές -παρέσυρε και τον κ. Τσίπρα σήµερα και θα έπρεπε να
το είχε δει-, υποστήριξε µε έγγραφό της -αυτό είναι που κατέ-
θεσε ο κ. Τσίπρας, το έχει καταθέσει και η κ. Αχτσιόγλου, το ίδιο

είναι δηλαδή- ότι ο όγκος των κόκκινων δανείων, δηλαδή των µη
εξυπηρετούµενων δανείων, έφτασε στα 75 δισεκατοµµύρια ευρώ
τον Ιούνιο του 2019. Αυτό είναι αλήθεια. Αν δεν έχετε καταλάβει
«αδειάσατε» τον κ. Τσακαλώτο, γιατί ο κ. Τσακαλώτος σε οµιλία
του εδώ στη Βουλή, στις 31 Οκτωβρίου του 2015 έλεγε: «Θα
έχουµε τελειώσει µε το πρόβληµα των κόκκινων δανείων στο
τέλος του 2015». Είναι δυνατόν να το είχατε τελειώσει στο τέλος
του 2015 και να είναι 75 δισεκατοµµύρια ευρώ τα κόκκινα δάνεια
τον Ιούνιο του 2019; Άρα, αυτό αν δεν το καταλάβατε ήταν τε-
ράστιο «άδειασµα» στο τι είχε πει ο κ. Τσακαλώτος. Θα το κατα-
θέσω στα Πρακτικά. Και ,τελικά, πόσο ήταν τα κόκκινα δάνεια και
πότε ανέβηκαν στο υψηλότερο σηµείο; Καλά, στον κ. Βαρου-
φάκη δεν απαντάω, επί ηµερών του πήγαν στα 107 δισεκατοµ-
µύρια ευρώ. Προσέξτε εδώ, όµως ποιο είναι το πιο ενδιαφέρον
σηµείο. Λέει ο κ. Τσίπρας: «Καταφέραµε και µειώσαµε κατά 22
δισεκατοµµύρια ευρώ τα κόκκινα δάνεια στα τεσσεράµισι χρό-
νια». Αυτόν τον πίνακα κατέθεσε. Είπε 22 δισεκατοµµύρια σε τεσ-
σεράµισι χρόνια. Ξέρετε τι θα έπρεπε τότε να κάνει εδώ αυτή η
Κυβέρνηση; Θα έπρεπε να πανηγυρίζει, γιατί τα µειώσαµε κατά
16,5 δισεκατοµµύρια ευρώ σε ενάµιση χρόνο. Θα επανέλθω,
όµως, σε αυτό.

Αντιλαµβάνεστε, συνεπώς, τι γίνεται αυτές τις µέρες εδώ στο
Κοινοβούλιο. Την Πέµπτη ο κ. Τσίπρας «άδειασε» την κ. Αχτσιό-
γλου, την Παρασκευή η κ. Αχτσιόγλου «άδειασε» τον κ. Τσακα-
λώτο και ο κ. Τσακαλώτος σταθερά το τελευταίο διάστηµα
«αδειάζει» τον κ. Τσίπρα. Θυµίζετε την αλησµόνητη ελληνική ται-
νία «Το ξύλο βγήκε από τον παράδεισο», «Εγώ πρόσεχα την Πο-
λυχρονοπούλου, που πρόσεχε την Ξανθόπουλου, που µίλαγε µε
τη Γιαδικιάρογλου». Είστε µια ωραία, ευτυχισµένη οικογένεια.

Τα πράγµατα όµως είναι πιο σοβαρά, διότι δεν γίνεται µε µπα-
καλίστικους τρόπους η διαχείριση της οικονοµίας. Και αυτό είναι
το επικίνδυνο, όταν η Τοµεάρχης Οικονοµικών της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης και ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης
λένε µε µπακαλίστικο τρόπο ότι κατάφεραν να µειώσουν κατά 22
δισεκατοµµύρια ευρώ τα δάνεια. Σας απάντησα ότι κι εµείς 16,5
δισεκατοµµύρια σε ενάµιση χρόνο. Αλλά αυτό είναι που συζη-
τάµε σήµερα; Αυτό συζητάµε σήµερα;

Είναι, πράγµατι, σηµαντικό να µειωθούν τα κόκκινα δάνεια, για
να µπορέσει να υπάρξει ρευστότητα στην πραγµατική οικονοµία.
Αλλά αυτό που συζητάµε σήµερα είναι η διόγκωση του ιδιωτικού
χρέους. Το ότι φεύγει ένα δάνειο από τα χαρτοφυλάκια των τρα-
πεζών δεν σηµαίνει ότι διαγράφεται. Άρα εµείς δεν κλείνουµε το
µάτι στο πρόβληµα. Πάµε να το αντιµετωπίσουµε. Πάµε να αντι-
µετωπίσουµε το πρόβληµα στο οποίο εσείς κλείνετε τα µάτια.
Φεύγει το δάνειο από τις τράπεζες, γίνεται για παράδειγµα τιτ-
λοποίηση, και πηγαίνει στον διαχειριστή. Άρα, το βάρος συνεχίζει
στον πολίτη. Και αυτό το πρόβληµα πάµε να λύσουµε µε τόλµη
και µε σοβαρότητα. 

Ξέρετε πόσο είναι το χρέος σήµερα; Είναι 234 δισεκατοµµύρια
ευρώ. Το πρόβληµα το οποίο δηµιουργήθηκε συσσωρεύτηκε και
διογκώθηκε τα προηγούµενα χρόνια, είναι σήµερα υπαρκτό και
σοβαρό και πρέπει να το αντιµετωπίσουµε. Προσπάθησαν όλα
τα κόµµατα της Βουλής να το αντιµετωπίσουν στο παρελθόν; Η
αλήθεια είναι πως ναι, προσπάθησαν. Με έντεκα νοµοθετικά πο-
νήµατα προσπαθήσαµε, όλες οι πτέρυγες, να αντιµετωπίσουµε
τον µεγάλο όγκο του ιδιωτικού χρέους. Παρά τα διαδοχικά όµως,
κανονιστικά πλαίσια που χτίστηκαν για την αντιµετώπιση του
προβλήµατος, αυτό δεν αντιµετωπίστηκε µε επάρκεια. Γιατί
όµως απέτυχαν; Διότι υπήρχε πολυνοµία, πολυπλοκότητα, επι-
κάλυψη, νοµοθετικά κενά και αδυναµίες στην εφαρµογή του
νόµου.

Να σας φέρω τρία χαρακτηριστικά παραδείγµατα: Σήµερα εκ-
κρεµούν εξήντα πέντε χιλιάδες υποθέσεις προς εκδίκαση, µε
ηµεροµηνία δικασίµου που εκτείνεται µέχρι και το έτος 2032.
Στον ν.4469/2017 για τον εξωδικαστικό µηχανισµό, από τις
εξήντα τρεις χιλιάδες τετρακόσιες επιχειρήσεις και επαγγελµα-
τίες που εισήλθαν στην πλατφόρµα, µόνο δύο χιλιάδες διακόσιες
χιλιάδες ολοκλήρωσαν επιτυχώς τη διαδικασία ρύθµισης οφει-
λών. Και από το όποιο πρόγραµµα προστασίας για πολύ µικρή
περίµετρο, και θα επανέλθω, των δανειοληπτών έκανε κάτι ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, µπήκαν µόλις επτά χιλιάδες άτοµα µέχρι το τέλος Ιουλίου.
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Και θα µε ρωτήσετε: εάν τα βλέπατε όλα αυτά, τι κάνατε δε-
κατρείς µήνες; Και απαντάω ευθέως: Πρώτον, βελτιώσαµε το
όποιο προσωρινό πρόγραµµα προστασίας βρήκαµε από την προ-
ηγούµενη κυβέρνηση. Ο κ. Τσίπρας ,δεν είπε την αλήθεια και έχω
εδώ πάλι τα έγγραφα που κατέθεσε. Τι είχε γίνει; Όπως είπαµε
η προστασία της πρώτης κατοικίας έληξε οριζόντια τον Φε-
βρουάριο του 2019. Ήρθε µετά η προηγούµενη κυβέρνηση και
λέει «ωραία θα φτιάξω ένα σχήµα, το οποίο θα περιλαµβάνει κά-
ποιους συµπατριώτες µας, όχι πολλούς -απ’ ότι φαίνεται κάτω
από ενενήντα χιλιάδες-, µόνο τους κόκκινους µέχρι το τέλος του
2018, και µόνο µε πολύ αυστηρά εισοδηµατικά και περιουσιακά
κριτήρια». Και µε τι ηµεροµηνία; Τέλος του 2019. Αυτό, συνεπώς,
που έδωσε στα Πρακτικά ο κ. Τσίπρας, που είναι και η απόφαση
του Eurogroup της 11ης Ιουνίου, που προσυπέγραψα είναι η λήξη,
µετά από δύο παρατάσεις, αυτού του προγράµµατος που εσείς
είχατε δεσµευτεί, να λήξει στο τέλος του 2019. Το παρατείναµε
άλλους επτά µήνες, γιατί στους πρώτους έξι µήνες είχαν µπει πε-
ρίπου χίλια πεντακόσια άτοµα και µπήκαν στο τέλος επτά χιλιά-
δες νοικοκυριά. Άρα, το πρώτο που κάναµε ήταν να βελτιώσουµε
αυτό το σχήµα το οποίο βρήκαµε.

Το δεύτερο που κάναµε, είναι ότι ενθαρρύναµε, πιέσαµε θα
έλεγα καλύτερα, τις απευθείας ρυθµίσεις των οφειλετών µε τις
τράπεζες και τις εταιρείες διαχειριστών απαιτήσεων. Ενδεικτικά,
από το καλοκαίρι του 2019 µέχρι το τέλος Μαΐου του 2020 ρυθ-
µίστηκαν διακόσιες πενήντα δύο χιλιάδες, πεντακόσια είκοσι
εννέα δάνεια, ύψους 12,3 δισεκατοµµυρίων ευρώ, συµπεριλαµ-
βανοµένων και αυτών που αφορούν την πρώτη κατοικία.

Τρίτον, θεσπίσαµε, καθώς δεν υπήρχε, το πρόγραµµα «ΓΕ-
ΦΥΡΑ» το οποίο επιδοτεί για εννέα µήνες όλα τα στεγαστικά και
επιχειρηµατικά δάνεια, µε υποθήκη στην πρώτη κατοικία, όλων
όσων επλήγησαν από τον κορωνοϊό, επιβραβεύοντας για πρώτη
φορά τους συνεπείς δανειολήπτες.

Και τέλος, όλους αυτούς τους µήνες επεξεργαστήκαµε ένα
συνεκτικό, ένα καινοτόµο θεσµικό πλαίσιο, µε στόχο την ολιστική
αντιµετώπιση του υψηλού συσσωρευµένου ιδιωτικού χρέους. Το
ότι νοµοθετούµε σήµερα δεν σηµαίνει ότι υλοποιείται ο νόµος
αύριο. Άκουσα και αυτό «τι πάτε να κάνετε σε αυτή τη συγκυ-
ρία;». Υπάρχουν αναστολές πλειστηριασµών, αναστολές φορο-
λογικών υποχρεώσεων, αναστολές υποχρεώσεων στις τράπεζες
και πρόσθετες ρυθµίσεις που ψηφίζαµε σε αυτό το σχέδιο νόµου,
που πάει για την άλλη βδοµάδα. 

Άκουσα «παίρνετε τα σπίτια των πολιτών, τους παίρνετε την
κατοικία, χάνουν τα σπίτια τους». Να θέσω ένα απλό ερώτηµα.
Υπάρχουν οφειλέτες που διασώζουν την κατοικία τους, χωρίς να
πληρώσουν; Με τα υφιστάµενα σχήµατα, τα προηγούµενα για
την ακρίβεια. Η απάντηση είναι όχι. Να είµαστε όλοι ειλικρινείς
στους Έλληνες πολίτες. Σε όλους τους νόµους από το 2010
µέχρι και σήµερα η προστασία της πρώτης κατοικίας παρέχεται
επειδή ο οφειλέτης πληρώνει το χρέος του.

Και για να δούµε πώς εξελίχθηκε αυτό. Το 2010, στον νόµο Κα-
τσέλη ο οφειλέτης όφειλε να πληρώσει το 80% της αντικειµενικής
αξίας της πρώτης κατοικίας. Το 2016, αυτό έγινε το 100% της αν-
τικειµενικής αξίας, το 2018, το 100% της εµπορικής αξίας και έρ-
χεστε εσείς, ο ΣΥΡΙΖΑ, το 2019 για αυτή την µικρή περίµετρο
δανειοληπτών που είπαµε –επαναλαµβάνω τη µικρή περίµετρο δα-
νειοληπτών- και τι λέτε και σε αυτούς; Το 120% της εµπορικής
αξίας. Άρα, να λέτε την αλήθεια.

Είπε ο κ. Τσίπρας ότι τα χρήµατα δίνονται µέσα στην κρίση σε
πολύ λίγες επιχειρήσεις. Θα σας δώσω τα στατιστικά στοιχεία.
Το ξέρει όποιος είναι αρµόδιος Υπουργός Ανάπτυξης. 

Μέχρι σήµερα που µιλάµε, έχουν εκταµιευθεί όχι σε πέντε επι-
χειρήσεις, αλλά σε δώδεκα χιλιάδες τετρακόσιες σαράντα πέντε
επιχειρήσεις 1,6 δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω ΤΕΠΙΧ και έχουν
εκταµιευθεί και πέντε χιλιάδες τετρακόσια δέκα οχτώ δάνεια 2,9
δισεκατοµµύρια ευρώ µέσω του εγγυοδοτικού µηχανισµού. Και,
φυσικά, έχουµε φτιάξει και το πρόγραµµα της επιστρεπτέας προ-
καταβολής που ξέρουµε σε κάθε νοµό τι πηγαίνει και ποιο είναι
το µέγεθος της επιχείρησης.

Και θέλω να σας πω ότι αυτά τα χρήµατα πάνε στις πολύ µι-
κρές επιχειρήσεις, τις οποίες θεωρείτε εσείς ότι εµείς δεν βοη-
θούµε. Μέχρι προχθές είχαµε βοηθήσει πεντακόσιες είκοσι εννιά

χιλιάδες οχτακόσιες ογδόντα εννιά ΑΦΜ µε 3 δισεκατοµµύρια
ευρώ µέσω των επιστρεπτέων προκαταβολών. 

Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει: «Υπάρχει και τώρα απαλλαγή.
Τι καινούργιο φέρνει το νοµοσχέδιο; Γιατί το κάνετε;». Να απαν-
τήσω, λοιπόν, ότι στο υφιστάµενο δίκαιο η απαλλαγή επέρχεται
µόνο κατόπιν ρευστοποίησης του συνόλου της περιουσίας από
τον εκκαθαριστή. Αυτό, όµως, χρειάζεται πολλά χρόνια για να
επιτευχθεί. Με τις ρυθµίσεις που εισάγονται η απαλλαγή επέρ-
χεται αυτόµατα µε µόνη την παρέλευση µικρού χρονικού διαστή-
µατος από την κήρυξη της πτώχευσης και εφόσον ο οφειλέτης
δεν είναι δόλιος. 

Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει: «Γιατί πτωχεύετε για πρώτη
φορά τα φυσικά πρόσωπα;». Ο νόµος Κατσέλη αποτέλεσε τον
πρώτο νόµο στη χώρα που επιχείρησε να αντιµετωπίσει την αφε-
ρεγγυότητα φυσικών προσώπων και πρωτοεισήγαγε την πτώ-
χευση φυσικών προσώπων και σήµερα στην κοινοτική οδηγία,
την οποία ενσωµατώνουµε στο σχέδιο νόµου, η παράγραφος 21
λέει: «Συνιστάται στα κράτη-µέλη να αρχίζουν να εφαρµόζουν τις
διατάξεις περί απαλλαγής από τα χρέη και στους καταναλωτές
το συντοµότερο δυνατό». Γιατί; Για να διαγραφούν τα χρέη και
να δοθεί µια δεύτερη ευκαιρία και στα φυσικά πρόσωπα. Πόσο
πιο ξεκάθαρα να το πούµε; 

Άκουσα τον κ. Τσίπρα να λέει ότι δεν υπήρχαν θετικά σχόλια.
Δεν το επαναλαµβάνω. Το είπα στην πρωτολογία µου. Γιατί ρευ-
στοποιείτε και πτωχεύετε τους πάντες; Το επαναλαµβάνω: Ο
σκοπός είναι ακριβώς ο αντίθετος. Είναι η αποφυγή της πτώχευ-
σης. Για αυτό περιέχει ειδικά επί τούτου δύο άξονες: Την πρό-
ληψη µε την έγκαιρη προειδοποίηση και την αντιµετώπιση µε τον
εξωδικαστικό µηχανισµό ρύθµισης οφειλών. Εφόσον κάποιος
οφειλέτης ρυθµίσει όλες τις οφειλές του σε έως διακόσιες σα-
ράντα δόσεις, τότε διασώζει ολόκληρη την περιουσία του.
Ωστόσο, εάν κάποιος οφειλέτης αδυνατεί να εξοφλήσει τα χρέη
του ακόµα και µε ευνοϊκή ρύθµιση σε έως είκοσι έτη, τότε στην
πράξη έχει ήδη πτωχεύσει. Σε αυτή την περίπτωση ο νόµος προ-
βλέπει την απαλλαγή του από όλες τις οφειλές, έτσι ώστε να
λάβει µια δεύτερη ευκαιρία. 

Άρα, ο νόµος στοχεύει στο να δώσει τη δυνατότητα στον οφει-
λέτη να βρει µια οριστική, µια βιώσιµη λύση για τα χρέη του, έτσι
ώστε αυτά να µη µεταφερθούν στις επόµενες γενεές, οι οποίες
µέχρι σήµερα οδηγούνταν στην αποποίηση κληρονοµιάς. 

Να δούµε λίγο τι γινόταν µέχρι σήµερα. Σήµερα αν κάποιος
οφειλέτης δεν πληρώσει τα χρέη του, τότε οι πιστωτές του προ-
βαίνουν σε κατασχέσεις και πλειστηριασµούς. Και µόλις του πά-
ρουν ολόκληρη την περιουσία για την πρώτη κατοικία του, αφού
δεν υπάρχει προστασία της, τότε ο πολίτης συνεχίζει να χρω-
στάει. Ως εκ τούτου οι πιστωτές στρέφονται κατά των εισοδηµά-
των των δικών του και της οικογένειάς του, και επιπλέον δεν
µπορεί να αποκτήσει νέα περιουσία γιατί οι πιστωτές του κατά-
σχουν κάθε νέο εισόδηµα και περιουσιακά στοιχεία. 

Άρα, νοµίζω ότι απάντησα σε αρκετά από αυτά που ανέφερε
ο κ. Τσίπρας, αλλά θα επανέλθω.

Κύριε Τσίπρα, το πεδίο της οικονοµίας δεν το έχετε. Άλλωστε
διαχρονικά τα «assets» σας αποδείχθηκαν «liabilities» και πάει
πολύ να µας κουνάτε το δάχτυλο για την οικονοµία εσείς που
αποτύχατε στους αναπτυξιακούς στόχους επί τεσσεράµισι χρό-
νια, εσείς που καταστήσατε την Ελλάδα ουραγό στην Ευρώπη,
στερώντας από τη χώρα µας τη δυνατότητα να επωφεληθεί από
την ισχυρή αναπτυξιακή δυναµική που είχε διαµορφωθεί στους
κόλπους της, εσείς που φέρατε ένα αχρείαστο µνηµόνιο και µια
νέα αχρείαστη ανακεφαλαιοποίηση µε πολλά δισεκατοµµύρια
ευρώ λιτότητας και µε µεγάλη απώλεια χρηµάτων για τους φο-
ρολογούµενους, αποτέλεσµα της ανικανότητας, των ιδεοληψιών,
της δηµιουργικής ασάφειας και της αυταπάτης, εσείς που επι-
βάλατε νέους φόρους, που µειώσατε το αφορολόγητο, που κό-
ψατε το ΕΚΑΣ, που επιβάλατε ή αυξήσατε εισφορές υγείας,
εσείς που επιβάλατε και δεν µπορέσατε να άρετε τους κεφαλαι-
ακούς περιορισµούς, εσείς που συνθλίψατε τη µεσαία τάξη. 

Συνεπώς, κύριε Τσίπρα, κοιταχτείτε καλύτερα στον καθρέφτη
και εκεί θα βρείτε αυτόν που ψάχνετε. 

Όµως, πέραν των όσων καταγράφετε στην πρόταση δυσπι-
στίας, ο κ. Τσίπρας στην οµιλία του την Πέµπτη στη Βουλή υπο-
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δόρια, κατά την προσφιλή του µέθοδο, κατηγόρησε εµένα άρα
και την Κυβέρνηση χωρίς τεκµηρίωση. 

Σηκώνω το γάντι. Πρώτον, µε κατηγορήσατε και µας κατηγο-
ρήσατε ότι επιχειρούµε να περάσουµε το νοµοσχέδιο στα µου-
λωχτά. Η πραγµατικότητα είναι ότι η διαδικασία σύνταξης του
νοµοσχεδίου -που έγινε από την Ειδική Γραµµατεία Ιδιωτικού
Χρέους µε ειδικό γραµµατέα άνθρωπο που κρατήσαµε από εσάς-
διήρκεσε περίπου οχτώ µήνες. Κατά την περίοδο αυτή ελήφθη-
σαν πολλά σχόλια από φορείς. Από εσάς σιγή. Έγιναν διµερείς
συναντήσεις και αποτυπώθηκαν οι παρατηρήσεις και οι εισηγή-
σεις από ενδιαφερόµενους φορείς, από επιστηµονικές ενώσεις,
από επιµελητήρια, από καταναλωτικές οργανώσεις και εκπροσώ-
πους φορέων. 

Έχω πέντε σελίδες µε συγκεκριµένες ηµεροµηνίες των ραντε-
βού που έγιναν: 21/4 «ΕΚΠΟΙΖΩ», 23/4 Ένωση Δικαίου Προστα-
σίας Καταναλωτή, 4/5 Σχόλια από την Ελληνική Ένωση
Τραπεζών, 27/5 Σχόλια από την Παγκόσµια Τράπεζα, 4/6 Προτά-
σεις Βιοτεχνικού Επιµελητηρίου, 10/6 Σχόλια από διαχειριστές
αφερεγγυότητας, µετά από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων, µετά τηλεδιάσκεψη µε Πανελλήνιο Σύλλογο Διαχειριστών
Αφερεγγυότητας, µετά συνάντηση µε Ολοµέλεια Δικηγορικών
Συλλόγων, µετά τηλεδιάσκεψη µε περιφέρεια Αττικής, µετά µε
δηµάρχους, µετά µε δικηγορικές εταιρείες, µετά συνάντηση µε
καταναλωτικές οργανώσεις, µετά µε ΓΣΕΕ, µετά µε Οικονοµικό
Επιµελητήριο. 

Αυτό το λέτε εσείς «στα µουλωχτά»;
Επιπρόσθετα, ελήφθησαν υπ’ όψιν τα σχόλια θεσµικών φο-

ρέων και θεσµών, γιατί, ας µην ξεχνιόµαστε, είχατε δεσµευτεί και
εσείς να φέρετε αυτό το σχέδιο νόµου και ο κ. Τσίπρας, κατά την
προσφιλή του τακτική είπε άλλο ένα ψέµα.

Τι είπε; Παραδέχθηκε ότι είχε δεσµευθεί να φέρει ένα ολιστικό
σχέδιο, όπως είπε, για την προστασία της πρώτης κατοικίας. Ψέ-
µατα είπε. Είχε δεσµευτεί να αναλάβει δράση για την ενοποίηση
των νόµων που αφορούν την αφερεγγυότητα-πτώχευση και την
αναδιάρθρωση χρεών, όχι την προστασία πρώτης κατοικίας -
αυτό που κάνουµε εµείς σήµερα-, ένα ολιστικό σχέδιο που να τα
έχει όλα αυτά µέσα. Το καταθέτω στα Πρακτικά. Από εσάς σιγή. 

Στη συνέχεια διενεργήθηκε δηµόσια διαβούλευση για δύο
εβδοµάδες, ελήφθησαν σχόλια, έγιναν βελτιώσεις. Από εσάς
σιγή. 

Καταθέσαµε το σχέδιο νόµου στη Βουλή την προπερασµένη
Δευτέρα, δηλαδή πριν δεκατρείς ηµέρες. Ξεκινήσαµε να το συ-
ζητάµε από την προπερασµένη Πέµπτη, πριν από δέκα µέρες.
Εκεί δηλώσατε ότι δεν έχετε προλάβει να το διαβάσετε, γιατί
είναι πολύ µεγάλο νοµοσχέδιο. Ζητήσατε να συζητηθεί σε πρό-
σθετη συνεδρίαση. Το αποδεχθήκαµε. Ζητήσατε να µιλήσουν
πολλοί φορείς. Το αποδεχθήκαµε. Ακούσαµε τα σχόλια των φο-
ρέων. Τα λάβαµε υπ’ όψιν τα περισσότερα από αυτά. 

Άλλωστε, όπως απέδειξε και η έκθεση της Επιστηµονικής Υπη-
ρεσίας της Βουλής, δεν υπήρχε κανένα πρόβληµα επί του νοµο-
σχεδίου. Ζητήσατε επιπλέον χρόνο. Τον δώσαµε. Απαντήσαµε
αναλυτικά, διεξοδικά, εγώ προσωπικά δυόµισι ώρες στις επιτρο-
πές, στους προβληµατισµούς σας. 

Αλήθεια, λοιπόν, η τήρηση αυτών των διαδικασιών δικαιολογεί
την αιτίασή σας ότι νοµοθετούµε στα µουλωχτά; Κύριε Τσίπρα,
έχετε τελείως µπερδέψει τη σηµασία των λέξεων. Σηκώνω τα
χέρια ψηλά. Μάλλον χρειάζεται και χρειάζεστε ένα λεξικό της νε-
οελληνικής γλώσσας. 

Δεύτερον, µε κατηγορήσατε και µας κατηγορήσατε ότι ενερ-
γούµε ως δήθεν εντολοδόχοι τραπεζιτών και κεφαλαιούχων. Κατ’
αρχάς, κύριε Τσίπρα, σας απέδειξα µε συγκεκριµένα στοιχεία ότι
οι τράπεζες διατηρούν σοβαρές ενστάσεις για πτυχές του νοµο-
σχεδίου. Το είπα και στην επιτροπή. Δεν πιστεύετε εµένα;

Καταθέτω στα Πρακτικά τους τίτλους των εφηµερίδων που
είναι πιο κοντά, όπως το έχετε ορίσει εσείς, στον δικό σας χώρο.
«Εφηµερίδα των Συντακτών»: «Τραπεζικά όχι στο νέο πτωχευ-
τικό», «Δυσφορία στις τράπεζες για τον εξωδικαστικό µηχανι-
σµό», «Μελέτες οι τράπεζες για να ακυρώσουν το νοµοσχέδιο
της Κυβέρνησης». Και θα µας πείτε εµάς ότι νοµοθετούµε καθ’
υπόδειξη των τραπεζών; Εσείς το κάνατε επί τεσσεράµισι χρόνια. 

Αλλά και κάτι ακόµα. Σε προσωπικό επίπεδο, κύριε Τσίπρα, η

πραγµατικότητα είναι ότι τέτοιες πολιτικές τακτικές δεν τις επι-
τρέπουν οι προσωπικές, πολιτικές και παραταξιακές αρχές και
αξίες µου. 

Τρίτον, µε κατηγορήσατε και µας κατηγορήσατε ότι ενεργούµε
ως δήθεν εντολοδόχοι εξωχώριων οικονοµικών κέντρων. Προφα-
νώς, εξ ιδίων κρίνετε τα αλλότρια. Κύριε Τσίπρα, διαφέρουµε.
Δεν µπήκα στην πολιτική, για να λαµβάνω και να εκτελώ εντολές
και µάλιστα εις βάρος των αδύναµων και των µεσαίων κοινωνικών
στρωµάτων. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έχω καταγωγή και αναφορές στα λαϊκά στρώµατα, και αυτά

ενσυνειδήτως θέλω πρωτίστως να υπηρετώ. Η παράταξή µας
έχει αρκετά καλά παραδείγµατα. Ίσως και η δική σας. Όµως, λυ-
πάµαι αλλά δεν σας θεωρώ προσωπικά ως έναν τέτοιο.

Κύριε Τσίπρα, διαφέρουµε. Διαφέρουµε στον τρόπο που
ασκούµε τη δηµοσιονοµική πολιτική. Εσείς πιστεύετε στην αύ-
ξηση των φόρων. Εµείς πιστεύουµε στη µείωση των φόρων και
υλοποιούµε αυτή την πολιτική. 

Καταθέτω στα Πρακτικά, για να µην επαναλαµβάνω, τι έχει
κάνει η Κυβέρνηση Μητσοτάκη µέχρι σήµερα στην κατεύθυνση
µείωσης των φόρων. Εσείς αυξήσατε είκοσι εννέα φόρους κυ-
ρίως για τη µεσαία τάξη. Εµείς σε ενάµιση χρόνο έχουµε µειώσει
µε µόνιµο και µη µόνιµο τρόπο δεκαοκτώ φόρους και ρυθµίσαµε
φορολογικές υποχρεώσεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κύριε Τσίπρα, εσείς πιστεύετε στη σπατάλη χρηµάτων. Ακού-

στε τι µου είπε ο κ. Τσίπρας στις 28 Σεπτεµβρίου. Κύριε Πρό-
εδρε, δεν ξέρω αν σας έχω ενηµερώσει γι’ αυτό. Με κάλεσε ο κ.
Τσίπρας «να σπαταλήσω χρήµατα για να σώσω την κοινωνία».
Να σπαταλήσω χρήµατα! Το καταθέτω στα Πρακτικά.

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Πόσο φτηνό είναι αυτό!
ΧΡΗΣΤΟΣ ΣΤΑΪΚΟΥΡΑΣ (Υπουργός Οικονοµικών): Εµείς πι-

στεύουµε στη βέλτιστη αξιοποίηση των δηµοσίων πόρων, τόσο
γιατί σεβόµαστε τα χρήµατα των φορολογουµένων όσο και γιατί
αυτό επιτάσσει το µακροχρόνιο συµφέρον της πατρίδας. 

Δεύτερον, διαφέρουµε, κύριε Τσίπρα, στον ρόλο που θέλουµε
για το κράτος. Εσείς πιστεύετε στον κρατισµό. Εµείς δεν πι-
στεύουµε σε ένα κράτος «Λεβιάθαν». Θέλουµε κράτος παραγω-
γικό, αποδοτικό, αποτελεσµατικό, ποιοτικό και δίκαιο, κράτος
που θα µεριµνά και θα παρεµβαίνει για τη βέλτιστη λειτουργία
του µηχανισµού της αγοράς, την εξασφάλιση της µέγιστης δυ-
νατής οικονοµικής αποτελεσµατικότητας και την κοινωνικά δι-
καιότερη κατανοµή του εισοδήµατος και του παραγόµενου
πλούτου. 

Βέβαια, το µείγµα αγοράς και κράτους µπορεί να ποικίλει, ανά-
λογα µε τις περιστάσεις και τις ανάγκες, όπως είναι η σηµερινή,
αυτή της πανδηµίας. Όµως σε κάθε περίπτωση για εµάς ορίζεται
στον ενδιάµεσο χώρο ανάµεσα στις ακραίες θέσεις περί ελαχί-
στου και µεγίστου κράτους.

Κύριε Πρόεδρε, ολοκληρώνω σε τέσσερα λεπτά.
Τρίτον, διαφέρουµε, κύριε Τσίπρα, στον τρόπο που αντιλαµ-

βανόµαστε τις διαρθρωτικές αλλαγές. Εσείς δεσµευόσασταν να
τις υλοποιήσετε και τελικά τις τορπιλίζατε. Αποτέλεσµα; Η συρ-
ρίκνωση της ανταγωνιστικότητας της οικονοµίας. Εµείς τις πι-
στεύουµε και τις υλοποιούµε, µε στόχο την επίτευξη υψηλής και
διατηρήσιµης οικονοµικής µεγέθυνσης, τη δηµιουργία νέων θέ-
σεων απασχόλησης και την ενίσχυση της κοινωνικής συνοχής.
Αποτέλεσµα; Η ενίσχυση της ανταγωνιστικότητας της οικονο-
µίας. 

Καταθέτω στα Πρακτικά τη σύγκριση της περιόδου 2015 -
2018 και µετά το 2019. 

Τέταρτον, διαφέρουµε, κύριε Τσίπρα, στο πώς αντιλαµβανό-
µαστε την ανάγκη συνεργασιών και συναινέσεων των πολιτικών
δυνάµεων της χώρας. Εσείς διαχρονικά –και κάποιοι που κάθον-
ται λίγο δίπλα σας παλαιότερα, πριν τη συστηµική οικονοµική
κρίση- απαξιώνατε και τότε και απαξιώνετε και σήµερα και πε-
τροβολούσατε κάθε προσπάθεια για πολιτική συνεννόηση. Πο-
λεµούσατε µε κάθε διαθέσιµο µέσο την πολιτική οµαλότητα.
Καλούσατε τους πολίτες να τελειώσουν την τότε αξιωµατική αν-
τιπολίτευση. Θεωρούσατε την άρνηση συναίνεσης ζήτηµα ηθικής

1346 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



τάξης, που η επίτευξή της θα ισοπέδωνε τα πάντα. Είστε ιστο-
ρικά ο ιδιοκτήτης της θέσης του «όχι σε όλα». 

Εµείς πιστεύουµε στην ανάγκη δηµιουργικών συνθέσεων, συ-
νεργασίας και συναίνεσης. Το 2015 –και απαντάω και στον κ. Βα-
ρουφάκη- το υψηλό αίσθηµα ευθύνης αυτής της παράταξης, της
Νέας Δηµοκρατίας, διέσωσε τη χώρα που τρέκλιζε επικίνδυνα
εξαιτίας των δικών σας ανερµάτιστων πολιτικών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Τέλος, πέµπτο σηµείο, διαφέρουµε και ιδεολογικά. Κι εδώ

απαντώ και σε άλλες πτέρυγες της Βουλής που επιδίωξαν, κατά
τη διάρκεια της συζήτησης, άστοχα να µας ετεροπροσδιορίσουν,
να βάλουν ταµπέλες για νεοφιλελευθερισµό, για λαϊκισµό, ανα-
µορφώνοντας πράσινες και ροζ χρωµατιστές ποµφόλυγες.

Κατ’ αρχάς, να απαντήσω στην κ. Γεννηµατά, αναφορικά µε
την ένταξη στο πρώτο µνηµόνιο, η ένταξη αποτελεί ένα καταγε-
γραµµένο ιστορικό γεγονός. Η ερµηνεία της ένταξης όµως δεν
µπορεί να γίνει µε κροτίδες. Δεν γίνεται µε προσπάθειες να µε-
ταφέρετε νύχτα και ατάκτως τα σκουπίδια στο χωράφι του γεί-
τονα. Πολιτικά δεν σας έχει βοηθήσει η επίµονη προσπάθεια να
γκριζάρετε γειτονική προηγούµενη χρονική περίοδο. Οι πολίτες,
στη συντριπτική τους πλειονότητα, έχουν κατανοήσει τις εξελί-
ξεις και έχουν αποδώσει πολιτικές ευθύνες. 

Εσείς όµως, κύριε Τσίπρα, δεν έχετε σταθερές. Επιδίδεστε σε
συνεχείς ιδεολογικές µεταµορφώσεις και πολιτικές κυβιστήσεις.
Δείχνετε, ανάλογα µε τη συγκυρία, ως πολιτική ανεµοδούρα. 

Εµείς, το διαχρονικά µεγαλύτερο κόµµα της πατρίδας µας, υπη-
ρετούµε σταθερά από τα ιδρυτικά κείµενά µας µέχρι και σήµερα
τις αρχές του κοινωνικού και ριζοσπαστικού φιλελευθερισµού. Εί-
µαστε η µεγάλη φιλελεύθερη, λαϊκή, βαθιά δηµοκρατική και πα-
τριωτική παράταξη, η παράταξη που σταθερά και διαχρονικά
ανταποκρίθηκε µε επιτυχία, πρωταγωνιστικά και ουσιαστικά στις
ιστορικές προκλήσεις και αποστολές. Οικοδόµησε τη σύγχρονη
δηµοκρατία. Ενέταξε την Ελλάδα στην ευρωπαϊκή οικογένεια.
Εδραίωσε την ευρωπαϊκή θέση της χώρας. Αύξησε κατά µέσο όρο
τον πλούτο της χώρας, µε ρυθµούς υψηλότερους από τους αντί-
στοιχους των περιόδων διακυβέρνησης των άλλων κοµµάτων, βελ-
τιώνοντας το βιοτικό επίπεδο και την ευηµερία των πολιτών. Είπε
τα µεγάλα ναι και τα µεγάλα όχι, αποδεικνύοντας ότι µπορεί να
υπηρετεί µε ευθύνη την πατρίδα και τους πολίτες της. 

Συµπερασµατικά, η Νέα Δηµοκρατία έχει καταγράψει τις πε-
ρισσότερες και σηµαντικότερες επιτυχίες, τα µικρότερα λάθη και
τις λιγότερες παραλείψεις, συγκριτικά µε τους πολιτικούς αντι-
πάλους της. Γι’ αυτό, αν και διαχρονικά πολιτεύτηκε µακριά από
ψεύδη και λαϊκισµούς, οι πολίτες µε την εµπιστοσύνη τους αθροι-
στικά την έχουν αναδείξει ως την πρώτη, ως την πιο ισχυρή πο-
λιτική δύναµη της χώρας, ως τον µεγάλο σταθερό και διαχρονικό
πυλώνα του ελληνικού πολιτικού συστήµατος.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Οικονοµικών κ. Χρήστος Σταϊ-

κούρας καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγ-
γραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος
Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της
Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Η τριήµερη συζή-
τηση επί της πρότασης δυσπιστίας ολοκληρώνεται µε την οµιλία
του κ. Κυριάκου Μητσοτάκη, Πρωθυπουργού και Προέδρου της
Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Νέας Δηµοκρατίας.

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):
Σας ευχαριστώ.

Επιτρέψτε µου να ξεκινήσω, κύριε Πρόεδρε, µε µία επισή-
µανση που αφορά τους τύπους, η οποία νοµίζω, όµως, ότι σε
αυτή τη συγκυρία έχει και την ιδιαίτερη αξία της.

Κύριε Τσίπρα, καταθέσατε µια πρόταση δυσπιστίας κατά του
Υπουργού Οικονοµικών και ήρθατε, µιλήσατε, δεν ακούσατε κα-
νέναν πολιτικό Αρχηγό, δεν ακούσατε καν την οµιλία του Υπουρ-
γού Οικονοµικών, και επιστρέφετε µόνο για να ακούσετε τη δικιά
µου οµιλία. Επιτρέψτε µου να σας πω ότι αυτό συνιστά περιφρό-
νηση στις βασικές θεσµικές διαδικασίες του ελληνικού Κοινοβου-
λίου.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Άκουσα, κύριε Τσίπρα, ότι αναφερθήκατε µε ιδιαίτερη ένταση

στην κασέτα των Βουλευτών της Νέας Δηµοκρατίας. Χαίροµαι
κατ’ αρχάς που αφιερώσατε τα 2/3 της οµιλίας σας αµυνόµενος
στις καταγγελίες της Νέας Δηµοκρατίας, ενώ εσείς ήσασταν
αυτός που κάνατε πρόταση δυσπιστίας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Προφανώς αισθανθήκατε έντονη ενόχληση από αυτά τα οποία

ακούσατε.
Κατά συνέπεια, επιτρέψτε µου να ξεκινήσω από εκεί που ξεκι-

νήσατε και εσείς τη δικιά σας οµιλία, και να επιστρέψουµε για
λίγο στην περασµένη Πέµπτη, την ηµέρα την οποία καταθέσατε
την πρόταση δυσπιστίας, γιατί το πρωί εκείνης της µέρας είχε
γίνει η γνωστή η νέα προκλητική NAVTEX της Τουρκίας, η οποία
έθεσε για ακόµα µία φορά σε επιφυλακή τις Ένοπλες Δυνάµεις
της χώρας.

Λίγο αργότερα το δικαστήριο ανακοίνωνε την απόφασή του να
φυλακιστούν οι νεοναζί της Χρυσής Αυγής και το απόγευµα εγώ
προσωπικά -το γνωρίζετε ήδη- απευθυνόµουν στους πολίτες για
τα νέα µέτρα προστασίας από τον κορωνοϊό µπροστά στη νέα
έξαρση των κρουσµάτων στη χώρα µας.

Ήταν αυτές ώρες που η εθνική εγρήγορση συναντούσε τη δη-
µοκρατική αξιοπρέπεια, και οι δύο τους διασταυρώνονταν µε την
ανάγκη για κινητοποίηση και περιφρούρηση του ύψιστου αγαθού
της δηµόσιας υγείας. Ήταν µε άλλα λόγια µία από αυτές τις σπά-
νιες συγκυρίες που απαιτούν πατριωτική συσπείρωση, πολιτική
ενότητα και κοινωνική αλληλεγγύη. Ήταν µία µοναδική ευκαιρία
να αρθούµε όλοι πάνω από την καθηµερινότητα των διαφορών
µας, να βαδίσουµε µαζί σε µία νέα πραγµατικότητα υπέρτερων
και κοινών στόχων.

Αυτές, όµως, τις στιγµές επιλέξατε να κινηθείτε έξω από όλα
αυτά, να µείνετε αδιάφορος για τις εθνικές απειλές, για την υγεία
των Ελλήνων και το µήνυµα του κράτους δικαίου και –πιεσµένος,
προφανώς, από τα εσωκοµµατικά σας αδιέξοδα, από την αµφι-
σβήτηση που δέχεστε- να επιστρέψετε σε αυτό το οποίο ξέρετε
να κάνετε καλά, να διχάζετε και να παραπλανείτε.

Το κάνετε αυτό επιστρατεύοντας το πιο ισχυρό κοινοβουλευ-
τικό όπλο το οποίο διαθέτετε, µια πρόταση δυσπιστίας την οποία
κάνετε στην πιο ακατάλληλη χρονική στιγµή. Κάνατε δύο λάθη
µαζί σε µία κίνηση. Δεν ξέρω ποιος σας συµβουλεύει. Αυτό το
οποίο ξέρω είναι ότι επιτρέψατε στην κοινοβουλευτική Πλειοψη-
φία, στους Βουλευτές µας, να θυµίσουν το έργο µας αυτούς
τους δεκαπέντε µήνες αλλά και να αναδειχθεί µία µοναδική πρω-
τοτυπία, µία πρόταση µοµφής κατά του σηµερινού Υπουργού Οι-
κονοµικών να µετατρέπεται τελικά σε µπούµερανγκ κατά του
προκατόχου του.

Υπήρχε ένας άνθρωπος σε αυτή την Αίθουσα ο οποίος αισθάν-
θηκε πολύ άβολα αυτές τις τρεις µέρες. Δεν ήταν ο κ. Σταϊκού-
ρας αλλά ήταν ο κ. Τσακαλώτος, ο δικός σας Υπουργός, που
ξεκίνησε τους ηλεκτρονικούς πλειστηριασµούς µε τη συµφωνία
των τραπεζών.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΕΥΚΛΕΙΔΗΣ ΤΣΑΚΑΛΩΤΟΣ: Ψηφίστε το τότε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Ανοίγω µία παρένθεση. Σας τα θύµισε αυτά και ο κ. Λαφαζάνης,
τον οποίο τα δικά σας ΜΑΤ έδερναν όταν διαµαρτυρόταν έξω
από τα ειρηνοδικεία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και βέβαια, δεν υπήρχε ούτε ένας –ούτε ένας!- Βουλευτής της

Νέας Δηµοκρατίας που να µη σας θυµίσει ότι µε υπογραφή Τσα-
καλώτου, τον Φεβρουάριο του 2019, καταργήθηκε η προστασία
της πρώτης κατοικίας, όπως προβλεπόταν από τον νόµο Κα-
τσέλη.

Άκουσα µε πολύ ενδιαφέρον τις αναφορές σας στον νόµο Κα-
τσέλη. Και επειδή δεν ήµουν απολύτως σίγουρος, ζήτησα από
τους συνεργάτες µου να ανατρέξουν στα Πρακτικά εκείνης της
συνεδρίασης του 2010, για να θυµηθώ τι ακριβώς είχατε κάνει
εσείς ως ΣΥΡΙΖΑ τότε στον νόµο Κατσέλη.

Θυµάστε τι είχατε κάνει, κύριε Τσίπρα; Τι είχατε κάνει; Θυµά-
στε; Τον είχατε καταψηφίσει τον νόµο Κατσέλη, τον οποίο σή-
µερα µε τόσο ενθουσιασµό επικαλείστε, όταν η Νέα Δηµοκρατία

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1347



παρά τις επιφυλάξεις της τον είχε υπερψηφίσει.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Σας ευχαριστούµε που µας προσφέρετε απλόχερα τη δυνατό-

τητα να επαναφέρουµε για λίγο στη µνήµη των πολιτών το µέγε-
θος της υποκρισίας σας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εσείς που καταψηφίζατε τον νόµο Κατσέλη, ερίζετε τώρα µε

την κ. Γεννηµατά για την πραγµατική ιδιοκτησία της κεντροαρι-
στεράς. Και βέβαια, ο κ. Ραγκούσης, ο οποίος τότε ανήκε σε άλ-
λους χώρους, είναι αυτός ο οποίος σήµερα εκπροσωπεί τη δικιά
σας παράταξη, βάλλοντας κατά της παράταξης από την οποία
προήλθε και στηρίζοντας επιλογές τις οποίες εσείς τότε είχατε
καταψηφίσει.

Ακούγοντάς σας, κύριε Τσίπρα, σήµερα να ανεβάζετε για
ακόµα µία φορά τα ντεσιµπέλ, κατέληξα σε ένα ευρύτερο πολι-
τικό συµπέρασµα. Ενώ όλοι οι Έλληνες στεκόµαστε απέναντι
στις δυσκολίες θεωρώντας τις αντιπάλους µας, ο ΣΥΡΙΖΑ επιµέ-
νει να τις θεωρεί φίλους. Βλέπετε ως συµµάχους τα προβλήµατα
της χώρας. Μου δίνετε µερικές φορές την εντύπωση, σαν να τρο-
φοδοτείστε από τη µιζέρια, σαν να επιζητείτε τη δυσοσµία του
πολιτικού βάλτου, για να διαµαρτυρηθείτε µετά µε υποκρισία
εναντίον της.

Νοµίζω ότι µάρτυρες αυτής της υποκρισίας έγιναν όλοι όσοι
παρακολούθησαν σε όλη της την έκταση τη συζήτηση η οποία
έγινε στη Βουλή για το νοµοσχέδιο της δεύτερης ευκαιρίας. Τα
είπε πολύ αναλυτικά ο κ. Σταϊκούρας, αλλά επιτρέψτε µου να
ανακεφαλαιώσω ορισµένα σηµαντικά συµπεράσµατα.

Το νοµοσχέδιο αυτό –διορθώστε µε, αν κάνω λάθος, κύριε
Υπουργέ- κατατέθηκε σε δηµόσια διαβούλευση στις 27 Αυγού-
στου. Η δηµόσια διαβούλευση ολοκληρώθηκε στις 10 Σεπτεµ-
βρίου. Για δεκαπέντε ηµέρες δεν είχατε κάνει κανένα σχόλιο.
Κανένα σχόλιο! Ίσως δεν είχατε επιστρέψει ακόµα από τις καθη-
µερινές σας διακοπές.

Στη συνέχεια, έγινε εκτενέστατη συζήτηση στη Βουλή. Ο
Υπουργός έδωσε µία παραπάνω µέρα, ακούστηκαν απόψεις φο-
ρέων, πολλοί φορείς τοποθετήθηκαν θετικά για το νοµοσχέδιο.

Δεν ανήκαν σε αυτούς τους φορείς, κύριε Τσίπρα, οι τράπεζες
οι οποίες εξέφρασαν µεγάλες επιφυλάξεις για το νοµοσχέδιο
αυτό και ουδέποτε συντάχθηκαν µε αυτό. Είναι η καλύτερη απάν-
τηση στην επιχειρηµατολογία σας ότι δήθεν νοµοθετούµε για λο-
γαριασµό των τραπεζών, αλλά θα επανέλθω στο θέµα των
τραπεζών στη συνέχεια.

Δεν καταθέσατε ως συνήθως καµµία απολύτως αντιπρόταση.
Και έρχεστε µε µία µεγάλη προχειρότητα, µε ένα άγχος την Πέµ-
πτη να καταθέσετε µία πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού
Οικονοµικών για αυτό το νοµοσχέδιο στην πιο λάθος χρονική
στιγµή.

Την Παρασκευή η «Εφηµερίδα των Συντακτών» είχε ένα µονό-
στηλο για την πρόταση δυσπιστίας. Γιατί άραγε; Γιατί άραγε;

Διότι ξέρετε, κύριε Τσίπρα, δεν φταίνε τα κανάλια που δεν σας
παίζουν, αλλά όταν η επικαιρότητα κυριαρχείται από τον κορω-
νοϊό και από τα ελληνοτουρκικά, µην περιµένετε κατ’ ανάγκη να
ασχολούνται τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης µε τις δικές σας νο-
µοθετικές πρωτοβουλίες. Όµως, δεν είναι δικιά µου δουλειά να
κρίνω τον χρόνο ανάληψης των κυβερνητικών σας πρωτοβου-
λιών. Έχετε το δικαίωµα µε βάση τον Κανονισµό να καταθέτετε
πρόταση δυσπιστίας µία φορά το εξάµηνο. Επιλέξατε αυτή τη
χρονική στιγµή.

Έχω, όµως, µια απορία. Γιατί δεν καταθέσατε πρόταση δυσπι-
στίας συνολικά εναντίον της Κυβέρνησης και περιοριστήκατε
µόνο στον Υπουργό Οικονοµικών; Γιατί αφήσατε εµένα έξω από
το κάδρο; Εσείς εξάλλου δεν µας έχετε καταγγείλει επανειληµ-
µένως ως τη χειρότερη Κυβέρνηση, ως Κυβέρνηση πολιτικών
απατεώνων; Να σας πω εγώ το γιατί. Γιατί πολύ απλά τρέµετε να
πείτε στους πολίτες πως τάχα υπάρχει δυσαρµονία µεταξύ λαϊ-
κής θέλησης και κοινοβουλευτικών συσχετισµών, γι’ αυτό και δεν
τολµάτε να ζητήσετε εκλογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Διότι ξέρετε ότι σε µια πρωτόγνωρη συγκυρία για τη χώρα,

αυτή η Κυβέρνηση απολαµβάνει ακόµα µεγαλύτερης εµπιστοσύ-
νης από εκείνη που είχε τον περασµένο Ιούλιο όταν εκλέχθηκε,

γιατί, παρά τα όποια λάθη τα οποία πρώτος εγώ σπεύδω και να
αναγνωρίσω και να διορθώσω, δίνει µάχες σε πολλά µέτωπα και
τις κερδίζει, γιατί παρά τις µεγάλες δυσκολίες προωθεί τολµηρές
µεταρρυθµίσεις, ενώ ταυτόχρονα στηρίζει έµπρακτα, όπως
έκανε κατά τη διάρκεια της πανδηµίας, τους πιο αδύναµους συµ-
πολίτες µας.

Γιατί το δικό µου µέληµα, κύριε Τσίπρα, θα είναι πάντα να
ενώνω και να συνθέτω, όχι να διχάζω και όχι να διαιρώ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Γι’ αυτό σταµατήστε να οξύνετε αναίτια την πολιτική αντιπα-

ράθεση. Έχετε κάθε δικαίωµα να επιβεβαιώνετε το ρητό του Ιου-
λίου Καίσαρα, ο οποίος έλεγε ότι κάποιοι πιστεύουν αυτό που
µόνο οι ίδιοι θέλουν να πιστεύουν. Εκείνο, όµως, το οποίο δεν
επιτρέπεται να κάνετε είναι εξαγωγή της δικής σας εσωτερικής
κρίσης στην κοινωνία, να υψώνετε ψεύτικες απειλές και να κιν-
δυνολογείτε ειδικά για τα εθνικά θέµατα -και θα έρθω στη συνέ-
χεια στο κεφάλαιο αυτό- µόνο και µόνο επειδή πάνω στην
κινδυνολογία χτίσατε την πολιτική σας καριέρα. Ούτε µπορείτε
ούτε και επιτρέπετε σ’ αυτή τη συγκυρία να δηλητηριάζετε τους
πολίτες µε έωλα συνθήµατα µακριά από τα πραγµατικά τους
προβλήµατα.

Γιατί το εµβόλιο για τον COVID αργά ή γρήγορα θα βρεθεί, κυ-
ρίες και κύριοι συνάδελφοι, δυστυχώς, όµως, η νόσος του λαϊκι-
σµού παραµένει ανίατη. Απέναντι στον κορωνοϊό η ιατρική θα
βρει το φάρµακο, αλλά απέναντι στη δικιά σας δηµαγωγία πολύ
φοβάµαι ότι η επιστήµη σηκώνει τα χέρια.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Έρχοµαι τώρα στο νοµοσχέδιο το οποίο προκάλεσε την πρό-

ταση δυσπιστίας και το οποίο θα συζητηθεί για ακόµα µια φορά
και θα ψηφιστεί αύριο, το νοµοσχέδιο της δεύτερης ευκαιρίας,
για το οποίο µίλησαν αναλυτικά και οι συνάδελφοι Βουλευτές και
ο Υπουργός Οικονοµικών.

Θα περιοριστώ σε µερικές µόνο διαπιστώσεις οι οποίες έχουν
προκύψει από τη µέχρι τώρα συζήτηση. Πιστεύω, πραγµατικά,
ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο-τοµή. Είναι µια σηµαντική µε-
ταρρυθµιστική παρέµβαση η οποία αφαιρεί τελικά από τις πλά-
τες των πολιτών το βάρος µιας αέναης  στασιµοχρεοκοπίας στην
οποία τους εγκλωβίζει το ισχύον πλαίσιο.

Η αλήθεια είναι ότι µέχρι στιγµής είχαµε πολλές ρυθµίσεις αν-
τιµετώπισης του ιδιωτικού χρέους. Η αλήθεια είναι ότι όλες
αυτές οι ρυθµίσεις απεδείχθησαν αναποτελεσµατικές. Ο νόµος
Κατσέλη είχε σηµαντικότατες αδυναµίες. Τις γνωρίζουµε κι
εµείς, τις γνωρίζατε κι εσείς. Κρύφτηκαν πολλοί στρατηγικοί κα-
κοπληρωτές πίσω από τις ρυθµίσεις του νόµου Κατσέλη. Και βέ-
βαια εσείς, όσο ήσασταν στην κυβέρνηση, δεν κάνατε και πολλά
πράγµατα για να αντιµετωπίσετε το πρόβληµα της διόγκωσης
του ιδιωτικού χρέους.

Αναφερθήκατε, κύριε Τσίπρα, µόνο στο ζήτηµα των τραπεζών
και στην µείωση των κόκκινων δανείων. Μόνο που το πρόβληµα
µε το ιδιωτικό χρέος δεν αφορά µόνο τις τράπεζες. Δυστυχώς, η
µεγάλη έκρηξη του ιδιωτικού χρέους επί των δικών σας ηµερών
αφορούσε ληξιπρόθεσµες φορολογικές και ασφαλιστικές υπο-
χρεώσεις, φορολογικές υποχρεώσεις οι οποίες πήγαν από τα
71,5 δισεκατοµµύρια στις αρχές του 2015 στα 104 δισεκατοµµύ-
ρια τον Ιούνιο του 2019 και ασφαλιστικές υποχρεώσεις οι οποίες
πήγαν από τα 13,7 δισεκατοµµύρια στις αρχές του 2015 στα 35,1
δισεκατοµµύρια στα µέσα του 2019. Αυτή είναι η πραγµατικό-
τητα την οποία παραδώσατε στην Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Και γιατί συνέβη αυτό, κύριε Τσίπρα; Διότι εσείς που µιλήσατε
σήµερα για τη µεσαία τάξη υποκριτικά ήσασταν αυτός που τη
διαλύσατε. Εσείς δηµιουργήσατε αυτή την πραγµατικότητα του
ιδιωτικού χρέους την οποία καλούµαστε εµείς τώρα να την αντι-
µετωπίσουµε, µε την υπερφορολόγησή σας, µε την αύξηση των
ασφαλιστικών εισφορών, µε την πολιτική της εξόντωσης της µε-
σαίας τάξης, της µικρής και µεσαίας επιχειρηµατικότητας.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µιας και µιλάω για µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα θα

παρακαλούσα, κυρία Γεννηµατά, µέσα στον λόγο σας να απο-
φεύγετε αναφορές του τύπου ότι η Νέα Δηµοκρατία έχει σκοπό
να εξοντώσει τη µικρή και τη µεσαία επιχειρηµατικότητα, όταν
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γνωρίζετε πολύ καλά ότι η µικρή και µεσαία επιχειρηµατικότητα
είναι το 99% των ελληνικών επιχειρήσεων. Σας παρακαλώ, λοι-
πόν, τέτοιες γενικόλογες και παντελώς ανεδαφικές τοποθετήσεις
καλό είναι να λείπουν από τον πολιτικό διάλογο σε αυτή την Αί-
θουσα, εάν εν πάση περιπτώσει θέλετε µε κάποιο τρόπο να ανα-
κτήσετε την αξιοπιστία του κόµµατός σας.

Και µιας και αναφέροµαι και λίγο σε αυτά τα οποία είπατε, γιατί
σας άκουσα να κινείστε σε πολύ οξείς τόνους, ασυνήθιστα οξείς
τόνους σε σχέση µε αυτά τα οποία µας έχετε συνηθίσει, θα
ήθελα να σας θυµίσω ότι θα πρέπει να σας προβληµατίζει ιδιαί-
τερα το γεγονός ότι επτά στους δέκα συµπολίτες µας οι οποίοι
δηλώνουν στις µετρήσεις ότι ψηφίζουν το κόµµα σας, έχουν θε-
τική άποψη για την Κυβέρνηση και για τις κεντρικές πολιτικές επι-
λογές.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλήσαµε, λοιπόν...
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: ...ΣΥΡΙΖΑ...
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Θα

έρθω στον ΣΥΡΙΖΑ µετά στα εθνικά γιατί έχει ένα ενδιαφέρον
αυτό το οποίο επισηµάνατε.

Η δεύτερη αλήθεια, γιατί µιλήσαµε γι’ αυτά τα οποία έκανε ή
δεν έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ, νοµίζω ότι είναι απολύτως αποδεδειγµένο
µε την υπογραφή και το σχετικό ΦΕΚ του κ. Τσακαλώτου, ότι
εσείς καταργήσατε το πλαίσιο προστασίας της πρώτης κατοικίας
όπως προβλεπόταν από τον νόµο Κατσέλη.

Το ξαναλέω και το ξαναδείχνω. Εσείς καταργήσατε την προ-
στασία της πρώτης κατοικίας τον Φεβρουάριο του 2019.

Και το ξανακαταθέτω στα Πρακτικά ακόµα µια φορά.
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αντικαταστήστε αυτή την οριζόντια κατάργηση, όπως σας είπε

ο Υπουργός, µε ένα πλαίσιο εξαιρετικά περιοριστικό το οποίο
αφορούσε ένα πολύ µικρό υποσύνολο όσων µπορούσαν να εν-
ταχθούν στον νόµο Κατσέλη και το οποίο, µάλιστα, εκ των πραγ-
µάτων και βάσει των στοιχείων που έδωσε στη δηµοσιότητα και
ο Υπουργός, απεδείχθη παντελώς αναποτελεσµατικό.

Εµείς ήρθαµε στη συνέχεια και µε το πρόγραµµα «ΓΕΦΥΡΑ»
προσφέραµε µια δυνατότητα προστασίας σε συµπολίτες µας,
των οποίων τα δάνεια δεν είχαν ακόµα κοκκινίσει και οι οποίοι
επλήγησαν από τον κορωνοϊό, για να µπορέσουµε ακριβώς να
κάνουµε πράξη µια κεντρική επιλογή του νοµοσχεδίου µας που
αφορά την πρόληψη από τη δηµιουργία κόκκινων δανείων.

To νοµοσχέδιο το οποίο έχουµε καταθέσει και το οποίο θα
γίνει νόµος του κράτους, δεν αφορά µόνο το τι θα γίνει µετά την
ιδιωτική χρεοκοπία. Αφορά και το τι πρέπει να γίνει πριν φτάσει
ένας συµπολίτης µας να αντιµετωπίζει αυτή την εξαιρετικά δυ-
σάρεστη εξέλιξη. 

Μιλήσατε αναλυτικά για την έννοια της ατοµικής χρεοκοπίας.
Και σας ρωτώ: Αλήθεια, τι συµβαίνει µέχρι σήµερα µε κάποιον ο
οποίος χρωστάει περισσότερα από αυτά τα οποία µπορεί να πλη-
ρώσει; Χρωστάει στο δηµόσιο, χρωστάει στα ασφαλιστικά τα-
µεία, χρωστάει στις τράπεζες. Θα σας πω ότι υπήρχε και υπάρχει
µέχρι σήµερα ατοµική χρεοκοπία στη χώρα. Μπορεί να µην
υπάρχει µε τον νόµο, αλλά αυτή η ατοµική χρεοκοπία είναι ου-
σιαστικά αιώνια. Διαρκεί δεκαετίες ολόκληρες, ακινητοποιεί γε-
νιές ολόκληρες, µεταφέρει βάρη σε παιδιά και σε εγγόνια.

Αυτή η µάστιγα µε το δικό µας το νοµοσχέδιο τώρα τελειώνει.
Μετατρέπουµε το τέλος σε µία νέα αρχή και δίνουµε πραγµατικά
µία δυνατότητα µέσα από αυτή τη διαδικασία, να διαγραφούν
χρέη προς το δηµόσιο και προς τις τράπεζες -προφανώς µε µία
απώλεια περιουσίας-, αλλά να τελειώσει επιτέλους οριστικά αυτή
η πληγή για εκατοντάδες χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι µε
το υφιστάµενο πλαίσιο θα ταλαιπωρούνται για µια ζωή και δεν
θα µπορούν ποτέ, µα ποτέ να κάνουν µία καινούργια αρχή. Γι’
αυτό και η δεύτερη ευκαιρία µετατρέπεται σε µία καινούργια
πρώτη σελίδα.

Αναφερθήκατε σε συγκριτικά πτωχευτικά δίκαια σε άλλες
χώρες. Μα όλες οι χώρες, που εγώ γνωρίζω, έχουν κάποιο αντί-

στοιχο τέτοιο πλαίσιο. Και πρέπει να σας πω ότι και χώρες οι
οποίες είναι ιδιαίτερα ανταγωνιστικές έχουν πλαίσια πτώχευσης,
τα οποία επιτρέπουν σε πολίτες οι οποίοι είχαν µια ατυχία στη
ζωή τους -επιχειρηµατική, εµπορικ ή, οικονοµική- να ξαναπατή-
σουν στα πόδια τους και να ξεκινήσουν πάλι την οικονοµική τους
δραστηριότητα. Αυτό έχει τεράστια σηµασία για την ελληνική
κοινωνία, τεράστια σηµασία για την ελληνική οικονοµία. 

Η πρόβλεψη η οποία υπάρχει στο νοµοσχέδιο για τη δυνατό-
τητα επαναγοράς της πρώτης κατοικίας από συµπολίτες µας, οι
οποίοι δεν έχουν τελικά τη δυνατότητα να κρατήσουν για κάποιο
µεταβατικό διάστηµα την κυριότητά της έχει πάρα πολύ µεγάλη
σηµασία, διότι το πιο ευαίσθητο ζήτηµα είναι η έξωση και το ξέ-
ρετε καλά αυτό και έχουµε, δυστυχώς, παραδείγµατα από πολ-
λές ευρωπαϊκές χώρες και από τις Ηνωµένες Πολιτείες, που
άνθρωποι εκδιώχθηκαν από τα σπίτια τους. Αυτό δεν γίνεται µε
το νοµοσχέδιο αυτό. Θέλω να το ξαναπώ: Δεν γίνεται µε το νο-
µοσχέδιο αυτό, ακριβώς γιατί έχουν τη δυνατότητα οι συµπολί-
τες µας να µισθώσουν το σπίτι από έναν δηµόσιο φορέα, ο
οποίος έχει την κυριότητά του, και τη δυνατότητα να το αποκτή-
σουν πίσω σε περίπτωση που ανακάµψουν οικονοµικά. 

Έχουµε, λοιπόν, το θάρρος να προχωρήσουµε σε µία οριζόν-
τια τοµή στο ζήτηµα του ιδιωτικού χρέους όχι γιατί µας το επι-
βάλλουν οι πιστωτές µας αλλά γιατί αυτό είναι πραγµατικά προς
όφελος της ελληνικής κοινωνίας, των εργαζοµένων και όσων σή-
µερα στενάζουν κάτω από το βάρος ενός ιδιωτικού χρέους, το
οποίο, δυστυχώς, είναι πραγµατικά δυσβάσταχτο.

Δεν θέλω να µιλήσω πολύ για τη συνολική µας οικονοµική πο-
λιτική, αν και θα είχα τη δυνατότητα να το κάνω, µιας και κατα-
θέτοντας πρόταση στον Υπουργό Οικονοµικών αµφισβητείτε
ουσιαστικά την οικονοµική µας πολιτική στο σύνολο. Θα πω µόνο
ότι, από τα εκατόν δέκα πέντε νοµοσχέδια τα οποία έχουµε ψη-
φίσει, δώδεκα είναι νοµοσχέδια εστιασµένα σε κύριες διαρθρω-
τικές αλλαγές. Θα πω ότι στη χώρα σήµερα, παρά την πανδηµία,
παρά τις µεγάλες δυσκολίες τις οποίες ουδέποτε κρύψαµε, υλο-
ποιούνται σαράντα τρεις στρατηγικές επενδύσεις ύψους 13,4 δι-
σεκατοµµυρίων ευρώ. Είναι εξαιρετικά ενθαρρυντικό ότι εν µέσω
αυτής της κρίσης επιχειρηµατικοί κολοσσοί από τον κλάδο της
τεχνολογίας, όπως η «MICROSOFT», επιλέγουν να έρθουν και να
επενδύσουν στη χώρα µας εκατοντάδες εκατοµµύρια ευρώ και
να καταστήσουν τη χώρα πρωταγωνίστρια στην ψηφιακή µετά-
βαση που πρέπει να κάνει η ελληνική οικονοµία.

Όταν µία εταιρεία του βεληνεκούς της «MICROSOFT» επιλέγει
να επενδύσει στην πατρίδα µας, το κάνει διότι ότι αισθάνεται σί-
γουρη για τις µακροπρόθεσµες προοπτικές της χώρας µας. Για
τον ίδιο λόγο έρχονται σήµερα στην Ελλάδα πολλοί ξένοι επεν-
δυτές. Γι’ αυτόν τον λόγο υπάρχει µεγάλο ενδιαφέρον για τα πε-
ριφερειακά µας λιµάνια, τα οποία ιδιωτικοποιούνται. Αυτός είναι
ο λόγος που στο Ελληνικό έχουν κινητοποιηθεί σηµαντικότατα
ιδιωτικά κεφάλαια, και µετά από πολύ µεγάλη προσπάθεια το ση-
µαντικό αυτό έργο έχει πια ξεµπλοκάρει γραφειοκρατικά και βρε-
θήκαµε στην πολύ ευχάριστη θέση να βρεθούµε µε µία πρόταση
σχετικά µε την άδεια του καζίνο, η οποία ήταν πέντε φορές -το
επαναλαµβάνω: πέντε φορές- µεγαλύτερη από το ελάχιστο τί-
µηµα το οποίο είχαµε ζητήσει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μπορέσαµε και µπορούµε παρά την πανδηµία να υλοποιούµε

το κυβερνητικό µας πρόγραµµα και να τιµούµε τη δέσµευση που
αναλάβαµε όταν εκλεγήκαµε τον Ιούλιο του 2019. Ξέρω -σας το
έχω πει πολλές φορές- ότι σας ενοχλεί αυτή η συνέπεια. Δεν θα
κουραστώ, όµως, να θυµίζω ότι η πρώτη πολιτική απόφαση
αυτής της Κυβέρνησης ήταν να µειώσει τον ΕΝΦΙΑ κατά 22% και
να τον καταργήσει και τώρα σε όλα τα µικρά νησιά. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς µειώσαµε τον φορολογικό συντελεστή για τα εισοδή-

µατα έως 10 χιλιάδες ευρώ από το 22% στο 9%. Εµείς είµαστε
αυτοί που µειώσαµε τη φορολογία στα µερίσµατα από το 10%
στο 5%. Εµείς είµαστε αυτοί που δώσαµε στις νεοφυείς επιχει-
ρήσεις µία σειρά από σηµαντικά φορολογικά κίνητρα, για να εν-
θαρρύνουµε τη νεανική επιχειρηµατικότητα. Εµείς είµαστε αυτοί
που δώσαµε τη δυνατότητα για υπεραποσβέσεις σε δαπάνες
έρευνας και τεχνολογίας, ακριβώς για να στηρίξουµε την έρευνα,
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την καινοτοµία και να µετατρέψουµε τη χώρα και την οικονοµία
σε µία πραγµατικά ανταγωνιστική οικονοµία, η οποία δεν θα
χάσει τη µεγάλη ψηφιακή επανάσταση η οποία συντελείται σή-
µερα στον κόσµο. Και εµείς είµαστε αυτοί που, παρά τις µεγάλες
δυσκολίες, αναλάβαµε την ευθύνη να στηρίξουµε την κοινωνία
εν µέσω της κρίσης της πανδηµίας, απλώνοντας ένα ευρύ δίχτυ
προστασίας, το οποίο στο τέλος του χρόνου θα φτάσει τα 24 δι-
σεκατοµµύρια ευρώ, στηρίζοντας εισοδήµατα και επιχειρήσεις.

Άκουσα την Αντιπολίτευση να ασκεί για ακόµα µία φορά τη
γνωστή κριτική ότι η Νέα Δηµοκρατία είναι το κόµµα των ελίτ και
εσείς είστε το κόµµα των πολλών και του λαού. Και αναρωτιέµαι:
Εµείς δεν είµαστε αυτή η Κυβέρνηση η οποία εν µέσω πανδηµίας
ανέλαβε να καλύψει το κόστος της µισθοδοσίας πρακτικά όλων
των ιδιωτικών ελληνικών επιχειρήσεων, οι οποίες επλήγησαν από
την οικονοµική κρίση;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Εµείς δεν είµαστε αυτοί που µέσα από το πρόγραµµα της επι-

στρεπτέας προκαταβολής ήρθαµε και δώσαµε µε µεγάλη ταχύ-
τητα σε παραπάνω από διακόσιες χιλιάδες επιχειρήσεις άµεση
ρευστότητα; Είναι οι επιχειρήσεις οι οποίες για λόγους που µπο-
ρούµε να συζητήσουµε, δυστυχώς δεν έχουν πρόσβαση σε τρα-
πεζικό δανεισµό. Μιλήστε λίγο µε τις επιχειρήσεις στις
περιοδείες που κάνετε και για ρωτήστε λίγο πόσες επιχειρήσεις
έχουν πάρει επιστρεπτέα προκαταβολή. Θα βρείτε πάρα πολλές.
Η επιστρεπτέα προκαταβολή είναι αυτή η οποία κατάφερε και
κράτησε όρθιες τις επιχειρήσεις εν µέσω πανδηµίας. 

Εµείς είµαστε αυτοί που χρησιµοποιήσαµε ταµεία εγγυοδο-
σίας για να σπρώξουµε, να πιέσουµε τις τράπεζες να χρηµατο-
δοτήσουν πιο ενεργά, πιο επιθετικά την πραγµατική οικονοµία.
Αν µε ρωτήσετε αν είµαι ικανοποιηµένος από την ανταπόκριση
των τραπεζών, θα σας πω µε ειλικρίνεια ότι βεβαίως µπορούν να
κάνουν και περισσότερα. Θα έρθω στη συνέχεια στις τράπεζες.
Δώσαµε, όµως, στις τράπεζες τη δυνατότητα, τις κρατικές εγ-
γυήσεις να µπορούν να στηρίξουν επιχειρήσεις µε τραπεζικά κρι-
τήρια προφανώς και να µην εξαντλούν την εύνοιά τους, τα
χρηµατοδοτικά τους εργαλεία µόνο στους καλούς τους πελάτες. 

Και εµείς είµαστε αυτοί που ξεκινήσαµε από την 1η Οκτωβρίου,
εν µέσω πανδηµίας, ένα εξαιρετικά καινοτόµο πρόγραµµα επι-
δότησης ασφαλιστικών εισφορών για νέες θέσεις εργασίας οι
οποίες δηµιουργούνται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλούσαµε πάντα γι’ αυτό, µιλούσαµε για το πώς θα περά-

σουµε από την επιδότηση της ανεργίας στην επιδότηση εργα-
σίας. Και ναι, αυτή η Κυβέρνηση έρχεται και λέει για εκατό
χιλιάδες νέες θέσεις εργασίας. Με αρκετά ελαστικά κριτήρια επι-
δοτούµε ασφαλιστικές εισφορές εργοδότη και εργαζόµενου για
έξι µήνες. Εµείς τα κάναµε όλα αυτά! 

Και µπορέσαµε να τα κάνουµε, µπορέσαµε να στηρίξουµε την
πραγµατική οικονοµία, γιατί αυτή η Κυβέρνηση έχει αξιοπιστία,
έχει τη δυνατότητα σήµερα να βγαίνει και να δανείζεται στις διε-
θνείς αγορές µε επιτόκια τα οποία δεν θα µπορούσαµε ούτε καν
να φανταστούµε πριν από έναν χρόνο. Είδατε πόσο επιτυχηµένη
ήταν η πρόσφατη έξοδος στις αγορές για δεκαπενταετές οµό-
λογο. Έχουµε δανειστεί συνολικά 16 δισεκατοµµύρια ευρώ, ακρι-
βώς για να στηρίξουµε την πραγµατική οικονοµία. Οπότε, κύριε
Τσίπρα, φοβάµαι ότι το «µαξιλάρι» δεν είναι πια δικό σας. Δικό
µας είναι το «µαξιλάρι», αυτή η Κυβέρνηση το δηµιούργησε, αυτή
η Κυβέρνηση έχει τη δυνατότητα σήµερα να δανείζεται από τις
αγορές και να στηρίζει την πραγµατική οικονοµία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μιλήσατε πάλι για τις τράπεζες και αναφερθήκατε, φαντάζο-

µαι µεταφέροντας δηµοσιεύµατα φιλικών σας εφηµερίδων, σε
πληροφορίες για ευνοϊκές διαγραφές δανείων εφοπλιστών από
τράπεζες. Έτσι δεν είναι; Αυτά δεν είπατε; Εγώ, λοιπόν, σας
ρωτώ το εξής: Πότε έγιναν αυτές οι διαγραφές; Πότε έγιναν; Το
2016, το 2017 και το 2018! Αυτό δεν το λέτε, γιατί είστε υποκρι-
τής! Είστε υποκριτής και ψεύδεστε για ακόµα µία φορά! Τότε έγι-
ναν και ήταν το πόρισµα της Τράπεζας της Ελλάδας, του κ.
Στουρνάρα, που ανέδειξε αυτές τις πρακτικές!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και µια και µιλάτε, µια και έχετε το θράσος να µιλάτε σ’ αυτή

την Αίθουσα για τράπεζες, να επικαλείστε τον πόνο, τον κόπο και
τον ιδρώτα του ελληνικού λαού, κύριε Τσίπρα, τον Δεκέµβριο του
2014 η αποτίµηση της συµµετοχής του ΤΧΣ στις συστηµικές τρά-
πεζες ήταν 11,62 δισεκατοµµύρια ευρώ! Τόσο άξιζαν οι µετοχές
του ελληνικού λαού στις τέσσερις συστηµικές τράπεζες. Τον Ιού-
νιο του 2019 αυτή η αποτίµηση ήταν µόλις 1,42 δισεκατοµµύρια
ευρώ! Καταστρέψατε τις τράπεζες µε τις πολιτικές σας, µε την
τρίτη αχρείαστη ανακεφαλαιοποίηση, και έρχεστε σήµερα να επι-
στρέψετε στον τόπο του εγκλήµατος και να µιλήσετε για ένα από
τα µεγάλα δράµατα της δικής σας διακυβέρνησης! Να είστε πιο
προσεκτικός, λοιπόν, όταν αναφέρεστε στις τράπεζες!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγ-
γραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μίλησε ο Υπουργός για την απόδοση της οικονοµίας τους

πρώτους εννέα µήνες του 2020. Ποτέ δεν κρύψαµε ότι βρισκό-
µαστε αντιµέτωποι ,όχι µόνο εµείς αλλά ολόκληρος ο κόσµος, µε
µια πρωτοφανή οικονοµική κρίση. Αυτός, εξάλλου, είναι και ο
λόγος που επιστρατεύσαµε πρωτοφανή εργαλεία για να στηρί-
ξουµε την πραγµατική οικονοµία. 

Θέλω να θυµίσω για ακόµα µία φορά ότι όταν ξεκίνησε η
κρίση, η εκτίµηση ήταν ότι η ελληνική οικονοµία θα πληγεί πιο
βαριά από όλες τις οικονοµίες της Ευρωζώνης για τον απλού-
στατο λόγο ότι είχαµε µία ιδιαίτερα µεγάλη εξάρτηση από τον
τουρισµό. Μέχρι στιγµής, αυτές οι προβλέψεις έχουν διαψευστεί.
Ευτυχώς! 

Το πρώτο εξάµηνο του 2020, η ύφεση στη χώρα µας ήταν χα-
µηλότερη από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Περιµέ-
νουµε τα αποτελέσµατα του τρίτου τριµήνου. Μετά βεβαιότητας
δεν θα είναι καλά, διότι το τρίτο τρίµηνο είναι ένα τρίµηνο πολύ
εξαρτηµένο από τον τουρισµό. Όµως, εσείς που µαζί µε την κ.
Γεννηµατά σπεύσατε να µας ασκήσετε κριτική για το δήθεν βια-
στικό και απρόσεκτο άνοιγµα στον τουρισµό, µήπως πρέπει να
καταγράψετε και το γεγονός ότι σε σχέση µε τις υπόλοιπες
χώρες που αποτελούν τους βασικούς µας ανταγωνιστές, η Ελ-
λάδα τα κατάφερε πολύ καλύτερα αυτή τη χρονιά στον τουρι-
σµό; Και αυτά τα 4 ή 5 δισεκατοµµύρια τα οποία τελικά θα
εισρεύσουν στην ελληνική οικονοµία από τον τουρισµό δεν µας
περίσσευαν, κύριε Τσίπρα, και κυρία Γεννηµατά. Τα χρειαζόµα-
σταν, τα χρειαζόντουσαν τα νησιά µας, η Ρόδος, η Κρήτη, η Κέρ-
κυρα. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και είναι γεγονός ότι µπορέσαµε να ανοίξουµε τον τουρισµό

µε ασφάλεια, όπως είναι γεγονός ότι δεν έχουµε καµµία απολύ-
τως επιδηµιολογική ένδειξη ότι το άνοιγµα στον τουρισµό ήταν
η αιτία που είδαµε δεύτερη έξαρση στα κρούσµατα. Αν ίσχυε
αυτό, τότε χώρες οι οποίες έµειναν τελείως κλειστές στον του-
ρισµό, γιατί είδαν πολύ µεγαλύτερη έξαρση στα κρούσµατα από
ό,τι η Ελλάδα;

Κατά συνέπεια και στον τοµέα αυτό θεωρώ ότι όταν κάνουµε
τον συνολικό µας απολογισµό, θα διαπιστώσουµε ότι καταφέ-
ραµε και στον τοµέα του τουρισµού να µειώσουµε στον βαθµό
που αυτό ήταν εφικτό τη ζηµιά σε µια εξαιρετικά δύσκολη χρονιά,
και να κάνουµε και κάτι ακόµα, να χτίσουµε αξιοπιστία, να ενι-
σχύσουµε συνολικά την εικόνα της χώρας. Δεν υπήρχε επισκέ-
πτης ο οποίος να ήρθε στην Ελλάδα και ο οποίος να µην
εντυπωσιάστηκε από την οργάνωση της ελληνικής πολιτείας στα
σηµεία υποδοχής και από τον τρόπο µε τον οποίον εφαρµόστη-
καν τα µέτρα της ελληνικής Κυβέρνησης.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και αυτό είναι κέρδος για τη χώρα, όχι για την παράταξή µας,

όχι για την Κυβέρνησή µας. Θα µας βοηθήσει του χρόνου, όταν
µε το καλό ξεπεράσουµε την πανδηµία, να κερδίσουµε µερίδιο
αγοράς στον τουρισµό σε όλες τις αγορές µας.

Θέλω να πω δυο κουβέντες για το ζήτηµα της πανδηµίας,
απαντώντας στην κριτική την οποία µας άσκησε πρωτίστως η κ.
Γεννηµατά, ότι δήθεν τρέχουµε πίσω από τις εξελίξεις, ότι βρε-
θήκαµε απροετοίµαστοι και ότι τα έχουµε καταφέρει χάλια στο
δεύτερο κύµα. Και θα απαντήσω µε κάποιες εικόνες και θα δείξω
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τους χάρτες του ECDC που αποτυπώνουν πρώτον, την εικόνα
ως προς τον αριθµό των κρουσµάτων. Η Ελλάδα µαζί µε τις
σκανδιναβικές χώρες είναι οι καλύτερες χώρες στην Ευρωπαϊκή
Ένωση ως προς τον αριθµό των κρουσµάτων.

Καταθέτω τον χάρτη στα Πρακτικά. 
(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος

Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τον προαναφερθέντα
χάρτη, ο οποίος βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο δεύτερος χάρτης, αφορά τον αριθµό των τεστ. Κυρία Γεν-
νηµατά, δείτε τα λίγο, έχουν ενδιαφέρον. Αριθµός τεστ, λοιπόν,
ανά εκατό χιλιάδες πληθυσµού: Η Ελλάδα στον ευρωπαϊκό µέσο
όρο είναι µαζί µε τις καλύτερες ευρωπαϊκές χώρες. Αρκετές
χώρες είναι πολύ χειρότερες από την Ελλάδα. 

Ο τρίτος χάρτης, αφορά τον δείκτη θετικότητας, ίσως τον πιο
σηµαντικό δείκτη απ’ όλους, κυρία Γεννηµατά. Ποσοστό θετικών
στα τεστ τα οποία κάνουµε: Η Ελλάδα στο 3,6%, «πράσινη», µαζί
µε τη Γερµανία, τις βαλτικές και τις σκανδιναβικές χώρες. Όλες
οι υπόλοιπες ευρωπαϊκές χώρες είναι στο «πορτοκαλί».

Και ίσως ο σηµαντικότερος χάρτης από όλους είναι ο χάρτης
θνησιµότητας, το «Case Fatality Rate», όπως λέγεται στη γλώσσα
των επιδηµιολόγων. Η Ελλάδα είναι η καλύτερη από όλες τις
χώρες οι οποίες µετριούνται στον αντίστοιχο δείκτη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Κυβέρνησης κ. Κυριάκος
Μητσοτάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τους προαναφερθέντες
χάρτες, οι οποίοι βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αυτά, λοιπόν, είναι τα δεδοµένα, για να σταµατήσει επιτέλους

αυτή η καραµέλα και αυτή η άδικη κριτική, όχι στην Κυβέρνηση,
αλλά στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας, στην Πολιτική Προστασία,
στους εθελοντές οι οποίοι υποστηρίζουν όλη αυτή τη σύνθετη
διαδικασία, στα παιδιά της ιχνηλάτησης, τα οποία θέλω να ευχα-
ριστήσω προσωπικά, διότι κάνουν µια εξαιρετικά δύσκολη δου-
λειά, για να µπορούν να εντοπίζουν τις «στενές επαφές»
κρουσµάτων. Και, δυστυχώς, όσο αυξάνονται τα κρούσµατα,
τόσο πιο δύσκολη γίνεται αυτή η δουλειά. Επίσης, στους επιστή-
µονες οι οποίοι µας βοήθησαν να αναπτύξουµε εξαιρετικά προ-
χωρηµένους αλγόριθµους και σε όλη την επιτροπή
λοιµωξιολόγων, στον Σωτήρη Τσιόδρα. Όλους αυτούς µέµφεστε,
κυρία Γεννηµατά, όταν ασκείτε κριτική για την αντιµετώπιση του
δεύτερου κύµατος της πανδηµίας από την Κυβέρνηση.

Μακριά από εµένα ότι τα έχουµε κάνει όλα σωστά. Βρισκόµα-
στε αντιµέτωποι µε µια πρωτόγνωρη κατάσταση, τόσο δυναµική
που µας υποχρεώνει πολλές φορές να αναθεωρούµε αποφάσεις
τις οποίες έχουµε πάρει και πριν από κάποιες µέρες. Και καλά
κάνουµε. Και αυτός είναι ο µόνος τρόπος µε τον οποίο µπορούµε
να αντιδρούµε, διότι τα δεδοµένα είναι δυναµικά. 

Κι ευτυχώς, σήµερα έχουµε τη δυνατότητα πια ως χώρα να
ασκούµε εφαρµοσµένη πολιτική, µε βάση σύνθετα πραγµατικά
δεδοµένα που µας επιτρέπουν να παίρνουµε στοχευµένα τοπικά
µέτρα και όχι οριζόντια µέτρα, τα οποία θα ήταν καταστροφικά
για την ελληνική οικονοµία. Κι αυτό ακριβώς θα συνεχίσουµε να
κάνουµε. 

Έχω πει πολλές φορές ότι ο βασικός µας σκοπός είναι να απο-
φύγουµε ένα οριζόντιο lockdown. Θα έχει πολύ δραµατικές συ-
νέπειες συνολικά στην οικονοµία. Για να µπορέσουµε όµως να
το κάνουµε αυτό, θα πρέπει -θα το ξαναπώ ακόµη µία φορά και
σε αυτό ζητώ συνολικά τη στήριξη όλης της Αντιπολίτευσης,
διότι δεν µας χωρίζει, πιστεύω, κάτι ως προς τα µέτρα τα οποία
πρέπει να εφαρµόζουµε- να τηρήσουµε τις υποδείξεις των ειδι-
κών. 

Όπως ξέρετε, προχωρήσαµε τις τελευταίες µέρες σε δύο πρό-
σθετα µέτρα για τις περιοχές επικινδυνότητας 3 και 4: την υπο-
χρεωτική χρήση µάσκας παντού και την απαγόρευση κυκλοφο-
ρίας από τις 12.30’ µέχρι τις 5.00’.

Θέλω να σας πω επίσης ότι η Ελληνική Αστυνοµία, οι ελεγκτι-
κοί µηχανισµοί θα είναι αυστηρότατοι, θα εξαντλήσουν, κύριε
Υπουργέ, την αυστηρότητά τους για εκείνους τους ασυνείδητους
επιχειρηµατίες οι οποίοι επιµένουν, σε πείσµα των συστάσεων
και των νοµοθετικών ρυθµίσεων πια, να παραβιάζουν τον νόµο

και να προσφέρουν µια επικίνδυνη διασκέδαση έξω από τα πλαί-
σια που µας υποδεικνύουν οι ειδικοί. 

Απαιτείται µια συλλογική συστράτευση. Έχουµε ακόµα δύσκο-
λους µήνες µπροστά µας. Πρέπει να το πούµε µε ειλικρίνεια στον
ελληνικό λαό. Αχνοφαίνεται όµως στο βάθος του τούνελ ελπίδα
και ελπίδα δεν είναι άλλη από ένα ή περισσότερα εµβόλια τα
οποία δεν θα είναι απλά ασφαλή αλλά θα είναι και αποτελεσµα-
τικά. Η χώρα µας θα έχει πρόσβαση σε αυτά τα εµβόλια, όπως
και όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. Κι έχουµε ήδη δροµολογήσει µε
τον Υπουργό Υγείας και την επιτροπή εµβολιασµών το σχέδιο για
τον ταχύτατο δυνατό εµβολιασµό, ξεκινώντας από τις ευπαθείς
οµάδες, όσων πρέπει να εµβολιαστούν κατά του COVID. 

Θέλω επίσης να πω στην Εθνική Αντιπροσωπεία ότι είµαι πολύ
ικανοποιηµένος από την ταχύτητα υλοποίησης του προγράµµα-
τος εµβολιασµού κατά της γρίπης. Είναι εξαιρετικά σηµαντικό σε
αυτή τη συγκυρία όσοι πρέπει να εµβολιαστούν ή όσοι θέλουν
να εµβολιαστούν να το κάνουν. Έχουµε µεριµνήσει να υπάρχουν
παραπάνω από τέσσερα εκατοµµύρια εµβόλια κατά της γρίπης.
Ήδη σχεδόν το 40% αυτών των εµβολίων έχουν γίνει δεκαπέντε
ηµέρες νωρίτερα από αυτό το οποίο σχεδιάζαµε. Επιβάλλεται να
µη συµπέσει µια έξαρση της γρίπης µε µια δεύτερη έξαρση του
COVID. Διότι αν συνέβαινε αυτό, ναι,πράγµατι, θα είχαµε πιέσεις
στο Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Θέλω επίσης να ξαναπώ ότι καταφέραµε µε πολύ µεγάλη τα-
χύτητα να προσθέσουµε κλίνες εντατικής θεραπείας στο Εθνικό
Σύστηµα Υγείας. Παραλάβαµε πεντακόσιες πενήντα επτά κλίνες.
Δεν προσθέσατε σχεδόν καµµία, κύριε Τσίπρα, στο Εθνικό Σύ-
στηµα Υγείας. Δεν προσθέσατε σχεδόν καµµία!

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ποιος σου το είπε αυτό;
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Σχεδόν καµµία δεν προσθέσατε. Μας παραδώσαµε ένα Εθνικό
Σύστηµα Υγείας µε το χαµηλότερο αριθµό κλινών εντατικών στην
Ευρώπη. Αυτή είναι η παρακαταθήκη σας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Παραλάβαµε τετρακόσιες τριάντα οκτώ

και παραδώσαµε πεντακόσιες εβδοµήντα!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Και

σταµατήστε να φωνάζετε! Ξέρουµε τα πεπραγµένα σας και οι
πολίτες ξέρουν τα έργα σας.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε!
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Λες ψέµατα!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Μη διακόπτετε και

µη βγάζετε τη µάσκα σας.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: (δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Δεν πειράζει, θα τα ακούσεις και θα τα ακούσετε όσες φορές
χρειάζεται, οι δήθεν υπερασπιστές του Εθνικού Συστήµατος
Υγείας!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Τον λόγο επί προσωπικού.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης):

Αυτή η Κυβέρνηση θα είναι συνεπής στη δέσµευσή της…
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: (δεν ακούστηκε)
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κύριε Πολάκη, δεν

σας ακούει κανείς.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ακούν αυτοί που πρέπει να ακούσουν.
ΣΤΑΥΡΟΣ ΚΑΛΑΦΑΤΗΣ: Πολλά µας τα είπες!
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Τέλος. 
Κύριε Πρωθυπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Κα-

ταλαβαίνω την ενόχληση κάποιων για τα πεπραγµένα τους.
(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Τελειώσατε µε τις φωνές σας;
Θα είναι συνεπής η Κυβέρνηση στη δέσµευσή της, να έχει

φέρει τον αριθµό εντατικών κλινών στο µέσο ευρωπαϊκό όρο
µέσα στους επόµενους έξι µήνες. 

Και θέλω, κύριε Πρόεδρε, εκ µέρους της Νέας Δηµοκρατίας
,να συγχαρώ τη Βουλή για την ταχύτητα µε την οποία υλοποίησε
τη δωρεά της. Πραγµατικά είναι εντυπωσιακό αυτό το οποίο
έγινε. 
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(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Κανονικά όλοι θα έπρεπε να χειροκροτείτε. Δωρεά της Βουλής

είναι, δεν είναι δική µας δωρεά. Σταµατήστε επιτέλους αυτή τη
µικρότητα, να τα βλέπετε όλα µέσα από το κοµµατικό πρίσµα!

Καταφέραµε και κατασκευάσαµε -και σε αυτό ναι, είχε συµµε-
τοχή και το Υπουργείο Υγείας και οι Κτηριακές Υποδοµές- µια
υποδειγµατική καινούργια µονάδα εντατικής θεραπείας σε δυο
µήνες, κάτι πρωτόγνωρο για τη χώρα µας. Κι επειδή πολλά έχουν
ειπωθεί για τη στελέχωση, θα ξαναθυµίσω έξι χιλιάδες οκτακό-
σιοι δώδεκα νέοι νοσηλευτές και γιατροί στα νοσοκοµεία µας.
Και πολλοί από αυτούς θα µονιµοποιηθούν. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Θα ζητήσω, λοιπόν, ακόµη µια φορά και από το Βήµα της Εθνι-

κής αντιπροσωπείας συστράτευση και συµπόρευση όλων των
πολιτών σε αυτή τη µεγάλη µάχη. Διότι όπως έχω πει πολλές
φορές, η ατοµική ευθύνη είναι η άλλη όψη της κοινωνικής αλλη-
λεγγύης. 

Δεν προστατεύουµε µόνο τους εαυτούς µας, φορώντας
µάσκα. Προστατεύουµε πρωτίστως αυτούς που αγαπάµε, τους
γονείς µας, τους παππούδες µας, αυτούς οι οποίοι κινδυνεύουν
περισσότερο από κάποιον ο οποίος είναι ασυµπτωµατικός αλλά
µπορεί ταυτόχρονα εκείνη την ώρα να µεταδώσει τον ιό. 

Έρχοµαι τώρα, κύριε Πρόεδρε, στα εθνικά ζητήµατα και την
έξαρση της προκλητικότητας της Τουρκίας. Θέλω να υπογραµ-
µίσω ότι αυτή άρχισε να εκδηλώνεται λίγο πριν το ξέσπασµα της
πανδηµίας,αλλά κλιµακώθηκε σχεδόν ταυτόχρονα µε την εµφά-
νιση του δεύτερου κύµατός της.

Η πρώτη της φάση αναπτύχθηκε την περασµένη άνοιξη στον
Έβρο µε την ασύµµετρη επίθεση από κατευθυνόµενες, παράνο-
µες εισβολές µεταναστών, απειλή την οποία απέκρουσε µε απο-
φασιστικότητα η Κυβέρνηση, η Αστυνοµία και οι Ένοπλες
Δυνάµεις. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Αποδεικνύοντας τότε εκείνο που σήµερα είναι απολύτως εµ-

φανές, τη σύνδεση δηλαδή του µεταναστευτικού µε τις επιβου-
λές της εθνικής κυριαρχίας. Και βέβαια, εδραιώνοντας στην
πράξη την ταύτιση των ελληνικών συνόρων µε τα ανατολικά όρια
ολόκληρης της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Η µάχη εκείνη βρήκε τη συνέχειά της στην αποτελεσµατική φύ-
λαξη της εθνικής µας επικράτειας και στην πολύ επιτυχηµένη
διαχείριση των µεταναστευτικών ροών. Στους πρώτους εννέα
µήνες του 2020, οι αφίξεις στα νησιά του ανατολικού Αιγαίου µει-
ώθηκαν κατά 73% σε σχέση µε τις αρχές του 2019. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Οι φιλοξενούµενοι στα νησιά είναι πλέον οι µισοί. 
Οι αποφάσεις ασύλου, οι οποίες έχουν οριστικοποιηθεί, έχουν

αυξηθεί σχεδόν κατά 85%, συντοµεύοντας έτσι την αβεβαιότητα
για χιλιάδες ταλαιπωρηµένους ανθρώπους, αλλά ενισχύοντας
ταυτόχρονα την τήρηση των κανόνων του κράτους δικαίου στη
χώρα µας.

Από την άλλη πλευρά -στην ευρύτερη παραβατικότητα της Άγ-
κυρας αυτή την οποία διαπιστώνουν όλοι πια- απαντάµε µε νοµι-
µότητα, µε προστασία των εθνικών µας δικαιωµάτων σε κάθε
πεδίο. Και ναι -και µου κάνει εντύπωση αυτό το οποίο είπατε-
απαντάµε µε ενεργητική διπλωµατία.

Συγγνώµη, αλλά δεν έχετε αντιληφθεί τι έχει κάνει η χώρα δι-
πλωµατικά τους τελευταίους έξι µήνες, κύριε Τσίπρα; Πού ζείτε
επιτέλους;

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Δεν έχετε καταλάβει ότι η µεγάλη επιτυχία της χώρας, ήταν

ότι µετέτρεψε µέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα µια ελληνο-
τουρκική διαφορά ή τουρκοκυπριακή διαφορά σε ευρωτουρκική
διαφορά; Δεν έχετε αντιληφθεί ότι µετά από πολύ µεγάλη προ-
σπάθεια έχουµε πια συµπεράσµατα Συνόδου Κορυφής ,που θέ-
τουν ένα ξεκάθαρο χρονικό όριο στην Τουρκία τον Δεκέµβριο,
χρονικό όριο στο οποίο αν η Τουρκία εξακολουθεί να επιδεικνύει
αυτή τη στάση, µπορούν να δροµολογηθούν κυρώσεις κατά της
Τουρκίας; Δεν έχετε δει την απόφαση του Συµβουλίου; Δεν γνω-
ρίζετε εσείς, που έχετε κάνει τόσες επίπονες διαπραγµατεύσεις
στα Συµβούλια, ότι αρκεί µία χώρα για να µπλοκάρει συµπερά-
σµατα του Συµβουλίου και ότι αυτή η προσπάθεια µετατόπισης

της κοινής γνώµης ευρωπαϊκών χωρών είναι επίπονη και πρέπει
να γίνει µε πολύ συστηµατικό τρόπο;

Δεν βλέπετε, κύριε Τσίπρα, ότι οι Ηνωµένες Πολιτείες, οι
οποίες σταθερά είχαν στάση ουδετερότητας απέναντι στην Ελ-
λάδα και στην Τουρκία, για πρώτη φορά στηρίζουν µε τόσο µε-
γάλη ένταση τα ελληνικά δίκαια; Δεν έχετε διαπιστώσει ότι στις
Ηνωµένες Πολιτείες υπάρχει πια µια διακοµµατική συναίνεση σε
Κογκρέσο και Γερουσία, η οποία αντιλαµβάνεται την Τουρκία ως
τον ταραχοποιό της ευρύτερης γειτονιάς της Ανατολικής Μεσο-
γείου; Δεν έχει υποπέσει στην προσοχή σας το γεγονός ότι η Ελ-
λάδα έχει οικοδοµήσει νέες συµµαχίες µε χώρες της Μέσης
Ανατολής µε ισχυρό γεωπολιτικό αποτύπωµα, όπως είναι τα Ηνω-
µένα Αραβικά Εµιράτα; Όλα αυτά σας φαίνονται παθητική διπλω-
µατία; Από µόνα τους έγιναν; Διά µαγείας; Δεν ήταν αποτέλεσµα
των πρωτοβουλιών της ελληνικής Κυβέρνησης;

Και θα ήθελα, πράγµατι, στο πλαίσιο µιας συζήτησης που µε
χαρά µπορούµε να έχουµε και δηµόσια, να µας πείτε αν διαφω-
νείτε µε αυτές τις πρωτοβουλίες, αν έχετε να προτείνετε κάτι κα-
λύτερο, κάτι διαφορετικό. Διότι µέχρι στιγµής το µόνο το οποίο
ακούω από εσάς για την εξωτερική πολιτική είναι το «συγγνώµη,
δεν προφτάσαµε, δεν προφτάσαµε, το θέλαµε και εµείς, δεν προ-
φτάσαµε να επεκτείνουµε τα χωρικά ύδατα στο Ιόνιο και έπρεπε
να έρθει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να το κάνει».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
«Δεν προφτάσαµε να υπογράψουµε Συµφωνία αποκλειστικής

οικονοµικής ζώνης µε την Ιταλία και έπρεπε να έρθει η Κυβέρνηση
της Νέας Δηµοκρατίας να το κάνει. Δεν προφτάσαµε να υπογρά-
ψουµε Συµφωνία µερικής οριοθέτησης µε την Αίγυπτο και έπρεπε
να έρθει η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας να το κάνει».

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όλα αυτά τι είναι; Δεν είναι απτά αποτελέσµατα; Δεν δείχνουν

µια ενεργητική εξωτερική πολιτική, η οποία κάνει τι, κύριε Τσί-
πρα; Κάνει τι; Παίρνει µια γενική διατύπωση περί συµµόρφωσης
µε το Διεθνές Δκαιο και τη µετατρέπει σε απτά, συγκεκριµένα
αποτελέσµατα.

Η χώρα σήµερα -και το κατάφερε αυτό µέσα σε έξι µήνες- έχει
µια υπογεγραµµένη συµφωνία οριοθέτησης σε όλη τη γεωγρα-
φική έκταση µε την Ιταλία. Ίσως ήταν η πιο εύκολη συµφωνία να
κάνουµε. Έχει µια δύσκολη, στη διαπραγµάτευση ήταν δύσκολη
η Συµφωνία µερικής οριοθέτησης µε την Αίγυπτο, την οποία κα-
ταλαβαίνω ότι και εσείς ουσιαστικά χαιρετίσατε, δεν διαφωνή-
σαµε µε αυτή τη συµφωνία. Και έχει, επίσης, µια Συµφωνία επί
της αρχής µε την Αλβανία, να υπογραφεί συνυποσχετικό, ώστε
το ζήτηµα της οριοθέτησης των θαλασσίων ζωνών µεταξύ των
δύο χωρών να παραπεµφθεί στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης,
αφού όµως η Ελλάδα έχει επεκτείνει τα χωρικά της ύδατα στα
δώδεκα µίλια, οπότε το επίδικο της απόφασης της Χάγης θα είναι
σχετικά περιορισµένο.

Συµβολικά, όµως και ουσιαστικά, αυτή η απόφαση έχει πάρα
πολύ µεγάλη σηµασία, διότι δείχνει ποια χώρα σέβεται το Διε-
θνές Δίκαιο και χρησιµοποιεί όλα τα εργαλεία στη διάθεσή της,
για να µπορεί να υπερασπιστεί τα δίκαια της, την κυριαρχία της
και τα κυριαρχικά της δικαιώµατα.

Μου έκανε πολλή εντύπωση η αναφορά σας στον εθνικισµό
και η κατηγορία ότι εθνικισµός υπάρχει βασικά από την πλευρά
της Δεξιάς, ότι µόνο εσείς πολεµήσαµε στην Εθνική Αντίσταση,
εσείς οριζόµενοι, ως Αριστεροί.

Όχι! Στην Εθνική Αντίσταση πολέµησε όλος ο ελληνικός λαός
και κάποια στιγµή αυτό είναι κάτι το οποίο πρέπει να αναγνωρι-
στεί. Δεν αποτελεί προνόµιο, η Εθνική Αντίσταση, της Αριστεράς
και είναι προσβολή να το λέτε αυτό!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Είναι προσβολή να το λέτε ακόµα και σήµερα, µετά την Εθνική

Συµφιλίωση, να επανέρχεστε σε στιγµές διχασµού. Γιατί; Αυτή η
παράταξη δεν είχε ανθρώπους που πολέµησαν, που θυσιάστη-
καν στην Εθνική Αντίσταση. Τι πράγµατα είναι αυτά που λέγονται
σε αυτή την Αίθουσα µόνο και µόνο για να χαϊδέψετε το δικό σας
κοµµατικό ακροατήριο; Είναι ντροπή να λέγονται αυτά πράγ-
µατα!

(Όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκροτούν
ζωηρά και παρατεταµένα)
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Δεν είχα καµµία πρόθεση να κάνω τέτοιες ιστορικές αναφο-
ρές, αν δεν ξύνατε εσείς πρώτος αυτές τις πληγές.

Όµως, µιλήσατε για εθνικισµό και αναρωτιόµουν την ώρα που
µιλούσατε για εθνικισµό, σε αυτά εκεί τα έδρανα, ευθεία όπως
βλέπω, θυµάµαι ότι καθόταν ο κ. Καµµένος. Ο συνέταιρός σας,
ο συνοδοιπόρος σας αυτός δεν ήταν εθνικιστής; Δεν σας ενο-
χλούσε, όταν αυτοπροσδιοριζόταν ως εθνικιστής τότε; Όµως,
ήταν η βολική συµµαχία για να µείνετε στην εξουσία.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Και επειδή πολλά άκουσα για κυριαρχία, κυριαρχικά δικαιώ-

µατα, θέλω να ξεκαθαρίσω για ακόµα µια φορά από αυτό το
Βήµα ότι το δικαίωµα επέκτασης των χωρικών υδάτων στα δώ-
δεκα µίλια είναι µονοµερές αναφαίρετο δικαίωµα της χώρας, δεν
αµφισβητείται, δεν τίθεται υπό αίρεση.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι αυτή η οποία πρώτη

το άσκησε, ξεκινώντας από το Ιόνιο.
Επίσης, είναι γνωστό -επειδή άκουσα και πολλές αναφορές-

γιατί δεν έχουν επεκταθεί από καµµία κυβέρνηση από το 1995
και µετά που υπάρχει το casus belli τα χωρικά ύδατα στο Αιγαίο
από τα έξι στα δώδεκα µίλια.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Για την Κρήτη σας το είπα.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ (Πρόεδρος της Κυβέρνησης): Νο-
µίζω ότι το γνωρίζετε καλά, έτσι δεν είναι; Δεν φαντάζοµαι ότι ει-
σηγείστε αυτό, χωρίς να σηµαίνει ότι η χώρα δεν διαθέτει ανά
πάσα στιγµή αυτό το δικαίωµα.

Γνωρίζετε, επίσης, επειδή διατελέσατε Πρωθυπουργός, ότι
υποχρέωση της χώρας είναι να υπερασπίζεται την κυριαρχία της.
Η κυριαρχία της χώρας εκτείνεται στη θάλασσα στα έξι µίλια και
στον εναέριο χώρο στα δέκα, εξ ου και κάθε παραβίαση του εθνι-
κού εναέριου χώρου αναχαιτίζεται.

Γνωρίζετε, επίσης, πολύ καλά ότι και επί δικών σας ηµερών
υπήρχαν ουκ ολίγες NAVTEX της Τουρκίας µε πραγµατικά πυρά,
που έγιναν εντός της ζώνης µεταξύ έξι και δώδεκα µιλίων, όπως
υπήρχαν αντίστοιχες ελληνικές NAVTEX οι οποίες έγιναν σε αν-
τίστοιχη ζώνη. Τα γνωρίζετε όλα αυτά, διότι διετελέσατε Πρωθυ-
πουργός.

Να είστε, λοιπόν, λίγο πιο προσεκτικός, όταν υιοθετείτε µια λο-
γική, η οποία µου παραπέµπει πιο πολύ σε µετεγγραφές που
µπορεί να έχετε πάρει από τον χώρο του ΠΑΣΟΚ, µε πολύ απλου-
στευµένα επιχειρήµατα για το τι πρέπει και το τι δεν πρέπει να
κάνει η χώρα.

Η χώρα υπερασπίζεται την κυριαρχία της, έχει Ένοπλες Δυνά-
µεις οι οποίες βρίσκονται σε απόλυτη ετοιµότητα, και έχει απο-
δείξει στο πεδίο, όποτε και όπως χρειάστηκε, την αποτρεπτική
της ισχύ.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Να σας πω και κάτι, κύριε Τσίπρα; Ναι, εµείς πήραµε την από-

φαση, η δική µας Κυβέρνηση πήρε την απόφαση να δροµολογή-
σει ένα τολµηρό αλλά λελογισµένο ταυτόχρονα, εντός των
αντοχών της ελληνικής οικονοµίας, εξοπλιστικό πρόγραµµα για
την επόµενη δεκαετία.

Εµείς πήραµε την απόφαση, διότι προέκυψε και αυτή η ευκαιρία
σε διµερές επίπεδο µε τη Γαλλία. Το λέω επειδή άκουσα και τον
κ. Βελόπουλο να αναφέρεται στις σχέσεις µας µε τη Γαλλία, και
ότι δήθεν υπάρχει κάποιο πρόβληµα. Προχωράµε στην αντικατά-
σταση της πρώτης παρτίδας των «Μιράζ 2000» µε µία υπερσύγ-
χρονη µοίρα δεκαοχτώ καινούργιων αεροσκαφών «Ραφάλ». Δικιά
µας απόφαση είναι αυτή. Προχωράµε σε µία εκκρεµότητα η οποία
µας έρχεται από το παρελθόν και η οποία θα πρέπει να µας βρί-
σκει σύµφωνους σε αυτή την Αίθουσα. Και αυτή δεν είναι άλλη
από την απόκτηση τεσσάρων καινούργιων φρεγατών πολλαπλού
ρόλου σε συνδυασµό µε την αναβάθµιση τεσσάρων φρεγατών
ΜΕΚΟ.

Έχω ζητήσει από τον Υπουργό Άµυνας και θα έρθει στην επι-
τροπή εξοπλιστικών η πρόταση του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας,
για το ποια επιλογή πρέπει να γίνει τελικά γύρω από το ζήτηµα
αυτό, γιατί αποτελεί απολύτως κρίσιµη παράµετρος για το ναυ-
τικό µας. Εµείς ήµασταν αυτοί οι οποίοι υπογράψαµε τη σύµβαση
του Follow On Support για τα «Μιράζ». Διότι είχαµε φτάσει στο

σηµείο να έχουµε αεροσκάφη µε χαµηλή διαθεσιµότητα και κα-
νείς δεν είχε µεριµνήσει να υπογραφεί αυτή η συµφωνία. Εµείς
είµαστε αυτοί οι οποίοι προχωράµε στην υπογραφή των συµβά-
σεων για βαριές τορπίλες για τα υπερσύγχρονα υποβρύχιά µας.
Άλλη µια εκκρεµότητα που κληρονοµήσαµε από το παρελθόν!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Μην αµφισβητείτε, λοιπόν, ούτε την αποτρεπτική δυνατότητα

των Ενόπλων Δυνάµεων ούτε τη βούληση αυτής της Κυβέρνησης
να ενισχύσει τις Ένοπλες Δυνάµεις, χωρίς να µπούµε σε καµµία
κούρσα εξοπλισµών µε τη γειτονική χώρα, αλλά µε τέτοιο τρόπο
ώστε να στείλουµε ένα σαφές µήνυµα προς όλους οι οποίοι µπο-
ρεί να επιβουλεύονται κυριαρχία και κυριαρχικά δικαιώµατα.

Και να πω και κάτι τελευταίο. Ναι πήραµε την απόφαση να προ-
χωρήσουµε σε προσλήψεις στις Ένοπλες Δυνάµεις και συγκε-
κριµένα δεκαπέντε χιλιάδες στελέχη εντός της επόµενης
πενταετίας. Χρειάζεται ενίσχυση το ανθρώπινο δυναµικό των
Ενόπλων Δυνάµεων. Χρειάζεται νέες δεξιότητες. Οι Ένοπλες Δυ-
νάµεις σήµερα δεν είναι αυτό που ήταν πριν από πέντε, δέκα ή
δεκαπέντε χρόνια. Η τεχνολογία έχει κάνει άλµατα. Και οι δεξιό-
τητες που µπορεί να διαθέτουν σήµερα τα στελέχη, µπορεί να
µην είναι αυτά τα οποία χρειάζονται σε πέντε ή δέκα χρόνια. Και
χρειαζόµαστε αυτές τις προσλήψεις. Και ελπίζω και εύχοµαι να
στηριχθούν από όλα τα κόµµατα της Εθνικής Αντιπροσωπείας. 

Επίσης, προχωράµε και στην αναµόρφωση της στρατιωτικής
θητείας. Θα γίνουν σύντοµα οι σχετικές εξαγγελίες. Περιµένω
τις τελικές προτάσεις από το Υπουργείο Εθνικής Άµυνας. Διότι
και η στρατιωτική θητεία πρέπει να προσφέρει και στα Ελληνό-
πουλα που υπηρετούν την πατρίδα µια σειρά από βασικές δεξιό-
τητες, που θα τους είναι χρήσιµες την επόµενη µέρα όταν θα
συνεχίσουν τη ζωή τους και την επαγγελµατική τους σταδιοδρο-
µία. Αναµένω και γι’ αυτό τις προτάσεις του Υπουργείου Εθνικής
Άµυνας. Και εύχοµαι τουλάχιστον και ελπίζω ότι σε αυτά τα βα-
σικά µπορούµε να συµφωνήσουµε. 

Μίλησα λίγο περισσότερο απ’ όσο λογάριαζα, κύριε Πρόεδρε,
αλλά επιτρέψτε µου να κλείσω από εκεί που ξεκίνησα. Η πρόταση
δυσπιστίας έτσι όπως κατετέθη από τον κ. Τσίπρα και από την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση, θεωρώ ότι προσέφερε στην Κυβέρ-
νηση µια ευκαιρία να µιλήσει συνολικά για το έργο της. Προφα-
νώς και η πρόταση αυτή θα καταψηφιστεί. Προφανώς η
Κυβέρνηση κοινοβουλευτικά θα βγει ενισχυµένη απ’ αυτή τη δια-
δικασία. Προφανώς όλοι οι Υπουργοί και εγώ πρώτος στηρίζω
τον Υπουργό Οικονοµικών, τον κ. Σταϊκούρα, στη δύσκολη προ-
σπάθεια την οποία έχει καταβάλει. Και θέλω να τον ευχαριστήσω
για την εξαιρετική δουλειά που έχει κάνει.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
Όµως πρέπει να σας πω ότι η εντύπωση που µου δώσατε

ακόµα µία φορά, είναι ότι είστε εκτός τόπου, εκτός χρόνου και
εκτός θέµατος. Η σηµερινή πρόταση θα καταψηφιστεί, γιατί επι-
χειρεί µε ψέµατα να θολώσει την πραγµατικότητα και να κοροϊ-
δέψει τους πολίτες. 

Και γιατί -και θα κλείσω µε αυτό, κύριε Πρόεδρε- οι εµπνευ-
στές της δεν άκουσαν την καταγγελία την οποία έκανε ο Αριστο-
φάνης κατά του δηµαγωγού Κλέωνα στους «Ιππείς» πριν από
είκοσι πέντε αιώνες. Ακούστε το, έχει ενδιαφέρον. Λόγια που θα
µπορούσαν να απευθύνονται στον κ. Τσίπρα σήµερα.

Και διαβάζω: «Όπως ακριβώς συµβαίνει, και το ξέρεις, µε τους
ψαράδες των χελιών, δεν πιάνουν τίποτα όταν η λίµνη είναι
ήσυχη. Αν όµως τη λάσπη αναµοχλεύσουν και τα κάνουν όλα άνω
κάτω, τότε πιάνουν. Έτσι και εσύ έµαθες να κερδίζεις, µόνο αν
την πόλη αναστατώσεις».

Σας ευχαριστώ. 
(Όλοι όρθιοι οι Βουλευτές της Νέας Δηµοκρατίας χειροκρο-

τούν ζωηρά και παρατεταµένα)
ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ ΦΩΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, τον λόγο επί προσωπι-

κού. 
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Όχι δεν υπάρχει

προσωπικό προς Θεού. Κυρία Γεννηµατά, τώρα έχουµε κάνει
ρεκόρ χρόνου συζήτησης προτάσεως δυσπιστίας. 

ΓΕΝΝΗΜΑΤΑ ΦΩΦΗ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ σεβάστηκα τον
χρόνο απόλυτα και δεν είναι δυνατόν να µη µου δίνετε τον λόγο
επί προσωπικού.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1353



ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Δεν υπάρχει προσω-
πικό. Το προσωπικό κρίνεται από το Προεδρείο. Επιτρέψτε µου
να ασκήσω αυτή την αρµοδιότητα µε κάθε καλοπιστία. Οι Αρχη-
γοί µίλησαν ανεµπόδιστα. Συνεπώς επιτρέψτε µου να κρίνω ότι
δεν υπάρχει προσωπικό. Υπήρχε πολιτικός διάλογος, πολιτικά
επιχειρήµατα αλλά όχι προσωπικό. 

Συνεπώς, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συ-
ζήτηση επί της πρότασης δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικο-
νοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα, που υπέβαλαν ο Αρχηγός της
Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτι-
κής Οµάδας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς - Προ-
οδευτική Συµµαχία κ. Αλέξης Τσίπρας και ογδόντα πέντε
Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµάδας, σύµφωνα µε το
άρθρο 84 του Συντάγµατος και 142 του Κανονισµού της Βουλής.

Ένας σύντοµος απολογισµός της συζήτησης: Η πρώτη µέρα,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, διήρκεσε επτά ώρες και πενήντα
λεπτά, η δεύτερη µέρα δεκατέσσερις ώρες και είκοσι πέντε
λεπτά. Συνολικά µε τη σηµερινή µέρα ξεπεράσαµε τις τριάντα
πέντε ώρες. Είναι ο περισσότερος χρόνος που έχει διατεθεί ποτέ
σε πρόταση δυσπιστίας είτε κατά Υπουργού είτε κατά κυβερνή-
σεως. Πήραν το λόγο εκατόν σαράντα ένας Βουλευτές. Μίλησαν
είκοσι τέσσερις Υπουργοί, Αναπληρωτές Υπουργοί και Υφυπουρ-
γοί, µία πρώην Πρόεδρος Κοινοβουλευτικής Οµάδας, η κ. Παπα-
ρήγα, και ένας πρώην Πρόεδρος της Βουλής, ο κ. Βούτσης. Και
µίλησαν και έξι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι.

Δύο φορές στο παρελθόν µόνο έγιναν προτάσεις κατά Υπουρ-
γών. Συνήθως γίνονται κατά κυβερνήσεων συλλήβδην. Αυτές οι
δύο -για να έχουµε συγκριτικά στοιχεία- είναι πολύ παλιότερα,
το 1999 η µία και το 2001 η άλλη. Στην πρώτη, συνεδριάσαµε δε-
καεννέα ώρες και είχαµε σαράντα έξι οµιλητές. Στη δεύτερη, συ-
νεδριάσαµε δεκαοκτώ ώρες και είχαµε πενήντα τρεις οµιλητές.
Συνεπώς και τα στοιχεία τα ίδια αλλά και τα συγκριτικά στοιχεία
καταδεικνύουν ότι παρά τους περιορισµούς που υπάρχουν και
πρέπει να υπάρχουν, η συζήτηση ήταν άπλετη, εκτεταµένη σε
απαράµιλλο σηµείο.

Θα ακολουθήσει λήψη απόφασης µε ονοµαστική ψηφοφορία
που θα διεξαχθεί µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, σύµφωνα µε τις
διατάξεις των άρθρων 142 παράγραφος 4 και 5 σε συνδυασµό
µε τις διατάξεις των άρθρων 141 παράγραφος 3 και 72Α του Κα-
νονισµού της Βουλής όπως ισχύουν.

Οι αποδεχόµενοι την πρόταση δυσπιστίας απαντούν «ΝΑΙ». Οι
µη αποδεχόµενοι απαντούν «ΟΧΙ». Οι αρνούµενοι ψήφο απαν-
τούν «ΠΑΡΩΝ». Η σχετική απόφαση, ως γνωστόν, λαµβάνεται µε
την απόλυτη πλειοψηφία του όλου αριθµού των Βουλευτών δη-
λαδή µε 150+1 όπως ορίζει το Σύνταγµα και ο Κανονισµός της
Βουλής. 

Τώρα, δεδοµένου ότι ο µέγιστος προβλεπόµενος αριθµός των
παριστάµενων, παρακαθήµενων µάλλον, ταυτοχρόνως στην Αί-
θουσα Βουλευτών είναι έως εξήντα Βουλευτές, σας ενηµερώνω
ότι, όπως αποφασίσαµε στη συνεδρίαση της 23ης Οκτωβρίου, οι
Κοινοβουλευτικές Οµάδες έχουν ήδη αποστείλει καταλόγους
των Βουλευτών που θα ψηφίσουν µε φυσική παρουσία µε το ηλε-
κτρονικό σύστηµα. Είναι τριάντα δύο από τη Νέα Δηµοκρατία,
δεκαεπτά από τον ΣΥΡΙΖΑ, τέσσερις από το Κίνηµα Αλλαγής,
τρεις από το Κοµµουνιστικό Κόµµα και δύο από την Κοινοβου-
λευτική Οµάδα της Ελληνικής Λύσης. Από το ΜέΡΑ 25 έχουν

αποχωρήσει. Δεν θα ψηφίσουν. 
Οι υπόλοιποι συνάδελφοι Βουλευτές που δεν µπορούν να µε-

τέχουν µε φυσική παρουσία, λόγω της λήψης των υγειονοµικών
µέτρων, θα ψηφίσουν µε επιστολές, που θα αποσταλούν στο
Προεδρείο, σύµφωνα µε το άρθρο 70Α του Κανονισµού όπως
ισχύει και την απόφαση της Διάσκεψης των Προέδρων της 24ης

Σεπτεµβρίου του 2020. Οι επιστολές θα συνυπολογισθούν στην
καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει, και θα καταχωριστούν
στα Πρακτικά.

Συνεπώς, εισερχόµεθα στην ηλεκτρονική ονοµαστική ψηφο-
φορία. 

Στην οθόνη σας εµφανίζεται ψηφοδέλτιο µε την πρόταση δυ-
σπιστίας κατά του Υπουργού Οικονοµικών και δίπλα οι λέξεις
«ΝΑΙ», «ΟΧΙ», «ΠΑΡΩΝ». Βεβαιωθείτε ότι έχετε ψηφίσει. Αφού κα-
ταχωρίσετε την ψήφο σας, έχετε τη δυνατότητα να την ελέγξετε
ή και να την αναθεωρήσετε έως τη λήξη της ψηφοφορίας. 

Παρακαλώ να ανοίξει το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφο-
ρίας.

(ΨΗΦΟΦΟΡΙΑ)
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, θα ήθελα να σας ενηµερώσω ότι έχουν έρθει στο Προ-
εδρείο επιστολές συναδέλφων Βουλευτών, σύµφωνα µε το
άρθρο 70Α του Κανονισµού της Βουλής και την απόφαση της
Διάσκεψης των Προέδρων της Πέµπτης 24 Σεπτεµβρίου 2020,
µε τις οποίες γνωστοποιούν την ψήφο τους. Οι ψήφοι αυτές θα
συνυπολογιστούν στην καταµέτρηση, η οποία θα ακολουθήσει
και καταχωρίζονται στα Πρακτικά.

(Οι προαναφερθείσες επιστολές κατατίθενται για τα Πρακτικά
και βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύ-
θυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να κλείσει
το σύστηµα της ηλεκτρονικής ψηφοφορίας.

(ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗΝ ΗΛΕΚΤΡΟΝΙΚΗ ΚΑΤΑΜΕΤΡΗΣΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, έχω την τιµή να σας ανακοινώσω το αποτέλεσµα της
διεξαχθείσης ονοµαστικής ψηφοφορίας.

Εψήφισαν συνολικά 291 Βουλευτές. 
Υπέρ της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή «ΝΑΙ», ψήφισαν 133

Βουλευτές.
Κατά της πρότασης δυσπιστίας, δηλαδή «ΟΧΙ», ψήφισαν 158

Βουλευτές. 
«Παρών» ουδείς εψήφισε. 
Συνεπώς, η πρόταση δυσπιστίας κατά του Υπουργού Οικονο-

µικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα που υπέβαλαν ο Αρχηγός της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης και Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής
Οµάδος του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξης Τσίπρας
και ογδόντα πέντε Βουλευτές της Κοινοβουλευτικής του Οµά-
δος, σύµφωνα µε τα άρθρα 84 του Συντάγµατος και 142 του Κα-
νονισµού της Βουλής, απορρίπτεται.

Οι θέσεις των Βουλευτών, όπως αποτυπώθηκαν κατά την ψή-
φιση µε το ηλεκτρονικό σύστηµα, καταχωρίζονται στα Πρακτικά
της σηµερινής συνεδρίασης και έχουν ως εξής:

1354 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1356 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1358 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)
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1360 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΙΖ’ - 25 ΟΚΤΩΒΡΙΟΥ 2020 1361



1362 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ηµ/νία:00/01/1900

Άρθρο ΝΑΙ ΟΧΙ ΠΡΝ ΣΥΝ
Ονοµαστική ψηφοφορία επί της προτάσεως δυσπιστίας 
κατά του Υπουργού Οικονοµικών κ. Χρήστου Σταϊκούρα 133 158 0 291
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριοι συνάδελφοι,
παρακαλώ το Σώµα να εξουσιοδοτήσει το Προεδρείο για την υπ'
ευθύνη του επικύρωση των Πρακτικών της σηµερινής συνεδρία-
σης. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το Σώµα παρέσχε τη

ζητηθείσα εξουσιοδότηση. 
Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα των δελτίο επικαίρων

ερωτήσεων της Δευτέρας 26 Οκτωβρίου 2020. 
Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-

γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής.

1. Η µε αριθµό 66/16-10-2020 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β3’ Νότιου Τοµέα Αθηνών του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής
Αριστεράς κ. Ραλλίας Χρηστίδου προς την Υπουργό Παιδείας και
Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανεπαρκής προετοιµασία του Υπουρ-
γείου Παιδείας και καθυστέρηση στην έναρξη των εξ αποστά-
σεως µαθηµάτων για µαθητές που ανήκουν σε ευπαθείς
οµάδες».

2. Η µε αριθµό 81/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Επικρατείας του Κινήµατος Αλλαγής κ. Γεωργίου Καµίνη προς
τον Υπουργό Μετανάστευσης και Ασύλου, µε θέµα: «Αποκατά-
σταση της διαφάνειας στα στατιστικά στοιχεία που αφορούν το
άσυλο».

3. Η µε αριθµό 73/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς την Υπουργό Πολιτισµού και Αθλητισµού,
µε θέµα: «Την εγγραφή των σωµατείων στο Μητρώο Αθλητικών
Σωµατείων της Γενικής Γραµµατείας Αθλητισµού (Γ.Γ.Α.)».

4. Η µε αριθµό 69/16-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του ΜέΡΑ25 κ. Γεώργιου Λογιάδη προς την Υπουργό
Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Αδιάκοπος και διαρκής
ο αγώνας για το δικαίωµα των παιδιών µε ειδικές ανάγκες στην
µάθηση».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής.

1. Η µε αριθµό 67/16-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστε-
ράς κ. Αθανάσιου (Νάσου) Αθανασίου προς τον Υπουργό Υγείας,
µε θέµα: «Καµµία απάντηση από το Υπουργείο Υγείας για την ενί-
σχυση των κέντρων υγείας COVID-19 και των κέντρων υγείας
(Κ.Υ.) της ανατολικής Αττικής».

2. Η µε αριθµό 68/16-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Πρέβεζας του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Κων-
σταντίνου Μπάρκα προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµά-
των, µε θέµα: «Σε αναστάτωση και προβληµατισµό η εκπαιδευτική
κοινότητα και οι γονείς µε τις συνθήκες λειτουργίας της πρωτο-
βάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης στον Νοµό Πρέβεζας».

3. Η µε αριθµό 82/19-10-2020 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ρεθύµνου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ανδρέα
Ξανθού προς τον Υπουργό Υγείας, µε θέµα: «Χωρίς κυβερνητικό
σχέδιο για την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας (ΠΦΥ), µε αξιοποί-
ηση όλων των δηµόσιων δοµών, συµπεριλαµβανοµένων των το-
πικών µονάδων υγείας (ΤΟΜΥ)».

Στο σηµείο αυτό θέλω να επισηµάνω ότι λόγω των πολύωρων
συνεδριάσεων του τελευταίου τριηµέρου η κατάθεση των επικαί-
ρων ερωτήσεων αύριο, Δευτέρα 26 Οκτωβρίου, θα πραγµατο-
ποιηθεί έως τις 12.00’ και όχι έως τις 10.00’, όπως γίνεται
συνήθως. Αυτό γίνεται για διευκόλυνση των Κοινοβουλευτικών
Οµάδων. 

Κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη
συνεδρίαση;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 22.20’ λύεται η συνεδρίαση για αύριο, ηµέρα
Δευτέρα 26 Οκτωβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: νοµοθετική εργασία σύµφωνα µε την ηµερή-
σια διάταξη που έχει διανεµηθεί.

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ                         ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


